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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

Κάθε κίνηση
μετρά διπλά  

Θα ήταν πολιτική μωρία να επιδεικνύεται
ευφορία από οποιαδήποτε πολιτική δύναμη
για το γεγονός ότι οι συνομιλίες για το
Κυπριακό έχουν μερικώς αποτελματωθεί.
Κυρίως διότι όσο το πρόβλημα παραμένει
άλυτο αποβαίνει εις βάρος της Κύπρου
ως σύνολο και δευτερευόντως επειδή στη
συγκεκριμένη συγκυρία η Τουρκία είναι
αυτή που θα πρέπει να τοποθετηθεί στο
κυρίαρχο ζήτημα που είναι η Ασφάλεια
και οι Εγγυήσεις. Και δυστυχώς της δό-
θηκαν αφορμές μετά την απόφαση της
Βουλής για το ενωτικό δημοψήφισμα να
επιμένει στην παρουσία στρατευμάτων
επί μακρόν μετά από ενδεχόμενη λύση.
Είναι σημαντικό οι πολιτικές δυνάμεις
στο σύνολό τους να μη λησμονούν ότι
δεν είμαστε μόνοι μας στο τραπέζι των
συνομιλιών και πως οι διεθνείς συγκυρίες
καθημερινά αλλάζουν με μια Τουρκία σε
κρίση μεν αλλά και με ιδιαίτερο γεωπο-
λιτικό βάρος στην περιοχή δε. Κάθε κίνηση
μετρά διπλά και πληρώνεται ακριβά.  

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΡΙΤΙΚΗ Θέατρο, μουσική, βιβλίο, τηλεόραση, κινηματογράφος

Σε δημοσκόπηση της
προηγούμενης εβδομά-
δας, η ηγέτις του ακροδε-
ξιού κόμματος είχε ανέ-
βει στο 28%, ενώ οι βασι-
κοί αντίπαλοί της, Φραν-
σουά Φιγιόν και Εμανουέλ
Μακρόν, βρίσκονταν αρ-
κετά πιο πίσω με 20% και
18,5% αντίστοιχα, ενώ
ακολουθούσαν οι σοσια-
λιστές Μπενουά Αμόν και
Ζαν-Λικ Μελανσόν με
13% έκαστος.  Σελ. 22

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΧΡΙΣΤΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ Σελ. 6
Προεδρική ευθύνη και
υπουργικό ασυμβίβαστο

ΝΙΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ Σελ. 16
Συλλογικότητα και άμεση δράση

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ Οικ. σελ. 6
Ζημιογόνος δογματισμός 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΕΙΣ

Kερδίζει συνεχώς έδαφος η Λεπέν

Σ H M E PA

Δεν βλέπει φόρους
ο υπ. Οικονομικών
Διαφωνεί με την Κομισιόν

Ο Χάρης Γεωργιάδης δεν υιοθετεί τη σύ-
σταση της Κομισιόν για επιβολή φόρων
το 2018. Τονίζει ότι το ζήτημα αυτό
τίθεται σχεδόν κάθε χρόνο και πάντοτε
διαψεύδεται από τα θετικά αποτελέσματα
της οικονομίας. Λειτουργούμε, είπε, με
ισοσκελισμένο προϋπολογισμό και αυτό
θα διατηρηθεί και το 2017, αλλά και το
2018. Οικονομική, σελ. 3

ΑΦΗΓΗΣΕΙΣ

Το γυμνό
επιστρέφει
Το περιoδικό Playboy μετά από
έναν χρόνο αποχής από το γυ-
μνό επιστρέφει στην παλιά του
τέχνη, την παρουσίαση γυμνού
όπως μόνο αυτό ξέρει. 

ΠΡΟΣΩΠΟ

Η πορεία του Λάνθιμου προς τα Οσκαρ
Ο έλληνας σκηνοθέτης Γ. Λάνθιμος μαζί με
τον Ε. Φιλίππου είναι υποψήφιοι για Όσκαρ
πρωτότυπου σεναρίου για τον «Αστακό». Ο
σκηνοθέτης ήταν υποψήφιος για Όσκαρ ξε-
νόγλωσσης ταινίας «Κυνόδοντας» και πέρυσι.

ΕΚΘΕΣΗ

Γκίκας, Craxton, Fermor στη Λεβέντειο
Τρεις δημιουργοί και φίλοι σε μία post
mortem συνάντηση στη Λεβέντειο Πινα-
κοθήκη. Η Έκθεση «Ghikas, Craxton Leigh
Fermor: Η γοητεία της ζωή στην Ελλάδα»
εγκαινιάστηκε την περασμένη Πέμπτη κι
εμείς παρακολουθήσαμε το στήσιμό της.

Χωρίς «τελωνείο» οι ανησυχίες 
Ερωτήματα και έλεγχος για τις συμφωνίες στο λιμάνι της Λεμεσού

Η εμπλοκή της βουλής για την ανωμαλία στο
λιμάνι Λεμεσού έφερε στην επιφάνεια δύο
σημαντικά ζητήματα τα οποία θα τύχουν
εξονυχιστικού ελέγχου από τον γενικό ελεγ-
κτή. Πρόκειται για τον διαμοιρασμό των
χερσαίων εγκαταστάσεων και τυχόν επη-
ρεασμό των εταιρειών που πραγματοποιούν

έρευνες εντός της ΑΟΖ. Ένα τρίτο ζήτημα
είναι αυτό με τις χρεώσεις σε κάποιες κα-
τηγορίες. Σε συγκεκριμένες κατηγορίες ερ-
γασιών τα τέλη παρουσιάζουν μεγάλη αύξηση
που ενδεχομένως να επιδράσει αρνητικά
στο εμπόριο αλλά και την τοπική οικονομία
της Λεμεσού. Οικονομική, σελ.5

Ξαναζωντανεύει
το θρίλερ του 2015
Αγωνία Αθήνας για αξιολόγηση

Οι φετινές συνεδριάσεις του Eurogroup
δεν είναι εξίσου ταραχώδεις όσο εκείνες
επί ημερών Βαρουφάκη. Ωστόσο, οι μνή-
μες του 2015 στοιχειώνουν τις σκέψεις
όσων βλέπουν να παρατείνεται η αγωνία
της αξιολόγησης. Εκτιμάται ότι δεν θα
κλείσει πριν από το τέλος Μαΐου. Σελ. 19

Απειλή ιστορικού διαζυγίου Ε.Ε. - Τραμπ

Το Κέντρο να εκλέξει Πρόεδρο
Συνέντευξη του προέδρου του ΔΗΚΟ κ. Νικόλα Παπαδόπουλου στην «Κ»

Ο κεντρώος χώρος να εκλέξει Πρόεδρο είναι
και απαίτηση των ψηφοφόρων των κομ-
μάτων του Κέντρου αλλά και ενός μεγάλου
πλειοψηφικού ρεύματος πολιτών, που δια-
πιστώνουν ότι ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
και οι ηγεσίες ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ μάς οδήγησαν
σε αδιέξοδα. Αυτό τονίζει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ κ. Νι-
κόλας Παπαδόπουλος, ο οποίος μιλάει επίσης
για την ανάγκη χάραξης νέας στρατηγικής

στο Κυπριακό, αφήνοντας ανοικτό το εν-
δεχόμενο υποψηφιότητάς του το 2018. Εξα-
πολύει δριμεία επίθεση σε Νίκο Αναστα-
σιάδη, ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ ενώ για το ζήτημα

του ενωτικού δημοψηφίσματος, χαρακτη-
ρίζει σωστή και νόμιμη την απόφαση της
βουλής και προσθέτει πως αν «ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας και οι ηγεσίες ΔΗΣΥ και
ΑΚΕΛ δεν προκαλούσαν τον τεχνητό πανικό
επί του θέματος και δεν χαρακτήριζαν λαν-
θασμένη την απόφαση της Βουλής, τότε
εύκολα θα μπορούσε η πλευρά μας να ζη-
τήσει από τα Ηνωμένα Έθνη να επιρρίψουν
ευθύνη στον κ. Ακιντζί. Σελ. 8

Το ΝΑΤΟ είναι «παρωχημένο», το Brexit «φανταστικό», η Ε.Ε. «όχημα της Γερμανίας». Οι καταιγιστικές δηλώσεις του νέου Αμερικανού Προ-
έδρου ερμηνεύτηκαν στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες ως προανάκρουσμα εμπορικού πολέμου και πολιτικής αποξένωσης. Η απειλή ενός ιστορι-
κού διαζύγιου ανάμεσα στις Ηνωμένες Πολιτείες και την Ευρωπαϊκή Ενωση πραγματική. Σελ. 21

ZHTHΣΤΕ ΤΟ ΣΤΟ ΤΑΜΕΙΟ
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ΝΙΚΟΣ ΚΟΥΓΙΑΛΗΣ

Η κατοχύρωση
του χαλλουμιού
ενοχλεί πολλούς 
Στα οικονομικά συμφέροντα αποδί-
δει ο υπουργός Γεωργίας τα περί
«ζημιάς» στην παραγωγή και τις εξα-
γωγές με το χαλλούμι ως ΠΟΠ. Μέχρι
τον Μάιο η οριστική απόφαση από το
Κολλέγιο των Επιτρόπων. Σελ. 15

ΜΑΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ

Η Eurogate
υπερτίμησε
την ετοιμότητά της
Ο υπουργός Μεταφορών σκιαγρα-
φεί τι δεν πήγε καλά με την είσοδο
των ιδιωτών στο λιμάνι Λεμεσού, κα-
τά πόσο η Eurogate έχει ευθύνες αλ-
λά και διευκρινίζει αν υπέβαλε την
παραίτησή του στον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας. Οικονομική, σελ. 6 

ΕΙΡΕΝΑ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ 

Μονόδρομος 
η εξυγίανση 
του χαρτοφυλακίου 
Σε γρηγορότερες λύσεις εξυγίανσης
των ΜΕΔ προσβλέπει η Ελληνική Τρά-
πεζα σύμφωνα με την πρόεδρο του
Δ.Σ., από τη συνεργασία με την APS
Global, ενώ πιθανότατα εντός του
2017, να υπάρξει κάποιο Σχέδιο Εθε-
λούσιας Εξόδου. Οικονομική, σελ. 4 

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ

Κυπριακό και
ελληνοτουρκικά
Ενώ η Λευκωσία στρέφει την προσοχή
της προς την Ουάσιγκτον για Κυπριακό
και ενεργειακά, για καυτό δίμηνο στο
Αιγαίο που, προετοιμάζεται η Αθήνα σε
πολιτικό, διπλωματικό και στρατιωτικό
επίπεδο.

Διεργασίες για συνάντηση Αναστα-
σιάδη-Τραμπ το καλοκαίρι

Προχωρούν τα ενεργειακά παρά τις
τουρκικές βολές

«Καυτό» Αιγαίο μέχρι τις τουρκικές
κάλπες και ίσως πάρα πέρα

Πώς βλέπει η Ουάσιγκτον την κρίση
στις συνομιλίες

Εφιαλτικό σενάριο για Τ/κ και Άγκυ-
ρα ενδεχόμενο ναυάγιο

Σελ. 3-7, 9, 16

ΠΡΟΕΚΛΟΓΙΚΟ ΣΚΗΝΙΚΟ

ΔΗΣΥ: Ο φόβος
για τον β΄ γύρο
λέγεται Νικόλας 

ΑΚΕΛ: Οι γρίφοι
των Λιλλήκα
και Κατσουρίδη 

ΕΔΕΚ: Συνέντευξη
Διομήδους για την
υποψηφιότητά του 

Σελ. 10, 11

<<<<<<<<

Θα μιλήσω όταν έρθει η ώρα
για το αν θα είμαι υποψήφιος
για τις προεδρικές του 2018
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΚΤΕΛΕΣΙΣ ΑΙΘΙΟΠΟΣ ΗΓΕΤΟΥ: Λονδίνον,
25.- Κατά πληροφορίας του πρακτορείου Ρώϋτερ
εκ Ρώμης ο Ρας Ντέστα, Αβησσυνός φύλαρχος
(φωτογραφία), ο οποίος δεν είχεν εισέτι υποταγή
εις τας ιταλικάς αρχάς συνελήφθη υπό στρατιωτικού
αποσπάσματος και ετυφεκίσθη. Ο Ραν Ντέστα
εκρύπτετο αφ’ ης εποχής ηττήθη υπό του στρατάρχου
Γκρατσιάνι. Προηγουμένως είχε δοθή εις αυτόν
προθεσμία μιας εβδομάδος διά να παραδοθή, αλλ’
ο Ρας ηρνήθη. […] Ο «Μαγχεστριανός Φύλαξ»
[The Manchester Guardian] εξ άλλου ισχυρίζεται
ότι η ιταλική κατοχή εν Αιθιοπία δεν εκτείνεται
πέραν ωρισμένων ζωνών του αιθιοπικού εδάφους
και ότι παν άλλο ή δύναται να χαρακτηρισθή ως
ασφαλής. […] Ο Στρατάρχης Γκρατσιάνι, προσθέτει
ο «Μαγχεστριανός Φύλαξ», χρησιμοποιεί τας ιδίας
τρομοκρατικάς μεθόδους τας οποίας εχρησιμο-
ποίησε άλλοτε εις την Λιβύην, αλλ’ είναι αμφίβολον
αν αύται έχουν αποτέλεσμα εις μίαν χώραν με δε-
κατρία έως δεκαπέντε εκατομμύρια κατοίκων.

ΙΣΠΑΝΙΚΟΣ ΕΜΦΥΛΙΟΣ! Λονδίνον, 25.- Κατά
τηλεγραφήματα εκ Μαδρίτης, βόμβαι τοποθετη-
θείσαι υπογείως εξερράγησαν προ των χαρακω-
μάτων των [πολιορκούντων την ισπανικήν πρω-
τεύουσαν] εθνικών στρατευμάτων. Αι περί την
Μαδρίτην επιχειρήσεις εξακολουθούν αλλά με
χαλαρωμένην ορμητικότητα. Επίσης και εις το
νότιον μέτωπον παρατηρείται χαλάρωσις της
προελάσεως των εθνικιστών προς Αλμέρια.

ΛΕΟΝ ΝΤΕΓΚΡΕΛ: Λονδίνον, 25.- Αγγέλλεται
εκ Βρυξελλών ότι ο ηγέτης των Ρεξιστών κ. Ντεγ-
κρέλ συνελήφθη την εσπέραν εις Γάνδην ενώ διέ-
κοπτε τον πρωθυπουργόν κ. Βαν Ζέελανδ όστις
ωμίλει κατά τινα εκεί συγκέντρωσιν.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
26.II.1937

Το ερώτημα αυτό
ακούω πλέον καθη-
μερινά μετά την κρί-
ση που δημιουργή-
θηκε στις συνομιλίες
με αφορμή τη λανθα-

σμένη απόφαση της Βουλής για το
ενωτικό δημοψήφισμα. Θεωρώ ότι
η απάντηση είναι ενώπιον όσων
δεν περιορίζονται στην ομφαλο-
σκόπηση αλλά βλέπουν τη μεγάλη
εικόνα.

Στις 22/1/2017 γράφαμε σε αυτή
τη στήλη ότι «η θεσμοθετημένη
Διάσκεψη της Γενεύης έχει να λύσει
τα δυσκολότερα ζητήματα του Κυ-
πριακού και αν αποτύχει, τότε θα
φανεί καθαρά ποιοι δεν θέλουν λύ-
ση στη βάση της παρούσας διαδι-
κασίας» και προσθέταμε ότι είμαστε
στο τέλος μιας εποχής (συνομιλίες
κυπριακής ιδιοκτησίας) οπότε και
θα προκύψει το ερώτημα: Τι ακο-
λουθεί; Χρήζει λοιπόν σκοπιμότητας
να βλέπουμε τη μεγαλύτερη εικόνα
γι’ αυτό επαναλαμβάνω, όπως έγρα-
φα στις 5/2/2017, μετά τη συνάν-
τηση με την Τερέζα Μέι, ότι «ο
Τούρκος Πρόεδρος έστειλε σαφή
μηνύματα πως για την Άγκυρα,
προηγείται όλων των άλλων ζητη-
μάτων το δημοψήφισμα του Απρίλη.
Πρόσθετα δε πως «ο Ερντογάν δεν
επείγεται για λύση στην Κύπρο»,
με την υποσημείωση ότι η ένταση
στα ελληνοτουρκικά, εκτός από τη
σκοπιμότητα Ερντογάν να εξάψει
τα εθνικιστικά αντανακλαστικά,
φτάνοντας μέχρι και σε μικρής κλί-
μακας θερμό επεισόδιο, για κερδίσει
το δημοψήφισμα, στην ουσία της
έχει και το μέγα ζήτημα που λέγεται
ΑΟΖ. Την Άγκυρα ενδιαφέρει άμεσα
το ενεργειακό τοπίο της ανατολικής
Μεσογείου και οι δυνατότητες που
δίνονται στην Τουρκία να καταστεί
ενεργειακός κόμβος στην περιοχή.
Δεν είναι τυχαίο που ο Μεβλούτ
Τσαβούσογλου στη κοινή συνέν-
τευξη με τον Μουσταφά Ακιντζί
την Τρίτη, μιλώντας για τις εξελίξεις
στην ευρύτερη περιοχή, ενέπλεξε
κι αυτές που έπονται με τις προ-
γραμματισμένες για το καλοκαίρι
γεωτρήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ,
προειδοποιώντας: «Η υπομονή μας
έχει τα όριά της». Εκτιμούμε ότι η
απειλή εντάσσεται στο πλαίσιο της
πολιτικής ερεθισμού των εθνικι-

στικών αντανακλαστικών ενόψει
δημοψηφίσματος και όχι στους
πραγματικούς στόχους της Άγκυ-
ρας, οι οποίοι θα εκδηλωθούν μετά
το δημοψήφισμα. Στη λογική αυτή
εντάσσεται και το πάγωμα των συ-
νομιλιών γι’ αυτό και όπως είπε ο
Ιωάννης Κασουλίδης την Πέμπτη
στο ΡΙΚ, «δεν υπάρχει κίνηση που-
θενά, ούτε καν θέλουν να συζητή-
σουν.

Έχει γίνει αγνώριστη τον τε-
λευταίο καιρό η τ/κ πλευρά, μετά
από τον Ιανουάριο στη Γενεύη».
Θυμίζουμε ότι στη Γενεύη η Άγκυρα
βρέθηκε, για πρώτη φορά μετά το
1974, ενώπιον του κεφαλαίου
«ασφάλεια-εγγυήσεις», με το εμ-
φανές ζήτημα του αναχρονισμού
να αναγνωρίζεται από όλους τους
εμπλεκόμενους – ακόμα και παρα-
δοσιακούς συμμάχους της Τουρκίας
– ως μη αποδεκτό. Τι θα έκανε, λοι-
πόν, πηγαίνοντας στη Γενεύη στα
μέσα Μαρτίου η τουρκική πλευρά;
Να καθόταν ξανά στο τραπέζι με
την Ελλάδα και τη Βρετανία, πριν
από το δημοψήφισμα με κίνδυνο
να χάσει τους εθνικιστές Γκρίζους
Λύκους; Η πρώτη προληπτική της
κίνηση ήταν να ανοίξει ξανά το ζή-
τημα των τεσσάρων ελευθεριών,
ρίχνοντας μελάνι στο νερό των συ-
νομιλιών, σαν το χταπόδι που αμύ-
νεται. Η δεύτερη ήταν η αφορμή
που ανέλπιστα της δόθηκε στο πιά-
το από τη Βουλή με το ζήτημα του
«ενωτικού δημοψηφίσματος». Αν
ο κ. Ακιντζί ήθελε απλώς διόρθωση
του λάθους, όπως διακηρύττει, για
να πάει ξανά στο τραπέζι, δεν θα
πάγωνε και τις εργασίες των τεχνι-
κών επιτροπών. Τώρα όλοι θα πρέ-
πει να αναμένουν το αποτέλεσμα
του δημοψηφίσματος και αν είναι
θετικό, (αν δεν είναι μιλάμε για εμ-
φύλιο), το Κυπριακό θα μπει στο
τραπέζι ξανά σαν τη γλάστρα που
πίνει νερό για χάρη του βασιλικού,
που είναι το φυσικό αέριο. Μόνο
που στο ζήτημα των Εγγυήσεων
«λόγω ενωτικού δημοψηφίσματος»
θα πρέπει να αναμένεται πιο σκλη-
ρή τουρκική στάση. Έτσι λοιπόν
στο ερώτημα αν θα επαναληφθούν
οι συνομιλίες και πότε, εκτιμούμε
ότι απάντηση υπάρχει.    

Τι θα γίνει τώρα;

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην αναπάντητη. Δάντης και Παπαρί-
ζου στις «αναπάντητες κλήσεις» την εί-

δε ο Γιούνκερ και δεν απαντάει στη Heal-
thy επιστολή για τις τέσσερις ελευθερίες;
Πόσο αντέχουν οι πόρτες στην Κομισιόν;

2 Στο ανοιχτό τέλος. Μετά που Αναστα-
σιάδης και Ακιντζί έστρεψαν το βλέμ-

μα εντός, η μόνη ανοιχτού τέλους διαδικα-
σία είναι το τέλειωμα της πλατείας Ελευ-
θερίας. Δεν θυμάμαι αν είπε κάτι ο Κο-
τζιάς περί αυτού, αλλά μάλλον όχι. 

3 Στην κούραση. Εμφανώς κουρασμέ-
νος και με έντονες ενοχλήσεις φάνηκε

ο Αρχιεπίσκοπος στη συνάντησή του με
τον Πρόεδρο. Τον λύγισαν οι ευθύνες, τον
τσάκισαν οι έγνοιες. Αυξήθηκε και ο αντα-
γωνισμός στα κανάλια... 

4 Στην πάταξη. Επιμένει και θα επιμέ-
νει μέχρι να φύγει ο Γκάνταλφ Ιωνάς

από το Υπουργείο για την πάταξη της δια-
φθοράς στην Αστυνομία. Ο μόνος που πα-
τάχθηκε από την αστυνομία ήταν ο κακό-
μοιρος ο Λίο! Μαύρο χιούμορ αλλά μήπως
του Ιωνά είναι καλύτερο; 

5 Στο hotspot. Με εμφανή την αγωνία
στο πρόσωπο, ψάχνει να βρει οικόπε-

δο Συλλούρης να στεγάσει τη «νέα βου-
λή». Κι αφού το Δημοτικό Θέατρο έμεινε
Δημοτικό Θέατρο, τώρα έβαλε στο μάτι το
οικόπεδο του παλιού νοσοκομείου απέ-

ναντι από την υφιστάμενη βουλή. Πέρα-
σμα να ’ναι, hotspot στην πρωτεύουσα να
είναι, μόνο. Vouli Developers. 

6 Στην υπόσχεση. Ξέμεινε από καύσιμα
ο Γαλανός και τη θέση του στην προ-

εδρία των δήμων την πήρε ο Βύρας. Μια
σωστή επιλογή να κάνει ο ΔΗΣΥ σε εκλο-
γές και θα βγει ο Μάος γυμνός στην Πλα-
τεία Ελευθερίας να πανηγυρίσει! 

7 Στον γιατρό. Πάντως, ανώνυμα, ο Μα-
ρίνος καθάρισε όσους επέλεξαν να

πάνε με άλλα κόμματα. Δεν είναι δερμα-

τολόγος ο άνθρωπος. Χειρουργός είναι.
Κόβει στελέχη και ποσοστά, με ακρίβεια
χιλιοστού! Κάτι μεταξύ Γκρέις Ανάτομι και
Χάους οφ Καρντς! 

8 Στο σκάνταλ. Πάντως αν η προεδρική
φρουρά προσέχει τον ΠτΔ όπως πρό-

σεχε τον καημένο τον Λίο, δεν τα βλέπω
τόσο Healthy τα πράγματα εκεί πάνω. Θρί-
λερ με την Ολίβια Πόουπ το κάνατε το μα-
γαζί. 

9 Στο μαγαζί. Πάντως, Πρόεδρε να το
δεις λίγο το θέμα. Δεν γίνεται επειδή

δεν έχουμε μια αίθουσα Τύπου «Τρίκκης
Πάλας», να πέφτει τόσο πολύ η δουλειά
των δεξιώσεων γάμων και χορών, στο
Προεδρικό τον χειμώνα. Διαμαρτύρεται η
Ένωση Ελλήνων Καλλιτεχνών. 

10 Στις εκλογές. Επειδή ο Προεδρά-
ρας θα φτιάξει γήπεδο στην Λεμε-

σό, νέο ψυχιατρείο στην Αθαλάσσα, το
γήπεδο της ΑΕΚ, και τεχνολογικό πάρκο,
σημαίνει πως ξεκίνησε προεκλογικό;
Όταν θα ξεκινήσει να φτιάχνει το τελεφε-
ρίκ  Λεμεσού - Τροόδους θα μπούμε και
στην προεκλογική. 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Τι κάνει ο Χριστοδουλίδης; Κοιτάει την ώρα; Κοιμάται; Απελπίζεται στη θέα του Αϊντε; Μάλλον… 
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Το μουλάρωμα του Μουσταφά και το πένθος του Νίκαρου
Πολλή η ένταση που έζησε την πε-
ρασμένη βδομάδα το Μέγαρο.
Όπως μου ανέφερε ο αξιόπιστος κύ-
ριος Πάμπος ο οποίος γνωρίζει σχε-
δόν όσα και ο Νίκαρος, δεν ήταν μό-
νο η γενική αναστάτωση για τη δια-
κοπή των συνομιλιών ύστερα από το
μουλάρωμα του Ακιντζί. Ούτε τα
νεύρα του Νίκαρου (το «έχει και η
υπομονή τα όριά της» το επιβεβαί-
ωσε πλήρως...), ούτε το κουραστικό
πηγαινέλα συμβούλων, παρασυμ-
βούλων, πολιτικών και ξένων αξιω-
ματούχων που προκάλεσε την έντα-
ση. Ήταν, όπως μου ανέφερε και το
θλιβερό νέο της απώλειας του Λίο.
«Ο Νίκαρος πραγματικά στεναχωρή-
θηκε, λες και είχε χάσει κάποιο δικό
του άνθρωπο. Και σας διαβεβαιώνω
ότι τον πένθησε τον Λίο με τον δικό
του τρόπο», μου είπε χωρίς άλλες
λεπτομέρειες. 

Ο κ. Πάμπος, πάντως, υποστηρίζει
πως ο Νίκαρος όσο είναι ενοχλημέ-
νος με τον Μουσταφά, άλλο τόσο εί-
ναι ενοχλημένος και με κάποιους
δικούς μας οι οποίοι εξισώνουν
τους δύο και τους ρίχνουν ίσες ευ-
θύνες. «Ενώ είναι ξεκάθαρο ποιος
έφυγε από τον διάλογο, ποιος αρνή-
θηκε να επιστρέψει και ενώ γνωρί-
ζαμε ότι έψαχναν αφορμή για να το
πράξουν και ενώ βλέπουμε πόση
επίδραση ασκεί η Τουρκία και οι
εσωτερικές της εξελίξεις στον Ακιν-
τζί, ξαφνικά τα παραγνωρίζουμε και
λέμε ότι φταίνε και οι δύο εξίσου»
ανέφερε άτομο πολύ κοντά στον Νί-
καρο, εκφράζοντας την απογοήτευ-
σή του. Ο κύριος Πάμπος μου είπε
πως ο Νίκαρος ακούστηκε να αντι-
στρέφει το επιχείρημα του ΑΚΕΛ
και του Ακιντζί ότι ασχολείται πια με
τις προεδρικές και όχι με το Κυπρια-
κό. Φέρεται μάλιστα να είπε πως
«Κάποιοι άλλοι ασχολούνται ήδη με
τις προεδρικές και δεν βάζουν ούτε
όρια στην κριτική τους προκειμένου
να με πλήξουν».

Το σίγουρο είναι πως σε όλα σχεδόν
τα κόμματα οι προεργασίες για τον
προεκλογικό έχουν αρχίσει κανονι-
κά. Σε κάποια μάλιστα, όπως η ΕΔΕΚ
και η Αλληλεγγύη έχουν διπλό προ-
εκλογικό, αφού εκλέγουν και αρχη-
γό και ηγεσία.  Η έκπληξη των εκ-
πλήξεων υπήρξε η υποψηφιότητα

του Διομήδη Διομήδους ως ανθυπο-
ψηφίου του Σιζό στην ΕΔΕΚ. Όπως
μαθαίνω από πηγή μου στο κόμμα, ο
Διομήδης φέρεται να εξομολογήθη-
κε σε συντρόφους του πως «όπως
έχει διαμορφωθεί η κατάσταση στο
κόμμα ευνοεί μια υποψηφιότητα
σαν τη δική του και εκεί κυρίως πον-
τάρει»... Ωστόσο φαρμακόγλωσσος
ΕΔΕΚίτης διερωτήθηκε, μετά την
ανακοίνωση της υποψηφιότητας του
Διομήδη «Για να δούμε μετά και τις
νέες εκκαθαρίσεις ποιοι και πόσοι
θα μείνουμε για να ψηφήσουμε»,
υπονοώντας ότι ενδεχομένως να
υπάρξει νέο κύμα φυγής...

Στη Συμμαχία του Λιλλήκα, όπως
ακούω από στέλεχος που βλέπει
κριτικά την κατάσταση, «επικρατεί
μια ανήσυχη ηρεμία». Όπως μου εί-
πε «ενώ υπάρχει ακόμα το φλερτ
Λιλλήκα-Άντρου συνεχίζονται και οι
εκατέρωθεν έντονες αντιδράσεις
για τον γάμο. Μάλιστα από την
πλευρά του ΑΚΕΛ φαίνεται να κτί-
ζουν επιχειρήματα στα αποτελέ-
σματα μιας δημοσκόπησης που επι-

καλούνται η οποία είναι δική τους,
μυστική»...

Στην πριγκιπική αυλή τα πράγματα
δεν είναι πολύ καλύτερα. Ενώ ο
πρίγκιπας Νικόλαος φιγουράρει
σχεδόν ως εκλεγμένος πρόεδρος
υπάρχουν ακόμα υπολείμματα εσω-
κομματικής αντιπολίτευσης που βλέ-
πουν με σκεπτικισμό τη βιασύνη
του, υποστηρίζοντας ότι μπορεί να
στοιχίσει και στον ίδιο και στο κόμμα,
αφού σίγουρα θα χρειαστούν συ-
νεργασίες. «Προς το παρόν εκτός
από τον Σιζό δεν έχουμε κανένα άλ-
λο σίγουρο» όπως είπε.

Στο μεγάλο κόμμα του Φούλη η κα-
τάσταση είναι περισσότερο ξεκάθα-
ρη αλλά όχι λιγότερο ψυχοφθόρα. Η
Μάνταμ του Φούλη με πληροφορεί
ότι ο μεγάλος αρχηγός τονίζει σε κά-
θε ευκαιρία με το γνωστό του ύφος
ότι «ο ΔΗΣΥ έχει υποψήφιο». 
«Είναι δυστυχώς πραγματικότητα ότι
ο ΔΗΣΥ έχει και φατρίες, όπως και
κάθε άλλο κόμμα. Και μπορεί η τε-
ράστια πλειοψηφία να υποστηρίζει

ανεπιφύλακτα την υποψηφιότητα
του Νίκαρου αλλά σε άλλα θέματα
το κόμμα παραμένει διχοτομημένο ή
και τριχοτομημένο. Από την τακτική
που ακολουθούμε στο Κυπριακό μέ-
χρι και τα πιο μικρά όπως πρόσφατα
ο νόμος για το κάπνισμα» μου ανέ-
φερε σημειώνοντας: «Η υπόθεση
με την πρόταση του ΕΛΑΜ για το
ενωτικό δημοψήφισμα και η διαχεί-
ρισή της τόσο πριν όσο και μετά την
ψηφοφορία, δοκίμασε ξανά και τις
αντοχές της κοινοβουλευτικής ομά-
δας αλλά και του ίδιου του Φούλη. Το
αποτέλεσμα ήταν  ο Πάφιος να στεί-
λει ξεκάθαρο και στεντόρειο το μή-
νυμα πως αυτός είναι ο αρχηγός και
αυτός θα δίνει γραμμή στα μεγάλα
θέματα». «Μπορώ να σας πω ότι κά-
ποιοι το ευχαριστήθηκαν πολύ. Για
έναν όμως μπορώ να σας βεβαιώσω
ότι κατσούφιασε με την επανάκαμ-
ψη του Φούλη. Και μάλιστα πολύ».

KOYΪΖ: Ποιον υπουργό έχουν βάλει
στο στόχαστρο δύο βουλευτές και
ψάχνουν σε σελίδες και... ιστοσελί-
δες για... πληροφορίες και υλικό; 
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Ωράριο λειτουργίας καταστημάτων: 
Δευτέρα-Παρασκευή, 09:00-17:00
www.rcbcy.com 800 00 722 RCB Bank Ltd. Ιδιωτική Εταιρεία.  

Αριθμός εγγραφής: 72376. Εγγεγραμμένη έδρα: 
Αμαθούντος 2, 3105 Λεμεσός, Κύπρος.

Πάντα επιλέγουμε να κάνουμε πράγματα με τον τρόπο που 
μας εκφράζει καλύτερα. Γι’ αυτό και εμείς στην RCB Bank 
σχεδιάσαμε δύο πακέτα τραπεζικών υπηρεσιών με στόχο να 
ικανοποιούν όλες τις καθημερινές, τραπεζικές σας ανάγκες.

Πακέτα RCB Gold και 
RCB Classic με βάση τις δικές 
σας τραπεζικές συνήθειες

RCB Gold - Ολοκληρωμένο πακέτο 
υπηρεσιών με ένα μηνιαίο ποσό, 
που υπό προϋποθέσεις μπορεί 
και να μην χρεωθεί
 · 3 δωρεάν λογαριασμοί σε 
διαφορετικά νομίσματα

 · Δωρεάν εμβάσματα SEPA
 · 3 δωρεάν αναλήψεις μετρητών 
ανά μήνα από τις ATM άλλων 
τραπεζών στην Κύπρο

 · Δωρεάν χρεωστική ή/και 
πιστωτική κάρτα

 · Δωρεάν βιβλιάρια επιταγών

RCB Classic - Πληρώστε 
ανά προϊόν ή υπηρεσία 
 · 1 δωρεάν λογαριασμός σε ευρώ
 · Δωρεάν εισερχόμενα εμβάσματα
 · 2 δωρεάν αναλήψεις μετρητών 
ανά μήνα από τις ATM άλλων 
τραπεζών στην Κύπρο

 · Δωρεάν χρεωστική κάρτα
 · Δωρεάν το πρώτο βιβλιάριο 
επιταγών

Ισχύουν όροι και προϋποθέσεις

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Μία από τις βασικές διαφορές στη νέα δια-
κυβέρνηση των ΗΠΑ αφορά και το ότι πέραν
της πλήρωσης της θέσης στο Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ από τον πρώην πρόεδρο / διευθύνων
σύμβουλο της Exxon Mobil Ρεξ Τίλερσον,
μέρος του portfolio το έχει πάρει πάνω του
ο νέος Πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ.
Οι δηλώσεις και τα σχόλιά του αναφορικά
με συγκεκριμένες πτυχές διεθνών προβλη-
μάτων τυγχάνουν ανάλυσης, οπότε και δεν
θα μπορούσε να λείπει και η Κύπρος από
το κάδρο. Σύμφωνα και με πληροφορίες της
«Κ» τόσο από τις ΗΠΑ όσο και από διπλω-
ματικές πηγές στη Λευκωσία, αναμένεται
το επόμενο διάστημα να μεταβούν στις ΗΠΑ
αξιωματούχοι της κυβέρνησης. Σκοπός της
επίσκεψης τριών εξ αυτών, των κ. Χάρη Γε-
ωργιάδη, Γιώργου Λακκοτρύπη και Μάριου
Δημητριάδη, θα είναι η συμμετοχή και η
προβολή της Κύπρου σε ένα διεθνούς εμ-
βέλειας ναυτιλιακό συνέδριο. Στις ΗΠΑ θα
μεταβεί επίσης ο κυβερνητικός εκπρόσωπος
Νίκος Χριστοδουλίδης για επαφές, με τις
πληροφορίες όμως να μην αποκλείουν συ-
ναντήσεις με αξιωματούχους αφενός «για
να πιάσουν εκ νέου το νήμα με τις ΗΠΑ με
την ανάδειξη της νέας διακυβέρνησης»
όπως ειπώθηκε από αρμόδια πηγή, αφετέρου
για να προετοιμάσουν το έδαφος για την
επίσκεψη Αναστασιάδη στις ΗΠΑ. Ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας θα μιλήσει στο συ-
νέδριο του AJC(AmericanJewishCommittee)
το διήμερο 4-6 Ιουνίου και λαμβάνουν χώρα
ήδη έντονες διεργασίες ώστε με την ευκαιρία
της επίσκεψης εκεί να συναντηθεί και με

τον Πρόεδρο των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ.
Οι προσπάθειες που γίνονται προς αυτή
την κατεύθυνση είναι συγκεκριμένες, ενώ
την ίδια ώρα κομβικός λένε οι πληροφορίες
πως θα είναι και ο ρόλος αλλά και ο λόγος
που έχει ο Αρχιεπίσκοπος Αμερικής, κ.κ.
Δημήτριος. Εμπεριέχει δε η προσωπικότητα
του τελευταίου καθώς και το ότι ο ίδιος έχει
μείνει μακριά από πολιτικές προστριβές
στις ΗΠΑ, τα στοιχεία εκείνα που τον έχουν
καταστήσει φορέα σεβασμού από όλες τις
πολιτικές δυνάμεις στις ΗΠΑ.    

Χαμηλά ο πήχης 
Σειρά από δεδομένα στη νέα διακυβέρ-

νηση των ΗΠΑ δεν αφήνουν την ίδια ώρα
και πολλά περιθώρια αισιοδοξίας ως προς
την προώθηση του Κυπριακού. Πέραν της
πλήρωσης θέσεων στη διακυβέρνηση που
αφορούν για παράδειγμα το πρόσωπο που
θα μπει στη θέση της Βικτώρια Νούλαντ,
μέλη του ελληνοαμερικάνικου λόμπι θεωρούν
από την πλευρά τους πως οι σχέσεις Τουρ-
κίας-ΗΠΑ είναι που συνθέτουν τη μεγάλη
εικόνα. Και δη με φόντο το κουρδικό ζήτημα.
«Η τηλεφωνική επικοινωνία Ερντογάν-
Τραμπ αναλώθηκε στο θέμα της Ράκα και
των Κούρδων. Αν αναλογιστεί κανείς πως
αυτή η διακυβέρνηση θέτει επί τάπητος το

ζήτημα της εκπλήρωσης των υποσχέσεων
που έδωσε προεκλογικά, τότε πρώτο θέμα
στην ατζέντα είναι η ήττα του ΙΚ και άρα
μηδέν πίεση προς τον Ερντογάν πριν η Ράκα
και η Μοσούλη κερδηθούν πίσω» τόνισε
στην «Κ» πηγή από τις ΗΠΑ. Πρόσθεσε δε
πως διαφαίνεται μια οπισθοχώρηση στην
υποστήριξη της Αμερικής προς τους Κούρ-
δους, το οποίο στη μεγάλη εικόνα δείχνει
πιθανώς και τον μπούσουλα διαχείρισης
ακόμη ενός προβλήματος που αφορά την
Τουρκία, όπως είναι το Κυπριακό. 

Τουρκικά στρατεύματα 
Από τα βασικά θέματα των συνομιλιών

για το Κυπριακό, όσο αυτές τουλάχιστον
βρίσκονταν σε εξέλιξη, είναι εκείνο της
Ασφάλειας και των Εγγυήσεων. Οι δύο πλευ-
ρές έχουν καταθέσει εκ διαμέτρου αντίθετες
απόψεις επ’ αυτού, πέραν των όσων ακού-
γονταν στο πάρε-δώσε του παρασκηνίου,
ενώ διφορούμενα είναι τα μηνύματα που
εκπέμπουν και Τούρκοι αξιωματούχοι στις
ΗΠΑ. Όπως προκύπτει από την πληροφό-
ρηση της «Κ», από τη μία γίνεται προσπάθεια
να περάσει το μήνυμα πως μέχρι πρότινος
η Τουρκία έκανε βήματα καλής θέλησης
για μια αποδεκτή συμφωνία, από την άλλη
δεσπόζει η αμετακίνητη θέση στο θέμα της
αποχώρησης των τουρκικών στρατευμάτων
από την Κύπρο. Η αντίφαση αυτή που εκ-
πορεύεται από τουρκικής πλευράς, εδράζεται
στο να περάσει η γραμμή προς τους ενδια-
φερόμενους για το Κυπριακό στις ΗΠΑ ότι
μια ανοιχτού τέλους παρουσία της τουρκικής
εμπλοκής στην Κύπρο θα γίνει κατά κάποιο
τρόπο δεκτή από τους ε/κ. Σημείο το οποίο

πόρρω απέχει από τη γραμμή της Λευκωσίας
στο ζήτημα της ασφάλειας και των εγγυή-
σεων όπως αυτή εκφράζεται σε προσκήνιο
και παρασκήνιο. 

Μετατόπιση του βάρους 
Εφόσον, λοιπόν, αυτό είναι το κλίμα που

διαμορφώνεται από Τούρκους αξιωματούχους
στις ΗΠΑ, τα δύο μέτρα και δύο σταθμά,
υπάρχει ανησυχία από ελληνοαμερικανικές
πηγές πως δύναται η πίεση να μεταφερθεί
στη Λευκωσία για να υπάρξει αποτέλεσμα
στις διαπραγματεύσεις. Το ενδεχόμενο αυτό
είναι εις γνώση της ε/κ πλευράς και μάλιστα
γίνεται έτσι και η σύνδεση του ότι και το
επίμονο επιχείρημα Ακιντζί πως θα επιστρέ-
ψει στις συνομιλίες μόλις πάρει πίσω το «λά-
θος» με το ενωτικό δημοψήφισμα η ε/κ πλευ-
ρά, εδράζεται σε αυτές τις βάσεις, δηλαδή
της αποποίησης της ευθύνης για τυχόν αδιέ-
ξοδο, όταν την ίδια ώρα η μεγάλη εικόνα
δεν έχει να κάνει με την αναφορά στο ενωτικό
αλλά με τον τρόπο επέμβασης της Τουρκίας
στις συνομιλίες και τις προτεραιότητες που
έχει θέσει η Άγκυρα το τρέχον διάστημα.

Γίνεται, πάντως, από πηγές στις ΗΠΑ το τε-
λευταίο διάστημα και επίκληση των όσων
υποστήριζαν Αμερικάνοι αξιωματούχοι της
προηγούμενης διακυβέρνησης αναφορικά
με την πίεση και την επιρροή που θα μπο-
ρούσαν να ασκήσουν, πριν από τη διεξαγωγή
των εκλογών. Το επιχείρημα υπενθυμίζεται
ότι ακούστηκε και διά στόματος Τζο Μπάιν-
τεν πριν από τον Νοέμβριο πέρυσι, με την
αίσθηση ακόμη τότε να είναι πως με τον
ερχομό πιθανώς του Τραμπ στην εξουσία,
όλο το σύστημα θα άλλαζε εφόσον βασική
πεποίθηση του τότε υποψηφίου Προέδρου
των ΗΠΑ ήταν να ξηλώσει το «κράτος Ομ-
πάμα». Θετικό στοιχείο βάσει των ίδιων
πληροφοριών το γεγονός από την άλλη, πως
μέλη της νέας διακυβέρνησης των ΗΠΑ
γνωρίζουν την Κύπρο αλλά αν μη τι άλλο,
εφόσον το τοπίο παραμένει θολό ως προς
το ποιος αναλαμβάνει τι και σε τομείς που
δύναται να επηρεάσουν τα του Κυπριακού,
γίνεται προσπάθεια να μην αφήνεται να
πηγαίνει χαμένη η κάθε ευκαιρία για συ-
ναντήσεις και ανταλλαγή απόψεων με τα
μέλη της νέας διακυβέρνησης. 

Διεργασίες για
καλοκαιρινή συνάντηση
Αναστασιάδη-Τραμπ 
Θα προηγηθεί μετάβαση Κύπριων αξιωματούχων, ο ρόλος του
Αρχιεπισκόπου Δημητρίου και η ανάγνωση του ελληνοαμερικανικού λόμπι 

<<<<<<<

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
θα μιλήσει στο συνέδριο του
AJC (American Jewish Com-
mittee) το διήμερο 4-6 Ιουνίου.

Γίνεται από πηγές στις ΗΠΑ το τελευταίο διάστημα και επίκληση των όσων υποστήριζαν Αμε-
ρικάνοι αξιωματούχοι της προηγούμενης διακυβέρνησης αναφορικά με την πίεση και την επιρ-
ροή που θα μπορούσαν να ασκήσουν στο Κυπριακό, πριν από τη διεξαγωγή των εκλογών.
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Του απεσταλμένου μας στην ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ
και του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ανησυχία για το κλίμα έντασης που διαιω-
νίζεται στο Αιγαίο, η οποία όμως δεν μετα-
φράζεται απαραίτητα σε παρέμβαση ουσίας
προς την Αγκυρα, επικρατεί στην Ουάσιγ-
κτον. Στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ είναι λίγοι
αυτοί που ασχολούνται σε αυτή τη φάση
με τα ελληνοτουρκικά, οι όποιες επαφές
υπάρχουν γίνονται σε υψηλό πολιτικό επί-
πεδο και δεν στηρίζονται πάντα στη δι-
πλωματική γραφειοκρατία. Οι προθέσεις
του περιβάλλοντος του προέδρου Τραμπ
είναι ασαφείς και τα μηνύματα όχι ιδιαίτερα
ηχηρά. Ωστόσο, ο ελληνικής καταγωγής
προσωπάρχης του Λευκού Οίκου, Ρέινς
Πρίμπους, είναι ενήμερος για την αυξημένη
ένταση στο Αιγαίο, κάτι που στο σημερινό
περιβάλλον σύγχυσης που επικρατεί στον
κυβερνητικό μηχανισμό –για «χάος» έκανε
λόγο παράγων της Ουάσιγκτον που γνωρίζει
πρόσωπα και καταστάσεις– αποτιμάται ως
εξαιρετικά χρήσιμο.Παράλληλα, πολύ θετική
χαρακτηρίζεται η απομάκρυνση του Μάικλ
Φλιν από τη θέση του συμβούλου εθνικής
ασφαλείας, καθώς οι «στενές επαφές» που
φέρεται να διατηρούσε μέχρι το πρόσφατο
παρελθόν με Τούρκους παράγοντες γεν-
νούσαν εύλογες ανησυχίες για τη στάση
που θα τηρούσαν οι ΗΠΑ σε ενδεχόμενη
ελληνοτουρκική κρίση.

Ενα «ατύχημα»
Στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ αναγνωρίζουν τον

υπαρκτό κίνδυνο μιας περαιτέρω κλιμάκω-
σης, ακόμη και ενός «ατυχήματος», και δια-
μηνύουν ότι παρακολουθούν τις εξελίξεις,
αλλά δεν υπάρχουν ούτε οι αποτελεσματικοί
δίαυλοι επικοινωνίας που συχνά πηγάζουν
από διαπροσωπικές σχέσεις, οι οποίες στην
προκειμένη περίπτωση απουσιάζουν, ούτε
ο ανάλογος σχεδιασμός και η ειδικότερη
ενασχόληση με το ζήτημα, απαραίτητα συ-

στατικά για την έγκαιρη αποτροπή δυσά-
ρεστων εξελίξεων και μάλιστα μεταξύ συμ-
μάχων. Επίσημα, υπογραμμίζουν ότι εν-
θαρρύνουν τον διάλογο μεταξύ των δύο
χωρών για τη διαχείριση των όποιων μεταξύ
τους διαφορών. Το κενό εξουσίας στην Ουά-
σιγκτον, το οποίο στην περίπτωση του
Στέιτ Ντιπάρτμεντ είναι κάτι περισσότερο
από αισθητό, περιορίζει τα αντανακλαστικά
και μειώνει τις δυνατότητες αποτελεσμα-
τικής εμπλοκής. Η καθοριστικής σημασίας
θέση του βοηθού υπουργού Εξωτερικών
αρμόδιου για την Ευρώπη, στην οποία βρέ-
θηκε κατά το παρελθόν ο Ρίτσαρντ Χόλμ-
προυκ και πιο πρόσφατα η Βικτόρια Νού-
λαντ, παραμένει κενή.

Χωρίς, φυσικά, να σημαίνει ότι ο εκάστοτε
Αμερικανός αξιωματούχος στο συγκεκριμένο
αξίωμα υιοθετεί «φιλελληνική» στάση, ωστόσο
γνωρίζει πρόσωπα και καταστάσεις, είναι σε
θέση να παρακολουθεί τις εκατέρωθεν κινήσεις
έχοντας πλήρη εικόνα των ελληνοτουρκικών,
να συντονίζει τις πρεσβείες Αθήνας και Αγ-
κυρας και να προβαίνει άμεσα στις καθορι-
στικές δράσεις που αποτρέπουν δυσάρεστες
εξελίξεις. Σε άλλες περιπτώσεις αρκεί η δική
του παρέμβαση, που μπορεί να περιλαμβάνει
ακόμη και μετάβαση στις δύο πρωτεύουσες,
και σε άλλες οικοδομεί το πρόσφορο περι-
βάλλον ώστε η όποια παρέμβαση σε υψηλότερο
επίπεδο να αποδειχθεί αποτελεσματική. Αυτή
τη στιγμή το «άλμα» από τα χαμηλόβαθμα
στελέχη που χειρίζονται την κάθε χώρα –ή
ακόμη και τον εκτελούντα χρέη αναπληρωτή
για την Ευρώπη– μέχρι τον υπουργό Εξωτε-

ρικών είναι τεράστιο και ο σχετικός σχεδιασμός
εκ των πραγμάτων προβληματικός.

Οι επικοινωνίες
Παρά τον μειωμένο βαθμό εγρήγορσης,

υπάρχουν επικοινωνίες οι οποίες κινούνται
στην πάγια γραμμή της αποφυγής «ανα-
τροπών» της υφιστάμενης κατάστασης. Σε
επίπεδο ουσίας, τα μηνύματα σε ό,τι αφορά
τη συμπεριφορά στο Αιγαίο απευθύνονται
και προς τις δύο πλευρές, ζητώντας «αυτο-
συγκράτηση» από την Αγκυρα, αλλά και
από την Αθήνα. Είναι ενδεικτικό ότι πρό-
σφατα εκφράσθηκε δυσφορία για την «πε-
ριοδεία» του αρχηγού των τουρκικών ενό-
πλων δυνάμεων στην περιοχή των Ιμίων,
αλλά ταυτόχρονα επισημάνθηκε ότι ούτε
κάποιες κινήσεις του Ελληνα υπουργού
Εθνικής Αμυνας βοηθούν.

Ως γενικότερη αίσθηση πάντως αναγνω-
ρίζεται στην ελληνική κυβέρνηση ότι τηρεί
χαμηλούς τόνους, κάτι που δεν αντανακλά
απαραίτητα και την εικόνα που υπάρχει
για την Τουρκία, με δεδομένο τον απρό-
βλεπτο χαρακτήρα του Ταγίπ Ερντογάν και
τους πολιτικούς υπολογισμούς που ενδε-
χομένως κάνει ενόψει του κρίσιμου δημο-
ψηφίσματος του Απριλίου.

Επιπροσθέτως, όπως τόνισε στην «Κ»
Αμερικανός αξιωματούχος που έχει ασχο-
ληθεί με τις ελληνοτουρκικές σχέσεις και
γνωρίζει την περιοχή, ο βίαιος εκδιωγμός
πολλών Τούρκων διπλωματών, και πολύ
περισσότερο, αξιωματικών, έχει δυσχεράνει
την επικοινωνία, ακόμη και αν υπήρχαν
σαφείς οδηγίες για την αμερικανική πο-
λιτική έναντι της Τουρκίας, που πάντως
δεν υπάρχουν.

Μια σημαντική παράμετρος που δυσχε-
ραίνει τα πράγματα είναι και το γεγονός
ότι ο αμερικανοτουρκικός διάλογος επι-
κεντρώνεται κυρίως, αν δεν εξαντλείται,
στα «μεγάλα» περιφερειακά ζητήματα –
καταπολέμηση του ISIS, εξελίξεις στη
Συρία, σχέσεις με το Ιράν– ενώ αυτονόητη

σημασία δίνεται και στις διμερείς σχέσεις,
όπου κυριαρχεί το επίμονο τουρκικό αίτημα
για την έκδοση του Φετουλάχ Γκιουλέν.
Δευτερευόντως αγγίζει ευρύτερου ενδια-
φέροντος περιφερειακές εξελίξεις όπως
είναι οι συνομιλίες για λύση του Κυπριακού,
ενώ σε ζητήματα όπως το Αιγαίο δεν δίνεται
ιδιαίτερη προσοχή, μια πραγματικότητα
που κάποιοι ίσως επιχειρήσουν να εκμε-
ταλλευθούν.

Ο ρόλος των Ισραηλινών
Από την πλευρά της Αθήνας γίνονται προ-

σπάθειες να αξιοποιηθούν δίαυλοι επικοι-
νωνίας με τον Λευκό Οίκο μέσω τρίτων. Υψη-
λόβαθμες διπλωματικές πηγές –εντός και
εκτός Ελλάδος– πιστοποιούν ότι Αθήνα και
Ιερουσαλήμ βρίσκονται σε πολύ στενή επαφή
προκειμένου να διευκολύνουν αρχικά την
επικοινωνία και μετέπειτα την προσέγγιση
ανάμεσα στην κυβέρνηση του Αλ. Τσίπρα
και του προέδρου Τραμπ. Οι Ισραηλινοί φαί-
νεται ότι επιθυμούν να βοηθήσουν την Ελ-
λάδα να αποκτήσει πρόσβαση στο περιβάλλον
του κ. Τραμπ, με το οποίο –όπως φάνηκε
από την πρόσφατη εγκάρδια συνάντηση
του Αμερικανού προέδρου με τον πρωθυ-
πουργό του Ισραήλ Μπέντζαμιν Νετανιά-
χου– οι σχέσεις είναι αγαστές. Ενας δεύτερος,

λιγότερο εμφανής δίαυλος της Αθήνας προς
τον κ. Τραμπ είναι και η Αίγυπτος. Ο πρόεδρος
Αμπντέλ Φατάχ αλ Σίσι έχει πολύ καλές σχέ-
σεις με τον κ. Τραμπ, ο οποίος –λόγω και
των εγκάρδιων σχέσεων που διατηρεί με
τον κ. Νετανιάχου– θεωρεί την Αίγυπτο
μέρος του συστήματος ασφαλείας της πε-
ριοχής. Υπενθυμίζεται ότι το Ισραήλ και η
Αίγυπτος συνεργάζονται πολύ στενά στη
Χερσόνησο του Σινά και αλλού. Η Αθήνα,
με δεδομένη την πολύ καλή σχέση που δια-
τηρεί με το Ισραήλ και την Αίγυπτο, μέσω
των τριμερών σχημάτων συνεργασίας και
με τις δύο χώρες, έχει εξαρχής τοποθετηθεί
στο νέο επιτελείο του Λευκού Οίκου με αυτή
ακριβώς την ιδιότητα. Ως, δηλαδή, μια χώρα
που μαζί με το Ισραήλ, την Αίγυπτο και την
Κύπρο αποτελούν ένα τετράγωνο σταθερό-
τητας στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο.

Παρά το γεγονός ότι στο εσωτερικό του
Στέιτ Ντιπάρτμεντ απομένει ακόμη να ορι-
στεί διάδοχος της αρμόδιας υφυπουργού
για τη Νοτιοανατολική Ευρώπη Βικτόρια
Νούλαντ, η απουσία πρακτικής κατεύθυν-
σης φαίνεται να αντισταθμίζεται –προφανώς
προς το παρόν– ως προς τη διαχείριση ορι-
σμένων ζητημάτων από τη δραστηριοποί-
ηση έμπειρων διπλωματών όπως ο πρέσβης
των ΗΠΑ στην Αθήνα, Τζέφρι Πάιατ.

<<<<<<

Τα μηνύματα σε ό,τι αφορά
τη συμπεριφορά στο Αιγαίο
απευθύνονται και προς 
τις δύο πλευρές, ζητώντας
«αυτοσυγκράτηση».

Ανησυχούν οι Αμερικανοί
αλλά δεν παρεμβαίνουν
Ανασταλτικός παράγοντας το κενό εξουσίας που υπάρχει στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ

Θετικό και εξαιρετικά χρήσιμο θεωρείται το γεγονός ότι ο ελληνικής καταγωγής προ-
σωπάρχης του Λευκού Οίκου, Ρέινς Πρίμπους, είναι ενήμερος για την αυξημένη έν-
ταση στο Αιγαίο.

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Η ελάχιστη ως και καθόλου κινητι-
κότητα στο Κυπριακό με τα όσα
μεσολάβησαν της ακύρωσης του
τελευταίου προγραμματισμένου
ραντεβού μεταξύ Αναστασιάδη-
Ακιντζί, δεν επηρεάζουν τον προ-
γραμματισμό της Λευκωσίας για
τα ενεργειακά θέματα. Κι αυτό
παρά τις απειλές που έχουν ακου-
στεί τόσο διά στόματος Μουσταφά
Ακιντζί όσο και εσχάτως του ΥΠΕΞ
της Τουρκίας Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου ως προς το ότι πιθανόν να
υπάρξει κρίση από τις ενέργειες
των εταιρειών στην κυπριακή ΑΟΖ.
Αρμόδιες πηγές που μίλησαν στην
«Κ» αποσυνδέουν πλήρως τις όποιες
εξελίξεις στο Κυπριακό, θετικές ή
αρνητικές, με το πώς προχωράνε
οι ενεργειακοί σχεδιασμοί. «Υπήρχε
η ερώτηση αν θα προχωρούσε στην
αδειοδότηση η Δημοκρατία με πι-
θανή λύση του Κυπριακού.

Γιατί, χωρίς λύση δεν θα έκανε
το ίδιο; Δεν σταματήσαμε ούτε
όταν ήταν αισιόδοξα τα μηνύματα
στο Κυπριακό και πρέπει να συνε-
χίσουμε ανεξαρτήτως από τις δυ-
σκολίες που παρουσιάζονται. Θα
το κάναμε έτσι και αλλιώς», τονί-
στηκε χαρακτηριστικά. Σε αυτό το
πλαίσιο αναδύεται ένα τρίπτυχο
εφόσον αναμένεται το επόμενο
διάστημα να υπάρξει κατάληξη
στην υπογραφή συμβολαίων των
οικοπέδων της κυπριακής ΑΟΖ για
τα οποία είχαν κατατεθεί προσφο-
ρές από εταιρείες, οι δε γεωτρήσεις
αναμένεται να ξεκινήσουν φέτος,
ενώ το θέμα συζητήθηκε και κατά
την επίσκεψη των μελών του Συμ-
βουλίου Προέδρων των αμερικα-
νο-εβραϊκών οργανώσεων στη Λευ-
κωσία, με τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας.

Το Στέιτ Ντιπάρτμεντ
Αναπόφευκτα το βλέμμα στρέ-

φεται και προς στις ΗΠΑ, εφόσον

η άφιξη στη Λευκωσία της Robin
Dunnigan του αρμοδίου τμήματος
του Στέιτ Ντιπάρτμεντ για τα ενερ-
γειακά θα ξεκαθαρίσει την εικόνα
σε πολλά επίπεδα με τη διακυβέρ-
νηση Τραμπ. Μια εικόνα που σχη-
ματοποιείται από την – όπως όλα
δείχνουν – αποχώρηση του Άμος
Χοκστάιν που μέχρι πρότινος υπη-
ρετούσε στη θέση του υφυπουργού
Εξωτερικών ως αρμόδιος για την
Ενεργειακή Διπλωματία, από το
προσκήνιο. Η κ. Dunnigan έρχεται
στη Λευκωσία για να μιλήσει στο
«8ο Mediterranean Oil&Gas Forum»
που θα λάβει χώρα 1 και 2 Μαρτίου
και στο οποίο ανάμεσα στους key-
note speakers ξεχωρίζουν ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Νίκος Ανα-
στασιάδης και ο υπ. Ενέργειας Γιώρ-
γος Λακκοτρύπης. Ερωτηματικό
για την ώρα ως προς την αμερικα-
νική διοίκηση παραμένει το ποιος
αναλαμβάνει τα ηνία στα ενεργει-
ακά και δη στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ
με την έξοδο Χοκστάιν και ποια
θα είναι εν γένει η σύνθεση της
ομάδας. Την ίδια ώρα, προετοιμά-
ζεται επιτελείο και από το Υπ. Ενέρ-
γειας της Κύπρου για επίσκεψη
στις ΗΠΑ στο πλαίσιο συναφούς
συνεδρίου και ζητούμενο είναι να
υπάρξει και ατζέντα για την Ουά-
σιγκτον ώστε να γίνουν και οι πρώ-
τες επαφές με τη νέα διακυβέρνηση.
Στο κάδρο μπαίνει και ο George
Papadopoulos, Ελληνοαμερικανός
διευθυντής του Κέντρου Δικαίου
και Ασφάλειας Διεθνούς Ενέργειας
και Φυσικών Πόρων, που βοήθησε
στην εκλογή Τραμπ ως ειδικός σε
θέματα εξωτερικής πολιτικής και
δη ενέργειας με έμφαση στην ανα-
τολική Μεσόγειο. 

Το «Μπαρμπαρός»
Οι αναφορές Ακιντζί για «μονο-

μερείς γεωτρήσεις στην ΑΟΖ που
μπορεί να προκαλέσουν ένταση»
είναι επαναλαμβανόμενες. Στο ίδιο
μήκος κύματος άλλωστε κινήθηκε

και ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας Μεβλούτ
Τσαβούσογλου από τα Κατεχόμενα,
κατά την πρόσφατη επίσκεψή του.
«Η υπομονή μας έχει τα όριά της»,
τόνισε χαρακτηριστικά ο τελευ-
ταίος.

Η απάντηση από αρμόδιες πηγές
στη Λευκωσία έρχεται σε πιο χα-
μηλούς τόνους και έμφαση και πάλι
στα ονόματα των εταιρειών που
έχουν καταθέσει προτάσεις. Τα
οποία λειτουργούν και διπλωματικά
και κυριολεκτικά σύμφωνα με αυ-
τές, ως ασπίδα για τα συμφέροντας
της κυπριακής Δημοκρατίας στην
ΑΟΖ. «Ξέρουμε τους τόνους και
την ένταση της Τουρκίας, αλλά
πώς θα προχωρήσει; Θα βγάλει
στην ΑΟΖ το ‘‘Μπαρμπαρός’’;» τί-
θεται το ερώτημα με σκοπό να κα-
ταδείξει πως μια τέτοια κίνηση
είναι υψηλού ρίσκου και αυτή την
ώρα δεν είναι κάτι που θέλει ούτε
και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Τουρ-
κίας. Σε αυτό το κάδρο βάζουν και
ξένοι αναλυτές το όλο σκηνικό
όπως διαμορφώνεται στην ΑΟΖ
και πώς θα μπορούσε σε περίπτωση
λύσης να λειτουργήσει προς όφελος
όλης της χώρας. Αλλά, όπως επι-
σημαίνουν, το μελλοντικό όφελος
αυτό δεν αποτελεί προτεραιότητα
για τον Ερντογάν. 

Συνομιλίες εν στάση 
Στην αντίπερα όχθη και ως προς

τις συνομιλίες για το Κυπριακό, αν
αυτές θα συνεχιστούν, πότε και
υπό πλαίσιο, βρίσκονται οι δύο
πλευρές για την ώρα. Ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Αναστα-
σιάδης δεν πρόκειται να κάνει πίσω
στο ζήτημα του ενωτικού και πηγές
εστιάζουν κυρίως στην έκταση που
έδωσε η τ/κ πλευρά στο όλο θέμα,
η οποία ως τέτοια δεν επιτρέπει
και στον Αναστασιάδη να προχω-
ρήσει σε άλλες κινήσεις. Παράλ-
ληλα, μηνύματα που φτάνουν στη
Λευκωσία και από αρχηγούς κρα-
τών που είχαν την ευκαιρία να μι-

λήσουν με τον Πρόεδρο της Τουρ-
κίας Ταγίπ Ερντογάν, δίνουν το
στίγμα ότι το Κυπριακό στην τουρ-
κική ατζέντα είναι χαμηλά. «Προ-
έχει για τον Ερντογάν το δημοψή-
φισμα και το αποτέλεσμα. Επίσης,
μεγάλος πονοκέφαλος είναι και η
διαρκώς διολισθαίνουσα οικονομία
της Τουρκίας. Το Κυπριακό δεν
είναι στα πλάνα του. Αν μπει αυτό
θα γίνει όταν βγει το αποτέλεσμα
του δημοψηφίσματος αλλά δεν πρέ-
πει να ξεχνάμε πως έχει και η Κύ-
προς εκλογές μπροστά» είπαν στην
«Κ» διπλωματικές πηγές. Εστιάζουν
δε στο αποτέλεσμα εφόσον αν δεν

είναι αυτό που θέλει ο Ερντογάν
τότε προβλέπεται πως η Τουρκία
θα εισέλθει σε μια μακρά περίοδο
εσωστρέφειας με δυσχερή αποτε-
λέσματα τόσο για την ίδια τη χώρα
όσο και εκτός αυτής. Αν το αποτέ-
λεσμα είναι το κατά Ερντογάν επι-
θυμητό, τότε είναι δυνατό να κι-
νήσει τα νήματα για να κινηθεί το
Κυπριακό, θέλοντας να προβεί σε
μια κίνηση εντυπωσιασμού με διε-
θνείς αποδέκτες. Στο μεσοδιάστημα
με φόντο την Ελλάδα, τη Συρία και
το Ιράκ, οι αναλυτές προβλέπουν
πως ο εκνευρισμός που εξωτερι-
κεύει η Άγκυρα αναμένεται να κλι-
μακωθεί. 

Προχωρούν τα ενεργειακά παρά τις βολές
Καταλήγουν οι συζητήσεις για συμβόλαια, πώς απαντάει η Λευκωσία στην Άγκυρα στο νέο σκηνικό έντασης και η στασιμότητα στο Κυπριακό 

<<<<<<<

Προετοιμάζεται επιτελείο
και από το Υπ. Ενέργειας
για επίσκεψη στις ΗΠΑ
στο πλαίσιο συναφούς
συνεδρίου και ζητούμενο
είναι να υπάρξει και
ατζέντα για Ουάσιγκτον
ώστε να γίνουν και οι
πρώτες επαφές με τη νέα
διακυβέρνηση.

Δεν αντάλλαξαν ούτε ματιά
Η αλλαγή στη στρατηγική Τουρ-
κίας και τ/κ ηγεσίας από τη διά-
σκεψη της Γενεύης και μετά, εί-
ναι εμφανής. Φαίνεται, λοιπόν,
αναλύοντας την ένταση έργων
και λόγων, πως η αλλαγή πλεύ-
σης είχε στόχο να περιέλθει η
όλη διαδικασία σε αδιέξοδο. Στα
Κατεχόμενα και στην Άγκυρα
θεωρείται από έγκυρες πηγές
πως πηγή έντασης είναι η κατά-
θεση χάρτη στη Γενεύη, με το

σκεπτικό να είναι πως αυτό έγι-
νε μετά που η τ/κ ηγεσία πιέστη-
κε. «Το “λάθος” εκείνο θέλουν
να το διορθώσουν τώρα» είπε
πηγή στην «Κ». Το επίπεδο της
έντασης το συντηρούν και συ-
νεργάτες του Μουσταφά Ακιν-
τζί, μέλη της διαπραγματευτικής
του ομάδας, που ενδεικτικά
στην τελευταία συνάντηση δεν
αντάλλαξαν ούτε ματιά με την
ε/κ πλευρά.

Αναπόφευκτα το βλέμμα στρέφεται και προς στις ΗΠΑ, εφόσον η άφιξη στη
Λευκωσία της Robin Dunnigan του αρμοδίου τμήματος του State Department
για τα ενεργειακά, θα ξεκαθαρίσει την εικόνα σε πολλά επίπεδα με τη διακυ-
βέρνηση Τραμπ.

04-POLITIKI_Master_cy  24/02/17  21:12  Page 4



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗKυριακή 26 Φεβρουαρίου 2017

Ουάσιγκτον
Ανάλυση του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Μία από τις στιχομυθίες που αποδίδεται
στον γ.γ. του ΟΗΕ, κατά τη σύντομη συ-
νομιλία του με τον μόνιμο αντιπρόσωπο
της Κύπρου στον ΟΗΕ, πρέσβη Κορνήλιο
Κορνηλίου, αφορούσε τη γνωστή από-
φαση της Βουλής των Αντιπροσώπων:
«Δεν ήταν και η σοφότερη απόφαση»,
φέρεται να είπε ο Αντόνιο Γκουτιέρες.
Βεβαίως, ο γ.γ. του ΟΗΕ που είχε την
ευκαιρία να συναντηθεί στην Κωνσταν-
τινούπολη με τον Πρόεδρο Ερντογάν
και τον πρωθυπουργό Γιλντιρίμ και έζησε
την εναρκτήρια συνεδρίαση της Διά-
σκεψης για την Κύπρο στη Γενεύη, στις
12 Ιανουαρίου, έχει αντιληφθεί τις δυ-
σκολίες της Άγκυρας να συζητήσει σο-
βαρά κάποια κρίσιμα ζητήματα πριν από
το δημοψήφισμα της 16ης Απριλίου.
Όμως, είναι προφανές πως ούτε ο ίδιος,
ούτε η ομάδα του Έσπεν Μπαρθ Αϊντε,
ούτε κανένα από τα μόνιμα μέλη, δι-
καιολογούν την απόφαση της Βουλής,
που χρησιμοποιήθηκε σαν δικαιολογία
από τον Μουσταφά Ακιντζί για τη δια-
κοπή των συνομιλιών. Η αμερικανική
πρεσβεία στη Λευκωσία στέλνει συνεχώς
μηνύματα στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ. Η
ατμόσφαιρα στην τελευταία συνάντηση
των ηγετών περιγράφεται ως «υπερθερ-
μασμένη» και οι ηγέτες «απογοητευμέ-
νοι». Έλπιζαν ότι αυτή την εβδομάδα οι
προσπάθειες του κ. Αϊντε θα καρποφο-
ρούσαν και πως οι δύο ηγέτες θα επέ-
στρεφαν στο τραπέζι των συνομιλιών,
όμως οι προσδοκίες τους διαψεύστηκαν. 

Στην Ουάσιγκτον θεωρούν σημαντικό
το θέμα της «Ένωσης» γιατί βρίσκεται
στο επίκεντρο «της Τουρκοκυπριακής
παράνοιας» και δικαιολογούν την αντί-
δραση του Ακιντζί, γιατί καθώς δεν είναι
ιδιαίτερα δημοφιλής με την Τουρκία και
την αντιπολίτευσή του, αισθάνθηκε πως
έπρεπε να προχωρήσει σε κάποια δη-
μόσια αντίδραση. Δεν φαίνεται, ωστόσο,
να ανέμεναν ότι τα πράγματα θα έφταναν
στη διακοπή των συνομιλιών. Επίσημα

το Στέιτ Ντιπάρτμεντ αποφεύγει να σχο-
λιάσει τις εξελίξεις. Πιστεύουν ότι η
ζημιά που έχει γίνει δεν είναι κάτι που
δεν μπορεί να διορθωθεί και η διαδικασία
– παρά το πισωγύρισμα – διατηρεί τη
δυναμική της. Ωστόσο, προϋπόθεση
είναι σύντομα τα χαμηλώσουν οι τόνοι
και να επαναρχίσει η διαδικασία. Από
τις διαβουλεύσεις που είχαν την περα-
σμένη εβδομάδα στην Ευρώπη (στο πλαί-
σιο συναντήσεων του ΝΑΤΟ στις Βρυ-
ξέλλες και της Διάσκεψης του Μονάχου)
αμερικανοί και ευρωπαίοι αξιωματούχοι
και ο Έσπεν Μπαρθ Αϊντε, υπάρχει συ-
ναντίληψη πως η διαδικασία «χρειάζεται
μεγαλύτερη φροντίδα και προσαρμογή
σε καλύτερη κατεύθυνση». Ειδικά η Ουά-
σιγκτον αναμένει να έχει τις μέρες αυτές
περισσότερες συζητήσεις με Τούρκους
επισήμους, στις οποίες θα έχει την ευ-
καιρία να εγείρει και το Κυπριακό.

Tρεις επιλογές για Ασφάλεια
Με τον Ερντογάν απασχολημένο με

το δημοψήφισμα, ο συνομιλητής της
Ουάσιγκτον είναι ο σύμβουλος του Γιλν-
τιρίμ για θέματα εξωτερικής πολιτικής,
που θεωρείται αξιόπιστος. Η εκτίμηση
του Στέιτ Ντιπάρτμεντ για τις θέσεις

που εκφράστηκαν από την Τουρκία στη
συνάντηση των διευθυντών των ΥΠΕΞ,
στο πλαίσιο της Διάσκεψης για την Κύ-
προ, είναι ότι «κινούνται σε πραγματι-
στική κατεύθυνση στα ζητήματα των
στρατευμάτων και των εγγυήσεων».

Εκτιμούν ότι οι Τούρκοι είναι «απο-
λύτως άνετοι» στο να αποδεχθούν μία
σχετικά ταχεία μείωση του αριθμού των
στρατευμάτων τους και διατήρηση ενός
μικρού αριθμού στρατιωτικής δύναμης.
Ωστόσο, παραμένει το κρίσιμο ερώτημα
που είναι πώς θα πάμε στην πλήρη από-
συρσή τους και μετά από πόσο χρονικό
διάστημα. Ενώ στο θέμα των Εγγυήσεων
χρειάζεται μεγαλύτερη επεξεργασία του
τι θα περιέχει η «Συνθήκη Φιλίας» Ελ-
λάδας – Τουρκίας – Κύπρου. Στην απαί-
τηση της Τουρκίας για «φυσική ασφάλεια
ώστε τα πράγματα να εξελιχθούν κατά
πως πρέπει», οι Αμερικανοί πιστεύουν
ότι είναι δυνατό να επιτευχθεί χωρίς να
υπάρχουν επεμβατικά δικαιώματα και
πως βλέπουν την Άγκυρα έτοιμη για αρ-
κετές παραχωρήσεις. Για την ώρα, πάν-
τως, η Τουρκία δεν δέχεται να ορίζεται
ημερομηνία για την πλήρη αποχώρηση
των στρατευμάτων της, παρά μόνο η
έναρξη μετά από κάποια χρόνια διαδι-

κασίας επανεξέτασης του θέματος. Η
απαίτηση της Τουρκίας να ισχύουν στην
Κύπρο οι 4 ελευθερίες για τους υπηκόους
της μετά τη λύση ήταν ένα από κεντρικά
ζητήματα που απασχόλησαν τις διάφορες
διαβουλεύσεις αμερικανικών, ευρωπαίων
και Αϊντε σε Βρυξέλλες και Μόναχο. Η
Ουάσιγκτον το χαρακτηρίζει «τεράστια
πρόκληση» που θα πρέπει να αντιμετω-
πιστεί. Μάλιστα, οι αναλύσεις του Στέιτ
Ντιπάρτμεντ λαμβάνουν υπόψη τρεις
επιλογές: Η πρώτη και δυσκολότερη, να
υπάρξει συμφωνία εντός της Ε.Ε. και οι
διευθετήσεις για το καθεστώς των Τούρ-
κων υπηκόων στην Κύπρο να αποτελέ-
σουν μέρος του Ευρωπαϊκού Κεκτημένου.
Αυτό όμως προϋποθέτει απόφαση του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και πιθανόν
δημοψηφίσματα σε κράτη μέλη.

Η δεύτερη επιλογή θα μπορούσε να
είναι μία συμφωνία μεταξύ της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, της Ελλάδας, της
Τουρκίας και της Κύπρου, που χαρακτη-
ρίζεται ευκολότερη και συντομότερη
διαδικασία. 

Τρίτη – και κατά τους αμερικανούς
ευκολότερη – επιλογή είναι μία διμερής
συμφωνία μεταξύ της Τουρκίας και της
ενιαίας ομόσπονδης Κύπρου.

Πώς βλέπουν οι ΗΠΑ την κρίση στις συνομιλίες 
Στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ πιστεύουν ότι η ζημιά μπορεί να διορθωθεί και η διαδικασία – παρά το πισωγύρισμα – διατηρεί τη δυναμική της

Χαμηλό ενδιαφέρον
της Ουάσιγκτον
Μετά τις 20 Ιανουαρίου, η κινητικότητα της αμερικανικής
διπλωματίας στο κυπριακό – και σε ακόμη σοβαρότερα
ζητήματα της αμερικανικής εξωτερικής πολιτικής – έχει
μειωθεί δραματικά. Ο Τζόναθαν Κόεν, βοηθός υφυπουργός
Εξωτερικών, έχει στα χέρια του τον φάκελο του Κυπριακού
και στο διάστημα αυτό είχε επαφές στην Τουρκία και
συναντήθηκε με τον κ. Αϊντε. Συνάντηση με τον Αϊντε
είχε στο Μόναχο και ο εκτελών προσωρινά καθήκοντα
υφυπουργού Εξωτερικών Τζον Χέφερν. Εκτιμούν πως
είναι πολύ σημαντικό η διαδικασία να μην πάει πίσω
εξαιτίας του δημοψηφίσματος στην Τουρκία και πιστεύουν
ότι και χωρίς την άμεση εμπλοκή του Ερντογάν, μπορούν
να γίνουν σοβαρές συζητήσεις με την Άγκυρα. Ωστόσο,
είναι φανερό πως τα πράγματα στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ
ακόμη κινούνται με βάση τις οδηγίες της προηγούμενης
κυβέρνησης. Ο Τζο Μπάιντεν, πριν αποχωρήσει από
τον Λευκό Οίκο, ενημέρωσε τον διάδοχό του Μάικ Πενς
για τα όσα έχει κάνει στο Κυπριακό και φαίνεται ότι ο
νέος αντιπρόεδρος έδειξε ενδιαφέρον. Όμως η παραίτηση
του συμβούλου Εθνικής Ασφαλείας Μάικ Φλυν πήγε
γενικά όλα τα θέματα πίσω και θα χρειαστεί κάποιο χρο-
νικό διάστημα μέχρι ληφθούν αποφάσεις για τη γραμμή
που θα ακολουθήσει στο Κυπριακό ο Λευκός Οίκος. Στο
Στέιτ Ντιπάρτμεντ, ο υπουργός Εξωτερικών Ρεξ Τίλερσον
για την ώρα είναι απασχολημένος με τις απαραίτητες
διεθνείς επισκέψεις που κάνει στην αρχή της θητείας
του ο εκάστοτε επικεφαλής της αμερικανικής διπλωματίας.
Φαίνεται ότι από την περίοδο που ήταν επικεφαλής της
Exxon Mobil λάμβανε τακτική ενημέρωση από στελέχη
της εταιρείας για τις εξελίξεις στο Κυπριακό. Αμέσως
μετά την ανάληψη των καθηκόντων του, ενημερώθηκε
για τις εξελίξεις από την υπεύθυνη του Γραφείου Κύπρου
στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ και τη μεγάλη εμπλοκή της κυ-
βέρνησης Ομπάμα, καθώς η επιτυχής ολοκλήρωση της
διαδικασίας θα απαιτήσει υψηλού επιπέδου εμπλοκή.
Ο ίδιος φαίνεται να το αντιλαμβάνεται και θα παρακολουθεί
το θέμα, το ερώτημα όμως είναι πόσο στενά. Πάντως,
κλειδί στον ρόλο της Ουάσιγκτον είναι οι αμερικανο-
τουρκικές σχέσεις και για την ώρα, παρά τις εντατικές
διαβουλεύσεις που λαμβάνουν χώρα και τις πολλαπλές
συναντήσεις αμερικανών και τούρκων επισήμων, πα-
ραμένουν τα δύο σοβαρά ζητήματα, η έκδοση του Φε-
τουλάχ Γκιουλέν και οι Κούρδοι της Συρίας.

Στην απαίτηση της Τουρκίας για «φυσική ασφάλεια ώστε τα πράγματα να εξελιχθούν κατά πως πρέπει», οι Αμερικανοί πιστεύουν
ότι είναι δυνατό να επιτευχθεί χωρίς επεμβατικά δικαιώματα και βλέπουν την Άγκυρα έτοιμη για αρκετές παραχωρήσεις.
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Σ τα σύγχρονα δημοκρατικά κράτη ο
ανώτατος πολιτειακός άρχων, εν προ-
κειμένω για την Κύπρο ο Πρόεδρος

της Δημοκρατίας, δεν είναι ούτε ανεξέ-
λεγκτος ούτε ανεύθυνος. Αντίθετα απ’ ό,τι
συνέβαινε στις μοναρχίες του παρελθόντος,
στις σύγχρονες Δημοκρατίες η «κεφαλή
του κράτους» και ελέγχεται και ευθύνεται.
Σύμφωνα με τις διατάξεις που εμπεριέ-
χονται στα διάφορα δημοκρατικά Συντάγ-
ματα, όπως είναι και το κυπριακό Σύνταγμα,
στο περιεχόμενο των αρμοδιοτήτων του
Προέδρου της Δημοκρατίας ανήκει η υπο-
χρέωσή του να τηρεί και να διαφυλάττει
το Σύνταγμα και στο περιεχόμενο της ευ-
θύνης του η εκ προθέσεως παραβίαση του

Συντάγματος. Διαπράττει, πράγματι, μεγάλο
ατόπημα ο Πρόεδρος, ο οποίος επιμένει
να τηρεί συγκεκριμένη συμπεριφορά, αν
και γνωρίζει ότι αντίκειται στις διατάξεις
του Συντάγματος το οποίο έχει ορκιστεί
να φυλάττει.

Οι παραπάνω παρατηρήσεις έχουν ιδι-
αίτερη σημασία για το θέμα που έχει προ-
κύψει και παραμένει εκκρεμές, δηλαδή για
το θέμα των σχέσεων υπουργικού ασυμ-
βιβάστου και Δημοκρατίας. Η ιδιότητα του
ιδιοκτήτη μέσων μαζικής ενημέρωσης είναι
ασυμβίβαστη προς την ιδιότητα του επόπτη
υπουργού Εσωτερικών. Το ασυμβίβαστο
αυτό βλάπτει σοβαρά την ελευθερία του
Τύπου, βλάπτει σοβαρά τη δημοκρατία,

είναι δηλαδή σε τελική ανάλυση αντίθετο
προς τις συνταγματικές διατάξεις. 

Όμως, κατά το Σύνταγμα, τους υπουργούς
τούς διορίζει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
και προφανώς η εξουσία αυτή του Προέδρου
δεν είναι απεριόριστη. Αντιθέτως, πρέπει
να ασκείται μέσα στο συνταγματικό πλαίσιο
της Πολιτείας. Αυτό ακριβώς σημαίνει ότι
ο Πρόεδρος πριν από τον διορισμό κάθε
υπουργού οφείλει να εξετάζει όχι μόνο την
«πολιτική» αλλά και τη «συνταγματική κα-
ταλληλότητά» του. Και όπως δεν θα μπο-
ρούσε να διορίσει ως υπουργό Δικαιοσύνης
πρόσωπο χωρίς λευκό ποινικό μητρώο,
κατά τον ίδιο τρόπο δεν μπορεί να διορίζει
ιδιοκτήτη μέσων μαζικής ενημέρωσης ως

υπουργό Εσωτερικών. Και αν έστω ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας δεν γνώριζε ή κατά
τον διορισμό παραπλανήθηκε, οφείλει αμέ-
σως μόλις λάβει γνώση περί του ασυμβι-
βάστου να απομακρύνει τον συγκεκριμένο
υπουργό έτσι ώστε να προστατεύσει το
Σύνταγμα και ως εκ τούτου την ομαλή λει-
τουργία του πολιτεύματος εν γένει. Όταν, μά-
λιστα, το όλο ζήτημα έχει πάρει μεγάλες
διαστάσεις και το ασυμβίβαστο ενοχλεί
την κοινωνία και υποδεικνύεται από τον
Τύπο, τότε η εκ προθέσεως διατήρηση του
υπουργού πλησιάζει κατά πολύ την εκ προ-
θέσεως παραβίαση του Συντάγματος. 

Εκτός από τη νομική – με τις διάφορες
μορφές της – ευθύνη του Προέδρου της

Δημοκρατίας, υπάρχει και η ιστορική του
ευθύνη, η οποία προκύπτει από την ηγετική
του ιδιότητα. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
πέρα από τις ρητές συνταγματικές διατυ-
πώσεις οφείλει ως πολιτικός ηγέτης να
προωθεί την ουσία του Συντάγματος και
τη Δημοκρατία. Έστω, λοιπόν, και αν ο
ίδιος θεωρεί πράγματι ότι δεν υπάρχει νο-
μικό ζήτημα, σε καμία περίπτωση δεν μπο-
ρεί να αρνηθεί ότι υπάρχει ουσιαστικό ζή-
τημα, ζήτημα δημοκρατίας. Οφείλει επο-
μένως να προχωρήσει στην απομάκρυνση
του «ασυμβίβαστου υπουργού». 

Ο κ. Χρίστης Λοττίδης είναι Διευθύνων Σύμβου-
λος του Ομίλου SPP Media / Δικηγόρος.

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΧΡΙΣΤΗ ΛΟΤΤΙΔΗ

Προεδρική ευθύνη και υπουργικό ασυμβίβαστο

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

«“Καυτό” δίμηνο ή “καυτή” διετία;».
Αυτό είναι το βασικό ερώτημα που
απασχολεί τη σκέψη όσων, εκ της
θέσεώς τους, παρακολουθούν από
πολύ κοντά το άνευ προηγουμένου
μπαράζ της τουρκικής προκλητικό-
τητας στο Αιγαίο και προσπαθούν
να βρουν μιαν απάντηση αν όλα
αυτά συμβαίνουν με βάση κάποιον
χρονικό ορίζοντα ή συνιστούν εμ-
πράγματη παγίωση των διεκδική-
σεων της Αγκυρας στο αρχιπέλαγος.

Οι δύο μήνες (κατ’ ακρίβεια 50
ημέρες) αφορούν το χρονικό διά-
στημα που έχει απομείνει ώς το συν-
ταγματικό δημοψήφισμα με το οποίο
ο πρόεδρος της Τουρκίας Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν φιλοδοξεί να κερδίσει
το «ναι» του τουρκικού λαού στο
σχέδιο συγκέντρωσης υπερεξουσιών
γύρω από το πρόσωπό του. Τα δύο
χρόνια και έξι μήνες ισοδυναμούν
με τον χρόνο που απομένει ώς τις
–προγραμματισμένες τουλάχιστον
μέχρι αυτή τη στιγμή– εκλογές του
2019 και, προφανώς, ο κ. Ερντογάν
επιθυμεί να τις κερδίσει με το ίδιο
σύστημα. Εγχώριες αλλά και διεθνείς
διπλωματικές πηγές εντάσσουν την
έξαρση των τουρκικών διεκδικήσεων
στο Αιγαίο στον εσωτερικό, σκληρό
πολιτικό αγώνα που διεξάγει ο κ.
Ερντογάν, τονίζοντας ότι πιθανή

ήττα του Τούρκου προέδρου θα ρίξει
τη γειτονική χώρα σε ακόμη βαθύ-
τερη κρίση. Πολλοί θα διερωτηθούν
τι ακριβώς άλλαξε από το βράδυ της
15ης Ιουλίου 2016, όταν ο κ. Ερν-
τογάν ζητούσε από τους πολίτες να
τον υπερασπιστούν στις πλατείες
και εκατομμύρια ανταποκρίθηκαν
στην πρόσκλησή του, μέχρι ένα πι-
θανώς αρνητικό αποτέλεσμα στο
δημοψήφισμα της 16ης Απριλίου
2017. Ολα αυτά είναι σε πλήρη γνώ-
ση και συνυπολογίζονται στην Αθή-
να, η οποία –ωστόσο– δεν έχει την
πολυτέλεια να παρακολουθεί με ου-
δετερότητα την εσωτερική κατά-
σταση στην Τουρκία. Αντιθέτως, οι
αρμόδιοι στα υπουργεία Εξωτερικών
και Αμυνας καταγράφουν, με ιδιαί-
τερη ανησυχία, την κλιμάκωση της
τουρκικής κινητικότητας σε όλα τα
επίπεδα.

Πρώτον, σε πολιτικό επίπεδο η
ατμόσφαιρα βρίσκεται στο ναδίρ. Η
οιονεί αποτυχία των διαπραγματεύ-
σεων στο Κυπριακό, αλλά και η περαι-
τέρω επιβάρυνση στις σχέσεις Αθήνας
- Αγκυρας λόγω της αίτησης ασύλου
που έκαναν την περασμένη Παρασκευή
στην Αλεξανδρούπολη δύο φυγάδες
Τούρκοι κομάντος, οι οποίοι μάλιστα
εκτιμάται ότι συμμετείχαν στην ομάδα
εκείνων που βρίσκονταν σε απόσταση
βολής από το ξενοδοχείο που φιλοξε-
νούσε τον κ. Ερντογάν το βράδυ της
απόπειρας πραξικοπήματος. Δεδο-
μένου ότι η πολιτική ατμόσφαιρα
ανάμεσα στις δύο χώρες είναι ήδη
αρκετά επιβαρυμένη λόγω της από-
φασης του Αρείου Πάγου να μην

προχωρήσει στην έκδοση των οκτώ
στρατιωτικών που κρατούνται στην
Ελλάδα από τον περασμένο Ιούλιο,
είναι δεδομένο ότι η νέα εκκρεμότητα
θα προσθέσει ένταση. Σε αυτό το
κλίμα δύσκολα μπορεί να προβλεφθεί
αν θα δρομολογηθεί, κάποια στιγμή,
η συνάντηση των πρωθυπουργών
των δύο χωρών στη Θεσσαλονίκη ή
αν θα απεμπλακούν διάφορα σχέδια
όπως οι συνδέσεις μέσω θαλάσσης
και σιδηροδρόμου της βορειοελλα-
δικής πόλης με τη Σμύρνη και την
Κωνσταντινούπολη, αντιστοίχως.

Οι διεκδικήσεις
Η δεύτερη και ίσως πιο ουσιαστική,

μακροπρόθεσμα, διάσταση αφορά
την αποτύπωση των τουρκικών διεκ-
δικήσεων στον χάρτη. Η εμφάνιση
του «Τσεσμέ» σε τρία σημεία σε όλο
το γεωγραφικό μήκος του Αιγαίου,
αντιπροσωπεύει την πάγια τουρκική
θέση για ίσα δικαιώματα στο αρχι-
πέλαγος. Η σκηνοθετική οπτική γω-
νία με την οποία αποτυπώνεται στα
βίντεο και το φωτογραφικό υλικό
που δημοσιοποιείται στην Τουρκία,
η «προάσπιση των τουρκικών εθνι-
κών συμφερόντων» στα Ιμια, δεν εί-
ναι τίποτε άλλο από την παρουσίαση
της θεωρίας των «γκρίζων ζωνών».

Η αεροπορική συνέργεια σε αυτό
τον στόχο είναι περιορισμένη λόγω
των προβλημάτων που αντιμετωπίζει
η τουρκική Πολεμική Αεροπορία,
ωστόσο –έστω και σε περιορισμένο
αριθμό– το FIR Αθηνών και ο Εθνικός
Εναέριος Χώρος αμφισβητούνται
σε καθημερινή βάση. Η Αγκυρα θε-

ωρεί ότι ανατολικά του 25ου Με-
σημβρινού (βλ. γράφημα) έχει από-
λυτη δικαιοδοσία τόσο στον αέρα
όσο και στη θάλασσα. Στο ίδιο πλαί-
σιο, τις πρώτες πρωινές ώρες της
Παρασκευής, η Τουρκική Ακτοφυ-
λακή ανακοίνωσε ότι η ακταιωρός
«Γιασάμ» διεξήγαγε επιχείρηση Ερευ-
νας και Διάσωσης (SAR) λέμβου με
51 Πακιστανούς μετανάστες σε από-
σταση 42 ναυτικών μιλίων από τις
τουρκικές ακτές, εντός δηλαδή των
αρμοδιοτήτων του ελληνικού Κέν-
τρου Ερευνας και Διάσωσης. Από

την Αθήνα παρακολούθησαν και
αποτύπωσαν τον πλου του «Γιασάμ»,
το οποίο –σύμφωνα με διπλωματικές
πηγές– δεν πραγματοποίησε απο-
λύτως καμία επιχείρηση.

Αυτή η διαδικασία κατασκευής
πληροφοριών έχει οδηγήσει την
Αθήνα στο συμπέρασμα ότι η Τουρ-
κία, πέρα από τις προφανείς και ου-
σιαστικές προκλήσεις, έχει αποδυθεί
και σε έναν άτυπο ψυχολογικό πό-
λεμο, με στόχο τη διατήρηση της
έντασης σε υψηλά επίπεδα και στα
ελληνικά ΜΜΕ. Εμπειροι διπλωμάτες

τονίζουν ότι έως αυτή τη στιγμή η
τουρκική παραβατικότητα έχει πε-
ριοριστεί στο Αιγαίο Πέλαγος, δίχως
να μεταφερθεί στην Ανατολική Με-
σόγειο, όπου η Αγκυρα διακηρύσσει
τα αποκλειστικά δικαιώματά της σε
μια περιοχή από τον 28ο έως και
τον 32ο μεσημβρινό, η οποία συμ-
πίπτει με την απόσταση μεταξύ της
Λίνδου στη Ρόδο και της ανοιχτής
θάλασσας έξω από την Πάφο, στην
Κύπρο.

Αρκετές φορές στο παρελθόν, ελ-
ληνικές και τουρκικές φρεγάτες
έχουν συναντηθεί –δίχως προβλή-
ματα– στα νότια της Ρόδου ή ανοιχτά
του Καστελλόριζου. Στην Αθήνα επι-
θυμούν να επαναδρομολογήσουν
και να προσδώσουν εκ νέου νόημα
στις διερευνητικές επαφές. Ισως
είναι ειρωνικό, η τελευταία συνάν-
τηση των δύο γενικών γραμματέων
των ΥΠΕΞ Ελλάδας και Τουρκίας,
Δημήτρη Παρασκευόπουλου και Ου-
μίτ Γιαλτσίν, πραγματοποιήθηκε
στις 26 Ιανουαρίου και ολοκληρώ-
θηκε λίγο πριν από τη δημοσιοποί-
ηση της απόφασης του Αρείου Πάγου
για μη έκδοση των «οκτώ» στην
Τουρκία.

Η προκλητικότητα
Τρίτον, σε επιχειρησιακό επίπεδο

η Αθήνα παρακολουθεί τον τρόπο
με τον οποίο ξεδιπλώνεται η τουρ-
κική προκλητικότητα και έως αυτή
τη στιγμή ακολουθεί μια στρατηγική
κλιμάκωσης, η οποία, ωστόσο, δεν
έχει ορατή κατεύθυνση. Εν ολίγοις,
διπλωματικές και στρατιωτικές πη-

γές παρατηρούν ότι οι τουρκικές
αντιδράσεις είναι σίγουρα σπασμω-
δικές, αλλά δείχνουν πως σκοπός
είναι μια πιθανή εκδήλωση «θερμού
επεισοδίου». Ως πλέον ενδεικτικό
παράδειγμα αναφέρονται οι βολές
της τουρκικής ακταιωρού «Κουσάν-
τασι» το πρωί της Παρασκευής 17
Φεβρουαρίου, εντός των ελληνικών
χωρικών υδάτων, στα ανατολικά
του Φαρμακονησίου. Εκείνη τη στιγ-
μή βρισκόταν σε εξέλιξη υποβρυ-
χιακή άσκηση του Πολεμικού Ναυ-
τικού στο Αιγαίο, ενώ ένας μεγάλος
αριθμός πλοίων βρισκόταν ανεπτυγ-
μένος στο αρχιπέλαγος με μικρή ή
ελάχιστη τουρκική παρουσία. Εν
ολίγοις, το Π.Ν. είχε απόλυτο τακτικό
πλεονέκτημα, σε περίπτωση που
το επεισόδιο του Φαρμακονησίου
εξελισσόταν σε κάτι πιο σοβαρό.

Στο ΓΕΕΘΑ, αλλά και στο ΓΕΝ που
λόγω της ναυτικής φύσης των πε-
ρισσότερων προκλήσεων βρίσκεται
σε μόνιμη επιφυλακή, αναμένουν
να διαπιστώσουν πώς θα εξελιχθεί
και μια άσκηση που έχει εξαγγείλει
για την Τρίτη η Τουρκία και θα είναι
η δεύτερη από την απόπειρα πρα-
ξικοπήματος του περασμένου Ιου-
λίου. Πάντως σε επίπεδο ΝΑΤΟ, η
συνεργασία Ελλάδας και Τουρκίας
συνεχίζεται κανονικά. Στο πλαίσιο
της επιχείρησης «Sea Guardian»
στην Κεντρική Μεσόγειο η τουρκική
φρεγάτα «Γκαζίαντεπ», η ελληνική
«Ναυαρίνον» και η ιταλική «Αβιέρε»
συμπλήρωσαν μεταξύ 4 και 19 Φε-
βρουαρίου 600 ώρες κοινών περι-
πολιών...

<<<<<<

Η αποτύπωση των
τουρκικών διεκδικήσεων
με την εμφάνιση
του «Τσεσμέ», η κατα-
σκευή πληροφοριών
και η πιθανότητα
«θερμού» επεισοδίου.

«Καυτό» Αιγαίο ώς τις τουρκικές κάλπες;
Η Αθήνα καταγράφει με ιδιαίτερη ανησυχία την κλιμάκωση της κινητικότητας της Αγκυρας σε πολιτικό και επιχειρησιακό επίπεδο

Η εμφάνιση του «Τσεσμέ» σε τρία σημεία σε όλο το γεωγραφικό μήκος του
Αιγαίου, αντιπροσωπεύει την πάγια τουρκική θέση για ίσα δικαιώματα στο αρ-
χιπέλαγος. 
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«Οι διαπραγματεύσεις
για το Κυπριακό έχουν
συνεχή σκαμπανεβάσμα-
τα (roller coaster), με τε-
λευταίο περιστατικό την
αποχώρηση του Αναστα-
σιάδη από τις διαπραγ-
ματεύσεις. Εχει μπροστά
του εκλογές και θα ήθελε
να εμφανιστεί σκληρός».

ANΔΡΕΑΣ ΒΙΟΛΑΡΗΣ

PRESSING
ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 14:00 – 16:00

Ο ΣΠΟΡ FM 95.0 εκπέμπει προσωρινά από την συχνότητα του ραδιοφώνου Φρέντερικ

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΕΛΛΙΣ

Αν υπάρξει κρίση όπως αυτή των
Ιμίων το ’96, οι ΗΠΑ πρέπει να πα-
ρέμβουν για να αποτρέψουν μια ελ-
ληνοτουρκική σύρραξη, αλλά δεν
είναι καθόλου βέβαιο ότι μπορούν
ή επιθυμούν να το πράξουν, τονίζει
στην «Κ» ο Σόλι Οζέλ, από τους πιο
γνωστούς Τούρκους αναλυτές και
συχνός ομιλητής σε διεθνή σεμινάρια
στις ΗΠΑ και στην Ευρώπη.

Ο καθηγητής διεθνών σχέσεων
του πανεπιστημίου Kadir Has, αρ-
θρογράφος της εφημερίδας Haber-
turk και πρώην διευθυντής της τουρ-
κικής έκδοσης της επιθεώρησης Fo-
reign Policy, ο οποίος την ερχόμενη
εβδομάδα θα βρεθεί στην Ελλάδα
για να συμμετάσχει στο Οικονομικό
Φόρουμ των Δελφών, σημειώνει ότι
το σκηνικό σε ό,τι αφορά το δημο-
ψήφισμα του Απριλίου για την ανα-
θεώρηση του τουρκικού Συντάγμα-
τος και την εδραίωση της παντο-
κρατορίας Ερντογάν είναι πολύ αμ-
φίρροπο και μάλιστα καταγράφεται
ένα ρεύμα υπέρ της απόρριψης των
υπερεξουσιών του προέδρου.

Παραπέμπει ουσιαστικά στον
επόμενο χρόνο την όποια προοπτική
λύσης του Κυπριακού, σημειώνον-
τας ότι ο μεν Ταγίπ Ερντογάν δεν
πρόκειται να επιστρέψει εδάφη
στους Ελληνοκυπρίους πριν από
το δημοψήφισμα, ο δε Νίκος Ανα-
στασιάδης δεν θα είναι σε θέση να

επιδείξει την ευελιξία που χρειάζεται
πριν από τις προεδρικές εκλογές
στην Κύπρο τον ερχόμενο Φεβρουά-
ριο. Τέλος, εκτιμά ότι οι προτεραι-
ότητες του Ντόναλντ Τραμπ στη
Μέση Ανατολή, αλλά και η συγκρου-
σιακή προσέγγισή του προς το Ιράν,
θα έχουν ως αποτέλεσμα να αυξηθεί
η στρατηγική αξία της Τουρκίας για
τις ΗΠΑ.

Το «Οχι» και το «Ναι»
– Θα κερδίσει ο Ερντογάν το δη-
μοψήφισμα, και αν όχι πώς θα αν-
τιδράσει;

– Αυτή τη στιγμή οι περισσότερες
δημοσκοπήσεις και αναλύσεις δεί-
χνουν ένα εντελώς αμφίρροπο σκη-
νικό, αλλά το περιβάλλον δεν πρό-
κειται να είναι ισορροπημένο στη
διάρκεια των δύο μηνών προεκλο-
γικής εκστρατείας που απομένουν.
Δημόσια καταγράφεται ένα διογ-
κούμενο ρεύμα υπέρ του «Οχι». Επί-
σης, δεν είναι σίγουρο ότι δίνουν
όλοι ειλικρινείς απαντήσεις. Από
την άλλη, το στρατόπεδο του «Ναι»
έχει την απόλυτη υποστήριξη της
προεδρίας, σχεδόν απεριόριστες πη-
γές ενίσχυσης και πλήρη έλεγχο των
μέσων ενημέρωσης. Επιπροσθέτως,
υπάρχει ένα περιβάλλον τρομοκρα-
τικής κινητικότητας και ενδεχόμενες
τρομοκρατικές ενέργειες θα ωφε-
λήσουν το στρατόπεδο του «Ναι».
– Μπορεί η πρόσφατη ένταση στο
Αιγαίο να καταλήξει σε σύρραξη;

– Εκτιμώ ότι η κλιμάκωση αυτή
δεν θα φτάσει σε τέτοιο σημείο. Και
οι δύο πλευρές σκληραίνουν τη στά-
ση τους, αλλά δεν βλέπουμε στοιχεία
που να δικαιολογούν ιδιαίτερη ανη-
συχία σε ό,τι αφορά το Αιγαίο. Η
εξόρμηση του στρατηγού Ακάρ στα
Ιμια-Καρντάκ αποτέλεσε μια εξαί-
ρεση.
– Οι διωγμοί μετά τη 15η Ιουλίου
έχουν πλήξει την επιχειρησιακή
ικανότητα του τουρκικού στρα-
τού;

– Θα μπορούσε κάποιος να κατα-
λήξει σε μια τέτοια εκτίμηση, αλλά
με δεδομένο το γεγονός ότι αυτή τη
στιγμή ο τουρκικός στρατός μάχεται
κατά του PKK στο εσωτερικό, ενάντια
στο ISIS στη Συρία και εξετάζει σο-
βαρά το ενδεχόμενο να αναλάβει
μεγάλο ρόλο στη μάχη κατά του Ισ-
λαμικού Κράτους στη Ράκα, το τουρ-
κικό γενικό επιτελείο πρέπει να πι-
στεύει ότι ο στρατός μπορεί να αν-
τιμετωπίσει αυτές τις προκλήσεις.
Παραταύτα, οι απώλειες κατά τη
διάρκεια των επιχειρήσεων στην
Αλ Μπαμπ δημιουργούν πολλά ερω-
τήματα.
– Πόσο σημαντική είναι για τον
Ερντογάν η μη έκδοση των οκτώ
Τούρκων στρατιωτικών;

– Είναι σημαντική γιατί ενισχύει
την αίσθηση ότι οι Δυτικοί δεν αν-
τιμετωπίζουν δίκαια την Τουρκία
και ότι δεν θα είχαν στενοχωρηθεί
ιδιαίτερα εάν το πραξικόπημα είχε

πετύχει. Ωστόσο, πέρα από τις αρ-
χικές αντιδράσεις στις αποφάσεις
των ελληνικών δικαστηρίων, το θέμα
έχει υποχωρήσει από την καθημε-
ρινή ατζέντα.
– Σε μια νέα κρίση, όπως αυτή του
’96 στα Ιμια, θα παρέμβει η Αμερική
όπως το έπραξε τότε;

– Εάν υπάρξει παρόμοια κρίση,
οι ΗΠΑ πρέπει να παρέμβουν, αλλά
το κατά πόσον θα μπορούσαν ή θα
επιθυμούσαν να το πράξουν παρα-
μένει άγνωστο στο σημερινό περι-
βάλλον αβεβαιότητας.
– Οι προοπτικές στο Κυπριακό;

– Οι διαπραγματεύσεις για το Κυ-
πριακό έχουν συνεχή σκαμπανεβά-
σματα (roller coaster), με τελευταίο
περιστατικό την αποχώρηση του
Αναστασιάδη από τις διαπραγματεύ-
σεις. Εχει μπροστά του εκλογές και
θα ήθελε να εμφανιστεί σκληρός.
Στην Τουρκία πλησιάζει το δημοψή-
φισμα. Δεν μπορώ να δω πώς ο Ερν-
τογάν θα συμφωνούσε στην επιστρο-
φή εδάφους σε αυτή τη φάση. Οταν
και οι δύο αυτές εκλογικές διαδικασίες
περάσουν, τότε ίσως να είμαστε σε
θέση να ελπίζουμε σε λύση.
– Οι πηγές ενέργειας στην Αν. Με-

σόγειο αποτελούν κίνητρο για συ-
νεργασία ή αιτία τριβών;

– Μπορείς να κάνεις ό,τι θέλεις
με τις πηγές ενέργειας. Εάν θέλεις
αυτές να προετοιμάσουν το έδαφος
για συνεργασία, τότε θα υπηρετή-
σουν αυτόν τον σκοπό. Εάν θέλεις
να αποτελέσουν αιτία σύγκρουσης,
τότε αυτό θα κάνουν. Τελικά, στο
ζήτημα αυτό ίσως να είναι η οικο-
νομική διάσταση αυτή που θα κρίνει
το πώς θα μεταφερθεί το αέριο.

Ο Ντόναλντ Τραμπ
– Πώς θα προσεγγίσει ο Τραμπ
την Τουρκία, την Ελλάδα και την
ευρύτερη περιοχή;

– Οι Αμερικανοί επανέλαβαν τη
δέσμευσή τους στο ΝΑΤΟ. Ακόμα
και ο Τραμπ αναγκάστηκε να το πει.
Ανάλογα με το πώς θα εξελιχθούν οι
σχέσεις με τη Ρωσία, ίσως δούμε την
Ανατολική Μεσόγειο να αναδεικνύε-
ται σε σημαντική περιοχή στρατη-
γικής αντιπαράθεσης. Και στην 65η
επέτειο εισδοχής της Ελλάδας και
της Τουρκίας στο ΝΑΤΟ μπορεί να
δούμε τη σημασία και των δύο χωρών
να αυξάνεται. Αλλά προς το παρόν,
δεν είναι σαφές τι πολιτικές θα ακο-

λουθήσει ο Τραμπ. Στη Μέση Ανατολή
η συνεργασία με την Τουρκία ανα-
μένεται να αυξηθεί και θα δούμε πώς
θα αντιδράσει η Ρωσία σε αυτό. Επί-
σης, η ενδεχόμενη επιδείνωση των
σχέσεων με το Ιράν θα αυξήσει ακόμη
περισσότερο τη στρατηγική αξία της
Τουρκίας για τις ΗΠΑ.
– Πώς διαγράφονται οι προοπτικές
στις ευρωτουρκικές σχέσεις;

– Οι προοπτικές σε ό,τι αφορά την
ένταξη είναι αρνητικές. Αλλά –είτε
αρέσει είτε όχι σε επίπεδο ηθικής–
η συμφωνία για το προσφυγικό είναι
αποτελεσματική. Δημιουργεί έναν
δίαυλο επικοινωνίας. Εάν, τελικά,
δοθεί η άρση της βίζας για τους Τούρ-
κους πολίτες που ταξιδεύουν στην
Ευρώπη, παράλληλα με μία αναθε-
ωρημένη Τελωνειακή Ενωση, τότε
θα επιστρέψει κάποια αίσθηση κα-
νονικότητας. Σε μια εποχή όπου οι
Αμερικανοί δεν ενδιαφέρονται κα-
θόλου για την Ευρωπαΐκή Ενωση και
η δέσμευσή τους στην ατλαντική
κοινότητα σε ό,τι αφορά τις κοινές
αξίες και άλλα είναι περιορισμένη,
ο διάλογος της Ευρώπης με την Τουρ-
κία σε πολλά θέματα είναι, κατά την
άποψή μου, επωφελής για όλες τις
πλευρές. Από την άλλη, στο εσωτερικό
και των δύο μερών αναπτύσσεται
αυτή την περίοδο μια αρνητική δυ-
ναμική που δεν επιτρέπει μια τέτοια
εξέλιξη σύντομα, ούτε υπάρχει κάποια
αίσθηση του επείγοντος προς αυτή
την κατεύθυνση.

Το δημοψήφισμα,
η ένταση στο Αιγαίο
και το Κυπριακό
Μιλάει στην «Κ» ο καθηγητής Διεθνών Σχέσεων του Πανεπι-
στημίου Kadir Has και αρθρογράφος της Haberturk, Σόλι Οζέλ

Ο Τούρκος αναλυτής Σόλι Οζέλ θα συμμετάσχει στο Φόρουμ των Δελφών.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Δριμεία επίθεση σε Νίκο Αναστασιάδη,
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ εξαπολύει ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος σε
συνέντευξή του στην «Κ» για τους χει-
ρισμούς τους στο Κυπριακό. Ο ΔΗΚΟϊκός
πρόεδρος μιλάει για το ενωτικό δημο-
ψήφισμα, χαρακτηρίζοντας σωστή και
νόμιμη την απόφαση της βουλής και
προσθέτει πως αν «ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας και οι ηγεσίες ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ
δεν προκαλούσαν τον τεχνητό πανικό
επί του θέματος και δεν χαρακτήριζαν
λανθασμένη την απόφαση της Βουλής,
τότε εύκολα θα μπορούσε η πλευρά μας
να ζητήσει από τα Ηνωμένα Έθνη να
επιρρίψουν ευθύνη στον κ. Ακιντζί». Ο
ίδιος κάνει λόγο για αποτυχία της στρα-
τηγικής των τελευταίων εννέα χρόνων
στο Κυπριακό και συγκεκριμένα της

στρατηγικής Χριστόφια και Αναστα-
σιάδη, υπογραμμίζοντας την ανάγκη
για μία νέα στρατηγική στο Κυπριακό.
Μάλιστα, επισημαίνει ότι ο κεντρώος
χώρος μπορεί να προσφέρει την εναλ-
λακτική επιλογή που θα ανατρέψει τα
αρνητικά αποτελέσματα των διακυβερ-
νήσεων Χριστόφια και Αναστασιάδη
των τελευταίων 9 χρόνων, τόσο στο Κυ-
πριακό, όσο και στην οικονομία και την
εσωτερική διακυβέρνηση. Σε ό,τι αφορά
το ενδεχόμενο υποψηφιότητάς του για
το 2018 ξεκαθαρίζει πως θα μιλήσει γι’
αυτό όταν θα είναι έτοιμος. 
–Δεδομένης της κρισιμότητας των
στιγμών στις συνομιλίες για ποιο
λόγο έπρεπε να τεθεί τώρα ζήτημα
εγκυκλίου για το ενωτικό δημοψή-
φισμα, τη στιγμή που ούτως ή άλλως
διδάσκεται στα σχολεία;

–Η απόφαση της Βουλής αφορά μια
ολιγόλεπτη αναφορά στην τάξη, στην

επέτειο του Ενωτικού Δημοψηφίσματος,
κάθε Ιανουάριο, με σκοπό να γίνει συ-
ζήτηση. Δεν αφορά εορτασμούς ή τε-
λετές όπως παραπλανητικά λέγεται από
κάποιους όλες αυτές τις μέρες. Εμείς
θεωρούμε ότι η Ιστορία του τόπου μας
πρέπει να συζητείται στην τάξη. Η από-
φαση της Βουλής ήταν και σωστή και
νόμιμη. Και σίγουρα δεν είχε ούτε έχει
δικαίωμα ο Τουρκοκύπριος ηγέτης να
ασχολείται με θέματα που αφορούν την
παιδεία των Ελληνοκυπρίων. Έτσι άραγε
αντιλαμβάνεται ο κ. Ακιντζί την Κύπρο
μετά τη λύση; Ότι θα έχει βέτο ακόμα
και σε θέματα που αφορούν αποκλει-
στικά τους Ελληνοκύπριους; Από κει
και πέρα, όποιος θεωρεί ότι αυτή η από-
φαση «δικαιολογημένα ενόχλησε τον
κατοχικό ηγέτη και την τουρκοκυπριακή
ηγεσία», τότε επιτρέψετε μου να πω
ότι κάνει πολύ μεγάλο λάθος και, επι-
πρόσθετα, δικαιολογεί την απαράδεκτη

στάση του κατοχικού ηγέτη. Εάν ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας και οι ηγεσίες
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ δεν προκαλούσαν τον
τεχνητό πανικό επί του θέματος και
δεν χαρακτήριζαν λανθασμένη την
απόφαση της Βουλής, τότε εύκολα θα
μπορούσε η πλευρά μας να ζητήσει από
τα Ηνωμένα Έθνη να επιρρίψουν την
ευθύνη στον κ. Ακιντζί για την προχτε-
σινή ακύρωση της προγραμματισμένης
συνάντησης με τον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη. Δυστυχώς, όμως, η εμμονή τους
να ικανοποιήσουν τις αξιώσεις Ακιντζί,
στέρησε από την πλευρά μας ένα τέτοιο
επιχείρημα. Και του έδωσε το δικαίωμα
να αξιώνει ακύρωση της απόφασης.
Και λυπηρό είναι ότι οι ηγεσίες ΔΗΣΥ
και ΑΚΕΛ σπεύδουν να ικανοποιήσουν
και αυτή την αξίωση του κ. Ακιντζί,
εξευτελίζοντας τον κυπριακό ελληνισμό.
–Όπως όλα δείχνουν επήλθε κρίση
στις σχέσεις των δύο πλευρών. Ποια

στρατηγική θα πρέπει να ακολου-
θηθεί τώρα για να εξέλθουμε από
ένα ενδεχόμενο αδιέξοδο στις δια-
πραγματεύσεις και από το ενδεχό-
μενο η ε/κ πλευρά να θεωρηθεί υπεύ-
θυνη για τυχόν κατάρρευση των συ-
νομιλιών;

–Εγώ δεν θα το χαρακτήριζα «κρίση»
αλλά ως το τέλος των ψευδαισθήσεων
και της αφέλειας που κυρίευαν τη σκέψη
όσων τα τελευταία χρόνια αγιοποιήσαν
τον κ. Ακιντζί, έβλεπαν καλές και θετικές
προθέσεις από πλευράς της Τουρκίας
και διαφήμιζαν ένα δήθεν «καλό κλίμα»
που δεν εδραζόταν στην ουσία και στα
πραγματικά δεδομένα αλλά σε επικοι-
νωνιακού χαρακτήρα δραστηριότητες.
Σε κάθε περίπτωση, αυτό που ζούμε
τις τελευταίες ημέρες και βδομάδες,
ακόμα και πριν από τα τελευταία κα-
μώματα του κ. Ακιντζί, είναι την απο-
τυχία της στρατηγικής Αναστασιάδη,

την αποτυχία ουσιαστικά της στρατη-
γικής των τελευταίων εννέα χρόνων.
Και γι’ αυτό εμείς επιμένουμε πως πρέπει
να χαραχθεί, συνολικά και συλλογικά,
μια νέα στρατηγική, που θα θωρακίζει
την Κυπριακή Δημοκρατία, θα αξιοποιεί
την ιδιότητά της ως μέλους της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης και
θα προκαλεί πολιτικό και οικονομικό
κόστος στην Τουρκία. Και αυτό το κό-
στος μπορεί να προκληθεί εντός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε συνεργασία
με άλλες χώρες, μέσω του «παγώματος»
ενταξιακών κεφαλαίων της Τουρκίας,
του μπλοκαρίσματος χρηματοδοτήσεων
από την Ε.Ε. προς την Τουρκία, της δη-
μιουργίας συμμαχιών με τις χώρες που
επηρεάζονται αρνητικά από την προ-
κλητικότητα του κ. Ερντογάν, της αξιο-
ποίησης των υδρογονανθράκων στην
κυπριακή ΑΟΖ και της ενίσχυση των
συμμαχιών μας με τις γειτονικές χώρες.
Δυστυχώς, τίποτε από όλα αυτά δεν γί-
νεται τα τελευταία χρόνια. Κεφάλαια
«ξεπάγωσαν» χωρίς κανένα αντάλλαγμα,
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης διαφημίζει
με κάθε τρόπο μια ανύπαρκτη «θετική
ρητορική της Τουρκίας» και έχουμε
φτάσει στο σημείο να χαιρετίζει η πα-
ρούσα κυβέρνηση την αναβάθμιση της
τελωνειακής ένωσης Τουρκίας – Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ξεχνώντας πως η Τουρ-
κία αρνείται να εφαρμόσει την υφιστά-
μενη συμφωνία σε σχέση με την Κυ-
πριακή Δημοκρατία.

Ο ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Λαϊκή απαίτηση το Κέντρο
να εκλέξει τον επόμενο Πρόεδρο 

Θα μιλήσω όταν έρθει η ώρα για το αν θα είμαι υποψήφιος το 2018, λέει ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ

–Τα τελευταία εννέα χρόνια, όπως συχνά
λέτε, ακολουθείται μία συγκεκριμένη
στρατηγική στο Κυπριακό από πλευράς
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ που δεν οδηγεί πουθενά.
Η στρατηγική που ακολουθείτο παλαι-
ότερα, επί Τάσσου Παπαδόπουλου γιατί
δεν έφερε το επιθυμητό αποτέλεσμα;

–Για τον απλό λόγο ότι ο Τάσσος Παπα-
δόπουλος δεν πρόλαβε να εφαρμόσει τη
στρατηγική του. Και θυμίζω για τους νεό-
τερους, ή για όσους ηθελημένα ξεχνούν,
ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος παρέλαβε,
αρχές του 2003, το Σχέδιο Ανάν που είχε
υποβληθεί τον Νοέμβριο του 2002, δηλαδή
επί θητείας του Γλαύκου Κληρίδη. Κατάφερε
να απαλλάξει την πλευρά μας από αυτό το
Σχέδιο, να διασώσει την Κυπριακή Δημο-
κρατία και να την εντάξει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, την άνοιξη του 2004. Διαχειρίστηκε
με επιτυχία την αναπόφευκτη αντίδραση
του διεθνούς παράγοντα και της προπα-
γάνδας της Τουρκίας, επανάρχισε τις δια-
βουλεύσεις με τα Ηνωμένα Έθνη και πέτυχε
το καλοκαίρι του 2006 τη Συμφωνία της
8ης Ιουλίου 2006 που σε συνδυασμό με την
ακολουθούμενη συμφωνημένη επιστολή
Γκαμπάρι, τον Νοέμβριο του ίδιου χρόνου,
έβαλε τις βάσεις για διεκδίκηση της σωστής
λύσης του Κυπριακού. Και δυστυχώς, ακριβώς
μετά από αυτή την εξέλιξη, δηλαδή από τις
αρχές του 2007, οι ηγεσίες του ΔΗΣΥ και
του ΑΚΕΛ άρχισαν την προεκλογική εκ-
στρατεία τους για τις προεδρικές του 2008
με την πρωτοφανή τότε συκοφαντία εναν-
τίον του Τάσσου Παπαδόπουλου ότι τάχατες
«δεν θέλει λύση». Αυτή η λάσπη, διότι είναι
λάσπη να λες για τον όποιο Πρόεδρο της

Κυπριακής Δημοκρατίας ή άλλο πολιτικό
ότι δεν θέλει λύση, έδωσε το άλλοθι στην
τουρκική πλευρά να χρονοτριβεί και να πε-
ριμένει τις εκλογές του 2008 που θα εκλε-
γόταν, όπως έλεγαν, ένας άλλος Πρόεδρος
που θα θέλει λύση. Ε το τι πέτυχαν οι Πρό-
εδροι των επόμενων εννέα χρόνων που
«ήθελαν λύση» το διαπιστώνουμε σήμερα.
Μας απομακρύνουν από μια σωστή λύση
και επιτρέπουν ή ανέχονται την υποβάθμιση
της Κυπριακής Δημοκρατίας και την ανα-
βάθμιση του ψευδοκράτους. Να μην ξεχνάμε
άλλωστε ότι η στρατηγική Αναστασιάδη-
Χριστόφια, τα τελευταία εννέα χρόνια, ήταν
όμοια με τη στρατηγική Βασιλείου-Κληρίδη,
από το 1988 έως το 2003. Δηλαδή, μια στρα-
τηγική που εφαρμόζεται τα 24 από τα τε-
λευταία 29 χρόνια. Λύθηκε το Κυπριακό;
–Το ζήτημα διχοτόμησης και προσάρ-
τησης των Κατεχομένων στην Τουρκία
είναι ένας κίνδυνος που ελλοχεύει; 

–Είναι ένας κίνδυνος που πάντα υπήρχε.
Και ήταν ο ίδιος ενδεχόμενος κίνδυνος,
πάντα. Μάλιστα, θα έλεγα πως μετά την έν-
ταξη της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση το 2004 αυτός ο κίνδυνος
αλλάζει χαρακτήρα, διότι δεν μιλάμε πλέον
για ενδεχόμενη προσάρτηση εδάφους της
Κυπριακής Δημοκρατίας αλλά μιλάμε και
για έδαφος της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Και αντιλαμβάνεστε τη σημασία αυτής
της παραμέτρου. Όμως, τι εισηγούνται οι
κινδυνολόγοι που αναμασούν αυτή την
απειλή; Να συνθηκολογήσουμε; Να δεχτούμε
μια λύση τουρκικών προδιαγραφών; Να δε-
χτούμε παραμονή τουρκικών στρατευμάτων;
Να δεχτούμε εγγυήσεις; Να δεχτούμε εκ

περιτροπής προεδρία και βέτο σε όλα τα
θέματα; Να δεχτούμε να έχουν οι παράνομοι
χρήστες τον πρώτο λόγο στις κατεχόμενες
περιουσίες των Ελληνοκυπρίων; Να δεχτούμε
παραμονή όλων των εποίκων; Να δεχτούμε
μια κακή λύση που θα καταργεί την Κυπριακή
Δημοκρατία και θα μετατρέπει το νησί μας
σε προτεκτοράτο της Τουρκίας; Να δεχτούμε
ελεύθερη έλευση και διαμονή στην Κύπρο
80 εκατομμυρίων Τούρκων; Να δεχτούμε
τα διάφορα άλλα εξίσου απαράδεκτα που
αξιώνει η τουρκική πλευρά; Αυτό εισηγούν-
ται; Εμείς πάντως δεν δεχόμαστε τέτοια
συνθηκολόγηση. Δεν δεχόμαστε λύση τουρ-
κικών προδιαγραφών.
–Λέτε πως διαφωνείτε πλήρως με την
τακτική ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ στο Κυπριακό
και γι’ αυτό απορρίπτετε οποιαδήποτε
συνεργασία μαζί τους. Πώς μπορείτε

όμως να συμπορευθείτε με κόμματα,
όπως η Συμμαχία Πολιτών και η ΕΔΕΚ,
με τα οποία διαφωνείτε στο μείζον ζή-
τημα του Κυπριακού που είναι η λύση
βάσει Διζωνικής, Δικοινοτικής Ομοσπον-
δίας;

–Διότι πιστεύουμε – και εμείς και όλα τα
κόμματα του ενδιάμεσου χώρου – πως αυτό
που έχει σημασία είναι το περιεχόμενο της
λύσης και όχι ο τίτλος της. Το περιεχόμενο
είναι που θα καθορίσει την ποιότητα της
λύσης. Και αυτό το σωστό περιεχόμενο είναι
που μας ενώνει και που πιστεύουμε ότι ενώ-
νει τη συντριπτική πλειοψηφία του κυπρια-
κού λαού. Θεωρούμε ότι τα κόμματα του
ενδιάμεσου χώρου πιστεύουν και εκείνα,
όπως και εμείς, στη θωράκιση της Κυπριακής
Δημοκρατίας και σε μια πολιτική εθνικής
αξιοπρέπειας στο Κυπριακό.
–«Χρειαζόμαστε μία διακυβέρνηση του
Κέντρου που θα δώσει μία νέα προοπτική
στον λαό μας» είχατε αναφέρει σε πρό-
σφατη ομιλία σας. Με δεδομένο ότι ο
ενδιάμεσος χώρος πολλές φορές το προ-
σπάθησε αλλά απέτυχε να καταστεί ο
τρίτος δρόμος, απέναντι σε ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ,
τι σας κάνει να θεωρείτε πως αυτή τη
φορά κάτι τέτοιο είναι εφικτό δεδομένου
ότι και η Ελένη Θεοχάρους αλλά και ο
Γιώργος Λιλλήκας θα είναι ούτως ή άλλως
υποψήφιοι;

–Θα επαναλάβω αυτό που πιστεύω ακρά-
δαντα: ότι ο κεντρώος χώρος μπορεί να
προσφέρει την εναλλακτική επιλογή που
θα ανατρέψει τα αρνητικά αποτελέσματα
των διακυβερνήσεων Χριστόφια-Αναστα-
σιάδη των τελευταίων εννέα χρόνων, τόσο

στο Κυπριακό όσο και στην οικονομία και
την εσωτερική διακυβέρνηση. Και ότι, ναι,
είναι εφικτό, ο κεντρώος χώρος να εκλέξει
Πρόεδρο με τη στήριξη της πλειοψηφίας
του κυπριακού λαού. Αυτό άλλωστε είναι
και απαίτηση των ψηφοφόρων των κομμά-
των του κεντρώου χώρου, αλλά και ενός
μεγάλου πλειοψηφικού ρεύματος με πολίτες
από όλους τους χώρους, που διαπιστώνουν
ότι ο Πρόεδρος Αναστασιάδης και οι ηγεσίες
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ μας οδήγησαν σε αδιέξοδα.
Αυτή την απαίτηση του λαού οφείλουμε να
κάνουμε πράξη και πιστεύω ότι τελικά θα
τα καταφέρουμε.
–Το κομματικό ρεπορτάζ κάνει λόγο για
πλήρη συμπόρευση ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ, με
στόχο τη δημιουργία μιας κοινής πλατ-
φόρμας. Ισχύει;

–Η μόνη συμπόρευση που ισχύει αυτή
τη στιγμή στην Κύπρο είναι η πλήρης συμ-
πόρευση των ηγεσιών ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ στο
Κυπριακό. Όμως για να απαντήσω στην
ουσία της ερώτησής σας σας λέω ότι το Δη-
μοκρατικό Κόμμα και η ΕΔΕΚ είναι δύο ιστο-
ρικά κόμματα του κεντρώου χώρου, για
πολλά χρόνια ήταν και τα μόνα, και επομένως
είναι φυσικό να υπάρχει μια καλή σχέση
και συνεργασία, πάντα στη βάση κοινών
αρχών και με σεβασμό στην αυτονομία και
την ανεξαρτησία του κάθε κόμματος. Σε
ό,τι αφορά εμένα προσωπικώς, δεν διστάζω
να δηλώσω πως έκανα και θα κάνω το παν
προκειμένου η συνεργασία του Δημοκρα-
τικού Κόμματος με την ΕΔΕΚ, αλλά και με
τα άλλα κόμματα του κεντρώου χώρου, να
συνεχιστεί και να βελτιωθεί ακόμα περισ-
σότερο, για το καλό της πατρίδας μας. 

Ο Τάσσος δεν πρόλαβε να εφαρμόσει τη στρατηγική του 

“Ο Τάσσος Παπαδόπουλος
κατάφερε να απαλλάξει την
πλευρά μας από το Σχέδιο
Ανάν, να διασώσει την Κυπρια-
κή Δημοκρατία και να την
εντάξει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, την άνοιξη του 2004.

Ανοικτό κεφάλαιο
οι προεδρικές 

–Υπάρχει κάποιος άλλος που θα εφαρμόσει
καλύτερα τη νέα στρατηγική στο Κυπριακό,
για την οποία κάνετε λόγο, εκτός από εσάς;
Να αναμένουμε συνεπώς πως ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος θα είναι υποψήφιος το 2018;
–Έχω αποδείξει κατ’ επανάληψη ότι λέω
αυτό που πιστεύω και κάνω αυτό που
πρέπει να κάνω, προκειμένου να υπηρε-
τήσω τον τόπο μου με τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο. Για τον εαυτό μου θα μου
επιτρέψετε να μιλήσω όταν θα έρθει η
ώρα. Άλλωστε, η ανάγκη για συνολική και
συλλογική χάραξη νέας στρατηγικής στο
Κυπριακό, που επικαλείστε, είναι μια
επείγουσα και επιβεβλημένη αναγκαιό-
τητα εξαιτίας της στρατηγικής Αναστασιά-
δης και ανεξαρτήτως των προεδρικών
εκλογών.

“Αυτό που ζούμε τις τελευταίες
ημέρες, ακόμα και πριν από τα τε-
λευταία καμώματα του κ. Ακιντζί,
είναι την αποτυχία της στρατηγι-
κής Αναστασιάδη, την αποτυχία
ουσιαστικά της στρατηγικής των
τελευταίων εννέα χρόνων. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος μιλάει στην «Κ» για την ανάγκη χάραξης νέας στρατηγικής στο Κυπριακό και την αποτυχία της στρατηγικής

Χριστόφια-Αναστασιάδη. 
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ΕΠΕΛΑΣΗ
ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 16:00 – 18:00

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Τι εκτιμά η Αγκυρα για την κυβέρ-
νηση του Αλέξη Τσίπρα; Καλά ενη-
μερωμένες τουρκικές πηγές επιση-
μαίνουν στην «Κ» ότι ο κ. Τσίπρας
από τη μία κατανοεί τη σημασία
του διαλόγου και των καλών σχέ-
σεων στα ελληνοτουρκικά και από
την άλλη «τρέχει» πίσω από περι-
πέτειες, εξαιτίας των πιέσεων των
δανειστών της Ελλάδας και των εξε-
λίξεων στο εσωτερικό πολιτικό πε-
δίο. Σύμφωνα με την οπτική γωνία
της Αγκυρας, ο κ. Τσίπρας καλείται
άμεσα να λάβει σημαντικές αποφά-
σεις που θα έχουν αντίκτυπο στα
ελληνοτουρκικά και το Κυπριακό.
Θα αναλάβει «θαρραλέες» πρωτο-
βουλίες για συμβιβαστικές λύσεις
με ανταλλάγματα στο Αιγαίο, στη
Θράκη, στο Κυπριακό, στο ζήτημα
των οκτώ στρατιωτικών και σε όλα
τα ανοικτά μέτωπα στα ελληνο-
τουρκικά; Ή θα επιλέξει τον δρόμο
της αντιπαράθεσης; Η Αγκυρα θε-
ωρεί ότι το μέλλον των ελληνοτουρ-
κικών σχέσεων και η ένταση στα
ελληνοτουρκικά θα εξαρτηθούν
από την τελική απόφασή του.

Το δημοψήφισμα
Μπορεί ο κ. Τσίπρας να είναι

ένας σημαντικός πρωταγωνιστής
στα ελληνοτουρκικά, ωστόσο, τι
έχει να πει η Αγκυρα για τον αντί-
κτυπο του επικείμενου δημοψηφί-
σματος στην Τουρκία και της ση-
μερινής απουσίας των ΗΠΑ και των
ξένων παραγόντων από το ευρύτερο
πλαίσιο της ανατολικής Μεσογείου,
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις; Οι
πηγές συμφωνούν με την «Κ» ως

προς τη σημασία που έχουν αυτές
οι εξελίξεις. «Η ηγεσία Τραμπ, εξαι-
τίας των δυσκολιών που προκύπτουν
στο εσωτερικό, καθυστερεί να λάβει
πρωτοβουλίες και αποφάσεις στην
περιοχή μας. Ακόμη, δεν είναι κα-
θόλου δεδομένο το γεγονός αν τε-
λικά η νέα κυβέρνηση θα δείξει εν-
διαφέρον για τα ελληνοτουρκικά ή
το Κυπριακό, τη στιγμή που η Ουά-
σιγκτον στρέφει την προσοχή της
και στέλνει ναυτικές δυνάμεις στα
στενά του Χουρμούζ και στα ανοικτά
της Κίνας», επισημαίνει στην «Κ»
μια πηγή που παρακολουθεί εδώ
και χρόνια τις εξελίξεις στον τουρ-
κικό στρατό.

Η ίδια πηγή αποδίδει ιδιαίτερη
σημασία για το μέλλον των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων και στο δημο-

ψήφισματου Απριλίου στην Τουρκία.
«Από το αποτέλεσμα αυτού του δη-
μοψηφίσματος θα εξαρτηθεί η τροπή
των εξελίξεων σε πολλά ζητήματα.
Ενα από αυτά είναι το πεδίο των ελ-
ληνοτουρκικών. Ωστόσο, το δημο-
ψήφισμα δεν είναι ο μοναδικός πα-
ράγοντας που κρίνει την τύχη των
ελληνοτουρκικώνσχέσεων. Μια σει-
ρά παραγόντων επιδεινώνει τις δι-
μερείς σχέσεις και εισερχόμαστε σε
περίοδο ελεγχόμενης έντασης», το-
νίζει η πηγή μας. Το μοτίβο της ελεγ-
χόμενης έντασης στα ελληνοτουρ-
κικά το συναντάμε σε όλες μας τις
επαφές και συζητήσεις στους κύ-
κλους της τουρκικής κυβέρνησης
στην τουρκική πρωτεύουσα.«Μέχρι
η Αθήνα να κατανοήσει τη σοβα-
ρότητα της κατάστασης, για ένα

διάστημα ακόμη θα έχουμε δυσά-
ρεστες εξελίξεις στο Αιγαίο», επι-
σημαίνει χαρακτηριστικά πηγή από
τον κύκλο του κυβερνώντος κόμ-
ματος. Τι εννοεί η Αγκυρα με τον
όρο «ελεγχόμενη ένταση»; Παρά το
γεγονός ότι οι συνομιλητές μας απο-
φεύγουνμε επιμονή να απαντήσουν
σε αυτό το ερώτημα, οι τελευταίες
πληροφορίες και ενδείξεις μάς προ-
ϊδεάζουν για τη νέα στρατηγική της
Αγκυραςστα ελληνοτουρκικά. Μετά
την άρνηση της έκδοσης των οκτώ
Τούρκων στρατιωτικών στην Τουρ-
κία, η Τουρκίαορθώνει το ανάστημά
της στο Αιγαίο, κυρίως στα Ιμια, και
φέρνει στο προσκήνιο την υπόθεση
«εκατοντάδωννησιών και νησίδων»
που υποτίθεται ότι έθεσε τα προ-
ηγούμενα χρόνια de facto υπό την
κατοχή της η Ελλάδα. Σε αυτό το
σημείο, ξεχωρίζουν δύο «ανησυχη-
τικά» σημάδια. «Θυμάστε τι δήλωσε
πριν από λίγο καιρό ο υπουργόςΕξω-
τερικών της Τουρκίας;» αναρωτιέται
η πηγή μας από τον κύκλο του τουρ-
κικού στρατού που προσθέτει το
εξής: «Ανά πάσα στιγμή μπορεί να
προκύψει μια ανεπιθύμητη εξέλιξη,
ένα δυστύχημα στο Αιγαίο. Με άλλα
λόγια, κανείς δεν μπορεί να είναι
σίγουρος. 

Δύο Τούρκοι κομάντος
ζητούν άσυλο στον Εβρο
Πρώην στελέχη των ειδικών δυ-
νάμεων του τουρκικού στρατού,
που τη νύχτα του αποτυχημένου
πραξικοπήματος φέρεται να με-
τείχαν στο σχέδιο δολοφονίας
του Τούρκου προέδρου Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν, είναι οι δύο άν-
δρες που κρατούνται από τις 15
Φεβρουαρίου σε αστυνομική υπη-
ρεσία του Εβρου. Μπήκαν παρά-
νομα στη χώρα μέσω της ελλη-
νοτουρκικής μεθορίου στον Εβρο
και τη 15η Φεβρουαρίου παρου-
σιάστηκαν μαζί με δικηγόρο στο
Τμήμα Συνοριακής Φύλαξης Ορε-
στιάδας. Συνελήφθησαν και οδη-
γήθηκαν στον εισαγγελέα με την
κατηγορία της παράνομης εισόδου
στη χώρα και πέντε μέρες αργό-
τερα, την 20ή Φεβρουαρίου, υπέ-
βαλαν αίτημα χορήγησης πολιτι-
κού ασύλου στην αρμόδια υπη-
ρεσία της Αλεξανδρούπολης.

Θα παραμείνουν κρατούμενοι
μέχρις ότου εκδικαστεί το αίτημά
τους, ενώ θεωρείται βέβαιο ότι οι
τουρκικές αρχές θα υποβάλουν
αίτημα έκδοσής τους, όπως συ-
νέβη και στην περίπτωση των
οκτώ στρατιωτικών που τον Ιούλιο
κατέφυγαν με στρατιωτικό ελι-
κόπτερο στην Αλεξανδρούπολη.
Κυβερνητικοί αξιωματούχοι, πάν-
τως, αργά το βράδυ της Πέμπτης,
διευκρίνιζαν ότι σχετικό αίτημα
δεν είχε κοινοποιηθεί στις αρμό-
διες ελληνικές αρχές. Οι δύο κρα-
τούμενοι είναι πρώην στελέχη
των ειδικών δυνάμεων του τουρ-
κικού στρατού και φέρεται να με-
τείχαν στην ομάδα των 47 «κο-
μάντος», που τη νύχτα της 15ης
Ιουλίου είχαν ως αποστολή να δο-
λοφονήσουν τον Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν, σε ξενοδοχείο στη Μαρ-
μαρίδα όπου διανυκτέρευε. «Αν
έμενα εκεί άλλα 10 ή 15 λεπτά,
θα είχα σκοτωθεί ή συλληφθεί»,
είχε πει σε τηλεοπτική συνέντευξή
του τη 18η Ιουλίου ο Τούρκος
Πρόεδρος. Σύμφωνα με το κατη-

γορητήριο, δύο αστυνομικοί, μέλη
της ασφάλειας του Τούρκου Προ-
έδρου, είχαν σκοτωθεί στο ξενο-
δοχείο κατά την ανταλλαγή πυρών
με πραξικοπηματίες. Από τους
συνολικά 47 καταδρομείς που με-
τείχαν στο σχέδιο, οι 44 συνελή-
φθησαν και προφυλακίστηκαν.
Μάλιστα, μόλις τη Δευτέρα έδω-
σαν το «παρών» στην έναρξη της
δίκης τους, στην περιοχή Μούγλα
της δυτικής Τουρκίας. Οι υπόλοι-
ποι τρεις, ανάμεσα σ’ αυτούς οι
δύο κρατούμενοι του Εβρου, δι-
κάζονται ερήμην. Οι δύο Τούρκοι
κρατούμενοι φέρεται να δήλωσαν
στους Ελληνες αστυνομικούς τα
πραγματικά στοιχεία της ταυτό-
τητάς τους, όχι όμως και την ακρι-

βή ιδιότητά τους. Κατά τη διαδι-
κασία καταγραφής τους στην υπη-
ρεσία ασύλου διαπιστώθηκε ότι
διώκονται από τις τουρκικές αρχές
και αμέσως ειδοποιήθηκαν οι κεν-
τρικές υπηρεσίες ασφαλείας και
πληροφοριών της χώρας. Αρμόδιος
Ελληνας αξιωματούχος που ρω-
τήθηκε σχετικά είπε στην «Κ» ότι
«κατά την άτυπη ανάκρισή τους,
παραδέχτηκαν ότι συγκαταλέ-
γονται μεταξύ των Τούρκων κα-
ταδρομέων που μετείχαν στην
αποτυχημένη απόπειρα δολοφο-
νίας του Τούρκου Προέδρου».
Εξάλλου, τα ονόματα και οι φω-
τογραφίες των 47 πρώην στρα-
τιωτικών έχουν αναρτηθεί σε
τουρκικές ιστοσελίδες.

<<<<<<<

Θα παραμείνουν κρα-
τούμενοι μέχρις ότου
εκδικαστεί το αίτημά
τους, ενώ θεωρείται βέ-
βαιο ότι οι τουρκικές
αρχές θα υποβάλουν
αίτημα έκδοσής τους,

Ανησυχητικά «σημάδια»
έρχονται από την Άγκυρα
Νέα τουρκική στρατηγική στα ελληνοτουρκικά και μηνύματα στον Αλ. Τσίπρα

<<<<<<<

Η «ελεγχόμενη ένταση»
μπορεί, σύμφωνα με την
οπτική της Τουρκίας, να
εξαπλωθεί σε διάφορα πε-
δία, όπως για παράδειγμα
στην κυπριακή ΑΟΖ.

Η Αγκυρα θεωρεί ότι το μέλλον των ελληνοτουρκικών σχέσεων και η ένταση
στα ελληνοτουρκικά θα εξαρτηθούν από τις αποφάσεις του κ. Τσίπρα.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν το 2008 ο Γιαννάκης Κασου-
λίδης έβαζε υποψηφιότητα μόνος
εναντίον όλων, υπήρχε ο έντονος
φόβος στην Πινδάρου για το ενδε-
χόμενο αποκλεισμού του από τον
δεύτερο γύρο. Μία τέτοια εξέλιξη
θα ενεργοποιούσε την εσωστρέφεια
σε ένα κόμμα που θα έχανε πανη-
γυρικά για δεύτερη φορά τις προ-
εδρικές εκλογές και το κόμμα της
Δεξιάς θα οδηγείτο με μαθηματική
ακρίβεια στη συρρίκνωση. Δέκα
χρόνια αργότερα, ο φόβος του δεύ-
τερου γύρου, μεταφέρεται από το
αρχηγείο της Πινδάρου σε αυτό της
Εζεκία Παπαϊωάννου. Το κόμμα της
Αριστεράς έχει ξεκαθαρίσει πως
προτεραιότητά του είναι το ζήτημα
επίλυσης του Κυπριακού και βάσει
αυτού πορεύεται.

Η αλήθεια όμως είναι πως με δε-
δομένο ότι όλα ανεξαιρέτως τα κόμ-
ματα μπαίνουν, άλλοι δειλά και άλλοι
δυναμικά, στον προεκλογικό, το
ΑΚΕΛ θα πρέπει να επισπεύσει τις
διαδικασίες και να αντιμετωπίσει
λίγο νωρίτερααπό όσο ήλπιζε, καθώς
το ζήτημα εξεύρεσης υποψηφίου
αποτελεί πυρακτωμένη ράβδο για
το κόμμα. Ποιος θα είναι ο υποψή-
φιος που θα καταφέρει πρώτα και
κύρια να συσπειρώσει ένα κόμμα
που πλέον μετρά σημαντικές απώ-
λειες είναι ένα ζήτημα που εγείρεται
και αναμένεται να προβληματίσει
εντόνως το επόμενο διάστημα την
ηγεσία του κόμματος. Στο κάδρο
της προεδρολογίας υποστηρίζουν
στο ΑΚΕΛ πως προτεραιότητα είναι
οι συνεργασίες. Αυτό, ωστόσο, δεν
αποτελεί αυτοσκοπό ιδιαίτερα εάν
αυτές οι συνεργασίες δεν έχουν πο-
λιτικό υπόβαθρο. Σε ένα τέτοιο σε-
νάριο, επιχειρώντας το κόμμα να

αποφύγει την πολιτική του ταπεί-
νωση είναι έτοιμο για καθαρές λύσεις
με υποψήφιο, που θα προέρχεται
καθαρά από τον χώρο της Αριστεράς.
Το ερώτημα είναι ποιο θα είναι τε-
λικώς αυτό το πολιτικό πρόσωπο
και το σίγουρο είναι πως αυτό το
πρόσωπο θα πρέπει να είναι τόσο
δυνατό, ώστε να μπορεί να προσελ-
κύσει χρηματοδότες στην προεκλο-
γική, καθότι το κόμμα της Αριστεράς
δεν έχει τα οικονομικά αποθέματα
αλλοτινών καιρών. 

Το ανάστημα του Άντρου
Αναμφίβολα η απόφαση της Βου-

λής για το ενωτικό δημοψήφισμα
υπήρξε η αφορμή για να επέλθει η
κρίση και το αδιέξοδο στις συνομι-
λίες. Από αυτή την κρίση, ωστόσο,
διεφάνη με τον πλέον ξεκάθαρο τρό-
πο η σαφής ιδεολογική διαφορά ΔΗ-
ΣΥ και ΑΚΕΛ, την οποία πολλοί αμ-
φισβητούσαν. Την ίδια στιγμή έδωσε
χώρο στον Άντρο Κυπριανού να παί-
ξει τον δικό του ουσιώδη ρόλο στην
εκτόνωση της κρίσης. Δεν είναι τυ-
χαίο πως ο ίδιος, ήταν ο μόνος με
τις γνωριμίες και επαφές που έχει
με Τ/κ αξιωματούχους και πολιτικά
κόμματα που πάλεψε μέχρι και την
υστάτη για να αμβλύνει το οξυμένο

κλίμα μεταξύ των δύο μερών ούτως
ώστε να συνεχίσει ο διάλογος. Αυτός
ο ρόλος του Άντρου Κυπριανού προ-
σέδωσε στον ίδιο πόντους στο πο-
λιτικό παιχνίδι, ενώ του έδωσε τη
δυνατότητα να καταστήσει σαφή
τη διαφοροποίησήτου από τον Νίκο
Αναστασιάδη. Ήδη στελέχη από
την ηγεσία του κόμματος συζητούν
μεταξύ τους και εκτιμούν πως ο υπο-
ψήφιος του ΑΚΕΛ για την προεδρία
θα πρέπει να είναι ο γενικός γραμ-
ματέας του κόμματος, καθώς ο ίδιος
απέδειξε ότι μπορεί να διαδραματίσει
τον δικό του ρόλο με στόχο πρώτα
και κύρια την επίλυση του Κυπρια-
κού. Το ζήτημα, ωστόσο, που τίθεται
από άλλα στελέχη είναι ότι μία εν-
δεχόμενη υποψηφιότητα Άντρου
Κυπριανού θα ήταν μία αξιοπρεπής
επιλογή για το κόμμα, ωστόσο θα
ήταν μία επιλογή αυτόνομης πορείας,
καθώς το ΑΚΕΛ θα αδυνατούσε να
κερδίσει συμμαχίες. Οι ίδιοι κύκλοι
ανησυχούν πως σε ένα τέτοιο εν-

δεχόμενο υπάρχει αυξημένος κίν-
δυνος ώστε ο αρχηγός του δεύτερου
μεγαλύτερου κόμματος να μην κα-
τορθώσει να οδηγηθεί στον δεύτερο
γύρο. Ένα εφιαλτικό για το κόμμα
της Αριστεράς σενάριο, το οποίο
όχι μόνο θα εντείνει την εσωστρέ-
φεια, αλλά ενδεχομένως να αποβεί
μοιραίο για το μέλλον του ΑΚΕΛ.
«Και για τον Σταύρο Μαλά υπήρχε
ο ίδιος φόβος» απαντούν στελέχη,
υπογραμμίζοντας πως η υποψηφιό-
τητα Άντρου Κυπριανού είναι η πιο
δυνατή επιλογή για το κόμμα. 

Οι αριστεριστές
Υπάρχουν βέβαια και οι σκέψεις

και ελπίδες για την εξεύρεση ενός
υποψηφίου στο προφίλ του Γιώργου
Βασιλείου, ο οποίος δεν φθάρηκε
από την πολιτική, έχει επικοινω-
νιακό χάρισμα και σημαντικό έργο
πίσω του είτε στην κοινωνία είτε
στην επαγγελματική του σταδιο-
δρομία. Κύκλοι πέριξ της Εζεκία

Παπαϊωάννου σημειώνουν πως ο
Σταύρος Μαλάς ενδιαφέρεται για
επαναδιεκδίκηση, ωστόσο φαίνεται
να είναι εκτός κάδρου επί του πα-
ρόντος. Ενδιαφέρον επιδεικνύει
και ο ευρωβουλευτής Τάκης Χα-
τζηγεωργίου, προβάλλοντας ένα
λιγότερο κομματικό και περισσό-
τερο ευρωαριστερίζον προοδευτικό
προφίλ, που ενδεχομένως να κινη-
τοποιήσει εκείνη τη μερίδα ανέν-
ταχτων μεν προοδευτικών δε ψη-
φοφόρων. Στο πλαίσιο συζήτησης
μπαίνει και το όνομα της Ερατούς
Κοζάκου Μαρκουλλή, με πολιτικούς
κύκλους να θεωρούν πως η στάση
της μετά το ενωτικό δημοψήφισμα
έκαψε το χαρτί ενδεχόμενης υπο-
ψηφιότητάς της. 

Το βάρος Κατσουρίδη
Το κεφάλαιο Νίκος Κατσουρίδης

πάντως δεν πρέπει να θεωρείται λή-
ξαν για την Εζεκία Παπαϊωάννου.
Στελέχη του κόμματος θεωρούν πως

η υποψηφιότητα Νίκου Κατσουρίδη
θα ενίσχυε τις πιθανότητες του ΑΚΕΛ
να οδηγηθεί στον δεύτερο γύρο
εκλογών απέναντι από τον Νίκο
Αναστασιάδη και εκεί να κατορθώσει
να κερδίσει τη στήριξη του ενδιά-
μεσου χώρου. Μάλιστα, αυτό το μή-
νυμα φαίνεται να απέστειλαν στε-
λέχη του ενδιάμεσου χώρου προς
το ΑΚΕΛ. Το πώς θα κινηθεί, ωστόσο,
το κόμμα είναι ένα ζήτημα ανοικτό,
καθώς ενώ στη βάση ο κ. Κατσου-
ρίδης φαίνεται να έχει ένα σημαντικό
έρεισμα, στα ανώτατα δώματα του
κόμματος μία επιστροφή Κατσουρίδη
δεν αντιμετωπίζεται και με τον πλέον
θερμό τρόπο. 

Με αρνητικό τρόπο αντιμετωπίζει
η ηγεσία του ΑΚΕΛ και το ενδεχό-
μενο στήριξης της υποψηφιότητας
Γιώργου Λιλλήκα. Είναι κοινό μυ-
στικό πως οι σχέσεις του προέδρου
της Συμμαχίας Πολιτών με τον Άν-
τρο Κυπριανού έχουν βελτιωθεί
πολύ και οι επαφές τους είναι συχνές,
με τον Γιώργο Λιλλήκα να επιδιώκει
τη στήριξη της υποψηφιότητάς του
από το ΑΚΕΛ. Η αλήθεια είναι πως
πέραν της στενής σχέσης Άντρου-
Λιλλήκα, η υπόλοιπη ηγεσία του
ΑΚΕΛ βλέπει το ενδεχόμενο στή-
ριξης του «αποστάτη» Λιλλήκα, ως
κόκκινο πανί, τόσο για τη στάση
που κράτησε το 2008, όσο και για
τις θέσεις του στο Κυπριακό. Η στά-
ση του μάλιστα κατά το ενωτικό
δημοψήφισμα υπήρξε η αφορμή
για να ενταθούν οι αντιδράσεις
πέριξ της Εζεκία Παπαϊωάννου γύρω
από την υποψηφιότητα Λιλλήκα,
καθώς το κόμμα δεν μπορεί να απο-
κηρύσσει τον «γριβισμό» και πα-
ράλληλα να συμπράττει με το κόμμα
που όπως αναφέρουν «στεγάζει τα
ακροδεξιά στοιχεία του ΔΡΑΣΙΣ-
ΚΕΣ και των Νέων Οριζόντων». 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν το 2013, ο  Νίκος Αναστασιάδης
διεκδικούσε την ψήφο των πολιτών,
υποστήριζε πως «η κρίση θέλει ηγέ-
τη» και πως ο ίδιος ήταν ο ηγέτης
που θα μπορούσε να βρει λύση στα
κρίσιμα ζητήματα που ταλάνιζαν
την κυπριακή κοινωνία. Αυτό το πο-
λιτικό σύνθημα φάνηκε ιδιαίτερα
στοχευμένο σε μία κοινωνία φανερά
διχασμένη και με την οικονομία να
βρίσκεται λίγο πριν από την κατάρ-
ρευση. Ήταν τότε που πολλοί θεω-
ρούσαν βέβαιη τη νίκη του με γνω-
στούς επικοινωνιολόγους της καμ-
πάνιας του να λένε σκωπτικά ότι ο
μόνος τρόπος για να χάσει ο Νίκος
Αναστασιάδης είναι αν ο Δημήτρης
Χριστόφιας τασσόταν στο πλευρό
του. Ο τέως Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας δεν τάχθηκε στο πλευρό του,
αυτό είναι σίγουρο και ο Νίκος Ανα-
στασιάδης, παρά τις αισιόδοξες προ-
βλέψεις που τον ήθελαν να κερδίζει
από τον πρώτο γύρο, εκλέχθηκε στον
δεύτερο γύρο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, θέτοντας τον ΔΗΣΥ μετά
από δέκα χρόνια απουσίας από την
εξουσία ξανά στο παιχνίδι. 

Πέρασαν τέσσερα χρόνια έμπλεα
γεγονότων και εξελίξεων που σημά-
δεψαν άλλοτε θετικά άλλοτε αρνητικά

τη διακυβέρνηση Αναστασιάδη. Αν
και πέριξ του Προεδρικού αναφέρουν
πως ο Πρόεδρος δεν παραδέχεται
ζήτημα υποψηφιότητάς του, η διεκ-
δίκηση του προεδρικού θώκου για
το 2018, θεωρείται δεδομένο. Δεν
ήταν άλλωστε τυχαίες οι εξαγγελίες
όπως αυτή του Νοσοκομείου Αθα-
λάσσας, οι προεδρικές παρεμβάσεις
για την εφαρμογή του ΓεΣΥ και  ο
τρόπος διαχείρισης της κρίσης στο
λιμάνι. Το μεγάλο ερώτημα και ζή-
τημα γι’ αυτούς που θα κληθούν να
τρέξουν την προεκλογική καμπάνια
του Νίκου Αναστασιάδη είναι το τι
σκοπεύει να κάνει σε μία δεύτερη
θητεία και για ποιο λόγο αρκετά από
αυτά δεν τα εφάρμοσε στην πρώτη
του πενταετία. Πέραν όμως τούτου
το ουσιώδες για τον ΔΗΣΥ είναι το
πώς θα κινηθούν τα υπόλοιπα κόμ-
ματα. Σε αντίθεση με το 2013, θεω-
ρείται δεδομένο πως ο Νίκος Ανα-
στασιάδης θα τρέξει χωρίς συνερ-
γασίες και συμμαχίες με πολιτικούς
σχηματισμούς. Η υποψηφιότητα Νι-
κόλα Παπαδόπουλου είναι δεδομένη
στην Πινδάρου και θεωρείται ιδιαί-
τερα επικίνδυνη για τον Νίκο Ανα-
στασιάδη σε ένα δεύτερο γύρο, ενώ
κύριο ερώτημα που θα καθορίσει εν
πολλοίς το παιχνίδι είναι το πώς θα
κινηθεί το ΑΚΕΛ. 

«Εμείς έχουμε υποψήφιο» ξεκα-
θαρίζουν πηγές από την Πινδάρου
όταν μιλάνε για προεδρολογία και
για κινήσεις τακτικής. Κληθείς να
σχολιάσει ο ΔΗΣΥ, ωστόσο, το πώς
θα κινηθεί ο Πρόεδρος στον προ-
εκλογικό του ξεκινά με το προεκλο-
γικό αφήγημα περί διάσωσης της
οικονομίας και της ανάκαμψης που
παρατηρείται το τελευταίο διάστημα.

Ένα αφήγημα που μπορεί να απο-
δειχθεί για δεύτερη φορά η παγίδα
του ΔΗΣΥ και αυτό φαίνεται να φο-
βούνται στελέχη του κόμματος. Η
ιστορία της πολιτικής είναι γεμάτη
από τέτοια παραδείγματα, όπως, ο
Ουίνστον Τσόρτσιλ που κέρδισε τον
Β΄ παγκόσμιο πόλεμο αλλά έχασε
τις εκλογές στη Μεγάλη Βρετανία
θυμίζουν γνώστες του πολιτικού παι-

χνιδιού. Άλλωστε, ο ΔΗΣΥ έπαιξε με
αυτό το χαρτί και έχασε όταν τον
Μάιο του 2016, ξεκίνησε την προ-
εκλογική εκστρατεία εφησυχάζοντας
στα όσα πέτυχε η κυβέρνηση του
ΔΗΣΥ και όχι στα όσα προτίθεται
να πετύχει. Το αποτέλεσμα είναι λίγο
πολύ γνωστό, καθώς στο τελευταίο
μίλι των εκλογών αντιλαμβανόμενο
το κόμμα πως ο ψηφοφόρος ψηφίζει
βάσει των επόμενων έργων και όχι
των προηγούμενων κατορθωμάτων,
άλλαξε επικοινωνιακά πλεύση και
αφήγημα. Το «κατόρθωμα» της οι-
κονομίας θα προσπαθήσει να το συν-
δυάσει συνεπώς ΔΗΣΥ και Προεδρικό
στο προεκλογικό του αφήγημα, μαζί
με όσα προτίθεται να κάνει. 

Όπως ο Γλαύκος;
Πάντως, Πινδάρου και Προεδρικό

δεν έχουν ακόμα μπει επίσημα στη
διαδικασία του προεκλογικού, θέ-
τοντας ένα χρονοδιάγραμμα κάπου
στον Σεπτέμβριο για την απαρχή
της προεκλογικής. Ως γνωστόν, άλ-
λωστε, ο Πρόεδρος που είναι υπο-
ψήφιος για επανεκλογή, είναι πάντοτε
σε πλεονεκτική θέση, καθώς μέσω
της διακυβέρνησής του μπορεί να
εξυπηρετεί τον προεκλογικό του. Το
ζήτημα είναι πως αυτή τη φορά σε
αντίθεση με το 2013, ο ΔΗΣΥ εμφα-

νίζεται να επαναδιεκδικεί απομο-
νωμένος, καθώς κανένας πολιτικός
σχηματισμός δεν φαίνεται διατεθει-
μένος να τον στηρίξει, εκτός από
μερίδα μετριοπαθών στελεχών του
ενδιάμεσου χώρου. Όπως όλα δεί-
χνουν ο Νίκος Αναστασιάδης θα κι-
νηθεί περίπου με τη στρατηγική του
Γλαύκου Κληρίδη το 1998, που μπορεί
να ήταν απομονωμένος πολιτικά,
αλλά είχε τη στήριξη συγκεκριμένων
μιντιακών κύκλων. Αυτό θα επιδιώξει
και ο Νίκος Αναστασιάδης. Το ζή-
τημα, ωστόσο, είναι ποια θα είναι
τα πρόσωπα που θα περιβάλλουν
την υποψηφιότητά του και θα δια-
χειριστούν την προεκλογική. Δεν
πρέπει να παραλείπεται πως το 1998,
ο Γλαύκος Κληρίδης είχε στο πλευρό
του το δυνατό χαρτί που ακούει στο
όνομα Παντελής Κούρος.

Ο Νίκος Αναστασιάδης μπορεί
να έχει δίπλα του δυνατά στελέχη
που χειρίζονται κρίσιμα ζητήματα,
όπως οι Κωνσταντίνος Πετρίδης,
Χάρης Γεωργιάδης και Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, ωστόσο, δεν έχει βρει
τον δικό του Κούρο που θα μπορεί
να διαχειριστεί πολλαπλά, άλλοτε
καίρια, άλλοτε κομματικά, άλλοτε
διαδικαστικά, ζητήματα με την ίδια
ευκολία, ώστε να αποφεύγονται οι
πολιτικές παγίδες. 

Περιμένουν αποφάσεις των άλλων στον ΔΗΣΥ 
Τα πλεονεκτήματα, οι αδυναμίες της διακυβέρνησης Αναστασιάδη και ο υποψήφιος που θα βρεθεί απέναντί του στον δεύτερο γύρο

Ατού και ερωτήματα Η δεύτερη Κυριακή
Στα ατού της διακυβέρνησης Αναστασιάδη
συγκαταλέγεται το κεφάλαιο της οικο-
νομίας. Αναμφίβολα, το κόμμα της Δεξιάς
θα χρησιμοποιήσει στο αφήγημά του το
γεγονός ότι ανέλαβε το κράτος «στο χείλος
του γκρεμού» και πλέον κατάφερε να ορ-
θοποδήσει δείχνοντας σημάδια ανάκαμ-
ψης. Στο κάδρο της ανάκαμψης αναμέ-
νεται να ανακοινωθούν και κάποιες εξαγ-
γελίες που θα καταδεικνύουν τη βελτίωση
της εικόνας της κυπριακής οικονομίας.
Και όσο κι αν η οικονομία θεωρείται ατού,
ερωτηματικό μπορούμε να βάλουμε στο
θέμα του Κυπριακού. Πολιτικοί κύκλοι
εκτιμούν πως ο Νίκος Αναστασιάδης θα
προσπαθήσει να συντηρήσει τον διάλογο
μέχρι και το 2018 ούτως ώστε να ζητήσει

επανεκλογή για την επίλυσή του. Το ζή-
τημα ωστόσο που τίθεται είναι κατά πόσο
το αδιέξοδο που παρατηρείται τελευταίως
θα βοηθήσει τον Πρόεδρο Αναστασιάδη
ή αν θα λειτουργήσει εναντίον του. Υπάρ-
χει το ρεύμα σκέψης που θεωρεί πως ένα
ενδεχόμενο αδιεξόδου θα δώσει στον
Νίκο Αναστασιάδη τη δυνατότητα να
σκληρύνει τη στάση του, να υπογραμμίσει
τις κόκκινες γραμμές του και να συσπει-
ρώσει το συναγερμικό πατριωτικό ακρο-
ατήριο. Υπάρχει βεβαίως και το ρεύμα
το οποίο θεωρεί πως ενδεχομένως να λει-
τουργήσει υπέρ των πολιτικών σχημα-
τισμών που υποστηρίζουν νέα στρατηγική
στο Κυπριακό και να φέρει ΔΗΣΥ και
Αναστασιάδη σε αμηχανία. 

Το καίριο ερώτημα που προβληματίζει
τους συναγερμικούς κύκλους είναι ποιος
θα βρεθεί απέναντι στον Νίκο Αναστα-
σιάδη. Στην Πινδάρου αναφέρουν πως
ο κύριος φόβος είναι το ενδεχόμενο να
βρεθεί ο Νίκος Αναστασιάδης με τον
Νικόλα Παπαδόπουλο στον δεύτερο γύ-
ρο. Σε ένα τέτοιο σενάριο, συναγερμικά
στελέχη θεωρούν τελειωμένη υπόθεση
την επανεκλογή Νίκου Αναστασιάδη,
καθώς ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα κα-
τορθώσει να έχει στο πλευρό του όλα
τα κόμματα. Ήδη στο κόμμα αναμένουν
το επόμενο βήμα και του ΑΚΕΛ. Όπως
αναφέρουν στο ενδεχόμενο στήριξης
Γιώργου Λιλλήκα θεωρείται δεδομένη
η μετάβασή του στον δεύτερο γύρο

εκλογών με αυξημένες τις πιθανότητες
εκλογής του. Συναγερμικοί κύκλοι εκτι-
μούν ως καλύτερο σενάριο για την εκλο-
γή Αναστασιάδη να έχει απέναντί του
τον γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρο Κυπριανού.
Μία ήττα Αναστασιάδη άρχισε ήδη να
ανησυχεί την Πινδάρου αποκλειστικά,
καθώς στο Προεδρικό όλοι φαίνονται
ιδιαίτερα αισιόδοξοι για την επανεκλογή
του. Σε ένα ενδεχόμενο ήττας πάντως,
αναμένεται κινητοποίηση στην Πινδά-
ρου, καθώς πλειάδα στελεχών που βρί-
σκονται στην κυβέρνηση θα αναζητή-
σουν ρόλο και λόγο στο κόμμα και εν-
δεχομένως κάποιοι από αυτούς να διεκ-
δικήσουν και την προεδρία από τον
Αβέρωφ Νεοφύτου.

Τα αγκάθια

Αυτό που θα απασχολήσει αναπόφευκτα ΔΗ-
ΣΥ και Προεδρικό, πέραν του κουρέματος, εί-
ναι η διαχείριση των «αρίστων». Μετά και από
την καταδικαστική απόφαση του βοηθού γενι-
κού εισαγγελέα Ρίκκου Ερωτοκρίτου, θεωρεί-
ται δεδομένο πως στην προεκλογική τα στε-
λέχη της Δεξιάς και της κυβέρνησης θα πρέ-
πει να διαχειριστούν το ζήτημα «λανθασμέ-
νων επιλογών» του Προέδρου. Μαζί με αυτό
δύσκολο θεωρείται και το ζήτημα της υγείας,
για το αν τελικά θα μπορέσει να εφαρμοστεί
το ΓεΣΥ. Όπως αναφέρουν συναγερμικά στε-
λέχη, παρά τον σάλο που προκάλεσε το ζήτη-
μα των αιτημάτων του ΠΑΣΥΝΟ, ο Πρόεδρος
προεκλογικά αναμένεται να αποδεχτεί να με-
ταφέρει τους νοσηλευτές σε κλίμακα Α8.

Το ΑΚΕΛ σε δρόμο διλημμάτων για τις προεδρικές
Το κόμμα φοβάται το ενδεχόμενο αποκλεισμού στον β΄ γύρο, προτιμά Άντρο αλλά στο κάδρο είναι ακόμα Λιλλήκας και Κατσουρίδης

<<<<<<<

Ποιος θα είναι ο υποψή-
φιος του ΑΚΕΛ που θα
κατορθώσει να οδηγηθεί
στη δεύτερη Κυριακή και
ενδεχομένως να κερδίσει
τον Νίκο Αναστασιάδη εί-
ναι το ζήτημα που απα-
σχολεί την ηγεσία.

Ο Γ. Λιλλήκας διεκδικεί τη στήριξη
ΑΚΕΛ, ωστόσο η στάση του κόμματός
του στο ενωτικό δημοψήφισμα ενέ-
τεινε τις φωνές που αντιδρούν σε
ένα ενδεχόμενο στήριξής του.

Το πολιτικό βάρος του Ν. Κατσουρί-
δη δεν υποτιμάται στο ΑΚΕΛ, καθώς,
όπως αναφέρεται, είναι το πρόσωπο
που θα μπορεί σε δεύτερη Κυριακή
να συσπειρώσει τον Ενδιάμεσο.

Ο A. Κυπριανού πάλεψε το τελευ-
ταίο διάστημα να εκτονώσει την κρίση
μεταξύ των δύο ηγετών και ενίσχυσε
τις φωνές εντός ΑΚΕΛ που τον θέ-
λουν για διεκδίκηση της προεδρίας.

Ο Ν. Αναστασιάδης θα προσπαθήσει να κινηθεί επικοινωνιακά με το μοντέλο
Κληρίδη το ’98. Απομονωμένος μεν πολιτικά, αλλά με δυνατή μιντιακή κάλυψη. 
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ΑΡΗΣ ΚΥΡΙΑΚΟΥ

ΓΚΟΛ ΣΤΟ 95΄
ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 18:00 – 21:00

Ο ΣΠΟΡ FM 95.0 εκπέμπει προσωρινά από την συχνότητα του ραδιοφώνου Φρέντερικ

Στην ΕΔΕΚ δεν περισσεύει κανένας 
Τέλος αιμορραγίας στελεχών προτείνει ο υποψήφιος για την προεδρία του κόμματος Διομήδης Διομήδους

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Υπάρχουν στελέχη αποστασιοποι-
ημένα που αποτελούν πλούτο και
για την ΕΔΕΚ αλλά και για την ίδια
την κοινωνία. Αυτή η αιμορραγία
στελεχών πρέπει να τερματιστεί.
Πρωτοβουλία μας, είναι να επι-
στρέψουν όλοι πίσω» αναφέρει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο γ.γ.
της ΔΕΟΚ και υποψήφιος για την
προεδρία της ΕΔΕΚ Διομήδης Διο-
μήδους. Ο κ. Διομήδους στην εναλ-
λακτική πρόταση που καταθέτει
κάνει λόγο για μία συλλογική ηγε-
σία, που θα επαναφέρει στη δράση
τα αποστασιοποιημένα στελέχη.
Ο ίδιος ξεκαθαρίζει πως το κόμμα
θα πρέπει να αποκτήσει σχέσεις
με τ/κ κόμματα, αλλά και να επι-
κεντρωθεί στο περιεχόμενο της
λύσης. Σημειώνει πως πέραν του
Κυπριακού, το κόμμα θα πρέπει
να επανασυνδεθεί με τον φυσιο-
λογικό της χώρο διεθνώς και εντός
της Ε.Ε. αλλά παράλληλα να δώσει
έμφαση στην οικονομική πρόοδο,
την κοινωνική δικαιοσύνη και την
ευημερία των πολιτών.
–Για ποιο λόγο κατέρχεστε ως
υποψήφιος για την προεδρία
της ΕΔΕΚ; 

–Επειδή στην ΕΔΕΚ δεν περισ-
σεύει κανένας. Υπάρχουν στελέχη
αποστασιοποιημένα που αποτελούν
πλούτο και για την ΕΔΕΚ αλλά και
για την ίδια την κοινωνία. Αυτή η
αιμορραγία στελεχών πρέπει να
τερματιστεί. Πρωτοβουλία μας είναι
να επιστρέψουν όλοι πίσω, πλην
των όποιων ανέντιμων και διαπλε-
κόμενων. Το «κυνήγι μαγισσών»
πρέπει άμεσα να σταματήσει. Όπως
και η δαιμονοποίηση κάθε διαφο-
ρετικής άποψης.
–Να επιστρέψουν με αξιώματα;
Επειδή η Κεντρική Επιτροπή
ψήφισε περιορισμό θητειών. 

–Να επιστρέψουν στην καθη-
μερινή δράση, στην ΕΔΕΚ, από
όπου έχουν δυνατότητα και κατα-
στατική ευχέρεια. 
–Αναφέρετε πως η ΕΔΕΚ αυτή
τη στιγμή αντιμετωπίζει το πρό-
βλημα της διαίρεσης και της
αποστασιοποίησης στελεχών.
Πού οφείλεται; 

–Έχουμε στελέχη δυνατά που
είναι εκτός. 
–Η νυν ηγεσία έχει οδηγήσει
αυτά τα άτομα στην αποστασιο-
ποίηση;

–Όχι κατά ανάγκη αλλά είμαι
σίγουρος πως υπάρχει αδυναμία
και θα πρέπει να διορθωθεί αυτή

η αιμορραγία. Με τη δική μας την
πρόταση θα διορθωθεί. 
–Ποια είναι η εναλλακτική σας
πρόταση απέναντι σε αυτήν του
Μαρίνου Σιζόπουλου; 

–Ο Μαρίνος Σιζόπουλος είναι
ένας αξιότατος άνθρωπος, φίλος
και συναγωνιστής. Δεν μπορεί όμως
να είναι ο μαέστρος της ορχήστρας,
της κοινωνικής μαχητικής ΕΔΕΚ
της πρωτοπορίας και της αλληλεγ-
γύης. Παρότι, βεβαίως, είναι αξιό-
λογος άνθρωπος, στέλεχος και βε-

βαίως κεφάλαιο για την ΕΔΕΚ. 
–Στην απόφασή σας συνέβαλε
η φημολογία περί συμπόρευσης
ΔΗΚΟ - ΕΔΕΚ υπό τη μορφή
πλατφόρμας; 

–Τέτοια μεγάλα ζητήματα λαμ-
βάνονται μετά από συνέδριο. Θα
πρέπει να μελετήσουμε τα επόμενα
βήματα με πολλή σοβαρότητα, να
υπάρξει πλαίσιο πολιτικής και μετά
βλέπουμε. 
–Αναφέρετε πως θα αναλάβετε
πρωτοβουλίες για επανασύνδεση

της ΕΔΕΚ με τον φυσιολογικό
της χώρο, διεθνώς και εντός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Η ΕΔΕΚ έχει
αποπροσανατολιστεί ιδεολογικά; 

–Είμαι σίγουρος ότι υστερεί. Η
ΕΔΕΚ της τελευταίας δεκαπεντα-
ετίας παρέλαβε μία προίκα από
τον Βάσο Λυσσαρίδη, σε ό,τι αφορά
διεθνείς σχέσεις και διεθνή δράση
που ήταν και σημαία για τον αν-
τικατοχικό μας αγώνα. Σήμερα
στερούμε σ’ αυτό κατά πολύ και
πρέπει να το διορθώσουμε. Πρέπει

να επαναφέρουμε τους ευρωπαίους
σοσιαλιστές κοντά στον δίκαιο
αγώνα μας, ώστε να είναι σταθερά
δίπλα μας μέχρι να αποτινάξουμε
την κατοχή ως σύγχρονη ευρω-
παϊκή χώρα. 
–Πολλοί, ακόμα και από τα απο-
στασιοποιημένα στελέχη κάνουν
λόγο για μία ΕΔΕΚ με ακραίο ρό-
λο και λόγο που εκπροσωπεί πε-
ρισσότερο ακροδεξιές θέσεις.
Το συμμερίζεστε; 

–Απορρίπτω ότι έχουμε ακραίο
λόγο και ρόλο. Ενδεχόμενα αυτή
όμως να είναι η εντύπωση που έχει
αποτυπωθεί στην κυπριακή κοι-
νωνία. Έχουμε την ευθύνη να το
ανατρέψουμε με σκληρή δουλειά.
Η ΕΔΕΚ ήταν είναι και πρέπει να
το νιώθει η κοινωνία πως είναι μία
νηφάλια, μελετημένη και τεκμη-
ριωμένη πατριωτική φωνή. 
–Σε ενδεχόμενο εκλογής σας θα
συνεχίσετε τον δρόμο που χά-
ραξε ο Μαρίνος Σιζόπουλος για
αποκήρυξη της Διζωνικής, Δι-
κοινοτικής Ομοσπονδίας; 

–Εστιάζουμε στο περιεχόμενο
της λύσης τις βασικές αξίες που
απαιτούμε να πετύχουμε μέσα από
τη λύση για το παρόν και το μέλλον
του τόπου μας και αυτό θα έχουμε
στο μυαλό μας. 
–Άρα δεν είναι κόκκινο πανί για
σας η ΔΔΟ.

–Η συνεδριακή απόφαση είναι
σεβαστή αλλά προτεραιότητα είναι
η εγγύηση απαλλαγής της κατοχής,
των ξένων στρατών, μια λύσης που
δεν θα έχει εγγυήσεις, λειτουργική
δίκαιη βιώσιμη λύση του Κυπριακού
για να ζήσουμε όλοι οι Κύπριοι στον
τόπο μας με ασφάλεια. Στις προτε-
ραιότητές μας είναι η δημιουργία
γεφυρών και ανάπτυξη σχέσεων
με τ/κ κόμματα, οργανώσεις και
πολίτες που μοιράζονται το κοινό
όραμά μας για ελευθερία, επανέ-
νωση και τερματισμό της κατοχής.

“Ο Μαρίνος Σιζόπουλος
είναι ένας αξιότατος άν-
θρωπος, φίλος και συνα-
γωνιστής. Δεν μπορεί
όμως να είναι ο μαέστρος
της ορχήστρας, της κοι-
νωνικής μαχητικής
ΕΔΕΚ της πρωτοπορίας
και της αλληλεγγύης. Ζήτημα συλλογικής ηγεσίας θέτει ο Διομήδης Διομήδους σημειώνοντας πως

το κυνήγι μαγισσών πρέπει να σταματήσει άμεσα.

Δεν επιστρέφουμε
στο 2015
–Είχατε στηρίξει τον Μαρίνο Σιζόπουλο
το 2015. Σήμερα τι σας οδήγησε στο
να είστε απέναντί του; 
–Έξυπνη ερώτηση αλλά δεν επι-
στρέφουμε στο ’15. 
–Προφανώς κάποια ζητήματα σας
έκαναν να αναθεωρήσετε.
–Επαναλαμβάνω δεν επιστρέφου-
με στο ’15. 
–Ποια είναι η εναλλακτική σας πρόταση
για την ΕΔΕΚ; 
–Είναι ώρα να δώσουμε τέρμα στο
αρχηγικό μοντέλο κόμματος και θα
προτείνουμε συλλογική ηγεσία.
Εμείς πιστεύουμε στην ενότητα,
στη συλλογικότητα, στη σύνθεση
ιδεών, στη συμμετοχικότητα.
–Άρα ο Μαρίνος Σιζόπουλος ακολουθεί
αρχηγικό μοντέλο; 
–Όπως σας είπα εμείς πιστεύουμε
στη συλλογικότητα ηγεσίας της και
τη σύνθεσης ιδεών. Αυτό θα προ-
τείνουμε. 
–Σε ό,τι αφορά τα καίρια προβλήματα
της κοινωνίας, ποια είναι η πρόταση
που θα καταθέσετε; 
–Το Κυπριακό είναι θέμα ύπαρξης
και επιβίωσης για εμάς αλλά για να
αντέξουμε μία αδιάλλακτη Τουρ-
κία πρέπει να δούμε την κοινωνία
και την καθημερινότητα των πολι-
τών. Η ΕΔΕΚ θα πρέπει να αγωνίζε-
ται στην κοινωνία, τόσο μέσα όσο
και έξω από τη βουλή με στόχο την
οικονομική πρόοδο, την κοινωνική
δικαιοσύνη και την ευημερία των
πολιτών. Στόχος μας είναι ένα σο-
σιαλδημοκρατικό κόμμα που να
μην είναι μονοθεματικό και να
εξαντλεί τον πολιτικό του λόγο στο
Κυπριακό αλλά να αγωνίζεται για
τα κοινωνικά και οικονομικά δι-
καιώματα των μη προνομιούχων. 
–Έχετε μιλήσει και με τον Γιαννάκη
Ομήρου για την απόφασή σας να κα-
τέλθετε ως υποψήφιος για την προ-
εδρία της ΕΔΕΚ; 
–Όπως ανέφερα και στην εξαγγε-
λία μου η υποψηφιότητά μου κατα-
τίθεται μετά από σοβαρό προβλη-
ματισμό και πολλές συζητήσεις με
μέλη και στελέχη του κινήματος. 
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Στα κουτουρού της πολιτικής

Οι καημοί του λιμανιού
Την πάθαμε με τα αεροδρόμια μας που τα
δώσαμε σε ένα και μόνο ιδιώτη και φτάσαμε
να πληρώνουμε περισσότερα στους φόρους
από ό,τι στα εισιτήρια, τώρα γίνεται το ίδιο
και με τα λιμάνια. Κι αυτό δεν το λέει ο Ια-
νός, το λέει ο γενικός ελεγκτής της Δημο-
κρατίας Οδυσσέας Μιχαηλίδης, σε σχετική
επιστολή του απόσπασμα της οποίας ακο-
λουθεί: «Λαμβάνοντας υπόψη ότι το λιμάνι
Λεμεσού είναι το μόνο εμπορικό λιμάνι στην
Κυπριακή Δημοκρατία, και μάλιστα παρέχε-
ται στον ανάδοχο εγγύηση ότι κανένα άλλο
λιμάνι δεν θα χρησιμοποιηθεί για εμπορευ-
ματοκιβώτια (αποκλειστικό δικαίωμα), θεω-
ρούμε αναγκαίο να τεθούν στον ανάδοχο
σαφείς και αυστηροί δείκτες επιτελεστικό-
τητας (δείκτες απόδοσης) για τις εμπορικές
και επιβατικές του υπηρεσίες, και αποτρε-
πτικές ποινές αν παραβιάζει είτε τους δεί-
κτες αυτούς, είτε και άλλες συμβατικές του
υποχρεώσεις που αφορούν κάποια ελάχι-
στα επίπεδα παροχής υπηρεσιών και συντή-
ρησης.» Αν σωστά αντιλαμβανόμαστε, ο γε-
νικός ελεγκτής λέει εν ολίγοις ότι κατορθώ-
σαμε διά της υπογραφής μας και επισήμως
να δημιουργήσουμε ιδιωτικό μονοπώλιο και
στα λιμάνια και μάλιστα ανεξέλεγκτο. Καλή
η ελεύθερη αγορά αλλά όχι και να είναι
ελευθερίων ηθών. Είναι λοιπόν να μην είναι
κανείς καχύποπτος; 

••••
Οι αισιόδοξοι
Οι παροικούντες τον προεδρικό λόφο όταν
ερωτώνται για το 2018, θεωρούν δεδομένη
την επανεκλογή Αναστασιάδη, προκαλών-
τας σε πολλούς (ημών περιλαμβανομένων)
την απορία από πού αντλούν τόση αισιοδο-
ξία. Με το Κυπριακό μεταξύ φθοράς και
αφθαρσίας, το κεφάλαιο της υγείας υπό αμ-
φισβήτηση από ημέτερους και υμετέρους
και το λιμάνι σε επιφυλακή μετά την πατα-
γώδη αποτυχία της επίσημης πρώτης, τις ζη-
μιές που προέκυψαν και τα χρήματα που δό-
θηκαν καπάρο για να αποκατασταθεί το χά-
ος, εγείρεται εντόνως το ερώτημα στα πολι-
τικά πηγαδάκια, πού θα βασίσει την προ-
εκλογική του καμπάνια ο Νίκος Αναστασιά-
δης. Ήδη στελέχη πέριξ της Πινδάρου ανη-
συχούν πως αν ο Πρόεδρος μείνει να ακούει
αποκλειστικά το στενό του περίγυρο, κρίνε-
ται ιδιαίτερα αμφίβολη η επανεκλογή του.
Εγώ άκουσα και ελάλησα κι αμαρτίαν ουκ
έχω! 

••••
Συμμαχικά μαχαιρώματα 
Τεταμένη ατμόσφαιρα ως και εσωστρέφεια
επικρατεί στη Συμμαχία Πολιτών το τελευ-

ταίο διάστημα. Όπως ενημερώνεται ο Ιανός
οι σχέσεις Γιώργου Λιλλήκα με τον βουλευ-
τή Λεμεσού Παύλο Μυλωνά δεν διάγουν τις
καλύτερες μέρες. Η ρήξη στις σχέσεις επήλ-
θε μετά από το εμφανές φλερτ του προ-
έδρου της Συμμαχίας Πολιτών με το ΑΚΕΛ.
Για τον Παύλο Μυλωνά μία σύμπραξη με το
ΑΚΕΛ αποτελεί κόκκινο πανί και επιμένει
στην πλήρη συμπόρευση με τον ενδιάμεσο
χώρο. Ο ίδιος έθεσε τις θέσεις του στη Σύγ-
κλητο και τις δημοσιοποίησε σε πρόσφατη
αρθρογραφία του προκαλώντας αμηχανία
στην ηγεσία του κόμματος, η οποία βλέπει
με προβληματισμό τις εξάρσεις του Παύλου
Μυλωνά, τόσο στις δημόσιες τοποθετήσεις
του όσο και στη βουλή, για μία σωρεία ζητη-
μάτων.

••••
Γεύμα συμφιλίωσης
Ο ίδιος ο Γιώργος Λιλλήκας προσπάθησε να
βρει τρόπο να εξηγήσει στον Παύλο Μυλω-
νά πως η θερμή και ενίοτε απρόβλεπτη στά-
ση του φέρνει σε αμηχανία τον ίδιο. Σε γεύ-
μα μεταξύ των δύο, του εξήγησε πως δεν
μπορεί να μεταφράζει την ανοχή του σε

αδυναμία. Αν και ο Παύλος Μυλωνάς υπο-
σχέθηκε πως θα ελέγξει το θερμόαιμο του
χαρακτήρα του, άλλα δείχνουν οι πράξεις
και η αρθρογραφία του. Όπως ενημερώνε-
ται η στήλη ο Γιώργος Λιλλήκας είναι έτοι-
μος να του δείξει την πόρτα αν δεν σεβαστεί
την άποψη της πλειοψηφίας της Συμμαχίας
που υποστηρίζει την αναζήτηση συμμαχιών
για το 2018, έστω κι αν αυτό σημαίνει και το
ΑΚΕΛ. 

••••
Μυλωνάς όπως Φάρατζ;
Ο Λεμεσιανός βουλευτής, πάντως, φαίνεται
να αποκτά το δικό του φανατικό κοινό και να
αποκτά τη δική του πολιτική επιρροή σε δε-
ξιότερα ακροατήρια. Όπως αναφέρουν πο-
λιτικές πηγές, ο ίδιος με τις δηλώσεις του
και τον τρόπο που πολιτεύεται φαίνεται να
καλύπτει κύκλους που αποζητούν εκπρόσω-
πο της λαϊκίστικης δεξιάς κατά το μοντέλο
του βρετανού Νάιτζελ Φάρατζ (υπέρμαχος
του Brexit) ή ακόμα και έσχατο του Ντόναλντ
Τραμπ (νικητής των αμερικανικών εκλογών).
Δεν αποκλείεται όπως λένε οι ίδιες πηγές
να δούμε σύντομα τον Παύλο Μυλωνά να

εγκαταλείπει τη Συμμαχία και να εκπροσω-
πεί πολιτικά ρεύματα που εκφράζουν τη λαϊ-
κίστικη δεξιά. Και έως τον Φεβρουάριο του
2018 έχει ο καιρός γυρίσματα. 

••••
Το μήνυμα 
Μήνυμα προς το ΑΚΕΛ, με άρωμα γυναίκας,
μεταφέρθηκε από το ΔΗΚΟ σχετικά με τις
επικείμενες προεδρικές εκλογές. Η βολιδο-
σκόπηση αφορά το όνομα του Νίκου Κα-
τσουρίδη και το ενδεχόμενο συνεργασίας
των δύο κομμάτων στον δεύτερο γύρο των
εκλογών. Γιατί στον δεύτερο γύρο; Διότι
σύμφωνα με τις πληροφορίες μας η πρότα-
ση έχει ως εξής: Το ΑΚΕΛ να προτείνει την
υποψηφιότητα Νίκου Κατσουρίδη και το ΔΗ-
ΚΟ την υποψηφιότητα Νικόλα Παπαδόπου-
λου, με τη δέσμευση ότι όποιος από τους
δύο περάσει στον δεύτερο γύρο, ο άλλος να
τον στηρίξει.

Αναπάντεχο πεσκέσι
Βούτυρο στο ψωμί της Άγκυρας και ιδιαίτε-
ρα της εθνικιστικής ρητορικής που κλιμακώ-

νεται από κυβέρνηση και κυβερνών ΑΚΡ
ενόψει δημοψηφίσματος ήταν η απόφαση
της Βουλής για το «ενωτικό δημοψήφισμα».
Ο ένας μετά τον άλλο οι Τούρκοι κυβερνητι-
κοί αξιωματούχοι κάνουν διακηρυκτικές δη-
λώσεις όπου βρεθούν κι όπου σταθούν, με
τον Τσαβούσογλου να έχει δώσει τον τόνο
την περασμένη Τρίτη στα Κατεχόμενα. Ο
Τούρκος ΥΠΕΞ έστειλε, όπως είπε, μήνυμα
στους «οραματιστές της Ένωσης», ότι «θα
συνεχίσουμε να είμαστε στο πλευρό των
αδελφιών μας στο νησί» ενώ κατά την ανα-
φορά του στις κρίσιμες εξελίξεις στην πε-
ριοχή στην οποία περιέλαβε και το ζήτημα
της ΑΟΖ και του φυσικού αερίου δεν απέφυ-
γε να εξακοντίσει και την απειλή ότι «η υπο-
μονή μας έχει και τα όριά της». Τον Τσαβού-
σογλου ακολούθησε όλη η επικοινωνιακή
χορωδία, με πρώτο τον πρωθυπουργό Μπι-
ναλί Γιλντιρίμ, ο οποίος μετά που σχημάτισε
με τα δάκτυλά του στην Εθνοσυνέλευση το
σύμβολο των Γκρίζων Λύκων, απευθύνθηκε
σε μας για να τον ακούσουν οι Λύκοι, λέγον-
τας στον Πρόεδρο Αναστασιάδη, «εάν θα
πάρεις απόφαση για Ένωση γιατί απασχο-
λείς τον λαό τόσο καιρό; Αυτό είναι διαμε-
τρικά αντίθετο με την συμφωνία και ο Ακιν-
τζί δικαίως δεν πάει στις συνομιλίες». Ο εκ-
πρόσωπος της τουρκικής προεδρίας Ιμπρα-
χίμ Καλίν, πήρε την μπαλιά και δήλωσε: «η
Τουρκία εκεί ως εγγυήτρια δύναμη προ-
σβλέπει στην προστασία τους των Τ/κ. Με
την απόφαση για την Ένωση επιβεβαιώθηκε
η ορθότητα της δικής μας στάσης». Τέλος, ο
υπουργός για θέματα Ε.Ε., Ομέρ Τσελίκ το
γύρισε 180 μοίρες διαμηνύοντας στην Ε.Ε.
ότι θα ρυμουλκήσουμε την «ΤΔΒΚ» στην
Ένωση διά της Ε.Ε. Ο δε φίλτατος Ακιντζί χει-
ροκροτεί. Για ποιον και γιατί; 

ΗΡΩEΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Η Κύπρος των μονοπωλίων και της προεκλογικής

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Όλα στα κουτουρού
και όλα στο περίπου
φαίνεται ότι κινούν-
ται τα πολιτικά δρώ-
μενα στον τόπο μας.
Όλα επιβεβαιώνουν

τον δυσνόητο καθηγητή πολιτειολο-
γίας στο Παρίσι, τον δημοφιλή μαρ-
ξιστή, κομμουνιστή, ορθόδοξο πι-
στό, πολυγραφότατο συγγραφέα και
σήμερα υφυπουργό παιδείας της
Ελλάδας, τον Κώστα Ζουράρη. Ο άν-
θρωπος έγραψε για το περίφημο
«συναμφότερον», δηλαδή ότι στην
καθ’ ημάς Ανατολή, στον Ελληνισμό,
δεν λειτουργούν οι κανόνες της Δύ-
σης, το διαλεκτικό σχήμα θέση-αντί-
θεση-σύνθεση. Όλα χωρούν στο
«συναμφότερον», όλα συνυπάρ-
χουν ταυτόχρονα στο όλο. Κατά τον
Ζουράρη: «Στην πολιτική δεν υπάρ-
χει πρόοδος. Συμβαίνει στάσις αεικί-
νητος και στάσιμος ταυτοκινησία των
συμπαιχτών.» Και ο νόμος της πολιτι-
κής είναι το «περίπου». Και συμπλή-
ρωσε: «οι Ελληνορωμηοί, ως έχον-
τες εκ της εμπειρίας όμμα, ένιωσαν
ότι η επιδίωξη επιστημονικής ακρί-
βειας στα πολιτικά πράγματα, οδηγεί
στην Τυραννία και την σφαγή». Με
άλλα λόγια, η Δημοκρατία στηρίζε-
ται στην κλήρωση ανάμεσα τους
άριστους, όπως πολύ σοφά επινόη-
σαν οι αρχαίοι ημών πρόγονοι. 
Κατά το κυπριακό, η ουσία της πολι-
τικής βρίσκεται στο «κουτουρού».
Τελευταία θλιβερή ιστορία, η μπανα-
νόφλουδα που έριξε, συνειδητά ή
όχι το ΕΛΑΜ, για το ενωτικό δημο-
ψήφισμα, από την οποία γλίστρησε
πρώτο το κυβερνών κόμμα του ΔΗ-
ΣΥ, εξοργίστηκε το ΑΚΕΛ και χαμο-
γελούσαν πονηρά οι του ενδιάμε-
σου χώρου, οι οποίοι για χρόνια φαί-
νεται ότι πολεμούν την ακολουθού-
μενη πορεία για λύση. Το θλιβερό
στην υπόθεση, όπως αποδείχθηκε

εκ των υστέρων, είναι ότι βουλευτές
ψήφισαν μια «αθώα» τροπολογία,
χωρίς μελέτη των επιπτώσεων. Και
το πιο τραγικό είναι η διαπίστωση ότι
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν
έχει δικαίωμα να ανατρέψει κανονι-
σμό της Βουλής. Με άλλα λόγια η
Βουλή κατέστη, όχι μόνο κυβερνώ-
σα, αλλά και χωρίς έλεγχο.
Η ιστορία θυμίζει την περίφημη ψή-
φιση του κουρέματος των καταθέ-
σεων. Όλα τα μέσα ενημέρωσης του
κόσμου συνωστίζονταν έξω από τη
Βουλή από την πρωτοφανή παγκο-
σμίως απόφαση και οι μόνοι οι οποί-
οι φαίνεται ότι δεν κατάλαβαν τι ψή-
φιζαν ή έκαναν ότι δεν καταλάβαι-
ναν ήταν η πλειοψηφία των βουλευ-
τών. Και εκ των υστέρων πολλοί λέ-
νε, αληθινά δακρύζοντες, ότι σίγου-
ρα ήταν πολύ καλύτερο το πρώτο
οριζόντιο κούρεμα, το οποίο κατα-
ψήφισαν λίγες μέρες νωρίτερα. Αλ-
λά και σε επίπεδο κυβερνητικών
αποφάσεων τα ίδια και χειρότερα. 
Για μήνες παρακολουθούσαμε το σί-
ριαλ με τα ωράρια των καταστημά-
των, μέσα και έξω από τη Βουλή, μέ-
χρι που ήλθε το Ανώτατο Δικαστήριο
να πει το απλό, ότι η ευθύνη για κα-
θορισμό των ωραρίων ανήκει στο
Υπουργείο Εργασίας και όλα ησύχα-
σαν. Πριν από μερικά χρόνια παρα-
κολουθήσαμε το σίριαλ με τη μεί-
ωση της στρατιωτικής θητείας, που
ο αείμνηστος Κώστας Παπακώστας
πολεμούσε για μήνες να πείσει ανε-
πιτυχώς τα κόμματα. Ο σημερινός
υπουργός Άμυνας Χριστόφορος
Φωκαΐδης και η κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη αποφάσισαν μέσα σε μία μέ-
ρα τη μείωση της θητείας και ούτε
γάτα ούτε ζημιά και επιπλέον όλα
ήταν νόμιμα. Και η ιστορία της «ανα-
κατωσούρας» μεταξύ εκτελεστικής
και νομοθετικής εξουσίας δεν έχει
τελειωμό.

Το παρεξηγημένο και πολυσυζητη-
μένο Σύνταγμα του 1960 προέβλε-
πε τον ξεκάθαρο διαχωρισμό μετα-
ξύ εκτελεστικής και νομοθετικής
εξουσίας. Την ίδια ώρα καθιέρωνε
και ασφαλιστικές δικλίδες για την
υποχρεωτική συνεργασία μεταξύ
των δύο κοινοτήτων, με τους θε-
σμούς του Προέδρου και Αντιπρο-
έδρου, του Γενικού και Βοηθού Γενι-
κού Εισαγγελέα, του Γενικού και
Βοηθού Ελεγκτή και όλων των ανώ-
τατων αξιωματούχων. Ήταν χαρα-
κτηριστική, λέγεται και η απόφαση
του Μακαρίου να προσφέρει αφο-
ρολόγητο αυτοκίνητο στους βουλευ-
τές, οι οποίοι τότε αμείβονταν ελάχι-
στα, γιατί φυσικά διατηρούσαν και
τη δουλειά τους.
Τότε φυσικά η Βουλή ήταν περισσό-
τερο ένα σώμα επικύρωσης των κυ-
βερνητικών αποφάσεων. Σήμερα με
την επίκληση του δικαίου της ανάγ-
κης και «τσούκου, τσούκου» η Βου-
λή απέκτησε «κομματάκι» εξουσίας,
έγινε ολίγον τι κυβερνώσα Βουλή.
Τροποποιεί κανονισμούς και, ενίοτε
λένε, φωτογραφίζει και πονηρές
ρυθμίσεις, όπως αποκαλύπτουν σε
στιγμές κρίσης συνείδησης, βου-
λευτές και όχι μόνο. Υπάρχει και η
πιο πονηρή, ψηφοθηρική πτυχή,
που υπουργοί, αντί να πάρουν δύ-
σκολες αποφάσεις και να αναλά-
βουν το ανάλογο πολιτικό κόστος,
κρύβονται πίσω από τη Βουλή, αλλά
και βουλευτές, οι οποίοι παινεύον-
ται ότι μπορούν να ελέγχουν πράγ-
ματα και καταστάσεις. Στα κουτου-
ρού ή στα μουλωχτά, στα φανερά ή
στα κρυφά, σημασία έχει οι αποφά-
σεις που λαμβάνονται να στηρίζον-
ται στη λογική και για το συμφέρον
των πολλών και όχι των λίγων. Πάν-
τως, είτε έτσι είτε αλλιώς, σημασία
έχει ότι στην καθ’ ημάς Ανατολή, λει-
τουργεί ακόμη η Θεία Δίκη.

Τόμας Κρίστιανσεν

Μαρίνο μου, είναι λάθος οι πληροφορίες σου. Μπορεί ο Διομήδους να είναι που τη Λάρνακα αλλά δεν τον επηρέασα εγώ για να βάλει υποψη-
φιότητα για την προεδρία της ΕΔΕΚ, έχεις το λόγο μου. 

Ο Τόμας Κρίστιανσεν, ο Δανός προπο-
νητής του ΑΠΟΕΛ που οδήγησε την
ομάδα του στους 16 του Europa League. 

Με τέσσερις εκλογι-
κές αναμετρήσεις σε
μία πενταετία, η χώ-
ρα μας είναι καταδι-
κασμένη να είναι σε
συνεχή προεκλογική

περίοδο. Το ζούμε σήμερα. Περά-
σαμε το 2016 σε πλήρη εκλογική
διάταξη. Είχαμε τον Μάιο βουλευτι-
κές εκλογές, τον Δεκέμβρη δημοτι-
κές. Πριν καν ανοίξουν οι κάλπες
για να εκλέξουμε δημάρχους και
κοινοτάρχες, σηκώσαμε από το κοι-
νοβούλιο τη σημαία των προεδρι-
κών εκλογών. Καταψηφίστηκε, με
αιτιολόγηση που δεν στέκει στη λο-
γική τη μεταρρύθμιση του δημόσι-
ου τομέα. Ο κυρίαρχος λόγος, κατά
τη γνώμη μου, ήταν να αφαιρέσουν
όπλα από τη φαρέτρα της κυβέρνη-
σης εν όψει προεδρικών εκλογών. 

Βέβαια, εκτός των εκλογικών ανα-
μετρήσεων για Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, ευρωβουλευτές, βουλευ-
τές και δημάρχους υπάρχει και η
μόνιμα ανοικτή πληγή που κατα-
σπαράζει και πνίγει την όποια υγιή
πολιτική διεργασία. Η εκκρεμότητα
του κυπριακού ζητήματος μάς παίρ-
νει πίσω και δεν μας επιτρέπει να
χαράξουμε μεσοπρόθεσμες και μα-
κροπρόθεσμες στρατηγικές. Το με-
γαλύτερο δυστύχημα, όμως, είναι
πως «σφάξαμε στο γόνατο» αρκε-
τές φορές στο παρελθόν το Κυπρια-
κό για να κερδηθούν εκλογές, ιδιαί-
τερα οι προεδρικές. Σήμερα είμα-
στε σε ένα τέτοια μεταίχμιο. Ο εύ-
κολος δρόμος για τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη θα ήταν να λειτουρ-
γούσε σήμερα, 365 μέρες πριν από
τον Φεβρουάριο του 2018 ως άλλος
Αγαμέμνονας. Να κήρυττε τη λήξη
της παρούσας προσπάθειας για το
Κυπριακό και να σήκωνε πρώτος,
και πιο ψηλά από όλους το «λάβα-

ρο» των προεδρικών. Δεν το κάνει.
Σωστά, πολύ σωστά. Ο στόχος για
να καταλήξει η προσπάθεια δεν
πρέπει να εγκαταλειφθεί. Όσο και
αν πιέζει και ο χρόνος αλλά και το
πολιτικό περιβάλλον που θα αυξά-
νει με γεωμετρική πρόοδο τη ρητο-
ρική και τους τακτικισμούς για τις
προεδρικές εκλογές. 

Οι τακτικισμοί αυτοί πολύ πιθανόν
να παραλύσουν τη χώρα τους επό-
μενους μήνες. Οι όποιες μεταρρυθ-
μίσεις βρίσκονται στο κοινοβούλιο
μάλλον θα παγώσουν ή θα ριχτούν
στον κάλαθο των αχρήστων, διαγρά-
φοντας με μια μονοκοντυλιά όλη
την προεργασία που προηγήθηκε.
Αυτά βέβαια είναι αναμενόμενα. Εί-
ναι διαδρομή που την ξαναπερπα-
τήσαμε. Όση ζημιά και αν προκαλέ-
σουν στον τόπο, θεωρητικά, τουλά-

χιστον, είναι διορθώσιμη. Η ζημιά
όμως που δεν θα διορθωθεί πρέπει
να αποφευχθεί. Ας παίξουμε το
παιχνίδι των προεδρικών εκλογών
στην εσωτερική διακυβέρνηση. Ας
αφήσουμε εκτός, στο παρόν στάδιο
τουλάχιστον, το Κυπριακό.

Και για να μην παρεξηγηθώ. Δεν
υποστηρίζω πως το Κυπριακό είναι
εύκολη υπόθεση, ούτε και προφα-
νώς ότι στηρίζεται μόνο στη δική
μας διάθεση και στις δικές μας προ-
θέσεις. Κάθε άλλο. Αναγνωρίζω
όλες τις δυσκολίες, και τη μεγάλη
εξίσωση των παραγόντων που παί-
ζουν ρόλο. Το Κυπριακό όμως σε
αυτή τη διαδικασία είναι σκοτσέζικο
ντους. Αυτό που λέω είναι πως δεν
χρειάζεται να τρέξουμε εμείς και
να ρίξουμε την ταφόπλακα στην πα-
ρούσα διαδικασία. Κανείς δεν ξέρει
πώς θα αντιδράσει ο Ερντογάν μετά
το δημοψήφισμα του Απρίλη, και
κανείς δεν ξέρει ποιες θα είναι οι
εξελίξεις αμέσως μετά. Χρειάζεται
να αφήσουμε τον διάδρομο για τον
διάλογο ανοικτό. 

Ο πειρασμός της εξουσίας είναι σί-
γουρα μεγάλος. Ήδη οι δελφίνοι
ξεκίνησαν να ονειρεύονται και να
χορεύουν. Χρειάζεται όμως να αν-
τέξουμε όλοι στον πειρασμό της
σφαγής της Ιφιγένειας. Αυτή τη φο-
ρά, πολύ φοβάμαι, πως η Κλυται-
μνήστρα δεν θα σκοτώσει μόνο
τους Αγαμέμνονες, αλλά όλους μας.
Και δυστυχώς, η θεά Άρτεμις δεν
θα σώσει την Ιφιγένεια. Το έκανε
αρκετές φορές στο παρελθόν για
να πιστέψει και σήμερα πως εννο-
ούμε όσα λέμε. Θα μας αφήσει να
τη σφάξουμε.

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Η θυσία της Ιφιγένειας 

“Ο πειρασμός της εξου-
σίας είναι σίγουρα μεγά-
λος. Ήδη οι δελφίνοι ξεκί-
νησαν να ονειρεύονται
και να χορεύουν. Χρειάζε-
ται όμως να αντέξουμε
όλοι στον πειρασμό της
σφαγής της Ιφιγένειας.
Αυτή τη φορά, πολύ φο-
βάμαι, πως η Κλυταιμνή-
στρα δεν θα σκοτώσει μό-
νο τους Αγαμέμνονες, αλ-
λά όλους μας». 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ
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Το αδιέξοδο στο οποίο οδη-
γούνται οι διαπραγματεύσεις
αποκαλύπτει αναμφισβήτητα
τις προθέσεις της Τουρκίας
αλλά συνάμα και τη δική μας
πολιτική ανωριμότητα. Και

όταν λέω δική μας εννοώ των πολιτικών
μας αρχηγών, οι οποίοι έσπευσαν να επι-
δείξουν και πάλι το μικρό βεληνεκές της
πολιτικής τους διορατικότητας.

Μετά την άρνηση του Τ/κ ηγέτη Μου-
σταφά Ακιντζί να παρευρεθεί στην προ-
γραμματισμένη συνάντηση, τα σαΐνια της
πολιτικής μας σκηνής αντί να επιχειρήσουν
μία επί της ουσίας αξιολόγηση των εξελίξεων,
προτίμησαν να εξαπολύουν βαρύγδουπες
αρλούμπες, οι οποίες το μόνο που πετυχαί-
νουν είναι να φανερώνουν πως έγνοια τους
είναι η έναρξη των μικροπολιτικών παιχνι-
διών ενόψει των επικείμενων προεδρικών
εκλογών. Αφού έκαναν ό,τι περνάει από το

χέρι τους για να προσφέρουν στην άλλη
πλευρά όλα τα προσχήματα που έψαχνε
προκειμένου να ξεφορτώσει το βάρος της
ευθύνης από πάνω της και να το φορτώσει
στις δικές μας πλάτες, όχι μόνο δεν διαθέτουν
καμία συναίσθηση των πράξεών τους, αλλά
συνεχίζουν απτόητοι ο καθένας το τροπάρι
του, με ανούσια επιχειρήματα τα οποία στα
αυτιά οποιουδήποτε σκεπτόμενου πολίτη
φτάνουν σαν ενοχλητικά κακαρίσματα. Οι
μεν έρχονται εκ των υστέρων να πούνε ότι
κακώς τήρησαν αποχή, διά στόματος του
κ. Αβέρωφ, στην αφορμή που έδωσε το πρό-
σχημα στην άλλη πλευρά να φανερώσει
την αδιαλλαξία της και οι δε, (βλέπε ενδιά-
μεσοι) τρίβουν τα χέρια τους που θεωρούν
ότι αποδείχθηκαν σωστοί, ότι τάχα μου η
στρατηγική της κυβέρνησης ήταν λανθα-
σμένη, επαναφέροντας τις χωρίς κανένα
ουσιαστικό περιεχόμενο δικές τους «προ-
τάσεις». Με απλά λόγια ο καθένας το μακρύ

και το κοντό του εις βάρος πάντα του πολίτη
που εναποθέτει το μέλλον του στην πολιτική
ανωριμότητα ανθρώπων, οι οποίοι αποδει-
κνύουν καθημερινά ότι δεν έχουν καταφέρει
να αποκομίσουν καμία γνώση από την ιστο-
ρία, την οποία επικαλούνται προκειμένου
να παραμείνουν προσκολλημένοι στο σύν-
θημα και όχι στην ουσία.

Καμία υπέρβαση προς όφελος ενός ορά-
ματος το οποίο να προσδιορίζει την επόμενη
μέρα μας, κανένα πολιτικό ήθος που να απο-
δεικνύει την ικανότητα να αντλούμε από
το παρελθόν τη γνώση και τις αλήθειες που
θα μας βοηθήσουν να προχωρήσουμε στο
μέλλον. Αυτοί είμαστε λοιπόν; Ας διερωτη-
θούμε επιτέλους γιατί επιτρέψαμε να βρί-
σκονται σήμερα στα ηνία της πολιτικής
ζωής άνθρωποι, κατ’ επανάληψη δραπέτες
από το καθήκον τους, το οποίο είναι να προ-
ασπίζονται την πατρίδα και όχι το δικό τους
τομάρι. Αν θέλουμε, λοιπόν, να αναλάβουμε

την ευθύνη της ζωής μας, ο καθένας από
μας που βρισκόμαστε έρμαια αυτού του εί-
δους των πολιτικών, ας αρχίσουμε να λέμε
τα πράγματα με το όνομά τους και να ανε-
βάζουμε τον πήχη της κριτικής μας σκέψης
πιο ψηλά από εκεί που θέλει να μας παρα-
σύρει το ένστικτό της δικής τους πολιτικής
επιβίωσης. Είναι πολύ βολικό, και όταν λέω
βολικό εννοώ ότι εξυπηρετεί άμεσα τα πιο
σκοτεινά τους κίνητρα, να επικεντρώνουμε
τη συλλογιστική μας στην απαράδεκτη στά-
ση της άλλης πλευράς και της τουρκικής
προπαγάνδας. Βολικό αλλά όχι χρήσιμο αν
αυτό που πραγματικά επιδιώκουμε είναι η
πολιτική μας ωριμότητα η οποία προϋποθέτει
την πολιτική εντιμότητα. Και αυτή τη στιγμή
είναι απροκάλυπτα εμφανής η πολιτική
ανεντιμότητα των δικών μας «ηγετών» οι
οποίοι αντί να μιλήσουν καθαρά για τις
πραγματικές τους θέσεις, επαναφέρουν
πολύ ύπουλα και εσκεμμένα, γεγονότα του

παρελθόντος προκειμένου να οριοθετήσουν
το μέλλον μας στα περιορισμένα τετραγωνικά
της δικής τους ιδιοτέλειας. Κι αυτό που κά-
νουν δεν είναι πολιτική θέση, ούτε πολιτικό
όραμα. Είναι πολιτική ανεντιμότητα καμου-
φλαρισμένη πίσω από τον μανδύα του «πα-
τριωτισμού».

Προσπαθούν να κατευθύνουν την προ-
σοχή μας στην αδίστακτη άλλη πλευρά, για
να δικαιώσουν την κακότεχνη αποσιωπη-
μένη τους θέση πως δεν είχαν ποτέ την
πρόθεση να συνομιλήσουν μαζί της. Και
ακόμα πιο τραγικό είναι ότι η πολιτική ανεν-
τιμότητα προεκτάθηκε και σε εκείνους που
είχαν μεν την πρόθεση να συνομιλήσουν
αλλά αποδείχθηκαν ανίκανοι να υπερασπι-
στούν την υπέρβαση που υπαγορεύει η πο-
λιτική και ιστορική συνειδητότητα, επιλέ-
γοντας να απέχουν…

Ζητείται πολιτική εντιμότητα
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ήταν το 2008 όταν ανήλθε ο Δημήτρης
Χριστόφιας στην εξουσία και θεωρήθηκε
από πολλούς ότι ήρθε το κατάλληλο μο-
μέντουμ επίλυσης του Κυπριακού. Όχι
μόνο λόγω των θέσεων που πρέσβευε ο
τέως Πρόεδρος της Δημοκρατίας γύρω από

το Κυπριακό, αλλά γιατί η δική του προεδρία συνδυαζόταν
με την παρουσία του Μεχμέτ Αλί Ταλάτ στο πηδάλιο
της τ/κ κοινότητας. Ένας ιδανικός συνδυασμός δύο αρι-
στερών ηγετών που θα δουλέψουν πραγματικά για μία
δίκαιη και λειτουργική λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Μάλιστα, το ΑΚΕΛ και ο Δημήτρης Χριστόφιας είχαν
καλλιεργήσει προ πολλού το κλίμα πως ο κ. Ταλάτ δεν
θυμίζει σε τίποτα την πολιτική που ασκείτο μέχρι τότε
από την τ/κ πλευρά και πως η αριστερή του ταυτότητα
θα βοηθούσε στην επίλυση του Κυπριακού με γνώμονα
το συμφέρον των δύο κοινοτήτων, μακριά από την
έντονη επιρροή της Άγκυρας. Αυτή η εικόνα του προ-
οδευτικού αριστερού και επαναπροσεγγιστή που ήθελε
και επιδίωκε μία λύση δίκαιη και για τις δύο κοινότητες
εντυπώθηκε στα μάτια μεγάλης μερίδας Ε/κ και έβλεπαν
στο πρόσωπό του τον ιδανικό συνομιλητή. Χρειάστηκε
να περάσει λίγος καιρός για να αποτυπωθούν οι πρώτες
διαφωνίες σε διάφορα ζητήματα, ακόμη και οι κρυφές
επισκέψεις του στην Αμερική με την τότε υπουργό εξω-
τερικών Χίλαρι Κλίντον να τον υποδέχεται στο Στέιτ
Ντιπάρτμεντ και εν πολλοίς να τον αναβαθμίζει. Χρει-
άστηκε βέβαια να ακολουθήσει η προεκλογική του καμ-
πάνια το 2010, με το σύνθημα «ο Ταλάτ με ενώνει με
την Τουρκία» για να πειστούμε και εμείς πως όσο καλή
διάθεση κι αν είχε ο κ. Ταλάτ για να λύσει το Κυπριακό,
η επιρροή της Άγκυρας στην τ/κ πλευρά περιέπλεκε και
εμπόδιζε πολλά πράγματα. 

Λίγα χρόνια αργότερα, με τον Νίκο Αναστασιάδη
στην προεδρία, αναβίωσαν οι ελπίδες μας για επίλυση
του Κυπριακού όταν ανήλθε στην εξουσία ο Μουσταφά
Ακιντζί. «Μετά την εκλογή Ακιντζί διανοίγονται ελπίδες
επιτέλους αυτή η πατρίδα να επανενωθεί και να δημι-
ουργηθεί ένα σύγχρονο κράτος στο οποίο θα υπάρχουν
οι αρχές και οι αξίες της Ε.Ε.», δήλωσε ο Πρόεδρος της
Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης αμέσως
μετά την ανάδειξη Ακιντζί και σημείωσε ότι δημιουρ-
γούνται οι προοπτικές για συνεργασία, ειρήνη και γαλήνη
σε έναν τόπο όπου για πολλά χρόνια «ζούσαμε χωρίς
προβλήματα». 

«Ένα θέλω να πω» πρόσθεσε «ότι το χέρι μας είναι
τεταμένο όχι όπως στο παρελθόν για να μας το κακο-
ποιήσουν, αλλά για να το δεχθούν ως μια ένδειξη και
ως μια πρόσκληση για συνεργασία. Θέλω να πιστεύω
ότι θα υπάρξει ανταπόκριση για να υπάρξει ελπίδα, για
να υπάρξει προοπτική, ασφάλεια και ευημερία», ανέφερε
χαρακτηριστικά ο Νίκος Αναστασιάδης το ίδιο διάστημα.
Άρχισαν τότε οι περίπατοι, οι κοινές ευχές για το νέο
έτος, ενώ πέριξ του Προεδρικού διαβεβαίωναν και επι-
βεβαίωναν την καλή χημεία μεταξύ των δύο Λεμεσιανών
ηγετών.  Χρειάστηκε η συνάντηση των δύο μερών στο
Μον Πελερέν και στη Γενεύη για να διαφανεί πως η δια-
δικασία έχει σκαλώσει. Χρειάστηκε επίσης μία εγκύκλιος
του ενωτικού δημοψηφίσματος για να τορπιλίσει το
καλό κλίμα και ο Τ/κ ηγέτης να αρνείται πεισματικά να
παρουσιαστεί στο τραπέζι των συνομιλιών, για να αν-
τιληφθούμε για ακόμη μία φορά πως όσο καλή κι αν
είναι η πρόθεση των Τ/κ ηγετών, να λύσουν το Κυπριακό,
δυστυχώς δεν εξαρτάται αποκλειστικά από τους ίδιους,
αλλά σε ένα μεγάλο μέρος από την ίδια την Τουρκία.

Αναμφίβολα, τόσο ο Ταλάτ, όσο και ο Ακιντζί έδειξαν
από την αρχή καλές προθέσεις. Δεν είναι τυχαίες οι συγ-
κλίσεις Χριστόφια - Ταλάτ ούτε το γεγονός ότι ο Μουσταφά
Ακιντζί είναι ο μοναδικός Τ/κ ηγέτης που τόλμησε να
πει πως η εισβολή δεν ήταν ειρηνευτική επιχείρηση,
να δηλώσει δημόσια ότι υποβαθμίζει τους εορτασμούς
για το ’74 και να αναγνωρίσει το κακό που υπέστησαν
οι Ε/κ. Όλα αυτά δεν αναιρούνται από το σημερινό αδιέ-
ξοδο που παρατηρείται. Είναι όμως καλό αυτό το αδιέξοδο
να αποτελέσει μάθημα για όλους εμάς που είτε αφελώς
είτε από υπερβολικό ζήλο για επίλυση του Κυπριακού
βασιστήκαμε αποκλειστικά στις καλές προθέσεις των
δύο Τ/κ ηγετών και αγνοήσαμε επιμελώς το τι θέλει η
Τουρκία. 

Αυτό το πάθημα ίσως μας βοηθήσει να βλέπουμε τις
συνομιλίες, με θετική διάθεση και ελπίδα, αλλά όχι τόση
ώστε να αγνοούμε πραγματικότητες και να δημιουργούμε
στο μυαλό μας είδωλα. 

Είδωλα και
πραγματικότητες

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Στις τουρκικές
καλένδες

το Κυπριακό; 

ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Ο Τάσος Τρύφωνος απουσιάζει.

Μ ε αφορμή την τροπολογία της Βουλής των Αν-
τιπροσώπων η Τουρκία συνειδητά οδήγησε τα
πράγματα σε διακοπή των διαπραγματεύσεων.

Πρώτα ανήγαγε μία χαμηλών τόνων και 4ης κατηγορίας
μνημόνευση του ενωτικού δημοψηφίσματος σε δήθεν
υιοθέτηση της πολιτικής της ένωσης. Στη συνέχεια
απαίτησε κατά τρόπο εξευτελιστικό την κατάργηση
της μνημόνευσης αυτής. Τώρα ζητάει και πρόσθετες
και εκ προοιμίου παραχωρήσεις στο ζήτημα των 4 ελευ-
θεριών και της εκ περιτροπής προεδρίας αξιοποιώντας
και τις σχετικές θέσεις του ΑΚΕΛ και στα δύο αυτά
θέματα. Για να αυξήσει την ψυχολογική πίεση στην
πλευρά μας η Τουρκία εξάγγειλε το κτίσιμο γραφείων
της τ/κ αντιπροσωπείας στο Πακιστάν και ο κ. Ακιντζί
πήγε στην Ισλαμική Διάσκεψη. Νομίζω ότι γίνεται μέρα
με τη μέρα πιο εμφανές ότι η Τουρκία δεν είναι έτοιμη
για να προχωρήσει σε μία επί της ουσίας συζήτηση
όλων των εκκρεμούντων θεμάτων στο Κυπριακό. Προ-
τεραιότητά της είναι το δημοψήφισμα για τη συνταγ-
ματική αλλαγή που θα κάνει τον Ερντογάν εκτελεστικό
Πρόεδρο. Το αποτέλεσμά του δεν είναι καθόλου εξα-
σφαλισμένο. Αυτά δείχνουν οι πρώτες δημοσκοπήσεις.
Αντιδράσεις υπάρχουν τόσο στο εσωτερικό του ΑΚΡ
με τους Γκιουλ, Νταβούτογλου και κάποια θρησκευτικά
τάγματα να ενίστανται στην αλλαγή του συντάγματος.
Αντίστοιχες και πιο ισχυρές είναι οι αντιδράσεις στο
κόμμα των εθνικιστών (ΜΗΡ) του Μπαχτσελί. Από το
Προεδρικό της Τουρκίας διαρρέουν πληροφορίες για
νέες εκλογές σε περίπτωση
αρνητικού αποτελέσματος.
Ως όχημα για αυτές θα χρη-
σιμοποιηθεί η αφαίρεση της
βουλευτικής ιδιότητας από
αριθμό Κούρδων βουλευτών
του HDP. Μία τέτοια εξέλιξη
θα σημαίνει ότι το Κυπριακό
ενδεχομένως να οδηγηθεί
στις τουρκικές καλένδες. 

Πέραν όμως των κυπρο-
κεντρικών εξελίξεων οι τουρ-
κικές αναβλητικές κινήσεις
συνδέονται και με άλλα θέ-
ματα της τουρκικής εξωτε-
ρικής πολιτικής που η Τουρκία επιδιώκει να επαναδια-
πραγματευθεί και ενδεχομένως να συνδέει και με το
Κυπριακό. Το ένα είναι οι σχέσεις της με τις ΗΠΑ. Εδώ
ο κ. Ερντογάν επιχειρεί να εξασφαλίσει σημαντικές πα-
ραχωρήσεις. Πρώτο του αίτημα είναι η έκδοση του Φε-
τουλάχ Γκιουλέν ή αν αυτό δεν είναι δυνατό η εκδίωξή
του από τις ΗΠΑ κάτι που θα τον αποδυναμώσει και
θα τον καταστήσει πολιτικά και φυσικά ευάλωτο. Δεύτερο
αίτημα του Ερντογάν η εγκατάλειψη των Κούρδων της
Συρίας (PYD/YPG) από τις ΗΠΑ ή τουλάχιστον η απο-
χώρηση των Κούρδων από τα εδάφη πέριξ του Μενπίτς
στα δυτικά του Ευφράτη. Το άλλο είναι οι σχέσεις της
με την Ε.Ε. Εδώ η Τουρκία στοχεύει στο να εξασφαλίσει
τις βίζες για τους δικούς της υπηκόους. Αυτό πιθανόν
να φέρει νέες ψήφους για το ΑΚΡ στο δημοψήφισμα
αλλά και στην προεδρική υποψηφιότητα του Ερντογάν
το 2019. Επιπρόσθετα η Τουρκία διεκδικεί την αναβάθ-
μιση και επέκταση της συμφωνίας τελωνιακής ένωσης
με την Ε.Ε. Και τα δύο αυτά θέματα συνδέονται άμεσα
με την απαίτηση της Τουρκίας όπως οι Τούρκοι πολίτες
απολαμβάνουν πλήρως των 4 ελευθεριών της Ε.Ε. σε
μία ομοσπονδιακή Κύπρο. 

Αντί λοιπόν να αναλωνόμαστε στην επίρριψη ευθυνών
για την τροπολογία της βουλής ας αντιληφθούμε ότι
αυτό που συνέβη ήταν για την Τουρκία απλώς η αφορμή
για διακοπή και όχι η αιτία. Με ψυχραιμία να ενημερώ-
σουμε τον διεθνή παράγοντα για τα πραγματικά αίτια
της διακοπής. Αντίστοιχα θα πρέπει να επαναξιολογή-
σουμε την ακολουθούμενη μέχρι σήμερα στρατηγική
μας, η οποία φαίνεται να μην επιτυγχάνει τον επιδιω-
κόμενο στόχο της μετεξέλιξης της Κυπριακής Δημοκρατίας
σε μία λειτουργική ομοσπονδία στην οποία θα ισχύει
πλήρως το ευρωπαϊκό κεκτημένο και θα είναι απαλλαγ-
μένη από ξένα στρατεύματα και εγγυητές. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος. 

Kυριακή 26 Φεβρουαρίου 2017

Όσο κι αν η εξουσία πάντα φλέρταρε
με τη φαντασία, εντούτοις δεν κα-
τάφερε ποτέ να εισχωρήσει στον
σκληρό της πυρήνα. Με ελάχιστες
ίσως εξαιρέσεις που ιστορικές πο-
λιτικές αποφάσεις έμειναν ανά-

γλυφες στην παγκόσμια ιστορία, για το επίπεδο
του σχεδιασμού που περιείχαν. Στο Κυπριακό
δεν χωράει η φαντασία, έχει όμως άπλετο χώρο
για να διαδοθεί, και το κάνει, η φαντασιοπληξία.
Όπως αυτή που κατά καιρούς βλέπουμε να ξε-
τυλίγουν τα Η.Ε. ως προς το επίπεδο της προ-
όδου, το «έχειν καλώς» του διαλόγου και τα
μελλούμενα που εξαντλήθηκαν σε ένα ατελείωτο
«θα». Η υπερβολική αφήγηση γεγονότων έφερε
και τον ίδιο τον βαρόνο Μινχάουζεν να φιγου-
ράρει και ως συγγραφική αλλά και ως ιατρική
περίπτωση στην παγκόσμια βιβλιογραφία. Η
υπερβολική αφήγηση γεγονότων από τα 2/3
των εμπλεκομένων στο Κυ-
πριακό, κατά το προηγούμενο
διάστημα, δεν είναι ικανά να
σταθούν τώρα απέναντι από
κανένα θεσμό, Σώμα ή πλατ-
φόρμα και να πείσουν την
Τουρκία και τον Ερντογάν ν’
αφήσει να συνεχιστεί η δια-
δικασία των συνομιλιών. Επει-
δή από αδιέξοδα έχουμε πα-
ραγεμίσει σελίδες, ευχή μου
είναι έστω και τώρα να κα-
τάλαβαν Ε.Ε. και Η.Ε. ποιος
πραγματικά κάνει παιχνίδι
στο Κυπριακό. Πόσο μακρύ
είναι το χέρι του Ερντογάν
στα Κατεχόμενα. Κι αφού το
κατάλαβαν να το μεταδώσουν
και πολιτικά. Από την άλλη
πλευρά, ποια είναι η θέση
του κ. Αϊντε τώρα, εφόσον έφτασε μέχρι και
να εγκλωβίσει και τον νυν γ.γ. των Η.Ε. σε μια
εξόχως φανταστική πρόοδο στο Κυπριακό, που
έφερε την πρώτη Γενεύη αλλά και νεύρα εφόσον
ο Αϊντε αποδείχθηκε Μινχάουζεν στα μάτια
του Γκουτιέρες; Μπέρδεψε και δεν ήταν η
πρώτη φορά, το δικό του ευκταίο με το κυπριακό
εφικτό και τώρα που η Τουρκία τράβηξε χει-
ρόφρενο η σιωπή προς τη συμπεριφορά της
Άγκυρας είναι εκκωφαντική. Έτερος Μινχάουζεν
ο Μουσταφά Ακιντζί. Επιβεβαίωσε απλώς σε
όλη του τη μεγαλοπρέπεια κι επίσημα, έστω
κι αν ανεπίσημα δεν ξέφυγε ποτέ από τον
«κύκλο της εμπιστοσύνης» του Ντε Νίρο, πως

η Τουρκία είναι δόγμα, θέσφατο ή και διαταγή.
Φουσκώνοντας το θέμα με το ενωτικό δημο-
ψήφισμα όσο δεν πήγαινε, απέδειξε πόσο
μεγάλη μπορεί να καταστεί η φούσκα του Κυ-
πριακού και μάλιστα να σκάσει και μέσα στα
χέρια μας. Ως προς τις συνέπειες, είτε δεν απα-
σχολεί τον Ακιντζί ρίχνοντας το βάρος (όπως
το κάνει) στην προεκλογική του Αναστασιάδη
είτε, αποδέχτηκε, μετά και την επίσκεψη Τσα-
βούσογλου, τον ρόλο μιας βιτρίνας, που όλο
το πολιτικό παρασκήνιο ξέρει εδώ και καιρό
πως έχει αδειάσει από περιεχόμενο στο πλαίσιο
του τι μπορεί να δώσει ο ίδιος στη διαπραγμά-
τευση. Στο ίδιο μήκος κύματος και η ίδια η Ε.Ε.,
με τα μηνύματα που στέλνει προς την Άγκυρα
να είναι ανύπαρκτα. Ναι, δεν είναι το μεγαλύτερο
πρόβλημα της Ένωσης το Κυπριακό, αλλά από
πότε τα προβλήματα αντιμετωπίζονται βάσει
της γεωγραφικής τους έκτασης; Βάσει της δυ-

ναμικής ή όχι ενός κράτους;
Το Κυπριακό είναι το δια-
χρονικότερο πρόβλημα της
Ε.Ε., που υπάρχει από τότε
που τη λέγανε ΕΟΚ αλλά και
παλαιότερα. Η αδυναμία της
να προβεί στην παραμικρή
αναφορά προς την Τουρκία
ως προς τη στάση της στο
Κυπριακό, είναι σε ευθεία
αναλογία είτε έχει κρίση είτε
όχι η Άγκυρα. Και ιδού το
αποτέλεσμα. Για το τέλος,
ευθύνη φέρει και ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας που μέχρι
σήμερα λειτούργησε εν πολ-
λοίς μονομερώς ως Πρόεδρος
που θα έλυνε το Κυπριακό.
Το πήρε μέχρι εκεί που μπο-
ρούσε, όπως άλλωστε ήταν

ο σκοπός του, αλλά τελικά οδηγήθηκε σε μια
μονομέρεια. Η οποία αλλάζοντας, άλλαξε και
τα ρεπορτάζ με το ΓΕΣΥ για παράδειγμα, να
έρχεται στην επιφάνεια ως πρώτο θέμα. Το
ΓΕΣΥ θα έπρεπε ήδη να είχε δρομολογηθεί, κα-
θώς και μια σειρά άλλων πολιτικών που θα άφη-
ναν κοινωνικό αποτύπωμα. Γιατί κυνηγώντας
τους Μινχάουζεν του Κυπριακού για να τους
επαναφέρουμε στην πραγματικότητα, αμελή-
σαμε την πραγματική, κοινωνική, πραγματι-
κότητα που μας περιβάλλει και μας καθορίζει
περισσότερο.   

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Οι Μινχάουζεν του κυπριακού

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<<

Είτε δεν απασχολεί τον
Ακιντζί ρίχνοντας το βά-
ρος στην προεκλογική
του Αναστασιάδη είτε,
αποδέχτηκε τον ρόλο
μιας βιτρίνας, που όλο το
πολιτικό παρασκήνιο ξέ-
ρει εδώ και καιρό πως
έχει αδειάσει από περιε-
χόμενο στο πλαίσιο του τι
μπορεί να δώσει ο ίδιος
στη διαπραγμάτευση.

<<<<<<<

Για να αυξήσει την
ψυχολογική πίεση
στην πλευρά μας
η Τουρκία εξάγ-
γειλε το κτίσιμο
γραφείων της τ/κ
αντιπροσωπείας
στο Πακιστάν.

Η τέχνη των Lego.
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Ο εκλογολόγος και πρόεδρος της
εταιρίας ερευνών A&G Αντίλ
Γκιουρ εκτιμάει ότι «το «ναι» στη

συνταγματική αναθεώρηση στην Τουρ-
κία στις 16 Απριλίου θα πάει πάνω από
60%» (ΚΥΠΕ, Α. Ανδρέου, 23/1). Η εκτί-
μηση του Αντίλ Γκιουρ είναι πως «σύμ-
φωνα με τις τελευταίες μετρήσεις ο Τούρ-
κος Πρόεδρος Ταγίπ Ερντογάν έχει τη
στήριξη του 61% του λαού, ενώ τα πο-
σοστά του κυβερνώντος κόμματος ΑΚΡ
και του ακροδεξιού ΜΗΡ που στηρίζουν
το προεδρικό σύστημα ανέρχονται στο
65%». Ο Αντίλ Γκιουρ δηλώνει ότι «αν
γίνει μια καλή προεκλογική εκστρατεία
το αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος
μπορεί να φτάσει το 60%, ενώ δεν θα
είναι έκπληξη για μένα εάν ξεπεράσει
το 60%». Το σύνθημα του ΑΚΡ για το
δημοψήφισμα θα είναι «αγαπώ την Τουρ-
κία, λέω ναι στο προεδρικό σύστημα».
Για τον εξωτερικό παρατηρητή αυτά τα
ποσοστά μοιάζουν υπερβολικά. Ωστόσο,
έρευνα γνώμης από τον καθηγητή Hasan
Bülent Kahraman στο πανεπιστήμιο Ka-
dir Has (KHAS) διαφωτίζει πράγματα -
στοιχεία από την εφημερίδα «Χουριέτ»,
23/1/17: «Δύο μεγάλα κοινωνικά ρεύματα
αναπτύσσονται σήμερα στην Τουρκία,
το πρώτο λαμβάνει 65%, ενώ το δεύτερο
35%. Το ποσοστό του 65% δηλώνει «ευ-
τυχισμένο που ζει στην Τουρκία, βρίσκει
τη χώρα του ευρωπαϊκή χώρα, δημο-
κρατική και μοντέρνα. Το 35% δηλώνει
δυστυχισμένο που ζει στην Τουρκία,
βρίσκει την Τουρκία μια μη μοντέρνα,
μια μεσανατολική χώρα». 

Στη δική μου ανάλυση, ποσοστό γύρω
από το 50% βρίσκει την πολιτική του
ταυτότητα στην τουρκικού τύπου ισλα-
μοδημοκρατία, είναι ιδεολογικά συντη-
ρητικό με θρησκευτική έκφραση, και
εκφράζεται κυρίως από το ΚΑΔ. Το κόμμα
αυτό πιστώνεται από τους περισσότερους
τούρκους ότι έβαλε τέλος στην κρατική
ανάπτυξη με βάση το κεμαλικό, σοβιε-
τικού τύπου οικονομικό μοντέλο. Το
ΚΑΔ ακολούθησε τις κατευθύνσεις που
προδιέγραψε ο διεθνούς φήμης οικονο-
μολόγος Κεμάλ Ντερβίς και επέφερε
ανάπτυξη με εκτεταμένες αποκρατικο-
ποιήσεις, με κοινωνικές αναφορές στην
αλληλεγγύη για τους πιο αδύνατους.
Αυτή η αναπτυξιακή διάσταση έφερε
την Τουρκία στους G20 και έτσι το ΚΑΔ
απέκτησε την πολιτική ηγεμονία για

πάνω από μια δεκαετία. Τα τελευταίο
διάστημα αυτή η διάσταση έχει υποχω-
ρήσει, η ανάπτυξη συναντά δυσκολίες
και το πολιτικό σύστημα όπως εκφρά-
ζεται από την κυβέρνηση Γιλντιρίμ γί-
νεται πιο καχύποπτο και επιθετικό απέ-
ναντι στους αντιπάλους του. Η πολιτική
κατάσταση επηρεάζει την οικονομία
και οι διεθνείς οίκοι αξιολόγησης το
υπογραμμίζουν. 

Στις 28 Ιανουαρίου 2017 «ο οίκος
αξιολόγησης Fitch υποβάθμισε τα αξιό-
γραφα του δημοσίου της Τουρκίας στην
κατηγορία των «σκουπιδιών». Ο οίκος
αξιολόγησης Standard & Poor’s εξέπληξε
τους επενδυτές, υποβαθμίζοντας την
προοπτική της οικονομίας της Τουρκίας
σε «αρνητική» από «σταθερή». Αμφότεροι
οι οίκοι αξιολόγησης εξέφρασαν ανη-
συχία για την πολιτική αστάθεια στην
Τουρκία μετά το αποτυχημένο στρατιω-
τικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου
2016», (εφ. «Ο Φιλελεύθερος», 28 Ια-
νουαρίου 2017). 

Παρά την πτώση της οικονομικής
επιρροής του ΚΑΔ, το γκάλοπ της A&G
δείχνει ότι η πολιτική ηγεμονία του Τ.
Ερντογάν διατηρείται. Αυτό έχει την
εξήγησή του στη στάση του Ερντογάν

κατά τη διάρκεια της απόπειρας πραξι-
κοπήματος στις 15 Ιουλίου 2016, γεγονός
που του προσέδωσε επιπρόσθετη πολι-
τική επιρροή, ικανή να υπερκαλύπτει
τις απώλειες από τη σημαντική πτώση
του έως πρόσφατα αναπτυξιακού του
πλεονεκτήματος. Δεν μπορεί, επίσης να
υποτιμήσει κανείς την ικανότητα του
Ερντογάν να θέτει πιεστικά διλήμματα
και να πολώνει το κλίμα απέναντι στον
συνήθη ηττημένο ηγέτη του Ρεπουμ-
πλικανικού Λαϊκού Κόμματος (ΡΛΚ ) Κ.
Κιλιτσντάρογλου.

Σταθερά υπογραμμίζω την αδυναμία
του κόμματος της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης, του κεμαλικού ΡΛΚ, να εκ-
φράσει κάτι εμφανώς διαφορετικό και
έτσι να επενδύσει στα λάθη και αδυνα-
μίες της σημερινής κυβέρνησης Γιλντιρίμ.
Δεν το πετυχαίνει εξαιτίας της ιστορίας,
της ιδεολογίας και του ελλειμματικού
προέδρου του. Αυτό επιτρέπει στο ΚΑΔ
να καλύπτει τα λάθη του και έτσι μέσα
από τη σύγκριση να βγαίνει κερδισμένο
ως το κόμμα εκείνο που είναι ικανότερο
να διαχειριστεί τις μεγάλες προκλήσεις
της ανοικτής οικονομίας και της εσω-
τερικής μετανάστευσης. Σημειώνω ότι
η απομάκρυνση Μπαμπατζιάν από το

τιμόνι της οικονομίας, μετά από απαίτηση
Ερντογάν, ζημίωσε τη διεθνή εικόνα
της οικονομικής πολιτικής που ακολουθεί
τώρα η Τουρκία. 

Αυτή η εικόνα ερμηνεύει τις τάσεις
που ανιχνεύει ο εκλογολόγος Αντίλ
Γκιουρ: «Ναι» πάνω από 60%, Ταγίπ Ερν-
τογάν με στήριξη του 61% του λαού.
Παλαιότερα υπήρχαν σημαντικές επι-
φυλάξεις για το προεδρικό, γκολικού τύ-
που σύστημα, ακόμα και μέσα στο ΚΑΔ,
καθώς ποσοστό της τάξης του 24% δεν
συμπαθούσε την εξέλιξη αυτή, ενώ ιστο-
ρικά στελέχη όπως ο Α. Γκιουλ και ο Α.
Νταβούτογλου διαφωνούσαν. 

Οι επιφυλάξεις έχουν υποχωρήσει
(κυρίως) μετά την απόπειρα πραξικο-
πήματος και (δευτερευόντως) με την
επανέναρξη της στρατιωτικής αναμέ-
τρησης με το Κουρδικό Εργατικό Κόμμα.
Η πλειοψηφία κατέληξε σε διαφορετικές
εκτιμήσεις σε σχέση με ό,τι υπήρχε ως
πολιτική ατμόσφαιρα πριν από ένα ή
δύο χρόνια, και τώρα ζητάει ισχυρότερο
πολιτικό σύστημα, ισχυρότερο Πρόεδρο
για να αντιμετωπίσει ισχυρότερες προ-
κλήσεις. 

www.larkoslarkou.org.cy

Τι θα γίνει στις 16 Απριλίου; 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

O σες φορές αυτός ο τόπος αφέ-
θηκε στις ορέξεις των ακραί-
ων εθνικιστών πλήρωσε βα-

ρύ τίμημα. Και εννοώ και τους Τούρ-
κους και τους Έλληνες της Κύπρου.
Αυτοί οι άνθρωποι δικαιούνται να
πιστεύουν ότι ανήκουν κάπου αλ-
λού και όχι στην Κύπρο, έχουν
οπωσδήποτε αυτό το δικαίωμα.
Δεν έχουν όμως δικαίωμα να πα-
ρασύρουν έναν ολόκληρο λαό σε
δεινά και καταστροφές, όπως πολ-
λές φορές έπραξαν στο παρελθόν.

Και έχουν υποχρέωση οι σώ-
φρονες Έλληνες και Τούρκοι της
Κύπρου να αντιδρούν. Να μην αφή-
νουν αυτά τα ακραία στοιχεία να

τους παρασύρουν. Γιατί τα συνθή-
ματα είναι ο εύκολος δρόμος. Ο πιο
επικίνδυνος όμως. Και ανάμεσα
στους Έλληνες και τους Τούρκους
της Κύπρου που έχουν υποχρέωση
να αντιδρούν και να προασπίζουν
τα συμφέροντα αυτού του τόπου
και του λαού του, περιλαμβάνονται
και οι κύριοι Αναστασιάδης και
Ακιντζί.

Η κρίση που προκλήθηκε τις τε-
λευταίες μέρες με αφορμή τη λαν-
θασμένη απόφαση της Βουλής για
το ενωτικό δημοψήφισμα και την
υπερβολική αντίδραση της τουρ-
κοκυπριακής πλευράς, έχυσε νερό
στον μύλο των εθνικιστών, ένθεν

και ένθεν. Οι δύο ηγέτες πρέπει να
αποφασίσουν ότι δεν θα πρέπει να
παίζουν το παιχνίδι των ακραίων
εθνικιστικών στοιχείων και να επα-
ναρχίσουν αμέσως τον διάλογο.
Δεν πρέπει να παραδώσουν την
Κύπρο στις επιδιώξεις αυτών που
δεν επιδιώκουν τη λύση αλλά να
εργαστούν με σοβαρότητα και σω-
φροσύνη και να αναλάβουν τις ευ-
θύνες τους.

Η κατάσταση στο Κυπριακό είναι
κρίσιμη, δεδομένης της αστοχίας
των συναντήσεων της Ελβετίας,
του δημοψηφίσματος στην Τουρκία
αλλά και των προεδρικών εκλογών
στην Κύπρο, τις οποίες κάποιοι

έχουν βάλει σε προτεραιότητα πλέ-
ον.Θα πρέπει όμως να κατανοή-
σουμε ότι αν η διαπραγματευτική
διαδικασία καταρρεύσει τα δεδο-
μένα θα είναι πολύ πιο δύσκολα
στο μέλλον. Οι δύο ηγέτες έχουν
υποχρέωση να βρουν τους τρόπους
εκείνους για να ξεπεραστούν τα
προβλήματα και σε αυτά να επι-
κεντρωθούν.

Η συνέχιση της συζήτησης επί
της απόφασης για το ενωτικό δη-
μοψήφισμα και η αλληλοεπίρριψη
ευθυνών, το μόνο που πετυχαίνει
είναι να τροφοδοτεί την κρίση και
να εξυπηρετεί τις σκοπιμότητες
όλων όσοι επιδιώκουν να προκα-

λέσουν ζημιά στη διαπραγματευ-
τική διαδικασία.

Παρά τα προβλήματα και τις δια-
φωνίες που έχουν εκφραστεί, οι
διαπραγματεύσεις έχουν προχω-
ρήσει σε σημαντικό βαθμό και
έχουν επιφέρει σημαντικές συγ-
κλίσεις μεταξύ των δύο πλευρών.
Αν καταρρεύσουν οι διαπραγμα-
τεύσεις είναι σοβαρό το ενδεχόμενο
οι συγκλίσεις να χαθούν.

Οι δύο ηγέτες θα πρέπει, λοιπόν,
να αφήσουν κατά μέρος τις όποιες
μικροκομματικές ή μικροπολιτικές
επιδιώξεις και να συνεχίσουν την
προσπάθεια για επίτευξη λύσης.
Εκεί, στο τραπέζι των διαπραγμα-

τεύσεων είναι που θα κριθεί αν θα
καταλήξουμε τελικά σε μια συμ-
φωνημένη λύση.

Είναι κρίμα, είναι άδικο, μια
τόσο μεγάλη προσπάθεια καταλήξει
στον κάλαθο των αχρήστων, εξυ-
πηρετώντας μόνο και μόνο όσους
δεν ασπάζονται την ιδέα της απε-
λευθέρωσης και της επανένωσης.
Η προσπάθεια θα πρέπει να συνε-
χιστεί και μάλιστα με πρωτοβουλίες
που θα στοχεύουν στην εκτόνωση
της κατάστασης και συνέχιση των
συνομιλιών.

Ο Νίκος Κέττηρος είναι βουλευτής ΑΚΕΛ
Αμμοχώστου.

Kυριακή 26 Φεβρουαρίου 2017

Μακριά από τους εθνικιστές

Κ άθε οργανισμός που περιέρχεται σε κα-
τάσταση στασιμότητας, χαρακτηρίζεται
από συνεχή αστάθεια, φανερώνοντας

την αναγκαιότητα για συνεχή βελτίωση των
δομών και διαδικασιών του, σ’ ένα περιβάλλον
που μεταβάλλεται γρήγορα. 

Η επιτυχής κατάληξη στην αποστολή ενός
τέτοιου οργανισμού είναι άμεσα συνδεδεμένη
με την ικανότητά του να λαμβάνει, να απο-
κωδικοποιεί και να διαβάζει σωστά τα μηνύματα
της κοινωνίας, όσο βέβαια και στη δυνατότητά
του να μπορεί να μετεξελιχθεί προκειμένου
να μπορεί να τα υλοποιήσει.

Για ένα κόμμα που πρώτο καθιέρωσε δομές
συλλογικής ηγεσίας, που εισηγήθηκε αλλά
και εφάρμοσε την πλήρη διαφάνεια και τις
εσωκομματικές εκλογικές διαδικασίες, κάθε
καταστατικό συνέδριο αποτελεί ιστορικό σταθ-
μό στην πορεία του στον χρόνο. Πόσω μάλλον
σήμερα, που οφείλουμε να λάβουμε καθαρά
τα μηνύματα της κοινωνίας και των πολιτών,
προκειμένου να αποκαταστήσουμε τη χαμένη
αξιοπιστία τους στο πολιτικό σύστημα. 

Η Νεολαία του Δημοκρατικού Συναγερμού
οφείλει και θα είναι στην πρώτη γραμμή της
συλλογικής αυτής προσπάθειας. Η ηγεσία της
παράταξής μας θα βρεθεί σε επαρχιακές συ-
νελεύσεις, δίνοντας βήμα διαλόγου σε κάθε
μέλος μας που το επιθυμεί προκειμένου να
καταγράψει και να συμπληρώσει τις προτάσεις
που θα τεθούν ενώπιόν τους από το Εκτελεστικό
Γραφείο της ΝΕΔΗΣΥ. Προτάσεις που αφορούν
τόσο στο ιδεολογικοπολιτικό μέρος όσο και
στη μετεξέλιξη του Δημοκρατικού Συναγερμού
σε ένα κόμμα πραγματικής παραγωγής πολι-
τικής που καθορίζεται από σύγχρονες δομές
διοίκησης.

Σαράντα χρόνια μετά την ίδρυσή του, ο
Δημοκρατικός Συναγερμός οφείλει να ατενίσει
την ιστορία του. Όχι με τάσεις αυτοδικαίωσης
και προγονολατρείας, αλλά κριτικά και με διά-
θεση για αλλαγές. Οφείλει να εξελίξει πολιτικό
λόγο και δομή στην πορεία για τη δημιουργία
ενός αμιγώς πολυσυλλεκτικού κόμματος εν-
σωμάτωσης και όχι αντιπροσώπευσης. Μιας
οργάνωσης που δύναται να αντιληφθεί πως
η δύναμη της βρίσκεται έξω από τα τείχη της,
σε δομές που λαμβάνουν υπόψη παραγωγικές
ομάδες με τρόπο που να τους επιτρέπουν να
επηρεάσουν και να καθορίσουν την πολιτική
τους πρόταση.

Είναι εκεί ακριβώς που εντοπίζουμε τον
ρόλο της δικής μας οργάνωσης. Στην ενίσχυση
των προθέσεων της ηγεσίας του κόμματος για
τη δημιουργία σύγχρονων και καινοτόμων
πολιτικών δομών που ευνοούν την εφαρμογή
υψηλού επιπέδου πολιτικής αφοσίωσης και
ιδεολογικής πειθαρχίας. Ενός κόμματος το
οποίο διακρίνεται από εξωστρέφεια και αίσθημα
συλλογικής ευθύνης και ηγεσίας. Που τολμά
να επαναξιολογήσει αναχρονιστικές προσεγ-
γίσεις ποσοστώσεων, να περιορίσει θητείες
κομματικών και πολιτειακών αξιωματούχων
και όλα αυτά όχι με πρόσχημα την ανανέωση.
Η αλλαγή εξάλλου δεν θα προκύψει από πε-
ριορισμούς, αλλά από την ίδια την κοινωνία
που ήδη και την απαίτησε και την εφάρμοσε.
Από περιορισμούς όμως θα δημιουργηθεί η
απαιτούμενη συλλογική ηγεσία, και είναι ακρι-
βώς σε αυτό το πλαίσιο που κινείται και η πρό-
θεση της νεολαίας να καταθέσει και να ζητήσει
τη ψήφο του Παγκυπρίου Συνεδρίου του κόμ-
ματος.  

Αποτελεί ιστορική ευθύνη να βαδίσουμε
μόνο προς τα μπρος. Η ΝΕΔΗΣΥ ποτέ δεν αν-
τιλήφθηκε τον ρόλο της ως ομάδας πίεσης ή
οργάνωση εκπροσώπησης συμφερόντων. Σε
κάθε περίπτωση μοναδικός γνώμονάς μας
είναι η διασφάλιση της καλύτερης δυνατής
υπηρεσίας που μπορεί ο ΔΗΣΥ να προσφέρει
στην κοινωνία. 

Ο κ. Πέτρος Δημητρίου είναι πρόεδρος της ΝΕΔΗΣΥ.

Διάλογος
ενόψει καταστα-
τικού συνεδρίου

του ΔΗΣΥ
Του ΠΕΤΡΟY ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Ν εαρότερα μικρά κράτη όπως η Σλο-
βενία – έτος ανεξαρτησίας 1991,
έκταση 20.273 τετραγωνικά χι-

λιόμετρα, πληθυσμός 2.064.188 – έρ-
χονται στο προσκήνιο και μας επισκιά-
ζουν. Με μια ευφυέστατη πρωτοβουλία
η κυβέρνηση της Σλοβενίας βρίσκεται
σήμερα στο προσκήνιο της διεθνούς δι-
πλωματίας.  Εξηγούμαι: η Λιουμπλιάνα
προτείνει φιλοξενία της πρώτης συνάν-
τησης των ηγετών των δύο υπερδυνά-
μεων Ντόναλντ Τραμπ και Βλαδίμηρου
Πούτιν. Ο Ρώσος ηγέτης δήλωσε ήδη
ότι δεν έχει κανένα πρόβλημα με τη Λι-
ουμπλιάνα ως τόπο διεξαγωγής της πρώ-
της ιστορικής συνάντησής του με το
νέο ηγέτη των ΗΠΑ, αν και η Σλοβενία,
οφείλουμε να επισημάνουμε, αποτελεί
πλήρες κράτος μέλος της Βορειοατλαν-
τικής Συμμαχίας!

Από τη σκοπιά της Λευκωσίας – αν
όχι και της Αθήνας – εύλογα τίθεται το
εξής ερώτημα: θα είχε πρόβλημα ο Ρώσος
ή ο Αμερικανός Πρόεδρος με τη Λευκωσία
ως φιλοξενούσα πρωτεύουσα για πραγ-
ματοποίηση της πρώτης τους συνάντη-
σης; Η απάντηση είναι ουδέν πρόβλημα:

η Κυπριακή Δημοκρατία είναι ακόμη
πιο ουδέτερη και διπλά αποδεκτή από
Μόσχα και Ουάσιγκτον μιας και είναι
κράτος μέλος της Ε.Ε. αλλά όχι του ΝΑΤΟ.
Η τελευταία ιδιότητα, η συμμετοχή δη-
λαδή στη Βορειοατλαντική Συμμαχία,
ενίοτε ενοχλεί τη Μόσχα, αν και παρα-
τηρούμε ότι στην περίπτωση της Λι-
ουμπλιάνα ο Πούτιν ασμένως έσπευσε
να δηλώσει ότι δεν έχει αντίρρηση.

Πριν προλάβω να βάλω την πένα στο
χαρτί για να προτείνω τη Λευκωσία για
τη συνάντηση κορυφής Τραμπ-Πούτιν
ξεσπά η αχρείαστη ψυχοφθόρα και ζη-
μιογόνα διαμάχη για θέματα της συγ-
χρόνου ιστορίας μας αυτονόητα και αυ-
ταπόδεικτα: η έγκριση της Βουλής και
του Προέδρου της Δημοκρατίας για την
ενημέρωση (Ν.Β. όχι την επισταμένη
έρευνα και εμβριθή μελέτη) μιας καθόλα
ιστορικής στιγμής της νεότερης Κύπρου:
του Ενωτικού Δημοψηφίσματος του
1950. Γιατί ένα απλό θέμα προσφοράς
στοιχειώδους ιστορικής γνώσης προς
τους εφήβους μας να χρειάζεται ψήφισμα
της Βουλής και προεδρική υπογραφή
για να εφαρμοστεί; Ποιος ο λόγος ύπαρ-

ξης τότε του Υπουργείου Παιδείας; (Ο
γράφων έχει εδώ και εικοσαετία αναλύσει
αποδεσμευμένες βρετανικές εκθέσεις
επί του θέματος του Δημοψηφίσματος
1950. Δέστε σχετική ανάλυση με τίτλο:
Το Ενωτικό Δημοψήφισμα 1950 με Βρε-
τανικά Μάτια: Γνήσια Βούληση του Κυ-
πριακού Λαού www.inter-security-fo-
rum.org). Φυσικά η υπερβολική αντί-
δραση του Τ/κ ηγέτη και η αποχώρησή
του από την αίθουσα των συνομιλιών
κρίνεται ανάξια σχολιασμού.

Το κεφαλαιώδες ερώτημα που τίθεται
είναι τι είδους κράτος είμαστε και πώς
στεκόμαστε στη διεθνή σκακιέρα; Αυ-
τομειωνόμαστε και υποπίπτουμε σε διε-
θνή ανυποληψία ενόσω αναλωνόμαστε
στα αυτονόητα και στα αυταπόδεικτα
αντί να έχουμε την προσοχή μας στραμ-
μένη στην επίρρωση του κύρους της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας ως κράτους ευρω-
παϊκού, παράγοντα σταθερότητας στην
ταραγμένη μας περιοχή, κράτους δια-
τηρούντος άριστες σχέσεις με τις δύο
υπερδυνάμεις όπως και με όλους τους
γείτονες πλην βεβαίως της κατοχικής
ισλαμο-φασιστικής Τουρκίας.

Από πού κι ως πού ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας να αναλώνεται σε πεντα-
σέλιδες εξηγήσεις προς συγκράτηση του
αφηνιασμένου Ακιντζί, άθλιου υποχείριου
της φασιστικής Άγκυρας του νέο-σουλ-
τάνου Ερντογάν, αντί να αναλαμβάνει
ωραίες και λαμπρές διεθνείς πρωτοβουλίες
όπως η προαναφερθείσα μιας και διατηρεί
προς πίστη του άριστες σχέσεις τόσο με
την Ουάσιγκτον όσο και με τη Μόσχα;

Κύριε Αναστασιάδη όρθωσε διεθνές
ανάστημα όπως σου αξίζει, πάψε να αυ-
τοϋποβαθμίζεσαι σε κοινοτάρχη, πάψε
να άγεσαι και να φέρεσαι από τα τουρκικά
καμώματα και πάρε τον δρόμο τον λαμπρόν
της σύζευξης των δύο υπερδυνάμεων στον
αγώνα κατά των επί των θυρών ημών Δυ-
νάμεων του Σκότους του Ισλαμικού Κρά-
τους και των προστατών τους, συμπερι-
λαμβανομένης της κατοχικής Τουρκίας.
Αυτό επιτάσσει η ιστορική στιγμή!

O δρ Γιώργος Λεβέντης είναι διευθυντής του
Φόρουμ Μελετών Διεθνούς Ασφάλειας
www.inter-security-forum.org, Alumni Fellow
of Peace & Governance Programme, United
Nations University, Tokyo.

Του Δρος ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΕΒΕΝΤΗ

Η αβάστακτη ομφαλοσκόπησή μας

Από την έκθεση «Uprisings», μία από τις πλέον δημοφιλείς στη Βαρκελώνη αυτή την περίοδο. 
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Ο ΝIΚΟΣ ΚΟΥΓΙAΛΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Κατοχυρώνουμε προς όφελος όλων των αγροτών
Στα οικονομικά συμφέροντα αποδίδει ο υπ. Γεωργίας τα περί «ζημιάς» στην παραγωγή και τις εξαγωγές με το χαλλούμι ως ΠΟΠ

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Λίγες ώρες πριν από την απόφαση
της Κομισιόν για το κυπριακό μέλλον
του χαλλουμιού ο υπουργός Γεωργίας
Νίκος Κουγιάλης μιλάει στην «Κ»
για το πώς η κυβέρνηση έχει προ-
ετοιμαστεί για τη μεταβατική πε-
ρίοδο διάρκειας επτά χρόνων που
θα ακολουθήσει, υπογραμμίζοντας
ότι αν δεν γίνει κατορθωτή η ομαλή
μετάβαση, τότε καλύτερα η Κύπρος
να αποποιηθεί τα της προστατευό-
μενης κυπριακής προέλευσης. Ταυ-
τόχρονα, ο υπουργός απαντά στις
αντιδράσεις και τις ενστάσεις που
ακούγονται από μερίδα τυροκόμων
και εισαγωγέων χαλλουμιού για την
κατοχύρωση, κάνοντας λόγο για οι-
κονομικές σκοπιμότητες, ενώ ξεκα-

θαρίζει ότι το χαλλούμι δεν είναι
υπόθεση των αγελαδοτρόφων αλλά
όλων των Κυπρίων κτηνοτρόφων.
Τέτοια συμφέροντα είχαν υποκινήσει
αριθμό ενστάσεων που υποβλήθη-
καν, αλλά η Κυπριακή Δημοκρατία
κατάφερε να αιτιολογήσει επαρκώς,
αναφέρει ο υπουργός.
–Σε ποιο βαθμό η απόφαση της
επιτροπής Γεωργίας μπορεί να
προδικάσει το τελικό αποτέλε-
σμα;

–Συνήθως, αυτό που παρατηρεί-

ται μέχρι σήμερα είναι ότι όλες οι
αποφάσεις της επιτροπής υιοθε-
τούνται και από το Κολλέγιο των
Επιτρόπων.
–Από τηστιγμή της κατοχύρωσης
του χαλλουμιού, τι θα αλλάξει
στη διαδικασία εξαγωγής του;

–Σε πρώτο στάδιο εκείνο που αλ-
λάζει είναι ότι θα γίνονται έλεγχοι
πλέον από διεθνή οργανισμό, τη
Veritas και τα προϊόντα θα φέρουν
πλέον την σφραγίδα της Ε.Ε. ως πι-
στοποιημένα προϊόντα ΠΟΠ. Είναι
πολύ σημαντικό στοιχείο αυτό, αφού
συνήθως αυτά τα προϊόντα αποκτούν
μεγαλύτερη εμπορική αξία και ζή-
τηση και είναι και αναγνωρίσιμα
στα ράφια των διεθνών υπεραγο-
ρών.
–Ποιο είναι, λοιπόν, το οικονομικό
και εμπορικό αποτέλεσμα της
κατοχύρωσης;

–Η εξαγωγική μας δραστηριότητα
θα αυξηθεί ακόμη περισσότερο. Θε-
ωρώ ότι από τη στιγμή που θα κα-
τοχυρωθεί αυτό το προϊόν, πλέον
αλλάζουν τα δεδομένα, τα οικονομικά
οφέλη θα είναι ακόμα μεγαλύτερα,
αφού μόνο η Κύπρος θα παράγει
χαλλούμι. Έτσι, αντιλαμβάνεστε,
ότι η εμπορική του αξία θα ανέβει,
αλλά παράλληλα και η ζήτηση του
από την κυπριακή αγορά. 
–Θα αυξηθεί δηλαδή η τιμή τους;

–Συνήθως αυτά τα προϊόντα
έχουν υψηλότερη τιμή από προϊόντα
τα οποία δεν είναι προστατευόμενα,
καθώς αυξάνεται η ζήτηση.
–Σε ποια επίπεδα βρίσκονται
αυτή τη στιγμή οι εξαγωγές χαλ-
λουμιού;

–Έχουν εξαιρετική πορεία φέτος,
έγιναν εξαγωγές πέραν των 20 χι-
λιάδων τόνων και σε αξία χρηματική
ανήλθαν στα120 εκατομμύρια ευρώ.
Υπάρχει μεγάλη ζήτηση, το χαλλούμι

είναι γνωστό στις διεθνείς αγορές
και θεωρώ ότι αυτή η τάση θα συ-
νεχιστεί. 
–Από την υπόθεση κατοχύρωσης
θα λέγατε ότι μένουν όλοι ευχα-
ριστημένοι;

–Όχι, φυσικά, δεν μένουν ευχα-
ριστημένοι όλοι από τη στιγμή που
εμπλέκονται οικονομικά συμφέρον-
τα. Κάποιοι θα είναι ευχαριστημένοι,
κάποιοι λιγότερο ευχαριστημένοι
και κάποιοι καθόλου. Αντιλαμβάνε-
στε ότι υπάρχει μεγάλη μερίδα πα-

ραγωγών αγελαδινού γάλακτος που
θα ήθελαν το χαλλούμι να κατοχυ-
ρωθεί χωρίς καμιά ποσόστωση πρό-
σμιξης αιγινού και πρόβειου γάλα-
κτος που αυτόπροφανώς δεν γίνεται.
Είναικαικάποιοι τυροκόμοι οι οποίοι
δεν θα ήθελαν να διαταράξουν τη
δραστηριότητά τους στον τομέα
της παρασκευής αλλά και της εξα-
γωγής του χαλλουμιού. 
–Πώς διαταράσσεται η διαδικασία
εξαγωγής δηλαδή;

–Εδώ και πολλά χρόνια εξάγεται

χαλλούμι με πολύ χαμηλές ποσότη-
τες αιγινού και πρόβειου γάλακτος,
καιχαλλούμια μαϊμού, που περιείχαν
μέσα σκόρδο, βασιλικό και διάφορα
άλλα συστατικά τα οποία απαγο-
ρεύεται πλέον να περιέχονται μέσα
στο χαλλούμι. Αντιλαμβάνεστε ότι
αυτή τους η δραστηριότητα πρέπει
πλέον να διαφοροποιηθεί.Θα πρέπει,
όσα τυριά ονόμαζαν στο παρελθόν
χαλλούμι, να το ονομάσουν κάτι άλ-
λο.
–Έχουν εκφραστεί και πρόσφατα
αντιδράσεις από τους τυροκό-
μους. Τι απαντάτε;

–Εκείνο που απαντώ είναι ότι η
Ε.Ε. δεν μπορεί να κατοχυρώσει ένα
προϊόν μαϊμού,αλλάμόνο αυθεντικά
προϊόντα. Το δεύτερο είναι ότι υπάρ-
χει μια μεγάλη μεταβατική περίοδος
επτά χρόνων κατά την οποία η βιο-
μηχανία μπορεί να προσαρμοστεί,
να διαφοροποιήσει την παραγωγή
της, και να ενημερώσει παράλληλα
και τους πελάτες της στο εξωτερικό.
Έχουμε επτά ολόκληρα χρόνια για
να προσαρμοστούμε με αυτά τα δε-
δομένα. Εάν δεν μπορούμε μέσα σε
επτά χρόνια να προσαρμοστούμε
τότε τι θέλουμε τις κατοχυρώσεις
και τι θέλουμε το χαλλούμι. Ας το
κάνουν κάποιοι άλλοι.
–Υπάρχουν και κάποιοι εισαγω-
γείς χαλλουμιού στο εξωτερικό
που επίσης εξέφρασαν την αντί-
θεσή τους με την κατοχύρωση. 

–Είναι και πάλι αυτά τα οικονο-
μικά συμφέροντα που έχω αναφέρει.
Μερικοί από τους εισαγωγείς, όχι
όλοι, είναι αυτοί που εισάγουν σε
ξένες χώρες χαλλούμι μαϊμού. Ανη-
συχούν προφανώς ότι μπορεί να χα-
θούν αυτές οι αγορές. Μάλιστα, κά-
ποιοι από αυτούς εξέφρασαν την
αντίθεσή τους και στις χώρες όπου
δραστηριοποιούνται και προσπά-

θησαν να επηρεάσουν και χώρες
για να υποβάλουν ενστάσεις.
–Στους ισχυρισμούς τους ότι θα
μειωθούν κατακόρυφα οι εξαγω-
γές χαλλουμιού, η απάντησή σας
ποια είναι;

–Δεν θα μειωθούν οι εξαγωγές
χαλλουμιού. Επαναλαμβάνω ότι
έχουμε επτά ολόκληρα χρόνια να
λειτουργήσουμε στη βάση του δια-
τάγματος που προνοεί η ελάχιστη
ποσόστωση του 20% και αν δεν μπο-
ρούν να παρασκευάζουν χαλλούμι
με 20% τότε τι να πω. Φυσικά τα
προηγούμενα χρόνια παρασκεύαζαν
χαλλούμι χωρίς αιγινό και πρόβειο
γάλα, κάτι που δυστυχώς το κράτος,
στο παρελθόν ανεχόταν. Δεν μπορεί
να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση.
Με αυτή τους τη δραστηριότητα
έχουν εξαθλιώσει χιλιάδες αιγοπρο-
βατοτρόφους και θέλω να καταστή-
σω σαφές ότι το χαλλούμι δεν είναι
υπόθεση μόνο πέντε βιομηχάνων
και επτά παραγωγών αγελαδινού
γάλακτος. Το χαλλούμι είναι υπόθεση
όλων των Κυπρίων γεωργών και
κτηνοτρόφων και για αυτούς νοι-
αζόμαστε.
–Υπογράφηκε πρόσφατα και η
συμφωνία Κύπρου – Κίνας.

–Είναι συμφωνία που έχει συνά-
ψει το Υπουργείο Εμπορίου καιθέλω
να το συγχαρώ γι’ αυτό. Στη συμ-
φωνία περιλαμβάνεται και ηεξαγωγή
χαλλουμιού, ανοίγοντας έτσι ο δρό-
μος για εξαγωγές και στην Κίνα.
Είναι μια ωφέλιμη συμφωνία βάσει
της οποίας επιτρέπεται πλέον η εξα-
γωγή χαλλουμιού από την Κύπρο
προς την Κίνα, ανεξάρτητα από την
κατοχύρωση ή όχι. Η συμφωνία τέ-
θηκε σε ισχύ από τις 22 Φεβρουαρίου,
και αν βρεθούν αγοραστές θα μπο-
ρούν οι παραγωγοί μας να εξάγουν
και στην Κίνα.

“Μέχρι τον Μάιο αναμένε-
ται η οριστική απόφαση
από το Κολλέγιο των Επι-
τρόπων, για το κυπριακό
μέλλον του χαλλουμιού.

Αν δεν μπορούμε να προσαρμοστούμε στα νέα δεδομένα, μέσα στην περίοδο
των επτά χρόνων που μας προσφέρεται, τότε τι θέλουμε την κατοχύρωση, δη-
λώνει ο κ. Κουγιάλης, απαντώντας στις αντιδράσεις που εκφράζονται.
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Βρισκόμαστε μπροστά σε μια
αποτελμάτωση της διαδικα-
σίας των συνομιλιών για το
Κυπριακό. Η επανέναρξή
τους καθίσταται εξαιρετικά
δύσκολη για διάφορους λό-
γους. Κυρίως όμως εξαιτίας

της συνεχούς αναβάθμισης του τρόπου
που η τουρκοκυπριακή και τουρκική πλευ-
ρά τοποθετείται στο θέμα της απόφασης
της Βουλής για το ενωτικό δημοψήφισμα,
που το βρήκαν ως αφορμή για να προκα-
λέσουν τη διακοπή. Ουσιαστικά η μεν
τουρκοκυπριακή πλευρά τοποθετείται με
ένα τρόπο εκβιαστικό και η Τουρκία δια-
τυπώνει απειλές κατά της Κύπρου και προ-
βαίνει σε πραγματικές προκλήσεις κατά
της Ελλάδας.

Κατά τη γνώμη μου η στάση αυτή της
τουρκοκυπριακής και τουρκικής πλευράς
για την οποία ο Κύπριος ΥΠΕΞ δηλώνει
απορία ενώ ο κυβερνητικός εκπρόσωπος
δηλώνει ότι την ανέμεναν φανερώνει το
εξής. Η Τουρκία του Ερντογάν στόχευσε

στη λύση του Κυπριακού για τους όποιους
δικούς της λόγους και μάλιστα όσο πιο
γρήγορα γινόταν αλλά κατά τρόπο που θα
μπορούσε να το παρουσιάσει στο εσωτε-
ρικό της Τουρκίας ως επιτυχία. Και πα-
ράλληλα και κύρια η λύση να της εξασφα-
λίζει ανάμεσα σε άλλα τα ακόλουθα: α)
Λόγο και ρόλο στην Κύπρο και μάλιστα
στο σύνολο της επικράτειας της. β) Πρό-
σβαση και συμμετοχή στην εκμετάλλευση
του φυσικού αερίου. γ) Οφέλη στις σχέσεις
της με την Ευρωπαϊκή Ένωση εξού και η
απαίτηση για τις τέσσερεις ελευθερίες
των Τούρκων υπηκόων. δ) Βελτίωση των
σχέσεών της με τις δύο μεγάλες δυνάμεις,
ΗΠΑ και Ρωσία, αλλά και των άλλων χωρών
της περιοχής μας ως χώρας ειρηνοποιού
και αξιόπιστης. ε) Εμπλοκή της Ελλάδας
μέσω του Κυπριακού σ’ ένα ευρύτερο διά-
λογο για τα ελληνοτουρκικά. Ίσως και
άλλα. Γι’ αυτό βιαζόταν να πάει και στη
διάσκεψη της Γενεύης. Όταν αυτά δεν
επετεύχθησαν ανέκρουσε πρύμναν. Βέβαια
κάποιοι της είχαν δημιουργήσει προφανείς

προσδοκίες. Και βλέπουμε ως εκ τούτου
τον κ. Ακιντζί να σαλπάρει σε άλλες πολι-
τείες, π.χ. Ισλαμική αντί να βοηθάει στη
συνέχιση της διαδικασίας σε μια ορθολο-
γική βάση. Δηλαδή, πρώτο προώθηση της
συζήτησης και πρόοδος στην εσωτερική
πτυχή του Κυπριακού και μετά Σύνοδο
της Γενεύης 2. Όπου θα πρέπει όλοι οι
εκτός Κύπρου να σπρώξουν έτσι ώστε η
Τουρκία να προσέλθει με λογικές θέσεις.

Τη ίδια ώρα ο αδυσώπητος χρόνος μας
έφερε σε απόσταση βολής από τις επερ-
χόμενες προεδρικές εκλογές. Και κατά την
παράδοση ένα χρόνο πριν αρχίζουν οι δια-
δικασίες για τις προεδρικές. Και άρχισαν.
Μπροστά σ’ αυτή την αδιέξοδη κατάσταση
στο εσωτερικό μέτωπο παρατηρείται πλή-
ρης ρήξη. Όλοι εναντίον όλων. Γεγονός
που εντείνεται γιατί η μία και δεδομένη
για την ώρα υποψηφιότητα αυτή του νυν
Προέδρου έχει ήδη ξεκινήσει τον προεκλο-
γικό από το βράδυ εκείνο που ο υπουργό
Υγείας εξαπέλυσε ολομέτωπη επίθεση κατά
του ΑΚΕΛ για το ΓΕΣΥ και φορτίζεται από

τη διακοπή των συνομιλιών. Εκ των πραγ-
μάτων αυτή η ατμόσφαιρα στο εσωτερικό
μέτωπο αλλά και στο Κυπριακό θα παρα-
μείνει στάσιμη ώς τις 16 Απριλίου μέρα
του τουρκικού δημοψηφίσματος. Αυτός ο
χρόνος πρέπει να αξιοποιηθεί. Δυστυχώς
ακούω τον Πρόεδρο να δηλώνει ότι δεν
χρειάζεται να καλέσει Εθνικό Συμβούλιο
μέχρι να ξεκαθαρίσει το τοπίο. Δηλαδή και
πάλιν εκ των υστέρων. Κατά τη γνώμη μου
επιβάλλεται η σύγκληση του Εθνικού Συμ-
βουλίου να μελετήσει και τοποθετηθεί για
τους τρόπους που από τη μία θα επαναρχίσει
ο διάλογος και από την άλλη θα αντιμετω-
πισθούν οι όποιοι τουρκικοί σχεδιασμοί.

Επιβάλλεται όμως και για έναν άλλο λό-
γο. Για λόγους εσωτερικού μετώπου. Είναι
αναγκαίο να υπάρξει μια ελάχιστη σύγκλιση
σε κοινή γραμμή για αντιμετώπιση τουρ-
κικών σχεδιασμών με δικά μας σχέδια. Με
διπλό στόχο: α) Επανέναρξη διαδικασίας
συνομιλιών με στόχο η τουρκοκυπριακή
πλευρά να τοποθετηθεί στα εναπομείναντα
ζητήματα της εσωτερικής πτυχής του Κυ-

πριακού και η Τουρκία στα ζητήματα της
διεθνούς πτυχής. Αυτό πρέπει να γίνει
κατά τρόπο που να μη μείνουμε χωρίς
όπλα στη φαρέτρα μας. β) Συναπόφαση
για τους πιο αποτελεσματικούς τρόπους
αντιμετώπισης των τρεχουσών ενεργειών
της Τουρκίας αλλά και των μελλοντικών
σχεδιασμών της. γ) Τοποθέτηση του Κυ-
πριακού στο σημείο που βρίσκεται ενταγ-
μένο στο ευρύτερο πλαίσιο της περιοχής
μας με ό,τι αυτό συνεπάγεται σε ενέργειες
από πλευράς μας. δ) Με βάση τα πιο πάνω
προσέγγιση δυνητικών συμμάχων εντός
τουρκοκυπριακής κοινότητας και βέβαια
εκτός Κύπρου.

Αν και πάλι θα αναμένουμε τα πράγματα
να εξελιχθούν από μόνα τους θα χάσουμε.
Γιατί δεν εξελίσσονται από μόνα τους ποτέ.
Κάποιος άλλος πάντα ενεργεί και δραστη-
ριοποιείται. Στην περίπτωσή μας η Τουρκία.
Δράση εδώ και τώρα πριν να είναι αργά.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην βουλευτής
ΑΚΕΛ.

ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Συλλογικότητα και άμεση δράση

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ουδεμία πλευρά τολμάει να χρεωθεί
το πολιτικό και διπλωματικό κόστος
της κατάρρευσης της διαδικασίας
στο Κυπριακό, σύμφωνα με τ/κ πη-
γή, η οποία λέει μάλιστα ότι κάτι
τέτοιο είναι για τον κ. Ακιντζί και
την Άγκυρα εφιαλτικό σενάριο, και
εκτιμά ότι η κρίση θα ξεπεραστεί
σύντομα. Παράλληλα, τουρκική
πηγή σημειώνει ότι οριστική δια-
κοπή των συνομιλιών δεν εξυπη-
ρετεί τα συμφέροντα της Τουρκίας,
και επισημαίνει με νόημα «κινδύ-
νους για το νησί».

«Ο ηγέτης της τουρκοκυπριακής
κοινότητας έχει ξεκαθαρίσει τις
θέσεις του για την ομαλή συνέχιση
των συνομιλιών. Ζητάει από τον
Νίκο Αναστασιάδη να λάβει θέση
στο ζήτημα του ενωτικού δημο-
ψηφίσματος και στη συνέχεια ανα-
φέρει ότι αναμένει ουσιαστικές
πρωτοβουλίες για τη ματαίωση αυ-
τής της πρωτοβουλίας. Την πρώτη
προϋπόθεση την έλαβε μερικώς
υπόψη του ο Ε/κ ηγέτης. Υπάρχουν
ακόμη βήματα που πρέπει να πραγ-
ματοποιήσει ο ίδιος και η κυβέρ-
νησή του». Η συγκεκριμένη επι-

σήμανση έρχεται από τ/κ πηγή που
παρακολουθεί από κοντά τις εξε-
λίξεις στο «Προεδρικό» του Μου-
σταφά Ακιντζί. 

Σύμφωνα με την πηγή μας, ευ-
ρισκόμενοι στα τέλη του Φεβρουα-
ρίου, είναι πολύ νωρίς ακόμη για
να γίνεται λόγος για διακοπή των
συνομιλιών. Η πηγή μας τονίζει
ότι: «Καμία πλευρά δεν τολμάει να
χρεωθεί το πολιτικό και διπλωματικό

κόστος της κατάρρευσης της δια-
δικασίας. Κάτι τέτοιο αποτελεί ένα
εφιαλτικό σενάριο για την τ/κ ηγεσία
και την Άγκυρα. Επίσης, υπάρχει
η διαμεσολάβηση του ξένου παρά-
γοντα, ο οποίος επιθυμεί να δει τη
διαδικασία της επίλυσης να συνε-
χίζεται. Γι’ αυτό τον λόγο, και οι
δύο πλευρές, και κυρίως η ηγεσία
του κ. Ακιντζί δεν μιλάει για οριστική
διακοπή των συνομιλιών. Αντιμε-
τωπίζουμε μια προσωρινή κρίση,
η οποία ενδέχεται να ξεπεραστεί
μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα
με τις σωστές πρωτοβουλίες και τις
ορθές πολιτικές μανούβρες» κατα-
λήγει η ίδια πηγή. 

Τι λέει η Άγκυρα
Παρόμοια άποψη έχει και καλά

ενημερωμένη πηγή της «Κ» από
τον κύκλο του τουρκικού κυβερ-
νώντος κόμματος, ΑΚΡ. Η πηγή
μας, η οποία παρακολουθεί από
κοντά εδώ και χρόνια την τουρκική
εξωτερική πολιτική, επισημαίνει
ότι η οριστική διακοπή των συνο-
μιλιών δεν εξυπηρετεί τα συμφέ-
ροντα της Τουρκίας. Εστιάζει δε
την προσοχή της σε ένα σημαντικό
σημείο: «Η κρίση στο Κυπριακό

κορυφώνεται σε μια στιγμή που η
αμερικανική διπλωματία απουσιάζει
από το προσκήνιο. Ο Ντόναλντ
Τραμπ είναι απασχολημένος με τις
εξελίξεις στο εσωτερικό πεδίο, το
Ιράν, την Κίνα και τη Βόρεια Κορέα.
Όταν σταδιακά υποχρεωθεί να
εστιάσει την προσοχή του στην
περιοχή μας, τα δεδομένα στο Κυ-
πριακό, στα ελληνοτουρκικά, στη
Συρία, στο Ιράκ και σε ολόκληρη
την περιοχή, θα αλλάξουν». 

Η ίδια πηγή της Άγκυρας σημει-
ώνει ότι σε περίπτωση που η κυ-
βέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη
δεν προχωρήσει στην άμεση υλο-

ποίηση της απόφασης περί του ενω-
τικού δημοψηφίσματος, το κλίμα
στο Κυπριακό θα αλλάξει. Ωστόσο,
υπάρχουν κίνδυνοι στον ορίζοντα
του νησιού, όπως λ.χ. οι εξελίξεις
στην ΑΟΖ, ο αντίκτυπος της έντα-
σης στα ελληνοτουρκικά, ο αντί-
κτυπος του δημοψηφίσματος στην
Τουρκία και φυσικά οι προεδρικές
εκλογές του 2018. Επί του συγκε-
κριμένου, η ίδια πηγή απορρίπτει
κατηγορηματικά την ε/κ θέση περί
αδιαλλαξίας της τουρκικής πλευράς
μετά τη Διάσκεψη για την Κύπρο
και ρητορικά διατυπώνει ερωτήματα
όπως: «Ποια πλευρά ζήτησε διακοπή

στο Μον Πελερέν; Ποια πλευρά ζή-
τησε χρόνο στη Γενεύη; Ποια πλευ-
ρά επιμένει στις πάγιες θέσεις της
στο ζήτημα των εγγυήσεων; Στα
ερωτήματα αυτά απαντά η ίδια
τουρκική πηγή ισχυριζόμενη ότι
αυτό έπραξε η ε/κ πλευρά, με την
υποστήριξη της Αθήνας. Καταλήγει
δε με τη «νουθεσία», «αντί της δια-
στρέβλωσης των πραγματικοτήτων,
ο κ. Αναστασιάδης και οι φίλοι μας
στη Λευκωσία πρέπει να μην αφή-
σουν αιωρούμενο το χέρι φιλίας
και συνεργασίας το οποίο τείνει η
τουρκική κυβέρνηση και ο τουρ-
κικός λαός». 

Εφιαλτικό σενάριο
για Τ/κ και Άγκυρα
ενδεχόμενο ναυάγιο
Ανησυχίες αλλά και απειλές για κινδύνους στον ορίζοντα

<<<<<<<<

Υπάρχει η διαμεσολάβη-
ση του ξένου παράγοντα,
ο οποίος επιθυμεί να δει
τη διαδικασία της επίλυ-
σης να συνεχίζεται.
Άγκυρα: «Όταν ο Πρό-
εδρος Τραμπ στρέψει
την προσοχή του στην
περιοχή μας, τα δεδομέ-
να σε Κυπριακό, ελληνο-
τουρκικά, Συρία
και Ιράκ, θα αλλάξουν». 

Ενώ υπάρχει από τουρκικής και τ/κ πλευράς η παραδοχή ότι θα υπάρξει μεγάλο διπλωματικό κόστος για την πλευρά
που θα εγκαταλείψει τις συνομιλίες, πηγή στην Άγκυρα δεν αποφεύγει να κάνει λόγο σε κινδύνους ενόψει για την Κύ-
προ, με αφορμή τις εξελίξεις στην ΑΟΖ, την ένταση στα ελληνοτουρκικά, το δημοψήφισμα στην Τουρκία αλλά και τις
προεδρικές εκλογές του 2018.

Ταυτόχρονα από τις τάξεις της τ/κ
Αριστεράς, πέρα από τις εθνικι-
στικές κορώνες, υψώνονται και
φωνές διαμαρτυρίας. Ο Ασίμ Ακάν-
σοϊ, πρώην «υπουργός Εσωτερι-
κών» και «βουλευτής» του ΡΤΚ,
μιλώντας στην «Κ» δεν κρύβει την
δυσαρέσκεια και τον έντονο προ-
βληματισμό του για τις τελευταίες
εξελίξεις. Ο Ασίμ Ακάνσοϊ αναφέ-
ρεται στο κατεστημένο – πολιτικό
και κοινωνικοοικονομικό – και
στις δύο κοινότητες το οποίο αν-
τιστέκεται σε ένα ρεύμα αλλαγής
και συνακόλουθα στην ομοσπον-
διακή λύση: «Το πρόβλημα στο
νησί είναι το κατεστημένο», τονίζει
ο σοσιαλδημοκράτης πολιτικός,
ο οποίος αναφέρει ότι το κατεστη-
μένο αντέχει στο πέρασμα των
χρόνων, στις αλλαγές και στην
πίεση που δέχεται από την προ-
οπτική της ομοσπονδιακής λύσης.
«Το κατεστημένο ανασαίνει και
αναπαράγεται χάρη στη διχοτό-
μηση του νησιού από τη δεκαετία
1950 μέχρι σήμερα και χάριν του
πολιτισμικού ρήγματος στις σχέ-
σεις των δύο κοινοτήτων».

Επίσης ο κ. Ακάνσοϊ τονίζει ότι
κατά την άποψή του, «οι ηγέτες
με μια διαπραγματευτική διαδι-

κασία η οποία περιορίζεται στα
όρια των δικών τους δυνατότητων,
δεν πρόκειται να πράξουν κάτι
πέρα από την απλή διαχείριση της
όλης κατάστασης. Η στρατηγική
τους για την ανύψωση ή την προ-
άσπιση των καθεστώτων τους
είναι μια μέθοδος ευάλωτη και γε-
μάτη ρίσκα». Ο κ. Ακάνσοϊ προ-

τείνει την εμπλοκή της κοινωνίας
των πολιτών στη διαδικασία της
λύσης, λέγοντας: «Μια στρατηγική
συνομιλιών που δεν αντικατοπτρί-
ζει με άμεσο τρόπο τη βούληση
των κοινοτήτων, περιορίζεται στον
ηγέτη που εκπροσωπεί την κοι-
νότητα, επισκιάζει τη δυναμική
της κοινωνίας των πολιτών, δεν

δρομολογεί την εντατικοποίηση
των σχέσεων των κοινοτήτων, δεν
δημιουργεί επιτροπές αλήθειας
και αντιμετώπισης των δεινών του
παρελθόντος, δεν πρόκειται να
φέρει αποτελέσματα και να ανοίξει
τον δρόμο για την εδραίωση της
λύσης πάνω σε σταθερά θεμέλια».
Σύμφωνα με τον κ. Ακάνσοϊ, στην
Κύπρο, καμία λύση δεν πρόκειται
να έχει μέλλον δίχως την εμπλοκή
της κοινωνίας, τη δημιουργία κοι-
νής κουλτούρας και την υπερά-
σπιση των αξιών της ομοσπονδίας.
Επίσης, ο κ. Ακάνσοϊ πιστεύει ότι
με τη λύση τα υφιστάμενα κατε-
στημένα πρέπει να υποχρεωθούν
να αλλάξουν ή να μετεξελιχθούν
σε νέα μοντέλα. Στο πλαίσιο των
προαναφερόμενων, ο κ. Ακάνσοϊ
ασκεί κριτική στην εγχώρια Αρι-
στερά – τ/κ και ε/κ – η οποία κατά
την άποψή του δεν δίνει το έναυ-
σμα για τη δρομολόγηση ριζοσπα-
στικών σχεδίων κοινωνικής ανα-
συγκρότησης και δεν έρχεται αν-
τιμέτωπη με το κατεστημένο και
καταλήγει λέγοντας ότι οι δύο κοι-
νότητες πρέπει να κινητοποιηθούν
άμεσα σε κοινωνικό επίπεδο προ-
τού βιαστούν να κλείσουν το κε-
φάλαιο της ομοσπονδιακής λύσης. 

Στο πλαίσιο των τελευταίων δημό-
σιων τοποθετήσεών του και μιλών-
τας την προηγούμενη εβδομάδα
στην «Κ», ο ηγέτης της τουρκοκυ-
πριακής κοινότητας Μουσταφά
Ακιντζί, είχε εκφράσει πικρία για
το γεγονός ότι η ηγεσία του κ. Ανα-
στασιάδη έχει ενδοιασμούς για την
πλήρη αποδοχή αυτής της αρχής

και ότι δεν ενημερώνει με σωστό
τρόπο την ε/κ κοινή γνώμη. Πλη-
ροφορίες της «Κ» επιβεβαιώνουν
ότι η αναφορά Ακιντζί στην αρχή
της πολιτικής ισότητας δεν είναι
μια τυχαία εξέλιξη. Εδώ και εβδο-
μάδες, αν όχι μήνες, η τ/κ πλευρά,
όπως μας ελέχθη, «διαπιστώνει ότι
η ε/κ πλευρά επιχειρεί να «περιο-

ρίσει» τα δικαιώματα και τις εξου-
σίες των Τ/κ στις ομόσπονδες δομές.
Η ε/κ πλευρά λαμβάνει υπόψη της
την ιστορική εμπειρία της δικοι-
νοτικής δημοκρατίας και επιχειρεί
να κλείσει την πόρτα στο ενδεχό-
μενο της παραχώρησης δικαιώμα-
τος βέτο στην τ/κ πλευρά. Η τ/κ
πλευρά επισημαίνει ότι δεν ζητά
κάτι τέτοιο, απεναντίας περιορίζει
τις διεκδικήσεις της, τονίζοντας
ότι ο βασικός της στόχος είναι η
«ενεργή συμμετοχή» των Τ/κ στις
νέες δικοινοτικές δομές». Την ίδια
στιγμή, πληροφορίες μας αναφέρουν
ότι ο Μουσταφά Ακιντζί δέχεται
ασφυκτικές πιέσεις από την Άγκυρα,
την τ/κ Δεξιά και τα κόμματα της
Αριστεράς, προκειμένου να τηρήσει
«αποφασιστική στάση» στο ζήτημα
της πολιτικής ισότητας των Τ/κ. Χα-
ρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι
κύκλοι του ίδιου του κόμματος του
κ. Ακιντζί και του Ρεπουμπλικανικού
Τουρκικού Κόμματος ξεκαθαρίζουν
ότι δεν πρόκειται να δώσουν τη
συγκατάθεσή τουςγια μια συμφωνία
που δεν θα κατοχυρώνει συνταγ-
ματικά και θεσμικά την πολιτική
ισότητα των Τ/κ. 

Ερωτήματα για την
πολιτική ισότητα των Τ/κ

Ενεργή εμπλοκή της κοινωνίας των πολιτών

«Το πρόβλημα στο νησί είναι το κατεστημένο», τονίζει ο σοσιαλδημοκρά-
της πολιτικός, Ασίμ Ακάνσοϊ.

<<<<<<<<

Πληροφορίες της «Κ»
επιβεβαιώνουν ότι η
αναφορά Ακιντζί στην
αρχή της πολιτικής
ισότητας δεν είναι
μια τυχαία εξέλιξη.

16-POLITIKI_Master_cy  24/02/17  21:13  Page 16



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     17Ε Λ Λ Α Δ ΑKυριακή 26 Φεβρουαρίου 2017

There will be so much love
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  lternative fact, δηλαδή εναλ-
λακτικό γεγονός. Μια περί-
φραση για το ψεύδος, όταν

χρησιμοποιείται με σκοπό τη δια-
στρέβλωση της πραγματικότητας
για λόγους πολιτικού συμφέρον-
τος. Μια νέα προσθήκη στο πο-
λιτικό λεξιλόγιο, για κάτι που πάν-
τα υπήρχε, το οποίο όμως στις μέ-
ρες μας απενοχοποιείται (κατά
κανόνα, στο όνομα του λαού) και
χρησιμοποιείται ευρέως, λόγω της
αποτελεσματικότητας που εξα-
σφαλίζουν στη διάδοση του ψεύ-
δους το Ιντερνετ σε αγαστή συ-
νεργασία με την ανθρώπινη ηλι-
θιότητα. Την οφείλουμε στη σύμ-
βουλο του προέδρου Τραμπ, την
Κέλιαν Κόνγουεϊ, η οποία ανα-
φέρθηκε με τη συγκεκριμένη φρά-
ση στα χονδροειδέστατα ψεύδη
του εκπροσώπου του προέδρου
για τη συμμετοχή του κόσμου
στην τελετή ορκωμοσίας του
Τραμπ.

Το alternative fact πολύ φοβάμαι
ότι είναι ύπουλο πράγμα και μπορεί
να σε παγιδεύσει, ακόμη και αν
φυλάγεσαι. Εγώ, λ.χ., που σας έχω
πει ότι από τον Αύγουστο του 2015
παρακολουθώ καθημερινά τις δρα-
στηριότητες του Τραμπ στο Ιν-
τερνετ, αφότου έγινε πρόεδρος,
αντί να πλησιάσω ακόμη πιο κοντά
στη δυσάρεστη αλήθεια, απομα-
κρύνομαι περισσότερο μέσω του
alternative fact ότι, τώρα ως πρό-
εδρος, είναι περισσότερο καρτούν
από όσο ήταν ως υποψήφιος. Τι
καλύτερο, σχετικώς, από το πρό-
σφατο παράδειγμα των δηλώσεων
με τον Ισραηλινό πρωθυπουργό
Νετανιάχου. Στην ερώτηση δη-
μοσιογράφου για την επέκταση
του ισραηλινού εποικισμού της
Δυτικής Οχθης. Πρώτα τους είπε
διάφορα παντελώς ασυνάρτητα
και ακαταλαβίστικα, όλα όμως
στην τεχνοκρατική γλώσσα της
διπλωματίας. (Αν δεν ήταν η προ-
φορά, θα έλεγες ότι θύμιζε λίγο

Τσίπρα, στις πρώτες απόπειρές
του να μιλήσει αγγλικά...). Αφού
τα είχε πει αυτά, με κάτι στο ύφος
του προσώπου που έδειχνε την
αγωνία εκείνου που μιλά μια ξένη
γλώσσα την οποία προσπαθεί να
μάθει, ξαναβρήκε το γνώριμο κα-
θησυχαστικό ύφος του απατεώνα
έμπορου και έκλεισε την απάντησή
του ως εξής: «There will be so mu-
ch love! So much love! You will
see». Τι σχέση μπορεί να έχει η
αγάπη με τον εποικισμό της Δυ-
τικής Οχθης από το Ισραήλ ούτε
αυτός ο Στιβ Μπάνον δεν μπορεί
να το ξέρει. Θυμήθηκα τη σκηνή
που για εμένα αποτελεί τον χρυ-
σούν κανόνα της γελοιότητας: τον
Λορέντσο Σέιντ Ντιμπουά να ερ-
μηνεύει το άσμα «Love power»
στην ταινία «The Producers». Λοι-
πόν, ούτε ο Μελ Μπρουκς δεν θα

μπορούσε να φανταστεί Αμερικανό
πρόεδρο να απαντά σε ερώτηση
για ένα περίπλοκο διπλωματικό
ζήτημα με μια σαχλή υπόσχεση
για «τόση αγάπη!».

Ο Τραμπ εκστόμισε τη συγκεκρι-
μένη μπούρδα (κατηγορίας «αμε-
ρικανιά»), επειδή ήξερε ότι προ-
ηγουμένως είχε πει ασυναρτησίες
σε μια ξένη γλώσσα· ήξερε ότι
είχε φανεί αβέβαιος και ήθελε να
κλείσει με έναν καθησυχαστικό
τόνο βεβαιότητας. Το μόνο που
μπορούσε να βρει για να πει ήταν
μία μπούρδα, βγαλμένη κατευ-
θείαν από τον κόσμο της showbiz
και της reality tv, που είναι ο κό-
σμος του. Παρατηρώ ότι, μετά τις
πρώτες σοβαρές, λεκτικές γκάφες
στην εξωτερική πολιτική, το λε-
ξιλόγιό του σε τέτοιες περιστάσεις

(αλλά και γενικώς σε ευαίσθητες
περιστάσεις, όπως η προ ημερών
επίσκεψή του στο Μουσείο Αφρο-
αμερικανικής Ιστορίας) έχει τεθεί
πια υπό τον αυστηρό έλεγχο του
επιτελείου του. Αν δεν κοιτάζει
ένα χαρτί, ο Τραμπ είτε απαγγέλλει
ένα ποίημα είτε αυτοσχεδιάζει
επάνω σε φράσεις-κλειδιά.

Η άγνοια του Τραμπ για τον κόσμο,
η απλουστευτική και ρηχή άποψή
του για το σύστημα, ιδίως με τον
τρόπο που τα προέβαλε στην προ-
εκλογική εκστρατεία, ήσαν προ-
σόντα: τον έκαναν αντισυμβατικό
και αντισυστημικό στα μάτια των
ψηφοφόρων του, όπως το μονίμως
ξεκούμπωτο σακάκι του. Στην
πραγματικότητα, με αυτά κέρδισε
τις εκλογές. Τα όσα συνέβησαν,
όμως, κατά τον πρώτο μήνα της

προεδρίας του (ο καταιγισμός απο
παιδαριώδη ψέματα, η ακύρωση
προεδρικού διατάγματος από τη
Δικαιοσύνη, η παραίτηση του ρω-
σόφιλου στρατηγού, ο πόλεμος
τον οποίο δίνει και χάνει με τις
μυστικές υπηρεσίες κ.λπ.) δείχνουν
ότι με τα όπλα που κέρδισε τις
εκλογές δεν είναι δυνατόν να κυ-
βερνήσει μια σοβαρή χώρα με ισχυ-
ρούς θεσμούς. Κέρδισε τις εκλογές,
αλλά δεν έχει κερδίσει τη θέση. Ο
πρόεδρος δεν μπορεί να χειρίζεται
τις δυνατότητες του αξιώματός
του με την μπραβούρα του πειρα-
τή-επιχειρηματία. Οχι επειδή αυτό
δεν είναι σωστό και πρέπον, αλλά
επειδή δεν φέρνει αποτέλεσμα ή,
μάλλον, επειδή φέρνει το αντίθετο
αποτέλεσμα. Το είδαμε στη δια-
μάχη του με τη Δικαιοσύνη. Αν το
διάταγμα πάει στο Ανώτατο Δικα-

στήριο και χάσει, τότε το μόνο
που θα μένει στον Τραμπ, όπως
έγραψε ο Νάιαλ Φέργκιουσον, «θα
είναι ή να υποχωρήσει ατιμωτικά
ή να τουιτάρει αγανακτισμένα».
Γιατί όχι και τα δύο, αναρωτιέμαι.

Ενα μήνααφότου ανέλαβε την προ-
εδρία, είναι φανερό ότι ο Τραμπ
προσπαθεί να ελέγξει το φυσικό
του, διότι μάλλον δεν πείθει στον
ρόλο του προέδρου. Το κοινό, ακό-
μη και το δικό του, περιμένει την
ελάχιστη συμβατικότητα που αν-
ταποκρίνεται στις ανάγκες της εύ-
ρυθμης λειτουργίας του συστήμα-
τος. Στο κάτω κάτω, τον ψήφισαν
για να τα κάνει καλύτερα, όχι χει-
ρότερα. Η πτώση της δημοτικό-
τητάς του στις μετρήσεις δείχνει
ότι κάτι δεν πάει καλά από νωρίς
– την περασμένη Παρασκευή είχε
την αποδοχή του 38% και την αρ-
νητική γνώμη του 54%. Πόσο εύ-
κολα μαθαίνει ένας εβδομηντάρης;
(Και μάλιστα ένα αντικείμενο που
το περιφρονούσε...). Κατά σύμ-
πτωση, σήμερα μόλις διάβασα ένα
άρθρο της Ελίζαμπεθ Ντρου στο
τελευταίο τεύχος του «New York
Review of Books», με τον (υπαινι-
κτικό δεν τον λες με τίποτα...) τίτλο
«Τρομακτικός Τραμπ». Παραθέτω
ένα μικρό απόσπασμα, που μάλλον
έχει σχέση με το ερώτημά μου πα-
ραπάνω: «Η πιθανή νοητική ανε-
πάρκεια του Τραμπ είναι επίσης
ένα ανησυχητικό πρόβλημα: σο-
βαροί επαγγελματίες του κλάδου
υποψιάζονται ότι πάσχει από δια-
ταραχή ναρκισιστικής προσωπι-
κότητας και από επερχόμενη άνοια,
κρίνοντας από το περιορισμένο
λεξιλόγιό του. (Αν συγκρίνει κά-
ποιος τις παλαιότερες δημόσιες
εμφανίσεις του, όπως η συνέντευξη
του 1988 με τον Λάρι Κινγκ, ο
Τραμπ εμφανίζεται περισσότερο
εύγλωττος από όσο σήμερα)».
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  Νίκος ήταν ο καλύτερός μου
φίλος. Τον γνώρισα στα τέλη
του ’83, όταν ήρθα να ζήσω

στην Ελλάδα. «Ο Κούνδουρος είναι
κιβωτός. Θα μάθεις πολλά απ’ αυ-
τόν», μου είπε η σοφή κοινή μας
φίλη Μαρίζα Κωχ πριν μας συστή-
σει. Δεν κατάλαβα τι εννοούσε.
Ηξερα ότι ο Κούνδουρος ήταν γνω-
στός σκηνοθέτης· λίγα χρόνια πριν
είχα δει το «1922» σε φεστιβάλ στη
Νότιο Αφρική και με είχε συνεπάρει,
αλλά με είχε ενοχλήσει σε κάποια
σημεία όπου φάνηκε μια υπερβολή,
μια έλλειψη πειθαρχίας. Ο Κούν-
δουρος με ζύγισε με εκείνα τα σπιν-
θηροβόλα μπλε μάτια και γίναμε
φίλοι – στην αρχή ίσως λόγω της
περιέργειάς του για το εξωτικό ον
(ως «Αφρικανό λάιτ» με σύστησε
μια - δυο φορές πριν το βαρεθεί)
που γεννήθηκε και μεγάλωσε στην
Αφρική, που είχε σπουδάσει αρχαία
ελληνικά στη Ν. Αφρική, που οι μό-
νες του αναφορές από την Ελλάδα
ήταν από το ορεινό χωριό των παπ-
πούδων του στην Κρήτη. Περιέρ-
γεια και γενναιοδωρία ήταν βασικά
συστατικά του Κούνδουρου. Πήρε
ένα παιδί 22 χρονών (εκείνος θα
ήταν 58 τότε) κάτω από τη μεγάλη
(πάντα μαυροφορεμένη) του φτε-
ρούγα, του σύστησε έναν μοναδικό
κόσμο της εποχής – τον Χατζιδάκι,
τον Τσαρούχη, τον κυρ-Αλέκο τον
σέμπρο του στην Κρήτη, τον ζω-
γράφο Χαράλαμπο Βαφειάδη, τον

δημοσιογράφο Σπύρο Παγιατάκη,
και πολλούς άλλους.

Μαζί ταξιδέψαμε σε πολλά μέρη
της Ελλάδος, βρίσκοντας φίλους
παλιούς, κάνοντας νέους, σε πα-
ράγκες και επαύλεις. Είχε τον τρόπο
να είναι γενναιόδωρος χωρίς να αι-
σθάνεται ο άλλος ότι μειονεκτεί,
ότι δεν προσφέρει και αυτός. Γνω-
ρίζοντας ότι έκανα μεταφράσεις,
μια μέρα ήρθε σπίτι μου με τα κα-
λύτερα λεξικά που μπόρεσε να βρει.
«Για να με βοηθάς καλύτερα», είπε.
Κάποια Χριστούγεννα που ήμουν
μόνος και απένταρος, πέρασε με
τη μεγάλη Μερσεντές με την οποία
είχε ζήσει στην εξορία στην Ευρώπη
τα χρόνια της χούντας, και με πήρε
μαζί του σε ένα σπίτι φίλων να γιορ-
τάσουμε μαζί. Λίγα χρόνια αργό-
τερα, όταν το δικό μου σπιτικό άν-
τεχε, ερχόταν με παρέα για να μα-
γειρέψουμε μαζί, για να προσφέρω
με τη σειρά μου. Ακόμα έχω έπιπλα
που είτε μου έδωσε όταν δεν είχα
τίποτα, είτε με συμβούλευσε να
αγοράσω στις εξορμήσεις που κά-
ναμε στα γιουσουρούμ της Αθήνας
και του Πειραιά. Οι φίλοι του ήταν
ψηφίδες ενός πλέγματος όπου όλοι
αντλούσαν δύναμη από το σύνολο
για να προχωρήσουν μόνοι εκεί
που επέλεγαν.

Ο Κούνδουρος σκηνοθετούσε
συνεχώς. Επλαθε. Λάτρευε τα υλικά:
τους χονδρούς μαύρους μαρκαδό-
ρους με τους οποίους έφτιαχνε

υπέροχες ταμπέλες για τα πιο απλά
πράγματα, τις μπογιές που χρησι-
μοποιούσε στις ζωγραφιές με το
μοναδικό στιλ του, την πέτρα, το
ξύλο και το σίδηρο με το οποίο
έχτιζε σπίτια. Με το όραμα και την
εικόνα στο μυαλό, έγραφε, σμίλευε,
καθοδηγούσε, θώπευε, έσπρωχνε,
απαιτούσε, έδινε (είχε τραυματιστεί
στη μέση όταν πήγε να βοηθήσει
σιδεράδες να σηκώσουν κάποια
κάγκελα), γκρίνιαζε, ερωτοτρο-
πούσε, γκρέμιζε, καμάρωνε. Αυτό
αφορούσε είτε σχόλιο σε εφημε-
ρίδα, είτε σπίτι, είτε δουλειά στο
πλατό με συνεργείο και ηθοποιούς.
Αφορούσε τις σχέσεις του με όλους
– φίλους, συγγενείς, συνεργάτες.
Είχε φθάσει στο σημείο να ωθεί
ανθρώπους να αλλάξουν το όνομά
τους. Οσο και αν απογειωνόταν
με «λογύδρια» και «εξυπνάδες»,
όπως έλεγε, άλλο τόσο άκουγε
οποιονδήποτε είχε μπροστά του,
διάβαζε συνεχώς, σκεπτόταν. Επι-
κοινωνούσε με τους πάντες και τα
πάντα – έδινε την προσοχή και
τον χρόνο του.

Εγινε κουμπάρος μου. Στον γά-
μο γλέντησε το παιχνίδι με την
παράδοση, όπως και το έθιμο να
αναζητεί, και να βρίσκει, με τη
γιαγιά της συζύγου μου, κοινό
πρόγονο από τα Σφακιά. Με τα
χρόνια οι συναντήσεις μας λιγό-
στευαν. Είχε τις δικές του ασχο-
λίες, και εγώ τις δικές μου. Η αγά-

πη, όμως, έμεινε. Γνώριζα τις αδυ-
ναμίες και τις ανησυχίες του. Ενώ
καυχιόταν ότι το ξερό του κεφάλι
τον βοήθησε να καταφέρει πολλά,
την ίδια ώρα απορούσε όταν αν-
τιμετώπιζε παρόμοιο πείσμα σε
άλλους, ή όταν προκαλούσε αν-
τιδράσεις. Μπορούσε να ανατρέ-
ψει μια φιλία δεκαετιών μέσα σε
μια στιγμή θυμού. Η επιμονή του
συχνά έμοιαζε με αλαζονεία. Γνώ-
ριζε ότι για να πετύχεις κάποια
πράγματα πρέπει να σπρώξεις πο-
λύ, να αγνοήσεις τα εμπόδια. Κα-
τανοούσε ότι η καταγωγή του από
δύο μεγάλες οικογένειες της Κρή-
της τον προστάτευε, όταν οι σύν-
τροφοί του ίσως κινδύνευαν πε-
ρισσότερο.

Είχε, όμως, και τις ουλές από
σφαίρα, που αποδείκνυαν τη συμ-
μετοχή του σε δύσκολους αγώνες.
Είχε τη χάρη του ανθρώπου που
στεκόταν γερά στο παρόν, γνώριζε
το παρελθόν, που ήξερε τι ήθελε.
Εκτός από την πορεία του στην
τέχνη και στην κοινωνία, τα σπίτια
που έχτισε στον Αγιο Νικόλαο,
στο Μετς και στην Αίγινα είναι
εικόνες μιας Ελλάδας που δεν έχα-
σε τον δρόμο προς το μέλλον. Ο
Νίκος Κούνδουρος ήταν άνθρωπος
της εποχής του, όταν με το τα-
λέντο και τη φιλοδοξία, τους φί-
λους και την τύχη, μπορούσες να
πετύχεις πολλά. Οταν η Ελλάδα
απογειωνόταν.

Ο

Η κιβωτός του Νίκου Κούνδουρου
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Τέσσερα μαθήματα 
για πολιτικούς και πολίτες

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ριν από περίπου μισό αιώνα
–για την ακρίβεια τον Μάιο
του 1968–, κύμα επαναστα-

τικό της Αριστεράς εσάρωνε τη
Γαλλία. Το Πάσχα του ίδιου έτους
η απόπειρα δολοφονίας του αρι-
στερού ακτιβιστή Ρούντι Ντού-
τσκε πυροδότησε βίαιες συγκρού-
σεις και στη Γερμανία. Είχαν προ-
ηγηθεί εξεγέρσεις φοιτητικές στο
Μπέρκλεϊ του Πανεπιστημίου της
Καλιφόρνιας. Το κατεστημένο αν-
τιμετώπισε επιτυχώς την πρόκλη-
ση εκείνη. Ο Σαρλ ντε Γκωλ επα-
νεξελέγη πρόεδρος της Γαλλίας.
Στη Γερμανία η «μαζικότης του
αριστερού κινήματος» εξέπεσε
σε ολιγομελείς τρομοκρατικές ορ-
γανώσεις, έως ότου εξαρθρώθηκαν
τελικώς. Στις ΗΠΑ μία ολόκληρη
γενιά έπεσε θύμα των ναρκωτι-
κών. Η «επανάσταση» της Αρι-
στεράς υπήρξε πολιτικά αβαθής,
αλλά άφησε ίχνος διακριτό του-
λάχιστον στην τέχνη, στο τρα-
γούδι, στον κινηματογράφο.

Στις μέρες μας, μια επαναστα-
τική διέγερση εκδηλώνεται σε
μια κατηγορία των πολιτών που
ήσαν κατά παράδοση οι προασπι-
στές του νόμου και της τάξεως,
της διατηρήσεως του αξιακού συ-
στήματος του έθνους-κράτους, οι
αντίπαλοι της διεθνοποιήσεως
που προωθούσε η Αριστερά, μαρ-
ξιστική ή όχι αδιάφορο. Πρόκειται
για πολίτες που συγκροτούσαν
τον σκληρό πυρήνα εις τον οποίο
στηριζόταν η Δύση στη μάχη
εναντίον της ισοπεδωτικής ιδε-
ολογικής και οικονομικής ομοι-
ομορφίας που προωθούσε η ΕΣΣΔ.

Μια άλλη κρίσιμη διαφορά είναι
ότι η Δύση αντιμετώπιζε την πρό-
κληση της Αριστεράς –εγχώριας
και διεθνούς– ως μια ενιαία και
αρραγής ενότητα, πράγμα που
δεν συμβαίνει σήμερα με την ανά-
δυση της νέας Δεξιάς. Η εκλογή
του κ. Ντόναλντ Τραμπ στο προ-
εδρικό αξίωμα των ΗΠΑ υπήρξε
η μεγαλύτερη ανατροπή από το
τέλος του Πολέμου. Το ηττηθέν
κατεστημένο δίδει μάχη σκληρό-
τατη για την πολιτική εξόντωσή
του, διότι απλούστατα απειλείται

το σύστημα που δημιούργησε η
προεδρία του Μπιλ Κλίντον και
του Μπαράκ Ομπάμα.

Στην Ευρωπαϊκή Ενωση η κα-
τάσταση έχει προσλάβει περίπου
σχιζοειδή διάσταση, διότι ενώ οι
πάντες προπαγανδίζουν την «ενό-
τητα» και την «αλληλεγγύη», η
συμπεριφορά των ηγετών κρατών
που αντιμετωπίζουν εκλογές υπα-
γορεύεται από εθνοκεντρικές και
κομματικές σκοπιμότητες.

Η καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ,
λόγου χάρη, που προσπαθώντας
να καλύψει τις παραγωγικές ανάγ-
κες μιας γηράσκουσας πληθυ-
σμιακώς Γερμανίας περιεβλήθη
ανθρωπιστική περιβολή και απη-
ύθυνε πρόσκληση σε ένα εκατομ-
μύριο μετανάστες από την εμπό-
λεμη Μέση Ανατολή, τώρα επι-
σπεύδει τις απελάσεις, διότι αυτό
επιβάλλουν κομματικές προεκλο-
γικές ανάγκες. Αγωνιά το ευρω-
παϊκό κατεστημένο για το ενδε-
χόμενο αναδείξεως της κ. Μαρίν
Λεπέν στην προεδρία της Γαλ-
λίας, αλλά και άλλων «πολιτικών
τεράτων» στην Ολλανδία και εν-
δεχομένως στην Ιταλία, πέραν
εκείνων που ασκούν ήδη την
εξουσία σε κάποιες χώρες της
Ε.Ε. Η πρόκληση της Αριστεράς
στη δεκαετία του 1960 αντιμε-
τωπίσθηκε επιτυχώς, σε σύντομο
διάστημα, αλλά η επανάσταση
της νέας Δεξιάς δεν φαίνεται να
είναι μια εύκολη υπόθεση.

Οι επαναστάσεις πάσης φύ-
σεως αποτελούν απλώς εκδήλω-
ση της παθογένειας μιας όποιας
καθεστηκυίας τάξεως και επι-
βεβαιώνουν την απώλεια πολι-
τικού ελέγχου. Αμετρη αυταρέ-
σκεια και υπερφίαλες βεβαιότη-
τες δημιούργησαν τη σημερινή
κατάσταση στη Δύση. Στη χώρα
μας ζήσαμε μια παρωδία «επα-
ναστάσεως» της Αριστεράς και
στη συνέχεια ευθυγράμμιση –
εκούσα άκουσα δεν έχει σημα-
σία– της κυβερνήσεως του κ.
Αλέξη Τσίπρα με το ευρωπαϊκό
κατεστημένο. Από μιαν άποψη,
ευτυχώς. Αλλά μπορεί να υπάρ-
ξουν και εκπλήξεις.

Π
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  εσημέρι της Tετάρτης 15
Φεβρουαρίου, το Πρώτο Kα-
νάλι της κρατικής τηλεό-

ρασης αναμετέδιδε από το Στρα-
σβούργο συνεδρία του Eυρωπαϊκού
Kοινοβουλίου. Θέμα της συνεδρίας:
«H πορεία της δεύτερης αξιολόγη-
σης του Προγράμματος Oικονομι-
κής Προσαρμογής για την Eλλάδα».
Mε τον κομψό αυτόν τίτλο η θεματική
αφορούσε στην τραγωδία (κυριολε-
κτικό εφιάλτη) δέκα, περίπου, εκα-
τομμυρίων Eλλήνων, επτά τώρα ολό-
κληρα χρόνια. Kαι είναι πασίδηλο
στους καιρούς μας ότι την ευθύνη
για συλλογικές τραγωδίες έχουν απο-
κλειστικά οι πολιτικές ηγεσίες: O
λαός συνεχίζει να τις εκλέγει, όμως
οι επιλογές του λαού είναι, σε απο-
φασιστικό ποσοστό, υπονομευμένες.
H «αντιπροσωπευτική δημοκρατία»
(μέγιστη κατάκτηση της μετα-με-
σαιωνικής Δύσης) λειτουργεί σήμερα
πια απολύτως με την επικυρίαρχη
λογική και τους νόμους της «ελεύ-
θερης αγοράς», νόμους της διαφή-
μισης: Oι προβληματισμοί και οι προ-
τιμήσεις των ψηφοφόρων είναι συ-
νάρτηση των χρηματικών κεφαλαίων
που θέτει κάθε κόμμα στη διάθεση
πληρωμένων διαμορφωτών κοινής
γνώμης (opinion makers).

Στην Eλλάδα «κοινή γνώμη» εξα-
κολουθεί να δημιουργεί, παράλληλα
με τη διαφήμιση, και το ρουσφέτι:
οι χαριστικοί διορισμοί στο Δημόσιο,
οι πρόωρες συνταξιοδοτήσεις, οι
αυθαίρετες επιδοτήσεις – το πελα-
τειακό κράτος. Για να συντηρήσουν
και διευρύνουν τα κόμματα το πε-
λατειακό τους κράτος, επιδόθηκαν
σε παρανοϊκό, ξέφρενο υπερδανει-
σμό της χώρας. Kαι κάποιοι από
τους «εταίρους» της Eλλάδας στην
E.E. (συναθλητές, υποτίθεται, στο
κοινό όραμα της ευρωπαϊκής ενο-
ποίησης) έσπευσαν να εξυπηρετή-
σουν, με το αζημίωτο, την παρα-
φροσύνη της εξουσιολαγνείας των
ελλαδικών κομμάτων. Δάνεισαν
αφειδώς τους επίορκους Eλλαδίτες
συναδέλφους τους, σε νόμισμα
«σκληρό» βιομηχανικά υπερανα-
πτυγμένων χωρών, που η λεηλα-
τημένη από τα κόμματα Eλλάδα
απεκλείετο, στον αιώνα τον άπαντα,
να αποπληρώσει.

H τραγωδία ολοκληρώθηκε με
δύο ακόμα πρόσθετους συντελεστές:
Mετά το εν ψυχρώ έγκλημα, τη δια-
χείριση των συνεπειών του εγκλή-
ματος ανέλαβαν (αυτονόητα) οι φυ-
σικοί αυτουργοί του – με ανέγγιχτους
από τη Δικαιοσύνη τους πρωταίτιους
και με πρωτεύουσα επιδίωξη να μείνει
άθικτο το πελατειακό κράτος. Nα
παραμείνει εδραιωμένη στην περίπου
αργομισθία της η διορισμένη από
τα κόμματα δημοσιοϋπαλληλία, σι-

τιζόμενες πάντοτε από τον κρατικό
κορβανά οι στρατιές των πρόωρα
συνταξιοδοτημένων και οι προνο-
μιούχοι των «ευγενών Tαμείων»,
ρυθμιστής πάντοτε του οικονομικού
βίου της χώρας ο εκβιαστικός (ακρι-
βέστερα: γκανγκστερικός) συνδικα-
λισμός των κομματικών πραιτωρια-
νών. Yπήρξε και δεύτερος συντε-
λεστής στην καθολίκευση και στε-
γανοποίηση της τραγωδίας: Kατορ-
θώθηκε η ολοκληρωτική υποταγή
της Eλλάδας στις οποιεσδήποτε
απαιτήσεις των εταίρων και δανει-
στών της να θεωρείται κατόρθωμα
των δωσίλογων κυβερνήσεων και
ευτύχημα για τον λαό. Kάθε ενδε-
χόμενο Grexit (εξόδου από το κοινό
με τη Γερμανία νόμισμα) όλεθρος
και συμφορά, εφιαλτικό ενδεχόμενο.
Eτσι η ελλαδική κοινωνία δέχθηκε
αυτονόητα και ευγνωμόνως την
άνευ όρων παράδοσή της στην υπο-
τέλεια, την απεμπόληση της κρα-
τικής της ανεξαρτησίας. Δέχθηκε
να είναι επιτροπευόμενη χώρα, με
εγκάθετους ελεγκτές που εγκατέ-
στησαν οι δανειστές - «εταίροι» σε
κάθε δημόσια υπηρεσία, Tράπεζα,
οργανισμό δημόσιου συμφέροντος.
Tαυτόχρονα, όλα τα πολύτιμα (και
επίζηλα) δεδομένα του «εθνικού
πλούτου» (αρχαιολογικοί χώροι, ιδι-
αίτερου φυσικού κάλλους παραλίες,
ύδρευση πόλεων κ.ά.α.) δεσμεύτηκαν
με όρους «υποθήκης», για εκατό
χρόνια.

Tο μεσημέρι λοιπόν της Tετάρτης
15 Φεβρουαρίου, το θέμα συζήτησης
στο Eυρωπαϊκό Kοινοβούλιο ήταν
η συνέπεια και πιστότητα της Eλ-
λάδας στις δεσμεύσεις που της επέ-
βαλαν οι δανειστές - «εταίροι» της,
προκειμένου να την καταστήσουν

αξιόπιστο δανειολήπτη για τη διεθνή
τοκογλυφία. Oι ευρωβουλευτές είχαν
το δικαίωμα και την ευκαιρία να
θέσουν σχετικά ερωτήματα στον
αρμόδιο αντιπρόεδρο της Eυρω-
παϊκής Eπιτροπής Λετονό Nτομ-
πρόβσκις...

Θα φανταζόταν κανείς πως ήταν
«η» ευκαιρία για τους Eλληνες ευ-
ρωβουλευτές. Nα εμφανιστούν σο-
βαρά προετοιμασμένοι, συντονι-
σμένοι με κατάλληλη προσυνεν-
νόηση, για να μεταφέρουν στο Eυ-
ρωκοινοβούλιο και, μέσα από αυτό,
στις ευρωπαϊκές κοινωνίες και στη
διεθνή κοινή γνώμη, την οιμωγή
οδύνης και απόγνωσης του ελληνι-
κού λαού ύστερα από επτά χρόνια
ανεργίας, δραματικής στέρησης,
εξευτελισμών και ανελπιστίας. Yπο-
τίθεται ότι στο Eυρωκοινοβούλιο
τα ελλαδικά κόμματα στέλνουν όχι
τους αφισοκολλητές της όποιας πο-
δοσφαιρόλαγνης καφρίλας, αλλά
συγκροτημένες προσωπικότητες,
ό,τι καλύτερο σε ανθρώπινη ποι-
ότητα, κατάρτιση, ευφυΐα, ευπρέπεια
συμπεριφοράς διαθέτει ο δύσμοιρος
τόπος μας.

Δυστυχώς, αυτό το έλλογο «υπο-
τίθεται» δεν περιλαμβάνεται στην
κομματική λογική. Tελείως ξεδιάν-
τροπα, μπροστά στα μάτια των Eυ-
ρωπαίων συναδέλφων τους, οι ελ-
λαδικοί βουλευτές έστησαν την επαρ-
χιώτικη φτηνιάρικη αντιμαχία τους,
παιδαριώδη, μικρονοϊκή. Oι μεν
έχοντας διαχειριστεί την κρίση, επί
πέντε χρόνια, με τυφλή άρνηση των
ριζικών μεταρρυθμίσεων που απαιτεί
η ανάκαμψη (άρνηση κατάλυσης
του πελατειακού κράτους), αξίωναν
να φύγουν οι σήμερα κυβερνώντες
που τους στερούν το γλειφιτζούρι

της εξουσίας. Oι δε έχοντας αλλα-
ξοπιστήσει γελοιωδέστατα, ρητό-
ρευαν εξαρτημένοι πια από την
πρέζα της εξουσίας.

Περιπτωτικό το σύμπτωμα της
15ης Φεβρουαρίου στο Eυρωκοινο-
βούλιο, οξύ όμως το πρόβλημα: τι
αντιπροσωπεύει στο ελλαδικό κοι-
νοβούλιο το κόμμα της N.Δ. Kάποτε
υπήρχε στην Eλλάδα το «Λαϊκό»
κόμμα: επαγγελλόταν πατριωτισμό,
μαχόταν να σωθεί η ιστορική συ-
νείδηση, ο γλωσσικός θησαυρός των
Eλλήνων. Kόμμα των «νοικοκυραίων»
της αγροτιάς, των αυτοδημιούργητων
αστών επιχειρηματιών, των πεπαι-
δευμένων λειτουργών του κράτους.
Tο διέλυσε ο «εθνάρχης» Kαραμαν-
λής, για να συγκροτήσει κόμμα υπη-
ρετικό της δικής του πολιτικής – ξι-
πασμένη απομίμηση του βενιζελικού
μεταπρατισμού, της άκριτης δυτι-
κολαγνείας.

Mε τους ασπόνδυλους διαδόχους
του ιδρυτή της η N.Δ. απέβαλε κάθε
ίχνος «συντηρητικού» χαρακτήρα,
εκπασοκίστηκε ολοσχερώς. Aποτέ-
λεσαν σοκ συγκλονιστικό οι υπο-
ψηφιότητες για την αρχηγία του
κόμματος, πριν ένα χρόνο: Δεν δια-
νοήθηκαν να θέσουν υποψηφιότητα
στελέχη με πατίνα αστικής ευπρέ-
πειας και αυτοκυριαρχημένης σο-
βαρότητας, με την καλλιέργεια και
το ήθος της συνειδητής ελληνικό-
τητας. Πρωταγωνίστησαν και επι-
βλήθηκαν τα κριτήρια του εντυπω-
σιασμού, της «αμερικανιάς», οι διεκ-
δικητές ρόλου αντι-Tσίπρα, αντι-
Aνδρέα.

Στο ευρωπαϊκό, όπως και στο εγ-
χώριο κοινοβούλιο, η N.Δ. είναι σή-
μερα κόμμα διάδοχο του ΠAΣOK,
όχι διάδοχο του Λαϊκού Kόμματος.

M

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Kρίσιμο κενό στην αντιπροσώπευση

  αθώς κοπάζει ο θόρυβος
από το πανηγύρι για την
παράδοση του Κέντρου

Πολιτισμού Ιδρυμα Σταύρος
Νιάρχος στο Δημόσιο, καλό είναι
να σκεφθούμε το μέλλον του
αλλά και τα μαθήματα που πή-
ραμε  από  την έως εδώ πορεία
του.

Μάθημα 1ο. Ολα τα σπουδαία
επιτεύγματα της σημερινής Ελ-
λάδας πολεμήθηκαν με λύσσα.
Το Μουσείο της Ακρόπολης, η
ιδιωτικοποίηση του λιμανιού του
Πειραιά, το Πάρκο Νιάρχου ήταν
αντικείμενα διαμαρτυριών, αγω-
γών, κινητοποιήσεων. Ο ΣΥΡΙΖΑ,
παλαιότερα το ΠΑΣΟΚ, διάφοροι
ακραίοι «οικολόγοι», συντεχνίες
και άλλοι πολλοί έδωσαν μάχες
για να μη γίνουν μερικά ή και
όλα τα έργα. Εμαθαν τίποτα από
αυτό οι πολιτικοί μας; Ή θα είναι
απέναντι σε κάθε τι δημιουργικό
μόλις βρεθούν στην αντιπολί-
τευση; Ας το σκεφθούν.

Μάθημα 2ο. Υπάρχει ένα κα-
τεστημένο στη χώρα μας που
δεν κοιτάει μόνο την τσέπη του
και έχει δώσει τον καλύτερο εαυ-
τό του στην Ελλάδα της κρίσης.
Το Ιδρυμα Νιάρχου αξίζει την
αναγνώριση που του πρέπει γιατί
έχει βάλει πλάτη στην ελληνική
κοινωνία χωρίς φανφάρες και
δημόσιες σχέσεις, με αυστηρό-
τητα και επαγγελματισμό. Αυτός
ο τόπος έχει μια μακρά παράδοση
εθνικών ευεργετών που έπαιξαν
κρίσιμο ρόλο στην πορεία του.
Είναι πολύ θετικό ότι συνεχίζεται
στις μέρες μας, ειδικά όταν συγ-
κρίνεις την προσφορά τους με
τους επιχειρηματίες που μόνο
ζητούν και γκρινιάζουν.

Μάθημα 3ο. Οι Ελληνες πολί-
τες έχουν ανάγκη από θετικά
οράματα και παραδείγματα. Δεν

είναι τυχαίο πως αγκάλιασαν το
έργο από τη στιγμή που άνοιξαν
οι πόρτες του. Το θεωρούν δικό
τους και ανησυχούν βαθιά για
την τύχη του από τη στιγμή που
πέρασε στα χέρια των πολιτικών
μας. Μακάρι να συνεχίσουν να
απαιτούν τη χρηστή του διαχεί-
ριση και από εδώ και πέρα.

Μάθημα 4ο. Η Αθήνα έχει απί-
στευτες δυνατότητες να μεταλ-
λαχθεί σε μια πόλη-προορισμό.
Δεν έχει τίποτα να ζηλέψει από
τη Βαρκελώνη ή άλλες πόλεις.
Κάθε άλλο. Χρειάζεται όμως έρ-
γα-μαγνήτες που θα την απογει-
ώσουν. Ο Κωνσταντίνος Καρα-
μανλής το έκανε τη δεκαετία
του 1960 με τα έργα γύρω από
την Ακρόπολη, το Φεστιβάλ Αθη-
νών και τις άλλες τομές στον
τουρισμό. Μπορεί η Αθήνα, και
συνεπώς η Ελλάδα, να ξαναγίνει
μόδα. Το παραλιακό μέτωπο πα-
ραμένει αναξιοποίητο από το
2004. Το Ελληνικό, άλλος ένας
μαγνήτης για τις δυνάμεις της
μιζέριας, περιμένει και αυτό την
αξιοποίησή του.

Ας σκεφθούμε, λοιπόν, τι μπο-
ρούμε να πετύχουμε όταν δεν
βράζουμε στο ζουμί μας και δεν
εγκλωβιζόμαστε στη συνεχή άρ-
νηση. Κληρονομήσαμε ένα σπά-
νιο «οικόπεδο» σε αυτόν τον
πλανήτη. Είναι στο χέρι μας να
απελευθερώσουμε τις προοπτι-
κές του. Και βέβαια, μια θερμή
παράκληση προς τους κυβερ-
νώντες. Δείξτε με τις επιλογές
της διοίκησης του πάρκου ότι
μπορείτε να σταθείτε στο ύψος
των περιστάσεων. Μη βολέψετε
τους «δικούς σας», δείτε το ως
μια εθνική ευκαιρία, όχι σαν
ακόμη μία ΔΕΚΟ. Αν μπορείτε...
Το απαιτούν και οι πολίτες, άλ-
λωστε, στους οποίους ανήκει.

Κ

Επαναστατικές
διεγέρσεις

Kυριακή 26 Φεβρουαρίου 2017
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Του απεσταλμένου μας
στην ΟYAΣΙΓΚΤΟΝ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

«Μεταρρυθμίσεις, μεταρρυθμίσεις,
μεταρρυθμίσεις». Αυτό είναι το μή-
νυμα που εκπέμπει για την Ελλάδα
το ΔΝΤ, το οποίο συμμετέχει στο
περίπλοκο ελληνικό παζλ με διστα-
κτικότητα και πρωτίστως για να μη
χρεωθεί τις αναταράξεις που θα
προκύψουν εάν αποχωρήσει. Ταυ-
τόχρονα, παρότι η ηγεσία και τα
στελέχη του δηλώνουν δημόσια ότι
συμπλέουν με τους Ευρωπαίους,
στους κόλπους του Ταμείου επικρα-
τεί δυσπιστία έναντι συγκεκριμένων
χωρών και θεσμών.

Σε κάθε περίπτωση, δεν υπάρχει
μεγάλη προθυμία για περαιτέρω
χρηματοδότηση της Ελλάδας. Οι
τεχνοκράτες υιοθετούν αυστηρή
στάση και διαμηνύουν προς κάθε

κατεύθυνση ότι δεν είναι διατεθει-
μένοι να «βάλουν νερό στο κρασί
τους» γιατί κρίνεται η ήδη πληγείσα
από το παρελθόν αξιοπιστία του ορ-
γανισμού. Επιρρίπτουν στην Ελλάδα
την κύρια ευθύνη για τη σημερινή
κατάσταση αλλά και ενδεχόμενη
νέα παράταση του δράματος και
επικρατεί το σκεπτικό πως «αν δεν
κλείσουμε, θα φταίνε οι Ελληνες».
Αν και η συνάντηση Λαγκάρντ -
Μέρκελ στο Βερολίνο την περασμέ-
νη Τετάρτη έθεσε τις βάσεις για πιο
αρμονική συμπόρευση, είναι ξεκά-
θαρο ότι στο Ταμείο θεωρούν πως
το κύριο εμπόδιο είναι ο Σόιμπλε
που επιμένει μεν στη συμμετοχή
του ΔΝΤ, αλλά ουσιαστικά με τους
δικούς του όρους. Εχοντας κάνει
την επιλογή να μη «διαταράξουν»
το γερμανικό πολιτικό σκηνικό μέχρι
τις εκλογές του Σεπτεμβρίου, και
στην περίπτωση που δεν υπάρξει

έγκαιρα συμφωνία, κυοφορείται η
λύση μιας «γέφυρας» έως το τέλος
του χρόνου, κάτι που όπως αναφέ-
ρουν δηκτικά έχει ξαναγίνει.

Στο Ταμείο «παρακάμπτουν» τις
δικές τους ευθύνες και λάθη που
συνέβαλαν στο σημερινό δύσκολο,
για πολλούς αδιέξοδο, σκηνικό.
Ωστόσο, αντιμέτωποι με ευθείες βο-
λές από την Κομισιόν αλλά και τις
θετικότερες επιδόσεις της ελληνικής
οικονομίας, δηλώνουν έτοιμοι να
επανεξετάσουν τα δεδομένα και να
αναθεωρήσουν ανάλογα και τις δικές
τους αναλύσεις και εκτιμήσεις για
τα δημοσιονομικά μεγέθη και κατ’
επέκταση για το χρέος και τη βιω-
σιμότητά του.

Παρακολουθούν με προσοχή τις
πολιτικές εξελίξεις στην Ελλάδα –
επιχειρώντας να αποτιμήσουν τη
σταθερότητα της κυβέρνησης, αλλά
και τις προοπτικές του Κ. Μητσο-

τάκη– και δεν κρύβουν την ενό-
χλησή τους για την άδικη, όπως πι-
στεύουν, κριτική που δέχονται από
πολιτικές δυνάμεις, εν πολλοίς και
την κοινωνία, παρότι είναι γεγονός
ότι ως απόρροια των καταστατικών
αρχών και κανόνων περί βιωσιμό-
τητας του χρέους, είναι οι πιο έν-
θερμοι υποστηρικτές της ελάφρυν-
σης του ελληνικού χρέους. Είναι
αλήθεια ότι η αρχική θέση τους
ήταν υπέρ ενός «γενναίου κουρέ-
ματος», αλλά αντιμέτωποι με την
απόλυτα άκαμπτη στάση της Γερ-
μανίας και άλλων Ευρωπαίων, υπο-
στηρίζουν πλέον και αυτοί –το δή-
λωσε ξεκάθαρα και η Κριστίν Λαγ-
κάρντ– «άλλες μεθόδους» απομεί-
ωσης του χρέους όπως είναι οι με-
γαλύτερες περίοδοι χάριτος, η επι-
μήκυνση της ωρίμανσης, τα χαμη-
λότερα και σταθερά επιτόκια, κ.λπ.
Στο πνεύμα της απροθυμίας για «πα-

ραχωρήσεις», τα στελέχη του Ταμείου
που συμμετέχουν στα κλιμάκια που
διενεργούν την αξιολόγηση, μετα-
βαίνουν την επόμενη εβδομάδα στην
Αθήνα με μαξιμαλιστικές θέσεις και
ελάχιστα περιθώρια παραχωρήσεων.
Σε αυτό το πνεύμα θα πιέσουν για
άμεση υιοθέτηση της μείωσης του
αφορολόγητου, σε μεγαλύτερο βαθμό
απ’ ό,τι εμφανίζεται έτοιμη να δεχθεί
η Αθήνα. Φυσικά, κάπου «χάνεται
στη μετάφραση» το γεγονός ότι στην
πρώτη αξιολόγηση του Μαΐου του
’16, που ήδη περιελάμβανε τη δέ-
σμευση για πρωτογενές πλεόνασμα
3,5%, το Ταμείο είχε συμφωνήσει σε
αφορολόγητο όριο στα 7.800 ευρώ
για τον άγαμο, ενώ τώρα πιέζει για
πολύ χαμηλότερο.

Κάτι ανάλογο συμβαίνει και με
τις συντάξεις, όπου παρότι πέρυσι
είχε συμφωνήσει στη σταδιακή μεί-
ωση της προσωπικής διαφοράς το

’17 και το ’18 μέχρι την πλήρη εξά-
λειψή της το ’19, τώρα εμφανίζεται
να θεωρεί απαραίτητο τον άμεσο
τερματισμό της. Και στο άλλο «ακαν-
θώδες» ζήτημα, των συλλογικών
διαπραγματεύσεων, το Ταμείο δεν
προτίθεται να υποχωρήσει. Είναι,
άλλωστε, από τα πρώτα «επιτεύγ-
ματα» του ΔΝΤ, το 2012, και δεν
υπάρχει πρόθεση να αποδεχθούν
την επιστροφή στην πρότερη κα-
τάσταση. Σε ό,τι αφορά τη διαπραγ-
ματευτική τακτική, αποφεύγουν την
οποιαδήποτε αναφορά, αλλά είναι
γνωστή η εκτίμηση του διευθυντή
του ευρωπαϊκού τμήματος, Πόουλ
Τόμσεν, ότι η ελληνική πλευρά υπο-
χωρεί όταν βρεθεί με την πλάτη
στον τοίχο. Εχοντας διαπιστώσει
εκτεταμένη «διοικητική ανεπάρκεια»
στην Ελλάδα θεωρούν πιο «ασφαλές»
να εφαρμοσθούν τα μέτρα νωρίτερα,
παρά αργότερα.

Το ανησυχητικό μήνυμα του ΔΝΤ μετά τη συνάντηση στο Βερολίνο

Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Το μέλλον της Ελλάδας σε μια δο-
κιμαζόμενη Ευρώπη, υπό τη σκιά
ενός απρόβλεπτου Αμερικανού
προέδρου, θα απασχολήσει το
δεύτερο ετήσιο Οικονομικό Φό-
ρουμ των Δελφών που αρχίζει την
ερχόμενη Πέμπτη και θα διαρκέ-
σει τέσσερις ημέρες.

Θα περιλαμβάνει πληθώρα συ-
ζητήσεων υψηλού επιπέδου μεταξύ
προσωπικοτήτων του πολιτικού,
ακαδημαϊκού και επιχειρηματικού
κόσμου, που θα λάβουν χώρα στο
πλαίσιο 40 θεματικών συνεδριά-
σεων στις οποίες θα αναλυθούν
μεγάλα ζητήματα της εποχής μας:
από τις προκλήσεις που αντιμε-
τωπίζουν οι δυτικές δημοκρατίες,
την εκλογή Τραμπ και τις παγκό-
σμιες γεωπολιτικές μεταβολές μέ-
χρι την κρίση ταυτότητας της Ευ-
ρώπης και τα διλήμματα που έχει
μπροστά της η Γηραιά Ηπειρος,
το μέλλον της παγκοσμιοποίησης,
αλλά και τις πολιτικές και οικονο-
μικές εξελίξεις στην Ελλάδα, με
έμφαση στις διαρθρωτικές μεταρ-
ρυθμίσεις, στην οικονομική ανά-
πτυξη και στη διαχείριση του χρέ-
ους.

Πρόσωπα κύρους από την Ελ-
λάδα και το εξωτερικό θα συναν-
τηθούν στο Ευρωπαϊκό Πολιτιστικό
Κέντρο των Δελφών για να εξετά-
σουν τις εθνικές και παγκόσμιες
προκλήσεις, να επιχειρήσουν να
ερμηνεύσουν τα δεδομένα και να
δώσουν απαντήσεις σε μια περίοδο
έξαρσης του εθνικισμού και του
λαϊκισμού, αλλά και πρωτοφανούς
γεωπολιτικής αβεβαιότητας, καθώς
με την εκλογή του νέου Αμερικανού
προέδρου δοκιμάζονται παραδο-
σιακές συμμαχίες και διαταράσ-
σονται ισορροπίες δεκαετιών.

Το συνέδριο, που συνδυάζει το
υψηλό επίπεδο των ομιλητών με
την ιστορικότητα του χώρου, φι-
λοδοξεί να αναδειχθεί σε σημείο
αναφοράς στο εσωτερικό και ταυ-
τόχρονα σε θεσμό ευρωπαϊκής εμ-
βέλειας. Επιχειρεί να λειτουργήσει
ως ένα πεδίο ανταλλαγής ιδεών,
αλλά και αναζήτησης πειστικών
και, κυρίως, εφικτών λύσεων στα
πολυσύνθετα προβλήματα της
εποχής μας. Αλλωστε, καθώς το
Μαντείο των Δελφών ήταν το γνω-
στότερο της αρχαιότητας, ο συγ-
κεκριμένος χώρος προσφέρεται
για την αναζήτηση απαντήσεων,
αν και όχι με τη μορφή... χρησμών.

Θα λάβουν μέρος συνολικά 230
ομιλητές, 85 εκ των οποίων από
το εξωτερικό. Μεταξύ όλων, ο αν-
τιπρόεδρος της κυβέρνησης, Γιάν-
νης Δραγασάκης, ο αρχηγός της
αξιωματικής αντιπολίτευσης, Κυ-
ριάκος Μητσοτακης, άλλοι πολι-
τικοί αρχηγοί, τρεις πρώην πρω-
θυπουργοί (Σημίτης, Πικραμμένος,
Παπαδήμος), δύο Ευρωπαίοι επί-
τροποι (Αβραμόπουλος, Στυλιανί-
δης), και δύο πρώην πρωθυπουρ-
γοί, της Ιταλίας Μάριο Μόντι και
του Ισραήλ Τζίπι Λίβνι.

Επίσης, ο διοικητής της Τράπε-
ζας της Ελλάδος, Γιάννης Στουρ-
νάρας, και ο προκάτοχός του, Γιώρ-
γος Προβόπουλος, ο επικεφαλής
του Εurogroup, Τόμας Βίζερ, ο
πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων, Βέρνερ Χόγερ,

ο επικεφαλής του τομέα οικονο-
μικών και στρατηγικής του Ευρω-
παϊκού Μηχανισμού Σταθερότη-
τας, Ρολφ Στράουχ, όπως και οι
πρόεδροι της Εθνικής Τράπεζας
Π. Θωμόπουλος, του ΣΕΒ Θ. Φέσ-
σας, του ΣΕΤΕ Ανδρ. Ανδρεάδης
και του ΣΦΕΕ, Π. Αποστολίδης.

Στις θεματικές συζητήσεις θα
συμμετάσχουν ακόμη ο εκπρό-
σωπος του προέδρου της Ευρ. Επι-
τροπής, Μαργαρίτης Σχοινάς, και
ο επικεφαλής της αποστολής της
Κομισιόν για την Ελλάδα, Ντέκλαν
Κοστέλο, ο πρόεδρος του ΕΛΙΑ-
ΜΕΠ, Λουκάς Τσούκαλης, οι
πρώην υπουργοί Οικονομικών Γ.
Παπακωνσταντίνου, Ν. Χριστο-
δουλάκης και Γ. Ζανιάς, ο πρώην
αν. υπουργός Οικονομικών Χρ.
Σταϊκούρας, ακαδημαϊκοί διεθνούς
επιπέδου και στελέχη σημαντικών
δεξαμενών σκέψης. Οπως και πέ-
ρυσι, το δεύτερο ετήσιο συνέδριο
του Οικονομικού Φόρουμ Δελφών

τελεί υπό την αιγίδα του Προέδρου
της Δημοκρατίας, ο οποίος θα κη-
ρύξει την έναρξή του την ερχό-
μενη Πέμπτη. Στο περυσινό πρώτο
φόρουμ, ο κ. Παυλόπουλος είχε
εστιάσει στην αποτυχία της σύν-
δεσης λιτότητας και ανάπτυξης,
επιρρίπτοντας ευθύνες στην ΕΚΤ
για ανεπάρκεια στην αντιμετώ-
πιση της κρίσης, και είχε μιλήσει
για περίοδο διαβρωτικής ύφεσης,
κατά την οποία η ζήτηση και η
προσφορά εξανεμίζονται, οι ανι-
σότητες διευρύνονται και δημι-
ουργούνται συνθήκες ανθρωπι-
στικής κρίσης. Εκ μέρους της κυ-
βέρνησης είχε μιλήσει και τότε ο
Γιάννης Δραγασάκης, λέγοντας
πως το προσφυγικό και η ανασυγ-
κρότηση της χώρας είναι τα δύο
ιστορικών διαστάσεων εθνικά
στοιχήματα της Ελλάδας. Μετά
μια επταετία κουραστικών και ζη-
μιογόνων επαναλήψεων, δεν εκ-
πλήσσει το γεγονός ότι και πέρυσι
στο προσκήνιο βρισκόταν η ανάγ-
κη ταχείας ολοκλήρωσης μιας
αξιολόγησης, της πρώτης τότε,
κάτι που έγινε λίγους μήνες αρ-
γότερα, τον Μάιο του ’16. Σε ό,τι
αφορά τη δεύτερη, εδώ ίσως το
Μαντείο θα μπορούσε να φανεί
χρήσιμο...

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Η 20ή Φεβρουαρίου είναι μια σημα-
διακή ημερομηνία στα χρονικά των
κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Την
ημέρα εκείνη το 2015, η νεοσύστατη
κυβέρνηση Τσίπρα έκανε την πρώτη
μεγάλη συνθηκολόγησή της με τη
λογική των μνημονίων. Στις αρχές
της περασμένης εβδομάδας, η ελ-
ληνική πλευρά κατέληξε σε συμφω-
νία με τους «θεσμούς» για την επι-
στροφή τους στην Αθήνα, ώστε να
μπει στην τελική ευθεία η διαπραγ-
μάτευση για τη δεύτερη αξιολόγηση.
Η απόφαση αυτή ελήφθη, αφού η
κυβέρνηση υπέκυψε στη λογική της
προληπτικής νομοθέτησης μέτρων
για την περίοδο μετά το πέρας του
τρίτου μνημονίου. Σε αμφότερες τις
περιπτώσεις, η κυβερνητική προ-
παγάνδα περιέγραψε την ήττα της
ως νίκη. Πρόπερσι, μετά τη συμφωνία
της 20ής Φεβρουαρίου, που ελήφθη
υπό το βάρος της διογκούμενης

εκροής καταθέσεων από τις ελλη-
νικές τράπεζες, ο Αλέξης Τσίπρας
έλεγε στην κοινοβουλευτική του
ομάδα ότι η κυβέρνησή του οικο-
δόμησε συμμαχίες στην Ευρώπη
που απέτρεψαν το σενάριο της «αρι-
στερής παρένθεσης» και η «Αυγή»
διαλαλούσε το τέλος των μνημονίων
και της τρόικας. Ο υπουργός Οικο-
νομικών μιλούσε για τη «δημιουργική
ασάφεια», που θα επέτρεπε τη συ-
νεννόηση των δύο πλευρών με μέτρα
όπως την αύξηση ΦΠΑ «σε ένα άνευ
σημασίας αγαθό για να δείξουμε
καλή θέληση».

«Τέλος στη λιτότητα»
Την περασμένη εβδομάδα, η υπο-

χώρηση βαπτίστηκε «τέλος στη λι-
τότητα» και «δημοσιονομικά ουδέτερο
πακέτο». Αυτό, παρότι η Αθήνα δέχ-
θηκε να ψηφίσει νέα μέτρα, τα οποία
μόνο αν οδηγήσουν σε υπέρβαση
των δημοσιονομικών στόχων (που
παραμένουν στο 3,5% του ΑΕΠ για
το πρωτογενές πλεόνασμα μετά το
2018), θα επιτρέψουν τη λήψη αντι-
σταθμιστικών μέτρων δημοσιονομι-
κής χαλάρωσης. Η αιώνια λιακάδα
του κυβερνητικού αφηγήματος δεν
σκιάστηκε ούτε από το γεγονός ότι
η υποχώρηση του κ. Τσίπρα δεν δια-
σφαλίζει ότι η ολοκλήρωση της αξιο-
λόγησης είναι πραγματικά κοντά,
ούτε συνοδεύθηκε από κάποια θετική
εξέλιξη στο θέμα του χρέους.

Η πραγματικά ανελαστική προ-
θεσμία για την εκταμίευση της επό-
μενης δόσης είναι τον Ιούλιο, όταν
πρέπει να αποπληρωθούν 6 δισ.

ευρώ σε δάνεια προς ιδιώτες πιστω-
τές και την ΕΚΤ μέσα σε τρεις μέρες.
Κι αυτό παραπέμπει στο 2015 – η
συμφωνία της 20ής Φεβρουαρίου
τότε είχε παρατείνει το δεύτερο πρό-
γραμμα σταθεροποίησης κατά τέσ-
σερις μήνες, ώς τις 30 Ιουνίου, ενώ
η χώρα έπρεπε να καταβάλει στην
ΕΚΤ και στις κεντρικές τράπεζες του
ευρωσυστήματος 3,4 δισ. ευρώ στις
20 Ιουλίου. Οπως τότε, έτσι και τώρα,
η ανάσα της 20ής Φεβρουαρίου εν-
δέχεται να αποδειχθεί φευγαλέα.
Με νωπές ακόμα τις μνήμες εκείνου
του δραματικού καλοκαιριού και τη
φημολογία για νέο δημοψήφισμα –
αυτή τη φορά ευθέως σχετικά με
την παραμονή στην Ευρωζώνη– να
εξαπλώνεται σαν παγερός αέρας
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης και
στις συζητήσεις των ανησυχούντων,
τίθεται το ερώτημα: πόσο δικαιολο-
γημένη είναι η φοβία να επαναλη-
φθούν τα γεγονότα του 2015;

Για τον Ευάγγελο Βενιζέλο, οι ομοι-
ότητες είναι ανατριχιαστικές. Σε
σχόλιό του που δημοσίευσε τη Δευ-
τέρα, ο πρώην αντιπρόεδρος της
κυβέρνησης είπε ότι «επαναλαμβά-
νεται ουσιαστικά αυτό που έγινε
στο Eurogroup της 20ής Φεβρουα-
ρίου 2015», καθώς συμφωνήθηκε
«η παράταση της εκκρεμότητας έως
ότου διαμορφωθούν και πάλι δρα-
ματικά διλήμματα».

Ρεαλισμός
Κυβερνητικές πηγές, μιλώντας

στην «Κ», αναφέρουν σειρά λόγων
που κάνουν την τρέχουσα συγκυρία

πολύ διαφορετική από την αντίστοι-
χη προ διετίας. Οπως σημειώνουν,
υπάρχει μεγαλύτερος ρεαλισμός
στην κυβέρνηση και στην κοινο-
βουλευτική ομάδα. Παράλληλα, είναι
πολύ διαφορετικές οι γεωπολιτικές
συνθήκες, με την άνοδο του εθνι-
κισμού σε Ευρώπη και ΗΠΑ, που
περιορίζει στο ελάχιστο τις αντοχές
για μία νέα ανάφλεξη στην Ευρω-
ζώνη. «Κανείς δεν θέλει νέα κρίση»,
υπογραμμίζουν. Ο Πάνος Τσακλόγλου
του Οικονομικού Πανεπιστημίου Αθη-
νών, που ως πρόεδρος του ΣΟΕ μεταξύ
2012-4 είχε πρωταγωνιστικό ρόλο
στη διαπραγμάτευση με τους εταίρους,
πιστεύει κι αυτός ότι οι διαφορές είναι
σημαντικότερες από τις «φαινομενικά
πολλές ομοιότητες». Οπως εξηγεί
στην «Κ», «το 2015 ακολουθήσαμε
μία πραγματικά αλλοπρόσαλλη τα-
κτική. Πλέον, παρότι και αυτή τη
φορά δεν έλειψαν τα πυροτεχνήματα,
οι όντως άσκοπα μακρόσυρτες δια-
πραγματεύσεις φαίνεται να κινούνται
μέσα σε πιο λογικά πλαίσια».

Νέο δημοψήφισμα
Επιπροσθέτως, «η κυβέρνηση πι-

θανότατα αντιλαμβάνεται ότι ένα
νέο δημοψήφισμα είτε θα έχει ως
αντικείμενο τη θέση μας στην Ευ-
ρωζώνη και, ίσως, στην ίδια την Ε.Ε.
–το οποίο θεωρώ τρομακτικά ριψο-
κίνδυνο για τους ίδιους– είτε θα γίνει
πάνω σε κάποιο σχέδιο πρότασης,
με κίνδυνο να γελοιοποιηθεί εντε-
λώς». Επομένως, ο κ. Τσακλόγλου
θεωρεί ότι, παρά τους λεονταρισμούς
που αναμένονται και από τις δύο

πλευρές, «το αμέσως επόμενο χρο-
νικό διάστημα θα καταλήξουμε σε
συμφωνία».

«Ιδιαίτερα απίθανη» θεωρεί μια
επανάληψη του 2015 και ο Βολφάνγ-
κο Πικολί, επικεφαλής της Teneo
Intelligence. «Ο εκλογικός κύκλος
σε μία σειρά χωρών της Ευρωζώνης
σημαίνει ότι κανείς δεν επιθυμεί τα
πράγματα να φτάσουν πάλι στο
όριο», ενώ ο κ. Τσίπρας «δεν διαθέτει
αρκετό πολιτικό κεφάλαιο για να
παρατείνει τις συνομιλίες ώς το κα-
λοκαίρι», δηλώνει στην «Κ». Επιπλέ-
ον, υπενθυμίζει ότι το 2015 το ζήτημα
υπό διαπραγμάτευση ήταν πολύ πιο
περίπλοκο –«ένα νέο πρόγραμμα,
με την εξασφάλιση νέων πόρων»–
ενώ τώρα αφορά «απλά την ολοκλή-
ρωση μιας αξιολόγησης».

Στελέχη των διεθνών αγορών,
πάντως, μεταφέρουν στην «Κ» την
εκτίμηση ότι η αξιολόγηση δεν θα
κλείσει πριν από τα τέλη Μαΐου. Το
θρίλερ θα αποφευχθεί, σημειώνουν,
αλλά η καθυστέρηση θα προκαλέσει
μεγάλη ζημιά – ίσως και την αναβολή
του QE ώς το 2018 (υπό τον όρο ότι
θα συνεχιστεί ώς τότε). Ο κ. Τσα-
κλόγλου, εν τω μεταξύ, αναδεικνύει
την εξής δυσοίωνη διαφορά: «Το
2017 η ελληνική οικονομία είναι σε
ακόμα πιο αδύναμη θέση απ’ ό,τι
το 2015». Παρά την ανάκαμψη που
αναμένεται φέτος, «η δυναμική του
2014 έχει χαθεί εντελώς και κανείς
δεν πιστεύει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ μπορεί
να προσελκύσει τις επενδύσεις που
απαιτούνται για να επιστρέψουμε
σε υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης».

Πόσο απέχει το καλοκαίρι 
του 2015 από το φετινό;
Ομοιότητες και διαφορές από το θρίλερ που σημάδεψε τη χώρα πριν από δύο χρόνια

«Χρησμοί» για το
μέλλον της Ελλάδας

<<<<<<

Στελέχη των αγορών
εκτιμούν ότι η αξιολόγη-
ση δεν θα κλείσει πριν
από το τέλος Μαΐου. Το
θρίλερ θα αποφευχθεί,
σημειώνουν, αλλά θα
προκληθεί ζημιά.

<<<<<<

Κορυφαίες προσωπικό-
τητες του πολιτικού,
ακαδημαϊκού και επιχει-
ρηματικού κόσμου σε
αναζήτηση απαντήσεων.

Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών.

Οι φετινές συνεδριάσεις του Eurogroup δεν είναι ταραχώδεις όσο εκείνες επί Βαρουφάκη. Ωστόσο, οι μνήμες του 2015
παραμένουν νωπές και στοιχειώνουν τις σκέψεις όσων βλέπουν να παρατείνεται η αγωνία της δεύτερης αξιολόγησης.
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σε ένα ιδιαίτερα θολό και δύσβατο
πολιτικά τοπίο εισέρχονται ο πρω-
θυπουργός Αλ. Τσίπρας και η κυ-
βέρνηση από την Τρίτη, με την
επιστροφή των εκπροσώπων των
δανειστών στην Αθήνα, παρά το
«πανηγυρικό» κλίμα που επιχείρησε
να διαμορφώσει το Μέγαρο Μαξί-
μου στον απόηχο του τελευταίου
Eurogroup.

Συνεργάτες του πρωθυπουργού,
που κινούνται στην επίσημη κυ-
βερνητική γραμμή, προβάλλουν
ένα ιδιαίτερα ευθύγραμμο σενάριο
για τις επερχόμενες εξελίξεις: Υπο-
στηρίζουν ειδικότερα πως η κυ-
βέρνηση την τελευταία εβδομάδα
διασφάλισε τρία ισχυρά χαρτιά:

Πρώτον, ότι τα όποια μέτρα για
το αφορολόγητο και τις συντάξεις
προνομοθετηθούν θα ισχύσουν
από την 1η Ιανουαρίου του 2019
και όχι από τον επόμενο χρόνο ή
άμεσα, όπως ήταν η αρχική θέση
του ΔΝΤ.

Δεύτερον, πως θα υπάρξουν πα-
ράλληλα θετικά «αντίμετρα», ώστε
κατά τη διάρκεια της θητείας της
η κυβέρνηση να είναι σε θέση να
καλύπτεται επικοινωνιακά πίσω
από τη θέση ότι η τυχόν συμφωνία
με τους εταίρους δεν συνεπάγεται
νέα λιτότητα.

Τρίτον, ότι με τη διαφαινόμενη
συμφωνία μεταξύ ΔΝΤ και Βερο-
λίνου στο πλαίσιο της συνάντησης
Μέρκελ-Λαγκάρντ, το ελληνικό
χρέος με τον ένα ή τον άλλο τρόπο

θα χαρακτηριστεί βιώσιμο και η
Ελλάδα θα ενταχθεί στο πρόγραμμα
ποσοτικής χαλάρωσης της ΕΚΤ.

Κατά τις ίδιες πηγές, που θεω-
ρούν δεδομένο πως η κοινοβου-
λευτική ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ είναι
συμπαγής, αλλά και ότι το 17%
που καταγράφεται για το κυβερνών
κόμμα στις τρέχουσες δημοσκο-
πήσεις έχει παγιωθεί και δεν πρό-
κειται να υπάρξουν νέες διαρροές
ψηφοφόρων, ο κ. Τσίπρας μπορεί
να αναμένει τη «στροφή» της οι-
κονομίας, ώστε να ανακτήσει δυ-

νάμεις και να δώσει με αξιώσεις
την επόμενη εκλογική μάχη, πι-
θανότατα εντός του 2018.

Ομως, κατά πολλούς ακόμη και
εντός του ΣΥΡΙΖΑ, η πραγματικό-
τητα είναι πολύ πιο σύνθετη. Ει-
δικότερα, με δεδομένο ότι δεν υπήρ-
ξε γραπτό κείμενο στο Eurogroup
της περασμένης Δευτέρας, εκφρά-
ζονται φόβοι ότι η επιστροφή των
εκπροσώπων των δανειστών στην
Αθήνα την προσεχή Τρίτη θα συ-
νοδευτεί από το «άνοιγμα» θεμάτων
που θα είναι δύσκολα πολιτικά δια-
χειρίσιμα από την κυβέρνηση. Ηδη,
μάλιστα, από ορισμένες πηγές με-

ταδίδεται ότι όταν τεθούν επί τά-
πητος οι προβλέψεις για το 2018,
από την κυβέρνηση θα ζητηθεί ένα
μέρος των μέτρων να τεθεί σε εφαρ-
μογή από την πρώτη του επόμενου
έτους και όχι από το 2019. Παράλ-
ληλα, με τη διαπραγμάτευση σε
εξέλιξη θα καταστεί ορατό ότι τα
μέτρα και αντίμετρα που θα συμ-
φωνηθούν και θα πρέπει να νομο-
θετηθούν από τις κοινοβουλευτικές
ομάδες των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ δεν
θα έχουν ουδέτερο δημοσιονομικό
αποτέλεσμα, αλλά θα είναι ισόποσα,
μόνον εάν εκτιμηθεί ότι η χώρα εί-
ναι σε θέση να επιτύχει πρωτογενή
πλεονάσματα πολύ πάνω από το
3,5%. Σε διαφορετική περίπτωση
οι απώλειες σε εισοδήματα θα είναι
μεγάλες.

Επίσης, εκφράζονται έντονοι φό-
βοι ότι το «μείγμα» των μέτρων
που θα συμφωνηθεί θα πλήξει τα
χαμηλότερα κοινωνικά στρώματα,
που η κυβέρνηση είχε επιχειρήσει
να διατηρήσει αλώβητα από τη φο-
ροκαταιγίδα και τις περικοπές συν-
τάξεων της τελευταίας διετίας, ευελ-
πιστώντας πως θα δημιουργήσει
μια σταθερή εκλογική βάση. Οπως
αναφέρεται χαρακτηριστικά, εάν
ισχύσει ότι θα πρέπει να υπάρξουν
έσοδα της τάξης του 0,75% από το
αφορολόγητο και ισόποσα κονδύλια
από την προσωπική διαφορά στις
συντάξεις, το κόστος για τους ασθε-
νέστερους θα είναι μεγάλο.

Ενδεικτικά, σύμφωνα με υπολο-
γισμούς, εάν παράλληλα ισχύσουν
ορισμένες μειώσεις στη φορολογική

κλίμακα για φυσικά πρόσωπα και
επιχειρήσεις το αφορολόγητο θα
πρέπει να πέσει κάτω από τις 6.000
ευρώ, προκειμένου να εξοικονο-
μηθεί 0,75% του ΑΕΠ.

Αντιστοίχως, στο μέτωπο του
ασφαλιστικού θα πρέπει ή να προ-
βλεφθεί οριζόντια μείωση της τάξης
των 40-50 ευρώ σε όλους τους νυν
συνταξιούχους, ή να υπάρξουν
πολύ μεγαλύτερες περικοπές στις
συντάξεις από ένα ύψος και πάνω.
Τέλος, σε πολιτικό επίπεδο, εάν ο
κ. Τσίπρας ολοκληρώσει τη συμ-
φωνία με τους εταίρους για προ-
νομοθέτηση των μέτρων με έναρξη
ισχύος την 1η Ιανουαρίου του 2019,
επί της ουσίας θα αυτοακυρωθεί
ως μελλοντική αντιπολίτευση. Και
τούτο, γιατί η κυβέρνηση που θα
προκύψει από τις επόμενες εκλογές
επί της ουσίας θα κληθεί να εφαρ-
μόσει τα μέτρα που θα έχουν νο-
μοθετηθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους
ΑΝΕΛ.

Υπ’ αυτό το πρίσμα, στελέχη των
κομμάτων της αντιπολίτευσης εκτι-
μούν πως με τη συμφωνία στο Eu-
rogroup o κ. Τσίπρας απλά κέρδισε
χρόνο και έβαλε στον «πάγο» τo
κλίμα πλήρους αβεβαιότητας στο
πεδίο της οικονομίας και τα σενάρια
περί Grexit.

Ομως, το κατά πόσον τον συμ-
φέρει πραγματικά να ολοκληρώσει
τη διαπραγμάτευση, αναλαμβά-
νοντας και το επακόλουθο πολιτικό
κόστος θα το σταθμίσει τις εβδο-
μάδες που έρχονται, με όλα τα εν-
δεχόμενα ανοικτά στο τραπέζι.

<<<<<<

Οι υπολογισμοί, 
οι μειώσεις και ο φόβος
πως οι εκπρόσωποι 
των δανειστών θα ανοί-
ξουν επιπλέον θέματα.

Το πανηγυρικό κλίμα κρύβει μεγάλη ανησυχία
Πίσω από τις κλειστές πόρτες του Μαξίμου, ο Αλέξης Τσίπρας και η κυβέρνηση ετοιμάζονται για μια σύνθετη πραγματικότητα

Ο Αλέξης Τσίπρας αναμένει «στροφή» της οικονομίας, ώστε να ανακτήσει
δυνάμεις και να δώσει με αξιώσεις την επόμενη εκλογική μάχη, πιθανότατα
εντός του 2018.

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Την επομένη της συνεδρίασης του
Eurogroup κορυφαίο στέλεχος της
Ν.Δ. –αναφερόμενο στα επερχόμενα
μέτρα– κατηγόρησε την κυβέρνηση
ότι κρύβει «τον ελέφαντα στην ντου-
λάπα». Στην πραγματικότητα, στον
τρίτο όροφο της Πειραιώς εκτιμούν
ότι πρόκειται για τον «ελέφαντα
στο δωμάτιο» – ένα ζήτημα που
όλοι κάνουν ότι δεν βλέπουν, αλλά
κανένας δεν μπορεί να αγνοήσει.
Ο γνωστός ιδιωματισμός δεν αφορά
μόνο τα μέτρα στα οποία συνομο-
λογεί η κυβέρνηση υποκρινόμενη
ταυτόχρονα ότι δεν υπάρχουν, αλλά
στην πεποίθηση ότι όσο πολιτικό

χρόνο κι αν καταφέρει να κερδίσει
ο Αλέξης Τσίπρας, δεν πρόκειται
να επαναφέρει το ελληνικό τρένο
σε ράγες κανονικότητας, ούτε να
αναστρέψει την πολιτική φθορά
του ιδίου και της κυβέρνησής του.

Την πεποίθηση ότι η παρούσα
κυβέρνηση θα αποδοκιμαστεί ακό-
μη κι αν ολοκληρώσει κάποια στιγ-
μή τη συμφωνία, καθώς το αντι-
ΣΥΡΙΖΑ κλίμα που διαμορφώνεται
στην κοινωνία δεν θα αναστραφεί,
έχει εδραιώσει ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης. Γι’ αυτό και ανεξάρτητα από
το αν η κυβέρνηση θα καταλήξει
τελικά σε συμφωνία με τους δανει-
στές ή όχι, δεν σκοπεύει ούτε να
επιβραδύνει αντιπολιτευτικές στρο-

φές ούτε να κάνει πίσω από το αί-
τημά του για εκλογές. Ο ίδιος, άλ-
λωστε, θεωρεί ότι οι λόγοι δεν έχουν
εκλείψει. Αντιθέτως. Οταν τον πε-
ρασμένο Μάρτιο διέβη τον Ρουβί-
κωνα και ζήτησε εκλογές, το αίτημα
δεν είχε συνδεθεί με την πορεία
της αξιολόγησης, αλλά με την εκτί-
μηση ότι όσο περισσότερο έμενε
η σημερινή κυβέρνηση, τόσο πε-
ρισσότερη ζημιά θα προξενούσε.

Σήμερα θεωρεί ότι έχει δικαιωθεί.
Οπως έλεγε στην «Κ» στενός συ-
νεργάτης του κ. Μητσοτάκη, «αν
είχαν γίνει εκλογές, δεν θα πλη-
ρώναμε σήμερα αυτό τον λογαρια-
σμό μέτρων». Το αίτημα, εξάλλου,
θύμιζε υψηλόβαθμη πηγή της Ν.Δ.,
«δεν ήταν ποτέ συνδεδεμένο με
την πορεία της αξιολόγησης», εξ
ου και δεν αναμένεται να εξαφα-
νιστεί από το προεδρικό λεξιλόγιο.
Και, πάντως, αναπροσαρμογές για
την ώρα στην αντιπολιτευτική τα-
κτική της Ν.Δ. δεν προβλέπονται,
πόσο μάλλον εφόσον το τοπίο της
συμφωνίας είναι θολό και ο ορί-
ζοντας της ολοκλήρωσής της ακόμα
πιο απροσδιόριστος.

Ο πρόεδρος της Ν.Δ. δεν σκοπεύει
να χαμηλώσει τους τόνους και, βέ-
βαια, ούτε να προσφέρει συναίνεση,
παρότι στην Πειραιώς εκτιμούν ότι
η κυβέρνηση ενδέχεται να θελήσει
να παγιδεύσει την αξιωματική αν-
τιπολίτευση κατά την ψήφιση των
«αντισταθμιστικών μέτρων» (των
περίφημων «καλών» μέτρων, σύμ-
φωνα με το Μέγαρο Μαξίμου), τα-
κτική που είχε ακολουθήσει και με
το βοήθημα προς τους χαμηλοσυν-
ταξιούχους τον περασμένο Δεκέμ-
βριο. Βέβαια, όλ΄αυτά είναι ακόμη
πρόωρα.

Ο τρίτος όροφος της Πειραιώς

επαναλαμβάνει ότι δεν προτίθεται
να ψηφίσει δημοσιονομικά μέτρα,
δεν θα τηρήσει, όμως, την ίδια στά-
ση στα διαρθρωτικά. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, σπεύδει να υπενθυμίσει
ότι η πρόβλεψη για ισοδύναμα μέ-
τρα υπήρχε και στα προηγούμενα
μνημόνια, κάτι που η κυβέρνηση
σκοπίμως αποκρύπτει. Το ζητού-
μενο, άρα, «δεν ήταν να διασφαλίσει
το αυτονόητο, αλλά να μειώσει
τους δημοσιονομικούς στόχους»,
έλεγαν κύκλοι της Ν.Δ., θυμίζοντας
ότι αντί η κυβέρνηση να διεκδικήσει
χαμηλότερα πλεονάσματα, «απο-
δέχεται υψηλά πλεονάσματα για
μετά το 2018, νομοθετεί από τώρα
για να τα πετύχει και λέει ότι αν
επιτευχθούν οι στόχοι, τότε κάποια
βάρη θα μειωθούν». Η επισήμανση
δεν είναι ανεξάρτητη από τον προ-
βληματισμό που προκαλεί το γε-
γονός ότι η παρούσα κυβέρνηση

με τις καθυστερήσεις και τη δια-
πραγματευτική της τακτική υπο-
νομεύει και ναρκοθετεί εκ των προ-
τέρων και την επόμενη κυβέρνη-
ση.

Ηδη οι πρώτες αντιδράσεις της
Πειραιώς στον απόηχο του Euro-
group της Δευτέρας, για τα ακριβή
συμφωνηθέντα του οποίου επίσημη
ενημέρωση υπήρξε μόνο από διαρ-
ροή του Μαξίμου και όχι από το
ΥΠΟΙΚ –κάτι που η Πειραιώς έσπευ-
σε και δικαίως να υπογραμμίσει
δείχνοντας την «αφωνία» του Ευ-
κλείδη Τσακαλώτου– υποδεικνύουν
ότι η Ν.Δ. θα συνεχίσει στη λογική
της επίθεσης στην κυβέρνηση τόσο
για τη διαπραγμάτευση όσο και για
τα ανοικτά μέτωπα της καθημερι-
νότητας. Η κυρίαρχη αίσθηση στο
νεοδημοκρατικό επιτελείο είναι
ότι κυβέρνηση και δανειστές για
την ώρα απλά κέρδισαν χρόνο.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Πυκνώνουν τα τηλεφωνήματα με-
γάλων ξένων επενδυτικών κεφα-
λαίων και τραπεζών στο γραφείο
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Ανα-
ζητούν ενημέρωση για τις εξελίξεις
και ραντεβού. «Η διεθνής επεν-
δυτική κοινότητα φαίνεται να
εκτιμά πως ενδεχόμενη προσφυγή
στις εκλογές μπορεί να είναι μέρος
της λύσης για τη χώρα και όχι μέ-
ρος του προβλήματος», εξηγεί
στην «Κ» fund manager με συμ-
μετοχή σε αυτή την κινητικότητα.
Σε αυτό το πλαίσιο, την ερχόμενη
εβδομάδα ο αρχηγός της Ν.Δ. θα
συναντηθεί με περισσότερα από
είκοσι υψηλόβαθμα στελέχη ξένων
οίκων, έπειτα από δικό τους αίτημα
και αμερικανικής προέλευσης πρω-
τοβουλία. Και θα ακολουθήσουν
το επόμενο Σαββατοκύριακο και
άλλες συναντήσεις με διεθνείς πα-
ράγοντες των αγορών. Αλλωστε
μόλις πριν από λίγες ημέρες συ-
ναντήθηκε με τον διευθύνοντα
σύμβουλο για την Ευρώπη εμβλη-
ματικής αμερικανικής επενδυτικής
τράπεζας, που είδε και τον πρω-
θυπουργό.

Οι επαφές και η επικοινωνία
αυτή δεν είναι κάτι καινούργιο.
Εχουν προηγηθεί πολλές σε Λον-
δίνο και Νέα Υόρκη καθ’ όλο το
2016. Το ρόστερ των ξένων που
έχουν συναντήσει τον τελευταίο
χρόνο τον κ. Μητσοτάκη είναι
μεγάλο: BlackRock, Norges, Gold-
man Sachs, Deutsche Bank, Black-
stone, Pimco, Paulson, Brevan
Howard, Capital, Schroder, Soros,
KKR, Apollo, Monarch, Moore Ca-
pital, Wellington, TPG, York Ca-
pital, Anchorage Capital, Brook-
field, Canyon, Carmignac, Cen-
terbridge, Duet, Eaton Vance, Fa-
rallon, Fosun, Goldentree, ING
Bank, Invesco, King Street, Lan-
caster, Marathon, Oakhill, Perry
Capital και Spinnaker είναι μερικοί
μόνον από αυτούς που έχουν συμ-
μετάσχει σε παρουσιάσεις μικρό-
τερες ή μεγαλύτερες. Πολλοί έχουν
υψηλές θέσεις σε τράπεζες εισηγ-
μένες και ελληνικά ομόλογα· άλλοι
ενδιαφέρονται να δουν αν θα ανα-
δυθούν ευκαιρίες. Και όλοι ανη-
συχούν.

Ετσι, από τον Δεκέμβριο, οπότε

και η δεύτερη αξιολόγηση δεν
έκλεισε, παρά τις περί του αντι-
θέτου διαβεβαιώσεις της κυβέρ-
νησης, έχει κλιμακωθεί έντονα η
στροφή της προσοχής των αγορών
σε αυτόν που αντιμετωπίζεται de
facto ως ο επόμενος διαχειριστής
της τύχης της χώρας.

Οι απαντήσεις
Τι κρατούν όλοι αυτοί οι δια-

χειριστές από τις απαντήσεις που
λαμβάνουν στις επαφές τους αυτές;
«Αρέσει η ιδέα ενός εθνικού σχε-
δίου για την οικονομία πέρα από
αυτά που επιτάσσουν τα μνημό-
νια». Ενός σχεδίου με ισχυρή ιδιο-
κτησία από την κυβέρνηση, που
περιλαμβάνει την αποκατάσταση
της αξιοπιστίας της χώρας και την
αλλαγή του μείγματος της δημο-
σιονομικής πολιτικής. Το τρίπτυχο

λιγότεροι φόροι, λιγότερες δαπάνες
και πιο αποτελεσματικό κράτος
είναι ασφαλώς ευπρόσδεκτο στο
ακροατήριο αυτό.

Μπορεί να υπάρξουν παρεμβά-
σεις και πολιτικές ώστε να εκδη-
λωθεί το «αναπτυξιακό σοκ» που
επαγγέλλεται η Ν.Δ. διερωτώνται
αρκετοί; «Εάν τα περί προώθησης
των μεταρρυθμίσεων σε αγορές
προϊόντων και υπηρεσιών, περί
επιτάχυνσης των ιδιωτικοποιήσε-
ων και αξιοποίησης της δημόσιας
περιουσίας και περί παρεμβάσεων
στο θεσμικό πλαίσιο της επιχει-
ρηματικότητας προκειμένου αυτό
να γίνει πιο φιλικό στην ανάπτυξη,
που προτάσσει ο επικεφαλής της
Ν.Δ., υλοποιηθούν με ταχύτητα,
τότε πράγματι μπορεί να ζωντα-
νέψει η οικονομία», αναφέρει στέ-
λεχος ξένου επενδυτικού οίκου.

Ο κ. Μητσοτάκης εμφανίζεται
τελικώς να έχει αποσπάσει την
προσοχή αυτού του απαιτητικού
κοινού.

Το Μαξίμου,
ο... ελέφαντας 
στο δωμάτιο
και η Ν.Δ.
Η βασική πεποίθηση του Κ. Μητσοτάκη
για την επόμενη μέρα της κυβέρνησης

Τι ρωτούν 
οι ξένοι επενδυτές
τον κ. Μητσοτάκη

Ο πρόεδρος της Ν.Δ. Κυριάκος Μητσοτάκης δεν σκοπεύει να χαμηλώσει
τους τόνους, ούτε βέβαια να προσφέρει συναίνεση στην κυβέρνηση.

<<<<<<

Την ερχόμενη
εβδομάδα, ο αρχηγός
της Ν.Δ. θα συναντήσει
περισσότερα από
είκοσι υψηλόβαθμα
στελέχη ξένων οίκων.

<<<<<<

Η ακριβή συμφωνία, 
η αφωνία Τσακαλώτου 
και η παράταση χρόνου 
για Αθήνα και δανειστές.
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Τον Φεβρουάριο του 2007, ο Βλαν-
τιμίρ Πούτιν έκλεψε την παράστα-
ση στην ετήσια διάσκεψη ασφα-
λείας του Μονάχου με την πολύ-
κροτη ομιλία του, όπου καυτηρίασε
τους νεοσυντηρητικούς της κυ-
βέρνησης Μπους χρεώνοντάς τους
την απόπειρα οικοδόμησης ενός
«μονοπολικού κόσμου». Δέκα χρό-
νια αργότερα, ο Ρώσος υπουργός
Εξωτερικών Σεργκέι Λαβρόφ ορα-
ματιζόταν από το ίδιο βήμα, το πε-
ρασμένο Σαββατοκύριακο, την οι-
κοδόμηση μιας νέας, «μετα-δυτι-
κής» παγκόσμιας τάξης. Αν και ο
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου Ντόναλντ Τουσκ δήλωσε,
παραφράζοντας τον Μαρκ Τουέιν,
ότι «οι φήμες περί θανάτου της
Δύσης είναι άκρως υπερβολικές»,
οι πάντες αναγνωρίζουν ότι η απει-
λή ενός ιστορικού διαζύγιου ανά-
μεσα στις δύο πλευρές του Ατλαν-
τικού είναι πραγματική. Καταλυ-

τικό ρόλο παίζει όχι τόσο ο Βλαν-
τιμίρ Πούτιν όσο ο Ντόναλντ
Τραμπ, τον οποίο ο ίδιος ο Τουσκ
είχε χαρακτηρίσει νωρίτερα «υπαρ-
ξιακή απειλή» για την Ε.Ε.

Το ΝΑΤΟ είναι «παρωχημένο»,
το Brexit «φανταστικό», η Ε.Ε.
«όχημα της Γερμανίας». Οι καται-
γιστικές δηλώσεις του νέου Αμε-
ρικανού προέδρου ερμηνεύτηκαν
στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες ως
προανάκρουσμα εμπορικού πολέ-
μου και πολιτικής αποξένωσης.
Αυτές τις ανησυχίες προσπάθησαν
να διασκεδάσουν στο Μόναχο ο
αντιπρόεδρος των ΗΠΑ Μάικ Πενς
και ο υπουργός Αμυνας Τζιμ Μάτις,
δύο εκπρόσωποι του πολιτικού
και στρατιωτικού κατεστημένου
που διαφοροποιούνται από πολλές
αμφιλεγόμενες θέσεις του προ-
ϊσταμένου τους. Το αποτέλεσμα
ήταν μάλλον απογοητευτικό.

Η ανταποκρίτρια της Washing-
ton Post μετέδωσε ότι, ακούγοντας
τις «κοινοτοπίες» Πενς περί ακα-

τάλυτων δεσμών ΗΠΑ-Ευρώπης,
ένας εκ των συμμετεχόντων στη
διάσκεψη της ψιθύρισε: «Ολα αυτά
ισχύουν μέχρι το επόμενο Τweet»
του Ντόναλντ Τραμπ. «Ο Πενς μας
μίλησε λες και απευθυνόταν σε
παιδιά: “Σας αγαπάω, σας αγαπάω”,
αλλά καμία ουσία», εξεμάνη ο
πρώην γενικός γραμματέας του
ΝΑΤΟ Χαβιέρ Σολάνα.

Oύτε μία φορά...
Από την πλευρά του, ο Γάλλος

υπουργός Εξωτερικών Ζαν-Μαρκ
Ερό εξέφρασε τη δυσφορία του
επισημαίνοντας ότι «σε ολόκληρη
την ομιλία του Τραμπ δεν εμφα-
νίζεται ούτε μία φορά η Ε.Ε.». Αλ-
λωστε, πέρα από τις τετριμμένες
διπλωματικές αβρότητες, ο Πενς
ταυτίστηκε με τη σκληρή γραμμή
Τραμπ, τονίζοντας ότι «η υπομονή
των Ηνωμένων Πολιτειών εξαντ-
λείται» και ότι η Αμερική θα μειώσει
τη συμμετοχή της στο ΝΑΤΟ εάν
οι Ευρωπαίοι δεν αυξήσουν τις

στρατιωτικές τους δαπάνες.
Οι πιο ψύχραιμοι αναλυτές ανα-

γνωρίζουν ότι ο Τραμπ είναι το
σύμπτωμα και όχι η αιτία των εν-
τεινόμενων προβλημάτων στις
διατλαντικές σχέσεις. Ηδη το 1998,
επί προεδρίας Κλίντον, η επιτροπή
οικονομικών υποθέσεων της Γε-
ρουσίας είχε ανοίξει συζήτηση για
το ενδεχόμενο απόσυρσης της
Βρετανίας από την Ε.Ε. και ένταξής
της στη NAFTA (ΗΠΑ - Καναδάς -
Μεξικό). Η πρόταση είχε αρκετούς
υποστηρικτές στους Ρεπουμπλι-
κανούς και λιγότερη στους Δημο-
κρατικούς, σε μια εποχή που το
ευρώ βρισκόταν στα σκαριά και
τμήματα των αμερικανικών ελίτ
έβλεπαν την Ε.Ε. ως επικίνδυνο
ανταγωνιστή.

Στη Βρετανία, η Μάργκαρετ Θά-
τσερ και η ευρωσκεπτικιστική
ομάδα των Συντηρητικών υιοθε-
τούσαν αυτή την ιδέα. Πέντε χρό-
νια αργότερα, οι νεοσυντηρητικοί
του Μπους, θορυβημένοι από την

αντίθεση Γερμανίας και Γαλλίας
στον πόλεμο του Ιράκ, έπαιξαν
ανοιχτά το χαρτί του διχασμού
της Ε.Ε. ανάμεσα σε «παλιά» και
«νέα» Ευρώπη. Οσο για τον Μπα-
ράκ Ομπάμα, μπορεί να ήταν ο πιο
δημοφιλής, στην Ευρώπη, πρό-
εδρος της Αμερικής μετά τον Τζον
Κένεντι, αλλά υπήρξε και εκείνος
που μετέφερε το κέντρο βάρους
της αμερικανικής στρατιωτικής
παρουσίας από τον Ατλαντικό στον
Ειρηνικό, πιέζοντας ταυτόχρονα
τους Ευρωπαίους να αυξήσουν τις
στρατιωτικές τους δαπάνες.

Επί ημερών Ομπάμα ναυάγησε
η διατλαντική συμφωνία ελευθέρου
εμπορίου ΤΤΙΡ και ξέσπασε ακή-
ρυκτος εμπορικός πόλεμος, με τους
Αμερικανούς να επιβάλλουν τε-
ράστια πρόστιμα στη Volkswagen
και την Deutsche Bank (16,5 και
14 δισ. δολάρια αντίστοιχα) και
τους Ευρωπαίους να ανταποδίδουν
τα ίσα στην Apple και την Google.
Γεγονός παραμένει ότι επί Ντό-

ναλντ Τραμπ τα προϋπάρχοντα
προβλήματα στις διατλαντικές
σχέσεις βαίνουν προς επιδείνωση,
καθώς ο νέος Αμερικανός πρό-
εδρος δεν διστάζει να πριμοδοτεί
ανοιχτά αντιευρωπαϊκές ή και
ακροδεξιές δυνάμεις, και μάλιστα
σε μια χρονιά κρίσιμων εκλογικών
αναμετρήσεων (Ολλανδία, Γαλλία,
Γερμανία, ίσως και Ιταλία). Σε
αυτό το φόντο κερδίζουν έδαφος
–στο Βερολίνο, στο Παρίσι και σε
άλλες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες–
οι φωνές που καλούν σε μια λυ-
τρωτική «φυγή προς τα εμπρός»,
με στενότερη ενοποίηση της Ε.Ε.
στα πεδία της κοινής άμυνας,
αλλά και της οικονομίας. Προς
αυτή την κατεύθυνση κινείται
και η «Λευκή Βίβλος» που ετοιμάζει
ο πρόεδρος της Κομισιόν Ζαν-
Κλοντ Γιούνκερ και η οποία προ-
βλέπεται να δημοσιοποιηθεί τον
Μάρτιο, με αφορμή την 60ή επέ-
τειο της ιδρυτικής Συνθήκης της
Ρώμης.

Η Ε.Ε. απέναντι στην πρόκληση Τραμπ 
Τραυματισμένη από το Brexit, αναζητεί μια σωτήρια φυγή προς τα εμπρός, με μεγαλύτερη ενοποίηση σε οικονομία και ασφάλεια

<<<<<<

Το παρασκήνιο στη διά-
σκεψη ασφαλείας του
Μονάχου και οι κορώνες
ακροδεξιών στην Ευρώπη.

Το ΝΑΤΟ είναι «παρωχημένο», το Brexit «φανταστικό», η Ε.Ε. «όχημα της Γερμανίας». Οι καταιγιστικές δηλώσεις του νέου Αμερικανού προέδρου προ-
βληματίζουν τις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες ως προανάκρουσμα εμπορικού πολέμου και πολιτικής αποξένωσης.

Προς την Ευρώπη
των δύο ταχυτήτων

«Η Ευρωπαϊκή Ενωση είναι νεκρή,
απλώς δεν το γνωρίζει ακόμα»,
δήλωσε πρόσφατα η Μαρίν Λεπέν,
ηγέτις του ακροδεξιού κόμματος
της Γαλλίας. Τα περισσότερα μέσα
μαζικής ενημέρωσης έσπευσαν
να διαφωνήσουν μαζί της, αλλά
το ερώτημα κατά πόσον το 2017
θα είναι το τελευταίο έτος της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης απασχολεί αρ-
κετούς σήμερα. Οι Ευρωπαίοι ηγέ-
τες δείχνουν να περιμένουν καρ-
τερικά τον δήμιο για να την απο-
τελειώσει. Σε πολλές γωνιές της
Ευρώπης υπάρχει η αυξανόμενη
ανησυχία ότι το κύμα λαϊκισμού
είναι μη αναστρέψιμο. Η Γηραιά
Ηπειρος δείχνει κατακερματισμένη
από την αναθεωρητική Ρωσία, τον
Τραμπ και την αμερικανοκεντρική
πολιτική του, καθώς και την απο-
καρδιωτική ψήφο εξόδου της Βρε-
τανίας από την Ε.Ε. Ταυτόχρονα,
οι εκλογικές αναμετρήσεις στην
Ολλανδία, τη Γερμανία, τη Γαλλία,
την Τσεχία, πιθανότατα και την
Ιταλία, έχουν τη δυναμική να εν-
ταφιάσουν το μεταπολεμικό ευ-
ρωπαϊκό εγχείρημα.

Θα διαλυθεί λοιπόν η Ευρωπαϊκή
Ενωση το 2017; Μάλλον όχι. Με
τον ίδιο τρόπο που η πολιτική ελίτ
τυφλωμένη από αλαζονεία και
υπερβολική αισιοδοξία δεν θεώ-
ρησε καν πιθανό το ενδεχόμενο
του Brexit, έτσι και τώρα η απελ-
πισία και η μοιρολατρία δεν επι-
τρέπουν στους πολίτες να αντι-
ληφθούν την πλήρη εικόνα της
κατάστασης. Από ό,τι φαίνεται, η
Αμερική, για ακόμα μία φορά, θα
αποδειχθεί ο λυτρωτής της Ευρώ-
πης. Κάποιοι Ευρωπαίοι θεωρούν
θετικό το γεγονός της απομάκρυν-
σης του Ντόναλντ Τραμπ από τους

παραδοσιακούς συμμάχους της
χώρας του, ενώ άλλοι είναι φανα-
τικά εναντίον αυτής της αποστα-
σιοποίησης. Αμφότεροι πάντως
εμφανίζονται αγχωμένοι με όσα
έχουν δει κατά τον πρώτο μήνα
διακυβέρνησής του. Ο Τραμπ δεν
δείχνει να τρομάζει τους Ευρω-
παίους λόγω της θέλησής του να
χτίσει τείχη (άλλωστε οι Ευρωπαίοι
στον τομέα αυτό τον έχουν προ-
λάβει), ούτε επειδή τους ενθου-
σιάζει η παγκοσμιοποίηση (πολλοί
εξ αυτών τη μισούν εξίσου). Τους
τρομάζει επειδή είναι ο πρόεδρος

του απολύτου χάους. Είναι ήρωας
από παιδικό παραμύθι, για την
ακρίβεια, εκείνος που ανέβηκε
στο άλογό του κι άρχισε να καλ-
πάζει προς όλες τις κατευθύνσεις
ταυτόχρονο.

Ο λόγος για τον οποίο ο Τραμπ
δείχνει να είναι ο σωτήρας της
Ευρώπης δεν είναι μόνο η αντι-
πάθεια που προκαλεί στη μεσαία
τάξη, η οποία παραδοσιακά απεχ-
θάνεται το ρίσκο, αλλά η ριζοσπα-
στικοποίηση των λαϊκίστικων κομ-
μάτων στην Ευρώπη μετά τη νίκη
του. Αρκετά πριν από τις αμερι-
κανικές εκλογές τα κινήματα ήταν
σε άνοδο. Σε πολλές χώρες πέτυ-

χαν να προσελκύσουν ένα μεγάλο
αριθμό ψήφων, μετακινούμενα
προς το πολιτικό κέντρο. Κατέ-
στησαν έτσι μια βιώσιμη εναλλα-
κτική έναντι της καθεστηκυίας
τάξης. Η αντιευρωπαϊκή ρητορική
του Τραμπ όμως δεν ενισχύει τους
λαϊκιστές. Τα άκρα στην Ευρώπη
έγιναν πολύ πιο επιθετικά και αλα-
ζονικά, κάτι το οποίο μείωσε δρα-
ματικά τη βούληση των αναπο-
φάσιστων ψηφοφόρων να τα εμ-
πιστευθούν.

Επιπλέον, αυτό που καθιστά
το 2017 διαφορετικό έτος είναι
πως οι προσδοκίες του κόσμου
έχουν αλλάξει δραματικά. Τώρα
πια όχι μόνο είμαστε πεπεισμένοι
ότι και το αδιανόητο μπορεί να
υλοποιηθεί (Brexit, Ντόναλντ
Τραμπ), αλλά θεωρούμε σχεδόν
δεδομένο ότι θα συμβεί. Περιμέ-
νουμε τον Γκερτ Βίλντερς να γίνει
ο νέος πρωθυπουργός της Ολ-
λανδίας. Υποθέτουμε ότι η Μαρίν
Λεπέν θα είναι η νέα πρόεδρος
της Γαλλίας. Και μπορούμε να
φανταστούμε να λήγει η θητεία
της Αγκελα Μέρκελ στη Γερμανία.
Ολα αυτά δεν αποκλείεται να γί-
νουν.

Το πιθανότερο όμως είναι πως
δεν θα συμβούν. Η αποφυγή των
χειρότερων ίσως δώσει στην Ευ-
ρώπη την πολιτική ενέργεια που
χρειάζεται εναγωνίως. Αλλωστε η
Ιστορία μάς διδάσκει ότι, σε πε-
ριόδους κρίσης, η επιβίωση είναι
η ύστατη πηγή νομιμότητας. Ετσι
θα είναι η δυνατότητα της Ευρώπης
να επιβιώσει το 2017, παρά η ικα-
νότητά της για μεταρρυθμίσεις,
που ίσως πείσει τους Ευρωπαίους
ότι η ενότητα δεν έχει τελειώσει.

THE NEW YORK TIMES

Την επανεμφάνισή του στην πολι-
τική σκηνή πραγματοποίησε το
περασμένο Σαββατοκύριακο ο
πρώην πρωθυπουργός της Βρετα-
νίας, Τόνι Μπλερ, καλώντας τους
συμπατριώτες του «να ξεσηκω-
θούν», αναστέλλοντας την έξοδο
της Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή
Ενωση ή τροποποιώντας τους
όρους της. Μιλώντας στο ερευνη-
τικό ινστιτούτο του οικονομικού
πρακτορείου Bloomberg στο Λον-
δίνο, ο πρώην πρωθυπουργός πρό-
τεινε τη δημιουργία διακομματικού
κινήματος, με στόχο την ενημέρωση
του κοινού για το οδυνηρό κόστος
του Brexit.

Η αγωνία του Τόνι Μπλερ απο-
καλύπτει την ανησυχία του ευ-
ρωπαϊκού πολιτικού κατεστημένου
απέναντι στην ενίσχυση του εθνι-
κιστικού λαϊκισμού, τόσο στην
ευρωπαϊκή ήπειρο, όσο και στην
άλλη ακτή του Ατλαντικού.

Η ομιλία Μπλερ έγινε δεκτή με
οξύτατες επικρίσεις από στελέχη
των Εργατικών, που υπενθύμισαν
στον πρώην πρωθυπουργό την
άκαιρη στιγμή της παρέμβασής
του, καθώς αυτή πραγματοποιήθηκε
μία μόλις εβδομάδα πριν από τις
κρίσιμες επαναληπτικές εκλογές
στις περιφέρειες του Στόουκ-ον-
Τρεντ και του Κόουπλαντ. Στις πε-
ριφέρειες αυτές, το Εργατικό Κόμμα
διεξάγει αγώνα, ώστε να απομα-
κρύνει τους ψηφοφόρους από το
ξενοφοβικό, ευρωσκεπτικιστικό
Ukip και να τους πείσει ότι οι Ερ-
γατικοί είναι εξίσου προσηλωμένοι
στην ετυμηγορία της κάλπης του
δημοψηφίσματος.

Ο κ. Μπλερ, αγνοώντας κατάφω-
ρα τα μικροπολιτικά συμφέροντα
του κόμματος της αξιωματικής αν-

τιπολίτευσης, προσπαθεί στην
πραγματικότητα να συνταιριάξει
τις δύο μεγαλύτερες ανησυχίες του
βρετανικού φιλελεύθερου προοδευ-
τισμού: τις επιπτώσεις του Brexit
και εκείνες της αλλοπρόσαλλης και
απρόβλεπτης εξωτερικής πολιτικής
της κυβέρνησης Τραμπ στην Ουά-
σιγκτον.

Κατά τη διάρκεια συζήτησης στο
βρετανικό Κοινοβούλιο την περα-
σμένη εβδομάδα με αφορμή την
επικείμενη επίσημη επίσκεψη
Τραμπ στο Λονδίνο, βουλευτές των
Εργατικών άδραξαν την ευκαιρία

για να χαρακτηρίσουν από το βήμα
τον Τραμπ «κακομαθημένο και οξύ-
θυμο παιδί», «ρατσιστή και σεξι-
στή», «ανόητο και μισαλλόδοξο».
Ενταση πυροδότησε μάλιστα ο Ερ-
γατικός Πολ Φλιν, ο οποίος κατη-
γόρησε την πρωθυπουργό Τερέζα
Μέι ότι «εκπορνεύει τη βασίλισσα
Ελισάβετ στον Ντόναλντ Τραμπ».

Ψήφισμα το οποίο ζητεί από την
κυβέρνηση να ακυρώσει την επί-
σημη επίσκεψη Τραμπ στη Βρετα-
νία συγκέντρωσε μέσα σε λίγες
ημέρες 1,8 εκατομμύρια υπογραφές
Βρετανών πολιτών.

Η έκκληση Μπλερ για «ξεση-
κωμό» κατά του Brexit αποτελεί

συνολική καταδίκη του λαϊκισμού
και των «εύκολων γενικεύσεων».
Δεδομένης επομένως της διαφω-
νίας του πρώην πρωθυπουργού
με τη λαϊκίστικη πολιτική του
Τραμπ, ο Μπλερ εκτιμά ότι το Bre-
xit είναι ο σημαντικότερος και
πρωταρχικός κίνδυνος για τη Βρε-
τανία. Η έξοδος της χώρας από
την Ενωση μπορεί να απειλήσει
ακόμη και την «ειδική σχέση» με-
ταξύ Λονδίνου και Ουάσιγκτον.
Η αναδιάταξη των διπλωματικών
και αμυντικών συσχετισμών της
«μετα-Brexit» εποχής δεν είναι βέ-
βαιο ότι θα ευνοήσουν τη Βρετα-
νία, η οποία διαπιστώνει πρώτη
φορά μετά το τέλος του Ψυχρού
Πολέμου τη γεωπολιτική της αδυ-
ναμία, ιδιαίτερα απέναντι στην
αναβίωση του ρωσικού εθνικισμού.
Στην ομιλία του, ο Τόνι Μπλερ έθεσε
τον δάκτυλον εις τον τύπον των
ήλων, λέγοντας ότι το κεντρικό
πρόβλημα με το Brexit δεν έχει να
κάνει με το γεγονός ότι η Βρετανία
οφείλει τώρα να σκέφτεται μόνο
την έξοδό της από την Ευρωπαϊκή
Ενωση, αλλά με το ότι το Brexit
«μας εμποδίζει να σκεφτούμε οτι-
δήποτε άλλο». Η έκκληση Μπλερ
αποκαλύπτει, τέλος, στοιχεία της
βαθιά ουμανιστικής του σκέψης
και της επιρροής που έχει πάνω
του η χριστιανική του πίστη. Σε
αντίθεση με τη μαρξιστική Αριστε-
ρά, ο Μπλερ δεν πιστεύει στην ανα-
πόδραστη φύση των ιστορικών δυ-
νάμεων, πιστεύοντας βαθιά στην
ισχύ της ανθρώπινης θέλησης. Τα
γνωρίσματα αυτά προσδίδουν στον
πρώην πρωθυπουργό αίσθημα ευ-
θύνης, ενισχύοντας όμως παράλ-
ληλα την απαισιοδοξία του.

REUTERS

Το τέλος της Ε.Ε. το 2017; Η επιστροφή του Τόνι Μπλερ

Παρίσι, Βερολίνο και Βρυξέλλες
συμπίπτουν στην εκτίμηση ότι
απέναντι στη διπλή πρόκληση του
Brexit και του Τραμπ χρειάζεται
μια καινούργια ώθηση στο ευρω-
παϊκό σχέδιο, αν η Ε.Ε. δεν θέλει
να περιθωριοποιηθεί γεωπολιτικά
από τα «μεγα-κράτη» ΗΠΑ, Ρωσία
και Κίνα. Την περασμένη Δευτέρα,
ο Γάλλος πρόεδρος Φρανσουά
Ολάντ ανακοίνωσε τη σύγκλιση τε-
τραμερούς συνάντησης Γαλλίας,
Γερμανίας, Ιταλίας και Ισπανίας,
στις 6 Μαρτίου, στις Βερσαλλίες.
Αποστολή του άτυπου «διευθυντη-
ρίου» θα είναι η προετοιμασία της
πανηγυρικής Συνόδου Κορυφής
της Ε.Ε. που θα πραγματοποιηθεί
στις 25 Μαρτίου, με αφορμή την
επέτειο της Συνθήκης της Ρώμης.
Μέρκελ και Ολάντ έχουν ασπα-
σθεί την ιδέα της «Ευρώπης δια-
φόρων ταχυτήτων», έτσι ώστε η
βαθύτερη ενοποίηση του ευρω-
παϊκού πυρήνα να μην εμποδίζε-
ται από τις επιφυλάξεις χωρών της
Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώ-
πης. Στη γραμμή αυτή, για την
οποία οι δύο ηγέτες ήδη μας προ-
ϊδέασαν στην πρόσφατη σύνοδο
της Μάλτας, φαίνεται ότι έχει προ-
σχωρήσει και ο Ιταλός πρωθυ-
πουργός Πάολο Τζεντιλόνι. Στο
κέντρο των ζυμώσεων βρίσκεται η
ιδέα για σημαντική ενίσχυση της
κοινής ευρωπαϊκής άμυνας, κάτι
για το οποίο πάγια πίεζε η Γαλλία.
Ωστόσο, οι γνωστές ιστορικές
ευαισθησίες παίζουν πάντα τον
ρόλο τους. Πρόσφατη έρευνα
έδειξε ότι τα δύο τρίτα των Γερμα-
νών απορρίπτουν την αύξηση των
στρατιωτικών δαπανών. Το δεύτε-
ρο κρίσιμο ζήτημα αφορά τη με-
ταρρύθμιση της Ευρωζώνης. Ηδη
από το 2010, ο Βόλφγκανγκ Σόιμ-
πλε είχε ρίξει την ιδέα για ένα ευ-
ρωπαϊκό νομισματικό ταμείο, αυ-
τόνομο από το ΔΝΤ. Σήμερα, η
ιδέα επανέρχεται, με τη μορφή
της μετεξέλιξης του ESM και σε
συνδυασμό με τις τυπικά γαλλικές
προτάσεις για πολιτική διοίκηση
της Ευρωζώνης από τις εθνικές
κυβερνήσεις.
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Ε.Ε. και ΗΠΑ 
απέτυχαν 
στην Αίγυπτο
Μιλάει στην «Κ» η Νάνσι Οκάιλ

Συνέντευξη στον
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

«Η αποτυχία της αιγυπτιακής επα-
νάστασης δεν ήταν αναπόφευκτη»
δηλώνει στην «Κ» η Νάνσι Οκάιλ,
εκτελεστική διευθύντρια του Tahrir
Institute for Middle East Policy. Η
Αιγύπτια ακτιβίστρια, που θα είναι
εκ των ομιλητών την ερχόμενη εβδο-
μάδα στο Οικονομικό Φόρουμ των
Δελφών, σημειώνει ότι ο αιγυπτιακός
στρατός έδρασε ταχέως για να «θέσει
υπό ομηρία το εκκολαπτόμενο δη-
μοκρατικό κίνημα» στη χώρα της
και ότι η διεθνής κοινότητα, και ιδι-
αίτερα οι ΗΠΑ, «εστίαζαν στις δια-
δικασίες της δημοκρατίας, αγνοών-
τας το αντιδημοκρατικό πλαίσιο εν-
τός του οποίου αυτές οι διαδικασίες
λάμβαναν χώρα». H κ. Οκάιλ, ως
επικεφαλής του αμερικανικού ιν-
στιτούτου Freedom House στο Κάι-
ρο, βρέθηκε το 2012 κατηγορού-
μενη μαζί με άλλα 42 στελέχη ΜΚΟ
για υποκίνηση ανατρεπτικής δρα-
στηριότητας (είχε τότε τραβήξει
τα φώτα της διεθνούς δημοσιότητας
διαβάζοντας Οργουελ μέσα στο
κλουβί της στο δικαστήριο). Το
2013 καταδικάστηκε ερήμην –είχε
ήδη διαφύγει στις ΗΠΑ– σε πεν-
ταετή κάθειρξη. Ως σήμερα δεν
έχει τη δυνατότητα να επιστρέψει
στην Αίγυπτο, όπου ζουν τα δύο
της παιδιά. «Τόσο η Ε.Ε. όσο και οι
ΗΠΑ απέτυχαν να στηρίξουν την
αιγυπτιακή επανάσταση και την
αραβική άνοιξη», σύμφωνα με την
Οκάιλ. Μετά την αρχική σύγχυση,
οι κυβερνήσεις της Δύσης «στρά-
φηκαν ξανά γρήγορα στην παλιά,
συμβατική εξωτερική πολιτική ως
προς τη Μέση Ανατολή, βάσει της
οποίας όποιος κατέχει την εξουσία
τυγχάνει στήριξης, ανεξαρτήτως
πόσο αντιδημοκρατικά συμπερι-
φέρεται. Αυτό βασίστηκε στο
εσφαλμένο αξίωμα ότι οι εξελίξεις
στην εσωτερική πολιτική δεν πρέ-
πει να επηρεάζουν τις διεθνείς
σχέσεις. Συνέχισαν να δίνουν προ-
τεραιότητα στις κυβερνήσεις επί
της κοινωνίας των πολιτών».

Εν μέρει ως αποτέλεσμα, στην
Αίγυπτο «οι θεσμοί του κράτους
αντιστέκονταν σε κάθε είδους με-
ταρρύθμιση, τα σώματα ασφαλείας
συνέχιζαν τη βάναυση συμπερι-
φορά τους και το δικαστικό σύστη-
μα ήταν συνένοχο, καθώς τους προ-
στάτευσε από οποιαδήποτε πραγ-
ματική λογοδοσία». Ετσι περιγράφει
η Οκάιλ την κατάσταση στην Αί-
γυπτο κατά τη μεταβατική, «δημο-
κρατική» περίοδο μεταξύ των κα-
θεστώτων Μουμπάρακ και Σίσι.
Οσο για το σημερινό καθεστώς,
χαρακτηρίζεται από «μέτρα κατα-
στολής άνευ προηγουμένου».

Παρ’ όλα αυτά, η ίδια δεν χάνει
την ελπίδα της. Η αποτυχία μιας
δημοκρατικής επανάστασης, το-
νίζει, «δεν είναι ποτέ οριστική.
Παρά την καταπίεση που βιώνουν,
πολλοί βρίσκουν τρόπους να αν-
τισταθούν, να οργανωθούν και να
συλλογιστούν σχετικά με τα λάθη
του παρελθόντος». Αλλωστε, η εμ-

πειρία της στην Αίγυπτο τη δίδαξε
ότι «συχνά υπερτονίζεται η επιρροή
του ξένου παράγοντα» και ότι «η
δυναμική των πραγμάτων στο εσω-
τερικό θα πάρει τελικά τον δρόμο
της» – παρά το πρόσφατο πισω-
γύρισμα. Για την Οκάιλ, δεν υπάρχει
κάποια θεμελιώδης αντίφαση με-
ταξύ ενός δημοκρατικού πολιτεύ-
ματος και ενός ισλαμιστικού κόμ-
ματος εξουσίας. Αυτό που έχει υπέρ-
τατη σημασία, εξηγεί, είναι οι κα-
νόνες του παιχνιδιού. «Αν υπάρχει
πραγματικό κράτος δικαίου, αμε-
ρόληπτα εφαρμοζόμενο, θα μπο-
ρούσαν οι ισλαμιστές να δράσουν
σε ένα δημοκρατικό πλαίσιο», ση-
μειώνει. Στην πράξη, οι ισλαμιστές
και άλλοι ιδεολογικά άκαμπτοι πο-
λιτικοί παίκτες «επιβάλλουν τα δόγ-
ματά τους όταν αποκτήσουν την
εξουσία, με αποτέλεσμα το δημο-
κρατικό πλαίσιο εντός του οποίου
αναρριχήθηκαν να μην επιβιώνει
της διακυβέρνησής τους».

Ανάδειξη ντόπιων φωνών
Το Tahrir Institute for Middle

East Policy, με έδρα την Ουάσιγκτον,
έχει σκοπό, όπως λέει, «την ενη-
μέρωση και την παροχή συμβουλών
τόσο στους διαμορφωτές πολιτικής
όσο και στην κοινή γνώμη για τις
εξελίξεις στη Μέση Ανατολή». «Με
το έργο μας», εξηγεί, «επαναβεβαι-
ώνουμε ότι η ασφάλεια, η οικονο-
μική ευημερία και η προστασία
των δικαιωμάτων και των ελευθε-
ριών πρέπει να είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένες». Το στοιχείο που κάνει
το ινστιτούτο να ξεχωρίζει από
άλλα που ασχολούνται με τη Μέση
Ανατολή, σημειώνει, είναι «η έμ-
φαση που δίνουμε στην ανάδειξη
φωνών από την περιοχή», μέσω
fellowships, άρθρων γνώμης και
της συμμετοχής τους σε συνέδρια
και άλλες εκδηλώσεις στην αμερι-
κανική πρωτεύουσα.

<<<<<<<

Αν υπάρχει πραγματικό
κράτος δικαίου, αμερό-
ληπτα εφαρμοζόμενο, θα
μπορούσαν οι ισλαμι-
στές να δράσουν σε ένα
δημοκρατικό πλαίσιο.

Επτά μικροί εξωπλανήτες, οι οποίοι
έχουν μεγάλες ομοιότητες με τη
Γη, ανακαλύφθηκαν γύρω από ένα
σχετικά κοντινό και αχνό άστρο
σε απόσταση περίπου 40 ετών φω-
τός, στον Αστερισμό του Υδροχόου.
Τουλάχιστον τρεις από αυτούς
τους εξωπλανήτες μπορεί να έχουν
ωκεανούς νερού στην επιφάνειά
τους, συνεπώς θεωρούνται ιδανικοί
«στόχοι» για την αναζήτηση εξω-
γήινης ζωής στο μέλλον. Ηδη το
διαστημικό τηλεσκόπιο Hubble
ερευνά τις ατμόσφαιρες γύρω τους.
Το εν λόγω σύστημα διαθέτει τον
μεγαλύτερο αριθμό πλανητών με
μέγεθος παρόμοιο της Γης, που
θα μπορούσαν να φιλοξενούν υγρό
νερό και άρα ζωή, που έχουν ποτέ

βρεθεί. Η Αμερικανική Διαστημική
Υπηρεσία (NASA) θεώρησε αρκετά
σημαντικό το γεγονός για να το
προβάλει σε συνέντευξη Τύπου
την περασμένη Τετάρτη. Το άστρο
είναι ένας πολύ ψυχρός ερυθρός
νάνος με την ονομασία Trappist-
1, με μέγεθος μόλις το 8% του
Hλίου μας και οριακά μεγαλύτερο
του πλανήτη Δία, ενώ η φωτεινό-
τητά του είναι μόλις το 0,05% του
Hλίου. Από τους επτά εξωπλανήτες,
οι έξι βρίσκονται στη ζώνη που
θα μπορούσε να φιλοξενεί ζωή,
με θερμοκρασίες που κυμαίνονται
από μηδέν έως 100 βαθμούς Κελ-
σίου, δηλαδή ανάλογες των θερ-
μοκρασιών της Γης και της Αφρο-
δίτης.

Επτά εξωπλανήτες σαν τη Γη
μπορεί να έχουν νερό, άρα ζωή

Η Αιγύπτια ακτιβίστρια Νάνσι Οκάιλ,
εκτελεστική διευθύντρια του Tahrir
Institute for Middle East, θα μιλήσει
στο Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών.

Οταν η Αγκελα Μέρκελ ανακοί-
νωσε την πρόθεσή της να διεκ-
δικήσει την τέταρτη κατά σειρά
θητεία της στη γερμανική καγ-
κελαρία, έμοιαζε αήττητη. Αυτό
όμως ήταν πριν από τρεις εβδο-
μάδες κι ενώ φαινόταν έτοιμη να
ισοφαρίσει το ρεκόρ του Χέλμουτ
Κολ ως του μακροβιότερου καγ-
κελαρίου της χώρας, αλλά σήμερα
τίποτα δεν είναι βέβαιο. Γιατί έκτο-
τε μια περιφερειακή φιγούρα από
το γερμανικό Σοσιαλδημοκρατικό
Κόμμα, ο Μάρτιν Σουλτς, εισήλθε
στην κούρσα και άλλαξε την προ-
διαγεγραμμένη έκβασή της.

Σε διάστημα λίγων ημερών, επέ-
δρασε σαν καταλύτης στις δημο-
σκοπήσεις και κατάφερε να πλη-
σιάσει την καγκελάριο σε από-
σταση αναπνοής. Συγκεντρώνει

υψηλότερα ποσοστά σε επίπεδο
αξιοπιστίας και δημοτικότητας.
Ξαφνικά διεξάγεται μια αληθινή
προεκλογική εκστρατεία στη χώρα
ενόψει των εκλογών του Σεπτεμ-
βρίου και οι Γερμανοί δοξάζουν
τον Θεό, επισημαίνει σε εκτενή
ανάλυσή του το περιοδικό Foreign
Policy.

Ο μέσος Γερμανός ξέρει τον
Σουλτς, τον 62χρονο καραφλό γε-
νειοφόρο από τη Ρηνανία με τα
βαρετά μεταλλικά γυαλιά, κυρίως
από την τηλεόραση και τις εμφα-
νίσεις του στο Ευρωκοινοβούλιο,
όπου έχτισε την καριέρα του. Πράγ-
ματι ολόκληρο το βιογραφικό του
είναι ανορθόδοξο: ο Σουλτς είναι
ο νεότερος γιος μιας καθολικής
εργατικής οικογένειας πέντε παι-
διών από την επαρχία Βίρσελεν,

λίγα χιλιόμετρα από τα ολλανδικά
και τα βελγικά σύνορα. Εγκατέ-
λειψε ένα από τα καλά γυμνάσια
της χώρας για να αποτολμήσει
σταδιοδρομία επαγγελματία πο-
δοσφαιριστή. Ηταν αμυντικός, αλ-
λά οι φιλοδοξίες του ανατράπηκαν
μετά τον τραυματισμό του στο γό-
νατο. Οι ήττες του και οι δαίμονές
του τον οδήγησαν στην κατάχρη-
ση αλκοόλ.

Κατάφερε όμως να ανασυγκρο-
τηθεί, έβαλε υποψηφιότητα για δή-
μαρχος και παρέμεινε στον θώκο
επί μία δεκαετία προτού εξασφα-
λίσει μια έδρα στην Ευρωβουλή.
Οι Σοσιαλδημοκράτες της Ρηνανίας
είχαν ήδη διαγνώσει κάτι ιδιαίτερο
όταν τον πήραν από το Βίρσελεν
και τον τοποθέτησαν στην κεντρική
πολιτική σκηνή των Βρυξελλών.
Εκείνη την περίοδο το Ευρωκοι-
νοβούλιο είχε ελάχιστη προβολή.
Ο Σουλτς όμως βγήκε για λίγο από
την αφάνεια το 2003, όταν συγ-
κρούστηκε με τον πρώην πρωθυ-
πουργό της Ιταλίας Σίλβιο Μπερ-
λουσκόνι, ο οποίος ήταν πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. Δεν
ήταν τόσο αυτό που είπε ο ίδιος
στον Μπερλουσκόνι όσο η απάν-
τηση που του έδωσε. «Ξέρω έναν
άνθρωπο στην Ιταλία που είναι πα-
ραγωγός μιας ταινίας για τα ναζι-
στικά στρατόπεδα συγκέντρωσης.
Θα ήθελα να σας προτείνω για τον
ρόλο του αρχηγού. Θα ήσασταν
ιδανικός». Πέρα από αυτό όμως ο
Σουλτς παρέμενε μάλλον άγνωστος
στο εσωτερικό της Γερμανίας. Το
2014 οδήγησε τους Ευρωπαίους
Σοσιαλδημοκράτες στη δεύτερη
θέση και χρίστηκε πρόεδρός τους.

Με συνηθισμένο επίθετο
Η άφιξή του στη Γερμανία ήταν

τόσο ξαφνική επειδή το κόμμα του
διέθετε ήδη έναν υποψήφιο καγ-
κελάριο, τον Ζίγκμαρ Γκάμπριελ.
Υπό την ηγεσία του, όμως, το κόμμα
πήγαινε από το κακό στο χειρότερο
και στις αρχές του 2017 είχε βυθι-
στεί στο 20%. Σε επίπεδο προσω-

πικότητας, ο Σουλτς είναι ο «αντι-
Μέρκελ». Είναι σόουμαν, λαϊκός,
παραστατικός, με έντονη ενσυναί-
σθηση. Πάνω από όλα είναι πρώην
αθλητής, πατέρας δυο παιδιών, «ο
άνθρωπος της διπλανής πόρτας».
Δεν είναι τυχαίο ότι υπάρχουν χι-
λιάδες «Μάρτιν Σουλτς» στη Γερ-
μανία, με δεδομένο ότι το επίθετο
Σουλτς είναι από τα πλέον συνη-
θισμένα επίθετα.

Σε αντίθεση με την πάντοτε εγ-
κρατή, εγκεφαλική Μέρκελ, ο
Σουλτς λέει ανοικτά τη γνώμη του.
Παράδειγμα, η υπομονετική απάν-
τηση της Μέρκελ στον πρόεδρο
Τραμπ, που ήταν χαρακτηριστική
του ύφους της και στην οποία θύ-
μισε τα ατομικά δικαιώματα και τη
Συνθήκη της Γενεύης. Αντιθέτως,
ο Σουλτς τον χαρακτήρισε ανεύ-
θυνο, απειλή για την δημοκρατία
και κατέληξε: «Ο Τραμπ δεν είναι
μόνο πρόβλημα για την Ε.Ε. αλλά
για ολόκληρο τον κόσμο». Η ενέρ-
γεια του Σουλτς είναι ένας ακόμη
παράγοντας που τον ξεχωρίζει από
τη Μέρκελ στο τέλος της τρίτης
κατά σειράς θητείας της. «Ο Σουλτς
είναι σκέτη αδρεναλίνη σε σύγκρι-
ση με τη Μέρκελ», ανέφερε Ευρω-
παίος αξιωματούχος. Μετά τη θλι-

βερή παραίτηση του Γκάμπριελ
στο Βίλι Μπραντ Χάους, την έδρα
των Σοσιαλδημοκρατών στο Βερο-
λίνο, ο Σουλτς όρμηξε στη σκηνή,
ενθουσιασμένος στην προοπτική
αναμέτρησής του με τη Μέρκελ
και επικράτησής του προκειμένου
τελικά να γίνει καγκελάριος. Ηταν
λες και όλη τη ζωή του περίμενε
ακριβώς αυτήν την ευκαιρία.

Η στρατηγική του Σουλτς δεν εί-
ναι να επιτεθεί ευθέως εναντίον
της Μέρκελ. Αυτό το κάνει η Ακρο-
δεξιά, με την Εναλλακτική για τη
Γερμανία. Ο Σουλτς λέει ότι θέλει
να κάνει τα πράγματα διαφορετικά,
αλλά όχι και τόσο. Οι Γερμανοί ψη-
φοφόροι είναι συντηρητικοί και,
παρόλο που η Μέρκελ δεν αποτελεί
κάτι νέο, οι περισσότεροι Γερμανοί
την εμπιστεύονται.

Αλλωστε, ο Σουλτς και η Μέρκελ
είναι πιθανό να κληθούν να συγ-
κυβερνήσουν και πάλι. Ολα τα ση-
μάδια συγκλίνουν στην ανανέωση
του μεγάλου συνασπισμού, εξέλιξη
που θα ήταν μάλλον θετική. Παρόλο
που ο Σουλτς παρουσιάζεται ως αν-
τι-Μέρκελ, ελάχιστα αποκλίνει από
τις κεντρώες θέσεις της στην πο-
λιτική.

FOREIGN POLICY, REUTERS

Τι θα έπρεπε να συμβεί για να εκλε-
γεί η Μαρίν Λεπέν πρόεδρος της
Γαλλίας; Μετά την εκλογή του Ντό-
ναλντ Τραμπ στις ΗΠΑ, καθώς και
το Brexit, το ενδεχόμενο αυτό δεν
μπορεί να αποκλεισθεί. Ως αρχηγός
του ακροδεξιού κόμματος, ο πα-
τέρας της Λεπέν, Ζαν-Μαρί, είχε
πλησιάσει αρκετά στην εκλογή
όταν το 2002 είχε καταφέρει να
προκριθεί στον δεύτερο γύρο των
προεδρικών εκλογών, κερδίζοντας
τον πρώην πρωθυπουργό Λιονέλ
Ζοσπέν. Το γεγονός ότι στον δεύ-
τερο γύρο όλοι οι πολιτικοί αρχηγοί
συνασπίστηκαν εναντίον του με
αποτέλεσμα να ηττηθεί με μεγάλη
διαφορά, καταδεικνύει ότι ανε-
ξάρτητα από το αποτέλεσμα του
πρώτου γύρου είναι σχεδόν αδύ-
νατον να κερδίσει τελικά η Λεπέν.

Παρ’ όλα αυτά, οι αντίπαλοι της
Λεπέν φαίνεται να υποχωρούν. Σε
δημοσκόπηση της προηγούμενης
εβδομάδας, η ηγέτις του ακροδε-
ξιού κόμματος είχε ανέβει στο
28%, ενώ οι βασικοί αντίπαλοί της,
Φρανσουά Φιγιόν και Εμανουέλ
Μακρόν, βρίσκονταν αρκετά πιο
πίσω με 20% και 18,5% αντίστοιχα,
ενώ ακολουθούσαν οι σοσιαλιστές
Μπενουά Αμόν και Ζαν-Λικ Με-

λανσόν με 13% έκαστος. Το στοι-
χείο αυτό είναι αρκετά ενδιαφέρον,
αφού αν οι δύο υποψήφιοι συνε-
νώνονταν θα συγκέντρωναν ένα
ποσοστό ικανό να πλησιάσει τη
Λεπέν. Οι δύο υποψήφιοι ξεκίνη-
σαν διάλογο προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Οι επικρατέστεροι αντίπαλοι της
Λεπέν, όμως, είναι ο Φιγιόν και ο

Μακρόν. Ο Φιγιόν ξεκίνησε την
προεκλογική εκστρατεία του δυ-
ναμικά κερδίζοντας το χρίσμα του
κόμματος των Ρεπουμπλικανών
από τον πρώην πρόεδρο Νικολά
Σαρκοζί. Μετά το σκάνδαλο με τις
αργομισθίες της συζύγου του, ωστό-
σο, το ποσοστό του Φιγιόν υπο-
χώρησε, αφού όπως παραδέχονται
και οι υποστηρικτές του, «δεν είναι

ελκυστικός, είναι απλά ό,τι καλύ-
τερο έχει απομείνει».

Ο Μακρόν, από την άλλη, είναι
εντελώς διαφορετικός. Εχοντας
μηδενική εμπειρία από εκλογικές
αναμετρήσεις διεξάγει μια εκστρα-
τεία, η οποία δεν τοποθετείται ούτε
δεξιά ούτε αριστερά, κάτι το οποίο
τον έκανε εξαιρετικά δημοφιλή.
Υπέρ του λειτουργεί επίσης η ανα-
κοίνωση του κεντρώου Φρανσουά
Μπαϊρού πως δεν θα είναι υποψή-
φιος και πως θα τον στηρίξει. Ομως
και ο Μακρόν έχει υποπέσει σε σο-
βαρά λάθη, τα οποία έχουν εξορ-
γίσει και δεξιούς και αριστερούς
ψηφοφόρους.

Στο πλαίσιο αυτό, η Λεπέν μοι-
άζει να μην απειλείται από κανέναν
στον πρώτο γύρο, εκτός από τον
ίδιο της τον εαυτό, που έχει απο-
δείξει ότι μπορεί να υποπέσει σε
σοβαρά λάθη: η γαλλική Δικαιο-
σύνη άρχισε επίσημη έρευνα εις
βάρος της διευθύντριας του πολι-
τικού γραφείου της, Κατρίν Γκρισέ,
στο πλαίσιο της έρευνας για τις ει-
κονικές θέσεις εργασίας που κά-
λυπταν στελέχη του Εθνικού Με-
τώπου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
και την κατάχρηση ευρωπαϊκών
κονδυλίων για την πληρωμή τους.

Πώς αναλύεται
η περίπτωση
Μάρτιν Σουλτς
στη Γερμανία
Είναι σόουμαν, λαϊκός, παραστατικός,
ακριβώς το αντίθετο από τη Μέρκελ

Kερδίζει συνεχώς έδαφος η Λεπέν
Οι δικαστικές περιπέτειές της και οι τελευταίες δημοσκοπήσεις για τις γαλλικές εκλογές

Ο μέσος Γερμανός ξέρει τον Mάρτιν Σουλτς, τον 62χρονο γενειοφόρο,
κυρίως από την τηλεόραση και τις εμφανίσεις του στο Ευρωκοινοβούλιο.

<<<<<<

Πάντως, οι Γερμανοί
ψηφοφόροι είναι συντη -
ρητικοί και οι περισσό -
τεροι εμπιστεύονται 
την Αγκελα Μέρκελ.

H Λεπέν μοιάζει να μην απειλείται από κανέναν στον πρώτο γύρο.
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Για ακόμη μία φορά στα τελευταία
χρόνια ο ΑΠΟΕΛ κατάφερε να
αφήσει άφωνη την ποδοσφαιρική
Ευρώπη με τα κατορθώματα του.
Ο νέος άθλος του, να αποκλείσει
την Αθλέτικ Μπιλμπάο των 97
εκατομμύριων ευρώ προϋπολογι-
σμό, μία από τις ιστορικότερες
ομάδες της Ισπανίας, δείχνει το
επίπεδο που έχει φτάσει η ομάδα
της Λευκωσίας. 

Ο ΑΠΟΕΛ καταφέρνει να δια-
κρίνεται σε τόσο ψηλό επίπεδο
στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις
γιατί έχει οργανωθεί στα πρότυπα
πολύ μεγάλων συλλόγων και ενί-
σχυσε το δυναμικό του με πολλούς

ποιοτικούς παίκτες που έχουν φι-
λοδοξίες και κυνηγούν με απίστευ-
το πάθος τις διακρίσεις. Με τους
συνεχόμενους άθλους του κέρδισε
τον σεβασμό του ευρωπαϊκού πο-
δοσφαίρου και την εκτίμηση ακό-
μα και των μεγαλύτερων συλλό-
γων. 

Ο νέος θρίαμβος βασίστηκε στο
ποδοσφαιρικό θράσος, στα τερά-
στια ψυχικά αποθέματα των πο-
δοσφαιριστών και το εξαιρετικό
πλάνο του Τόμας Κρίστιανσεν, ο
οποίος έβαλε τη σφραγίδα του στις
επιτυχίες της σεζόν που διανύουμε.
Πολύ σημαντική ήταν και η συν-
δρομή του κόσμου που δημιούρ-
γησε πολύ «καυτή» ατμόσφαιρα
και έδωσε ώθηση στους παίκτες. 

Στην επιτυχημένη συνταγή θα
πρέπει να προστεθεί και η καλή
δουλειά που γίνεται από την δι-
οίκηση της εταιρείας «ΑΠΟΕΛ Πο-
δόσφαιρο». Ο Πρόδρομος Πετρίδης
και οι συνεργάτες του κατάφεραν

να δώσουν στον ΑΠΟΕΛ ακόμα
μεγαλύτερο κύρος αναβαθμίζοντας
τον πλήρως οργανωτικά και φρον-
τίζοντας να ενισχυθεί με νέους
ποιοτικούς παίκτες. Έχουν πετύχει
την κυριαρχία στην Κύπρο και τη
σταθερή παρουσία στους ομίλους
των δύο ευρωπαϊκών διοργανώ-
σεων.  

Οι πρώτες μεγάλες επιτυχίες
ήρθαν το μακρινό 2002 με προ-
πονητή τον Ευγένιο Γκέραρντ. Η
επιτυχία που μεταμόρφωσε τον
ΑΠΟΕΛ ήταν η πρόκρισή του
στους ομίλους του Τσάμπιονς Λιγκ
το 2009. Ακολούθησε δύο χρόνια
αργότερα η μεγαλύτερη επιτυχία
του κυπριακού ποδοσφαίρου που
χαρακτηρίστηκε ως ένα από τα
μεγαλύτερα ποδοσφαιρικά «θαύ-
ματα», η πρόκρισή του στους «8»
της κορυφαίας διασυλλογικής διορ-
γάνωσης ως πρώτος σε ένα όμιλο
με τα μεγαθήρια Ζενίτ, Πόρτο και
Σαχτάρ, οι οποίες είχαν συνολικά
προϋπολογισμό μεγαλύτερο από
300 εκατομμύρια! Πριν αναμετρη-
θεί με τη «Βασίλισσα» του ευρω-
παϊκού ποδοσφαίρου Ρεάλ, απέ-
κλεισε τη φημισμένη Λιόν. 

Τη σεζόν 2013-14, ο ΑΠΟΕΛ
προκρίθηκε στους ομίλους του Γι-
ουρόπα Λιγκ. Την επόμενη περίο-
δο, 2014-15, συμμετείχε ξανά στους
ομίλους του Τσάμπιονς Λιγκ. Στην
περσινή σεζόν ήταν και πάλι στους
ομίλους του Γιουρόπα Λιγκ. Φέτος
ήταν και πάλι εντυπωσιακός. Πήρε
την πρώτη θέση στον όμιλό του,
κερδίζοντας δύο φορές τον Ολυμ-
πιακό Πειραιώς. Έφτασε πανάξια
στους «16» του Γιουρόπα Λιγκ κά-
νοντας για άλλη μια φορά την έκ-
πληξη και αποκλείοντας την ιστο-
ρική Αθλέτικ Μπιλμπάο η οποία
στόχευε στην κατάκτηση του Γι-
ουρόπα Λιγκ! 

Το «ονειρεμένο» ταξίδι των γα-
λαζοκιτρίνων θα έχει επόμενο
σταθμό τις Βρυξέλλες. Η γνωστή
στους Κύπριους ποδοσφαιρόφι-
λους, Άντερλεχτ, έχει προβάδισμα
στα προγνωστικά αλλά δεν είναι
και ό,τι χειρότερο θα μπορούσε
να τύχει στον ΑΠΟΕΛ. Οι παρα-
ληρούντες από ενθουσιασμό και
περηφάνια οπαδοί του ΑΠΟΕΛ
έχουν κάθε δικαίωμα να ονειρεύον-
ται. Ο δυνατός, ατσάλινος χαρα-
κτήρας της ομάδας τους, το μαχη-

τικό πνεύμα που τη διακρίνει, η
δυναμική που απέκτησε και η απί-
στευτη αυτοπεποίθησή της, επι-
τρέπουν και τα πιο τρελά όνειρα. 

Ναι, ο ΑΠΟΕΛ είναι άξιος, ο κα-
λύτερος πρεσβευτής του ποδο-
σφαίρου μας. Αυτό που κατάφερε
και πάλι, ν’ αγωνίζεται στις ευρω-

παϊκές διοργανώσεις Μάρτιο μήνα,
να έχει φτάσει τόσο μακριά, δείχνει
και το πόσο πολύ έχει μεγαλώσει
στα τελευταία χρόνια, κερδίζοντας
με τις επιτυχίες του και τον δυνατό
χαρακτήρα του, τον θαυμασμό,
την εκτίμηση και τον σεβασμό
των Ευρωπαίων και όχι μόνο.

ΑΠΟΨΗ Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Γιατί το project στην Ομόνοια πνέει τα λοίσθια
«H Ομόνοια ενημερώνει πως ο Νί-
κος Νταμπίζας βρίσκεται στην Κύ-
προ και αναλαμβάνει άμεσα τα κα-
θήκοντα που απορρέουν από τη θέ-
ση του Τεχνικού Διευθυντή». 
Ανακοίνωση της πρόσληψης του Νί-
κου Νταμπίζα, εκδοθείσα στις 31
Μαρτίου 2016. Μια νέα εποχή ξημέ-
ρωνε για την Ομόνοια. Ο κόσμος
έβλεπε για πρώτη φορά την επαγ-
γελματική στελέχωση του ποδο-
σφαιρικού τμήματος. Το project τέ-
θηκε σε εφαρμογή, με στόχο την
επάνοδο της Ομόνοιας στην κορυ-
φή. Επί μέρους στόχοι, η κατάκτηση
του κυπέλλου, η έξοδος στην Ευρώ-
πη μέσω πρωταθλήματος και το να

φεύγει ο κόσμος της Ομόνοιας γε-
μάτος από το γήπεδο μετά από κάθε
ματς. Δέκα μήνες μετά ο Τζον Κάρ-
βερ και το προπονητικό επιτελείο
αποχωρεί επισήμως υπό το βάρος
της λαϊκής κατακραυγής. Η Ομόνοια
είναι εκτός κυπέλλου, ενώ το πιθα-
νότερο είναι ότι δεν προλαβαίνει το
τρένο της Ευρώπης με τον οπαδό να
είναι πιο άδειος από ποτέ. Το pro-
ject πνέει τα λοίσθια. Οι λόγοι;
Η ανεξήγητη επιμονή του Νίκου
Νταμπίζα να μην ενισχύσει την ομά-
δα με κεντρικό αμυντικό. Το καλο-
καίρι έφερε τον Σάκη Παντελιάδη
που τον προόριζε και για αριστερό
κεντρικό μπακ. Ο Λουκάς Βύντρα

ήλθε στο… φεύγα των μετεγγρα-
φών. Σε προχωρημένη ηλικία, ενώ
καθόταν για καιρό και δεν έκανε
προετοιμασία. Με τα λάθη στην
άμυνα να φορτώνουν γκολ, ο Ελλα-
δίτης τεχνικός διευθυντής επέμενε
να μην προχωρά ούτε κατά την πε-
ρίοδο Ιανουαρίου στην απόκτηση
σέντερ μπακ, με τον Κάρι Αρνασον
να έρχεται στις 30 Ιανουαρίου μετά
από πίεση του Δ.Σ. «Θα ζήσω και θα
πεθάνω με τις απόψεις μου» είπε
σε συνέντευξή του ο Ελλαδίτης
στην εφημερίδα «Goalnews».
Έχοντας τον πλήρη έλεγχο των
πραγμάτων… αποφάσισε ότι η κατά-
κτηση του Κυπέλλου αποτελεί πιο

εφικτό στόχο από την έξοδο στην
Ευρώπη. Αυτός είναι λόγος που εί-
δαμε ενδεκάδες… αλχημιστικές στα
ματς με Απόλλωνα και ΑΕΚ στον Β΄
γύρο. Οι αλχημείες πληρώθηκαν
ακριβά στα δύο συγκεκριμένα ματς. 
Όταν η Ομόνοια ανακοίνωνε τον
Τζον Κάρβερ όλοι έμειναν απορη-
μένοι λόγω έλλειψης εμπειριών
στον πάγκο ως πρώτος προπονητής.
Δυστυχώς, οι εκτιμήσεις επαληθεύ-
τηκαν. Με την ελλειμματική διαχεί-
ριση των αγώνων, την επιμονή στη
διάταξη 4-4-2 που αχρήστευε τον
Δημήτρη Χριστοφή (η συγκεκριμέ-
νη διάταξη ασφαλώς δεν είναι
σκάρτη), καθώς και τις γενικότερες

αλχημείες στην ενδεκάδα. Αυτές
ήταν, κατά τις ενδείξεις, έμπνευση
του Νίκου Νταμπίζα που αποφάσισε
ποιος είναι ο εφικτός στόχος. Κοινή
η ευθύνη με δυσδιάκριτα τα όρια
του ποσοστού ευθύνης εκάστου.
Τρανό παράδειγμα αδυναμίας δια-
χείρισης των αγώνων η αλλαγή που
έκανε στο ματς με τον ΑΠΟΕΛ. Η
Ομόνοια έμεινε με 10 παίκτες και
αντί να κάνει αυτό που θα έκανε οι-
οσδήποτε προπονητής (να γεμίσει
το κέντρο) έβγαλε τον παίκτη με τα
περισσότερα τρεξίματα. Τον Τουρέ. 
Η παθητική στάση του Δ.Σ. συνέτει-
νε και αυτή. Η τυφλή υπακοή στον
Νίκο Νταμπίζα, τον αναγόρευσε σε

υπερπρόεδρο. Η στάση του Δ.Σ. συν-
δέεται με την οικονομική δυσκαμ-
ψία της ομάδας, την παραδοσιακή
φοβία που διαχρονικά διακατέχει τα
Δ.Σ. της Ομόνοιας, αλλά και την άρ-
νηση παραδοχής ότι ο συγκεκριμέ-
νος τεχνικός διευθυντής απέτυχε. 
Το αγωνιστικό είναι μια πτυχή. Η
αναγέννηση της ομάδας είναι το κύ-
ριο ζητούμενο. Αυτό περνά μέσα και
από το οικονομικό. Το οποίο έχει πι-
θανότητες να λυθεί όταν η Ομόνοια
τεθεί σε δομές μοντέλου σύγχρο-
νης διοίκησης που να παραπέμπει
στο εύρος του σωματείου. Το αν θα
λέγεται εταιρία λαϊκής βάσης είναι
το τελευταίο που ενδιαφέρει.
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Ο ΑΓΩΝΑΣ ΤΗΣ ΗΜΕΡΑΣ

Ισπανία - Πριμέρα Ντιβιζιόν

Ατλέτικο Μαδρ.

3,00

Ισοπαλία

3,40

Μπαρτσελόνα 

2,40

Κέρδισε τον σεβασμό και τον θαυμασμό 
Ο ΑΠΟΕΛ συνεχίζει να αφήνει άφωνη ολόκληρη την ποδοσφαιρική Ευρώπη με τα απίστευτα κατορθώματά του 

Επόμενο εμπόδιο η Αντερλεχτ 
Δεν ήταν άσχημη η κλήρωση της
φάσης των «16» που έγινε την Πα-
ρασκευή. Η κληρωτίδα έβγαλε ως
αντίπαλο του ΑΠΟΕΛ την Άντερλεχτ
Βελγίου. Ο πρώτος αγώνας με τους
Βέλγους θα διεξαχθεί στο ΓΣΠ στις
9 Μαρτίου και ο επαναληπτικός μια
εβδομάδα αργότερα στις Βρυξέλλες. 

Η Άντερλεχτ ιδρύθηκε το 1908
και από τότε μέχρι και σήμερα έχει
καταφέρει να καθιερωθεί ως η πιο
μεγάλη και επιτυχημένη ομάδα του
Βελγίου. Έδρα της Άντερλεχτ είναι
το Constant Vanden Stock στις Βρυ-
ξέλλες. Ένα γήπεδο χωρητικότητας
21.845 θέσεων στα ευρωπαϊκά παι-
χνίδια. Η Άντερλεχτ έχει καταφέρει
να κατακτήσει 33 πρωταθλήματα,
9 κύπελλα, 2 κυπελλούχων και το
UEFA CUP το 1983.

Στη φετινή χρονιά η Άντερλεχτ
ξεκίνησε την ευρωπαϊκή της πορεία
από τον 3ο προκριματικό γύρου του
Champions League. Εκεί αποκλεί-
στηκε από τη Ροστόφ καθώς εξήλθε
ισόπαλη 2-2 εκτός έδρας και έχασε
στην έδρα της με 0-3. Έτσι η Άν-
τερλεχτ βρέθηκε στο Europa League.

Εκεί απέκλεισε τη Σλάβια Πράγας
με δύο νίκες 3-0 και 0-3 εντός και
εκτός έδρας.

Στους ομίλους κληρώθηκε με
Σεντ- Ετιέν, Μάιντζ και Γκαμπάλα.
Τερμάτισε δεύτερη με 11 βαθμούς
πίσω από τους Γάλλους. Κατάφερε
να συγκεντρώσει 11 βαθμούς με
τρεις νίκες και δύο ισοπαλίες, ενώ
είχε μόλις μία ήττα. Στη φάση των
«32» απέκλεισε δύσκολα, στο τελευ-
ταίο λεπτό, τη Ζενίτ καθώς κέρδισε
εντός έδρας με 2-0 ενώ στη Ρωσία
έχανε με 3-0 μέχρι το 90΄, όμως ένα
τέρμα δευτερόλεπτα πριν από το
τέλος, της έδωσε την πρόκριση.

<<<<<<<

Ο ΑΠΟΕΛ έχει οργανω-
θεί στα πρότυπα πολύ 
μεγάλων συλλόγων και
ενίσχυσε το δυναμικό 
του με πολλούς ποιοτι-
κούς παίκτες που έχουν
φιλοδοξίες και κυνηγούν
με απίστευτο πάθος 
τις διακρίσεις. 

Ο νέος θρίαμβος βασίστηκε στο ποδοσφαιρικό θράσος, στα τεράστια ψυχικά αποθέματα των ποδοσφαιριστών και το εξαιρετικό πλάνο του Τόμας Κρίστιανσεν.

Η Άντερλεχτ είναι η πιο μεγάλη και
επιτυχημένη ομάδα του Βελγίου.
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Χαμένη ευαισθησία
Κατανοητή η απογοήτευση, η ένταση
και η μεγάλη πίεση. Απ’ εκεί και πέρα
όμως, ούτε μια κουβέντα, ούτε μια
γραμμή σε μια γραπτή ανακοίνωση, μια
ανάρτηση στα social media, για όλα
όσα έγιναν και προκάλεσαν τη διακοπή
του αγώνα στο Τσίρειο. Δεν ήταν κάτι
αναμενόμενο από ένα σωματείο, όπως
η Ομόνοια, με ξεκάθαρη την αντίθετη
πολιτική του προς τέτοιες ενέργειες,
αλλά και με ιδιαίτερη ευαισθησία σε
διάφορα «στραβά» του κυπριακού πο-
δοσφαίρου. Ευαισθησία η οποία εκ-
φράζεται συχνά με σημαντικές παρεμ-
βάσεις…

Ο… χασογκόλης παικταράς!
Κλασικό παράδειγμα κυπριακής νοο-
τροπίας η περίπτωση του Πιέρου Σωτη-
ρίου. Μέχρι και πριν από μερικούς μή-
νες χασογκόλη τον ανέβαζαν οι φίλοι
του ΑΠΟΕΛ, δεύτερη - τρίτη επιλογή
τον κατέβαζαν. Πόσα άκουσε ο ίδιος σε
κάποιες χαμένες του ευκαιρίες, άλλα
τόσα η διοίκηση που δεν βρήκε καλύτε-
ρό του και οι προπονητές που επέμε-
ναν να τον χρησιμοποιούν. Στο επίκεν-
τρο και πάλι ο Πιέρος Σωτηρίου. Άλλα-
ξε όμως το θέμα και έχει να κάνει με το
πόσα λεφτά θα πάρει ο ΑΠΟΕΛ από την
πώλησή του και πόσο δύσκολη θα είναι
η προσπάθεια αντικατάστασής του!

Κανιβαλισμός 
Η πρόσφατη τοποθέτηση στο fb από
τον πρώην πρόεδρο της Νέας Σαλαμί-
νας Ανδρέα Παρασκευά, έναν παρά-
γοντα πραγματικό εργάτη του ποδο-
σφαίρου, για πολλά και διάφορα που
ακούστηκαν για στελέχη της ομάδας
μετά την ήττα από τη Δόξα  είναι από-

πειρα  απάντησης στον κανιβαλισμό.
Καλά κάνει, αλλά ο κανιβαλισμός είναι
όπως τη βλακεία. Ανίκητος. 

Eτσι μέχρι τέλους
Το είπαν από την αρχή στην Ανόρθωση
πως θα δοθεί βάση στο αγωνιστικό
κομμάτι από τη στιγμή που επέστρεψε
ο Ανδρέας Παντελή και αυτό ακριβώς
συμβαίνει. Έγινε σημαντικό βήμα πρό-
κρισης στα ημιτελικά, οι μεταγραφές
ήδη προσφέρουν και ο κόσμος βγάζει
ενθουσιασμό στις αντιδράσεις του.
Όλα βάσει σχεδίου που λέμε.

Το τελευταίο...
Η πρόκριση επί της Μπιλμπάο φέρνει
και αναβολή στους αγώνες κυπέλλου
του ΑΠΟΕΛ με την ΑΕΛ, αφού είχαν
οριστεί στο διάστημα που πλέον οι
πρωταθλητές μας θα παίζουν στους
«16» του Europa League. Βέβαια, το
τελευταίο που νοιάζει τον ΑΠΟΕΛ αυτή
τη στιγμή είναι το πότε θα παίξει κύ-
πελλο.

Ούτε σε στημένα
Βλέπεις και ξαναβλέπεις το πρώτο
γκολ του Απόλλωνα στο ματς με την

Ομόνοια την περασμένη Τετάρτη και
νομίζεις ότι βλέπεις παιχνίδι Β΄ γκρουπ
στη Β΄ φάση του πρωταθλήματος. Εκεί
δηλαδή που οι σκηνοθέτες μιλώντας
απευθείας με την Ασία στήνουν το σκη-
νικό. Και όμως δεν υπάρχει ένα τέτοιο
ενδεχόμενο. Είναι μάλλον η ανυπαρξία
της δουλειάς του Κάρβερ και η ποιότη-
τα που διαθέτουν κάποιοι παίκτες της
Ομόνοιας. Αναχαιτίζει ο Σακέτι, πάει η
μπάλα στην περιοχή του Κρέσιτς και ο
Μάγκλιτσα σαν σε προπόνηση ανάμεσα
σε Καρλίτος, Βύντρα και Σοϊλέδη στο-
πάρει την μπάλα άνεση και τη στέλνει
εκεί που πρέπει.

Ο «τίγρης» ξέρει 
να μετρά 

Η εικόνα ήταν ιδανική για το άθλημα.
Πόσο μάλλον όταν είναι και ταλαιπω-
ρημένο όπως το δικό μας ποδόσφαι-
ρο. Το να βλέπεις ένα νέο γήπεδο γε-
μάτο κόσμο και τον ήλιο από πάνω να
παιχνιδίζει, σου δημιουργείται μια
όμορφη εντύπωση. Και κάθεσαι και
αναρωτιέσαι γιατί σ’ αυτό το μικρό νη-
σί να μην υπάρχουν και άλλες τέτοιες
εικόνες. 
Όπως και να έχει αυτό δεν είναι το θέ-

μα. Με την ΑΕΚ θέλουμε να ασχοληθούμε που μοιάζει μ’
ένα νέο φρούτο σ’ αυτό το ξερό περιβόλι του που δημι-
ούργησε/ οργώνει ο Κουτσοκούμνης και η παρέα του.
Έχουν να λένε ότι ο Τίγρης είναι πετυχημένος στα χρημα-
τοοικονομικά, διατηρώντας μάλιστα επιχειρήσεις μέχρι
τις ΗΠΑ. 
Ως τέτοιος μάλλον πολύ σωστά κοστολόγησε το κυπριακό
ποδόσφαιρο και τους αγώνες της ομάδας του. Ακόμη δη-
λαδή και σ’ ένα νέο γήπεδο, όπως η «Αρένα», ο κύπριος
οπαδός αυτό ακριβώς είναι το κόστος που πρέπει να πλη-
ρώνει, πέντε ευρώ (καλά για το Τσίρειο δεν μιλάμε, κανο-
νικά πληρώνεσαι σαν κασκαντέρ με κίνδυνο τη ζωή σου).
Δεν είναι τυχαία η απόφασή του. Γνωρίζοντας το προϊόν
που παρέχει στους οπαδούς-πελάτες η όποια υπέρ-χρέω-
ση μάλλον θα έκανε κακό στην επιχείρησή του.  Και ως
σωστός επαγγελματίας έπραξε ορθά. 
Δεν είναι μόνο αυτό. Επειδή ακριβώς έχει στα χέρια του
ένα νέο προϊόν καλείται να το πλασάρει με τον σωστό
τρόπο. Πρέπει να καλλιεργήσει ανάμεσα στους οπαδούς
του, την ανάγκη να βρίσκονται στο νέο γήπεδο κάθε φορά
που η ομάδα αγωνίζεται. Και τα πέντε ευρώ είναι το καλύ-
τερο κίνητρο. 
Η ΑΕΚ είναι σχετικά μια νεαρή ομάδα. Και έχει πιο μον-
τέρνες επιλογές να ακολουθήσει σε σχέση με τις υπόλοι-
πες ομάδες. Εάν δηλαδή προσπαθήσει να κάνει ό,τι και
αυτές, με οπαδούς να ρίχνουν φωτοβολίδες, οργανωμέ-
νους μες στο φασισταριό και τις ψευτομαγκιές τότε θα
φάει τα μούτρα της. 
Επ’ αυτού ο Τίγρης μέτρησε και εδώ σωστά. Αρχικά έτριξε
τα δόντια στους εξυπνάκηδες και ακολούθως τους έβαλε
στο σωστό καλούπι. 
Αυτά κάνει κάποιος που ξέρει να μετρά τις καταστάσεις
και θέλει να προφυλάξει το προϊόν του. Δεν επενδύει
για να έρχεται ο κάθε έξυπνος να του διαλύει την επι-
χείρηση…   

Απλά respect...
Κινδυνεύουμε να καταστούμε κου-
ραστικοί, επαναλαμβάνοντας πως ο
ΑΠΟΕΛ άλλαξε επίπεδο, απέκτησε
δυναμική, νοοτροπία και κουλτού-
ρα, σε βαθμό που του επιτρέπει να
διακρίνεται σε ευρωπαϊκές διοργα-
νώσεις. Και η διάκριση τα τελευταία
χρόνια για τον ΑΠΟΕΛ δεν περιορί-
ζεται σε κάποιες νίκες ή απλές προ-
κρίσεις. Η ανάγνωση και μόνο των
ονομάτων των άλλων δεκαπέντε
ομάδων, σε αυτή τη φάση της φετι-

νής διοργάνωσης του Europa League, αναδεικνύει τό-
σο το επίπεδο όσο και τον βαθμό δυσκολίας. Και με
απαραίτητη την υποσημείωση, πως με πέντε απ’ αυτές,
ο ΑΠΟΕΛ ξανασυναντήθηκε τα τελευταία χρόνια…
Ο ΑΠΟΕΛ απέχει εδώ και μερικά χρόνια από τις άλλες
μεγάλες ποδοσφαιρικές δυνάμεις στην Κύπρο και με-
ταφράζεται αυτό στις συνεχόμενες κατακτήσεις εγχώ-
ριων τίτλων. Σημαντικότερο, ωστόσο, είναι πως ο ΑΠΟ-
ΕΛ αποτελεί πλέον μια υπολογίσιμη ποδοσφαιρική δύ-
ναμη στην Ευρώπη, κερδίζοντας πάνω απ’ όλα τον σε-
βασμό μεγάλων ποδοσφαιρικών δυνάμεων.
Τυχαία όλα αυτά δεν γίνονται. Η τύχη ασφαλώς και
χρειάζεται, πολύ περισσότερο κόντρα σε ομάδες μεγα-
λύτερου εκτοπίσματος, από μόνη της, ωστόσο, δεν θα
ήταν αρκετή, γιατί η πρόκριση του ΑΠΟΕΛ σε βάρος της
φημισμένης Αθλέτικ Μπιλμπάο δεν ήταν η πρώτη ιστο-
ρική επιτυχία των τελευταίων χρόνων. Γιατί ο ΑΠΟΕΛ
πήγε και μέχρι τις οκτώ καλύτερες ομάδες ευρωπαϊκής
διοργάνωσης και μάλιστα της κορυφαίας, γιατί ο ΑΠΟ-
ΕΛ συμμετέχει ανελλιπώς σε ομίλους των ευρωπαϊκών
διοργανώσεων, καταγράφοντας σημαντικά αποτελέ-
σματα και επιτυχίες. Και όλα αυτά, στα τελευταία οκτώ
χρόνια.
Ας το έχουν υπόψη, λοιπόν, όσοι κατά καιρούς με πάσα
ευκολία αμφισβητούν και κυρίως αφήνουν σκιές γύρω
από τις επιτυχίες των τελευταίων χρόνων για τον ΑΠΟΕΛ.
Ας το έχουν κατά νου όσοι εντός του ΑΠΟΕΛ βιάζονται
πολλές φορές (όπως και φέτος στην αρχή της περιό-
δου), να κρίνουν, να επικρίνουν και να… καταδικάσουν
διοικούντες, προπονητές και ποδοσφαιριστές. Η περί-
πτωση του Πιέρου είναι ενδεικτική.
Έχει δικαίωμα ο ΑΠΟΕΛ και στην αποτυχία, μέρος του
παιχνιδιού είναι και η ήττα ή και κάποια απώλεια ενός
στόχου.
Απλά, respect στον ΑΠΟΕΛ…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΘANOY MΠΛΟΥΝΑ

Τι κοινό έχει η «μεταολυμπιακή» Αθή-
να με το Ρίο έξι μήνες μετά την τέλεση
των Ολυμπιακών Αγώνων του περα-
σμένου καλοκαιριού; H απάντηση
βρίσκεται στις ολυμπιακές εγκατα-
στάσεις. Αυτές που φτιάχτηκαν κατ’
απαίτηση των διοργανωτών για να
φιλοξενήσουν το μεγαλύτερο αθλη-
τικό γεγονός παγκοσμίως, κόστισαν
δυσθεώρητα ποσά, επιβάρυναν τα
κρατικά ταμεία, αλλά μετά το τέλος
των Αγώνων παρέμειναν ως αναξιο-
ποίητα κατάλοιπα μιας γιορτής που
τελείωσε.

Στην περίπτωση της Αθήνας, φά-
νηκε ξεκάθαρα ότι δεν υπήρχε κανένα
σχέδιο αξιοποίησης των ολυμπιακών
εγκαταστάσεων μετά το πέρας της
ομολογουμένως επιτυχημένης διορ-
γάνωσης το 2004. Οι Αγώνες τελεί-
ωσαν και μαζί τους τελείωσε η χρη-
σιμότητα πολλών χώρων, οι οποίοι
εγκαταλείφθηκαν, αφέθηκαν να μα-
ραθούν και λεηλατήθηκαν. Η περί-
πτωση της Αθήνας αποτέλεσε παρά-
δειγμα προς αποφυγή για το Λονδίνο
το 2012, που στράφηκε στη λύση των
προσωρινών κατασκευών, έχοντας
εκπονήσει έγκαιρα σχέδιο αξιοποί-
ησης όσων εγκαταστάσεων παραμεί-
νουν μετά το τέλος των Αγώνων.

Εξι μήνες μετά το τέλος των Ολυμ-
πιακών Αγώνων του Ρίο, η εικόνα
των εγκαταστάσεων είναι αποκαρ-
διωτική. Γήπεδα ερείπια, εγκαταλε-
λειμμένα και λεηλατημένα θυμίζουν
έντονα εικόνες από τις αντίστοιχες
στην Ελλάδα και θέτουν το ερώτημα
περί της αξιοποίησης της ολυμπιακής
κληρονομιάς, η οποία σύμφωνα με
τους διοργανωτές θα ωφελούσε τη
βραζιλιάνικη πόλη και τους κατοίκους
της. Χαρακτηριστικότερο παράδειγμα
είναι η εικόνα του θρυλικού ποδο-
σφαιρικού γηπέδου «Μαρακανά»,
που είχε χρησιμοποιηθεί και στο
Μουντιάλ του 2014 και το οποίο ανα-

καινίστηκε με κόστος 400 εκατομ-
μυρίων δολαρίων. Ο τελευταίος αγώ-
νας που έγινε ήταν ένα φιλικό προς
τιμήν του Ζίκο τον περασμένο Δε-
κέμβριο. Σήμερα, ο αγωνιστικός χώ-
ρος είναι πλήρως ακατάλληλος, πολλά
καθίσματα είναι κατεστραμμένα,
ενώ έχει κοπεί η παροχή ρεύματος
λόγω χρεών. Οι διαφωνίες που έχουν
ανακύψει ανάμεσα στα ενδιαφερό-
μενα μέρη (διοίκηση σταδίου, κυ-
βέρνηση και οργανωτική επιτροπή
των Ολυμπιακών Αγώνων), έχουν ως
αποτέλεσμα το γήπεδο-σύμβολο για
το ποδόσφαιρο της Βραζιλίας και όχι
μόνο, να μη χρησιμοποιείται, να έχει
κλείσει για τους τουρίστες που θέλουν
να το επισκεφθούν και να έχει κα-
ταστεί τόπος λεηλασίας και κατα-
στροφών.

Εικόνα εγκατάλειψης υπάρχει και
σε άλλες ολυμπιακές εγκαταστάσεις.
Στην πισίνα υπάρχουν λάσπη και βρώ-
μικα νερά, που την καθιστούν εστία
μόλυνσης.

Το γήπεδο του γκολφ κόστισε 16
εκατομμύρια δολάρια, όμως και αυτό
έχει ήδη έντονα τα σημάδια της εγ-
κατάλειψης. Αλλωστε, οι μεγάλες εγ-
καταστάσεις των Ολυμπιακών Αγώ-
νων δεν μπορούν να συνεχίζουν να
χρησιμοποιούνται για τον ίδιο σκοπό,
ειδικότερα όταν το ίδιο άθλημα, εν
προκειμένω το γκολφ, δεν προσελκύει
πολλούς αθλητές και δεν μπορεί να
τις συντηρήσει.

Το Ολυμπιακό Πάρκο, όπως επίσης
το ποδηλατοδρόμιο και το γήπεδο του
τένις, δεν έχουν προσελκύσει το εν-
διαφέρον επιχειρηματιών και έχουν
τεθεί σε αχρηστία.

Το Ολυμπιακό Χωριό, των 800.000
τετραγωνικών μέτρων, παραμένει ανοι-
χτό αλλά χωρίς να μπορεί να αξιοποι-
ηθεί με βάση τον υπάρχοντα σχεδιασμό,
που ήταν να κατοικηθεί από τους ντό-
πιους. Τα ενοίκια είναι απαγορευτικά
και μόνο λίγοι έχουν τη δυνατότητα
να εγκατασταθούν σε αυτό.

Το Ρίο δεν έμαθε από την Αθήνα
Εξι μήνες μετά τους Ολυμπιακούς , οι αθλητικές εγκαταστάσεις της μεγαλούπολης ρημάζουν
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Ιταλία - Σέριε Α

Ίντερ

2,60

Ισοπαλία

3,30

Ρόμα

2,80

Τώρα
κατάλαβε 
ο Κάρβερ
Όταν είχε έλθει ο
Τζον Κάρβερ  είχε
πει ότι είναι συνη-
θισμένος στην
πίεση και είναι
έτοιμος για να την
αντιμετωπίσει.
Τώρα πρέπει να
κατάλαβε ότι η
συσσωρευμένη
εδώ και χρόνια
πίεση  του οργι-
σμένου οπαδού,
στις λόγω μεγέ-
θους ιδιαίτερες
συνθήκες της νή-
σου Κύπρου, εί-
ναι αδυσώπητη.
Ειδικά για ένα άν-
θρωπο με αγγλι-
κή ποδοσφαιρική
και γενικότερη
παιδεία.

Αποκαρδιωτική είναι η εικόνα πολλών ολυμπιακών εγκαταστάσεων στο Ρίο. Πισί-
νες έχουν μετατραπεί σε εστίες μόλυνσης και γήπεδα του γκολφ έχουν ρημάξει.
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Are you ready for MiFID II?
Seminar - Wednesday, 22 March 2017, 9:00, Four Seasons Hotel, Limassol

Please register here:
www.pwc.com.cy/mifid

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Φρένο βάζει η πτώση
τιμών ακινήτων Ελλάδας
Ολοκληρώνεται ο καθοδικός κύκλος των
τιμών ακινήτων στην Ελλάδα. Τα δείγματα
σταθεροποίησης φάνηκαν από το τέταρτο
τρίμηνο του 2016 και σύμφωνα με στοι-
χεία της Τράπεζας της Ελλάδας η πτώση
τερματίζεται. Από την έναρξη της κρίσης
το 2008 οι τιμές ακινήτων σημείωσαν
πτώση 42%. Σελ. 12

ΛΙΜΑΝΙ ΛΕΜΕΣΟΥ

Πέρασε η φουρτούνα
παραμένει η ανησυχία
Η άρση των προβλημάτων στη λειτουργία
του λιμανιού Λεμεσού εκτόνωσε τις πιέσεις
που ασκούνταν σε βασικούς τομείς της οι-
κονομίας ωστόσο η φαγούρα θα συνεχι-
σθεί με ευρύτερα ζητήματα που αφορούν
συγκεκριμένες πρόνοιες  παραχώρησης
της διαχείρισης σε ιδιώτες. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

Χάθηκαν 29.817 θέσεις
εργασίας τον Ιανουάριο
Δραματική επιδείνωση των συνθηκών στην
απασχόληση καταδεικνύουν στοιχεία του
Υπ. Εργασίας. Τον Ιανουάριο οι απολύσεις
ήταν 29.817 περισσότερες από τις προσλή-
ψεις. Πρόκειται για τη μεγαλύτερη απώλεια
θέσεων εργασίας που έχει σημειωθεί τον
Ιανουάριο τα τελευταία 15 χρόνια. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Συσκέψεις Τραμπ με CEO
για οικονομία - εμπόριο
Ορισμένοι από τους ισχυτότερους επιχειρη-
ματίες των ΗΠΑ συγκεντρώθηκαν στον Λευ-
κό Οίκο προκειμένου να διατυπώσουν προ-
τάσεις για τη φορολογία, τη δημιουργία θέ-
σεων εργασίας και το εμπόριο. Ο Πρόεδρος
Τραμπ θα παρουσιάσει την Τρίτη στο Κογ-
κρέσο το σχέδιο για την οικονομία. Σελ. 11

0,68%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας
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Γερμανία 0,23% -0,11%

Γαλλία 0,97% -0,04%

Ιταλία 2,20% 0,08%

Ισπανία 1,75% 0,17%

Ιρλανδία 0,98% -0,05%

Ελλάδα 7,09% -0,48%

Ην. Βασίλειο 1,15% -0,11%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS B R-4
Fitch BΒ- B
Moody’s B1 NP
S&P BB B

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

A Π Ο Ψ Η / Tου HOLGER SCHMIEDING*

Σήμερα είναι η Ημέρα των Προ-
έδρων στις ΗΠΑ. Κάνοντας ανα-
δρομή στον έναν μήνα της προ-
εδρίας Τραμπ, η Ευρώπη μπορεί
να πάρει μια ανάσα ανακούφισης.
Τα πράγματα θα μπορούσαν να
είναι πολύ χειρότερα. Από την ομι-
λία που παρέδωσε στην τελετή
ορκωμοσίας στις 20 Ιανουαρίου,
η οποία θύμισε στους Ευρωπαίους
αναλυτές τη ρητορική των ΗΠΑ
στη δεκαετία του ’30, ο Ντόναλντ
Τραμπ δεν έχει επιβεβαιώσει τους
τρεις μεγαλύτερους φόβους που
είχαν πυροδοτηθεί από την προ-
εκλογική εκστρατεία του. Πρώτον,
δεν προχώρησε σε ανοικτή σύγ-
κρουση με την Κίνα. Αντί αυτού,
η τηλεφωνική συνομιλία με τον
Κινέζο πρόεδρο Σι Τσινπίνγκ κα-
θησύχασε εκείνους που φοβούνταν
μια σοβαρή επιδείνωση των σχέ-
σεων ανάμεσα στις δύο ισχυρότε-
ρες οικονομίες του κόσμου. Δεύ-

τερον, ο κ. Τραμπ δεν προσέγγισε
ουσιαστικά τη Ρωσία και δεν υπο-
βάθμισε το ΝΑΤΟ εις βάρος της
Ευρώπης. Αντίθετα, ο αντιπρό-
εδρος της κυβέρνησης Τραμπ και
ο υπουργός Αμυνας επιβεβαίωσαν
τη αμοιβαιότητα των κρατών-με-
λών του ΝΑΤΟ και ζήτησαν από
τη Ρωσία να τηρεί καλύτερη στάση.
Είναι ενθαρρυντικό ότι ο κ. Τραμπ
μίλησε στο τηλέφωνο με τον Ρώσο
πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν και τον
Ουκρανό ομόλογο Πέτρο Πορο-
σένκο. Αν μη τι άλλο, η αποχώρηση
του συμβούλου εθνικής ασφαλείας
του Αμερικανού προέδρου Μάικλ
Φλιν περιορίζει σοβαρά τις πιθα-
νότητες μιας αμφιλεγόμενης συμ-
φωνίας με τη Ρωσία που θα μπο-
ρούσε να λειτουργήσει εις βάρος
των μακροχρόνιων συμφερόντων
της Ευρώπης και των ΗΠΑ. Τρίτον,
εκτός του «παγώματος» των δια-
πραγματεύσεων για τη σύναψη

της Συμφωνίας Συνεργασίας Ει-
ρηνικού (ΤΡΡ) και του αιτήματος
για την επαναδιαπραγμάτευση της
Συμφωνίας Ελεύθερου Εμπορίου
Β. Αμερικής (NAFTA), ο κ. Τραμπ
δεν έχει προχωρήσει στην υιοθέ-
τηση ακραίου προστατευτισμού.
Στην ευρωπαϊκή ήπειρο, η εριστική
συμπεριφορά του κ. Τραμπ, η στά-
ση του υπέρ της εξόδου της Βρε-
τανίας από την Ε.E. και η έλλειψη
στήριξης στην ευρωπαϊκή ιδέα
δεν φαίνεται να επηρεάζουν –και
άρα να ενισχύουν– τα ακραία ευ-
ρωπαϊκά κόμματα. Αντίθετα, η δη-
μοτικότητα της Μαρίν Λεπέν και
του Εθνικού Μετώπου στη Γαλλία
παραμένει περίπου στο 25%. Στην
Ολλανδία, μάλιστα, φαίνεται να
έχει υποχωρήσει η δημοτικότητα
του Γκερτ Βίλντερς, ηγέτη του
ακροδεξιού Κόμματος για την Ελευ-
θερία και του αντίστοιχου ευρω-
σκεπτικιστικού κόμματος Εναλ-

λακτική για τη Γερμανία (AfD). Πα-
ράλληλα, η άνοδος του κεντροδε-
ξιού Μάρτιν Σουλτς στη Γερμανία
έχει πλήξει τα ακραία κόμματα,
συμπεριλαμβανομένου του AfD.
Μπορεί αυτές οι τάσεις να μη συ-
σχετίζονται με τον νέο πρόεδρο
των ΗΠΑ, αλλά τουλάχιστον ο κ.
Τραμπ δεν έχει ενισχύσει την απή-
χηση του ευρωσκεπτικισμού στη
Γηραιά Ηπειρο. Mέχρι στιγμής, οι
εξελίξεις συμβαδίζουν με το βασικό
σενάριό μας που είναι το εξής: τα
οφέλη από τη μεταρρύθμιση του
φορολογικού κώδικα των επιχει-
ρήσεων που προωθεί το Κογκρέσο
θα αντισταθμίσουν τη ζημιά που
μπορεί να προκαλέσει ο κ. Τραμπ
με τα μηνύματα μέσω Twitter, την
κλίση του προς τον προστατευτι-
σμό ή τον απερίσκεπτο τρόπο που
χρησιμοποιεί λέξεις και φράσεις.
Εάν επιβεβαιωθεί αυτό το σενάριο,
τότε η ενίσχυση της ανάπτυξης

στις ΗΠΑ θα επηρεάσει θετικά τις
μετριοπαθείς επιδόσεις των οικο-
νομιών της Ευρωζώνης. Δεδομένων
των υφιστάμενων συνθηκών, η
ανάπτυξη στην Ευρωζώνη μπορεί
να συνεχίσει να κινείται σε ρυθμό
υψηλότερο του 1,5%, η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα έχει το περιθώ-
ριο να περιορίσει τα μέτρα ποσο-
τικής χαλάρωσης από τον Ιανουά-
ριο του 2018 και οι ευρωπαϊκές
αγορές κεφαλαίου μπορούν να
στηρίζονται σε ισχυρές βάσεις. Τα
πράγματα, ενδεχομένως, να αλ-
λάξουν εάν συμβεί ένα απρόσμενο
πολιτικό γεγονός. Προς το παρόν,
οι γεωπολιτικοί κίνδυνοι δεν απο-
τελούν μεγάλη απειλή στην οικο-
νομική προοπτική της Ευρώπης
παρά τις όποιες διακυμάνσεις σε
κάποιους δείκτες εμπιστοσύνης.

* Ο αρθρογράφος είναι επικεφαλής οικο-
νομολόγος της Berenberg Bank.

Ο Τραμπ δεν φαίνεται να απειλεί την παγκόσμια οικονομία

ΔΙΕΘΝΗ

Περιορισμό
στα μετρητά
μελετά τώρα 
η Κομισιόν 

Σελ. 10

«Κάθε χρόνο ακούμε ότι τον επόμενο θα
επιβληθούν νέοι φόροι, αλλά κάθε φορά
διαψεύδουμε με τα θετικά αποτελέσματα
στην οικονομία», τονίζει σε δηλώσεις
στην «Κ» ο υπουργός Οικονομικών Χάρης
Γεωργιάδης, ο οποίος εξέφρασε την έν-
τονη διαφωνία του για ορισμένες συστά-
σεις της Κομισιόν. «Τα ίδια, είπε, ακούγαμε

και για το 2016, αλλά η χρονιά έκλεισε
όχι απλώς με ισοσκελισμένο προϋπολο-
γισμό, αλλά και με ένα εξαιρετικά πρω-
τογενές πλεόνασμα, το υψηλότερο στην
Ευρώπη. Το περασμένο φθινόπωρο ακού-
γαμε ότι το ενδεχόμενο μέτρων αφορούσε
το 2017 όταν είχε εγερθεί για πρώτη φορά
το ζήτημα από την Κομισιόν. Τώρα με-

τατοπίζεται το ενδεχόμενο στο 2018. Εγώ
απαντώ πως κρινόμαστε εκ των αποτε-
λεσμάτων. Από το 2014 και μετά και από
τον πρώτο προϋπολογισμό που η παρούσα
κυβέρνηση ετοίμασε, λειτουργούμε με
ισοσκελισμένο προϋπολογισμό και αυτό
θα διατηρηθεί και το 2017, αλλά και το
2018. Σελ. 3

Θα διαψεύσουμε όσους
βλέπουν φόρους το 2018
Χάρης Γεωργιάδης: Δεν θα πατήσουμε φρένο στην ανάπτυξης της οικονομίας

Το Παρίσι σχεδιάζει την ανέγερση επτά ουρανοξυστών στην επιχειρηματική περιοχή La Defense (φωτ.), προκειμένου να υποδεχθεί τις τράπεζες
και άλλες επιχειρήσεις που θα εγκαταλείψουν το Λονδίνο εξαιτίας του Brexit. Εως και το 2021 αναμένεται να κατασκευαστούν γραφεία
επιφανείας 375.000 τετραγωνικών μέτρων. Σύμφωνα με τη Μαρί-Σελί Γκιγιόμ, γενική διευθύντρια του οικονομικού κέντρου La Defense, «το
Παρίσι θέλει να στείλει ηχηρό μήνυμα στις επιχειρήσεις των οποίων το μέλλον στη Βρετανία είναι αβέβαιο». Σε επίσκεψή του στο Λονδίνο, ο
Εμανουέλ Μακρόν απηύθυνε κάλεσμα σε τράπεζες, ακαδημαϊκούς, ερευνητές και επαγγελματίες να εργαστούν στη Γαλλία. Σελ. 10

Επτά νέοι ουρανοξύστες στο Παρίσι λόγω Brexit

ΕΙΡΕΝΑ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Επενδύει 
στη μείωση 
των ΜΕΔ 
η Ελληνική
Έχουν τεθεί πολύ συγκεκριμένοι στό-
χοι για μείωση των Μη Εξυπηρετού-
μενων Δανείων, τόσο για το τελικό
ποσοστό όσο και για τον ρυθμό εξυ-
γίανσης του χαρτο-
φυλακίου, οι οποίοι
έχουν συμφωνηθεί
και με την Ευρωπαϊ-
κή Κεντρική Τρά-
πεζα αλλά και με
την Κεντρική Τρά-
πεζα της Κύπρου,
τονίζει σε συνέν-
τευξη στην «Κ» η
πρόεδρος του Δ.Σ.
της Ελληνικής Τρά-
πεζας Ειρένα Γεωρ-
γιάδου. Προσθέτει
ότι οι στόχοι αυτοί
είναι αρκετά φιλό-
δοξοι αλλά η πορεία
είναι μονόδρομος.
Αναφέρεται ακόμα στην ανάγκη συγ-
κράτησης των εξόδων της τράπεζας
και στο σχέδιο εθελούσιας εξόδου,
αλλά και τις σκέψεις για ενταξη σε
ευρωπαϊκό χρηματιστήριο. Σελ. 4

ΜΑΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ

Eρευνα από την
ΑΛΚ και επιβολή
προστίμων
Με την κατάσταση στο λιμάνι Λεμεσού
να ομαλοποιείται η Αρχή Λιμένων Κύ-
πρου ξεκινά τις διαδικασίες ούτως
ώστε να ερευνήσει εάν προκύπτουν
ευθύνες από τα όσα ταλάνισαν τον
λιμένα τις πρώτες τρεις εβδομάδες.
Αυτό αποκάλυψε ο υπουργός Μετα-
φορών σε συνέντευξή του στην «Κ»
κάνοντας έναν πρώτο απολογισμό για
την είσοδο ιδιωτών στο λιμάνι Λεμε-
σού. Σελ. 6

<<<<<<<

Καλοβλέ-
πει ένταξη
σε ευρω-
παϊκό χρη-
ματιστήριο.
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Aν δεν ανήκετε στην κατηγορία των
«Μπακουνιστών-Λενινιστών», που
στα νιάτα τους περιφρονούσαν τα
προϊόντα της «δεξιάς και αμερικα-
νικής υποκουλτούρας», όπως επι-
σημαίνει κι ένα σημαίνον κυβερνη-
τικό στέλεχος, θα έχετε πολύ πιθανά
δει την εξαιρετικά δημοφιλή, στην
εποχή της, ταινία «Ρόκι», όπου ο
Σιλβέστερ Σταλόνε υποδύεται έναν
μποξέρ, τον Ρόκι Μπαλμπόα, ο οποί-
ος ξεκίνησε από χαμηλά αλλά κα-
τάφερε να δοξαστεί φτάνοντας στην
κορυφή του αθλήματος. Στο «Ρόκι
3», ο ήρωάς μας επιτυχημένος πλέον
απειλείται από έναν ανερχόμενο
μποξέρ, τον Κλάμπερ Λανγκ, ο οποίος
χλευάζει και προκαλεί τον Ρόκι σε
αγώνα. Ο διψασμένος για δόξα και
κοινωνική άνοδο Λανγκ κερδίζει
την πρώτη μάχη για τον τίτλο του
παγκόσμιου πρωταθλητή, ακριβώς
γιατί διαθέτει «το μάτι της τίγρης»
(απ’ όπου και το διάσημο σάουντρακ
της ταινίας, «Eye of the Tiger», που
το γνωρίζετε εφόσον βεβαίως δεν
ακούγατε μόνο κλασική μουσική ή
αντάρτικα), το πάθος δηλαδή που
έχουν οι άνθρωποι που αγωνίζονται
για την επιβίωσή τους. Στη ρεβάνς,
ο Ρόκι, ο οποίος εν τω μεταξύ είχε
βρει εκ νέου εκείνες τις δυνάμεις
και τις αξίες που τον ανέδειξαν, μά-
χεται με τέτοιο πνεύμα που αφήνει
έκπληκτους τους πάντες και κυρίως
τον αντίπαλό του, που θα πέσει νοκ
άουτ στη συνέχεια.

Το τελευταίο διάστημα, αρκετοί
φίλοι και γνωστοί μου αφήνουν εμέ-
να έκπληκτο με την επιθετικότητά
τους. Διακρίνω ακριβώς αυτό το
«μάτι της τίγρης» του Ρόκι Μπαλμ-
πόα. Πρόκειται για ανθρώπους που

κατά βάση ανήκουν στη μεσαία
τάξη. Ηξερα, όλοι ξέρουν, πως δίνουν
έναν αγώνα επιβίωσης με μεγάλη
αβεβαιότητα και ανασφάλεια για το
μέλλον: άλλος λόγω επαγγελματικών
προβλημάτων, άλλος λόγω αδυναμίας
καταβολής φόρων, άλλος λόγω ΕΝ-
ΦΙΑ ή δόσεων στην τράπεζα. Αυτό
όμως που συμβαίνει τις τελευταίες
εβδομάδες είναι ποιοτικά διαφορε-
τικό. Αντικρίζω ένα θυμό ανάμεικτο
με βαθιά πίκρα, που φανερώνει μια
νέα κατάσταση.

Πού οφείλεται αυτή η ριζική με-
ταβολή; Φαίνεται πως το ποτήρι ξε-
χείλισε με τον τελευταίο ασφαλιστικό
νόμο, την υπόθεση με τα «μπλοκά-
κια» και τις ασφαλιστικές εισφορές.
Μέσα από τη συμφορά που τους
χτύπησε, όπου πολλές χιλιάδες επαγ-
γελματιών καλούνται να πληρώσουν
νέα αυξημένα ποσά προς τα ταμεία,
οι άνθρωποι της μεσαίας τάξης αν-
τιλήφθηκαν πως δεν είναι απλώς
«θύματα» της κρίσης, όπως περίπου
συμβαίνει με όσους έχουν την ατυχία
να υποστούν μια φυσική καταστρο-
φή. Είναι τα θύματα μιας συνειδητής
και σχεδιασμένης (έστω και άρπα
κόλα) απόφασης αυτοί να (ξανα)πλη-
ρώσουν τη ζημιά. Στην πραγματι-
κότητα πρόκειται για στρατηγική
φτωχοποίησης της μεσαίας τάξης.

Ολοι αναγνωρίζουν πως η μεσαία
τάξη πλήρωσε πολύ ακριβά την κρί-
ση: τα μαγαζιά και οι επιχειρήσεις
της έκλεισαν ή υπολειτουργούν, τα
πτυχία της ξεφτιλίστηκαν, η περι-
ουσία της σε ρευστό έχει περιοριστεί
δραματικά, τα χρέη προς ταμεία,
την εφορία ή τις τράπεζες είναι με-
γάλα, η ακίνητη περιουσία της έχει
χάσει τη μισή και πλέον αξία και

ό,τι απομένει λεηλατείται από το
κράτος. Και όσο για τα παιδιά της,
η μεσαία τάξη τα χαιρετάει με μαν-
τίλι όχι ίσως στους «σταθμούς του
Μονάχου» σήμερα, αλλά στα αερο-
δρόμια.

Πολλοί αντιλαμβάνονται, πλέον,
πως η εξόντωση της μεσαίας τάξης
δεν ήταν ούτε φυσική καταστροφή
αλλά ούτε και συνταγή που «ήρθε
απ’ έξω» με υπογραφή ξένων δανει-
στών. Ηταν συνειδητή επιλογή των
ελίτ της εξουσίας, ιδιαίτερα των δύο
τελευταίων ετών. Οχι από «κακία»
ή «διαστροφή», αλλά από εκλογική
υστεροβουλία ή φόβο ανάληψης ευ-
θυνών, καθώς η μεσαία τάξη είναι
το εύκολο θύμα.

Είναι το εύκολο θύμα λόγω των
βασικών κοινωνικών χαρακτηρι-
στικών της: είναι κόσμια και δεν
προβαίνει σε βίαιες πράξεις, κατα-
λήψεις, κλεισίματα δρόμων ή άλλες
έκνομες ενέργειες  είναι ανεπαρκώς
οργανωμένη σε σύγκριση με άλλες

κοινωνικές ομάδες (π.χ., δημόσιοι
υπάλληλοι), είναι κοινωνικά υπε-
ρήφανη και η δυστυχία της εξατο-
μικεύεται και δεν προβάλλεται κοι-
νωνικά προς τα έξω, είναι «ατομο-
κεντρική» και ευέλικτη και διαρκώς
αναζητεί θετικές λύσεις, ακόμη κι
αν αυτό σημαίνει να μαζέψει τα
πράγματά της και να φύγει από τη
χώρα αυτή. Για όλους τους παρα-
πάνω λόγους, η μεσαία τάξη δέχ-
θηκε σχεδόν αδιαμαρτύρητα ό,τι
συμβαίνει, συχνά μάλιστα με μια
διάθεση κατανόησης των προβλη-
μάτων.

Ομως πλέον, καθώς γίνεται κα-
τανοητό από την ίδια πως εδώ και
κάποιο διάστημα ξετυλίγεται πραγ-
ματικά το χρονικό ενός προαναγ-
γελθέντος θανάτου, ο θυμός της
μεγαλώνει ραγδαία. Πώς θα αντι-
δράσει η μεσαία τάξη στην επιχει-
ρούμενη εξόντωσή της; Θα παγώσει
από τον τρόμο, θα τραπεί σε φυγή
ή θα δούμε μια νέα διάσταση της
κοινωνικής αγανάκτησης και δια-
μαρτυρίας να αποκαλύπτεται; Πώς
θα συμπεριφερθεί στις εκλογές,
όποτε γίνουν; Σε όλες τις έρευνες
κοινής γνώμης αποτυπώνεται η έν-
τονη δυσαρέσκεια των μεσαίων
στρωμάτων για τις κυβερνητικές
επιλογές. Ο,τι κι αν συμβεί, πάντως,
αυτήν τη φορά το «μάτι της τίγρης»
δεν είναι οι φιλόδοξοι πρώην διεκ-
δικητές και νυν ενθρονισμένοι που
το διαθέτουν, αλλά αυτοί που πλη-
ρώνουν τα σπασμένα.

*Ο κ. Νίκος Μαραντζίδης είναι καθηγητής
Πολιτικής Επιστήμης στο Πανεπιστήμιο Μα-
κεδονίας και επισκέπτης καθηγητής στο
Πανεπιστήμιο του Καρόλου στην Πράγα.

Στα λίγα είναι 
1,3 εκατ. ευρώ αντλήσαμε από τη λίστα Λαγκάρντ
μέχρι σήμερα. Δεν τα λες και πολλά αλλά τα λες λί-
γα. Τόσα θέλει στη διμηνία η Κριστίν για εσάρπες
και δύο Ερμές τσάντες… 

••••
Νοτ Χάπι
Μια μικρή κόντρα διαβλέπω μεταξύ Χάρη και
Οδυσσέα, για το κρατικό λαχείο. Ειρήνη αδέρφια,
σκοπός δεν είναι να πουλήσουμε αλλά να αδειοδο-
τήσουμε, Αμήν! Πάντως, νοτ χάπι καθόλου ο Χάρης
όπως πάει μέχρι σήμερα το πράγμα… 

••••
Στην παρθενία 
Στην πρώτη συνεδρία της ΚΤ εντός Μαρτίου θα πα-
ραβρεθούν κάνοντας την παρθενική τους εμφάνιση
οι Ευαγόρου-Ηροδότου. Ευαγόρου. Evagorou. Πό-
σες φορές να το πω και σε πόσες γλώσσες για να το
πιστέψω; 

••••
Αργεί ακόμη
Οι αποφάσεις επί των δικαστικών που αφορούν τη
χρηματοοικονομική κρίση δεν έχουν αγγίξει ακόμη
την ουσία. Τάδε έφη Χρυστάλλα. Σε ποιον την είπε

ψάχνω να βρω, αλλά πρώτα θα πρέπει να γυρίσω
το φλιτζάνι! 

••••
Πάλι Κύπρος 
Τα τελευταία Airbus Α340-300 με τα χρώματα της
πάλαι ποτέ Ολυμπιακής, τα είχαν για πέταμα εδώ
και καιρό στην Αθήνα. Τελικά, με ένα σέρβις όχι
μόνο πέταξαν αλλά έφτασαν και στον επόμενο
προορισμό τους, αφού πωλήθηκαν! Ελληνικό χα-
ρακτηριστικό γνώρισμα, με μια κυπριακή εταιρεία
από πίσω ειδικού σκοπού, στην οποία ανήκαν οι τίτ-
λοι κυριότητας… 

••••
Και εκείνη… 
Κουρεμένη και η πρώην διαχειρίστρια της Λαϊκής
Άντρη Αντωνιάδου. Που στη συνέχεια κουρεύτηκε
ως διαχειρίστρια για να αναλάβει ο Κρις, που πήγε
και αυτός. Προφανώς το έχει η θέση…

••••
Eρχονται σαν τα χελιδόνια… 
Και ναι, ναι ΝΑΙ! Είναι γεγονός. Δεκατρείς ασφαλι-
στικές εταιρείες πατάνε Κύπρο λόγω Brexit, οι οποί-
ες καλύπτουν εμπορικούς στόλους. Αν μπορούσε ο
Δήκτης να κάνει twerk θα το έκανε και θα γινόταν
τσουνάμι από την Πάφο μέχρι το Λίβερπουλ!

Η μεσαία τάξη με μάτι που γυαλίζει

A Π Ο Ψ Η  Tου ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Ολο και περισσότεροι
συζητούν το Grexit

ΑΠΟΨΗ του ΝΙΚΟΥ ΜΑΡΑΝΤΖΙΔΗ*

H  συζήτηση περί Grexit αναζω-
πυρώνεται. Μπορεί σημαντικοί
Ελληνες αλλά και πολλοί ξένοι
οικονομολόγοι να μιλούν για τις
αρνητικές συνέπειες μιας τέτοιας
εξέλιξης, αλλά το διεθνές περι-
βάλλον επιδεινώνεται. Με προ-
βληματισμό διαπιστώνει κανείς
σε συζητήσεις σε κορυφαία οι-
κονομικά ινστιτούτα της Ουά-
σιγκτον ότι αυτό που μέχρι πρό-
τινος για κάποιους θεωρείτο
ταμπού και για άλλους απλώς
λάθος, τώρα αποτελεί αντικεί-
μενο συζήτησης. Δεν το υιοθε-
τούν, αλλά το συζητούν. Και
αυτό είναι ένα ανησυχητικό
πρώτο βήμα.

Μετά το Brexit, την εκλογή
Τραμπ και την απαξιωτική στά-
ση του έναντι της Ευρωπαϊκής
Ενωσης, με αποκορύφωμα την
ανοικτή, αν όχι «επιθετική», αμ-
φισβήτηση του ευρώ από τον
άνθρωπο που αυτοπροσδιορί-
ζεται ως ο επόμενος πρέσβης
των ΗΠΑ στην Ε.Ε., αλλά και το
ευρύτερο ρεύμα αμφισβήτησης
που καταγράφεται πλέον και
στην ίδια την Ευρώπη, και μά-
λιστα σε χώρες όπως η Γαλλία
και η Ιταλία, όλο και περισσό-
τεροι προσεγγίζουν το Grexit
με «άλλο μάτι».

Ταυτόχρονα, το ελληνικό
παζλ καθίσταται πιο δύσκολο
και από την πολιτική συγκυρία.
Καθώς άλλη μία αξιολόγηση έχει
καθυστερήσει υπερβολικά και
σε σημαντικές ευρωπαϊκές χώ-
ρες έχουμε εισέλθει στην προ-
εκλογική δίνη, αυτή είναι η χει-
ρότερη περίοδος για να ζητεί
κανείς περισσότερη στήριξη με
τη μορφή ελάφρυνσης χρέους
και άλλων δράσεων, ακόμη και
αν πρόκειται για κινήσεις που
έχουν συμφωνηθεί.

Ολα αυτά τη στιγμή που και
στην ίδια τη Γηραιά Ηπειρο πα-
ρατηρείται σημαντική υποχώ-
ρηση στην πολιτική και κοινω-
νική στήριξη προς το ευρώ. Πρό-
κειται για ένα σταθερά διογκού-
μενο ρεύμα, που παρατηρείται
ακόμη και στη δεύτερη και την
τρίτη μεγαλύτερη οικονομία της
Ευρωζώνης. Σε αντίθεση με τη
Γερμανία, όπου η ανεργία μει-
ώνεται και η οικονομία ανακάμ-
πτει, στην Ιταλία η οικονομία
παραμένει στάσιμη και η ανεργία
αυξάνεται, και οι πολιτικοί που
τάσσονται υπέρ της αποχώρη-

σης από το κοινό νόμισμα δεν
είναι πλέον κάποιοι λίγοι, περι-
θωριακοί, αλλά έχουν ευρεία
απήχηση και σταδιακά απο-
κτούν χαρακτηριστικά πλειοψη-
φικού ρεύματος. Στη Γαλλία οι
υποψήφιοι για την προεδρία
που τάσσονται κατά του ευρώ
έχουν την υποστήριξη του 40%
των ψηφοφόρων.

Οπως σημείωνε Αμερικανός
αναλυτής, «το αίσθημα κατά
του ευρώ, που κάποτε ήταν μια
παραφωνία  στο  περιθώριο
της  κοινής  γνώμης,  είναι πλέ-
ον ισχυρό και έχει βρει τον δρό-
μο  του στις πολιτικές πλατ-
φόρμες». Σε αυτό το τόσο αρ-
νητικό περιβάλλον αναπόφευ-
κτα αποκτά αρνητική χροιά και
η προσέγγιση της ελληνικής
περίπτωσης, ή του «ελληνικού
προβλήματος», όπως έσπευσε
να με «διορθώσει» συνομιλητής
μου, ο οποίος εκτίμησε ότι ακό-
μη και αν χρεώσει κανείς λάθη
στους εταίρους, αποδεικνύεται
ότι είναι εξαιρετικό δύσκολο
να καταστεί η ελληνική οικο-
νομία ανταγωνιστική μέσα σε
ένα περιβάλλον όπου λόγω του
κοινού νομίσματος δεν ανα-
προσαρμόζονται οι ενδοευρω-
παϊκές συναλλαγματικές ισο-
τιμίες ώστε να αντικατοπτρί-
ζουν τα διαφορετικά επίπεδα
παραγωγικότητας και των οι-
κονομιών της Ευρωζώνης.

Ενδεικτικό του προχωρημέ-
νου σταδίου στο οποίο βρίσκεται
ο σχετικός προβληματισμός είναι
ότι τίθεται, πλέον, ανοικτά το
ερώτημα «μήπως θα ήταν κα-
λύτερα για εσάς...».

Τα τελευταία επτά χρόνια η
Ελλάδα έχει «συνηθίσει» να πα-
λινδρομεί και να ζει στην αβε-
βαιότητα, αλλά αυτή τη φορά
είναι πιο επικίνδυνα τα πράγ-
ματα λόγω της πιο αρνητικής
πανευρωπαϊκής συγκυρίας.
Οταν το 47% των Ιταλών δη-
λώνει ότι το ευρώ είναι «κακό»
πράγμα για τη χώρα τους, το
ζήτημα αποκτά υπαρξιακά χα-
ρακτηριστικά. Και σε αυτή την
υπαρξιακή καταιγίδα ο πρώτος
που κινδυνεύει να βουλιάξει εί-
ναι η πιο μικρή και εύθραυστη
βάρκα. Είτε από την αγανάκτη-
ση ορισμένων με την Ελλάδα,
είτε και ως παράδειγμα προς
«εκφοβισμό» για τους υπόλοι-
πους.

Ανοίγω την πόρτα στη διακυβέρνηση, τώρα που έκλεισε η πόρτα του Κυπριακού… 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αφερεγγυότητα 
Ταμειακής Ροής

Αφερεγγυότητα Ταμει-
ακής Ροής καλείται η
χρηματοοικονομική κα-
τάσταση κατά την οποία
ο οφειλέτης (φυσικό ή
νομικό πρόσωπο) πα-
ρουσιάζει αδυναμία

αποπληρωμής των υποχρεώσεών του
στην προσυμφωνημένη χρονική περίο-
δο, λόγω έλλειψης διαθέσιμου ρευ-
στού.

ΜAΡΙΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠIΔΗΣ
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

<<<<<<

Πολλοί αντιλαμβάνον-
ται, πλέον, πως η εξόν-
τωση της μεσαίας τάξης
δεν ήταν συνταγή που
«ήρθε απ’ έξω» με υπο-
γραφή ξένων δανει-
στών. Ηταν συνειδητή
επιλογή των ελίτ της
εξουσίας, ιδιαίτερα των
δύο τελευταίων ετών.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Φωτιές άναψαν στην κυβέρνηση οι
συστάσεις που διατυπώθηκαν στη
χειμερινή έκθεση της Κομισιόν. Η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή κάνει λόγο
για υπερβολικές δημοσιονομικές
ανισορροπίες στη χώρα, με την κοι-
νωνική κατάσταση να είναι εύθραυ-
στη και η δυνητική ανάπτυξη να
παραμένει υποτονική. Επίσης, σύμ-
φωνα με την έκθεση η Κύπρος κρί-
θηκε ότι δεν έχει παραγωγικό κενό,
ότι περνάει φάση υπερθέρμανσης
και πρέπει να επιβάλει φόρους για
να ανακόψει την υπερβολική ανά-
πτυξη. Με αυτή την άποψη όμως
διαφωνεί έντονα ο υπουργός Οικο-
νομικών Χάρης Γεωργιάδης, τονί-
ζοντας στην «Κ» πως η Κύπρος δεν
θα «πατήσει φρένο» στον ρυθμό
ανάπτυξη, αλλά και στη ανάπτυξη
της οικονομίας γενικότερα. Σχετικά
με τις μεταρρυθμίσεις στη δημόσια
υπηρεσία υπογραμμίζει πως «είναι
γνωστό ότι έχει υπάρξει και καθυ-
στέρηση κάποιων μεταρρυθμίσεων,
αλλά και απόρριψη άλλων». Πρό-
σθεσε ότι «το βασικό είναι η απόρ-
ριψη του νομοσχεδίου για τη  με-
ταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας
από τη Βουλή. Η Κομισιόν αναφέ-
ρεται σε κάποιο γεγονός, το οποίο
δεν επιδέχεται σχολίων. Η κυβέρ-
νηση όμως στήριξε έντονα τη με-
ταρρύθμιση αυτή, όπως και άλλες
δύο που καθυστερούν από τη Βουλή,
εκείνης της τοπικής αυτοδιοίκησης
για ένα χρόνο και εκείνη των νοσο-
κομείων για έξι μήνες που αν προ-
ωθηθούν θα είναι σημαντικές».

Όσον αφορά τα δημόσια οικο-
νομικά, ο υπουργός είπε ότι οι εκτι-
μήσεις της Κομισιόν είναι καλύτερες
από αυτές της Κύπρου. «Πέραν από
του απολύτως ισοσκελισμένου προ-
ϋπολογισμού για το 2016, υπολογί-
ζουμε ότι και το 2017 θα υπάρχει
ένα οριακό και μόνο έλλειμμα της

τάξης του 0,2%. Ο προϋπολογισμός
που καταθέσαμε προϋποθέτει με-
γαλύτερο έλλειμμα – πάλι οριακό
δηλαδή – της τάξης του 0,5%, αλλά
και πάλι η Κομισιόν εκτιμά ισοσκε-
λισμένο προϋπολογισμό και για το
2017». Σε ερώτηση πού τελικά προ-
κύπτει η διαφωνία, ο κ. Γεωργιάδης
έδειξε το διαρθρωτικό ισοζύγιο:
«Μπορεί ένα κράτος να μην πετυ-
χαίνει τους δημοσιονομικούς του
στόχους, αλλά θεωρείται ότι διαθέτει
παραγωγικό κενό, να μπορεί δηλαδή
να αναπτυχθεί περαιτέρω και να
του επιτρέπεται να διατηρήσει αυτή
την απόκλιση από τους δημοσιονο-

μικούς του στόχους. Υπάρχουν αρ-
κετά τέτοια κράτη. Από την άλλη,
μπορεί ένα κράτος μέλος να πετυ-
χαίνει τους δημοσιονομικούς του
στόχους, να έχει ακόμη και ισοσκε-
λισμένο προϋπολογισμό, αλλά να
θεωρείται ότι δεν διαθέτει παραγω-
γικό κενό και να πρέπει – και πάλι
σε κάθε περίπτωση ασχέτως αν έχει
ισοσκελισμένο – να λάβει περιορι-
στικά μέτρα για να ανακόψει την
περαιτέρω ανάπτυξη-υπερθέρμανση
της οικονομίας. Το δεύτερο ουσια-
στικά μας λέει η Κομισιόν, το οποίο
θεωρούμε περίεργο και στρεβλό
συμπέρασμα, δηλαδή η Κύπρος να
πρέπει να ανακόψει με φόρους και
μέτρα την υπερθέρμανση της οικο-
νομίας».

Ο ΥΠΟΙΚ υπογράμμισε όμως στην
«Κ» ότι «δεν προκύπτει διαφωνία

στους αριθμούς ή στις εκτιμήσεις.
Οι εκτιμήσεις τους είναι καλύτερες
και από τις δικές μας. Η διαφωνία
βρίσκει βάση στο αν πρέπει να επι-
τραπεί στην οικονομία να αναπτυχ-
θεί περισσότερο ή αν θα πρέπει να
πατήσουμε φρένο. Δεν θα πατήσου-

με φρένο ασφαλώς, αυτό θα ήταν
εξωφρενικό. Αυτό είναι ουσιαστικά
το μόνο σημείο διαφωνίας», ανέφερε
χαρακτηριστικά.

Σχετικά με την αναφορά της Κο-
μισιόν για τα υψηλά μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια (ΜΕΔ) της Κύπρου

και το ότι πρέπει να εντείνει τις
προσπάθειες μείωσής τους, ο κ.
Γεωργιάδης είπε πως «είναι γεγονός
και συμφωνούμε με αυτή τη θέση.
Δυστυχώς, δημιουργήθηκε μεγάλη
πιστωτική επέκταση την προηγού-
μενη δεκαετία με υπερβολικό όγκο
ιδιωτικού δανεισμού, και θα χρει-
αστεί χρόνος για να εξυγιανθεί».
Περαιτέρω, όμως, σημείωσε ότι
στην περίπτωση της Κύπρου τα
ΜΕΔ «είναι εκεί και φαίνονται».
Εξήγησε ότι «δεν έχουν μεταφερθεί
εκτός ισολογισμού τραπεζών, όπως
έγινε σε άλλα κράτη, κάτι που όμως
δεν τα εξαφανίζει, αλλά παράλληλα
δεν φαίνονται ως χτυπητό ποσοστό.
Αν μεταφέρονταν σε μια εταιρεία
διαχείρισης ΜΕΔ, τα ποσοστά που
θα παρουσιάζονταν θα ήταν αλλιώς.
Παρόλα αυτά τα άλλα κράτη όχι
απλώς δεν τα εξαφανίζουν με αυτή
την πρακτική, αλλά αντιθέτως χρη-
σιμοποιούν και πιο επιθετική πο-
λιτική αντιμετώπισής τους, με το
βάρος να μεταφέρεται στον φορο-
λογούμενο, κάτι που δεν επιλέξαμε
εμείς».

Λίστα Λαγκάρντ
Aναφορικά με τα χρήματα που

έχει εισπράξει το Τμήμα Φορολο-
γίας από τα πρόσωπα που βρίσκον-
ται στη Λίστα Λαγκάρντ, ο ΥΠΟΙΚ
ξεκαθάρισε ότι όλο το ποσό ανέρ-
χεται στα 23 εκατ. συν τους τόκους
επιβαρύνσεων, με το ποσό να ανέρ-
χεται στα 38 εκατ. ευρώ. «Από αυτά
τα 38 εκατ. ευρώ, ένα ποσό της τά-
ξης των 7 εκατ. έχει δικαιολογηθεί,
άρα και διαγράφηκε, διότι δόθηκαν
επαρκείς εξηγήσεις από τους φο-
ρολογούμενους. Για τα υπόλοιπα
είτε θα εισπραχθούν τα ποσά τώρα
που θα ολοκληρωθεί και η διαδι-
κασία ένστασης, είτε θα υπάρξει
προσφυγή των φορολογουμένων
στο δικαστήριο ή στο εφοριακό
συμβούλιο».
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ΥΠΟΙΚ: Δεν πατάμε φρένο στην ανάπτυξη
Ο κ. Γεωργιάδης τονίζει πως είναι στρεβλό το συμπέρασμα της Κομισιόν για ανακοπή του ρυθμού που κινείται η Κύπρος

Διαψεύδουμε
ανησυχίες

Κληθείς να σχολιάσει το δημοσί-
ευμα της Οικονομικής «Κ» για
κίνδυνο ενεργοποίησης του μη-
χανισμού διόρθωσης και επιβο-
λής κάποιων μέτρων το 2018 στο
πλαίσιο της συνέντευξης του
Προέδρου του Δημοσιονομικού
Συμβουλίου Δημήτρη Γεωργιάδη,
ο ΥΠΟΙΚ είπε ότι αυτό που διαπι-
στώνεται, είναι ότι μετατοπίζεται
συνεχώς παρακάτω η εκτίμηση ή
το ενδεχόμενο επιβολής μέτρων.
«Τα ίδια ακούγαμε για το 2016, η
χρονιά έκλεισε όχι απλώς με ισο-
σκελισμένο προϋπολογισμό, αλ-
λά και με ένα εξαιρετικά πρωτο-
γενές πλεόνασμα, το υψηλότερο
στην Ευρώπη. Το περασμένο
φθινόπωρο ακούγαμε ότι το εν-
δεχόμενο μέτρων αφορούσε το
2017 όταν είχε εγερθεί για πρώ-
τη φορά το ζήτημα από την Κομι-
σιόν. Τώρα μετατοπίζεται το εν-
δεχόμενο στο 2018. Εγώ απαντώ
πως κρινόμαστε εκ των αποτελε-
σμάτων. Από το 2014 και μετά και
από τον πρώτο προϋπολογισμό
που η παρούσα κυβέρνηση ετοί-
μασε, λειτουργούμε με ισοσκελι-
σμένο προϋπολογισμό και αυτό
θα διατηρηθεί και το 2017, αλλά
και το 2018. Το σήμα κατατεθέν
της οικονομικής πολιτικής της
παρούσας διακυβέρνησης είναι
ισοσκελισμένος προϋπολογι-
σμός και ανάπτυξη. Κατ’ επανά-
ληψη έχουμε διαψεύσει ανησυ-
χίες που είχαν εκφραστεί τόσο
στο εσωτερικό όσο και στο εξω-
τερικό. Ισοσκελισμένοι προϋπο-
λογισμοί και καλοί ρυθμοί ανά-
πτυξης. Αυτό ακριβώς θα διαφυ-
λάξουμε», κατέληξε

<<<<<<<

«Δεν προκύπτει διαφω-
νία στους αριθμούς 
ή στις εκτιμήσεις. 
Οι εκτιμήσεις της Κομι-
σιόν είναι καλύτερες 
και από τις δικές μας».

Το σήμα κατατεθέν της οικονομικής πολιτικής της παρούσας διακυβέρνησης
είναι ισοσκελισμένος προϋπολογισμός και ανάπτυξη. Κατ’ επανάληψη έχουμε
διαψεύσει ανησυχίες που είχαν εκφραστεί τόσο στο εσωτερικό, όσο και στο
εξωτερικό, αναφέρει στην «Κ» ο Υπουργός Οικονομικών.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε γρηγορότερες και καλύτερες λύ-
σεις εξυγίανσης των Μη Εξυπηρε-
τούμενων Δανείων προσβλέπει η
Ελληνική Τράπεζα από τη συνερ-
γασία με την APS Global για τη δη-
μιουργία πλατφόρμας στην οποία
θα μεταφερθεί η διαχείριση των
ΜΕΔ. Μιλώντας στην «Κ» η πρό-
εδρος του Δ.Σ. της Ελληνικής Τρά-
πεζας Ειρένα Γεωργιάδου, αναφέρει
ταυτόχρονα ότι θα αποτελούσε κα-
λή εξέλιξη για την τράπεζα εάν σε
κάποιο στάδιο ενταχθεί σε ένα χρη-
ματιστήριο στο οποίο η τιμή της
μετοχής να αντανακλά την τιμή
της αξίας της τράπεζας. Πρόσθετα,
τονίζει πως όσον αφορά στα απο-
τελέσματα που θα ανακοινώσουν
τη πρώτη Μαρτίου, είναι πιο ση-
μαντικός ο ισολογισμός της τρά-
πεζας από τον λογαριασμό κερδο-
ζημιών.
–Ποιους στόχους έχει θέσει η
Ελληνική Τράπεζα για το 2017;

–Για το 2017, ο πρώτος μας στό-
χος είναι αυτός για τον οποίο όλοι
μιλούν, η πρόσφατη έκθεση της
Κομισιόν, οι οίκοι αξιολόγησης, το
ΔΝΤ, η Κεντρική Τράπεζα, και η
κοινή γνώμη και δεν είναι άλλος
από τη μείωση των Μη Εξυπηρε-
τούμενων Δανείων. Ήδη από τις
αρχές του 2017 έχουμε ανακοινώσει
μια εσωτερική κίνηση, η οποία
ακριβώς στοχεύει να υποβοηθήσει
την εξυγίανση του χαρτοφυλακίου.
Και φυσικά μιλάω για τη συμφωνία
με την APS Global, ένα εξωτερικό
συνεργάτη, ο οποίος διαθέτει ιδι-
αίτερη εξειδίκευση και τεχνογνωσία
στο θέμα της αναδιάρθρωσης των
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων για
τη δημιουργία πλατφόρμας που θα
διαχειρίζεται όλα αυτά τα δάνεια.
Θεωρούμε ότι η δημιουργία αυτής
της πλατφόρμας είναι μία πολύ ση-
μαντική κίνηση για την τράπεζα.
Μια δοκιμασμένη συνταγή που
είχε θεαματικά αποτελέσματα σε
χώρες με παρόμοια υψηλά ποσοστά
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων.
Πέραν από τα Μη Εξυπηρετούμενα
Δάνεια, για το 2017, η Τράπεζα πα-
ραμένει επικεντρωμένη στην ανά-
πτυξη των εργασιών της και στην
αναδιοργάνωση του οικονομικού
της μοντέλου, με έμφαση στην ψη-
φιοποίηση και στη δημιουργία
εναλλακτικών καναλιών εξυπηρέ-
τησης του πελάτη.
–Πώς επηρεαστήκατε από την
αποχώρηση του CEO Bert Pijls
και τη μεταβατική περίοδο που
διανύετε σήμερα;

–Σίγουρα αποτέλεσε μια λυπηρή
εξέλιξη η πορεία της υγείας της συ-
ζύγου του κ. Pijls, όμως επειδή εί-
χαμε συνεργαστεί μαζί με τον κύριο
Pijls τόσο για την εξεύρεση του αν-
τικαταστάτη, αλλά και για τη με-
ταβατική περίοδο, η κατάσταση εί-
ναι πολύ ομαλή στην τράπεζα. Ως
Διοικητικό Συμβούλιο έχουμε υπο-
χρέωση να καταστήσουμε σχέδια
διαδοχής που στην προκειμένη πε-
ρίπτωση λειτούργησαν πολύ ομαλά.
Ο κ. Ιωάννης Μάτσης που επιλέγηκε

ως ο καινούργιος CEO της τράπεζας,
θεωρώ με βεβαιότητα ότι είναι ο
καταλληλότερος να αναλάβει τα
ηνία αυτή τη στιγμή, όχι μόνο γιατί
γνωρίζει πολύ καλά την τράπεζα,
αφού είναι μέλος του Διοικητικού
Συμβουλίου, αλλά και γιατί διαθέτει
τις εμπειρίες, την τεχνογνωσία και
την όρεξη να ηγηθεί της τράπεζας.
–Πότε θα αναλάβει τα καθήκον-
τά του ο κ. Μάτσης;

–Αναμένουμε ότι εντός Μαρτίου
θα λάβουμε και την τελική έγκριση
για τον διορισμό του από την ΕΚΤ.

Συνεργασία με τους Τσέχους
–Η συνεργασία με την APS έχει
γίνει αντικείμενο συζήτησης.
Πώς και επιλέξατε αυτή τη λύ-
ση;

–Πρόκειται για ένα ταξίδι που
ξεκίνησε πριν από δύο χρόνια, με
στόχο την αναζήτηση της καλύ-
τερης λύσης για εξυγίανση του
χαρτοφυλακίου των Μη Εξυπηρε-
τούμενων Δανείων. Ήταν καθαρό
από την αρχή ότι απλά με υπομονή
και με αναμονή της οικονομίας να
ανακάμψει, θα αργήσει να εξυγιαν-
θεί το χαρτοφυλάκιο και έπρεπε
να βρεθεί μία πιο δυναμική λύση.
Το ταξίδι αυτό ξεκίνησε με το κω-
δικό όνομα «Έλλη» μελετώντας σε
βάθος τα μοντέλα διαχείρισης Μη
Εξυπηρετούμενων Δανείων που
είχαν αναπτυχθεί στην Ιρλανδία,
στην Ισπανία, στην Πορτογαλία,
στην Αγγλία και αλλού. Πριν από
περίπου ένα χρόνο «πιάσαμε λιμά-
νι» καταλήγοντας ότι η καλύτερη
λύση για την Ελληνική Τράπεζα
είναι η δημιουργία μιας πλατφόρμας
στην οποία θα μεταφερθεί η δια-
χείριση των ΜΕΔ, σε συνεργασία
με κάποιον εξειδικευμένο οίκο από
το εξωτερικό. Στην πορεία διεφάνη
μάλιστα ότι αυτή η κίνηση συνάδει
με τις κατευθυντήριες γραμμές της
καινούργιας οδηγίας της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας για τα
ΜΕΔ που ανακοινώθηκε τον πε-
ρασμένο Σεπτέμβριο. Διεξήχθη,
λοιπόν, ένας διεθνής διαγωνισμός
προς εξεύρεση του καταλληλότερου
συνεργάτη γι’ αυτή την πλατφόρμα.
Ενδιαφέρθηκαν αρχικά περίπου
40 εταιρείες που εξειδικεύονται
στον κλάδο και μετά από μια αν-
ταγωνιστική διαδικασία καταλή-
ξαμε με την APS.
–Τι προσβλέπετε από αυτή τη
συνεργασία;

–Προσβλέπουμε σίγουρα γρη-
γορότερες και καλύτερες λύσεις
εξυγίανσης των ΜΕΔ. Και όταν
λέω καλύτερες, εννοώ καλύτερες
και για τους καταθέτες της τρά-
πεζας, γιατί ας μην ξεχνάμε πως
είναι με χρήματα των καταθετών
μας που χρηματοδοτήσαμε όλα
αυτά τα δάνεια τα οποία έχουν
καταστεί μη εξυπηρετούμενα,
αλλά και για τους πελάτες μας που
κατέχουν μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια. Η APS κατέχει μια τεράστια
εμπειρία σε αυτό τον τομέα, χρη-
σιμοποιεί σύγχρονες και εξειδι-
κευμένες τεχνικές και εργαλεία
αναδιάρθρωσης, εκπαιδεύει το
προσωπικό και κατέχει σύγχρονα

συστήματα παρακολούθησης των
δανείων. Προσβλέπουμε, λοιπόν,
πως θα δοθεί μια άλλη πνοή και
ώθηση τόσο στην Τράπεζα, αλλά
και στην κυπριακή αγορά γενικό-
τερα. Ένα από τα επίσης δυνατά
σημεία της APS το οποίο αποδει-
κνύεται και στην πράξη στις χώρες
όπου δραστηριοποιείται, είναι η
προσέλκυση ξένων κεφαλαίων τα
οποία μπορούν να διοχετευτούν
με διάφορους τρόπους στις εται-
ρείες που αντιμετωπίζουν προ-
βλήματα και ενδεχομένως να τις
καταστήσουν και πάλι βιώσιμες.

Συγκεκριμένοι στόχοι
–Έχουν τεθεί συγκεκριμένοι
στόχοι μείωσης των ΜΕΔ;

–Έχουν τεθεί πολύ συγκεκριμέ-
νοι στόχοι τόσο για το τελικό πο-
σοστό όσο και για τον ρυθμό εξυ-
γίανσης του χαρτοφυλακίου, οι
οποίοι έχουν συμφωνηθεί και με
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
αλλά και με την Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου. Οι στόχοι αυτοί είναι
αρκετά φιλόδοξοι αλλά η πορεία
είναι μονόδρομος – δεν μπορούμε

να αναβάλουμε άλλο την εξυγίανση
του χαρτοφυλακίου. Η δημιουργία
της πλατφόρμας διαχείρισης των
ΜΕΔ αποσκοπεί ακριβώς σε αυτό
να γίνει η εξυγίανση όσο το δυνα-
τόν γρηγορότερα.
–Έχουν απαντηθεί οι ανησυχίες
των εργαζομένων που θα μετα-
φερθούν στην πλατφόρμα;

–Όπως σας έχω πει πρόκειται
για μια εσωτερική κίνηση της τρά-
πεζας, σημαντικής μεν, αλλά εσω-
τερική. Οι εργαζόμενοι που επη-
ρεάζονται δεν έχουν λόγο να ανη-
συχούν εφόσον θα μεταφερθούν
μεν στην πλατφόρμα διαχείρισης,
από τη Διεύθυνση Διαχείρισης Κα-
θυστερήσεων, αλλά θα παραμεί-
νουν εργαζόμενοι στον Όμιλο της
Ελληνικής Τράπεζας. Συγκεκριμένα
να πω ότι διατηρούν τους μισθούς,
τα ωφελήματα, τα χαμηλότοκα δά-
νεια, τις συλλογικές συμβάσεις, τα
ταμεία προνοίας, ταμεία υγείας
κ.ο.κ. Επιπλέον όσοι το επιθυμούν
μπορούν να παραμείνουν μέλη της
ΕΤΥΚ και να απολαμβάνουν τα
ωφελήματά που προσφέρει η συμ-
μετοχή τους στη συντεχνία. Δεν
αλλάζει τίποτα. Ούτε καν ο χώρος
εργασίας, η καρέκλα, το γραφείο…
Επιπλέον και ακριβώς επειδή θα
παραμείνουν στον όμιλο της Ελ-
ληνικής Τράπεζας θα έχουν και το
δικαίωμα επιστροφής στην Τρά-
πεζα, εάν το επιθυμούν χωρίς να
απολέσουν οποιοδήποτε όφελος ή
δικαίωμα. Η αντίσταση στην αλ-
λαγή είναι μια φυσιολογική, ανα-
μενόμενη και κατανοητή αντίδρα-
ση, αλλά δεν υπάρχει κανένας λόγος
ανησυχίας.

–Πότε ξεκινάει η διαχείριση από
την εταιρεία;

–Έχουμε καταστήσει το πλάνο
και έχουμε συνάψει τις συμφωνίες,
και τώρα είμαστε στο στάδιο της
εφαρμογής. Αναμένουμε ότι το
επόμενο διάστημα θα αρχίσει η
λειτουργία της πλατφόρμας.

Εθελούσια έξοδος
–Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η
ετοιμασία του σχεδίου εθελού-
σιας εξόδου προσωπικού;

–Το Σχέδιο Εθελούσιας Εξόδου
αποτελεί και εργαλείο μείωσης των
λειτουργικών εξόδων της τράπεζας.
Όπως αναφέρεται και στην τελευ-
ταία έκθεση της Moody’s τα οφέλη
από τέτοια σχέδια βοηθούν στη
βιωσιμότητα του τραπεζικού συ-
στήματος, έτσι αναμένω πως εντός
του 2017, επειδή είναι ύψιστης
ανάγκης η συγκράτηση των εξόδων
της τράπεζας, θα υπάρξει κάποιο
Σχέδιο Εθελούσιας Εξόδου.

–Εδώ και τρία χρόνια περίπου
έχετε θέσει ως στόχο τη μεγέθυνση
της τράπεζας, εντούτοις, μέχρι σή-
μερα δεν καταφέρατε να πετύχετε
σημαντική πρόοδο στο συγκεκρι-
μένο θέμα. Ανησυχείτε ότι χάνετε
έδαφος έναντι του ανταγωνισμού;

–Τα μερίδια αγορά μας αυξάνον-
ται, άρα δεν χάνουμε έδαφος, αλλά
αυξάνονται οργανικά. Η οργανική
αύξηση δεν μπορεί να επιτύχει τους
ρυθμούς που ενδεχομένως να σου
προσφέρει η μη οργανική αύξηση,
δηλαδή οι εξαγορές. Ενδιαφερθή-
καμε σε διάφορα στάδια για εξαγορά
άλλων τραπεζικών ιδρυμάτων που
ήταν προς πώληση, όμως αυτό δεν

κατέστη δυνατό. Εξακολουθούμε
να ενδιαφερόμαστε για εξαγορές –
μη οργανική ανάπτυξη – αλλά στη
σωστή τιμή και αναλαμβάνοντας
ρίσκα και κινδύνους εντός του πλαι-
σίου ανοχής μας.
–Έχετε αρκετή ρευστότητα που
σας κοστίζει μερικά εκατομμύ-
ρια κάθε χρόνο. Πώς σκοπεύετε
να το διαχειριστείτε;

–Προσεκτικά και συνετά. Τα χρή-
ματα αυτά ανήκουν στους καταθέτες
μας και έχουμε ύψιστο καθήκον να
τα προστατεύσουμε. Παρόλο που ο
ισολογισμός μας κατέχει μία από
τις υψηλότερες ρευστότητες παγ-
κοσμίως, εν τούτοις αυτή η ίδια η
ρευστότητα πιέζει την κερδοφορία
μας, αφού το μεγαλύτερο μέρος της
είναι κατατιθέμενο στην ΕΚΤ και
μας κοστίζει 0,4%. Στην Κύπρο δεν
υπάρχουν αρκετές ευκαιρίες να διο-
χετευθεί αυτή η ρευστότητα, αν και
αυτή τη στιγμή δίνουμε ως τράπεζα
τη μερίδα του λέοντος στις νέες χο-
ρηγήσεις εντός Κύπρου. Έτσι έχουμε
αποφασίσει στρατηγικά ως Διοικη-
τικό Συμβούλιο ότι μέσα στο πλαίσιο
Διαχείρισης και Ανάλυσης κινδύνων
της τράπεζας θα εξετάσουμε και ευ-
καιρίες συνετής διοχέτευσης αυτής
της ρευστότητας στο εξωτερικό.
–Τι ευκαιρίες διοχέτευσης εξε-
τάζετε;

–Οτιδήποτε εντός των ορίων
ανοχής μας από πλευράς ανάληψης
ρίσκου και διαχείρισης κινδύνων.
Είχαμε για παράδειγμα ανακοινώσει
πρόσφατα ότι συμμετείχαμε σε ένα
κοινοπρακτικό δάνειο προς όφελος
του ΟΤΕ, κάτω από την ομπρέλα
της EBRD.

Μονόδρομος  
η εξυγίανση
των κόκκινων
δανείων
Στρατηγικής σημασίας η συνεργασία με
APS Global, τονίζει η Ειρένα Γεωργιάδου

<<<<<<<

«Αναμένω πως εντός
του 2017, επειδή είναι
ύψιστης ανάγκης 
η συγκράτηση των εξό-
δων της τράπεζας, θα 
υπάρξει κάποιο Σχέδιο
Εθελούσιας Εξόδου».

Παρακολουθούν
χρηματιστήρια

–Σκέφτεστε να μπείτε και εσείς
σε ένα μεγάλο ευρωπαϊκό χρημα-
τιστήριο όπως έκανε η Τράπεζα
Κύπρου με το Χρηματιστήριο του
Λονδίνου;
–Είναι γεγονός πως το Χρηματιστή-
ριο Κύπρου είναι πολύ μικρό και
δεν διαθέτει το ανάλογο βάθος.
Όντως θα αποτελούσε καλή εξέλι-
ξη εάν σε κάποιο στάδιο ενταχ-
θούμε σε ένα χρηματιστήριο στο
οποίο η τιμή της μετοχής να αντα-
νακλά την τιμή της αξίας της τρά-
πεζας. Παρακολουθούμε τις κινή-
σεις της Τράπεζας Κύπρου, προ-
σωπικά είμαι πολύ ικανοποιημένη
γι’ αυτό που έχει πετύχει με την
εισδοχή της στο LSE και ευχόμα-
στε να πάει πάρα πολύ καλά, διότι
βοηθά όλο το τραπεζικό σύστημα
της Κύπρου. Η κάλυψη από αναλυ-
τές έχει αυξηθεί, βοηθάει την Κύ-
προ να φανεί στον επενδυτικό
χάρτη, και έτσι όταν μια μικρότερη
τράπεζα όπως η Ελληνική αποφα-
σίσει να ακολουθήσει την πορεία
της εισδοχής στο LSE, θα είναι πιο
εύκολη η πορεία προετοιμασίας.
Στο παρόν στάδιο όμως δεν εξετά-
ζουμε τέτοιο ενδεχόμενο. 
–Τι να αναμένουμε από τα αποτε-
λέσματα της Τράπεζας την πρώτη
Μαρτίου;
–Προτεραιότητα, όπως προείπα,
είναι η μείωση των ΜΕΔ. Στο πα-
ρόν στάδιο, για εμάς είναι πιο ση-
μαντικός ο ισολογισμός της τρά-
πεζας από τον λογαριασμό κερ-
δοζημιών. Θέλουμε να είμαστε
βέβαιοι πως η ραχοκοκαλιά της
τράπεζας έχει τις σωστές προ-
βλέψεις και τα σωστά περιουσια-
κά στοιχεία, για να μπορέσει να
επιταχυνθεί και η εξυγίανση του
χαρτοφυλακίου. Το έχω πει και
ενώπιον της Γενικής Συνέλευσης
των μετόχων πως τολμούμε και
επιλέγουμε την αλλαγή και τη
διόρθωση, εις βάρος ακόμα και
της βραχυπρόθεσμης κερδοφο-
ρίας του οργανισμού σε κάποιες
περιπτώσεις, με στόχο την τοπο-
θέτηση της τράπεζας σε βιώσιμη
πορεία ανάπτυξης. Ο δρόμος εί-
ναι ακόμη ανηφορικός. Θα αποτελούσε καλή εξέλιξη εάν σε κάποιο στάδιο ενταχθούμε σε ένα χρηματιστήριο στο οποίο η τιμή της μετοχής να

αντανακλά την τιμή της αξίας της τράπεζας, δηλώνει στην «Κ» η πρόεδρος του Δ.Σ. της Ελληνικής Ειρένα Γεωργιάδου.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Στον απόηχο της φουρτούνας που
κτύπησε το λιμάνι η εμπλοκή της
βουλής ανέδειξε μεταξύ άλλων και
τρία βασικά σημεία τα οποία θα
αποδειχθεί σε βάθος χρόνου αν θα
επηρεάσουν αρνητικά την εγχώρια
λιμενική βιομηχανία. Στην κοινή
συνεδρία των Επιτροπών Μεταφο-
ρών και Ελέγχου εκφράσθηκαν σο-
βαρές ανησυχίες για συγκεκριμένες
πρόνοιες της σύμβασης παραχώ-
ρησης του λιμένα σε ιδιώτες. Κοινή
συνισταμένη των προβληματισμών
που εκφράζονται αποτελεί ο κεν-

τρικός σχεδιασμός που έγινε από
τους χρηματοοικονομικούς συμ-
βούλους που προσέλαβε το Υπουρ-
γείο Μεταφορών και οι εισηγήσεις
που υπεβλήθησαν. Μεταξύ των ει-
σηγήσεων που κατατέθηκαν και
που υιοθετήθηκαν ήταν και ο χω-
ροταξικός διαμοιρασμός του λιμα-
νιού στους νέους διαχειριστές. Δια-
μοιρασμός που εκ του αποτελέσμα-
τος φάνηκε να ήταν ένας από τους
βασικούς λόγους δυσλειτουργίας
του λιμανιού. Εκτός από τη διαπί-
στωση ότι ο χώρος που παραχω-
ρήθηκε στη Eurogate δεν εξυπη-
ρετεί τις λειτουργικές ανάγκες του
διαχειριστή, σοβαρές αμφιβολίες

εκφράζονται και για την εξυπηρέ-
τηση της εγχώριας βιομηχανίας
υδρογονανθράκων και των εται-
ρειών που δραστηριοποιούνται
στην κυπριακή ΑΟΖ. Το τελευταίο
στοιχείο αφορά τις χρεώσεις.

Οι σύμβουλοι και οι χώροι
Από τεχνοοικονομικής απόψεως

σε ρόλο συμβουλευτικό τη διαδι-
κασία παραχώρησης έτρεξαν δύο
διεθνείς οίκοι με σημαντική εμπει-
ρία. Οι N.M. Rothschild and Sons
Ltd με ντόπιους συνεργάτες την
Deloitte σχετικά με τις χρώσεις
τον David Wignal για τις τεχνικές
συμβουλές, ενώ το κεφάλαιο των
νομικών υπηρεσιών ανατέθηκε
στους Pinsent Masons LLP. Ο δια-
μοιρασμός του λιμανιού από πλευ-
ράς χώρων στηρίχθηκε, όπως ακού-
σθηκε στη βουλή, στις εισηγήσεις
των Rothschild. Στη Eurogate οι
σύμβουλου του ΥΠ.ΜΕΤ έδωσαν
το 33% και το υπόλοιπο στην άλλη
διαχειρίστρια εταιρεία DP World.
Δεδομένου ότι ένα από τα μέτρα
που αποφασίσθηκαν κατά την πα-
ρέμβαση του ΠτΔ ήταν η αναζή-
τηση και παραχώρηση επιπρόσθε-
του χώρου δημιουργούνται τερά-
στια ερωτηματικά για τον όλο δια-
μοιρασμό του λιμανιού. Την στιγμή,
μάλιστα, που δεν έχουν διαψευστεί
πληροφορίες για διαφωνίες στους
σχεδιασμούς διαχωρισμού, οι οποί-
ες δεν εισακούσθηκαν. Μπροστά
στο ενδεχόμενο η αναταραχή στο
λιμάνι Λεμεσού να προσλάβει ευ-
ρύτερες διαστάσεις το ΥΠ.ΜΕΤ
έσπευσε να υπενθυμίσει ότι η δια-
δικασία επιλογής ήταν διαφανής
αλλά και την εμπλοκή της Νομικής
και Ελεγκτικής Υπηρεσίας. 

Οι νέες χρεώσεις με αριθμούς 
Ένα άλλο ζήτημα που αναδείχ-

θηκε από την πρόσφατη ανωμαλία
στο λιμάνι ήταν αυτό με τις νέες

χρεώσεις. Ο υπουργός Μεταφορών
σε συνέντευξή του στην «Κ» έκανε
λόγω για χαμηλότερες χρεώσεις στο
κομμάτι των ρυθμιζόμενων. «Στην
περίπτωση των περισσοτέρων προ-
ϊόντων δεν υπάρχει θέμα. Όμως για
δύο προϊόντα χαμηλής αξίας φαί-

νεται ότι η αύξηση ενδεχομένως
να δημιουργήσει θέμα και για αυτό
έχω ζητήσει από τον Διαχειριστή
να το επιλύσει, εφόσον δικαιούται
να χρεώνει οποιοδήποτε ποσό επι-
θυμεί μέχρι το όριο που έχει τεθεί.
Να σημειωθεί ότι υπάρχει επίσης

ένα σχέδιο επιστροφής χρεώσεων
που είχε προβλεφθεί από το Υπουρ-
γείο για τέτοιου είδους προϊόντα.
Όσο αφορά τις μη ρυθμιζόμενες
χρεώσεις ή τις χρεώσεις υπό παρα-
κολούθηση αφού δικαιούμαστε να
παρέμβουμε μέσω συγκρίσεων με

γειτονικά λιμάνια εκεί έχουν ση-
μειωθεί αυξήσεις οι οποίες όμως σε
κάποιες περιπτώσεις είναι λογικές».

Με τις παλαιές χρεώσεις ο κάθε
επιβάτης που αποβιβαζόταν στο
λιμάνι χρεωνόταν με 5 ευρώ με τις
νέες ρυθμίσεις το τέλος αυξάνεται
στα 25 ανά επιβάτη. Αύξηση 500%.
Εδώ υποστηρίζεται ότι θα υπάρξουν
επιπτώσεις στην κίνηση επιβατών,
αν ληφθεί υπόψη και ο ανταγωνι-
σμός. 

Στρατιωτικός τουρισμός
Η χρησιμοποίηση του λιμένα

Λεμεσού από πολεμικά πλοία για
μικρή ανάπαυλα του προσωπικού
τους θα υποστεί μείωση, αν λη-
φθούν υπόψη τα νέα τέλη. Με τα
παλαιά το ημερήσιο κόστος παρα-
μονής ήταν στα 800 ευρώ. Με τα
νέα ο υπολογισμός γίνεται με βάση
το μήκος του πλοίου επί 12,5 ευρώ
το μέτρο. Μέσος όρος ημερήσιου
κόστους τουλάχιστον 3 χιλιάδες
ευρώ. Σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ» δύο πολεμικά πλοία αντί
για τη Λεμεσό έριξαν άγκυρες στη
Λάρνακα κάτι που προκάλεσε την
αντίδραση της διαχειρίστριας εται-
ρείας. Οι πληροφορίες θέλουν την
κυβέρνηση να προχωρά σε εξομοί-
ωση των τελών του λιμανιού της
Λάρνακας με αυτό της Λεμεσού.

Νέες ταρίφες και σε Λάρνακα
Το πιο ανησυχητικό απ’ όλα

όπως υποστηρίζεται από φορείς
του λιμανιού είναι ο προσανατο-
λισμός να εκμηδενιστεί ο ανταγω-
νισμός που υπάρχει με το λιμάνι
Λάρνακας στο οποίο ισχύουν οι
παλιές λιμενικές χρεώσεις. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες οι ιδιώτες
διαχειριστές πιέζουν για αυξήσεις
σε κάποιες κατηγορίες προκειμένου
να διασφαλιστεί το μονοπωλιακό
καθεστώς που απολαμβάνουν λόγω
συμβολαίου.

Η ομαλότητα επέστρεψε, η ανησυχία παραμένει
Στο μικροσκόπιο πρόνοιες του συμβολαίου για το λιμάνι Λεμεσού που πιθανό να επηρεάσουν άλλους τομείς της οικονομίας

Η βιομηχανία
υδρογονανθράκων

Η αναταραχή στο λιμάνι Λεμε-
σού έβγαλε στην επιφάνεια ένα
ζήτημα που είχε προκληθεί πριν
από την επίσημη παράδοση του
λιμανιού και αφορούσε τις εται-
ρείες που πραγματοποιούν έρευ-
νες στην κυπριακή ΑΟΖ. Συγκε-
κριμένα τον περασμένο Οκτώ-
βριο λίγο έλειψε να τιναχθεί στον
αέρα το χρονοδιάγραμμα ερευ-
νών της TOTAL στο τεμάχιο 11. Τό-
τε η DP World, μία εκ των δύο δια-
χειριστριών εταιρειών, είχε αντι-
δράσει έντονα στη συμφωνία TO-
TAL και EDT Agency Services για
την παροχή υπηρεσιών υποστήρι-
ξης από το λιμάνι Λεμεσού. Εμ-
πλεκόμενοι φορείς στο λιμάνι
υποστηρίζουν ότι το νέο καθε-
στώς δεν ευνοεί την παρουσία
υποστηριχτικών εταιρειών για τη
βιομηχανία υδρογονανθράκων.
Με δεδομένη την απομάκρυνση
των εταιρειών από το λιμάνι Λάρ-
νακας θεωρείται βέβαιο ότι θα
προκύψει πρόβλημα με τις εται-
ρείες ENI TOTAL και NOBLE εάν
επιβεβαιωθούν οι ισχυρισμοί ότι
οι αυξήσεις θα είναι τσουχτερές.
Η ΑΛΚ δεν αναγνωρίζει δικαίωμα
στην DP World, ωστόσο, από πη-
γές που γνωρίζουν οι πρόνοιες
του συμβολαίου ενισχύουν την
επιχειρηματολογία της διαχειρί-
στριας εταιρείας.

<<<<<<<

Σε συγκεκριμένες κατη-
γορίες εργασιών στο λι-
μάνι τα τέλη παρουσιά-
ζουν μεγάλη αύξηση που
ενδεχομένως να επιδρά-
σει αρνητικά στο εμπό-
ριο αλλά και την τοπική
οικονομία της Λεμεσού.

Η άρση των προβλημάτων λειτουργίας του λιμανιού Λεμεσού εκτόνωσε τις
πιέσεις που ασκούνταν σε βασικούς τομείς της οικονομίας, ωστόσο, η φαγού-
ρα θα συνεχισθεί με ευρύτερα ζητήματα που αφορούν συγκεκριμένες πρό-
νοιες παραχώρησης της διαχείρισης σε ιδιώτες.
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Ζημιογόνος δογματισμός
Α Ρ Θ Ρ Ο  Του ΑΡΙΣΤΟΥ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Η ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών
στο λιμάνι Λεμεσού έθεσε, μοιραία,
την Κύπρο στον μακρύ ευρωπαϊκό
κατάλογο των αποτυχημένων και
ζημιογόνων ιδιωτικοποιήσεων.
Γιατί μπορεί κάτω από την πολιτική
και λαϊκή αντίδραση, τελικά, να
βελτιώθηκαν κάπως οι συνθήκες,
αλλά η ζημιά στην οικονομία του
τόπου και η δυσφήμιση της Κύπρου
ως κέντρου εμπορίου έμεινε. Αρκεί
να σημειώσω ότι αριθμός εταιριών
«τα μάζεψαν και έφυγαν» για άλλα
γειτονικά λιμάνια από τις πρώτες
μέρες.

Τα αρνητικά παραδείγματα που
προηγήθηκαν σε άλλες χώρες προ-
φανώς δεν πτόησαν όσους προ-
έκριναν αυτή την ιδιωτικοποίηση
(γιατί δεν την υπερψήφισε μόνο
το κυβερνών κόμμα). Φτάνει κανείς
να ανακαλέσει στη μνήμη ένα από

τα πλέον κραυγαλέα αποτυχημένα
παραδείγματα ιδιωτικοποίησης.
Εκείνο του βρετανικού σιδηρόδρο-
μου (British Rail). Ο οποίος το 1993
ιδιωτικοποιήθηκε πλήρως. Μέχρι
το 1999, 38 άνθρωποι σκοτώθηκαν
σε δυστυχήματα και πάνω από 600
τραυματίστηκαν, απόρροια μει-
ωμένων ελέγχων ασφαλείας, ανε-
παρκούς συντήρησης και κακής
διαχείρισης, σε μια προσπάθεια
εξοικονομήσεων και αύξησης της
κερδοφορίας. 

Επανερχόμενος στο προκείμενο,
στα κυπριακά λιμάνια, επειδή είναι
δεδομένη η πρόθεσή μας να συνε-
χίσουμε τον κοινοβουλευτικό έλεγ-
χο, εφόσον υπάρχουν ευθύνες σε
πολλά επίπεδα αλλά και ενδεχόμενη
διασπάθιση δημόσιου χρήματος,
στη συνέχεια καταγράφω μια σειρά
από παρατηρήσεις και ερωτήματα,

όπως τέθηκαν κατά κόρον από το
ΑΚΕΛ τις προηγούμενες μέρες:

Ερώτημα πρώτο: Υπήρξε ή όχι
παραπλάνηση της Βουλής όταν οι
κυβερνώντες ισχυρίζονταν ότι το
όφελος του κράτους σε βάθος
25ετίας θα ήταν 2 δισ. ευρώ, ενώ
τώρα περιορίζεται η πρόβλεψη στα
600-700 εκατ. ευρώ;

Ερώτημα δεύτερο: Έχει αποκλει-
στεί ή όχι η Αρχή Λιμένων Κύπρου
προς όφελος συγκεκριμένης ιδιω-
τικής εταιρίας από την παροχή
υπηρεσιών προς εταιρίες υδρογο-
νανθράκων;

Ερώτημα τρίτο: Ποιος θα πλη-
ρώσει τη νύφη για την εκτόξευση
των τελών που επέβαλαν οι ιδιώτες
σε βάρος των καταναλωτών αλλά
και σε βάρος της ανταγωνιστικό-
τητας των κυπριακών επιχειρήσεων
και των κυπρίων παραγωγών;

Ερώτημα τέταρτο: Υπάρχει ρητή
συμβατική δέσμευση για το ποιος
θα καλύψει τις τεράστιες ζημιές
και συνακόλουθες αποζημιώσεις
που προκάλεσε η ιδιωτικοποίηση
ή τελικά το κόστος θα φορτωθεί
στο κράτος και άρα στους φορο-
λογούμενους πολίτες;

Ερώτημα πέμπτο: Υπάρχει πε-

ρίπτωση να βρεθεί ένας υπουργός
αυτής της κυβέρνησης που θα νιώ-
σει την ανάγκη να αποδείξει έμ-
πρακτα ότι διαθέτει πολιτική ευ-
θιξία;

Είναι προφανές, ακόμα και στον
πιο διαπρύσιο κήρυκα και συνή-
γορο των ιδιωτικοποιήσεων, ότι
αυτό που έγινε στο λιμάνι Λεμεσού
συνιστά κόλαφο. Αποτελεί έμπρα-
κτη απόδειξη ότι η ιδεολογική θέση
πως «κάθε τι ιδιωτικό είναι καλό
και κάθε τι δημόσιο κακό» συνιστά
δογματισμό και ιδεοληψία. Δεν
είναι εξάλλου συμπτωματικό αλλά
αποτέλεσμα σωστής ανάλυσης των
δεδομένων που ως ΑΚΕΛ διαφω-
νήσαμε από την αρχή με τη συγ-
κεκριμένη απόφαση. Πάντοτε με
γνώμονα το ευρύτερο καλό του τό-
που και το πώς εξυπηρετείται κα-
λύτερα το δημόσιο συμφέρον.

Οι ευθύνες των κυβερνώντων
είναι εκεί. Η Ελεγκτική Υπηρεσία
ζήτησε εύλογο χρόνο για να μελε-
τήσει τις συμβάσεις και χωρίς κα-
θυστέρηση θα συνεχιστεί ο κοινο-
βουλευτικός έλεγχος. Εξάλλου ήδη
προκύπτουν και άλλα παρεμφερή
θεσμικά ζητήματα και η Βουλή,
όπως ήδη αποφασίστηκε, θα τα
εξετάσει συνολικά. Όπως για πα-
ράδειγμα ενδεχόμενης σύγκρουσης
συμφερόντων, απόκρυψης στοι-
χείων και παραπλάνησης. Διότι εί-
ναι προφανές ότι πάνω στον οίστρο
της ιδιωτικοποίησης κάποιοι έθε-
σαν άλλες προτεραιότητες πάνω
από το δημόσιο συμφέρον. Και
αυτό είναι απαράδεκτο και κατα-
κριτέο.

Ο κ. Άριστος Δαμιανού είναι μέλος
Πολιτικού Γραφείου ΑΚΕΛ, βουλευτής.

Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Μία εβδομάδα μετά την παρέμβαση
του Προέδρου της Δημοκρατίας
για το λιμάνι Λεμεσού ο υπουργός
Μεταφορών κάνει ένα πρώτο απο-
λογισμό. Σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο Μάριος Δημητριάδης σκια-
γραφεί τι δεν πήγε καλά με την εί-
σοδο των ιδιωτών διαχειριστών
στο λιμάνι Λεμεσού το κατά πόσο
η Eurogate έχει ευθύνες για την
κατάσταση που δημιουργήθηκε
αλλά και αν υπέβαλε την παραίτησή
του στον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας.
–Τι δεν πήγε καλά με την πα-
ράδοση του λιμένα Λεμεσού
και για τρεις εβδομάδες παρου-
σίαζε λειτουργικές αδυναμίες;

–Καταρχάς να τονίσω ότι βρι-
σκόμαστε μόλις λίγες μέρες αφότου
ανέλαβαν τη διαχείριση του λιμα-
νιού οι ιδιώτες και ότι από τους
τρεις διαχειριστές που ανέλαβαν
το λιμάνι μόνο με τον ένα παρου-
σιάστηκαν λειτουργικά προβλή-
ματα. Ορισμένα από αυτά τα  προ-
βλήματα ήταν αναμενόμενα σε με-
γάλο βαθμό. Πρόκειται για μία πολύ
μεγάλη μεταρρύθμιση και θα ήταν
παράλογο να αναμένει κάποιος
πως όλα θα λειτουργούσαν στην
εντέλεια από την πρώτη μέρα. Κατά
τη δεύτερη εβδομάδα της λειτουρ-
γίας του λιμανιού, υπό το νέο κα-
θεστώς, άρχισε, όπως αναμέναμε,
να υπάρχει βελτίωση σε ό,τι αφορά
στην εξυπηρέτηση των πλοίων και
του εγχώριου εμπορίου. Δυστυχώς,
όμως, ο ρυθμός βελτίωσης δεν ήταν
ικανοποιητικός με αποτέλεσμα να
υπάρξει αντίδραση από τους με-
ταφορείς διότι ο χρόνος εξυπηρέ-
τησής τους ήταν αυξημένος, και
να μπλοκάρουν το λιμάνι για τέσ-
σερις μέρες. Πρέπει, πάντως, να
επισημάνω ότι ενώ είχαμε συμφω-
νήσει κάποια μέτρα τα οποία αν
εφαρμόζονταν από την περασμένη
Τετάρτη, θα επίλυαν σε σημαντικό
βαθμό το πρόβλημα χρειάστηκε η
παρέμβαση του Προέδρου για να
ανοίξει το λιμάνι την Κυριακή. Τα
ίδια μέτρα εφαρμόσθηκαν την Κυ-
ριακή και η εξυπηρέτηση των με-
ταφορέων ήταν πολύ καλύτερη.
–Αυτά που συμφωνήθηκαν
στην Προεδρική σύσκεψη δεν
ήταν τίποτε περισσότερο από
αυτά που είχαν συμφωνηθεί
προηγουμένως;

–Η παρουσία του Προέδρου δίνει
σαφώς μεγαλύτερη βαρύτητα σε
οτιδήποτε συμφωνείται.  
–Από τον περασμένο Απρίλιο
οπότε και υπογράφηκαν τα
συμβόλαια δεν υπήρχε χρόνος
να δοκιμασθεί το λιμάνι στο
νέο περιβάλλον;

–Βεβαίως υπήρχε ο χρόνος, όμως
όταν  ένα καινούργιο σύστημα δο-
κιμάζεται σε έναν καινούργιο χώρο
πάντα υπάρχουν λειτουργικά προ-
βλήματα και πιστεύω ότι είναι εκεί
που προκλήθηκε το θέμα με τη Eu-
rogate. Πιστεύω ότι υπερτίμησαν
τον βαθμό ετοιμότητάς τους τόσο
σε ό,τι αφορά τα μηχανήματα όσο
και σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση
και τον αριθμό του προσωπικού
τους. 

–Δοκιμές θα μπορούσαν να εί-
χαν γίνει;

–Δεν μπορούσαν να γίνουν ακρι-
βώς με τον ίδιο τρόπο εργασίας.
Αυτή ήταν η μεγαλύτερη δυσκολία
στην όλη διαδικασία. Εδώ να απαν-
τήσω και το θέμα που εγείρεται σε
σχέση με τον καταμερισμό του χώ-
ρου. Στόχος της όλης διαδικασίας
ήταν η αύξηση της αποδοτικότητας
του χώρου του λιμανιού και αυτό
προϋποθέτει την εναρμόνιση της
πρακτικής με αυτές του εξωτερικού.
Αυτό σημαίνει πιο αποτελεσματικές
εργασίες και είναι εδώ που αναμέ-
νουμε από τους Διαχειριστές να
χρησιμοποιήσουν την εμπειρία
που έχουν από το εξωτερικό. Είναι
εδώ που θεωρώ την κριτική που
γίνεται για την κατανομή χώρων
ως υπερβολική, αφού βάσει αυτής
της κατανομής έγιναν προσφορές
από έξι διεθνείς οργανισμούς με
μεγάλη εμπειρία. Τώρα σε περί-
πτωση που κάποιος χρειαστεί επι-

πρόσθετη γη υπάρχει διαθέσιμη
γη της Αρχής Λιμένων Κύπρου η
οποία βεβαίως μπορεί να ενοικια-
στεί.
–Είχατε πει στην «Κ» ότι υπήρ-
χε το ενδεχόμενο αναβολής πα-
ράδοσης του λιμανιού, εάν
υπήρχαν ενδείξεις ότι θα υπήρ-
χαν προβλήματα. Κατά την πα-
ράδοση υπήρχαν σημάδια;

–Αυτό που είχαμε διαπιστώσει
ήταν ότι μια ενδεχόμενη αναβολή
θα προκαλούσε περισσότερα προ-
βλήματα, αφού υπήρξε μεγάλη απο-
χώρηση προσωπικού είτε από την
Αρχή Λιμένων είτε από τους πρώην
αχθοφόρους.
–Ευθύνες από πλευράς Euro-
gate υπάρχουν;

–Ήμουν ξεκάθαρος. Πιστεύω ότι
η εταιρεία υπερτίμησε την εκπαί-
δευση του προσωπικού της και θα
έπρεπε να αξιολογήσει καλύτερα
τον αριθμό των μηχανημάτων του
εξοπλισμού που χρειαζόταν.
–Έχετε πάρει μέτρα εναντίον
της εταιρείας;

–Η εποπτεία της εταιρείας γίνεται
σε δύο επίπεδα. Στο επίπεδο του
Υπουργείου και στο επίπεδο της
Αρχής Λιμένων Κύπρου ως η επο-
πτική αρχή των Λιμένων. Το Υπουρ-
γείο έχει ήδη στείλει αριθμό επι-
στολών και έχει κάνει όλες τις δια-
δικασίες που προβλέπονται στη
Σύμβαση συμπεριλαμβανομένης
και συνάντησης της ειδικής επι-
τροπής για επίλυση τέτοιων προ-
βλημάτων. Η Αρχή Λιμένων Κύπρου
έχει επίσης αρχίσει διαδικασία για

έρευνα για μη αποτελεσματική
εκτέλεση των λιμενικών εργασιών
και επιβολή διοικητικού προστίμου,
αν κριθεί σκόπιμο.
–Εκτός από την εταιρεία προ-
κύπτουν ευθύνες και σε άλ-
λους;

–Μία εβδομάδα πριν αναλάβουν
οι ιδιώτες είχαν όντως παρατηρηθεί
κάποια προβλήματα στην εξυπη-
ρέτηση εξαιτίας της βλάβης που
υπέστησαν κάποια μηχανήματα.
Αυτό δεν βοήθησε την πρώτη εβδο-
μάδα που ανέλαβαν οι διαχειριστές.
Από εκεί και πέρα αυτό ανήκει πα-
ρελθόν και πρέπει να κοιτάξουμε
μπροστά.
–Οι βλάβες έχετε πει ότι οφεί-
λονται και σε βανδαλισμούς
από πρώην εργαζομένους. Αυ-
τές οι καταγγελίες θα μείνουν
έως εδώ ή θα δώσετε συνέχεια

–Αυτό είναι θέμα της Αρχής Λι-
μένων. Από την Αρχή Λιμένων είχα
τη συγκεκριμένη πληροφόρηση.
Είναι θέμα της ίδιας της ίδιας της
ΑΛΚ να διερευνήσει ή όχι, το εν
λόγω ζήτημα. 
–Πότε πιστεύετε ότι θα ομα-
λοποιηθεί πλήρως η κατάστα-
ση;

–Η εταιρεία έθεσε στόχο ότι εν-
τός 30 ημερών από την ημερομηνία
της σύσκεψης που πραγματοποι-
ήθηκε υπό την προεδρία του ΠτΔ,
θα ξεπερασθεί ο ρυθμός εξυπηρέ-
τησης που ίσχυε όταν στα ηνία
βρισκόταν η Αρχή Λιμένων. Αυτό
θα το δούμε φυσικά στην πράξη.
–Υπάρχει ενδεχόμενο επηρε-

αζόμενοι να κινηθούν για απο-
ζημιώσεις. Αν προκύψει ένα
τέτοιο ζήτημα ποιος θα απο-
ζημιώσει, ο διαχειριστής ή το
κράτος;

–Στις πρόνοιες της σύμβασης
υπάρχει απαίτηση να διατηρούν
οι εταιρείες ασφαλιστικές καλύψεις
για τέτοιου είδους περιπτώσεις και
μάλιστα αυτές οι ασφαλιστικές κα-
λύψεις καλύπτουν οποιεσδήποτε
απαιτήσεις έναντι της Κυπριακής
Δημοκρατίας.
–Η φήμη του λιμανιού έχει υπο-
στεί πλήγμα;

–Βεβαίως έχει υποστεί πλήγμα.
Θεωρώ, ωστόσο, πως αν ο ρυθμός
εξυπηρέτησης συνεχίσει να βελ-
τιώνεται και οι εταιρείες φθάσουν
στα επιθυμητά επίπεδα απόδοσης
δεν θα έχουμε οποιαδήποτε προ-
βλήματα. Θα πρέπει να αξιολογή-
σουμε την όλη προσπάθεια σε ένα
διάστημα τριών ή έξι  μηνών από
σήμερα.

–Θα έχετε ακούσει και εσείς
ότι κάποιες ναυτιλιακές γραμ-
μές δεν πραγματοποιούσαν
δρομολόγια λόγω των προβλη-
μάτων συν ότι υπήρχαν φωνές
για επιβολή επίναυλων. 

–Όταν προκαλούνται προβλή-
ματα είναι αντιληπτό ότι υπάρχουν
τέτοιου είδους αντιδράσεις. Αυτό
έγινε και στο παρελθόν σε παρόμοια
προβλήματα, όταν το λιμάνι  ήταν
υπό τη διαχείριση της Αρχής Λι-
μένων. Εγώ αναμένω ότι η διαχει-
ρίστρια εταιρεία θα φροντίσει να
έλθει σε επαφή με αυτές τις ναυ-
τιλιακές γραμμές προκειμένου να
επιλύσει τα όποια θέματα έχουν
παρουσιαστεί.
–Με αφορμή το τι έγινε στη
Λεμεσό προκύπτει ανάγκη να
υπάρχει και ένα δεύτερο λιμάνι
προκειμένου να μην προκα-
λούνται αδιέξοδα σε ζωτικούς
τομείς της οικονομίας;

–Υπάρχουν πρόνοιες σύμφωνα
με τις οποίες, στην περίπτωση που
η διαχειρίστρια εταιρεία αδυνατεί
να εξυπηρετήσει τα φορτία, χάνει
οποιαδήποτε προστασία έχει από
τη σύμβαση, Αυτό αξιολογείται σε
τριμηνιαία βάση. Σε περίπτωση
που δεν μπορεί ή δεν έχει τη δυ-
νατότητα να εξυπηρετήσει το εμ-
πόριο θα χάσει την προστασία που
της παρέχεται και θα μπορεί ένας
άλλος διαχειριστής να κάνει πα-
ρόμοιες εργασίες. Κατά συνέπεια
η εταιρεία οφείλει να ανταποκριθεί
με αποτελεσματικό και ουσιαστικό
τρόπο για να μην αντιμετωπίσει
οποιαδήποτε προβλήματα.

–Το λιμάνι της Λάρνακας μπορεί
να χρησιμοποιηθεί ως εναλλακτική
λύση σε έκτακτες περιπτώσεις;

–Το λιμάνι της Λάρνακας δεν
μπορεί να εξυπηρετήσει εμπορευ-
ματοκιβώτια, καθώς δεν έχει τη
δυνατότητα και την υποδομή. Σε
περίπτωση όμως που χρειασθεί
μπορούν να γίνουν οι απαραίτητες
επισκευές. Σε περίπτωση που η
διαχειρίστρια εταιρεία αδυνατεί ή
παραβιάζει τις υποχρεώσεις της
μπορούμε να ζητήσουμε και από
τον δεύτερο διαχειριστή να εξυ-
πηρετήσει κάποια από αυτά τα
φορτία.
–Η διαδικασία ιδιωτικοποίησης
για το λιμάνι της Λάρνακας πού
βρίσκεται;

–Μέσα στο Μάρτιο θα λάβουμε
τις εκδηλώσεις ενδιαφέροντος από
τις εταιρείες.
–Με αφορμή το λιμάνι της Λε-
μεσού θέσατε την παραίτησή
σας στη διάθεση του Προέδρου
της Δημοκρατίας;

–Δεν είμαι άτομο το οποίο ρίχνει
την ασπίδα. Δεν είμαι ρίψασπις. Ο
ρόλος μου είναι να κάνω το παν
για να επιλυθούν όλα τα προβλή-
ματα που έχουν παρουσιαστεί, για
το καλό του τόπου. Το κατά πόσον
η μεταρρύθμιση στο λιμάνι ήταν
πετυχημένη, δεν θα κριθεί σε διά-
στημα μερικών ημερών. Θα πρέπει
να δούμε τις προοπτικές που υπάρ-
χουν σε μακροπρόθεσμη βάση. Αυ-
τό έχει σημασία. Εγώ είμαι εδώ για
να λύσω τα προβλήματα. Από εκεί
και πέρα, οτιδήποτε άλλο, είναι θέ-
μα του Προέδρου της Δημοκρα-
τίας.

Η Eurogate υπερτίμησε τον βαθμό ετοιμότητάς της
Μ. Δημητριάδης: Καταλυτική η παρέμβαση του Προέδρου, ωστόσο, τα μέτρα ήταν παρόμοια με αυτά που είχαν συμφωνηθεί

<<<<<<<

«Μία εβδομάδα πριν
αναλάβουν οι ιδιώτες 
είχαν όντως παρατηρη-
θεί κάποια προβλήματα
στην εξυπηρέτηση 
εξαιτίας της βλάβης 
που υπέστησαν 
κάποια μηχανήματα».

<<<<<<<

«Θα πρέπει να δούμε 
τις προοπτικές που υπάρ-
χουν σε μακροπρόθεσμη
βάση. Εγώ είμαι εδώ για
να λύσω τα προβλήματα.
Από εκεί και πέρα, 
οτιδήποτε άλλο, είναι 
θέμα του Προέδρου».

Είναι θέμα της Αρχής Λιμένων να ζητήσει τη διερεύνηση των ισχυρισμών για βανδαλισμούς σε εξοπλισμό της, τονίζει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
υπουργός Μεταφορών Μάριος Δημητριάδης, ο οποίος υποστήριξε ότι η πληροφορία του δόθηκε από την Αρχή Λιμένων.

<<<<<<<

Είναι προφανές, 
ακόμα και στον πιο 
διαπρύσιο κήρυκα και
συνήγορο των ιδιωτικο-
ποιήσεων, ότι αυτό που
έγινε στο λιμάνι Λεμε-
σού συνιστά κόλαφο.
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Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Δραματική αύξηση των απολύσεων
έναντι των προσλήψεων, με τις απώλειες
θέσεων εργασίας να καταγράφουν τον
Ιανουάριο αρνητικό ρεκόρ 15ετίας, αύ-
ξηση της εγγεγραμμένης στον ΟΑΕΔ
ανεργίας και επέλαση των ευέλικτων
μορφών απασχόλησης είναι το εκρη-
κτικό μείγμα στο εσωτερικό της εγχώ-
ριας αγοράς εργασίας που εντείνει το
αίσθημα ανασφάλειας των πολιτών και
καταδεικνύει την ανυπαρξία ενός απο-
τελεσματικού προγράμματος επενδύ-
σεων και ανάπτυξης. Τα στοιχεία από
το πληροφοριακό σύστημα ΕΡΓΑΝΗ
και τον ΟΑΕΔ που δημοσιοποιήθηκαν
χθες, με την αντιπολίτευση να κάνει
λόγο για εσκεμμένη καθυστέρηση από

πλευράς υπουργείου Εργασίας εξαιτίας
της επιδείνωσης των δεικτών, έχουν
σημάνει «κόκκινο» συναγερμό. 

Παράγοντες της αγοράς, αποκωδι-
κοποιώντας τα στοιχεία, κρούουν τον
κώδωνα του κινδύνου, επισημαίνοντας
ότι δείχνουν τη μεταστροφή της τάσης
μείωσης της ανεργίας, το μέγεθος της
οποίας θα μπορεί να διαπιστωθεί τους
επόμενους μήνες. Και συμπληρώνουν
ότι η ελληνική αγορά εργασίας κυριαρ-
χείται εκ νέου, από ευελιξία, εντατικο-
ποίηση της εργασίας και πιθανότατα
«μαύρη» ανασφάλιστη εργασία, η προ-
σπάθεια ελέγχου της οποίας, είχε οδη-
γήσει στο πρόσφατο παρελθόν σε ση-
μαντική αύξηση της απασχόλησης. Πα-
ράλληλα, δείχνουν και το μέγεθος εξάρ-
τησης της αγοράς από την εποχικότητα,
με το υπουργείο Εργασίας να σημειώνει
πως στο πρώτο πενθήμερο του Ιανουα-
ρίου οι αποχωρήσεις, απολύσεις και
λήξεις συμβάσεων λόγω της λήξης της
περιόδου των εορτών, ανήλθαν σε

33.000, ενώ τον υπόλοιπο μήνα, το ισο-
ζύγιο ήταν θετικό κατά 4.000 θέσεις
εργασίας.

Αναλυτικά, κατά τον προηγούμενο
μήνα, οι απολύσεις - λήξεις συμβάσεων
επικράτησαν των προσλήψεων, με απο-
τέλεσμα να χαθούν 29.817 θέσεις ερ-

γασίας. Παράλληλα, συνεχίστηκε η επέ-
λαση των ευέλικτων μορφών απασχό-
λησης, με το 53,51% των νέων προσ-
λήψεων να αφορά θέσεις μερικής ή εκ
περιτροπής απασχόλησης. Αναλυτικά,
οι προσλήψεις κατά τον Ιανουάριο του
2017 ανήλθαν σε 126.501 και οι απο-

χωρήσεις σε 156.318, έναντι προσλή-
ψεων 110.490 και απολύσεων - αποχω-
ρήσεων 120.444 τον αντίστοιχο μήνα
του 2016. Αν και με εξαίρεση το 2014,
ο μήνας Ιανουάριος εμφανίζει αρνητική
επίδοση από το 2001, διαπιστώνει κανείς
ότι για πρώτη φορά οι απώλειες θέσεων
εργασίας είναι τόσο πολλές. Για παρά-
δειγμα, σε σχέση με τον Ιανουάριο του
2016 χάθηκαν επιπλέον 19.863 θέσεις
εργασίας, ενώ ο αριθμός είναι αυξημένος
ακόμη και σε σχέση με τον Ιανουάριο
του 2011, στην «κορυφή» της κρίσης,
με τις απώλειες θέσεων εργασίας τότε
να ανέρχονται σε 28.995. Το αρνητικό
ισοζύγιο διαμορφώνεται κυρίως από
τέσσερις κλάδους: Λιανικό Εμπόριο (-
5.895), Εστίαση (-10.000), Δραστηριό-
τητες Απασχόλησης (-3.564) και Κατα-
λύματα (-1.965). Οπως επισημαίνει το
υπουργείο Εργασίας και οι τέσσερις
αυτοί κλάδοι παρουσιάζουν αύξηση
της ζήτησης για εποχική απασχόληση
την περίοδο των εορτών και το μεγα-
λύτερο ποσοστό από τις θέσεις εργασίας
που χάθηκαν, εκτιμά ότι αφορούν τέ-
τοιου τύπου απασχόληση.

Την κατάσταση επιβαρύνει και η
συνεχιζόμενη τάση αντικατάστασης
της πλήρους απασχόλησης με φθηνό-
τερη, ευέλικτη εργασία. Ετσι, και τον
περασμένο Ιανουάριο καταγράφηκαν
μόλις 58.813 προσλήψεις πλήρους απα-
σχόλησης, αριθμός που αντιστοιχεί
όμως στο 46,49% του συνόλου. Στον
αντίποδα, οι προσλήψεις μερικής απα-
σχόλησης (49.283 ή 38,96%) και εκ πε-
ριτροπής εργασίας (18.405 ή 14,55%)
καλύπτουν αθροιστικά το 53,51% του
συνόλου.

Το ισοζύγιο προσλήψεων – απολύ-
σεων είναι αρνητικό σε όλες τις ηλικιακές
κατηγορίες, τα μεγαλύτερα προβλήματα
όμως, φαίνεται ότι καταγράφηκαν στις
παραγωγικές ηλικίες 30-44 ετών (-12.125
θέσεις εργασίας). Την επιδείνωση των
δεικτών αποδεικνύουν και τα στοιχεία
του ΟΑΕΔ για την εγγεγραμμένη ανερ-
γία, καθώς προκύπτει ότι τον εξεταζό-
μενο μήνα Ιανουάριο, οι άνεργοι που
ήταν εγγεγραμμένοι στα μητρώα του
ΟΑΕΔ αυξήθηκαν κατά 17.337 άτομα
σε σχέση με ένα μήνα νωρίτερα και
κατά 24.652 κατά τους τελευταίους 12
μήνες.

<<<<<<

Ευέλικτες μορφές απα-
σχόλησης, εντατικοποί-
ηση και «μαύρη» εργασία
διαμορφώνουν ένα εκρη-
κτικό κοκτέιλ ανασφάλει-
ας και αβεβαιότητας.

Μεγάλη αύξηση
της ανεργίας 
στις ηλικίες
άνω των 55 ετών
Δραματικές διαστάσεις προσλαμβάνει η ανεργία
των ατόμων ηλικίας 55-64 ετών, καθώς το ποσοστό
των ατόμων που βρέθηκε εκτός αγοράς εργασίας
το τελευταίο δωδεκάμηνο και ανήκει στην ηλικιακή
ομάδα που είναι κοντά στη συνταξιοδότηση,
σκαρφάλωσε τον περασμένο Νοέμβριο στο 19,3%
από 17,3% τον ίδιο μήνα του 2015. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι κατά το ίδιο διάστημα, το γενικό
ποσοστό ανεργίας σύμφωνα με την ΕΛΣΤΑΤ μει-
ώθηκε κατά 1,5 μονάδα, καθώς διαμορφώθηκε
στο 23%, έναντι 24,5% τον Νοέμβριο του 2015.
Τα στοιχεία επιβεβαι-
ώνουν επίσης την ανά-
σχεση της καθοδικής
τάσης, καθώς το ποσο-
στό ανεργίας Νοεμβρί-
ου παρέμεινε αμετά-
βλητο σε σύγκριση με
τον Οκτώβριο 2016.
Αναλυτικά, οι άνεργοι
μειώθηκαν κατά 76.455
άτομα σε σχέση με τον
Νοέμβριο 2015 (μείωση
6,5%) και κατά 1.768
άτομα σε σχέση με τον
Οκτώβριο 2016 (μείωση
0,2%). Το σύνολο των
απασχολουμένων εκτιμάται ότι ανήλθε σε
3.683.795 και οι οικονομικά μη ενεργοί σε 3.252.309
άτομα. Στις γυναίκες η ανεργία (27,5% τον Νο-
έμβριο 2016 από 28,7% τον Νοέμβριο 2015) πα-
ραμένει σημαντικά υψηλότερη έναντι εκείνης
στους άνδρες (19,4% από 21,1%).

Σε ηλικιακή βάση, οι νέοι παραμένουν τα με-
γαλύτερα θύματα της ανεργίας, καθώς στις ομάδες
15-24 ετών και 25-34 καταγράφονται τα υψηλότερα
ποσοστά, ήτοι 45,7% και 29,9% αντίστοιχα. Ακο-
λουθούν οι ηλικίες 35-44 ετών με 19,3%, 55-64
ετών όπου παρουσιάζεται αύξηση στο 19,3% από
17,3% τον Νοέμβριο του 2015, 45-54 ετών με
18,7% και 65-74 ετών όπου και εδώ η ανεργία αυ-
ξήθηκε σε 12,4% από 11% ένα χρόνο πριν. Σε
επίπεδο αποκεντρωμένων διοικήσεων της χώρας,
στις πρώτες θέσεις βρίσκονται οι Ηπειρος-Δ. Μα-
κεδονία (27,2%), Μακεδονία-Θράκη (24,4%) και
Θεσσαλία-Στ.Ελλάδα (23,9%). Το πρόβλημα της
ανεργίας σε ηλικίες κοντά στη συνταξιοδότηση
αναγνωρίζει και η διοίκηση του ΟΑΕΔ που ενέκρινε
την κατάρτιση δύο προγραμμάτων απασχόλησης.
Το πρώτο καλύπτει 5.000 ανέργους ηλικίας άνω
των 50 ετών και το δεύτερο σε επιχειρήσεις που
απασχολούν προσωπικό έως 20 άτομα, για την
πρόσληψη 10.000 ανέργων άνω των 50 ετών.

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

«Οι υψηλοί φόροι 
καταστρεπτικοί 
για την εγχώρια
παραγωγή»
«Η βαρύτατη εξωφρενική φορολόγηση έχει επι-
δεινώσει περισσότερο τα οικονομικά δεδομένα
από τη μέχρι τώρα προβληματική εφαρμογή των
προγραμμάτων διάσωσης στη χώρα μας». Αυτό
υποστηρίζει σε ανακοίνωσή της η Εταιρεία Ανω-
τάτων Στελεχών Επιχειρήσεων (ΕΑΣΕ), επιση-
μαίνοντας πως «οι δύο κρίσιμες επιλογές που
μας απομένουν για το μέλλον και την ανάκαμψη
είναι οι ξένες επενδύσεις και οι εξαγωγές». Πιο
συγκεκριμένα, η ΕΑΣΕ περιγράφοντας τη φορο-
καταιγίδα που πλήττει την ελληνική οικονομία,
αναφέρεται στην υψηλή φορολογία φυσικών και
νομικών προσώπων, στον εξοντωτικό συμπλη-
ρωματικό φόρο του ΕΝΦΙΑ, στους υψηλότατους
συντελεστές ΦΠΑ, στην τραγωδία των προσφάτων
ασφαλιστικών εισφορών πέρα από κάθε λογική,
στις συνεχείς έκτακτες εισφορές και εισφορές
αλληλεγγύης και προσθέτει πως «η κατάσταση
αυτή έχει καταστρέψει μεγάλο μέρος της εγχώριας
παραγωγής και της δαπάνης, με αποτέλεσμα την
πρωτοφανή πτώση του ΑΕΠ της χώρας σωρευτικά
κατά 27% και κυρίως την αδυναμία της ανάκαμψης
– που δεν έρχεται».

Σύμφωνα με την ΕΑΣΕ, «συνιστά γεγονός αυ-
τονόητο και αυταπόδεικτο ότι η αύξηση των φό-
ρων αντί της μείωσης των δαπανών και της σπα-
τάλης έχει διπλάσιο αρνητικό πολλαπλασιαστή,
με αποτέλεσμα να πλήττεται άμεσα το εθνικό
εισόδημα και συνακόλουθα να περιορίζονται τα
φορολογικά έσοδα, οι ασφαλιστικές εισφορές».
Στην ίδια ανακοίνωση υπογραμμίζεται ότι οι δη-
μόσιες δαπάνες έχουν φτάσει το 55% του ΑΕΠ,
αλλά το κοινωνικό κράτος πνέει τα λοίσθια. Η
εταιρεία –που εκπροσωπεί τα ανώτατα στελέχη
των επιχειρήσεων– επικαλείται τα αποτελέσματα
του τριμηνιαίου Δείκτη Οικονομικού Κλίματος
CEO Index, σύμφωνα με τα οποία, «το 95% των
διευθυνόντων συμβούλων των επιχειρήσεων δυ-
σπιστεί ότι θα επιτευχθούν οι προσδοκώμενοι
ρυθμοί ανάπτυξης (2,7% για το 2017 και 3,1%
για το 2018)». Μάλιστα, το 43% θεωρεί ότι η με-
ταβολή θα είναι γύρω στο ±0,5% και το 52%
προσβλέπει σε ανάπτυξη 1,5%.

Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Με αρνητικό ρεκόρ, τουλάχι-
στον, της τελευταίας δεκαπεν-
ταετίας έκλεισε η περυσινή
χρονιά για τον ελληνικό του-
ρισμό σε ό,τι αφορά τη μέση
δαπάνη ανά ταξίδι των επι-
σκεπτών από το εξωτερικό
στη χώρα μας.

Σύμφωνα με στοιχεία που
δημοσιοποίησε, χθες, η Τρά-
πεζα της Ελλάδος, η μέση δα-
πάνη ανά ταξίδι μειώθηκε κατά
11,3%, φθάνοντας σε 514,3 ευ-
ρώ έναντι 579,6 ευρώ το 2015.
Κάμψη κατά 9,4% σημείωσε η
μέση δαπάνη ανά ταξίδι και
τον περασμένο Δεκέμβριο,
φθάνοντας σε 338,5 ευρώ. Η
πτωτική τάση στη μέση δαπά-
νη καθ’ όλη τη διάρκεια του
2016 αποτυπώνει τον φθηνό
τουρισμό που προσείλκυσε σε
μεγαλύτερες μάζες επισκεπτών
κατά τη περυσινή σεζόν η χώ-
ρα μας. Ενδεικτικό είναι το γε-
γονός ότι η Ισπανία τον Δε-
κέμβριο κατέγραψε υπερτρι-
πλάσια επίδοση στο μέγεθος
της μέσης δαπάνης ανά ταξίδι
σε σχέση με την Ελλάδα. Ει-
δικότερα, η δαπάνη στην Ισπα-
νία έφθασε σε 1.131 ευρώ, πα-
ρουσιάζοντας αύξηση κατά
5,3% σε σχέση με τον ίδιο μήνα
του 2015.

Τα τουριστικά έσοδα της
χώρας μειώθηκαν κατά 6,4%,
φθάνοντας σε 13,22 δισ. ευρώ.
Επίσης, το ταξιδιωτικό ισοζύγιο
εμφάνισε πλεόνασμα 11,21
δισ. ευρώ, μειωμένο κατά 7,3%
έναντι πλεονάσματος 12,09
δισ. ευρώ το 2015. Τα στοιχεία
της Τράπεζας της Ελλάδος δεί-
χνουν ανά βασική αγορά ότι
τα έσοδα από τους Γάλλους
τουρίστες υποχώρησαν κατά

25,1% ή κατά 300,1 εκατ. ευρώ,
από τους Αμερικανούς κατά
22,8% ή κατά 214,9 εκατ. ευρώ,
από τους Γερμανούς κατά 4,1%
ή κατά 93,1 εκατ. ευρώ και
από τους Βρετανούς κατά 2,9%
ή κατά 58,6 εκατ. ευρώ. Στον
αντίποδα, τα έσοδα από τους
Ρώσους τουρίστες αυξήθηκαν
κατά 3,4% ή κατά 14,5 εκατ.
ευρώ.

Οι αφίξεις ταξιδιωτών από
το εξωτερικό (μη περιλαμβα-
νομένων των επιβατών κρουα-
ζιέρας) αυξήθηκαν πέρυσι κα-
τά 5,1%, αγγίζοντας τα 24,8
εκατ. έναντι 23,6 εκατ. το 2015.
Αναλυτικά, οι αφίξεις από τη

Βρετανία αυξήθηκαν κατά
20,8% φθάνοντας σε 2,89
εκατ., από τη Ρωσία κατά
16,1% ξεπερνώντας τις
595.000, από τη Γερμανία κατά
11,7% αγγίζοντας τα 3,14 εκατ.
και από τις ΗΠΑ κατά 3,8%
υπερβαίνοντας τις 778.000.
Αντίθετα, οι αφίξεις από τη
Γαλλία μειώθηκαν κατά 13,7%
και περιορίστηκαν σε 1,31
εκατ.

Τον Δεκέμβριο τα τουριστικά
έσοδα αυξήθηκαν κατά 4,7%
σε σχέση με τον ίδιο μήνα του
2015, ενώ οι διεθνείς αφίξεις
κατά 15,6%. Τα τουριστικά έσο-
δα μειώθηκαν από τους Γάλ-

λους, Γερμανούς και Ρώσους
τουρίστες, ενώ αυξήθηκαν από
τους Βρετανούς και Αμερικα-
νούς τουρίστες. Οι αφίξεις αυ-
ξήθηκαν από τη Γερμανία, τη
Βρετανία, τις ΗΠΑ και τη Ρωσία,
ενώ μειώθηκαν από τη Γαλλία.

Οι εκπρόσωποι των τουρι-
στικών φορέων της χώρας
ευελπιστούν ότι τη φετινή σε-
ζόν θα επιτευχθεί ανατροπή
του περυσινού αρνητικού σκη-
νικού σε ό,τι αφορά τα έσοδα
από τον τουρισμό. Σημειώνεται
ότι η Τουρκία παραμένει και
φέτος εκτός των δημοφιλών
προορισμών στις μεγάλες αγο-
ρές «άντλησης» τουριστών για

λόγους ασφαλείας, ενώ η Ισπα-
νία έχει φθάσει από τη περυ-
σινή σεζόν σε υψηλά επίπεδα
αφίξεων και πληροτήτων με
περιορισμένες για φέτος δυ-
νατότητες μεγάλων αυξήσεων
στην αιχμή της σεζόν ελλείψει
διαθέσιμου δυναμικού ξενο-
δοχειακών κλινών. Μέσα σε
αυτό το ρευστό περιβάλλον,
οι μεγάλοι τουριστικοί οργα-
νισμοί έστρεψαν το ενδιαφέ-
ρον τους στην Ελλάδα αλλά
και σε άλλες αγορές όπως η
Κροατία, η Βουλγαρία κ.α.,
αναζητώντας ευκαιρίες για
την αύξηση των πωλήσεων
και κερδών τους.

Κατά 11,3% μειώθηκε η μέση δαπάνη των τουριστών το 2016

Χάθηκαν 30.000 θέσεις εργασίας 
στον χειρότερο Ιανουάριο από το 2001
Σημειώθηκε μεγάλη αύξηση των ευέλικτων μορφών απασχόλησης στις νέες προσλήψεις 

<<<<<<

Τον Νοέμβριο 
του 2016 το 
ποσοστό της
ανεργίας διαμορ-
φώθηκε στο
23%, αμετάβλη-
το σε σύγκριση
με τον Οκτώβριο.
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Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Επενδύσεις 95 έως 100 εκατ. ευρώ
προβλέπει το επενδυτικό πρό-
γραμμα της Wind Hellas για το
2017. Τα κεφάλαια προέρχονται
από το νέο ομολογιακό δάνειο
ύψους 250 εκατ. ευρώ που σύ-
ναψε η εταιρεία στο τέλος του
περασμένου έτους με ξένες και
ελληνικές τράπεζες και οι νέες
επενδύσεις θα κατευθυνθούν
στην ανάπτυξη των δικτύων
νέας γενιάς (4G, οπτικών ινών)
και των νέων υπηρεσιών συν-
δρομητικής τηλεόρασης.

Σύμφωνα με τον πρόεδρο και
διευθύνοντα σύμβουλο της Wind
Hellas Νάσο Ζαρκαλή, η εταιρεία
του θα είναι έτοιμη να ξεκινήσει
το λανσάρισμα των νέων υπηρε-
σιών από τον ερχόμενο Σεπτέμ-
βριο. Προς την κατεύθυνση αυτή,
παραδέχθηκε ότι η Wind Ηellas
έχει ήδη υπογράψει μνημόνιο
συνεργασίας με τη Vodafone, χω-
ρίς ωστόσο να γνωστοποιήσει
περισσότερες λεπτομέρειες. Το
σίγουρο, πάντως, είναι ότι αυτή
η συνεργασία θα έχει κεντρικό
ρόλο στο επενδυτικό πρόγραμμα
της Wind Hellas για το 2017.

Παράλληλα, στον πυρήνα του
φετινού επενδυτικού προγράμ-
ματος της Wind θα βρεθούν τα
ευρυζωνικά δίκτυα νέας γενιάς,
τόσο στην κινητή (4G) όσο και
στη σταθερή (οπτικές ίνες). Eι-
δικά στην κινητή, όπως ανέφερε
ο κ. Ζαρκαλής, στόχος είναι η
κάλυψη του δικτύου κινητής τη-

λεφωνίας 4ης γενιάς (4G) να φθά-
σει στο 88% του πληθυσμού,
από 78% που είναι σήμερα. Από
την άλλη πλευρά, σε ό,τι αφορά
τη σταθερή, η Wind Hellas προ-
τίθεται να αναπτύξει οπτικές
ίνες που θα φθάνουν τόσο προς
καμπίνες (FTTC) όσο και σε κτίρια
(FTTB) και οικίες (FFTH). Ο ίδιος
δεν έδωσε περισσότερες λεπτο-
μέρειες για το σχέδιο των οπτι-
κών ινών, δεδομένου ότι αυτό
εξαρτάται και από τα σχέδια των

άλλων παρόχων και κυρίως από
αυτό του ΟΤΕ, το οποίο τώρα
αποκρυσταλλώνεται.

Το φετινό επενδυτικό πρό-
γραμμα της Wind ακολουθεί
εκείνο του 2016, το οποίο πε-
ριέλαβε επενδύσεις 90 εκατ. ευ-
ρώ. Στόχος ήταν κυρίως η ανά-
πτυξη δικτύου κινητής τηλεφω-
νίας 4G που έδωσε ώθηση στα
έσοδα και τα κέρδη της εταιρείας.
Κυρίως όμως ήταν η σταθερή
τηλεφωνία που διεύρυνε τα με-
γέθη της Wind Hellas.

Πιο αναλυτικά, το 2016 ήταν
ίσως το πρώτο έτος ανάκαμψης

της Wind Hellas, από το 2008
και μετά. Η εταιρεία παρουσίασε
αύξηση εσόδων κατά 3,4%, φθά-
νοντας τα 476 εκατ. ευρώ, και
αύξηση λειτουργικών κερδών
(EBITDA) κατά 7%, φτάνοντας
τα 91 εκατ. ευρώ. Η σταθερή τη-
λεφωνία ήταν εκείνη που έδωσε
ώθηση (+11% τα έσοδα σε σχέ-
ση με το 2015), ενώ η κινητή τη-
λεφωνία συνέχισε να αποτελεί
τροχοπέδη (-0,5%). Για το σύνολο
της ελληνικής αγοράς τηλεπι-
κοινωνιών, η διοίκηση της Wind
εκτίμησε ότι ανήλθε πέρυσι στο
επίπεδο του 2015, δηλαδή σε
4,1 δισ. ευρώ. Με βάση αυτό,
την περίοδο 2008-2016, η ελλη-
νική αγορά τηλεπικοινωνιών
υποχώρησε κατά περίπου 45%,
με την αγορά κινητής τηλεφω-
νίας να υποχωρεί κατά 57%. Η
κινητή τηλεφωνία, από 4,2 δισ.
ευρώ που ήταν το 2008, πέρυσι
έκλεισε στα 1,8 δισ. ευρώ.

Για το 2017, ο κ. Ζαρκαλής εμ-
φανίσθηκε συγκρατημένα αι-
σιόδοξος σημειώνοντας ότι η
τηλεπικοινωνιακή αγορά θα συ-
νεχίσει την ανάκαμψη, έστω και
σε οριακό επίπεδο. Για τη Wind
Hellas προέβλεψε αύξηση εσό-
δων, χωρίς να την προσδιορίσει,
ενώ ακόμη προέβλεψε αύξηση
λειτουργικών κερδών που θα κυ-
μανθεί μεταξύ 5% έως 10%. «Για
να επιτευχθεί αυτή η αύξηση
στη λειτουργική κερδοφορία,
θα πρέπει να έχουμε και αύξηση
εσόδων, δεδομένου ότι δεν υπάρ-
χουν πλέον περιθώρια μείωσης

του λειτουργικού κόστους», είπε
χαρακτηριστικά.

Σε ό,τι αφορά το σύνολο της
αγοράς, ο πρόεδρος της Wind
εκτίμησε ότι, εφόσον ανακάμψει
η ελληνική οικονομία, μπορεί
να επανακτήσει ένα σημαντικό
μέρος των απωλειών που ση-
μειώθηκαν όλα τα προηγούμενα
χρόνια και να επανέλθει στα 5
δισ. ευρώ. Προσέθεσε δε ότι η
αγορά τηλεπικοινωνιών, στη
διάρκεια της ύφεσης, επλήγη
περισσότερο απ’ ό,τι το σύνολο
της ελληνικής οικονομίας. Ως
συνέπεια, λογικά αναμένεται
πιο γρήγορη ανάκαμψή της απ’

ό,τι το σύνολο της ελληνικής οι-
κονομίας. Tέλος, αναφερόμενος
στο ομολογιακό δάνειο που εκ-
δόθηκε πριν από λίγους μήνες,
ο πρόεδρος της Wind παραδέχ-
θηκε ότι η έκδοσή του ήταν «αλ-
μυρή» (κουπόνι 10%). Προσέ-
θεσε ωστόσο ότι ήταν η πρώτη
προσφυγή της εταιρείας στις
αγορές μετά την αναδιάρθρωση
του χρέους της το 2010-11 και
ότι η δραστηριοποίησή της απο-
κλειστικά στην ελληνική αγορά
τής στοίχισε περίπου 4 έως 5
ποσοστιαίες μονάδες. Σήμερα
το ομόλογο της Wind διαπραγ-
ματεύεται σε τιμή 104.

Επενδύσεις 100 εκατ.
σχεδιάζει η Wind
στη διάρκεια του 2017
Δίκτυα οπτικών ινών και συνδρομητική τηλεόραση 
από Σεπτέμβριο – Βελτίωση οικονομικών μεγεθών το 2016

<<<<<<

Ο επικεφαλής της Wind
αποκάλυψε την υπο-
γραφή μνημονίου συ-
νεργασίας με τη Voda-
fone, χωρίς να αναφερ-
θεί σε λεπτομέρειες.

Ναυαγούν τα σχέδια Wind και Vodafone για τη Forthnet
Τον οριστικό ενταφιασμό του εν-
διαφέροντος των εταιρειών Wind
Hellas και Vodafone για τη For-
thnet ανήγγειλε χθες ο πρόεδρος
της πρώτης Νάσος Ζαρκαλής. Μι-
λώντας σε συνέντευξη Τύπου, o
επικεφαλής της Wind Hellas εκτί-
μησε ότι η Vodafone δεν θα ασκή-
σει σήμερα το δικαίωμα απόκτη-
σης (call option) του 13,0% των
μετοχών της Forthnet κυριότητας
Wind Hellas. Πρόσθεσε ακόμη
ότι «δεν έχει πλέον κανένα νόημα
η παράταση της διάρκειας περιό-
δου άσκησης του συγκεκριμένου
δικαιώματος».

Στην πράξη, αυτή η απόφαση

ακυρώνει το σχέδιο για την από
κοινού απόκτηση της Forthnet
από τις εταιρείες Wind Hellas και
Vodafone. Υπενθυμίζεται ότι η
περίοδος άσκησης του δικαιώ-
ματος call option της Vodafone,
έπειτα από δύο διαδοχικές πα-
ρατάσεις, λήγει σήμερα, Παρα-
σκευή 24 Φεβρουαρίου 2017. Εφό-
σον αυτό ασκούνταν, η συμμε-
τοχή της Vodafone στη Forthnet
θα αυξανόταν από 6,5% σε 20%,
ενώ αντίστροφα η συμμετοχή
της Wind από 33% θα μειωνόταν
στο 20%. Με τον τρόπο αυτό οι
συμμετοχές των δύο επιχειρήσε-
ων θα «στοιχίζονταν», ώστε κάθε

μία από τις δύο να διεκδικήσει
το υπόλοιπο 30% της Forthnet,
καταλήγοντας κάθε μία εταιρεία
να ελέγχει το 50%.

Παράλληλα, ο κ. Ζαρκαλής ση-
μείωσε ότι η εταιρεία του δεν εν-
διαφέρεται για διανομή τηλεο-
πτικού περιεχομένου μέσω δο-
ρυφορικής πλατφόρμας, αλλά εν-
διαφέρεται αποκλειστικά για τη
διανομή μέσω IP τεχνολογίας (In-
ternet). Εμμέσως πλην σαφώς,
παραδέχθηκε ότι η Wind Hellas
δεν ενδιαφέρεται για τη Nova, η
οποία αξιοποιεί τη δορυφορική
πλατφόρμα. Τέλος, ο επικεφαλής
της Wind Hellas, παρόλο που πα-

ραδέχθηκε ότι η εταιρεία του θα
είναι παρούσα στις πιθανές διερ-
γασίες περαιτέρω συγκέντρωσης
της τηλεπικοινωνιακής αγοράς
στην Ελλάδα, προχώρησε ένα βή-
μα πιο πέρα σε σχέση με τη For-
thnet. Σημείωσε ότι η διοίκησή
του έχει διαγράψει ολοσχερώς
στα βιβλία της την αξία συμμε-
τοχής της στη Forthnet. Σημει-
ώνεται ότι η Wind Hellas επέν-
δυσε περί τα 20 εκατ. ευρώ για
την απόκτηση του 33% των με-
τοχών της Forthnet, εκ των οποί-
ων τα μισά τοποθετήθηκαν στην
τελευταία αύξηση του μετοχικού
κεφαλαίου που πραγματοποιήθη-

κε στις αρχές του 2014. Σύμφωνα
με αξιόπιστες πηγές, οι τράπεζες,
που ελέγχουν ουσιαστικά τη For-
thnet, θα επιδιώξουν σύντομα
να διορίσουν κάποιο πρόσωπο ή
εταιρεία που θα αναλάβει την
εξυγίανση της επιχείρησης. Πρό-
κειται για τον αποκαλούμενο Chief
Restucturing Officer, για τον
οποίο δεν έχει αποφασιστεί ακόμη
αν θα είναι πρόσωπο ή επιχείρη-
ση. Το μέγεθος ωστόσο της For-
thnet προδικάζει το δεύτερο και
αν συμβεί αυτό, τότε θα προσλη-
φθεί μια επιχείρηση από τις λε-
γόμενες big five εταιρείες συμ-
βούλων (PwC, EY κ.λπ.).

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Λίγοι γνωρίζουν και ακόμα λι-
γότεροι έχουν δει τις υπερπο-
λυτελείς θαλαμηγούς που τα τε-
λευταία χρόνια επιλέγουν το
Πέραμα, την Ελευσίνα ή τη Χαλ-
κίδα για μετασκευές-επισκευές,
συντήρηση ή ακόμα και ναυ-
πήγηση. Mega yachts που πε-
ριλαμβάνονται στις κορυφαίες
θέσεις της παγκόσμιας λίστας
με τα μεγαλύτερα και ακριβό-
τερα σκάφη.

Αυτή την περίοδο στο Πέραμα
και στην Ελευσίνα βρέθηκαν
περισσότερα από τέσσερα τέτοια
πλοία, όπως το 133 μέτρων Al
Mirqab και το 139 μέτρων Al
Salamah, που κατατάσσονται
στη 14η και 11η θέση της παγ-
κόσμιας κατάταξης αντίστοιχα.
Το δε 16ο μεγαλύτερο διεθνώς,
το Maryah, «χτίστηκε» εξ ολο-
κλήρου το 2014 στα Ναυπηγεία
Ελευσίνας, πάνω στη γάστρα
ρωσικού ερευνητικού πλοίου
πολωνικής ναυπήγησης του
1991 και κατά πολλούς δεν έχει
τίποτα να ζηλέψει από θαλαμη-
γούς που ναυπηγούνται στη Β.
Ευρώπη. Αλλά δεν είναι μόνον
τα Ναυπηγεία Ελευσίνας που
έχουν κάνει τέτοιες δουλειές ή

που επιλέγονται από τους ιδιο-
κτήτες των mega yachts για να
κάνουν επισκευές. Τα Ναυπηγεία
Χαλκίδας, τα Ελληνικά Ναυπη-
γεία Περάματος, το Ναυπηγείο

Σπανόπουλου στο Πέραμα, το
Ναυπηγείο Ψαρρού, η PrivatSea
Marine Services στην Ελευσίνα
και άλλοι εμφανίζονται να έχουν
πλέον σημαντικά μερίδια στην

αγορά της Μεσογείου προσελ-
κύοντας δουλειές υψηλής προ-
στιθέμενης αξίας, που με τη σει-
ρά τους απασχολούν εκατοντά-
δες μικρότερους υπεργολάβους,
σημειώνουν στην «Κ» οι ειδή-
μονες. Εμβληματικά yacht όπως
τα προαναφερθέντα και το To-
paz και το Turama, το 6ο και το
22ο στη λίστα με τα μεγαλύτερα
του κόσμου του Boat Interna-
tional, αλλά και εκατοντάδες
«μικρότερα» mega yachts και,
βέβαια, η πλειονότητα των ελ-
ληνόκτητων θαλαμηγών και
όχι μόνον συντηρούν χιλιάδες
θέσεις εργασίας. Η ύπαρξη τε-
χνογνωσίας μεταξύ των Eλλή-
νων εργαζομένων στα ναυπη-
γεία και των επιχειρήσεων του
κλάδου, καρπός εμπειρίας δε-
καετιών, θεωρείται απαράμιλλο
ανταγωνιστικό πλεονέκτημα.

Ετσι, η ελληνική ναυπηγoε-
πισκευαστική βιομηχανία, που
προσδοκά πλέον ανάπτυξη και
από την εμπορική ναυτιλία
ελέω της εξαγοράς του ΟΛΠ
από την Cosco, έχει επανακτή-
σει κάποια από την αίγλη της
των περασμένων δεκαετιών.
Οπως στις αρχές της δεκαετίας
του ’70 όταν από τις γιάρδες
των ναυπηγείων Σκαραμαγκά,

επί εποχής ιδιοκτησίας Σταύρου
Νιάρχου, έπεφταν στο νερό τα
115 μέτρων mega yachts At-
lantis I και Atlantis ΙΙ που πα-
ραμένουν ακόμα στο Top 20
διεθνώς. Μάλιστα, το ένα εξ
αυτών έχει αγοραστεί από τη
σαουδαραβική βασιλική οικο-
γένεια, μετονομαστεί σε Issham
Al Baher και παραμένει δεμένο
στην μαρίνα του Λαυρίου. Και
σε αυτό το σημείο, στις ελλη-
νικές μαρίνες δηλαδή, κρύβεται
και ο ένας εκ των βασικών λό-
γων που κρατά ζωντανή την
παραπάνω ναυπηγοεπισκευα-
στική δραστηριότητα. Με τις
ελληνικές θάλασσες κορυφαίο
προορισμό για yachting παγ-
κοσμίως και την εγγύτητα της
χώρας με τα κράτη του Περ-
σικού Κόλπου, τη Ρωσία και
την Ευρώπη, η επιλογή των ελ-
ληνικών μαρίνων ως έδρα αυ-
τών των θαλαμηγών για το με-
γαλύτερο μέρος του χρόνου
κερδίζει συνεχώς έδαφος. Αυτός
είναι και ο λόγος του αυξημένου
επενδυτικού ενδιαφέροντος για
τη μαρίνα του Αλίμου που σχε-
διάζεται να ιδιωτικοποιηθεί φέ-
τος και την είσοδο προ ολίγων
ετών στρατηγικών επενδυτών
στη μαρίνα του Φλοίσβου.

Υπερπολυτελή γιοτ στα ναυπηγεία Περάματος και Ελευσίνας

Η θαλαμηγός Maryah είναι η 16η μεγαλύτερη στον κόσμο. «Χτίστηκε»
εξ ολοκλήρου το 2014 στα Ναυπηγεία Ελευσίνας, πάνω στη γάστρα ρω-
σικού ερευνητικού πλοίου πολωνικής ναυπήγησης του 1991 και δεν έχει
τίποτα να ζηλέψει από θαλαμηγούς που ναυπηγούνται στη Β. Ευρώπη.

Στη βασική πρόβλεψη ότι η συνολική
καθαρή ζήτηση ενέργειας θα επανέλθει
στα προ κρίσης επίπεδα το 2023, στηρίζει
ο ΑΔΜΗΕ το δεκαετές πρόγραμμα ανά-
πτυξης του συστήματος μεταφοράς
ηλεκτρικής ενέργειας για τη δεκαετία
2018-2027. Το σχέδιο, που στον βαθμό
που ολοκληρωθεί η απόσχιση της εται-
ρείας από τη ΔΕΗ, θα υλοποιηθεί υπό
το μάνατζμεντ της κινεζικής State Grid,
ετέθη χθες και μέχρι την Πέμπτη 16
Μαρτίου σε δημόσια διαβούλευση. Στη
μελέτη ο Διαχειριστής Μεταφοράς Ενέρ-
γειας (ΑΔΜΗΕ) επισημαίνει μεγάλες
αβεβαιότητες ως προς την πρόβλεψη
των αιχμών, θέμα που αναδείχθηκε και
κατά τη διάρκεια της πρόσφατης ενερ-
γειακής κρίσης, οι οποίες μεγεθύνονται
όσο αυξάνεται η διείσδυση των Ανα-
νεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) στο
σύστημα. Γι’ αυτό τον λόγο και επιση-
μαίνει ότι η πρόβλεψη της ετήσιας αιχ-
μής καθίσταται ακόμη δυσκολότερη,
καθώς δεν είναι δυνατόν να εκτιμηθεί
η επίπτωση της οικονομικής ύφεσης
στη συμπεριφορά των καταναλωτών
κατά τις ώρες των θερινών αιχμών. Δια-
πιστώνει, δε, ότι από το 2013 και μετά
οι βραδινές αιχμές του έτους παρατη-
ρούνται τους χειμερινούς μήνες, γεγονός
που ενδεχομένως να οφείλεται στη
στροφή των καταναλωτών στη χρήση
ηλεκτρικής ενέργειας για θέρμανση.

Με αυτές τις παραδοχές και αβεβαι-
ότητες το σχέδιο ανάπτυξης του συ-
στήματος για τη δεκαετία 2018-2027
εστιάζει στον αναβαθμισμένο ρόλο
των ΑΠΕ και στα έργα διασύνδεσης
των νησιών με το ηπειρωτικό σύστημα
της χώρας. Για την περίπτωση της Κρή-
της προωθούνται τόσο η διασύνδεση
με την Πελοπόννησο (μικρή) όσο και
με την Αττική (μεγάλη). Επισημαίνεται
ότι οι δύο φάσεις της διασύνδεσης σχε-
διάζονται και αδειοδοτούνται παράλ-
ληλα. Οι διαδικασίες αδειοδότησης
των έργων της Φάσης Ι έχουν δρομο-
λογηθεί. Αντίστοιχες διαδικασίες για
την αδειοδότηση των έργων της Φάσης
ΙΙ θα ξεκινήσουν το επόμενο χρονικό
διάστημα και θα προχωρούν παράλ-
ληλα με τη συνεχή επανεξέταση των
επιμέρους τεχνικών ζητημάτων. Με
βάση τον αναθεωρημένο σχεδιασμό
για τη διασύνδεση των Κυκλάδων, η
πρώτη φάση που προβλέπεται να ολο-
κληρωθεί φέτος, περιλαμβάνει τη σύν-
δεση της Σύρου με το Λαύριο, καθώς
και με τις νήσους Πάρο, Μύκονο και
Τήνο. Μετά την ολοκλήρωσή της, οι
μονάδες των ΑΣΠ θα τεθούν σε ψυχρή
εφεδρεία. Η Β΄ Φάση της διασύνδεσης
των Κυκλάδων εκτιμάται ότι ολοκλη-
ρώνεται με μικρή χρονική ολίσθηση
σε σχέση με την Α΄ Φάση. Στόχος του
ΑΔΜΗΕ είναι να τεθεί σε λειτουργία
εντός του 2018 ή το αργότερο το 2019.
Περιλαμβάνει τη Σύνδεση Πάρου -
Νάξου και τη σύνδεση Νάξου - Μυ-
κόνου. Η Γ΄ Φάση της διασύνδεσης
των Κυκλάδων περιλαμβάνει την ολο-
κλήρωση της διασύνδεσης με την
πόντιση και του δεύτερου καλωδίου
Λαυρίου – Σύρου.

ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ

Το 2023 η ζήτηση
για ενέργεια στα
προ κρίσης επίπεδα

Λιβανέζοι ανοίγουν
boutique hotels 
στο Κολωνάκι
Δύο νέα μπουτίκ ξενοδοχεία θα προ-
στεθούν το 2018 στο ξενοδοχειακό
δυναμικό του κέντρου της Αθήνας.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
δύο κτίρια στην περιοχή του Κολω-
νακίου εξαγοράστηκαν από δύο Λι-
βανέζους επιχειρηματίες, οι οποίοι
θα τα μετασκευάσουν προκειμένου
να λειτουργήσουν ως ξενοδοχεία. Οι
δύο επιχειρηματίες που έχουν ήδη
ξενοδοχειακή δραστηριότητα στον
Λίβανο θα ξεκινήσουν εντός του έτους
τις εργασίες για τη διαμόρφωση των
κτιρίων. Αξίζει να σημειωθεί ότι είναι
η πρώτη φορά που λιβανέζικα κεφά-
λαια επενδύονται για τη δημιουργία
ξενοδοχειακών μονάδων στο κέντρο
της Αθήνας. Οι θετικές εξελίξεις στον
τουρισμό της Αθήνας τα τελευταία
χρόνια έχουν αναθερμάνει το επεν-
δυτικό ενδιαφέρον εγχώριων και ξέ-
νων ομίλων για τη λειτουργία νέων
ξενοδοχειακών μονάδων στην πρω-
τεύουσα. Στο πλαίσιο αυτό, οι ενδια-
φερόμενοι επενδυτές εξετάζουν είτε
περιπτώσεις ξενοδοχείων που είχαν
κλείσει την περίοδο της κρίσης (2009-
2013) είτε περιπτώσεις κτιρίων που
προσφέρονται, αν μετασκευαστούν,
για τη λειτουργία ξενοδοχειακών μο-
νάδων.
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Η ιδέα να επιβληθεί ανώτατο όριο
στις πληρωμές με μετρητά βρί-
σκεται ακόμα σε αρχικό στάδιο,
εντός του πλαισίου της Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης. Παρ’ όλα αυτά, η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή ανέφερε ότι
εξετάζει την προοπτική ενός ευ-
ρωπαϊκού σχεδίου δράσης προς
αυτήν την κατεύθυνση, και μάλι-
στα με τη δέουσα σοβαρότητα,
σύμφωνα με δημοσίευμα της De-
utsche Welle. Το κύριο και καίριο

επιχείρημα του σχεδίου είναι η
καταπολέμηση του «ξεπλύματος»
μαύρου χρήματος για τη χρημα-
τοδότηση εγκληματικών ή τρο-
μοκρατικών ενεργειών. Πραγμα-
τικά, όπως επισημαίνουν ειδικοί
αναλυτές, σε αυτό το πεδίο ενδε-
χόμενη επιβολή ανώτατου ορίου
στις συναλλαγές πιθανώς και να
είχε νόημα.

Δημόσια συζήτηση
Ούτως ή άλλως, το θέμα με τον

καθορισμό ανώτατου ορίου τέ-
θηκε προς συζήτηση την περα-
σμένη χρονιά στις συνεδριάσεις
των υπουργών Οικονομικών της
Ευρωπαϊκής Ενωσης. Επίσης,
πρόσφατα δόθηκε στη δημοσιό-
τητα έκθεση της Κομισιόν, η
οποία αφορά τις ενδεχόμενες επι-
πτώσεις μιας τέτοιας απόφασης.

Το ερώτημα που έθεσε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, με αφορμή την
έκθεση, ήταν το εξής: «Οι πλη-
ρωμές υψηλών ποσών με μετρητά
είναι αναγκαίες σε ευρωπαϊκό
επίπεδο;».

Στις χώρες της Σκανδιναβίας,
για παράδειγμα, το «πλαστικό χρή-
μα» υπερτερεί των μετρητών στις
καθημερινές συναλλαγές. Επιπλέ-
ον, σε ορισμένες βορειοευρωπαϊ-
κές χώρες λαμβάνονται μέτρα
προς την ίδια κατεύθυνση, ώστε
να περιοριστούν ο αριθμός και η
συχνότητα των συναλλαγών με
μετρητά. Ωστόσο, υπάρχει και ο
αντίλογος. «Τα μετρητά πρέπει
να παραμείνουν», δηλώνει ο Μάριο
Οχόβεν, πρόεδρος της Γερμανικής
Ομοσπονδίας Μεσαίων Επιχειρή-
σεων (BVMW). «Η επιβολή ανώ-
τατου ορίου στις πληρωμές με
ρευστό δεν θα είναι τίποτε άλλο
από ένα πρώτο βήμα προς την
πλήρη κατάργηση των χαρτονο-
μισμάτων και των κερμάτων». Αυ-
τή, όμως, η κατάργηση χαρτονο-
μισμάτων και κερμάτων θα είχε
και επιπλέον συνέπειες, που αφο-
ρούν τον ρόλο του δημόσιου το-
μέα. «Κατάργηση των μετρητών
σημαίνει κρατικός έλεγχος», επι-
σημαίνει ο Μ. Οχόβεν. Επιπλέον,
προσθέτει ότι, κατά την άποψή
του, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή χρη-
σιμοποιεί ως «άλλοθι» την κατα-
πολέμηση της τρομοκρατίας και
του οικονομικού εγκλήματος, ενώ
βάζει στο στόχαστρό της απλούς
πολίτες – ουσιαστικά, επικεντρώ-
νεται σε απολύτως διαφανείς συ-
ναλλαγές που διεξάγονται καθη-
μερινά. Σύμφωνα με τα παραπάνω,
η ιδέα του ανώτατου ορίου στις
συναλλαγές και μία σταδιακή κα-

τάργηση των μετρητών δεν είναι
αποδεκτή στη Γερμανία.

Αλλαγές
Ωστόσο, σύμφωνα με τον επι-

κεφαλής της BVMW, ακόμα και
στη Γερμανία τα τελευταία χρόνια
πληθαίνουν οι συναλλαγές που γί-
νονται με εναλλακτικούς τρόπους,
μέσω Διαδικτύου ή κινητών τηλε-
φώνων – εντούτοις δεν πρόκειται
για διαδεδομένη τάση, ενώ η χρή-
ση χαρτονομισμάτων και κερμά-
των είναι ακόμη κυρίαρχη. Σύμ-
φωνα με έκθεση της Κεντρικής
Τράπεζας (Βundesbank), το 2014
οι 8 στις 10 συναλλαγές στη χώρα
διεξήχθησαν με μετρητά.

Το Βερολίνο, αναφέρει η DW,
αναγνωρίζει τη σημασία του θέμα-
τος αλλά και του αντικτύπου του.
Πάντως, προς το παρόν, κανένα

στέλεχος της γερμανικής κυβέρνη-
σης δεν συμφωνεί με την πλήρη
κατάργηση των χαρτονομισμάτων
και των κερμάτων. Ωστόσο, πολλοί
εντός του κυβερνητικού συνασπι-
σμού θεωρούν ότι έχει βάση η επι-
βολή ορίου στο ύψος των πληρωμών
με μετρητά. Κατά τον ευρωβουλευτή
των Πρασίνων, Σβεν Γκίγκολντ,
«στη Γερμανία επικρατεί υστερία.
Το ότι συζητείται, όμως, η επιβολή
πλαφόν στις πληρωμές με ρευστό
δεν σημαίνει ότι θα υπάρξει και κα-
τάργηση των μετρητών». Μέσα
στους προσεχείς μήνες, οι υπουργοί
Οικονομικών της Ε.Ε. θα συζητήσουν
εκ νέου για το θέμα. Τέλος, τον Μάρ-
τιο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανα-
μένεται να θέσει το ζήτημα σε ανοι-
κτή διαβούλευση, για να εκφραστούν
όλες οι απόψεις  και όσες είναι υπέρ
του μέτρου και όσες είναι κατά.

Η Κομισιόν
συζητάει
πλαφόν 
στα μετρητά
Στη Γερμανία καταγράφονται οι πρώτες
αντιδράσεις από παράγοντες της αγοράς

<<<<<<

Στις χώρες της Σκανδι-
ναβίας, το «πλαστικό
χρήμα» υπερτερεί 
των μετρητών στις κα-
θημερινές συναλλαγές.

Τον Μάρτιο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναμένεται να θέσει το ζήτημα της κα-
τάργησης των μετρητών σε ανοικτή διαβούλευση, για να εκφραστούν όλες
οι απόψεις  και όσες είναι υπέρ του μέτρου και όσες είναι κατά.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Οι νέες αλλεπάλληλες προειδοποι-
ήσεις γερμανικών τραπεζών για
πρόσθετες ζημίες δισεκατομμυρίων
από ναυτιλιακά δάνεια που έχουν
χορηγήσει αποκαλύπτουν πως οι
αθρόες χρηματοδοτήσεις τους την
προηγούμενη δεκαετία ευθύνονται
για τη βαθιά κρίση στην ποντοπόρο
αλλά και την κακή τους κατάσταση.
Τις τελευταίες λίγες μέρες Deutsche
Bank και Commerzbank προειδο-
ποίησαν για νέες ζημίες 346 και
600 εκατ. ευρώ, αντίστοιχα, από
μη εξυπηρετούμενα ναυτιλιακά δά-
νεια. Οι νέες ζημίες στην Commerz-
bank θα προστεθούν στα 559 εκατ.
που έχασε από τον κλάδο το 2016
και ακόμα περισσότερα πριν από
αυτό. Την ίδια ώρα ο μεγαλομέτοχος
της HSH Nordbank, το γερμανικό
Δημόσιο, αναμένει εντός του μήνα
μη δεσμευτικές προσφορές για την
πώλησή της, καθώς τα 16 δισ. που
χρειάστηκε να βάλει για να αντι-
σταθμίσει τις ζημίες από τη ναυτιλία
έχουν κριθεί από την Ε.Ε. παράνομες
κρατικές επιδοτήσεις και διατάχ-
θηκε η ιδιωτικοποίησή της. Η
NordLB αποκάλυψε στα τέλη του
2016 ότι δάνεια ύψους 8 δισ. ευρώ
ή το 40% σχεδόν του ναυτιλιακού
της χαρτοφυλακίου είναι μη εξυ-
πηρετούμενο.

Οι αριθμοί ζαλίζουν. Συνολικά, οι
γερμανικές τράπεζες εκτιμάται πως
έχουν έκθεση της τάξεως των 90
δισ. δολαρίων στη ναυτιλία και το
ποσοστό των μη εξυπηρετούμενων
ανοιγμάτων κυμαίνεται από 7% έως
και 42%, ανάλογα με την περίπτωση,
σύμφωνα με τη Moody’s και την
Petrofin. Το ποσό αυτό αντιστοιχεί
στο 25% περίπου του παγκόσμιου

τραπεζικού δανεισμού σε όλους
τους κλάδους της ποντοπόρου ναυ-
τιλίας. Οι εκτιμήσεις της αγοράς
ανεβάζουν το αθροιστικό ύψος των
μη εξυπηρετούμενων ναυτιλιακών
ανοιγμάτων των γερμανικών τρα-
πεζών στην περιοχή των 40 δισ. ευ-
ρώ, αλλά πολλοί φοβούνται για ακόμα
μεγαλύτερα ποσά. Οι πέντε μεγα-
λύτερες χρηματοδότριες της ναυ-
τιλίας στη Γερμανία είχαν στα τέλη
του 2015 δάνεια που αναλογούσαν
στο 350% των συνολικών εποπτικών
τους κεφαλαίων (Tier 1 capital), το-
νίζει η Moody’s, παραπέμποντας
σε ανάγκες ανακεφαλαιοποίησης.

Η κοινή ευρωπαϊκή τραπεζική επο-
πτεία ανακοίνωσε πως αυξάνει τους
επιτόπου ελέγχους των χαρτοφυ-
λακίων αυτών.

Αυτή η υπερέκθεση των γερμα-
νικών τραπεζών εδράζεται στην
προσπάθεια του Βερολίνου, κατά
τη δεκαετία του 2000, να χρηματο-
δοτήσει τη ναυπήγηση του μεγα-
λύτερου στόλου πλοίων μεταφοράς
εμπορευματοκιβωτίων στον κόσμο,
ώστε να ολοκληρώσει και ενισχύσει
τη θέση της ως κυρίαρχου εξαγωγέα
παγκοσμίως. Θέσπισε, μάλιστα, γι’
αυτόν τον σκοπό γενναιόδωρες φο-
ροαπαλλαγές για όσους ιδιώτες το-
ποθετούσαν τα χρήματά τους σε
funds που επένδυαν μαζί με τις τρά-

πεζες στη ναυτιλία, τα λεγόμενα
«KG Funds». Και το πέτυχε: Το με-
ρίδιο της χωρητικότητας του συγ-
κεκριμένου κλάδου που ελέγχεται
από γερμανικά συμφέροντα επί του
παγκόσμιου στόλου βρίσκεται σή-
μερα κοντά στο 29%, σύμφωνα με
την Ενωση Γερμανών Εφοπλιστών.

Αλλά μαζί με αυτόν τον στόλο η
Γερμανία δημιούργησε και μια ανε-
πανάληπτη ιστορικά υπερπροσφορά
μεταφορικής δυναμικότητας. Πλε-
ονάζοντα πλοία δηλαδή που, ελλεί-
ψει δουλειάς, παραμένουν σήμερα
παροπλισμένα σε αγκυροβόλια.
Υπερπροσφορά τονάζ, η οποία
έσπρωξε τον κλάδο στη βαθύτερη
κρίση της ιστορίας του. Ναύλοι που
δεν φτάνουν να καλύψουν τα λει-
τουργικά έξοδα, πόσο μάλλον τα
δάνεια των πλοίων, έχουν οδηγήσει
σε αλλεπάλληλες χρεοκοπίες σε όλο
τον πλανήτη, όπως της κορεατικής
Hanjin πέρυσι.

Ακόμα και έτσι όμως, οι Γερμανοί
τραπεζίτες εμφανίζονται ιδιαίτερα
διστακτικοί στην απομόχλευση των
χαρτοφυλακίων τους. Η HSH Nord-
bank μετά και την καταγγελία των
σχετικών δανείων ελέγχει σήμερα
περισσότερα πλοία από όσα έχουν
μαζί το βρετανικό, γαλλικό και γερ-
μανικό νηολόγιο, σύμφωνα με υπο-
λογισμούς της Wall Street Journal.
Τα 253 εξ αυτών εισφέρθηκαν στην
bad bank, που δημιούργησε πέρυσι
για τη διαχείρισή τους. Αλλά αυτό
δεν την εμπόδισε να προχωρήσει
σε ελάφρυνση χρέους 500 εκατ.
ευρώ σε εφοπλιστή, πρώην μέλος
του εποπτικού της συμβουλίου, ο
οποίος την περίοδο που εξασφάλιζε
το «κούρεμα» προχωρούσε στην
αγορά μεγάλης πολυτελούς ιστιο-
φόρας θαλαμηγού.

Τα γερμανικά δάνεια «βούλιαξαν» διεθνώς ναυτιλία και τράπεζες

<<<<<<<

Εχουν δώσει 90 δισ. 
δολάρια και τα μη εξυ-
πηρετούμενα ανοίγμα-
τα κυμαίνονται πλέον
από 7% έως 42%.

H Bundesbank
κρούει τον κώδωνα
Ο Dr Andreas Dombret, μέλος
του εκτελεστικού συμβουλίου
της Bundesbank, προειδοποιεί
πως, καθώς δεν διαφαίνεται ανά-
καμψη στη ναυλαγορά των εμπο-
ρευματοκιβωτίων, η κεντρική
τράπεζα παρακολουθεί στενά τις
τράπεζες που έχουν σημαντική
έκθεση στον κλάδο. Εκθεση του
ανεξάρτητου οίκου BTG Global
Advisory εκτιμά πως μπορεί να
είναι ακόμα υψηλότερη από αυ-
τήν που έχει γίνει γνωστή δημο-
σίως. Μιλάει για μη εξυπηρετού-
μενα ναυτιλιακά ανοίγματα 70
δισ. ευρώ. Ποσό που μπορεί να
αποσταθεροποιήσει ολόκληρο το
γερμανικό χρηματοπιστωτικό σύ-
στημα. Ο Dagfinn Lunde, επικε-
φαλής των ναυτιλιακών χρηματο-
δοτήσεων της DVB Bank κατά τη
«χρυσή» δεκαετία του 2000 και
νυν μέλος του Δ.Σ. της νορβηγι-
κής Maritime and Merchant
Bank, παραδέχεται τώρα ευθέως
πως «πετάγαμε λεφτά τότε στον
κλάδο και όταν η αγορά γύρισε
προς τα κάτω, έγιναν τοξικό χρέ-
ος». Ακόμα και σήμερα, το γερμα-
νικό Δημόσιο παρέχει φοροαπαλ-
λαγές στους επενδυτές που τοπο-
θετούνται στη ναυτιλία, αν και η
συγκεκριμένη αγορά έχει, βέ-
βαια, καταρρεύσει. Μέσα από το
σύστημα των KG Funds ακόμα και
απλοί καταθέτες μπορούσαν να
έχουν ευνοϊκότατη φορολογική
μεταχείριση επενδύοντας τα κε-
φάλαιά τους σε αυτά τα σχήματα.

Το Παρίσι ανανεώνεται 
με αφορμή το Brexit

Εως και το 2021 αναμένεται να κατασκευαστούν γραφεία επιφανείας
375.000 τετραγωνικών μέτρων στη γαλλική πρωτεύουσα.

Το Παρίσι αναμένεται να μετατρα-
πεί σε πόλο έλξης για μεγάλες οι-
κονομικές και τραπεζικές επιχει-
ρήσεις, καθώς σχεδιάζει την ανέ-
γερση επτά ουρανοξυστών στην
επιχειρηματική περιοχή La Défen-
se, προκειμένου να υποδεχθεί νέ-
ους καταρτισμένους επαγγελμα-
τίες που θα εγκαταλείψουν τη
Βρετανία λόγω Brexit. Εως και το
2021 αναμένεται να κατασκευα-
στούν γραφεία επιφανείας 375.000
τετραγωνικών μέτρων. Σύμφωνα
με τη Μαρί-Σελί Γκιγιόμ, γενική
διευθύντρια του οικονομικού κέν-
τρου La Défense στα δυτικά του
Παρισιού, «το Παρίσι θέλει να
στείλει ηχηρό μήνυμα στις επι-
χειρήσεις των οποίων το μέλλον
στη Βρετανία είναι αβέβαιο». Σε
χθεσινή επίσκεψή του στο Λον-
δίνο, ο Εμανουέλ Μακρόν απηύ-
θυνε κάλεσμα σε τράπεζες, ακα-
δημαϊκούς, ερευνητές και καταρ-
τισμένους επαγγελματίες να δου-
λέψουν στη Γαλλία. Τον Ιανουάριο
ο βρετανικός τραπεζικός κολοσσός
HSBC επιβεβαίωσε τη μεταφορά
1.000 θέσεων εργασίας στη θυ-
γατρική τους στο Παρίσι.

Εν τω μεταξύ, σύμφωνα με τους
αναλυτές, ακόμη και αν οι αρχικές
εκτιμήσεις σχετικά με τις επι-
πτώσεις του Brexit αποδεικνύον-
ται απαισιόδοξες, η έξοδος της
Βρετανίας θα επηρεάσει την απα-
σχόληση και τον πλούτο των Βρε-
τανών για τα επόμενα χρόνια.
Μάλιστα, οι θετικοί ρυθμοί ανά-
πτυξης που εμφανίζει η βρετανική

οικονομία δεν μπορούν να άρουν
τους κινδύνους που ελλοχεύουν
μετά την ετυμηγορία των Βρε-
τανών υπέρ της εξόδου από την
Ε.Ε. Η απόφαση της Βρετανής
πρωθυπουργού να πάει σε «σκλη-
ρό» Brexit και να αποχωρήσει
από την ενιαία ευρωπαϊκή αγορά,
για να ανακτήσει τον έλεγχο τον
συνόρων της, οδηγεί σε σενάρια

που προβλέπουν βαρύ οικονομικό
πλήγμα για τη χώρα. Ενδεικτικά,
σύμφωνα με τις προβλέψεις του
ΜΙΤ, το ΑΕΠ της Βρετανίας θα
μειωθεί μέχρι και 9,5%. 

Ηδη, μία από τις μεγαλύτερες
επενδυτικές και κατασκευαστικές
εταιρείες ακινήτων μείωσε την
αξία των ακινήτων της κατά 20%,
λόγω της αστάθειας που προκα-
λούν η υψηλή φορολογία και η
πολιτική αβεβαιότητα. Η εταιρεία
Capital & Countries Properties,
που είχε προγραμματίσει την κα-
τασκευή 10.000 ακινήτων στο
Earl’s court του Λονδίνου, μείωσε
την αξία τους στο 1,1 δισ. στερ-
λίνες από 1,4 δισ. στερλίνες ένα
χρόνο νωρίτερα.

<<<<<<

Επτά ουρανοξύστες 
θα φιλοξενήσουν 
τους εργαζομένους
που θα έρθουν 
από τη Βρετανία.
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Το μέλλον ανήκει στις αναδυόμενες οικονομίες  
Βασική προϋπόθεση είναι η αναβάθμιση των θεσμών και των υποδομών τους, επισημαίνει σε μέλέτη της η PwC

Η παγκόσμια οικονομία θα έχει υπερ-
διπλασιασθεί έως το 2050, έχοντας
σημειώσει αθροιστικά ανάπτυξη
130%, από το 2016 έως το 2050. Η
αύξησή της θα είναι μεγαλύτερη
από εκείνη του παγκόσμιου πλη-
θυσμού, καθώς η τεχνολογία θα
έχει οδηγήσει σε σημαντική ανα-
βάθμιση της παραγωγικότητας.

Αυτή είναι η πρώτη από μια σειρά
εντυπωσιακών προβλέψεων και
εκτιμήσεων στις οποίες καταλήγει
σχετική μελέτη της συμβουλευτικής
εταιρείας Pwc για την ανάπτυξη
των 32 μεγαλύτερων οικονομιών
του κόσμου, που αντιπροσωπεύουν
το 85% του παγκόσμιου ΑΕΠ.

Προεκτείνοντας στο μέλλον τη
σημερινή δυναμική εξέλιξης αυτών
των οικονομιών, η εν λόγω συμβου-
λευτική κατέληξε στην εκτίμηση
ότι οι αναδυόμενες οικονομίες θα
έχουν αναπτυχθεί με διπλάσιο ρυθμό
από εκείνον των ανεπτυγμένων οι-
κονομιών του G7. Ετσι, οι επτά ση-
μαντικότερες αναδυόμενες οικο-
νομίες, που το 1995 δεν αντιστοι-
χούσαν παρά μόνον στο ήμισυ των
οικονομιών του G7, έφτασαν το
2015 να έχουν το ίδιο αθροιστικό
ΑΕΠ με εκείνο του G7, και το 2040
προβλέπεται να έχουν το διπλάσιο
από το G7.

Το αποτέλεσμα θα είναι να κα-
τέχουν τις πρώτες θέσεις στην κα-
τάταξη των μεγαλύτερων οικονο-
μιών στον κόσμο, με πρώτη την Κί-
να, της οποίας το ΑΕΠ προβλέπεται
να έχει φτάσει στο ιλιγγιώδες 38,008
τρισ. δολάρια, τρίτη την Ινδία, με
ΑΕΠ που θα φτάνει 19,511, και πέμ-

πτη την Ινδονησία, με ΑΕΠ 5,424
τρισ. δολάρια. Το μερίδιο της Κίνας
στο παγκόσμιο ΑΕΠ, που σύμφωνα
με το ΔΝΤ ανέρχεται σήμερα στο
18%, αναμένεται να έχει φτάσει στο
20%, σύμφωνα με την Pwc. Την ίδια
στιγμή, το μερίδιο των ΗΠΑ εκτι-
μάται πως θα έχει υποχωρήσει από
το 16% στο 12% και της Ε.Ε. από
το 15% στο 9%.

Μεγαλύτερη αναβάθμιση και από
εκείνη της Κίνας θα γνωρίσει η οι-
κονομία της Ινδίας, που από το ση-
μερινό 7% του παγκόσμιου ΑΕΠ θα
έχει φτάσει στο 15%. Αναπόφευκτα,
οι σημερινές κυρίαρχες οικονομίες
θα υποχωρήσουν σε χαμηλότερες
θέσεις, με την αμερικανική οικο-

νομία να βρίσκεται πλέον στην τρίτη
θέση ως προς το ποσοστό που αν-
τιπροσωπεύει στο παγκόσμιο ΑΕΠ.

Σε ό,τι αφορά το μερίδιο της Ε.Ε.
των «27» στο παγκόσμιο ΑΕΠ, θα
έχει υποχωρήσει κάτω από το 10%
και οι σημαντικότερες ευρωπαϊκές
οικονομίες θα έχουν δώσει τη θέση
τους σε ορισμένες από τις σημερινές
αναπτυσσόμενες. Η Βρετανία, για
παράδειγμα, θα βρίσκεται στη 10η
θέση, με το ΑΕΠ της να ανέρχεται
σε 3,638 τρισ. δολάρια. Λαμβανο-
μένου υπ’ όψιν του γεγονότος ότι
το υφιστάμενο επίπεδο του βρετα-
νικού ΑΕΠ δεν υπερβαίνει τα 2,858
τρισ. δολάρια, και με τους κραδα-
σμούς του Brexit που εκτιμάται ότι

θα έχουν μεσολαβήσει έως τότε, η
αύξηση που προβλέπει η Pwc είναι
σημαντική. Ωχριά, ωστόσο, μπροστά
στον προβλεπόμενο τετραπλασια-
σμό του ρωσικού ΑΕΠ, όπως επίσης
και του ΑΕΠ της Βραζιλίας, που σή-
μερα δεν υπερβαίνει το 1,774 τρισ.
δολάρια και, σύμφωνα με την Pwc,
θα έχει εκτιναχθεί στα 4,439 τρισ.
δολάρια το 2050. Εν τω μεταξύ, η
Γαλλία θα έχει μείνει εκτός των πρώ-
των 10 και η Ιταλία εκτός των πρώ-
των 20.

Τις θέσεις τους θα έχουν κατα-
λάβει αναδυόμενες οικονομίες, όπως
το Μεξικό, η Τουρκία και το Βιετνάμ.
Η οικονομία του Βιετνάμ, ειδικότερα,
προβλέπεται να αναρριχηθεί 12 θέ-

σεις και να βρεθεί στην 20ή θέση
ως προς το ποσοστό που θα αντι-
προσωπεύει στο παγκόσμιο ΑΕΠ,
ενώ σήμερα βρίσκεται μόλις στην
32η θέση. Σημαντική θα είναι η
αναβάθμιση οικονομιών όπως οι
Φιλιππίνες, καθώς η οικονομία τους
θα βρίσκεται στη 19η θέση από την
28η στην οποία βρίσκεται σήμερα,
αλλά και της Νιγηρίας, που αναμέ-
νεται να αναρριχηθεί κατά οκτώ
θέσεις, από την 22η στη 14η θέση.

Το άλμα σε Βιετνάμ, Φιλιππίνες
και Νιγηρία θα είναι το αποτέλεσμα
ρυθμών ανάπτυξης που κατά μέσον
όρο θα φτάσει ετησίως το 5,1%,
4,3% και 4,2%, αντιστοίχως. Σε ό,τι
αφορά τη μεγαλύτερη ευρωπαϊκή
οικονομία, τη Γερμανία, που σήμερα
καταλαμβάνει την πέμπτη θέση,
θα έχει εκτοπισθεί από την ανα-
δυόμενη Βραζιλία και θα βρίσκεται
μόλις στην ένατη θέση.

Η οικονομία που, βάσει την ανα-
λύσεων της Pwc, θα διατηρήσει
αμετάβλητη τη θέση της είναι η
Ρωσία, η οποία φαίνεται να παρα-
μένει σταθερά στην έκτη θέση. Θα
έχει, ωστόσο, σχεδόν τετραπλασια-
σθεί εφόσον σήμερα το ΑΕΠ της
ανέρχεται σε λίγο περισσότερο από
1,331 τρισ. δολάρια, και η Pwc προ-
βλέπει ότι το 2050 θα έχει εκτιναχθεί
στα 4,736 τρισ. δολάρια.

Η συμβουλευτική επισημαίνει,
πάντως, ότι για να μπορέσουν οι
αναδυόμενες οικονομίες να επιτύ-
χουν το μακροπρόθεσμο δυναμικό
ανάπτυξής τους, πρέπει να αναβαθ-
μίσουν τους θεσμούς και τις υπο-
δομές τους.

<<<<<<

Το ΑΕΠ της Βραζιλίας,
που σήμερα δεν
υπερβαίνει το 1,774
τρισ. δολάρια, θα
εκτιναχθεί στα 4,439
τρισ. δολάρια το 2050.

Το 2010 ο Μαρκ Μουρ, μηχανι-
κός αεροσκαφών στο Κέντρο
Ερευνών Λάνγκλεϊ της ΝASA,
δημοσίευσε μια έκθεση για τη
ναυπήγηση ηλεκτροκίνητων
αεροσκαφών (VTOL), τα οποία
θα απογειώνονται και θα προσ-
γειώνονται όπως τα ελικόπτερα
– ωστόσο θα είναι μικρότερα
και λιγότερο θορυβώδη. Τα εν
λόγω αεροσκάφη ή «ιπτάμενα
αυτοκίνητα» θα λειτουργούν
ως εναλλακτικός τρόπος μετα-
φοράς, όταν η πρωινή κίνηση
στους δρόμους είναι πολύ αυ-
ξημένη. Ενας άνθρωπος που
γοητεύεται από τις προκλήσεις,
ο συνιδρυτής της Google, Λάρι
Πέιτζ, εκτίμησε τη δουλειά του
Μαρκ Μουρ και με άκρα μυστι-
κότητα άρχισε να χρηματοδοτεί
δύο νεοφυείς εταιρείες, τις Zee
Aero και Kitty Hawk, που ανέ-
λαβαν να αναπτύξουν τη σχε-
τική τεχνολογία, όπως ανέφερε
το Bloomberg Βusinessweek
πέρυσι το καλοκαίρι.

Εφτασε πλέον ο καιρός ο Μαρκ
Μουρ να αφήσει πίσω του την
κρατική NASA, όπου εργάστηκε
30 χρόνια, και να ενταχθεί στο
δυναμικό μιας ανταγωνίστριας
της Google, της Uber Technolo-
gies. Εκεί θα αναλάβει διευθυντής
του τμήματος Τεχνολογίας Αε-
ροσκαφών, για να επεξεργαστεί
μαζί με την ομάδα του το σχέδιο
«Uber Elevate» όσον αφορά την
παραγωγή των «ιπτάμενων αυ-
τοκινήτων». «Δεν θα μπορούσα
να σκεφθώ άλλη εταιρεία που
θα μπορούσε να υλοποιήσει το
πρόγραμμα παραγωγής ηλεκτρο-
κίνητων VTOL», επισημαίνει ο
Μαρκ Μουρ.

Πρέπει, όμως, να διευκρινί-
σουμε ότι η Uber δεν έχει ακόμα
κατασκευάσει κάποιο όχημα.
Ο Νίκιλ Γκόελ, επικεφαλής των
προγραμμάτων προηγμένων
προϊόντων της Uber Technolo-
gies, αναφέρει ότι η εταιρεία
του επιδιώκει να οργανώσει άρ-
τια το πρόγραμμα και να συν-
δράμει στην απρόσκοπτη ανά-
πτυξη και παραγωγή των «ιπτά-
μενων αυτοκινήτων». «Στην
Uber πιστεύουμε ότι μπορούμε
να πετύχουμε πολλά με τα ιπτά-
μενα οχήματα που θέλουμε να

φτιάξουμε, οπότε είμαστε εν-
θουσιασμένοι με τη συμμετοχή
του Μαρκ και θέλουμε να εν-
τάξουμε στο πρόγραμμά μας
και άλλους δημιουργικούς αν-
θρώπους», έγραψε σε ηλεκτρο-
νικό του μήνυμα ο κ. Γκόελ.

Βέβαια, ο Μαρκ Μουρ επιση-
μαίνει ότι υπάρχουν πολλά και
ποικίλα εμπόδια στον δρόμο για
την κατασκευή αυτών των οχη-
μάτων. Κάθε εταιρεία κατα-
σκευής «ιπτάμενων αυτοκινή-
των» θα πρέπει να διαπραγμα-
τευθεί αυτόνομα με τους επιμέ-

ρους προμηθευτές της για να
κατεβάσουν τις τιμές τους και
να ασκήσει πίεση στις αρμόδιες
ρυθμιστικές αρχές, ώστε να πι-
στοποιήσουν το αξιόπλοο των
αεροσκαφών-«ιπτάμενων αυτο-
κίνητων» και να θέσουν κανόνες
για την εναέρια κυκλοφορία τους.
Η Uber έχει σημείο αναφοράς
τα 55 εκατ. oδηγούς των αυτο-
κινήτων της σε όλον τον κόσμο,
οπότε μπορεί να δείξει ότι υπάρ-
χει δυνητικά μια μαζική, κερδο-
φόρος και ασφαλής αγορά. «Αν
δεν έχεις ένα επιτυχημένο επι-
χειρηματικό παράδειγμα, τότε
η συζήτηση γίνεται μόνο για τα
επιτεύγματα της τεχνολογίας,
χωρίς να γίνεται λόγος για επεν-
δυτική στρατηγική και προοπτι-
κή», επισημαίνει ο Μαρκ Μουρ.

ΒLOOMBERG

H Uber σχεδιάζει
να κατακτήσει 
και τους αιθέρες

Τα ηλεκτροκίνητα αεροσκάφη
θα λειτουργούν ως εναλλακτικός
τρόπος μεταφοράς, όταν η
κίνηση στους δρόμους είναι
πολύ αυξημένη.

Ορισμένοι από τους ισχυρότερους
επιχειρηματίες στις ΗΠΑ συγκεν-
τρώθηκαν την Πέμπτη στον Λευκό
Οίκο, προκειμένου να διατυπώσουν
προτάσεις για τη φορολογία, τη
δημιουργία θέσεων εργασίας και
το εμπόριο. Μεταξύ των προσκε-
κλημένων ήταν ο διευθύνων σύμ-
βουλος του ομίλου ειδών κατανά-
λωσης Johnson & Johnson Αλεξ
Γκόρσκι, ο πρόεδρος του κολοσσού
βιομηχανικού εξοπλισμού Emerson
Electic Ντέιβιντ Φαρ και ο διευ-
θύνων σύμβουλος της εταιρείας
χημικών Dow Chemical Αντριου
Λιβέρης, σύμφωνα με πληροφορίες
του πρακτορείου Bloomberg. Σε
επιστολή που έστειλε το επιχει-
ρηματικό λόμπι Business Round-
table στον Λευκό Οίκο, αναφέρεται
ότι οι εταιρείες προβληματίζονται,
μεταξύ άλλων, για τα ακόλουθα
θέματα: την αυστηροποίηση των
κριτηρίων για τις εκπομπές καυ-
σαερίων που θέτει η Υπηρεσία
Προστασίας του Περιβάλλοντος,
την υποχρεωτική δημοσιοποίηση
των μισθών των διευθυνόντων
συμβούλων και από την κατάργηση
επίμαχων διατάξεων του νομο-
σχεδίου Ντοντ-Φρανκ.

Ο νέος πρόεδρος των ΗΠΑ θα
πρέπει να παρουσιάσει ένα συγ-
κεκριμένο σχέδιο για την οικονο-
μία, στην ομιλία που θα πραγμα-
τοποιήσει την επόμενη Τρίτη ενώ-
πιον των μελών του Κογκρέσου.
Επίσης, στενεύουν τα χρονικά πε-
ριθώρια για την ύπαρξη αποτελε-
σμάτων στην πραγματική οικο-
νομία έως τις αμερικανικές αυτο-
διοικητικές εκλογές του Νοεμβρί-
ου. Τότε πρόκειται να διεξαχθούν
αρχαιρεσίες για την ανάδειξη δη-
μάρχων σε μεγάλες πόλεις των
ΗΠΑ. Οικονομικοί αναλυτές το-
νίζουν πως η κυβέρνηση Τραμπ
δεν έχει καταθέσει λεπτομερείς
προτάσεις για την οικονομία και
κινδυνεύει να εξαντλήσει τα χρο-
νικά περιθώρια σε ό,τι αφορά την
πρακτική εφαρμογή τους. Ο κ.
Τραμπ έχει κατ’ επανάληψη δη-
λώσει πως επιθυμεί να κάνει τις
ΗΠΑ «ξανά μεγάλες και σπουδαί-
ες», αλλά δεν υπάρχουν μεγάλα
περιθώρια βελτίωσης σε μια οι-
κονομία που η ανεργία είναι ήδη
χαμηλή. Στην πρώτη τηλεοπτική
συνέντευξη που έδωσε από τότε
που ανέλαβε επίσημα καθήκοντα

υπουργού Οικονομικών των ΗΠΑ,
ο Στίβεν Μνούτσιν ανακοίνωσε,
παράλληλα, ότι στόχος του είναι
να έχει περάσει το «σημαντικό»
νομοσχέδιο για τη φορολογική με-
ταρρύθμιση μέχρι τη διακοπή των
εργασιών του Κογκρέσου για τις
καλοκαιρινές διακοπές. «Συνερ-

γαζόμαστε στενά με τη Γερουσία
και τη Βουλή των Αντιπροσώπων,
και εστιάζουμε στον από κοινού
σχεδιασμό ενός επωφελούς νομο-
σχεδίου», δήλωσε ο κ. Μνούτσιν
στο CNBC.

Πριν από την επίσκεψη των επι-
χειρηματιών, την Πέμπτη, στον
Λευκό Οίκο, το λόμπι Business Ro-
undtable έστειλε την προαναφε-
ρόμενη επιστολή στον σύμβουλο
του προέδρου για την οικονομία
Γκάρι Κον. Σε αυτή αναφέρονται
αναλυτικότερα διάφοροι νόμοι που
προβληματίζουν τα μέλη του. Με-
ταξύ αυτών είναι το Obamacare
και οι οικονομικές επιπτώσεις από
τη μεταναστευτική και εμπορική
πολιτική του Ντόναλντ Τραμπ. Στην
πρώτη θέση της λίστας φιγουρά-
ρουν οι νέοι, αυστηρότεροι κανόνες
της αμερικανικής Υπηρεσίας Προ-
στασίας Περιβάλλοντος (ΕΡΑ) για
την προστασία της ατμόσφαιρας,

η επιβολή συγκεκριμένων κανόνων
για τη λειτουργία των εργοστασίων
που χρησιμοποιούν άνθρακα και
η επέκταση της δικαιοδοσίας της
ΕΡΑ στον έλεγχο των υδάτων στις
πολιτείες των ΗΠΑ.

«Ενώ ορισμένοι κανόνες από μό-
νοι τους δεν φαίνεται να επηρεάζουν
την ανάπτυξη στη χώρα, ασκούν
συσσωρευτικά αρνητική επίδραση
και εξαντλούν τους πόρους για και-
νοτομίες και τη δημιουργία θέσεων
εργασίας», επισημαίνει ο Μαρκ Κό-
στα, πρόεδρος και διευθύνων σύμ-
βουλος της εταιρείας χημικών Ea-
stman Chemical, ο οποίος είναι επι-
κεφαλής του επιχειρηματικού λόμπι
Business Roundtable. Ο αντιπρό-
εδρος της αμερικανικής κυβέρνησης
Μάικ Πενς και στελέχη του Λευκού
Οίκου θα έχουν ξεχωριστές συναν-
τήσεις εργασίας με στελέχη επιχει-
ρήσεων, προτού τους συστήσουν
στον Ντόναλντ Τραμπ.

<<<<<<

Ο νέος πρόεδρος 
των ΗΠΑ θα πρέπει 
να παρουσιάσει 
ένα συγκεκριμένο
σχέδιο για την οικο-
νομία, στην ομιλία 
που θα πραγματο-
ποιήσει την επόμενη 
Τρίτη στο Κογκρέσο.

Μεταξύ των επιχειρηματιών που συγκεντρώθηκαν στον Λευκό Οίκο για να συζητήσουν με τη νέα ηγεσία
ήταν ο διευθύνων σύμβουλος του ομίλου ειδών κατανάλωσης Johnson & Johnson Αλεξ Γκόρσκι (δεξιά) και ο
διευθύνων σύμβουλος της εταιρείας χημικών Dow Chemical Αντριου Λιβέρης (αριστερά).

Ο Τραμπ συσκέπτεται με CEO
Στην ατζέντα η φορολογία, η δημιουργία θέσεων εργασίας και το εμπόριο
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Κάτι που θα μπορούσαμε διαχρονικά
να δούμε με αρκετή δόση αυτοσαρ-
κασμού, ήταν η προσπάθειά μας να
προωθήσουμε τη χώρα μας ως κέν-
τρο διεθνών επιχειρηματικών δρα-
στηριοτήτων, ως ένα αναδυόμενο
χρηματοοικονομικό κέντρο, βασι-
ζόμενοι ουσιαστικά σε αριθμό συγ-
κριτικών πλεονεκτημάτων ή έστω
κάποιων παραμέτρων όπου συγκρι-
νόμασταν πολύ ευνοϊκά με καθιε-
ρωμένα χρηματοοικονομικά κέντρα
άλλων χωρών, χωρίς να δίνουμε σχε-
δόν καμία σημασία στο real estate
που κανονικά πρέπει να συνοδεύει
μια τέτοια προσπάθεια. Τα κλισέ
επιχειρήματά μας σε road shows
του εξωτερικού ήταν μεταξύ άλλων:
l Το ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς.
l Η μεγάλη λίστα από διακρατικές
συμφωνίες αποφυγής διπλής φορο-
λογίας.
l Το ψηλό επίπεδο μόρφωσης του
εργατικού/ επαγγελματικού μας δυ-
ναμικού.
l Οι τηλεπικοινωνίες και άλλες υπο-
δομές μας.
l Η τοποθεσία μας στο σταυροδρόμι
τόσων ηπείρων.
l Το μεγάλο νηολόγιο με την κυ-
πριακή σημαία.
l Ο κυπριακός μεζές.
l Η Αφροδίτη ως μέσον προβολής
του έρωτα σε μια χώρα με ηλιοφάνεια
360 μέρες τον χρόνο.

Δεν ξέρω πόσοι από εμάς πιστεύα-
με τα όσα λέγαμε ή απλώς «πουλού-
σαμε ήλιο» και πόσο πετύχαμε να
αναδείξουμε τελικά τη χώρα μας ως
χρηματοοικονομικό κέντρο και ποιας
μορφής κέντρο ήταν αυτό.  Με κα-
θαρά καλόπιστη κριτική διάθεση,
δεν νιώθω πως αυτό που «πετύχαμε»
ήταν αυτό που έπρεπε να πετύχουμε.
Τα αποτελέσματα που μας έφεραν
στην οικονομική κατάρρευση μέχρι
το 2013 καταδεικνύουν πως μάλλον
δεν το κάναμε και τόσο καλά.

Ας εστιάσουμε όμως στο real esta-
te. Ενώ ο στόχος μας ήταν η παροχή
υπηρεσιών σε ένα σύγχρονο χρη-
ματοοικονομικό κέντρο, ένα drone
να πετούσε πάνω από τις κύριες εμ-
πορικές αρτηρίες των πόλεών μας
και τα επιχειρηματικά κέντρα των
πόλεων αυτών, δεν θα χρειαζόταν
να υπερίπταται πολύ ψηλά για να
πάρει μια πανοραμική άποψη αυτού
του είδους της υποδομής που πα-
ρείχαμε.  Το δε επίπεδο αρχιτεκτο-
νικού σχεδιασμού ήταν για τα πα-
νηγύρια. Γι’ αυτό και σε τέτοιες πα-
ρουσιάσεις δείχναμε «close- ups»
κάποιων μεμονωμένων κτηρίων που
έδιναν την εντύπωση ότι έχουμε
και το δικό μας Burj Al Arab, αλλά
και κάποια ενσταντανέ από μπαλ-
κόνια κατοικιών με φόντο τη θεό-
σταλτη προίκα μας: τηθάλασσάμας.
Τι υπήρχε όμως που πραγματικά να

«φωνάζει» χρηματοοικονομικό κέν-
τρο; Με εξαίρεση κάποια γραφεία
δικηγορικών και ελεγκτικών οίκων,
1-2 ναυτιλιακών και καμιά δεκαριά
σύγχρονων εμπορικών κτηρίων από
επιχειρηματίες που ρίσκαραν να
πουν κάτι διαφορετικό, δεν είχαμε
και πολλά να πούμε.  Α ναι, συγγνώ-
μη.  Είχαμε και τα παλάτια των ημι-
κρατικών και των τραπεζών, που
έπαιζαν στα «close- ups» που λέγα-
με... Μια πόλη έχει την επιλογή να
αναπτυχθεί σε οριζόντια και επίπεδη
διάταξη ή σε κάθετη και μεγάλη διά-
ταξη.  Η επιτυχία μιας πόλης είναι
να πετύχει μια ενδιάμεση λύση με-
ταξύ των δύο αυτών άκρων. Επειδή
εμείς ποτέ δεν θα γίνουμε χρημα-
τοοικονομικό κέντρο της κλίμακας
και του επιπέδου του Λονδίνου, της
Φρανκφούρτης και της Σιγκαπούρης,
(το dream big έχει και τα όριά του),
δεν πρέπει να θέλουμε να αποκτή-
σουμε την πυκνότητα των ουρανο-
ξυστών που υπάρχουν σε αυτές τις
πόλεις. Ούτε καν ουρανοξύστες.

Δεν είμαστε έτοιμοι να αποκτή-
σουμε τέτοια πυκνότητα και τέτοια
κτήρια, επειδή δεν έχουμε τις υπο-
δομές για να την υποστηρίξει, όπως
για παράδειγμα τις δημόσιες συγ-
κοινωνίες, αλλά ούτε και την κριτική
μάζα που θα χρησιμοποιεί σε συνεχή
βάση όλες αυτές τις μονάδες που
εξυπακούονται.  Ακόμη και το κί-

νητρο της απόκτησης υπηκοότητας
να συνεχιστεί στο διηνεκές και τέ-
τοιες μονάδες να πουλιούνται όπως
το νεράκι, στο τέλος θα καταντή-
σουμε να έχουμε πόλεις φαντάσματα
με κτήρια που χάρισαν πλατιά χα-
μόγελα σε επιχειρηματίες ανάπτυξης
γης, αλλά που ελάχιστοι μένουν
μέσα. Και αυτό είναι ό,τι χειρότερο
για μια πόλη που θέλει να δείχνει
και να είναι ενεργή.

Παρεμπιπτόντως, με κάποιες διε-
θνείς πρακτικές, ψηλό κτήριο συ-
νήθως ονομάζεται αυτό που έχει
ύψος πέραν των 200 μ.  Το 2015 ολο-
κληρώθηκε η κατασκευή 106 τέτοιων
κτηρίων παγκόσμια, με την Κίνα να
κατατάσσεται πρώτη με 62 κτήρια,
η Ινδονησία δεύτερη με 9 κτήρια,
τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα τρίτα
με 7 κτήρια και η Ρωσία τέταρτη με
5 κτήρια.  Οι ΗΠΑ ήταν στην ένατη
θέση με 2 κτήρια.  Το 2014 ο συνο-
λικός αριθμός τέτοιων ψηλών κτη-
ρίων παγκόσμια ήταν 99.

Εμείς ξεφεύγοντας από το «Εφτά-
πατο» στη Λεμεσό από τα παλιά, θα
φθάσουμε να έχουμε την ακόλουθη
λίστα αδειοδοτημένων ψηλών (για
τα μέτρα μας) κτηρίων – νοουμένου
φυσικά ότι ολοκληρωθούν όλα κα-
τασκευαστικώς:
The One: 37 όροφοι, 170 μ. ύψος, Λε-
μεσός
CH 101 - Makariou: 32 όροφοι, 120 μ.

ύψος, Λευκωσία
Ayia Napa Marina E. Tower: 26 όροφοι,
100 μ. ύψος, Αγία Νάπα
Ayia Napa Marina W. Tower: 26 όροφοι,
100 μ. ύψος, Αγία Νάπα
Olympic Residence Tower A: 20 όροφοι,
76 μ. ύψος, Λεμεσός
Olympic Residence Tower B: 20 όροφοι,
76 μ. ύψος, Λεμεσός
The Oval: 16 όροφοι, 75 μ. ύψος, Λε-
μεσός
The President: 15 όροφοι, 75 μ. ύψος,
Λευκωσία
Tower 25: 17 όροφοι, 62 μ. ύψος, Λευ-
κωσία
Cyprus Trade Bank: 16 όροφοι, 62 μ.
ύψος, Λευκωσία
Leventis Gallery: 16 όροφοι, 59 μ.
ύψος, Λευκωσία
iHome: 12 όροφοι, 56 μ. ύψος, Λε-
μεσός
Novel Tower: 14 όροφοι, 55 μ. ύψος,
Λάρνακα
Irida 3: 14 όροφοι, 52 μ. ύψος, Λάρ-
νακα

Στο στάδιο εξέτασης αδειοδότη-
σης και του σχεδιασμού βρίσκονται
και άλλα.

Τέτοιας κλίμακας κτήρια χρει-
άζεται η χώρα μας.  Δεν είναι τερά-
στια, είναι πιο διαχειρίσιμα και αξιο-
ποιούν καλύτερα το δομημένο μας
περιβάλλον.  Τέτοιο προϊόν μπορεί
να είναι αξιόλογο επειδή επιτρέπει
ευελιξία στην αρχιτεκτονική έκ-

φραση, δημιουργεί κτήρια με μο-
ναδική ταυτότητα, παρέχει μίγμα
χρήσεων και θέτει τη βάση για πιο
αποδοτική επένδυση κατά το εύρος
του επενδυτικού ορίζοντα. Οφεί-
λουμε να είμαστε προσεκτικοί σε
τι χρήση τα βάζουμε επειδή δεν
είναι όλες οι χρήσεις συμβατές με-
ταξύ τους και κατά την άποψή μου
θα πρέπει να εκμεταλλεύονται πε-
ρισσότερο το συγκριτικό μας πλε-
ονέκτημα στον τουρισμό παρά στη
δημιουργία μεγάλου όγκου γραφει-
ακών χώρων, ενόσω η ικανότητά
μας να ελκύουμε μεγάλες ξένες επι-
χειρήσεις είναι χαμηλή.

Χρειάζεται προσοχή και μέτρο
από πλευράς πολεοδομικού σχεδια-
σμού στην αδειοδότηση τέτοιων
αναπτύξεων. Η μεγάλη πυκνότητά
τους μπορεί να επιφέρει αρνητικά
αποτελέσματα, όπως το φράξιμο
του ορίζοντα της θέας των υπολοί-
πων που δεν έχουν ιδιοκτησία σε
τέτοια κτήρια, τη σκίαση άλλων χα-
μηλότερων ιδιοκτησιών, αλλά και
τη δημιουργία συνθηκών υπερπρο-
σφοράς που επηρεάζει αρνητικά τις
αξίες όλων των μονάδων αν δεν
υπάρχει αρκετή ζήτηση που να τις
υποστηρίζει.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Συνεχίστηκε και κατά το τέταρτο τρίμηνο
του 2016 η πορεία σταθεροποίησης των
τιμών στην αγορά κατοικίας, που πλέον,
σύμφωνα τουλάχιστον με τα στοιχεία της
Τράπεζας της Ελλάδος, φαντάζει πιο κοντά
στην ολοκλήρωση του καθοδικού κύκλου
των αξιών, που διαρκεί από το 2008 και
μετά. Ειδικότερα, κατά το τέταρτο τρίμηνο
του έτους, οι τιμές μειώθηκαν με ετήσιο
ρυθμό που δεν ξεπέρασε το 0,6%, έναντι
πτώσης 4,3% κατά το πρώτο τρίμηνο, 2,6%
και 1,5% κατά το δεύτερο και τρίτο τρίμηνο
αντίστοιχα. Συνολικά το 2016, οι τιμές μει-
ώθηκαν κατά μόλις 2,2%, έναντι πτώσης
5,1% το 2015. Η συνολική πτώση της αγοράς
από την αρχή της κρίσης μέχρι σήμερα
προσεγγίζει πλέον το 42% κατά μέσον όρο,
ενώ υπάρχουν και περιπτώσεις ακινήτων
όπου η υποχώρηση των τιμών ξεπέρασε
το 60% (κυρίως παλιά διαμερίσματα σε
υποβαθμισμένες περιοχές του κέντρου της
Αθήνας). Οι τιμές πώλησης των νεόδμητων
διαμερισμάτων, το 2016, υποχώρησαν κατά
2,9%, έναντι πτώσης 5,6% το 2015, ενώ οι
αντίστοιχες αξίες των παλαιότερων ακι-
νήτων (ηλικίας άνω των πέντε ετών) μει-
ώθηκαν κατά 1,8%, έναντι μείωσης της τά-
ξεως του 4,7% το 2015. Το τέταρτο τρίμηνο,
τα νεόδμητα διαμερίσματα μειώθηκαν κατά
0,9%, ενώ οι παλαιότερες κατασκευές υπο-
χώρησαν κατά 0,4%. Στην Αθήνα, οι τιμές
το τέταρτο τρίμηνο μειώθηκαν οριακά κατά
0,4%, ενώ το τρίτο τρίμηνο είχαν μειωθεί
κατά 0,9%. Στο σύνολο του έτους, η πτώση
των τιμών δεν ξεπέρασε το 1,7%. Αντίστοιχα,
στη Θεσσαλονίκη, το τέταρτο τρίμηνο του
2016, οι τιμές μειώθηκαν κατά 0,5%, ενώ

το 2016, η πτώση δεν ξεπέρασε το 3,3%.
Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της ΤτΕ, ση-
μαντική παράμετρο για τη μελλοντική πο-
ρεία των τιμών πρόκειται να αποτελέσει
το νέο πλαίσιο διαχείρισης των μη εξυπη-
ρετούμενων δανείων.

Διετία σταθεροποίησης
Ωστόσο, όπως εκτιμούν πλέον και φορείς

της αγοράς, μόνο μια ραγδαία αναζωπύρωση

της πολιτικής και κυρίως οικονομικής αβε-
βαιότητας, θα μπορούσε να επαναφέρει
τις τιμές σε έντονα καθοδική τροχιά. Αν-
τιθέτως, εφόσον δεν υπάρξει κάποιο «ατύ-
χημα» στο πλαίσιο της διαπραγμάτευσης
για την ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολό-
γησης και του «οδικού χάρτη» που θα πρέπει
να ακολουθήσει η χώρα τα επόμενα χρόνια,
κοινή συνισταμένη των περισσότερων εκ-
προσώπων της αγοράς είναι ότι οι τιμές

θα παραμείνουν σε τροχιά σταθεροποίησης
την προσεχή διετία. Μάλιστα, δεν απο-
κλείουν και οριακές αυξήσεις σε ορισμένες
περιπτώσεις προνομιακών ακινήτων, σε
περιοχές υψηλής ζήτησης, όπως π.χ. πολύ
κοντά σε σταθμούς μετρό ή κοντά σε του-
ριστικά αξιοθέατα, όπου τα ακίνητα ευνο-
ούνται από την κατακόρυφη αύξηση του
κλάδου των βραχυχρόνιων μισθώσεων σε
τουρίστες.

Φάνηκε φως στο τούνελ της κρίσης
στην αγορά ακινήτων της Ελλάδας
Τα στοιχεία δείχνουν ότι ολοκληρώνεται ο καθοδικός κύκλος των αξιών στις κατοικίες 

Μόνο οι επενδυτές από τη Μέση Ανατολή εξα-
κολουθούν πλέον να αξιολογούν τα επαγγελ-
ματικά ακίνητα της Μεγ. Βρετανίας ως ελκυ-
στικό επενδυτικό στόχο. Σύμφωνα με στοιχεία
που παρουσίασε ο επενδυτικός όμιλος της
Fidelity International για την περίοδο του
τέταρτου τριμήνου του 2016, οι επενδύσεις
από τη Μέση Ανατολή αυξήθηκαν κατά 83%
σε ετήσια βάση και ανήλθαν συνολικά σε 1,7
δισ. ευρώ.

Είναι χαρακτηριστικό ότι από τους ξένους
επενδυτές που τοποθετήθηκαν στη βρετανική
αγορά ακινήτων κατά το τελευταίο τρίμηνο
του 2016, το 24% προήλθε από χώρες της Μέ-
σης Ανατολής. Το αντίστοιχο μερίδιό τους
κατά το αντίστοιχο τρίμηνο του 2015 δεν είχε
ξεπεράσει το 10%. Μάλιστα, όπως ανέφερε
η ανάλυση της Fidelity, όλοι οι υπόλοιποι
ξένοι επενδυτές περιόρισαν την έκθεσή τους
στη βρετανική αγορά, μειώνοντας την επεν-
δυτική τους δραστηριότητα. Σύμφωνα με
αναλυτές της αγοράς, η άνοδος της ζήτησης
από τη Μέση Ανατολή οφείλεται στην ευνοϊκή
συναλλαγματική ισοτιμία, μετά την πτώση
της στερλίνας, που σε ό,τι αφορά τους αγο-
ραστές από τις περιοχές του Αραβικού Κόλπου
μεταφράζεται σε «έκπτωση» της τάξεως του
15%. Ενας ακόμα σημαντικός λόγος είναι η
άνοδος των τιμών του πετρελαίου κατά 62%
σε ετήσια βάση, γεγονός που έχει προσελκύσει
εκ νέου τους επενδυτές που στηρίζονται στα
«πετροδόλαρα». Εν τω μεταξύ, μεσιτικά γρα-
φεία, όπως εκείνο της Black Brick, εκτιμούν
ότι η πρόσφατη αμφιλεγόμενη πολιτική της
κυβέρνησης Τραμπ στις ΗΠΑ να κλείσει τα
σύνορα σε πολίτες επιλεγμένων μουσουλμα-
νικών χωρών, είναι πιθανό να ενισχύσει το
ρεύμα επενδυτών από τις χώρες αυτές προς
το Λονδίνο.

Σημειώνεται ότι οι αξίες των κτιρίων γρα-
φείων στο Σίτι του Λονδίνου, μία από τις ακρι-
βότερες περιοχές γραφείων παγκοσμίως, υπο-
χώρησαν στο χαμηλότερο σημείο των τελευ-
ταίων επτά ετών, μετά το αποτέλεσμα του
δημοψηφίσματος υπέρ της εξόδου της χώρας
από την Ε.Ε.

Το Brexit δεν φοβίζει
τους Αραβες επενδυτές
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ΑΦΗΓΗΣΕΙΣ
Η επιστροφή του
γυμνού στο Playboy
Ένα από τα πιο γνωστά παγκοσμίως πε-
ριοδικά, το Playboy ξαναβρίσκει τη χα-
μένη ταυτότητά του και όπως λέει και
το σύνθημά του «το γυμνό ποτέ δεν
αποτέλεσε πρόβλημα». Σελ. 8

ΠΡΟΣΩΠΟ
Ο σκηνοθέτης
Γιώργος Λάνθιμος
Ο βραβευμένος σκηνοθέτης Γιώργος
Λάνθιμος μιλάει στην «Κ» για την πορεία
του στον κινηματογράφο, για τα βραβεία
Οσκαρ και τη δεύτερη συμμετοχή του σε
αυτά με τον «Αστακό». Σελ. 4

ΕΚΘΕΣΗ

Βίντεο-αρτ σε
οικία του

Μεσοπολέμου
Σελ. 5

ΒΙΒΛΙΟ

Συγκεντρωτική
έκδοση

του Οδ. Ελύτη
Σελ. 11

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το τελευταίο διάστημα δεκάδες ξύλινα
κιβώτια κατέφταναν στη Λεβέντειο Πι-
νακοθήκη τα οποία περιείχαν υλικό για
την έκθεση «Ghika, Craxton, Leigh Fer-
mor. Η γοητεία της ζωής στην Ελλάδα»
της οποίας τα εγκαίνια έγιναν την Πέμπτη
23 Φεβρουαρίου. Φυσικά, είχαν προηγηθεί
πυρετώδεις προετοιμασίες από όλους,
επιμελητές της Έκθεσης, συντηρητές,
εργατοτεχνίτες οι οποίοι εργάστηκαν
προκειμένου να προετοιμάσουν τον χώρο
προσωρινών εκθέσεων της Λεβεντείου
Πινακοθήκης. Οι επιμελητές Εβίτα Αρά-
πογλου, επιμελήτρια της Ελληνικής Συλ-

λογής της Λεβεντείου Πινακοθήκης, ο
Ian Collins, βιογράφος του John Craxton
και επιμελητής Τέχνης, και η Ιωάννα
Μωραΐτη, υπεύθυνη Αρχείου Πινακοθή-
κης Νίκου Χατζηκυριάκου-Γκίκα του
Μουσείου Μπενάκη, φρόντιζε ο καθένας
για τον χώρο του δικού του καλλιτέχνη-
δημιουργού, όμως δουλεύοντας στους
τομείς των δημιουργών που χωρίζονται
σε τρία μέρη με το καθένα να έχει δια-
φορετικό χρώμα, έμοιαζαν ωσάν οι τρεις
αχώριστοι φίλοι να συνομιλούν μεταξύ
τους μέσω των ανθρώπων που επέλεξαν
να μελετήσουν και να ερευνήσουν πε-
ραιτέρω το έργο τους. 

Ο Νίκος Χατζηκυριάκος-Γκίκας, ο John
Craxton και ο Patrick Leigh Fermor συν-
δέθηκαν σχεδόν αναγκαστικά, είναι από
εκείνες τις περιπτώσεις που μεγάλες προ-
σωπικότητες έρχονται και συγκλίνουν,
επηρεάζουν γόνιμα η μία την άλλη, εμ-
πνέονται, διατηρώντας ωστόσο η καθεμιά
την αυτοτέλειά της. Η Αίθουσα Προσω-
ρινών Εκθέσεων της Πινακοθήκης χω-
ρίστηκε σε τρία μέρη, σε τρία χρώματα.
Πορτρέτα των προσώπων, κοινές φωτο-
γραφίες τους, τα έργα ζωγραφικής τους,
κείμενα του Leigh Fermor να συνοδεύουν
τα ζωγραφικά έργα των Γκίκακαι Craxton,
όλα μοιάζουν σαν διάλογος. Η Έκθεση
έχει διαρθρωθεί χρονολογικά ώστε να
τους εντάξει σε εποχές, σε χρονιές ορό-
σημα. Βέβαια, έχει γίνει και θεματική
διάρθρωση, με τον επισκέπτη να έχει τη
δυνατότητα να ανατρέξει στους τόπους
που φιλοξένησαν τους τρεις δημιουργούς,
που και οι ίδιοι τους αγάπησαν και τους

βίωσαν στο έπακρο και από αυτούς εμ-
πνεύστηκαν και δημιούργησαν, η Ύδρα,
η Καρδαμύλη, τα Χανιά, και η Κρήτη γε-
νικότερα, αλλά και το τελευταίο τους κα-
ταφύγιο η Κέρκυρα. 

Οι τρεις αυτές ξεχωριστές προσωπι-
κότητες, για σχεδόν μισό αιώνα, δημι-
ούργησαν, εμπνεύστηκαν και εν τέλει
άφησαν ανεξίτηλο το στίγμα τους, και
έγιναν αφορμή για να διοργανωθεί η εν
λόγω έκθεση που τους παρουσιάζει, τον
καθένα ξεχωριστά, αλλά ταυτόχρονα σε
συνάρτηση και σε συνομιλία και με τους
άλλους δύο. Οι τρεις βασικοί συντελεστές
της Έκθεσης κ. Εβίτα Αράπογλου, ο βιο-
γράφος του John Craxton κ. Ian Collins
και ο ιστορικός και πρώην πρέσβης στην
Αθήνα και ιστορικός Sir Michael Llewellyn
Smith έδωσε ο καθένας τους τη δική του
διάσταση για τα πρόσωπα της Έκθεσης,
συνθέτοντας μία πλήρη εικόνα και των
τριών δημιουργών, στήνοντας την Έκ-

θεση με τρόπο περιηγητικό, άλλωστε
και οι τρεις περιηγήθηκαν την Ελλάδα,
έζησαν και δημιούργησαν σε διαφορε-
τικές πόλεις της, ανακαλύπτοντας σε
κάθε νέα τους εξόρμηση και κάτι που
πριν δεν είχαν παρατηρήσει. 

Αλληλεπιδράσεις
Η Έκθεση παρουσιάζει το έργο τριών

μεγάλων δημιουργών, των Νίκου Χατζη-
κυριάκου-Γκίκα, Patrick Leigh Fermor
και John Craxton και μέσα από αυτό ο
επισκέπτης θα αντιληφθεί την αγάπη
που είχαν οι τρεις άνδρες για την Ελλάδα,
καθώς και τις προσωπικές τους δημιουρ-
γίες, που αντικατοπτρίζουν την όλη φι-
λοσοφία της ζωής τους. Μέσα από πίνα-
κες, φωτογραφίες και κείμενα των τριών
δημιουργών ανασυντίθεται η ιστορία
τους και φαίνεται η σχέση ζωής που
είχαν αναπτύξει, όπως επίσης και οι ανα-
πόφευκτες αλληλεπιδράσεις. Οι Γκίκας,

Craxton και Leigh Fermor, είδαν την Ελ-
λάδα, ζώντας στα Χανιά, στην Ύδρα,
στην Καρδαμύλη, στην Κέρκυρα. Γνω-
ρίστηκαν αμέσως μετά το τέλος του Β΄
Παγκοσμίου Πολέμου (1945, 1946) και
η φιλία τους έγινε ένα πεδίο δόξης νέο,
σε αυτό το γόνιμο έδαφος οι δημιουργικοί
σπόροι του καθενός έδωσαν καρπούς
καλλιτεχνικούς μα και λογοτεχνικούς,
τα λόγια και τα χρώματα, τα πινέλα και
τα μολύβια τους αλληλεπιδρούσαν. Ζών-
τας ο καθένας σε διαφορετικό τόπο της
Ελλάδας, αλλά όντας και οι τρεις άνθρωποι
με πολλές εμπειρίες και ανοικτό πνεύμα
δεν άργησαν να αντιληφθούν ότι κάτι
το πολύ δυνατό τους συνδέει. Ο Γκίκας
δημιουργεί στην Ύδρα, τον τόπο των
αναμνήσεών του, ο Craxton στην πόλη
που αγάπησε, τα Χανιά, ζωγραφίζει εμ-
πνεόμενος από το τοπίο και τους ανθρώ-
πους που συναντάει εκεί, και ο Leigh
Fermor έχοντας ανακαλύψει τον παρά-
δεισό του στην Καρδαμύλη αφοσιώνεται
στη συγγραφή, γράφοντας ταξιδιωτικά
και όχι μόνο κείμενα, αρύοντας από τις
αναμνήσεις του.Στις Σινιές της Κέρκυρας
ο Γκίκας φτιάχνει ένα νέο ειδυλλιακό
σκηνικό και οι άλλοι δύο σιγοντάρουν,
ο καθένας από τη σκοπιά του.

Η Έκθεση Αφιέρωμα στους τρεις ση-
μαντικούς αυτούς δημιουργούς είναι μία
σημαντική post mortem συνάντησή
τους, και δείχνει ότι ο γόνιμος διάλογός
τους δεν έχει ακόμα τελειώσει.

Τρεις δημιουργοί
ξανασυναντιούνται

στη Λεβέντειο
Το στήσιμο της Έκθεσης «Ghika, Craxton,

Leigh Fermor. Η γοητεία της ζωής στην Ελλάδα»

Όσο προχωρούσαν οι εργασίες για το στήσιμο της Έκθεσης τόσο πιο απτό γινόταν το νήμα που συνέδεε τους Γκίκα, Craxton και Leigh Fermor, ένα νήμα που περιέβαλε την Ελλάδα απ’ άκρου εις άκρον.

info

«Ghika, Craxton, Leigh Fermor: Η γοητεία της
ζωής στην Ελλάδα», Αίθουσα Προσωρινών Εκθέ-
σεων Λεβεντείου Πινακοθήκης, 24 Φεβρουαρίου
έως 22 Μαΐου. Στη συνέχεια θα μεταφερθεί στο
Μουσείο Μπενάκη, και αργότερα στο Βρετανικό
Μουσείο στο Λονδίνο.

“Όταν τα πινέλα συναγωνίζονται
τα μολύβια και οι θύμησες του
ενός γίνονται αφορμή και έμ-
πνευση για τον άλλο το αποτέλε-
σμα είναι τουλάχιστον μαγικό.

Ο Ian Collins μπροστά από ένα πάνελ με έργα του άγγλου ζωγράφου John Craxton που έζησε στα Χανιά της Κρήτης.
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Δεν θυμάται να είχε αφήσει ποτέ το τσιγάρο
από τα χέρια του ο γερο-Λοΐζος, κάπνιζε
αρειμανίως και η γυναίκα, η Αννού, του
φώναζε μια ζωή ολόκληρη ότι αυτό θα
τον φάει, το τσιγάρο… και όπως το έλεγε
το κατάπινε και ο γέρο-Λοΐζος άναβε το
επόμενο. Τα δάχτυλά του κιτρινισμένα
από τη νικοτίνη, τα νύχια του δεν τα άν-
τεχε… και η Αννού, μια γυναίκα από
εκείνες που σήμερα δεν συναντάς πια,
μουρμουρούσε «να πας στ’ ανάθεμα…
αφού εν το καταλάβεις ότι εν να σε φάει
ο τσϊάρος…». Ο Λοΐζος που στα νιάτα
του ήταν ψηλός και δυνατός άντρας έμοι-
αζε τώρα τόσο αδύναμος να αντιδράσει
στην Αννού, όχι ότι η γριά ήταν ποτέ της
άβουλη και ήσυχος άνθρωπος, καθόλου,
μια ζωή την αποκαλούσε ο Λοΐζος φάουσα
και δρακούνα, αλλά παρ’ όλα αυτά ζούσαν
εδώ και πενήντα χρόνια μαζί, παντρεμένοι
και απ’ ό,τι ακούγεται να λένε όσοι ξέρουν
πράγματα και καταστάσεις πρέπει να πή-
γαιναν συχνά και στην ποταμωσιά… και
πριν από τον γάμο… αλλά αυτό δεν μας
αφορά…

Η τηλεόραση αναμμένη και έδειχνε
κάποιο  ντοκιμαντέρ για τη Συνθήκη της
Λωζάννης ή καλύτερα για τη «Σύμβαση
Περί ανταλλαγής των Ελληνικών και

Τουρκικών πληθυσμών» που υπογράφηκε
στη Λωζάννη της Ελβετίας στις 30 Ια-
νουαρίου 1923. «Θώρε ίντα πόγινεν», της
είπε, «τόσες ψυχές εφύαν που τον τόπον
τους», «Χαράς το πράμα» του απάντησε
η Αννού «τζι εμείς εν εφύαμεν που το
χωρκόν μας, αθυμάσαι ή παίζεις πελλόν;».
Ο γέρος απλώς ψήλωσε τη φωνή της τη-
λεόρασης και άναψε ένα ακόμα τσιγά-
ρο… και μαζί με την πρώτη ρουφηξιά
μέσα από τα κίτρινα δόντια του μουρ-

μούρισε «φάουσα, εν να σε σάσει!»… Τ’
άκουσε η γριά και ξεφύσησε, «άτε, μεν
αρκεύκεις, άτε να χαρείς»… 

Ο γέρο-Λοΐζος και η Αννού έφυγαν από
τους τελευταίους του χωριού τους λίγο
μετά το κακό… ούτε οι οηέδες, ούτε οι
παραινέσεις των γειτόνων τους να φύγουν
και θα φροντίσουν αυτοί… ούτε κανείς
δεν μπορούσε να τους πείσει να φύγουν…
«Λάμνε κύριε Λοΐζο που ποτζεί τζιαι μεν
έσιεις έγνοιαν», «φύε κυρά μαμού τζιαι
εννά σκοπήσω τζιaαι ’γιω»… Ήξεραν τι
τους έλεγαν, είχαν περάσει κι εκείνοι τα
ίδια πριν από μερικά χρόνια… καταλά-
βαιναν τι σημαίνει η επιμονή τους.

Τελικά, όμως, το ζευγάρι αναγκάστηκε
να φύγει διότι τα πράγματα γινόντουσαν
όλο και πιο δύσκολα, πλέον ήταν σχεδόν
αδύνατο να ψάχνουν όπως ήθελαν, και
οι γείτονές τους κάθε μέρα φοβόντουσαν
και περισσότερο, αλλά δεν έπαυαν να
τους υπόσχονται ότι θα συνεχίσουν εκεί-
νοι, με τον τρόπο τους.

Σκεφτείτε τώρα τον Λοΐζο με τις κα-
τσέλλες και την Αννού που η κουζίνα
στο σπίτι της της φαινόταν φυλακή να
πρέπει να περιοριστούν στο διαμέρισμα
του Συνοικισμού του Αγίου Μάμα. 

Η εκπομπή συνέχιζε στην τηλεόραση,

ο γερο-Λοΐζος δεν σταματούσε να καπνίζει,
και να κοιτάει το ρολόι, η Αννού συνέχιζε
να μουρμουρίζει για το τσιγάρο, για τον
καπνό και για τα φασούλια που δεν βρά-
ζουν… «Ε, Λοΐζο, τι λαλείς, εννά ’ρτει;»,
άξαφνα ρώτησε η Αννού, «Ου, κι εσσού,
πώς εννά ’ρτει αφού εν αμαΐρευτα τα φα-
σούλια, αρέσκουντου όμως τζιαι κάμνεις
τα καλά, εν νά ’ρτει μεν έσιεις έννοια».
Το ντοκιμαντέρ συνέχιζε και είχε φτάσει
στη Συνθήκη της Λωζάννης, τον Ιούλιο
του 1923, ο γέρο-Λοΐζος κάπνιζε και έβλεπε
πότε την τηλεόραση και πότε το ρολόι,
η Αννού μουρμούριζε πότε για τον καπνό,
πότε για τα φασούλια…

«Ε, Αννού, αθυμάσαι; Είπαν μας ότι εν
να γυρεύκουν τζιαι τζιείνοι, μα επεθάναν
αλλόπως τζιαι εν ήβραν τίποτε», «Ου,
Λοΐζο, ίντα αθθυμήθηκες τωρά, τζιαι σβή-
σε τον τσϊάρο!», και όμως εκείνοι οι γεί-
τονες έψαχναν… κι ας μην είχαν τρόπο
να το πούνε στην Αννού και στον Λοΐζο.
«Άτε κορή άνου πάνω και εν να ’ρτει, σά-
στου», η ώρα είχε πάει δύο το μεσημέρι,
ώρα μεσημεριανού… ούτε η Αννού ούτε
ο Λοΐζος σηκώθηκαν από τον καναπέ,
αφού δεν θα ερχόταν και το ήξεραν, όμως
του άρεσαν τα φασούλια όπως τα έκαμνε
η Αννού.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τα κακόψητα φασόλια

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
40 χρόνια Γκαλερί Γκλόρια
H Γκαλερί Γκλόρια διοργανώνει μεγάλη ομαδική έκθεση επί τη ευκαι-
ρία συμπλήρωσης40 χρόνων πορείας στα καλλιτεχνικά πράγματα του

νησιού. Η γκαλερί έχει συμβάλει
με τον τρόπο της στην ανάπτυξη
των εικαστικών τεχνών. Την έκθε-
ση θα προλογίσει ο δρ Χαράλαμ-
πος Μπακιρτζής διευθυντής του
Ιδρύματος Αναστάσιος Γ. Λεβέν-
της. Η έκθεση έχει τεθεί υπό την
αιγίδα του Προέδρου της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας. Εγκαίνια Παρα-
σκευή 3 Μαρτίου, ώρα 7:00 μ.μ.
Διάρκεια έκθεσης από 3 έως 21

Μαρτίου. Ώρες επισκέψεων Δευτέρα – Παρασκευή 10:30 – 12:45,
5:30 – 8:00 μ.μ. Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22762605, gloriagallery1@gmail.com. 

Οι δέκα νέες προτάσεις καθιερωμέ-
νων αλλά και νεότερων χορογράφων
παρουσιάζονται στον ετήσιο θεσμό
της Πλατφόρμας Σύγχρονου Χορού
που διοργανώνουν οι Πολιτιστικές
Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας
και Πολιτισμού και το Θέατρο Ριάλτο.
Tο πρόγραμμα «Dance Throughout
the Year» έχει σαν βασικό στόχο τη
συμπλήρωση του προγράμματος της
Πλατφόρμας Σύγχρονου Χορού, εμ-
πλουτίζοντας την όλη διοργάνωση με
χορογραφικά έργα που παρουσιάστη-
καν στην Κύπρο τη χρονιά που μας πέ-
ρασε και, σε συνδυασμό με την Πλατ-
φόρμα, τη στήριξη και την προώθηση
του καλλιτεχνικού έργου των δημι-
ουργών. Από Παρασκευή 3 μέχρι Κυ-
ριακή 5 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. Θέα-
τρο Ριάλτο, Ανδρέα Δρουσιώτη 19,
πλατεία Ηρώων, Λεμεσός.
Πληροφορίες τηλέφωνο 77777745,
rialto@cytanet.com.cy.

Ανέκαθεν τα γλωσσικά μαθήματα προκα-
λούσαν ένα αίσθημα δυσφορίας στους μα-
θητές με αποκορύφωμα την απαξίωση τέ-
τοιων γνωστικών αντικειμένων. Η συμ-
περιφορά αυτή θα μπορούσε να μεταφρα-
στεί ως ένας φόβος που αφορά στην πι-
θανότητα αρνητικής απόδοσης στο μάθημα
λόγω του βαθμού «δυσκολίας» του. Αν και
ο όρος «απόδοση» ταυτίζεται σχεδόν πάντα
με βαθμοθηρικές επιδιώξεις, εμείς θα τον
ορίσουμε ως «γλωσσικές ικανότητες» τις
οποίες μπορεί να κατακτήσει κάποιος και
να τις κατέχει εφ’ όρου ζωής. 

Στο πρακτικό κομμάτι, πολλές φορές οι
εκπαιδευτικοί βρίσκονται αντιμέτωποι με
μια «μαζική» αποτυχία των μαθητών όσον
αφορά στην περάτωση των στόχων που
θέτουν τα γλωσσικά μαθήματα: ορθή ανά-
γνωση, κατανόηση κειμένου, ευκολία πα-
ραγωγής προφορικού και γραπτού λόγου. 

Στην πραγματικότητα, θα ήταν αφελές
να μιλούσαμε για «δύσκολο» μάθημα. Οι
μαθητές «δυσκολεύονται» διότι η διδα-
σκαλία και οι μέθοδοι δεν είναι τόσο ευέ-
λικτες ώστε να μπορέσουν ανταποκριθούν
στις ιδιαιτερότητες του καθενός και έτσι
καλλιεργείται ο φόβος και οι αρνητικές
στάσεις προς το μάθημα. Πρώτιστα, οι
μαθητές θα πρέπει να αντιληφθούν τη
σημαντικότητα του γλωσσικού μαθήματος,
ώστε φράσεις τύπου «μα εγώ ξέρω να
μιλώ», που έχουν καταντήσει κλισέ, να
σταματήσουν να αναπαράγονται. Καθήκον
των εκπαιδευτικών είναι η διασαφήνιση

του βαρυσήμαντου ρόλου της γλώσσας,
ένας ρόλος που δεν κατακτιέται πάντοτε
φυσικά αλλά και διδακτικά. Για παράδειγμα,
πώς θα μπορέσει κανείς να προσαρμόσει
τον προφορικό ή γραπτό του λόγο ανα-
λόγως περίστασης επικοινωνίας (επίσημη,
ανεπίσημη) χρησιμοποιώντας διαφορετικά
υφολογικά χαρακτηριστικά, εάν δεν τα
έχει διδαχθεί;

Επίσης, ο τρόπος διδασκαλίας της έκ-
θεσης ιδεών ενισχύει την κρίση περί «δυ-
σκολίας» εφόσον υποχρεώνει τους μαθητές
να εισέλθουν σε ένα ορισμένο εκθεσιακό
«καλούπι». Εφόσον ζητείται η συγγραφή
ενός άρθρου, λόγου χάρη, με συγκεκριμένη
δομή, πώς θα καταφέρει ο μαθητής που
είναι διάνοια στη συγγραφή στοχαστικού
δοκιμίου να ανταποκριθεί; Και γιατί να
αποκρύπτεται και να μην καλλιεργείται
το ταλέντο του αυτό;

Επιπρόσθετα, το ζήτημα της ορθογρα-
φίας αποτελεί θέμα ταμπού για τους μα-
θητές. Η ανορθογραφία της πλειοψηφίας,
για την οποία δεν ευθύνεται, ωθεί τους
μαθητές να χρησιμοποιούν άλλες μορφές
γραπτής γλώσσας όπως τα greeklish. Η
μη διδασκαλία ορθογραφίας καθώς και η
υπερβολικά κανονιστική ορθογραφική
διόρθωση είναι ζημιογόνες για αυτούς.
Θα πρέπει να υπάρχει ορθογραφική διόρ-
θωση, ωστόσο, χωρίς αυτή να τίθεται σε
αυστηρά πλαίσια, διότι, όπως γνωρίζουμε,
το γλωσσικό σύστημα αλλάζει ενώ κάποιοι
τύποι (π.χ. διπλές γραφές) θα πρέπει να
χρησιμοποιούνται βάσει, παραδείγματος
χάρη, ποσότητας χρήσεως υιοθετώντας
ουσιαστικά μία κοινή σύμβαση. 

Όσο λιγότερο αισθάνονται το αίσθημα
αποτυχίας οι μαθητές, τόσο πιο δεκτικοί
θα είναι ως προς το γλωσσικό μάθημα.
Φανταστείτε τον εαυτό σας να αποτυγχάνει
συνεχώς ως προς την ορθή εκτέλεση των
καθηκόντων σε ένα επάγγελμα. Θα υπήρχε
μίσος για αυτό ενώ αν μπορούσατε να το
εξασκήσετε σωστά μέσα από σωστή κα-
θοδήγηση, τα συναισθήματα θα αντιστρέ-
φονταν. Έτσι και οι μαθητές μέσα από
τον επαναπροσδιορισμό παραμέτρων του
σχολικού συστήματος θα μπορέσουν να
απαλλαγούν από αρνητικά συναισθήματα
που αφορούν στο γλωσσικό μάθημα και
να αναπτύξουν τις γλωσσικές δεξιότητές
τους.

ΓΛΩΣΣΟ-ΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Γιατί φαντάζουν
«δύσκολα»

τα γλωσσικά
μαθήματα;ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΒΙΒΛΙΟΥ

Οι Εκδόσεις Ακτίς παρουσιάζουν το
βιβλίο «Τα μυστικά της τέχνης του Κα-
βάφη. Ποιητική γραφή  Συνθεσιακές
τεχνικές  Ανάλυση κειμένων» του
Ερατοσθένη Γ. Καψωμένου. Για το βι-
βλίο θα μιλήσουν οι Γιάννης Ιωάννου,
καθ. Πανεπιστημίου Κύπρου και ο Ε.Γ.
Καψωμένος, ομότιμος καθ. Πανεπι-
στημίου Ιωαννίνων. Χαιρετισμό από
την Αγγελική Ριαλά. Παρασκευή, 3
Μαρτίου, στις 6:30 μ.μ. Πανεπιστήμιο
Κύπρου, Αμφιθέατρο Β108, Κτήριο
Συμβουλίου-Συγκλήτου, Πανεπιστημι-
ούπολη, Λευκωσία.

ΜΟΥΣΙΚΗ
Quintus Ensemble, Ένα χαμόγελο, μία ελπίδα

Το μουσικό σύνολο Quintus αποτελείται από
τους Σάββα Χριστοδούλου (φλάουτο), Νάτα-
λη Νεοφύτου (όμποε), Χριστιάνα Αντωνουδι-
ού (κλαρινέτο), Αννίτα Σκουτέλλα (κόρνο) και
Ευάγγελο Χριστοδούλου (φαγκότο). Το
κουιντέτο θα ερμηνεύσει το έργο του Μάνου
Χατζιδάκι «Το Χαμόγελο της Τζοκόντας» και
επιλογή τραγουδιών του Βασίλη Τσιτσάνη, σε
ενορχηστρώσεις Νεοκλή Νεοφυτίδη. Τα κα-
θαρά έσοδα θα διατεθούν στο ίδρυμα ψυχο-
λογικής στήριξης παιδιών «Dr.Yiota Demetri-
ou - The Dancing Queen Foundation». Προ-
πώληση εισιτηρίων: Αθήναιο εκπαιδευτικό
κέντρο-Λεμεσός τηλέφωνο 25713434, Χρι-
στιάνα Αντωνουδιού- Λευκωσία. Καθολική
εκκλησία Αγίας Αικατερίνης, Λεμεσός, Τε-
τάρτη 1 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ., και Στέγη

Χορού Λευκωσίας, Λευκωσία, Πέμπτη 2
Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες Λεμε-
σός τηλέφωνο 25713434, Λευκωσία τηλέφω-
νο 99371870.

Ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου συνεχίζει τη συ-
νεργασία του με το πρόγραμμα National Theatre
Live με το έργο «No Man’s Land» του Harold Pinter.
Οι Ian McKellen και Patrick Stewart επιστρέφουν
στο West End με αυτή τη λαμπρή αναβίωση του
κλασικού έργου του Pinter. Ένα καλοκαιρινό βράδυ
δύο ηλικιωμένοι συγγραφείς ο Hirst και ο Spooner,
συναντιούνται σε μια pub του Hampstead και συ-
νεχίζουν να πίνουν το υπόλοιπο της νύχτας στο
κοντινό αρχοντικό του Hirst. Καθώς οι δυο τους με-
θούν όλο και περισσότερο και οι ιστορίες που μοι-
ράζονται γίνονται ολοένα και πιο απίστευτες, η έν-
τονη κουβέντα τους μετατρέπεται σε ένα αποκαλυ-
πτικό παιχνίδι εξουσίας, που περιπλέκεται ακόμη
περισσότερο με την επιστροφή δύο μοχθηρών νε-
ότερων ανδρών. Με πρωταγωνιστές επίσης τους
Owen Teale και Damien Molony, μη χάσετε αυτή
την ένδοξη αναβίωση του κλασικού κωμικού έργου
του Pinter. Η προβολή αρχίζει στις 8:30 μ.μ. Τρίτη
28 Φεβρουαρίου. Υπότιτλοι στην ελληνική και
τουρκική. Θέατρο ΘΟΚ, Γρηγόρη Αυξεντίου 9 (χώ-
ρος παλαιού ΓΣΠ), Λευκωσία. Πληροφορίες: Τα-
μείο ΘΟΚ, τηλέφωνο 77772717. Λεμεσός Θέατρο
Ριάλτο, Τρίτη 28 Φεβρουαρίου, 8:30 μ.μ. Πληροφο-
ρίες / κρατήσεις: 77777745.

ΘΕΑΤΡΟ

NTLIVE στην οθονη Θεάτρου ΘΟΚ

ΧΟΡΟΣ

Δέκα νέες προτάσεις νεότερων χορογράφων

ΟΓιώργοςΓεωργίουείναιΥποψήφιος, Διδάκτορας
Τμήματος Επιστημών Αγωγής (ειδ. Εκπαίδευση/Γλωσ-
σολογία), Πανεπιστήμιο Κύπρου.
georgiou.georgos@ucy.ac.cy
Facebook: Γλωσσο-Συναντήσεις

ΘΕΑΤΡΟ
«Η επανάσταση
του Άλφι»

Το θέατρο Ανεμώνα παρουσιάζει το
τρίτο έργο της θεατρικής χρονιάς, το
έργο του Κύπριου συγγραφέα «Η
επανάσταση του Άλφι». Μία παρά-
σταση με έντονα στοιχεία θρίλερ και
με διάχυτο λεπτό μαύρο χιούμορ.
Κάπου σε μια πόλη, σ’ ένα υπόγειο
σκοτεινό δωμάτιο ένας άντρας χτί-
ζει βήμα με βήμα την επανάστασή
του. Ένας άλλος αγωνίζεται να πε-
τάξει από πάνω του τα σχοινιά που
είναι δεμένος χειροπόδαρα και η
συνέχεια επί σκηνής. Την παράστα-
ση σκηνοθετεί η Αλεξία Παπαλαζά-
ρου. Πρωταγωνιστούν οι Γιώργος
Τζωρτζής, Πένυ Φοινίρη και Μαρί-
νος Ξενοφώντος. Πρεμιέρα Πέμπτη
2 Μαρτίου σε πανελλήνια πρώτη και
ακολούθως παραστάσεις θα δίνον-
ται κάθε Τετάρτη και Παρασκευή
στις 8:30 μ.μ. Θέατρο Ανεμώνα, Αρ-
χαγγέλου 7, Λατσιά, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 70007721

<<<<<<<

Πρώτιστα, οι μαθητές θα πρέ-
πει να αντιληφθούν τη σημαν-
τικότητα του γλωσσικού μαθή-
ματος, ώστε φράσεις τύπου «μα
εγώ ξέρω να μιλώ», που έχουν
καταντήσει κλισέ, να σταματή-
σουν να αναπαράγονται.

TEXNES-02 ATZENTA_Master_cy  24/02/17  16:13  Page 2



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Β Ι Β Λ Ι ΟKυριακή 26 Φεβρουαρίου 2017

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΕΛΥΤΗΣ
Ο κόσμος ο μικρός, ο μέγας!
επιμ.: Ιουλίτα Ηλιοπούλου
μουσική: Γιώργος Κουρουπός
μτφρ.: αγγλικά: David Conolly, γαλλικά:
Béatrice Stellio-Conolly, ιταλικά: Paola Ma-
ria Minucci, ισπανικά: Νίνα Αγγελίδου
εκδ. Ικαρος, σελ. 316 (+ δύο cd)

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΑΘΗΝΑΚΗ

«Ο κόσμοςο μικρός, ο μέγας» – αυτόν
τον στίχο θα τον κατατάσσαμε στην
κατηγορία, εάν βέβαια υπήρχε, εκεί-
νων που είναι καταγεγραμμένοι στο
DNA όσων μιλούν ελληνικά. Ο Οδυσ-
σέας Ελύτης, το έτερο ελληνικό Νομ-
πέλ Λογοτεχνίας, ανήκει και εκείνος
στους ποιητές στους οποίους τα παγ-
κόσμια γράμματα –πόσο μάλλον τα
ελληνικά– οφείλουν διαχρονική ευ-
γνωμοσύνη. Εξάλλου, ποιος γεω-
γράφος, ποιος περιπατητής, ποιος
περιηγητής έχει καταγράψει καλύ-
τερα το φως, το χρώμα και το παλ-
λόμενο σώμα της Ελλάδας;

Είναι, όμως, μόνον αυτό; Ο Οδυσ-
σέας Ελύτης, που το 2016 συμπλη-
ρώθηκαν 20 χρόνια από τον θάνατό
του, ήταν –είναι– οι λέξεις που μπή-
καν σε κάθε στόμα που ηχεί ελλη-
νικά, καταγράφοντας την αγωνία
του 20ού αιώνα, με τις κοσμογονικές
αλλαγές στην Ιστορία και στις Τέχνες.
Και οι εκδόσεις Ικαρος χαρίζουν μία
έκδοση αποσπασμάτων από το έργο
του, σε πέντε γλώσσες: ελληνικά,
αγγλικά, γαλλικά, ιταλικά και ισπα-
νικά – μια έκδοση που πραγματο-
ποιήθηκε με την ευγενική χορηγία
της Alpha Bank.

Η αντιπαραβολή των ξενόγλωσ-
σων αποδόσεων είναι ένα συγκινη-
τικό corpus για όσους ενδιαφέρονται
για τον ήχο της ποίησης. Κάτι που
φρόντισε να επιτείνει ο συνθέτης
Γιώργος Κουρουπός, αφού δύο cd
συνοδεύουν την πολυτελή έκδοση,

με μελοποιήσεις και αναγνώσεις
ποιημάτων, ερμηνευμένες από τους
Τάση Χριστογιαννόπουλο, Θεοδώρα
Μπάκα, Δημήτρη Καταλειφό και
Ιουλίτα Ηλιοπούλου, η οποία είχε
και την επιμέλεια της έκδοσης.

«Στόχος μου στη μικρή αυτή επι-
λογή ήταν να σχηματιστεί ένα πορ-
τρέτο του ποιητή, μια σύντομη και
ουσιαστική περιπλάνηση στον αυ-
τοβιογραφικό και δοκιμιακό λόγο
του Οδυσσέα Ελύτη, μαζί με μία αν-
θολόγηση χαρακτηριστικών ποιητι-
κών μονάδων, που ιχνογραφούν στα
μάτια του μυημένου ή και του αμύη-
του αναγνώστη τη λυρική ταυτότητα,
τις ποιητικές αρχές του Ελύτη, το
αξιακό του σύστημα. Επελέγησαν
χαρακτηριστικά ποιήματα από δια-
φορετικές περιόδους της γραφής του,
αλλά και εικαστικά έργα του Ελύτη,
τέμπερες και συνεικόνες, που κο-
σμούν την έκδοση, μαζί με φωτο-
γραφίες του ποιητή», αναφέρει στην
«Κ» η ποιήτρια Ιουλίτα Ηλιοπούλου.

Ο συνθέτης Γιώργος Κουρουπός,
από πλευράς του, λέει στην «Κ» ότι
«το πρώτο έργο του Ελύτη με το
οποίο καταπιάστηκα ήταν ο –συγ-
κλονιστικός για μένα– “Μικρός
Ναυτίλος”. Η μεγάλη ποικιλία γρα-
φής του συγκεκριμένου έργου μού
αποκάλυψε τα βασικά κλειδιά που

θα με βοηθούσαν να “ξεκλειδώσω”
όλα τα ποιήματα του Ελύτη που
μελοποίησα ως τραγούδια για φωνή
και πιάνο (Lieder), αλλά και για τη
συμφωνική μου πρόταση του “Μο-
νογράμματος”. Πάντως, είναι τέ-
τοιος ο όγκος και η ποικιλία του
έργου του Ελύτη, που όσες φορές
και να επανέλθει κανείς τόσο πιο
πλούσιος γίνεται».

Πράγματι, ακόμη κι ένα απλό ξε-
φύλλισμα του πολυτελούς τόμου,
με μουσική υπόκρουση τις μελωδίες
του Γιώργου Κουρουπού και τις φω-
νές των καλλιτεχνών, αρκεί προ-
κειμένου το ελυτικό σύμπαν να «ξε-
κλειδωθεί», να μεταμορφωθεί από
λέξεις σε κινούμενες εικόνες, είτε
εκείνες πηγάζουν από τη φαντασία

είτε από την εμπειρία – ο Ελύτης
είχε, έτσι κι αλλιώς, το χάρισμα να
μετατρέπει ακόμη και τους υπερ-
ρεαλιστικούς τριγμούς σε αληθο-
φανή ήχο.

«Οι πιο προφανείς αρετές της
ποίησης του Ελύτη είναι ο πλούτος
της γλώσσας, η διεισδυτική του αν-
τίληψη για τον κόσμο, η πολυσημία
των λέξεων και του συνδυασμού
τους, καθώς και η ηχητική-μουσική
αντίληψη των λέξεων, των στίχων
– της γλώσσας εν γένει», υπογραμ-
μίζει ο Γιώργος Κουρουπός, για να
τον συμπληρώσει η Ιουλίτα Ηλιο-
πούλου: «Διαβάζουμε Ελύτη για να
ανακαλύψουμε “το λίγο και ακριβές”
της ταυτότητάς μας, τη δύναμη της
εναντίωσης στο τρέχον, την πίστη

στο ουσιώδες και διαρκές, την πίστη
σ’ αυτήν την άλλη δύναμη που ξέρει
να γίνεται “φως μες στο σκοτάδι,
συνείδηση μέσα στον παραλογι-
σμό”».

Μοιραία, κάθε τέτοια έκδοση διεμ-
βολίζει το ασαφές παρόν, τη ρευστή
υφή των πάλαι ποτέ βεβαιοτήτων –
ίσως, δε, η ακατάπαυστη επανεπί-
σκεψη στο έργο του Ελύτη είναι μία
προσπάθεια να βρούμε κρατήματα
μέσα στην περιρρέουσα ανησυχία.
«Δεν γνωρίζω πόσο “φρέσκια” μπορεί
να φαίνονται η ποίηση αλλά και η
μουσική μου ερμηνεία του Ελύτη
στ’ αυτιά της νεότερης γενιάς, στη
μίζερη περίοδο που διανύουμε. Θέλω
να πιστεύω πως υπάρχουν πάντα
ευαίσθητοι νεαροί αναγνώστες, που

μπορούν –ιδιαίτερα μέσω της μου-
σικής– να προσεγγίσουν ευκολότερα
μια τόσο πνευματική και, συνάμα,
συγκινητική δημιουργία», σημειώνει
ο Γιώργος Κουρουπός.

«Το επιπλέον που ανακαλύπτουμε
είναι το βαθύτερο νόημα ενός κό-
σμου όχι μόνο δομημένου σε στέρεες
αξίες, αλλά ενός πνευματικού κόσμου
που μάχεται, αντιτίθεται, διεκδικεί
μια ζωή στα μέτρα της καρδιάς του,
στο ήθος της γλώσσας του, στην αι-
σθητική του τοπίου του και προ-
πάντων στην οικουμενικότητα των
ιδεών του. Διαβάζουμε Ελύτη για να
αποκαλύψουμε το πιο αθώο και δυ-
ναμικό είναι μας. Η χρονική στιγμή
στην οποία βρισκόμαστε εμείς, η
δική μας πνευματική πορεία μάς
επιτρέπουν ή όχι τη μεγαλύτερη εμ-
βάθυνση στα κείμενα, τη διαφορε-
τική και πληρέστερη ανάγνωση ακό-
μη και οικείων ποιημάτων», προ-
σθέτει η Ιουλίτα Ηλιοπούλου.

Και, στ’ αλήθεια, τα «οικεία ποι-
ήματα» συναγωνίζονται για το ποιο
πρώτα θα περιγράψει, με τη γνώριμη
λυρική διαύγεια του Ελύτη τη δεδο-
μένη χρονική συγκυρία. Και όλα αυτά,
διότι το σκάψιμο στις –διαφορετικής
θερμοκρασίας χρώματος και αισθή-
ματος– λέξεις του ποιητή επανεπι-
βεβαιώνει αυτό που ο ίδιος είχε γρά-
ψει: «Ζητούσα μια παρηγοριά πέραν
από τα όπλα ή την ατομική τύχη του
καθενός μας. Και την έβρισκα σε μια
δύναμη άλλη, που ξέρει να γίνεται
φως μέσα στο σκοτάδι, συνείδηση
μέσα στον παραλογισμό, διάρκεια
μέσα στην αθλιότητα των μισερών
ανθρώπινων έργων. Πρόκειται για
ένα αίσθημα εμπιστοσύνης που σου
γεννά για τη ζωή η δυνατότητα της
Τέχνης να την αναπλάθει σ’ ένα ανώ-
τερο επίπεδο, να σε πείθει ότι όλα
είναι, από ένα σημείο και πέρα, εφι-
κτά» («Το χρονικό μιας Δεκαετίας»
από τα «Ανοιχτά χαρτιά»).

Περιπλάνηση στον κόσμο του Ελύτη...
Οι εκδόσεις Ικαρος χαρίζουν μια πολυτελή έκδοση σε πέντε γλώσσες με 2 cd για τα 20 χρόνια από τον θάνατό του

“«Διαβάζουμε Ελύτη για
να ανακαλύψουμε “το
λίγο και ακριβές” της
ταυτότητάς μας, τη δύ-
ναμη της εναντίωσης στο
τρέχον, την πίστη στο ου-
σιώδες και διαρκές...».

Ο Οδυσσέας Ελύτης στο σπίτι του, το 1980, περιεργάζεται ένα από τα εικαστικά του έργα, για τα οποία επίσης κέρ-
δισε την αγάπη του κοινού.
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Στην πρώτη σκηνή ένας γεροδεμένος
άνδρας πασχίζει να καθαρίσει μια
ινδική καρύδα που έχει μαζέψει από
τους κοκοφοίνικες του νησιού. Για
λόγους τηλεοπτικής οικονομίας δεν
γνωρίζουμε πόση ώρα χρειάστηκε
για να τα καταφέρει, αν, όμως, κρί-
νουμε από την εξάντλησή του και
από το γεγονός ότι χρειάστηκε τη
συνδρομή και άλλων συμπαικτών
του, μάλλον ξόδεψε αρκετή ενέργεια
και χρόνο.

Εκεί που βρίσκεται, άλλωστε, σε
μια παραλία του Αγίου Δομίνικου
στην Καραϊβική, είναι αποκομμένος
από τον πολιτισμό, δεν έχει εργαλεία,
δεν έχει τάμπλετ ή smart phone,
για να μπορεί να πλοηγηθεί στο Δια-
δίκτυο και να δει ότι το άνοιγμα της
ινδικής καρύδας δεν θέλει κόπο,

αλλά τρόπο. Σε άλλη σκηνή, ένας
επίσης καλογυμνασμένος νεαρός
βουτάει στα καταπράσινα νερά του
νησιού με ψαροντούφεκο και αρκετές
ώρες μετά βγαίνει από τη θάλασσα
ξέπνοος έχοντας πιάσει δυο μικρά
ψάρια. Η υπαίθρια φωτιά ανάβει, το
τσουκάλι γεμίζει νερό, και τα δυο
ψάρια γίνονται σούπα για δώδεκα
άτομα, η «χειρότερη σούπα που έφα-
γαν ποτέ», σύμφωνα με δηλώσεις
κάποιων εξ αυτών. Δεν έχουμε καμία
αμφιβολία.

Η εξασφάλιση της τροφής απο-
δεικνύεται εξαιρετικά δύσκολη υπό-
θεση για τους συμμετέχοντες στο
τηλεοπτικό παιχνίδι Survivor –κα-
θημερινά μετράνε με αγωνία τις πα-
τάτες που τους έχουν απομείνει–
και ανάμεσά τους δεν βρίσκεται κά-

ποιος σύγχρονος Αλεξάντερ Σέλκιρκ.
Η ζωή τους στο νησί μπορεί να
μην απειλείται από άγρια θαλάσσια
λιοντάρια και άλλα επικίνδυνα θη-
ρία, αλλά η πλήρης απουσία των
αυτονόητων έστω και για λίγες μέ-
ρες, κάνει τη διαβίωση επώδυνη.
Οι παίκτες, αν δεν βρουν μόνοι
τους φαγητό, θα τραφούν με μια
κουταλιά ρύζι ή με μια πατάτα τη
μέρα. Αν δεν φτιάξουν ένα ανθε-
κτικό καταφύγιο, θα κοιμηθούν
εκτεθειμένοι στις ξαφνικές μπόρες
της Καραϊβικής.

Παρακολουθώντας το δημοφιλές
τηλεπαιχνίδι που προβάλλεται αυτήν
την περίοδο, θυμήθηκα μια φωτο-
γραφία που είχα δει πριν από χρόνια.
Εδειχνε έναν ψαρά στο Γκουιλίν στη
νότια Κίνα που ψάρευε με τη βοήθεια

ενός κορμοράνου. Η λεζάντα έδινε
την απαραίτητη πληροφορία. Ο κορ-
μοράνος έπιανε το ψάρι, αλλά δεν
μπορούσε να το καταπιεί, γιατί είχε
περασμένο στον λαιμό του ένα χαλ-
κά. Η ιστορία της αναζήτησης τρο-
φής από τον άνθρωπο είναι γεμάτη
ιστορίες, πλούσιες σε ευρηματικό-
τητα και φαντασία. Δεν περιμένω
να δω αντίστοιχες στη μικρή οθόνη
το 2017. Αλλά πίσω από αυτόν τον
αγώνα επιβίωσης, όπου ο νικητής
θα κατακτήσει το έπαθλο των
100.000 ευρώ, υπάρχει και μια πικρή
διαπίστωση: Στον καιρό μας, από
πλευράς τροφής, βιώνουμε τις κα-
λύτερες αλλά και τις χειρότερες
μέρες, αν κάποιος αποφασίσει να
απομακρυνθεί από το ασφαλές πλαί-
σιο, έστω και για να παίξει λίγο...

MISE EN PLACE / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Τροφή και επιβίωση το 2017

Κινέζος ψαράς στο Γκουιλίν της Κίνας και ο κορμοράνος σε ρόλο βοηθού...
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Σε λίγες ώρες, Κυριακή αργά το βράδυ
για την Ελλάδα, στην 89η απονομή των
βραβείων Οσκαρ στο Λος Αντζελες, ο
Γιώργος Λάνθιμος με τον Ευθύμη Φιλίπ-
που θα ζήσουν για άλλη μία φορά την
αγωνία της αναγγελίας του νικητή. Το
2011 ο «Κυνόδοντας» ήταν υποψήφιος
για το Οσκαρ ξενόγλωσσης ταινίας, έξι
χρόνια μετά ο «Αστακός» είναι μέσα
στην πεντάδα για το καλύτερο πρωτό-
τυπο σενάριο. Εν τω μεταξύ, έχουν προ-
ηγηθεί πολλά βραβεία και διακρίσεις:
«Κινέττα» (2005), «Κυνόδοντας», «Αλ-
πεις»... Το 2017 θα προβληθεί η νέα, αγ-
γλοαμερικανική, συμπαραγωγή «The
killing of a sacred deer», που είναι στο
στάδιο του μοντάζ, με πρωταγωνιστές
τον Κόλιν Φάρελ και τη Νικόλ Κίντμαν.

Ο σκηνοθέτης Γιώργος Λάνθιμος είναι
εγκατεστημένος στο Λονδίνο, ο σενα-
ριογράφος Ευθύμης Φιλίππου παραμένει
στο Παγκράτι, και οι δύο διαχειρίζονται
την εκτίναξη στη δημοσιότητα και τη
διεθνή αναγνώριση με προσοχή, σαν να
βρίσκονται σε ναρκοπέδιο. Είναι φειδωλοί
στις συνεντεύξεις, αποφεύγουν τις «εκτός
θέματος» ερωτήσεις, περί πολιτικής ή
προσωπικών δεδομένων. Στην ερώτησή
μας στον Γ. Λάνθιμο πώς αισθάνθηκε
από την απότομη αλλαγή στη ζωή του,
«από ένα μικρό σε ένα μεγάλο κόσμο»,
διευκρίνισε: «Απρόσμενη, όχι απότομη.

Προηγήθηκε μια πορεία για το πώς θα
κάνουμε τα πράγματα που θέλουμε χωρίς
να συμβιβαστούμε. Με μεγάλη υποστή-
ριξη από φίλους και γνωστούς. Χωρίς
πρόθεση και χωρίς πρόβλεψη ότι μπορεί
να υπάρξει αυτή η εξέλιξη...».

Η έμφυτη απόσταση από τον συνο-
μιλητή, που εισπράττεται άλλοτε ως άμυ-
να, άλλοτε ως υπεροψία, ακολουθεί τον
Γιώργο Λάνθιμο από τα πρώτα δημόσια
βήματά του. Η πρώτη μας συνέντευξη
δημοσιεύτηκε στην «Κ» το 2005 (04/09).
Ηταν η μεγάλη κινηματογραφική έκ-
πληξη εκείνου του καλοκαιριού, η ανα-
κάλυψη του Φεστιβάλ του Τορόντο. Μια
τυχαία λοξοδρόμηση από την εθνική
οδό τον έφερε σε ένα εγκαταλελειμμένο
ξενοδοχείο τού άλλοτε δημοφιλούς θέ-
ρετρου, της Κινέτας. Εκεί όπου γύρισε
μια εντελώς χειροποίητη, αφτιασίδωτη,
πειραματική, ως προς τη σκηνοθετική
φόρμα της, ταινία: «Ολα τα στοιχεία
είναι εντελώς ρεαλιστικά, αλλά το απο-
τέλεσμα μοιάζει μη ρεαλιστικό», μας
είχε πει τότε. «Και μόνο που κινηματο-
γραφείς την πραγματικότητα μετατρέ-
πεται σε κάτι άλλο».

Οταν η ίδια ταινία προβλήθηκε στην
ΕΡΤ (τέλη καλοκαιριού του 2011), τον
συναντήσαμε σε μια τηλεοπτική συνέν-
τευξη μαζί με τους ηθοποιούς του, Αρη
Σερβετάλη, Ευαγγελία Ράντου, Κώστα
Ξυκομηνό. Τότε, ανάμεσα σε άλλα, είχε
υπογραμμίσει ότι «το ελληνικό σινεμά
είναι εισαγόμενο στην Ελλάδα», εννο-

ώντας ότι πρέπει να έρθει αναγνωρισμένο
και με περγαμηνές από το εξωτερικό για
να σταδιοδρομήσει και στη χώρα μας.
Δεν είχε άδικο. Από όσες συνομιλίες
προηγήθηκαν και ακολούθησαν, υπάρχει
μία που δεν δημοσιεύτηκε στην ώρα της
και έγινε με αφορμή την προώθηση του
«Αστακού» στις αίθουσες (τον Οκτώβριο
του 2015). Από αυτήν την, αδημοσίευτη,
συνέντευξη, σταχυολογώ:
– Οι ήρωες των ταινιών σας ζουν σε
συνθήκες ενός πειράματος. Σαν να
ρυθμίζετε την πίεση και τη θερμοκρα-
σία και να τους παρακολουθείτε πώς
θα αντιδράσουν.

– Στην ουσία καθορίζουμε και τις αν-
τιδράσεις, γράφοντας το σενάριο. Κα-
τασκευάζουμε ένα σύστημα δραματουρ-
γικό στο οποίο βάζουμε τους χαρακτήρες
να έχουν μια πορεία και συμπεριφορά.
Με τον Ευθύμη δουλεύουμε πολλά χρόνια
μαζί. Χτίζεται έτσι σε μακρύ χρόνο η
ιδέα, πλάθεται και δημιουργείται. Πολλά
δεν θυμόμαστε από πού προέρχονται.
Δεν υπάρχει προσπάθεια για κάτι πιο
περίεργο. Iσως πιο πρωτότυπο, αλλά όχι
πιο περίεργο. 
– Αυτοσχεδιάζουν οι ηθοποιοί;

– Σε μικρό βαθμό. Ειδικά εδώ (σ.σ.:
στον «Αστακό») όπου έχουμε κατασκευά-
σει έναν κόσμο εντελώς διαφορετικό
από τον δικό μας, είναι δύσκολο να
αφεθεί ελεύθερος ο διάλογος ή η συμ-
περιφορά. Προσπαθούμε να αυτοσχε-
διάσουμε μόνον όταν ο κώδικας ανάμεσα

στους ηθοποιούς έχει ήδη κατακτηθεί.
Είναι λίγες οι στιγμές του αυτοσχεδια-
σμού. Βοηθάει και στη δική μας κατα-
νόηση. Ποτέ δεν είσαι σίγουρος γι’ αυτό
που φτιάχνεις και πώς θα καταλήξει.
– Ο αυτοτραυματισμός ενός από τους
κεντρικούς ήρωες είναι ένα μοτίβο
που επιστρέφει σε όλες τις ταινίες
σας.

– Δεν έχω απάντηση σ’ αυτό. Τα πράγ-

ματα συμβαίνουν ασυνείδητα. Οταν δη-
μιουργείς κι έχεις διαλέξει ως πεδίο το
σινεμά ή τη συγγραφή, διαμορφώνεις
την προσωπικότητα και το γούστο σου
για λόγους που δεν σου είναι γνωστοί.
Οι άνθρωποι, έξω από την ταινία, μπο-
ρούν να πουν και να παρατηρήσουν πε-
ρισσότερα πράγματα από εμένα. Είμαι
ανοικτός σε οποιαδήποτε ανάγνωση. Οι
ταινίες δεν είναι κλειστά συστήματα.
Το αντίθετο. Είναι το έναυσμα για σκέ-
ψεις. 
– Η αγάπη, επίσης, μοιάζει να είναι
ένα συναίσθημα σε έλλειψη ή απόν.

– Αναρωτιέμαι αν μπορούμε να αντι-
ληφθούμε την πραγματική αγάπη με
τον τρόπο που ο κόσμος είναι φτιαγμένος.
Πώς μπορούμε να απελευθερωθούμε και
να καταλάβουμε τι είναι αυτό που θέ-
λουμε και μας συγκινεί. Αναρωτιέμαι αν
κάποια στάση μπορεί να χαρακτηριστεί
σωστή και θετική. Αν υπάρχει ελευθερία
για τον καθένα να αποφασίσει αυτό που
θέλει. Αναρωτιέμαι αν υπάρχει αγάπη
και μπορεί να λειτουργήσει.

Για την κρίση
Το φθινόπωρο του 2015 ο Γ. Λάνθιμος

είχε περάσει από την Ελλάδα ως, διεθνής
πλέον, επισκέπτης της. Τον ρώτησα αν
η κρίση ήταν η αιτία της εγκατάστασής
του στο εξωτερικό και απάντησε κατη-
γορηματικά «όχι». «Στον χώρο που κι-
νούμαστε δεν έχει σχέση η κρίση. Πάντα
υπήρχε πρόβλημα με τους κινηματο-

γραφιστές. Ηταν μικρή η υποστήριξη».
Τον ρώτησα αν θα έβγαινε στον δρόμο
με μια κάμερα να καταγράψει εικόνες
της κρίσης και απάντησε και πάλι, κα-
τηγορηματικά, «όχι». «Δεν είναι αυτός
ο τρόπος που προσεγγίζω το σινεμά ή
τη ζωή. Θα μου φαινόταν υποκριτικό
και σαν να προσπαθείς να εκμεταλλευτείς
ανθρώπους που βρίσκονται σε μια τρα-
γική κατάσταση».

Ανάμεσα στον χρόνο που μεσολαβούσε
από το ένα ταξίδι του στο άλλο, έβλεπε
αλλαγές στην Αθήνα; Τον απασχολούσαν
τα πολλά κλειστά μαγαζιά αλλά από την
άλλη έβλεπε κι άλλα να ανοίγουν. Ηταν
προσεκτικός στις παρατηρήσεις του και
μετρημένος. Εκτός από μια επισήμανση:
«Η Ελλάδα έχει αυτή τη ζεστασιά ανά-
μεσα στους ανθρώπους. Ενα δίχτυ κοι-
νωνικό που δεν το βλέπεις σε άλλες χώ-
ρες. Οπως υπάρχει μια γενναιοδωρία με
τους Ελληνες. Συναισθηματική και υλική.
Με το ελάχιστο. Δεν χρειάζεται να είναι
κάτι ακριβό ή πολύ. Ειδικά αν φανταστείς
ότι βρίσκονται σε πολύ δύσκολες συν-
θήκες. Είναι εντυπωσιακό να βλέπεις
πόσο γενναιόδωροι είναι οι Ελληνες, με
τους φίλους τους, τους γνωστούς τους». 

  Τα υπόλοιπα τέσσερα πρωτότυπα σε-
νάρια που διεκδικούν μαζί με τον «Αστα-

κό» το Οσκαρ είναι: «Hell or High Water» («Πά-
ση θυσία»), «La La Land», «Manchester by the
Sea» («Μια πόλη δίπλα στη θάλασσα») και
«20th Century Women».

Υπάρχει αγάπη, υπάρχει ελευθερία;
Η πορεία του σκηνοθέτη Γιώργου Λάνθιμου από την «Κινέττα» στον «Αστακό» και η δεύτερη υποψηφιότητά του για Οσκαρ

Ο Γ. Λάνθιμος και ο Ε. Φιλίππου είναι υποψήφιοι για το Οσκαρ πρωτότυπου σεναρίου για τον «Αστακό». Στη φωτ. ο Κόλιν Φάρελ, που πρωταγωνιστεί και στη νέα ταινία τους (2017).

«Η Ελλάδα έχει αυτή τη ζεστασιά ανά-
μεσα στους ανθρώπους. Ενα δίχτυ κοι-
νωνικό που δεν το βλέπεις σε άλλες χώ-
ρες», λέει ο Γ. Λάνθιμος στην «Κ».

“Οι άνθρωποι, έξω από την ταινία,
μπορούν να πουν και να παρατη-
ρήσουν περισσότερα πράγματα
από εμένα. Είμαι ανοικτός σε όποια
ανάγνωση. Οι ταινίες δεν είναι
κλειστά συστήματα. Το αντίθετο.
Είναι το έναυσμα για σκέψεις.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Καθώς περνάς τη δίφυλλη ξύλινη
πόρτα της Ακαδημίας 23 και μπαίνεις
στο κτίριο, αρχίζει μια ιδιότυπη δια-
δικασία... λήθης. Ξεχνάς τον γεμάτο
φασαρία δρόμο έξω, την ώρα της
ημέρας ή της νύχτας, ξεχνάς –σχε-
δόν– ακόμα και τον λόγο για τον
οποίο ήρθες ώς εκεί, ειδικά όταν,
ανεβαίνοντας την επιβλητική σκάλα,
βρίσκεσαι σε ένα (μινιμαλιστικό)
μπαρ της δεκαετίας του 1920. Το
πύκνωμα του χρόνου, αυτό το ιδι-
αίτερο ταξίδι στην Ιστορία και την
κοινωνική γεωγραφία, έχει ήδη ξε-
κινήσει κι ο επισκέπτης-επιβάτης
παρακολουθεί τη διπλή, παράλληλη
αφήγηση το λιγότερο γοητευμένος...

Η μεγαλοαστική αθηναϊκή κατοι-
κία, έργο του Βασίλειου Τσαγρή από
το 1923, φιλοξενεί αυτές τις μέρες
την έκθεση βίντεο-αρτ «The Thic-
kness of Time», η οποία αποτελεί
πρότζεκτ της locus athens. Η δημι-
ουργική ομάδα, που συχνά-πυκνά
μας επανασυστήνει άγνωστες ή ξε-
χασμένες γωνιές της Αθήνας μέσα
από την τέχνη, βρίσκεται εδώ σε
μια από τις καλύτερες στιγμές της,
τοποθετώντας ευφυώς τα φιλμ πέντε
καλλιτεχνών μέσα στον ιστορικό
κλωβό της εκατονταετούς κατοικίας.
Πέντε κινηματογραφικοί αφηγητές,
με καταγωγή από την Αρμενία, την
Παλαιστίνη, το Μπανγκλαντές, το

Ισραήλ και το Μαρόκο, μιλούν με
τρόπο ελεύθερο και αποσπασματικό
για τις ρίζες και το παρελθόν του
τόπου τους, αναζητώντας μέσω αυ-
τού μια αλήθεια για το σήμερα, που
μπορεί να λάβει ακόμα και οικου-
μενικές διαστάσεις.

Σε άλλο τόπο
Οχι τυχαία, οι περισσότεροι από

τους καλλιτέχνες που εκπροσωπούν-
ται εδώ ζουν και δημιουργούν σε
τόπους ολότελα διαφορετικούς από
εκείνους που προέρχονται: η Jumana
Manna στο Νιου Τζέρσεϊ, η Yto Bar-
rada στο Παρίσι, ο Νaeem Mohaie-
men στην Αγγλία. Επιπλέον, η Ελ-
ληνίδα Aikaterini Gegisian κινημα-
τογραφεί το Ερεβάν της Αρμενίας,
τόπο καταγωγής της, με αναφορές
στη φυλετική ταυτότητα της πόλης.
Τέλος, μια έκτη καλλιτέχνις, η Didem
Pekun από την Τουρκία, δεν κατά-
φερε να ολοκληρώσει το έργο της
λόγω του πραξικοπήματος και των
έκτακτων πολιτικών καταστάσεων
που επικρατούν στην πατρίδα της.
Ολοι πάντως οι δημιουργοί δεν δι-
στάζουν να πάρουν πολιτική θέση
και (κυρίως) να αντικρίσουν την
Ιστορία, τη μνήμη και το προσωπικό
βίωμα με τρόπο που ξεφεύγει από
την επιφανειακή και σύμφωνη με
τις συμβάσεις απεικόνιση.

«Λίγο μετά τα γεγονότα του πάρ-
κου Γκεζί, βρέθηκα στην Κωνσταν-

τινούπολη, όπου έτυχε να δω ένα
έργο της Didem Pekun, το οποίο
μοίραζε την αφήγησή του ανάμεσα
στην Πόλη και το Λονδίνο, χρησι-
μοποιώντας και τις αντίστοιχες γλώσ-
σες. Η πολύ σύγχρονη προσέγγισή
της, κάτι μεταξύ ντοκιμαντέρ, ημε-
ρολογίου και εικαστικού φιλμ, με
ταρακούνησε· ένιωσα ότι αυτό είναι
το καλύτερο ντοκουμέντο που μπο-

ρούσα να βρω για τα συγκεκριμένα
θέματα, μέσα στο χάος των πληρο-
φοριών που μας βομβαρδίζουν κα-
θημερινά. Επιστρέφοντας στην Αθή-
να, αρχίσαμε να αναζητούμε δουλειές
βίντεο-αρτ με παρόμοια χαρακτη-
ριστικά, ώστε να συγκεντρώσουμε
τελικά ένα σώμα έργων για την έκ-
θεση», μας λέει η επιμελήτρια της
locus athens Ολγα Χατζηδάκη.

Οπως ήδη αναφέραμε, σύμμαχος
τόσο των καλλιτεχνών που εκπρο-
σωπούνται όσο και της δημιουργι-
κής ομάδας είναι το θαυμαστό αρ-
χιτεκτόνημα που τους περικλείει.
Προορισμένο αρχικά για Ελληνες
ομογενείς, το κτίριο έγινε κατά τη
διάρκεια της Κατοχής κέντρο των
διπλωματικών υπηρεσιών του Γ΄
Ράιχ και έδρα της Ενωσης Ανταπο-
κριτών Ξένου Τύπου, επιβιώνοντας
τελικά όλων των κοσμογονικών με-
ταβολών του περασμένου αιώνα.

Σήμερα παραμένει άδειο, αναζη-
τώντας νέους ενοίκους· αν και οι
προσωρινοί του αποδείχθηκαν εξαι-
ρετικά δημιουργικοί...

Παρέμβαση
Εκτός των βίντεο εγκαταστάσεων,

η έκθεση της locus athens περιλαμ-
βάνει και αρχιτεκτονική παρέμβαση.
Στο πλαίσιο της τελευταίας, η ομάδα
DIPLOMATES τοποθετούν τη φω-
τεινή επιγραφή «The Sickness of  Ti-
me» (παραλλάσσοντας το όνομα της
έκθεσης), προσθέτοντας ακόμα έπι-
πλα και φωτισμό, ώστε να δώσουν
ζωή στο παραμελημένο μπαρ της
κατοικίας. Ο προθάλαμος αυτός της
έκθεσης, η οποία λειτουργεί και βρα-
δινές ώρες (8-12 τα μεσάνυχτα τις
Πέμπτες και Παρασκευές), μετατρέ-
πεται έτσι σε τόπο συνάντησης και
ελεύθερης επικοινωνίας, συνοδεία
τού πάντα επικουρικού σε τέτοιες

περιπτώσεις αλκοόλ. Καθώς ο επι-
σκέπτης κάνει τη βόλτα του βράδυ
στα δωμάτια όπου προβάλλονται τα
βίντεο, ανεβαίνοντας και στον δεύ-
τερο όροφο, αποκομίζει την εντύ-
πωση της αρμονίας. Οι σύγχρονες
φωνές και οι μουσικές των φιλμ δέ-
νουν εξαιρετικά με τη γεμάτη πε-
ριεχόμενο σιωπή του μισοσκότεινου
αρχοντικού. Οσο για τις προβολές
που «τρέχουν» σε λούπα, άλλοι προ-
τιμούν να τις παρακολουθούν όρθιοι,
όπως μια εικαστική έκθεση για πα-
ράδειγμα, κι άλλοι κάθονται στις τα-
κτικά τοποθετημένες καρέκλες, σαν
θεατές του σινεμά.

Βγαίνοντας έξω στην κίνηση του
δρόμου, έχεις την αίσθηση πως εξέρ-
χεσαι μέσα από την ίδια την πύκνω-
ση του χρόνου, όπως συμβαίνει με
ένα όνειρο που μοιάζει με πολύωρη
ταινία, διαρκεί όμως μόλις λίγα δευ-
τερόλεπτα.

Διπλό ταξίδι
στο πύκνωμα
του χρόνου
Μια έκθεση βίντεο-αρτ που φιλοξενείται
σε αθηναϊκή κατοικία του 1923

To φιλμ «Hand-Me-Downs» (2011) της Υto Barrada, στο οποίο η καλλιτέχνις ασχολείται με μύθους βγαλμένους από το οικογενειακό της παρελθόν.

“Πέντε κινηματογραφικοί
αφηγητές μιλούν με
τρόπο ελεύθερο και απο-
σπασματικό για τις ρίζες
και το παρελθόν του τό-
που τους.
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ΜΑΡΤΥΡΙΑ
ΜΑΡΙΑ ΚΑΡΑΒΙΑ
Παράπλευρες απώλειες
Παιδικά χρόνια στην Αθήνα της Κατοχής 
και του Εμφυλίου
εκδ. Καπόν, σελ. 144

Αχ οι παράπλευρες απώ-
λειες… εκείνες που κανείς
δεν επιδίωξε, και που κα-
νείς δεν φρόντισε να μη
συμβούν… και που πονούν
αφάνταστα όσους πλήττουν.
Μικρό κοριτσάκι η γνωστή
δημοσιογράφος Μαρία Κα-

ραβία χάνει τη μητέρα και τη γιαγιά της από όλ-
μο που πέφτει τυχαία κατά τη διάρκεια των Δε-
κεμβριανών στο οικογενειακό σπίτι της Καλλι-
θέας. Και η ζωή συνεχίζεται σε μια πρωτεύου-
σα που τα πρώτα μεταπολεμικά χρόνια διατηρεί
ακόμη τη μεσοπολεμική μαγεία της, μέσα
ωστόσο σε ένα κενό που αθέλητα το υποβάλλει
η θερμή αγκαλιά της οικογένειας που με αμέρι-
στη αγάπη περιβάλλει το κοριτσάκι.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΛΕΥΚΩΜΑ
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΙΣΑΡΗΣ
Τα έργα του Φθινοπώρου, 
Ζωγραφική 2008-2016
εκδ. Αρμός, σελ. 106

Τιμητικός τόμος στο
ζωγραφικό έργο του
γνωστού συγγραφέα,
ποιητή, ζωγράφου και
μεταφραστή. Παρου-
σιάζονται έργα του της

περιόδου 2008-2016. Με υποστηρικτικά κεί-
μενα τις κριτικές που γράφτηκαν για τη ζω-
γραφική του από γνωστούς τεχνοκριτικούς,
σχολιάζονται και αναλύονται τα Εργα του
Φθινοπώρου από την ιστορικό της Τέχνης Ευ-
θυμία Γεωργιάδου-Κουντουρά. Δημοσιεύε-
ται επίσης συνέντευξη του ζωγράφου στην
εφημερίδα «Μακεδονία». Αξίζει να τονιστεί
ότι στο επίκεντρο της θεματικής του ζωγρά-
φου βρίσκονται ο ύπνος, τα όνειρα, ο θάνα-
τος και η φθορά. Τα χρώματα του φθινοπώ-
ρου τονίζουν το αναπόφευκτο τέλος.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΨΥΧΑΝΑΛΥΣΗ
ΡΑΝΤΜΙΛΑ ΖΥΓΟΥΡΗ
Ο άγνωρος δεσμός. 
Για τη μεταβίβαση στην ψυχανάλυση
μτφρ., σημειώσεις: Ελισάβετ Κούκη
εισαγωγή-διάλογος με τη συγγραφέα: 
Αννα Αγγελοπούλου
εκδ. Κουκκίδα, σελ. 162

Η Ραντμίλα Ζυγούρη έζη-
σε πενήντα χρόνια στο Πα-
ρίσι, γεννήθηκε στο Βελι-
γράδι, πέρασε τα πρώτα
της χρόνια στην Αργεντινή
ενώ είναι Ελληνίδα, και
ανήκει σήμερα στους ση-
μαντικούς ψυχαναλυτές

στην ιστορία του σύγχρονου γαλλικού ψυχα-
ναλυτικού κινήματος. Πέρα από όλες τις ιδιό-
τητές της, η ελληνική ταυτότητα την καθόρισε
στη σκέψη και στο πνεύμα. Τα κείμενα πραγ-
ματεύονται τη μεταβίβαση στην ψυχανάλυση
κατά κύριο λόγο, αλά και τα συναισθήματα
που συνυφαίνουν τις ορμές ζωής, τον έρωτα
και την αγάπη. ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΠΑΙΔΙΚΟ
TRACEY CORDEROY & TIM WARNES
Τώρα!
μτφρ.: Φίλιππος Μανδηλαράς
εκδ. Ικαρος, σελ. 32

Η γραφή της Tracey Corde-
roy είναι απέριττη και παι-
χνιδιάρικη. Οι εικόνες του
Tim Warnes είναι απλές και
όμορφες. Οι δύο δημιουρ-
γοί καταφέρνουν ένα ολι-
γοσέλιδο εικονογραφημέ-
νο βιβλίο που με ένα υπέ-

ροχο παράδειγμα εξηγεί στις μικρές ηλικίες
την αξία της υπομονής. Ο μικρός ήρωας του βι-
βλίου είναι ανυπόμονος. Απαιτεί όλα να γίνουν
τώρα! Φωνάζει «τώρα!» στον πατέρα του να
του διαβάσει ένα παραμύθι, ενώ αυτός είναι
απασχολημένος. Φωνάζει «τώρα!» να ανέβει
στο τραμπολίνο τη στιγμή που προηγούνται άλ-
λα παιδιά. Θα αναγκαστεί να μάθει να διαχειρί-
ζεται την ανυπομονησία του, γιατί το ταξίδι που
είναι να πάει με τους γονείς του αργεί.

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟ ΣΥΜΠΟΣΙΟ
Λαϊκισμός στην ιστορία, 
στην τέχνη, στην πολιτική
εκδ. Εταιρεία Σπουδών Νεοελληνικού Πολιτισμού
σελ. 260

Κρίσιμες παρεμβάσεις πά-
νω σε ένα από τα πιο επί-
καιρα κοινωνικοπολιτικά
ζητήματα: Μεταξύ άλλων,
ο Ν. Δεμερτζής τοποθετεί-
ται πάνω στις θυμικές δια-
στάσεις του λαϊκισμού, ο Γ.
Σταυρακάκης πάνω στις

έννοιες λαός, λαϊκισμός και αντιλαϊκισμός και
η Αν. Ηλιαδέλη πάνω στη συνωμοσιολογική
σκέψη και τον ακροδεξιό λαϊκισμό. Ο Β. Βαμ-
βακάς γράφει για τον συστημικό εθνικολαϊκι-
σμό των ελληνικών ΜΜΕ, ο Κ. Καραβίδας για
τις εκδοχές του «λαϊκού» στην κουλτούρα της
μεταπολίτευσης, ο Δημ. Κούρτοβικ για τον λαϊ-
κισμό ως «δημιουργική ασάφεια» και ο Β. Χα-
τζηβασιλείου για πέντε λαϊκιστικούς μύθους
γύρω από την ελληνική λογοτεχνική κριτική.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΕΚΔΟΣΕΙΣ

KΡITIKH / Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΚΟΣΜΑΣ ΧΑΡΠΑΝΤΙΔΗΣ
Το άκυρο αύριο
εκδ. Πόλις, σελ. 280

Aπό τη μεταπολίτευση του 1974, και πολύ
περισσότερο απ’ την άνοδο του ΠΑΣΟΚ
το 1981, ένας άνεμος δημοκρατίας και
προόδου σάρωσε την Ελλάδα απ’ άκρη
σ’ άκρη. Οι συντελεστές της κακοδαι-
μονίας που επί σαράντα χρόνια ταλά-
νιζαν τον τόπο εξαφανιστήκαν ως διά
μαγείας. Κατοίκησαν πράγματι στη χώρα
αυτή βασανιστές, χαφιέδες και εκτελε-
στές ενός πολύ βίαιου παρακράτους
που για δεκαετίες άλωσε το κράτος; Και
τι απέγιναν την επομένη της δημοκρα-
τικής αποκατάστασης που εμφανίστηκε
ολοκληρωτική και πλήρης;

Καλύπτοντας μια περίοδο περίπου
ογδόντα χρόνων, «Το άκυρο αύριο» του
Κοσμά Χαρπαντίδη ανασυστήνει τα πο-
λυπλόκαμα δίκτυα των σκοτεινών πο-
λιτικοστρατιωτικών δυνάμεων στη διπλά
βασανισμένη από τη γερμανική και
βουλγαρική Κατοχή Δράμα. Κινούμενο
ανάμεσα σε πραγματικότητα και φαν-
τασία, αναμειγνύοντας αληθινά με επι-
νοημένα γεγονότα, το πολιτικό μυθι-
στόρημα του 58χρονου συγγραφέα απο-
καλύπτει πως οι δυνάμεις του σκότους
–η αμιγής βία, η δεισιδαίμων θρησκευ-

τική εμμονή και η εθνικιστική υστε-
ρία– ουδέποτε εξαφανίστηκαν. Υποχώ-
ρησαν για λόγους τακτικής προκειμένου
να ξαναανδρωθούν με την είσοδο των
μεταναστών από τις χώρες του πρώην
κομμουνιστικού μπλοκ στη μεθοριακή
Ελλάδα και πολύ περισ-
σότερο βέβαια με τη
σύγχρονη, παρατετα-
μένη κοινωνικοοικονο-
μική κρίση.

Σε μια περιοχή όπως
η Ανατολική Μακεδονία
η οποία, σύμφωνα με
τον ιστορικό Ευάνθη
Χατζηβασιλείου, άλλαξε
στην περίοδο 1912-1946
έξι φορές κυρίαρχο, γνώ-
ρισε τρεις βουλγαρικές
κατοχές και η μοίρα της
παίχτηκε σε δύο Βαλ-
κανικούς και σε δύο
Παγκόσμιους Πολέμους,
ο φόρος του αίματος εί-
ναι πολύ βαρύς και η αξιολόγηση της
πραγματικότητας αλλάζει διαρκώς πρό-
σημο. Ο μυθιστορηματικός ήρωας στο
«Ακυρο αύριο» Πρόδρομος Αρσλάνογλου
–ή αλλιώς Αρσλάν αγάς– αποτελεί μια
αμφιλεγόμενη μορφή εθνικιστή καπε-
τάνιου (υπενθυμίζοντας τον πολυθρύλητο

αντικομμουνιστή Αντών Τσαούς). Ηγή-
θηκε ένοπλων ομάδων που συγκρούστη-
καν με ιδιαίτερη αγριότητα με τους Βούλ-
γαρους κατακτητές της περιόδου 1941-
1944, ενώ από το 1945 και για 37 χρόνια
κατόρθωσε χρησιμοποιώντας κάθε νό-

μιμο και παράνομο
τρόπο να εκλέγεται
σταθερά δήμαρχος του
ορεινού κεφαλοχωρίου
της Μικροπόλεως.
Οταν στη δεκαετία του
’80 οι καιροί αλλάζουν,
το άστρο του σβήνει
και ο Αρσλάνογλου
εξαφανίζεται, χωρίς
ωστόσο η μνήμη του
να εξαλειφθεί. Τη δια-
φυλάσσουν ως κόρην
οφθαλμού οι οπισθο-
δρομικές μοναστικές
δυνάμεις της περιοχής
μαζί με το αγιοποιημέ-
νο του σκήνωμα, για

να τη μεταβιβάσουν μαζί με το ρατσιστικό
μίσος του στην εθνικιστική τρομοκρατική
οργάνωση «Σπαρτιατική Λάβρυς», που
στις αρχές της δεκαετίας του 2010 λυ-
μαίνεται την περιοχή.

Την ιστορία του Αρσλάν αγά αφηγείται
η κόρη του γραμματέα του, ο οποίος

υπήρξε ταυτόχρονα και θύμα του αιμο-
σταγούς τυράννου. Αρετή του μυθιστο-
ρήματος, που κινείται αμφίδρομα στο
παρελθόν και στο τώρα, αποτελεί η απο-
τύπωση μιας αιματηρής παράδοσης που
λόγω ιστορικών συνθηκών έχει βαθιές
ρίζες. Πολεμώντας με πείσμα να μην
ξεριζωθούν οι ελληνικοί πληθυσμοί από
τον γενέθλιο τόπο, ο Αρσλάνογλου ενίοτε
εμφανίζεται να μη διαφέρει απ’ την ει-
κόνα πολλών εθνικών ηρώων μας. Αλλοτε
ωστόσο μοιάζει να αποτελεί την πεμ-
πτουσία του κακού, έναν διαρκή εφιάλτη,
αναδεικνύοντας τη βία σε αναπόσπαστο
στοιχείο της εθνικής ταυτότητάς μας.
Το μόνο σημείο στο οποίο κατά τη γνώμη
μου το μυθιστόρημα πάσχει είναι η σχέση
της αφηγήτριας με την οικογένειά της
ή, καλύτερα, η ανυπαρξία σχέσης με τα
τρία της παιδιά, τα οποία την απορρί-
πτουν συλλήβδην. (Δεν ξεμπερδέυουμε
εύκολα με τις εξίσου σκοτεινές πολυσχι-
δείς οικογενειακές σχέσεις, ακόμα κι αν
μεγαλώσαμε σε ένα άκαρδο τυραννικό
οικοτροφείο.)

Αποτελεί αντιθέτως επιτυχία η μετα-
βίβαση της απεχθούς εθνικιστικής σκυ-
τάλης από τους παλαιότερους στους νε-
ότερους, ακυρώνοντας οποιαδήποτε ελ-
πίδα εξόδου από τον φαύλο κύκλο του
μίσους.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΑΥΡΟ ΣΤΑΥΡΟΠΟΥΛΟ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η ρώμη του χρόνου
Εδώ και αρκετό καιρό με απασχολεί η έν-
νοια του χρόνου. Σκαλώνω πάνω σε
αυτόν σε διάφορα σημεία, λες και αυτός
είναι η πηγή του προβλήματος και η
λύση ταυτόχρονα. Ο χρόνος από μόνος
του δεν σημαίνει και τίποτα, το σίγουρο
είναι ότι δεν σημαίνει το ίδιο για όλους
τους ανθρώπους. Είναι μεγάλη πληγή
όμως. Ο χρόνος που περνάει, ο ιστορικός
χρόνος, ο χρόνος που διαχειριζόμαστε
την καθημερινότητά μας, πώς αξιοποι-
είται, ο χρόνος μέσα μας, τι γράφει το
κοντέρ της ψυχής μας, ο χρόνος που χω-
ρίζει εμάς με τον εαυτό μας και τους άλ-
λους, ο βιωμένος χρόνος.

Τις προάλλες βρέθηκα στη Ρώμη. Η
πόλη αυτή έχει την ικανότητα να συν-
δυάζει αρμονικά όλους τους ιστορικούς
χρόνους στην καθημερινότητά της. Η
Ρώμη της αρχαιότητας συνομιλεί με το
μπαρόκ, τα κτίρια του Μουσολίνι συνυ-
πάρχουν με τη σύγχρονη αρχιτεκτονική,
το όμορφο είναι δίπλα στο άσχημο, οι κά-
τοικοί της συμφιλιώνονται στο πέρασμά
τους με όλο το μακρύ και αναπόφευκτα
δύσκολο παρελθόν τους. Αλλά δεν υπάρχει
και σταμάτημα, σαν αυτό που θα θέλαμε
όλοι οι Ελληνες, μόνον σε μια περίοδο
που μας άρεσε.

Πριν από μερικές εβδομάδες με επι-
σκέφτηκε μια μαμά να μου μιλήσει για
τις έφηβες κόρες της. Υπήρχαν όλα αυτά
τα ζητήματα που απασχολούν σήμερα
τις μαμάδες εφήβων και φυσικά τις έφη-
βες. Αντίδραση, επιθετικότητα, σύγκρου-
ση, λίγο-πολύ καμιά μαμά δεν θα ξεφύγει
από τον μεγεθυντικό φακό της κοριτσί-
στικης σύγκρισης. Ολη την ώρα, όμως,
που άκουγα τη μαμά, έπιασα τον εαυτό
μου να κοιτάω κάτι και να μην ακούω.
Ο χρόνος για μένα δεν περνούσε. Και
αναρωτήθηκα, γιατί δεν μπορώ να τα-
ξιδέψω στον χρόνο μιας κατά τα άλλα
συμπαθέστατης μαμάς; Τι είναι αυτό που
δεν νιώθω μέσα στον χρόνο που αλλάζει
ανάμεσα στη μαμά που γεννάει, μεγα-
λώνει τα παιδιά της και τώρα τα βλέπει
στην εφηβεία να γίνονται άνθη; Συνει-
δητοποίησα ότι η γοητευτική αυτή μαμά

ήταν ατσαλάκωτη όση ώρα μιλούσε για
αγωνίες και συγκρούσεις. Το πρόσωπό
της δεν τσάκιζε ούτε από έγνοια, θυμό,
αγωνία και αγάπη. Το πρόσωπό της δεν
τσάκιζε ούτε από τα χρόνια της, που θα
ήταν κοντά στα πενήντα. Σκέφτηκα αίφ-
νης, τι ωραία ηλικία για μια μαμά με με-
γάλες κόρες τα 50 έτη; Και ύστερα μια
θλίψη με κατέκλυσε γιατί εκείνη δεν το
βίωνε έτσι. Η μαμά ήταν αλαβάστρινη.
Σαν μια κούκλα γυαλισμένη, με πορσε-
λάνινη επιστρωμάτωση. Και ήταν δύ-
σκολο να δεις εκεί μέσα τις δύο καισαρικές
της, τον αποτυχημένο γάμο αλλά και τα
ωραία της σχέσης με τα παιδιά της. Εκεί
σε αυτό το πρόσωπο, το σταματημένο
από τον χρόνο, το καλογυαλισμένο σαν
λαμαρίνα αυτοκινήτου, εγώ δεν έβλεπα
τον χρόνο.

Και ξάφνου, με αρκετούς από τους αν-

θρώπους που συναντώ, νιώθω ότι οι άν-
θρωποι βιώνουμε άλλο χρόνο, ανεξάρτητα
από τον πραγματικό. Σαν χώρα βιώνουμε
αλλιώς τον χρόνο, αψηφώντας την πραγ-
ματική του επίδραση. Πότε έπρεπε να
κλείσει μια αξιολόγηση και πότε κλείνει;
Πώς αξιοποιούμε τον χρόνο της κρίσης;
Πώς χρονοτριβούμε, μηρυκάζουμε, εξι-
δανικεύουμε το παρελθόν κατά το δοκούν
ή την ίδια στιγμή πώς αγνοούμε σημαντικά
κομμάτια του ιστορικού χρόνου, που είτε
μας βολεύει, μας αρέσει, μας εξυπηρετεί
ή όχι, συνέβησαν, χαράχτηκαν και άφησαν
το αποτύπωμά τους, ακόμα και εν κρυπτώ.
Και την ίδια στιγμή σκέφτομαι ότι όλες
οι ψυχικές διαταραχές από τις βαρύτερες
μέχρι τις λειτουργικές σχετίζονται με
τον χρόνο. Με την ψυχική αδυναμία να
αφήσουμε τον χρόνο να κάνει τη δουλειά
του. Να συνδέσει τη φαντασίωση, την

επιθυμία με την πραγματικότητα. Γιατί
ο χρόνος έχει μια βασική παράμετρο,
την πραγματικότητα. Αυτή μπορεί να
εμπεριέχει όλο μας το παρελθόν, τις συγ-
κρούσεις μας, τις απώλειές μας, τα πένθη
μας και να μας συνδέει με το παρόν. Το
παρόν της πραγματικότητας όμως, όχι
μιας κάποιας φαντασίωσης, που πάλι
αμύνεται απέναντι στον χρόνο.

Οι άνθρωποι θα έπρεπε να είναι η Ρώμη.
Να επιτρέπουν να συνυπάρχει όλη η ιστορία
. Και να πατάνε στο τώρα. Αλλά δυστυχώς
αυτό απαιτεί δύο στοιχεία: την ικανότητα
να πενθήσουμε φαντασιώσεις και να τις
εγκαταλείψουμε, καθώς και την τόλμη
να αντέξουμε ότι όσο και αν γυαλίσουμε
την εξωτερική μας επιφάνεια, ο αμείλι-
κτος, ίσως και ανεκμετάλλευτος χρόνος
καθώς και οι ελλείψεις μας «φωνάζουν»
από κάτω.

Η Ιωάννα Μπαμπέτα σπούδασε Κοινωνική Πο-
λιτική και Κοινωνική Ανθρωπολογία. Εχει εκ-
δώσει 16 βιβλία για παιδιά, κάποια από τα οποία
έχουν βραβευτεί. Διδάσκει δημιουργική γραφή,
παρουσιάζει παιδικά βιβλία σε διάφορα sites
και οργανώνει δράσεις που προάγουν τη φι-
λαναγνωσία.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
Τώρα διαβάζω το «Confiteor», του Jaume
Cabré, εκδ. Πόλις, ενώ θα ακολουθήσει το «Εμ-
βατήριο του Ραντέτσκυ», του Joseph Roth, εκδ.
Αγρα.
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα θέλατε
να είστε και γιατί;
Η Τζέιν Εϊρ χωρίς δεύτερη σκέψη. Γιατί είναι
γυναίκα διαφορετική, έξυπνη, δυναμική και
ανεξάρτητη.
Με ποιον συγγραφέα θα θέλατε να δειπνήσε-
τε;
Με τον Ρενέ Γκοσινί. Ο δημιουργός του Αστερίξ
και του Μικρού Νικόλα θα ήταν ιδανική παρέα.
Εκτιμώ το χιούμορ στους ανθρώπους.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
Οταν διάβασα το «Αγαπητέ Θεέ», του Ερίκ Εμά-
νουελ Σμιτ, θύμωσα. Οχι με το βιβλίο. Είναι αρι-
στούργημα! Ομως οι λέξεις θάνατος και παιδί
δεν θα έπρεπε να μπαίνουν στην ίδια πρόταση.
Αυτή η αδικία της ζωής ήταν που με θύμωσε.
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
«Ομορφη πορτοκαλιά μου», του Χοσέ Μάουρο
ντε Βασκονσέλος, εκδ. Μεταίχμιο. Δεν θα το ξε-
χάσω ποτέ.
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Δεν έχω διαβάσει τον «Δον Κιχώτη». Κι είναι
κρίμα γιατί θα μπορούσα να ταυτιστώ με αυτόν
τον ονειροπόλο και τρελό ήρωα.
Παιδικό βιβλίο: πόσο έχει αλλάξει στη χώρα
μας τα τελευταία χρόνια;
Η μεγαλύτερη αλλαγή αφορά περισσότερο την
ποσότητα κι όχι την ποιότητα ή τη θεματολογία.
Κυκλοφορούν περισσότερα βιβλία αλλά διακρί-
νω ακόμα μια ατολμία σε συγγραφείς και εκδό-
τες.
Ο «Ιάσονας» πραγματεύεται τη γνωστή εκ-
στρατεία της μυθολογίας προσαρμοσμένη για
παιδιά; Πόσο παιδί πρέπει να γίνει για να το
πετύχει ένας συγγραφέας;
Ο Ιάσονας είναι ένας αγαπημένος μου μυθολο-
γικός ήρωας. Οι άθλοι του και η Αργοναυτική
εκστρατεία περιγράφονται με απλό –όχι απλοϊ-
κό– τρόπο και συνοδεύονται από όμορφες ει-
κόνες. Ο συγγραφέας είναι ένας ενήλικας που
γράφει για παιδιά. Εχει υπάρξει όμως κι εκεί-
νος παιδί. Για να καταφέρει να πλησιάσει τους
μικρούς αναγνώστες θα πρέπει να επιστρέψει
πίσω. Στην εποχή εκείνη όπου όλα ήταν πιθανά
και μπορούσε να καταφέρει τα πάντα. Ταυτό-
χρονα όμως θα πρέπει να αφουγκράζεται και
να παρατηρεί πώς είναι και τα παιδιά της σημε-
ρινής εποχής.
Εχετε Facebook, Twitter κτλ.; Εάν ναι, εμποδίζουν
ή εμπλουτίζουν το γράψιμο και το διάβασμα;
Εχω λογαριασμό στο Facebook. Με βοηθά πολύ.
Ενημερώνομαι για εκδηλώσεις και βιβλία. Την
ώρα που γράφω ή διαβάζω, όμως, το κλείνω.

Ο κύκλος του μίσους

Οι άνθρωποι θα έπρεπε να είναι η Ρώμη. Να επιτρέπουν να συνυπάρχει όλη η ιστορία. Και να πατάνε στο τώρα.
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ΙΝΔΙΑ
Στο Μουμπάι, την παλιά Βομβάη, ένα
από τα μεγαλύτερα αστικά κέντρα της
Ασίας, μια ξεχασμένη αρχιτεκτονική
κληρονομιά έρχεται σταδιακά στο φως.
Και όπως συμβαίνει συχνά, το όραμα
ενός ανθρώπου, του Ατούλ Κουμάρ, ορ-

γανώνεται σταδιακά σε ένα κύμα αγά-
πης για τα πολλά και εξαίρετα αρ ντεκό
κτίρια του Μουμπάι, που μετά το Μαϊάμι
θεωρείται η πόλη με τη μεγαλύτερη πυ-
κνότητα σε αυτήν την κατηγορία κτι-
ρίων. Τα αρ ντεκό κτίρια του Μουμπάι,
χτισμένα στις δεκαετίες του 1920 και

του 1930, πολλά από αυτά από Ινδούς
αρχιτέκτονες μιας δυτικόστροφης ελίτ,
βρίσκονται στο κέντρο της πόλης κοντά
στο μεγάλο δημόσιο πάρκο που τα χωρί-
ζει από τη βικτωριανή πόλη της βρετανι-
κής αποικιοκρατίας. Πολλά από τα σινε-
μά της πόλης, όπως αναφέρει σχετικό

δημοσίευμα των FT, είναι χτισμένα σε
ύφος αρ ντεκό, όπως και το Κρίκετ
Κλαμπ της Ινδίας και το κτίριο της New
India Assurance. Οσοι ταξιδεύουν στην
Ινδία και ενδιαφέρονται υπάρχουν ορ-
γανωμένες ξεναγήσεις (info@artdeco-
mumbai.in).

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΓΚΣΤΑΑΝΤ
Τέχνη στις Αλπεις
Μια σειρά από γλυπτά στο Γκστάαντ συ-
νιστά μια μεγάλη και φιλόδοξη παρέμ-
βαση δημόσια τέχνης, που συνεχίζει σε
δεύτερη έκδοση αυτό που είχε ξεκινή-
σει το 2014. Με πρωτοβουλία δύο επι-
μελητών από τη Νέα Υόρκη, η ιδέα ότι
ένα χωριό στις Αλπεις εξελίχτηκε σε
πόλο έλξης του τζετ σετ αλλά και πιο τα-
πεινών φίλων του σκι, αποτέλεσε έναυ-
σμα για να εμπλουτιστεί η εμπειρία της
διαμονής στο Γκστάαντ με τις προεκτά-
σεις που μπορεί να γεννήσει η δημόσια
τέχνη. Η νέα παρέμβαση με ένδεκα
γλυπτά έχει τίτλο «Avalanche» και θα
διαρκέσει έως τις 19 Μαρτίου, ενώ ένα
από αυτά θα παραμείνει.

ΚΑΪΡΟ
Ο Μέσι στην Αίγυπτο
Η επίσκεψη του Λιονέλ Μέσι στην Αίγυ-
πτο έντυσε για λίγες μέρες το Κάιρο με
αυτές τις γιγαντοαφίσες, δημιουργώντας
ένα ιδιαίτερο αστικό σκηνικό μέσα στο
χάος της αιγυπτιακής πρωτεύουσας. Ο
Αργεντινός ποδοσφαιριστής επισκέφτη-
κε την Αίγυπτο για να προωθήσει την καμ-
πάνια ενημέρωσης για την ηπατίτιδα C. Eί-
ναι ένα διεθνές κύμα εκστρατείας ενημέ-
ρωσης με σκοπό την πρόληψη.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Μετάλλια της Αναγέννησης
Αυτό το μπρούντζινο μετάλλιο του 1449-
50 με την υπογραφή του Πιζανέλο ανήκει
στην περίφημη συλλογή του Robert Leh-
man. Παρουσιάζεται σε μία ενότητα για ει-
δικά γούστα στο Μητροπολιτικό Μουσείο
της Νέας Υόρκης μαζί με άλλα 29, που
φωτίζουν αυτήν την πτυχή της Αναγέννη-
σης και τον ρόλο αλλά και την τέχνη και
την τεχνική των μεταλλίων. Το πρόσωπο
στο επίκεντρο, πλέον, της νέας εποχής.

ΜΠΕΒΕΡΛΙ ΧΙΛΣ
Η κληρονομιά της Τζάκι Κόλινς
Ενα πορτρέτο της Τζάκι Κόλινς με τον
τρόπο της Ταμάρα ντε Λεμπίκα και μία βι-
βλιοθήκη με τίτλους βιβλίων της αποτε-
λούν ένα μικρό μέρος των υπαρχόντων
της στο σπίτι της στο Μπέβερλι Χιλς. Οσα
άφησε στους κληρονόμους της θα δημο-
πρατηθούν στις 16 και 17 Μαΐου. Πρόκει-
ται για περίπου 1.000 αντικείμενα και έρ-
γα τέχνης που έχουν εκτιμηθεί στα τρία
εκατομμύρια δολάρια.

«Ποια είναι η χειρότερη ταινία που έχεις δει ποτέ;»
με ρώτησε ο κύριος Γκρι. Του απάντησα περι-
φραστικά: «Το 1976 στις ΗΠΑ κυκλοφόρησε η
φήμη πως είχε εισαχθεί ένα φιλμ που υποτίθεται
ότι “μόνο στη Νότια Αμερική θα μπορούσε να
έχει γυριστεί... όπου η ανθρώπινη ζωή είναι
φθηνή”. Αυτό έγραφε η αφίσα της ταινίας. Ενα
b-movie ήταν, αλλά με μια ανατροπή πριν από
το φινάλε, όταν αποκαλύπτεται στον θεατή το
κινηματογραφικό συνεργείο. Τότε είναι που μία
από τις ηθοποιούς δολοφονείται σαδιστικά. Μπρο-
στά στην κάμερα. Το σοκ ήταν τέτοιο που ο σκη-
νοθέτης υποχρεώθηκε να παρουσιάσει ενώπιον
δικαστηρίου την ηθοποιό για να αποδείξει ότι
είναι “μια χαρά”. Ο τίτλος της ταινίας ήταν “Snuff”,
που σε ελεύθερη απόδοση σημαίνει κάτι σαν ξε-
πάστρεμα. Δεν ξέρω αν έχω δει κάτι χειρότερο».

Snuff· ο όρος που χρησιμοποιείται για ταινίες
με απεικονίσεις πραγματικών φόνων, τις οποίες
υποτίθεται ότι γυρίζουν και διακινούν παράνομα
κυκλώματα. Παρά τις έρευνες του FBI, δεν έχουν
εντοπιστεί τέτοιες ταινίες, στον βαθμό που να
μοιάζουν με αστικό θρύλο.

«Πράγμα ανακουφιστικό», λέει ο κύριος Γκρι,
προσθέτοντας όμως: «Θα θυμάσαι ότι στη δεκαετία
του ’70 γνώρισαν ιδιαίτερη έξαρση κάτι ψευδον-
τοκιμαντέρ, τα “Mondo”, που στα ιταλικά σημαίνει
κόσμος: “Αυτή είναι η Αφρική”, “Αυτή είναι η
Ασία”, “Αυτή είναι η Αμερική” και πάει λέγοντας.
Νομίζω ότι αυτές οι ται-
νίες είναι χειρότερες».

Θα προτιμούσα να
τις έχω ξεχάσει. Γυρι-
σμένες από Ιταλούς (εξ
ου και η ιταλική ονομα-
σία), υποτίθεται ότι
απεικόνιζαν θηριωδίες
ανά τον πλανήτη, από
εκτελέσεις έως έθιμα
κανιβάλων. Και πάλι,
ορισμένοι συντελεστές
κλήθηκαν να δώσουν εξηγήσεις οπότε και πα-
ραδέχθηκαν ότι κάποιες σκηνές ήταν στημένες.
«Με μία διαφορά», τονίζει ο κύριος Γκρι: «Απο-
καλύφθηκε ότι κάποιες εκτελέσεις μελλοθανάτων
στην Αφρική ήταν μεν πραγματικές, πλην όμως
είχαν στηθεί από τις τοπικές αρχές μόνο και μόνο
χάριν της κάμερας και έναντι αμοιβής από τους
παραγωγούς».

Snuff, τότε και σήμερα, με όλα αυτά τα ερα-
σιτεχνικά βίντεο στο Διαδίκτυο με κακοποιήσεις
αστέγων και ζώων· με τα βίντεο των Αμερικανών
στρατιωτών από το Αμπού Γκράιμπ· με τους χο-
ρογραφημένους αποκεφαλισμούς του Ισλαμικού
Κράτους. Λες και μια ολόκληρη εποχή έγινε Snuff.

Θυμάμαι με νοσταλγία πόσο με τραβούσε, όταν
ήμουν μικρός, το διάσημο έργο του Καραβάτζο
όπου αποτυπώνεται η στιγμή που η Ιουδήθ απο-
κεφαλίζει τον Ολοφέρνη (φωτ.). Αλλά τι διαφορε-
τικός τρόμος ήταν αυτός: δεν ήθελα να τον ξεχάσω.
Είναι ένας τρόμος με αφήγηση, όχι ένα κατακερ-
ματισμένο θέαμα του αίματος, κάτι νεκρό δηλαδή.
Η ειρωνεία είναι ότι ο δραματικός ρεαλισμός στον
Καραβάτζο οφείλεται, εν μέρει, στο ότι ο ζωγράφος
ήταν μάρτυρας στον δημόσιο αποκεφαλισμό της
Ιταλίδας αριστοκράτισσας Βεατρίκης Σέντσι το
1599. Φαντάζομαι ότι όπου και να κοίταζες το
1599 υπήρχε ένα ικρίωμα, μπροστά σου, γύρω
σου. Σημείο εκείνων των καιρών, τα ικριώματα
σε κοινή θέα. Σημείο των σημερινών καιρών η
βία μέσα από τη νοητή κλειδαρότρυπα της ηλε-
κτρονικής οθόνης. Οταν η κάμερα γίνεται η ίδια
πλέον ικρίωμα.

Η κάμερα
και το ικρίωμα

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΜΠΙΛΜΠΑΟ
Ο Ρενουάρ στη Χώρα των Βάσκων
Ενας επισκέπτης στέκεται μπροστά στον
πίνακα «Ο Ζαν Ρενουάρ ως κυνηγός»,
ένα από τα έργα του Πιερ-Ογκίστ Ρε-
νουάρ που προσελκύει τα βλέμματα του
κοινού. Η έκθεση «Ρενουάρ: οικειότητα»
παρουσιάζεται στο Μουσείο Καλών Τε-
χνών του Μπιλμπάο και προέρχεται από
το Μουσείο Thyssen-Bornemisza της
Μαδρίτης. Εκτίθενται 64 πίνακες του Ρε-
νουάρ, διαφόρων προελεύσεων, που θα
παραμείνουν σε κοινή θέα στο Μπιλμ-
πάο ώς τις 15 Μαΐου. Είναι η πρώτη φορά
που παρουσιάζεται αναδρομική του Ρε-
νουάρ στην Ισπανία.
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ΑΚΟΥΩ ΦΩΝΕΣ / Γράφουν η ΖΑΝ και η ΝΤΑΡΚ

«Πότε ο κόσμος θα σκάσει στην πυροστιά σαν κάστανο»
Ζαν: Τι θα γίνει; Εχεις αποφασίσει
τι θα ντυθείς φέτος;
Νταρκ: Ελεγα να βάλω το κου-
στούμι της Μαντάμας Μπατερ-
φλάι αν και πιστεύω ότι με το
οικονομικό έλλειμμα που έχει
να αντιμετωπίσει η Λυρική Σκη-
νή, καλύτερα να διαλέξω έναν
χαρακτήρα από την Μποέμ: σε
μια φτωχή σοφίτα θα περιφέ-
ρομαι φορώντας κουρέλια και
θα καίω χειρόγραφα για να ζε-
σταθώ.

– Δεν είναι κακή ιδέα. Αν θες
να βρεις μία ακόμη πιο οικονομική
λύση, να ντυθείς όπως η ηρωίδα
στην Υπνοβάτιδα του Μπελίνι και
να τρέχεις σαν τρελή τυλιγμένη
με ένα σεντόνι. Βέβαια, αν είχες
πραγματικά την υποκριτική μέσα
σου, που δεν το νομίζω, θα παρέ-
μενες ψύχραιμη μπροστά στη φρι-
κωδία της οικονομικής στενότητας
που αντιμετωπίζουν όλοι οι δη-
μόσιοι πολιτιστικοί οργανισμοί.
Δες τη Λυδία Κονιόρδου. Βάζει το
μαντίλι στον ώμο και τρέχει χα-
μογελαστή παντού.
– Μου είπαν ότι προχθές έλεγε

στους δημοσιογράφους πως τους
οφείλει μια μεγάλη συνέντευξη
Τύπου και πως τόσο καιρό δεν
μιλά διότι μελετά και ενημερώ-
νεται.

– Εγώ πιστεύω πως υπάρχει μυ-
στικό σχέδιο, γι’ αυτό δεν έχουν
χάσει την ψυχραιμία τους στο
υπουργείο Πολιτισμού.
– Και ποιο είναι αυτό;

– Θα μπαίνεις σε μια παράσταση
στο Μέγαρο ή τη Λυρική και θα
σε ρωτάνε στο ταμείο αν θες να
κάνεις διαπραγμάτευση προτού
πληρώσεις το εισιτήριο. Αν είσαι
από μια ηλικία και πάνω, θα δίνεις
λιγότερα χρήματα και θα στα παίρ-
νουν από τη σύνταξη. Ισοδύναμα
μέτρα λέγεται αυτό. Είναι η τε-
λευταία λέξη της μόδας.
– Τι λες τώρα... Και αν είσαι νέος,
από πού θα στα κόβουν;

– Εκεί είναι πιο ύπουλοι. Θα
μπαίνεις ανυποψίαστος και μετά
θα τα πληρώνεις σε εισφορές στον
εργοδότη. Αν είσαι ελεύθερος
επαγγελματίας με «μπλοκάκι», θα
περνάς από οντισιόν για να εισέλ-
θεις στην αίθουσα. Καταλαβαίνεις

τώρα, είναι να μην σε στοχοποι-
ήσουν.
– Με προβληματίζεις. Και με αυ-
τούς που θα μπαίνουν για βόλτα
στο Κέντρο Πολιτισμού του Ιδρύ-
ματος Σταύρος Νιάρχος, τι θα

γίνεται τώρα που παραδόθηκε
επισήμως στο ελληνικό Δημό-
σιο;

– Θα σου δίνουν αναγκαστικά
ένα αυτόγραφο του Γιώργου Κι-
μούλη, όπου θα συμπληρώνεις

μόνος σου το όνομά σου σε ειδικό
κενό πάνω από την υπογραφή
του.
– Ευτυχώς, Θεέ μου, που δεν θα
σου δίνουν και γιγαντοαφίσα
του Καρανίκα που να έχει από
την πίσω πλευρά τη μορφή της
Ελένης Μενεγάκη.

– Οχι, αλλά τώρα που το λες
μπορείς να σου δίνουν ένα χαρ-
ταετό που να γράφει «Not one
euro measures» και η ουρά του
να είναι φτιαγμένη από παλιά πεν-
τοχίλιαρα. Ή να σου χαρίζουν την
ποιητική συλλογή του Τάσου Κου-
ράκη.
– Εμένα με έχει επηρεάσει ένα
ποίημα του με τίτλο «Και...» που
λέει: «Εκείνη κραύγασε: / Στάζω
γυμνή και ανήμπορη να κλάψω
με το λαιμό σπασμένο, / στα δόν-
τια η λέξη ματώνει / σαν τα έμ-
μηνα της παρθένας που απορεί.
Πότε ο κόσμος θα σκάσει στην
πυροστιά / σαν κάστανο. Πότε
η βία δεν θα / κουλουριάζεται
σαν οχιά / στη βάλανο».

– Υπάρχει και χειρότερο: Nα
σου δίνουν φωτογραφία της Πέμης

Ζούνη με τον Ανγκ Λι και να σε
βάζουν να ψάξεις να βρεις την
πραγματική πίσω από το photo-
shop.
– Εμένα πάντως πιο πειστικό
θα μου ακουγόταν ως είδηση
ένα ντουέτο της Κατερίνας Στα-
νίση με τον Μικ Τζάγκερ.

– Δεν ξέρω για τον Μικ, πάντως
η Στανίση ετοιμάζει κάτι γκράντε.
Την παράσταση «Οι Πεντάμορφοι
και το Κέρας», βασισμένη σ’ ένα
κλασικό λαϊκό παραμύθι θεάτρου
σκιών. Θα είναι παράσταση αυ-
στηρά ακατάλληλη για ανηλίκους.
– Αν δεν είναι πλάκα, είναι υπέ-
ροχο.

– Μα ναι. Και ξέρεις πώς αρχίζει
η ιστορία; Οταν ο Καραγκιόζης
και ο κολλητός του φίλος Χατζη-
αβάτης μαθαίνουν πως οι γυναί-
κες τους, τους απατούν. H συνέ-
χεια στη σκηνή.
– Το καταλαβαίνεις ότι πρέπει
να είμαστε εκεί στην πρεμιέρα.

– Το καταλαβαίνω όπως την ποί-
ηση του Κουράκη. «Πότε ο κόσμος
θα σκάσει στην πυροστιά σαν κά-
στανο.»

Η Κατερίνα Στανίση τού «Σ’ έχω κάνει Θεό» σε θέατρο σκιών. Μια παράστα-
ση αυστηρά ακατάλληλη για ανηλίκους, βασισμένη σε κλασικό λαϊκό παραμύθι.

Μουμπάι, ασιατική πρωτεύουσα της αρ ντεκό

<<<<<<

Σημείο των και-
ρών, η βία μέσα
από τη νοητή
κλειδαρότρυπα
της ηλεκτρονι-
κής οθόνης.
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Η επιστροφή του γυμνού στο Playboy
Με σύνθημα «το γυμνό δεν αποτέλεσε ποτέ πρόβλημα», το αμερικάνικο περιοδικό ξαναβρίσκει την ταυτότητα και το κοινό του

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Η είδηση είναι πλέον γνωστή: το
αμερικανικό περιοδικό Playboy
επαναφέρει το γυμνό στις σελίδες
του έπειτα από ένα χρόνο αποχής.
Το εξώφυλλο του τεύχους Μαρτί-
ου-Απριλίου 2017 απεικονίζει την
playmate του μήνα, την Ελίζαμπεθ
Ελαμ, ενώ στη βάση του γράφει:
«Το γυμνό είναι φυσιολογικό».

Δημιούργημα του Χιου Χέφνερ
(γενν. το 1926), το πρώτο τεύχος
του ιστορικού περιοδικού κυκλο-
φόρησε τον Δεκέμβριο του 1953
(με τη Μέριλιν στο εξώφυλλο) και
το 1972 μετρούσε πλέον πάνω
από επτά εκατομμύρια αναγνώ-
στες. Σήμερα, η κυκλοφορία του
έχει πέσει στο ένα εκατομμύριο
περίπου, με άλλο 1,5 εκατομμύριο
να «επισκέπτεται» το playboy.com
καθημερινά.

Από τα τέλη του 2015, λοιπόν,
το περιοδικό έπαψε να δημοσιεύει
γυμνές φωτογραφίες. Το σκεπτικό
βασιζόταν στο ότι από τη στιγμή
που το πορνό είναι ανά πάσα στιγ-
μή διαθέσιμο και ανεξάντλητο
στο Διαδίκτυο, δεν είχε νόημα
λίγο γυμνό ακόμα στις σελίδες
ενός παραδοσιακού εντύπου. Ηταν
μια απόφαση που λήφθηκε από
τον τότε διευθύνοντα σύμβουλο
της Playboy Enterprises Σκοτ
Φλάντερς, ο οποίος εγκατέλειψε
την εταιρεία τον περασμένο Μάιο.
Ο Κούπερ Χέφνερ, γιος του ιδρυτή
Χιου, και στέλεχος της εταιρείας,
δήλωσε ότι η παύση του γυμνού
αποξένωσε περισσότερους ανα-
γνώστες από όσους προσέλκυσε.
Οπως έγραψε στο Twitter, «Σήμερα
παίρνουμε πίσω την ταυτότητά
μας και ανακτούμε το ποιοι είμα-
στε». Το εξώφυλλο του νέου «γυ-
μνού» τεύχους του Playboy πε-
ρισσότερο υπαινίσσεται το γυμνό
παρά το δείχνει, είναι δε καλαί-
σθητο. Πράγματι, όσο κι αν φλέρ-
ταρε με το σεξιστικό κιτς, το Play-
boy διατήρησε όλες αυτές τις δε-
καετίες μιαν αισθητική και, κυ-
ρίως, μια πολύ πλούσια δημοσιο-
γραφική ύλη, κάτι που είχε αντα-
νάκλαση και στο διεθνές franch-
izing του. Το ελληνικό Playboy,
για παράδειγμα, επί διευθύνσεως
του αείμνηστου Ανταίου Χρυσο-
στομίδη, υπήρξε ένα από τα κα-
λύτερα ελληνικά περιοδικά που
κυκλοφορούσαν στη χώρα στα
τέλη της δεκαετίας του ’80, κομ-
μάτι μιας απροσδόκητης, όσο και
βραχύβιας, ακμής στον ελληνικό
περιοδικό Τύπο γενικά.

Μεγάλο κεφάλαιο στην ιστορία
του Playboy ήταν επίσης τα πρω-
τότυπα διηγήματα που φιλοξένησε
σπουδαίων Αμερικανών και ξένων
συγγραφέων. Γι’ αυτό και ο μεγάλος
λογοτεχνικός οργανισμός PEN USA

έχει βραβεύσει τον Χιου Χέφνερ
για τη συνεισφορά του στη στήριξη
των συγγραφέων και στην κατα-
πολέμηση της λογοκρισίας. Ενδει-
κτικά, μερικά ονόματα συγγραφέων
που δημοσίευσαν στο Playboy:
Τζακ Κέρουακ (το 1959 δημοσίευσε
το διήγημα «Before The Road», ένα
prequel στο διάσημο «Στο δρόμο»,
καθώς επίσης το 1965 το διήγημα
«Good Blonde»)· Ρέι Μπράντμπερι
(το 1954, το περιοδικό δημοσίευσε
σε συνέχειες μια εκδοχή του κλα-
σικού «Φαρενάιτ 451»)· Ιαν Φλέ-
μινγκ (τον Απρίλιο του 1963)· Γκαμ-
πριέλ Γκαρσία Μάρκες (1971)· Νόρ-
μαν Μέιλερ (1976)· Τζόζεφ Χέλερ
(1987)· Χαρούκι Μουρακάμι (1992)·
Κερτ Βόνεγκατ (2008) κ.ά. Η Μάργ-
καρετ Ατγουντ έχει δημοσιεύσει
κάμποσα διηγήματα στο περιοδικό,
εξαιρετική δημοσιογραφία έδωσε
σε αυτό ο Χάντερ Τόμσον και ο
Γκορ Βιντάλ, και βέβαια δύο μεγάλοι
της επιστημονικής φαντασίας δη-
μοσίευσαν εκεί μικρά αριστουρ-
γήματά τους: Ισαάκ Ασίμοφ, Αρ-
θουρ Κλαρκ. Δεν είναι τυχαία όλ’
αυτά: το Playboy ήταν τέκνο της
αμερικανικής δεκαετίας του ’50,
τον «χρυσό αιώνα» του διηγήματος
στην Αμερική, με «ναυαρχίδα» στο
είδος το περιοδικό The New Yorker.
Επίσης, ιστορία έχουν γράψει οι
μεγάλες συνεντεύξεις του περιο-
δικού: Μάιλς Ντέιβις το 1962, Βλαν-
τιμίρ Ναμπόκοφ το 1964, Μάρτιν
Λούθερ Κινγκ το 1965, Στάνλεϊ
Κιούμπρικ το 1968, Μπέτι Ντέιβις
το 1982, Στιβ Τζομπς το 1985 και
πολλοί άλλοι.

Πορνογραφία;
Σε ένα άλλο Tweet, ο Κούπερ

Χέφνερ έγραψε ότι «το γυμνό δεν
αποτέλεσε ποτέ πρόβλημα, διότι
το γυμνό δεν είναι πρόβλημα». Η

αλήθεια είναι ότι το γυμνό ενός
παγκόσμιου, διαχρονικού πολιτι-
σμικού φαινομένου όπως το Play-
boy ουδεμία σχέση έχει με τη σκλη-
ροπυρηνική πορνογραφία. Δεν
αποτελεί σύμπτωση ότι οι εκπρό-
σωποι της «σκληρής» πορνογρα-
φίας παραδοσιακά περιφρονούσαν
το Playboy. Στο μυθιστόρημά του
«Μάθημα ανατομίας» (εκδ. Πόλις),
ο Φίλιπ Ροθ επινοεί έναν φαντα-
στικό εκδότη hardcore πορνογρα-
φίας, ο οποίος φθονεί θανάσιμα
την επιτυχία του Χιου Χέφνερ την
ίδια στιγμή που απεχθάνεται το
περιοδικό για τη σεμνοτυφία του.

«Εγχειρίδιο του αστού άνδρα»
όριζε το περιοδικό ο ίδιος ο ιδρυτής
του, ο Χιου Χέφνερ. Οντως: από
το ξεκίνημά του, το περιοδικό προ-

σέγγιζε τον άνδρα όχι ως κουφιο-
κέφαλο κυνηγό γυναικών αλλά ως
άνθρωπο του κόσμου, που θα διεκ-
δικήσει το καλύτερο και θα το υπη-
ρετήσει.

Το Playboy αναδύθηκε στην Αμε-
ρική των ’50s: ευμάρεια αλλά και
συντηρητισμός· πειραματισμός μα
και Ψυχρός Πόλεμος. Μια γυναίκα
δεν μπορούσε να πάρει δάνειο
παρά μόνον μέσω του συζύγου της
και παρά το σκάνδαλο που προξέ-
νησαν οι έρευνες του δρος Αλφρεντ
Κίνσεϊ σχετικά με την (έξαλλη κάτω
από το τραπέζι) ερωτική ζωή και
τις φαντασιώσεις των Αμερικανών
ανδρών και γυναικών, η ιδέα ότι
μια γυναίκα μπορούσε να απολαύ-
σει το σεξ δεν ήταν για να την «πο-
λυλές παραέξω». Αντίθετα, το Play-
boy ανέδειξε γυναίκες που έδειχναν
να απολαμβάνουν με μιαν αυτάρ-
κεια το ίδιο τους το σώμα, αδια-
φορώντας για το ηδονοβλεπτικό
ανδρικό βλέμμα.

Επιπλέον, αμέσως μετά τον πό-
λεμο, το περιοδικό αποτέλεσε σύμ-
βολο ενός αισθήματος προοπτικής
και ανοιχτών οριζόντων. Για πολ-
λούς άνδρες που είχαν υπάρξει μά-
χιμοι «πολίτες-στρατιώτες», δεν
χρειαζόταν μόνον λίγη ανακουφι-
στική αίσθηση (ερωτικής) φυγής
αλλά και ένα μέσο διεύρυνσης επο-
πτείας και, γιατί όχι, γνώσης και
ερεθισμάτων. Το Playboy εξέφρασε
επίσης μια βασική αρχή του δυτι-
κού κόσμου: πώς δίνει ένας άν-
θρωπος αξία στο σώμα του, πως
όταν σέβεσαι το άτομο σέβεσαι
και το σώμα του.

Υπάρχει και ο αντίλογος φυσικά
και ήρθε τη δεκαετία του ’70, με
την άνοδο του φεμινιστικού κινή-
ματος. Θυμάμαι ακόμα μια σκηνή
από το ντοκιμαντέρ για την ταινία
«Βαθύ λαρύγγι», όπου σε ένα τοκ

σόου ο Χιου Χέφνερ δέχεται δρι-
μύτατη κριτική από φεμινίστρια
συγγραφέα, όταν τον ακούει να
αποκαλεί τις γυναίκες που ποζά-
ρουν στο περιοδικό «κορίτσια».
«Είναι γυναίκες, κύριε Χέφνερ, γυ-
ναίκες. Οχι κορίτσια», του αντι-
στρέφει οργισμένη η συνομιλήτριά
του. Ο Χέφνερ χαμογελά αμήχανος.
Ωστόσο, η αντίδραση του φεμινι-
σμού στο γυμνό του Playboy ήταν
όχι τόσο στο γυμνό καθεαυτό όσο
στην εκμετάλλευσή του, στην αί-
σθηση ότι πολύ συχνά το γυμνό
αποκόβεται από το άτομο και την
ταυτότητά του. Το βέβαιο είναι ότι
οι άνθρωποι του αναπτυγμένου
κόσμου δεν αντέχουν σε απαγο-
ρεύσεις. Πάντοτε χρειάζεται ένα
φρένο στην ακόρεστη επιθυμία,
όχι όμως με απαγορεύσεις αλλά με
αξιολόγηση, συνειδητοποίηση. Το
Playboy αποτελεί όντως κομμάτι
της έκφρασης της ακόρεστης επι-
θυμίας, είναι όμως συνάμα και έκ-
φραση της πάλης μας με αυτήν ή
του πώς μαθαίνουμε να ζούμε με
αυτή μέσα σε ένα όριο αλλά χωρίς
απαγορεύσεις.

Στο κρεβάτι με τον Χέφνερ
Στις αρχές του 1956, μια νεαρή

και όμορφη μελαχρινή, η Αλις Ντέ-
ναμ (Alice Denham, 1927-2016) δο-
κιμάζει τα πρώτα της βήματα ως
μοντέλο και συγγραφέας. Τότε, αυ-
τοπροτείνεται στο Playboy να πο-
ζάρει γυμνή αλλά και να δημοσι-
ευθεί στο ίδιο τεύχος δικό της διή-
γημα. Οπως γράφει στο αυτοβιο-
γραφικό «Sleeping With Bad Boys.
A Juicy Tell-All of Literary New
York in the 1950s and 1960s» (Book
Republic Press, 2006), «το Playboy
αγόρασε την ιδέα. Ο Χέφνερ τη
λάτρεψε».

Ο Χέφνερ της βγάζει τα αερο-

πορικά εισιτήρια, την περιμένει ο
ίδιος στο αεροδρόμιο του Σικάγου
με τη λιμουζίνα του, το ίδιο βράδυ
της κάνει το τραπέζι και της λέει
πώς ξεκίνησε, με εξακόσια δολάρια
που έβαλε ο ίδιος και με δανεικά.
Κι όλο αυτό επειδή το περιοδικό
Esquire, όπου εργαζόταν, αρνήθηκε
να του δώσει αύξηση πέντε δολα-
ρίων (!). Παραιτήθηκε και ξεκίνησε
κάτι δικό του. «Ηταν ευφυής, ανα-
λυτικός και καλλιεργημένος», γρά-
φει η Ντέναμ, η οποία την ίδια
εκείνη νύχτα αρνήθηκε να πάει
στο κρεβάτι του.

Την επομένη όμως, μετά τη φω-
τογράφιση, πήγε. Η κρεβατοκά-
μαρά του, στον τελευταίο όροφο
των γραφείων του περιοδικού ήταν
σαν κινηματογραφικό στούντιο,
γεμάτο τεχνολογικά γκάτζετ, λες
και βρισκόσουν σε διαστημόπλοιο
με το ταβάνι καλυμμένο με καθρέ-
φτη. Της έβαλε να ακούσει Ντιουκ
Ελινγκτον και Ντέιβ Μπρούμπεκ,
ήπιαν λίγο και της πρόβαλε βουβά
πορνό stag films της εποχής. «Μου
αρέσει να σκέφτομαι τον εαυτό
μου ως τον αρχετυπικό αστό άν-
δρα», της είπε. Ολα μοιάζουν ει-
δυλλιακά ώσπου, την επομένη, η
Ντέναμ συνειδητοποιεί ότι στο
μεγάλο συμβόλαιο (5.000 δολάρια)
περιλαμβάνονται διάφορες... υπη-
ρεσίες προς μεγάλους πελάτες. Η
Ντέναμ αρνείται κατηγορηματικά
να υπογράψει και αρκείται στην
αμοιβή των 500 δολαρίων ως play-
mate και fiction writer στο Playboy
του Ιουλίου 1956. Οσο για το πώς
ήταν ο «Χεφ» ως εραστής, η Ντέ-
ναμ είναι μάλλον σαφής: τεχνικά
άψογος, συναισθηματικά κενός.

Σήμερα, η περιουσία του Χιου
Χέφνερ ανέρχεται στα 43 εκατομ-
μύρια δολάρια, χάρη στο Playboy
και μόνον.

Η Ελένη Ερήμου στο ελληνικό Playboy (Μάρτιος 1992), ένα από τα
καλύτερα έντυπα του ελληνικού περιοδικού Τύπου της εποχής.

«Το γυμνό είναι φυσιολογικό», διαβάζουμε στο εξώφυλλο. Το νέο τεύχος του αμερι-
κανικού Playboy, με το οποίο σηματοδοτείται η επιστροφή στο γυμνό.

Σάρον Στόουν. Από τα πλέον εμβληματικά cover girls στην ιστορία
του περιοδικού. Δεκέμβριος 1992, εποχή του «Βασικού ενστίκτου».

Φωτογράφιση για το Playboy. Για έναν ολόκληρο χρόνο, το ιστορικό ανδρικό περιοδικό έκανε
παύση στο γυμνό εξαιτίας της πληθώρας πορνογραφικού υλικού στο Διαδίκτυο. Εχασε αναγνώ-
στες και τώρα επιστρέφει στο γυμνό.

Χιου Χέφνερ. Ο ιδρυτής του περιοδικού, στην είσοδο της κινηματογραφικής αίθουσας του Μεγά-
ρου Playboy, στο Λος Αντζελες. Εκεί γιόρτασε τα ογδοηκοστά του γενέθλια με προβολή της αγαπη-
μένης του «Καζαμπλάνκα» και με ένα μεγάλο πάρτι.

“Τα σπουδαία διηγήματα,
οι αντιδράσεις των
φεμινι στριών και το δω-
μάτιο του Χιου Χέφνερ.

Ο Χιου Χέφνερ υπογράφει την ει-
δική συλλεκτική έκδοση με όλα τα
εξώφυλλα του περιοδικού.
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Αξιοπρόσεκτoς είναι αυτή την
εβδομάδα και ο «Ιδρυτής μιας αυ-
τοκρατορίας», άλλη μία αληθινή
ιστορία που μεταφέρεται στη με-

γάλη οθόνη. Βρισκόμαστε στο 1954. Ο Ρέι
Κροκ, ένας αποτυχημένος πωλητής μηχα-
νών μιλκσέικ, θα «πιάσει» την καλή όταν θα
εμπνευστεί την επέκταση ενός πρωτοπο-
ριακού τοπικού μπεργκεράδικου: αυτού
των αδελφών Μακντόναλντ. Ο Μάικλ Κίτον
(«Bidrman») υποδύεται τον φιλόδοξο και
επίμονο οραματιστή, ο οποίος εκμεταλλεύ-
θηκε μια μοναδική ευκαιρία για να χτίσει τη
μεγαλύτερη αυτοκρατορία «γρήγορου» φα-
γητού στον κόσμο. Επιπλέον, αποδίδει την
άλλη, αδίστακτη πλευρά, που η τυφλή επι-
δίωξη του αμερικανικού ονείρου μπορεί να
αποκαλύψει σε κάθε κυνηγό του. Ισορρο-
πώντας μεταξύ συμβατικής βιογραφίας και
διακριτικού πολιτικού σχολίου, ο Τζον Λι
Χάνκοκ («The Blind Side») αφηγείται την
ιστορία με στιβαρότητα, καλώντας, επί της
ουσίας, τον θεατή να θαυμάσει ή να καταδι-
κάσει τον πρωταγωνιστή του.

To «Κωδικός 999» του Τζον Χίλ-
κοουτ («Ο δρόμος») μοιάζει με
χαμένη ευκαιρία. Μια συμμορία
που αποτελείται από εγκληματίες

αλλά και από «βρώμικους» αστυνομικούς
ετοιμάζει μια θεωρητικά απίθανη ληστεία,
κατά παραγγελία της ρωσικής μαφίας.
Απαραίτητο συστατικό του σχεδίου, ως αν-
τιπερισπασμός, η δολοφονία ενός οργάνου
της τάξης (κωδικός 999). Το πολλά υπο-
σχόμενο καστ (Κέισι Αφλεκ, Σίουτελ Ετζιο-
φορντ, Γούντι Χάρελσον, Κέιτ Γουίνσλετ,
Ααρον Πολ) αποτυγχάνει να ανυψώσει μια
καταιγιστική, αλλά μάλλον μπερδεμένη
περιπέτεια, όπου οι ανατροπές και τα πι-
σώπλατα μαχαιρώματα μοιάζουν υπερβο-
λικά στημένα και προβλέψιμα.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μετά το χαμηλών τόνων αλλά αρτιότατο
«Moonlight», έχουμε αυτή την εβδο-
μάδα τη δεύτερη πολύ ενδιαφέρουσα
οσκαρική ταινία, αφιερωμένη στη
«μαύρη» αμερικανική ταυτότητα. Tούτη
τη φορά, ωστόσο, αυτή συνοδεύεται
από μπόλικη χολιγουντιανή εξτραβαγ-
κάντζα, μιας και το θέμα των «Αφανών
ηρωίδων» είναι χαρακτηριστικά... δια-
στημικό.

Για την ακρίβεια, πρόκειται για τη
σχεδόν άγνωστη ιστορία τριών Αφρο-
αμερικανίδων, οι οποίες συνέβαλαν
σημαντικά στην κούρσα για την κα-
τάκτηση του Διαστήματος στις αρχές
της δεκαετίας του 1960. Ο Θίοντορ
Μέλφι, μόλις στο δεύτερο φιλμ του
μετά το συμπαθητικό «Ο αγαπημένος
μου άγιος», ποντάρει στο χαρτί της
θαυμαστής feelgood ιστορίας και τα
καταφέρνει, αφού το ακολουθεί με συ-
νέπεια ως το τέλος.

Οπως είπαμε, η αφήγηση εξελίσσεται
στις αρχές των ’60s, λίγο μετά την υπερ-
πτήση του Γιούρι Γκαγκάριν. Με την
πίεση για άμεσες απαντήσεις να συσ-
σωρεύεται πάνω από τη ΝASA και τους
επιστήμονες να βαδίζουν πρακτικά σε
αχαρτογράφητα νερά, η απροσδόκητη
συνδρομή θα έρθει από μια ομάδα Αφρο-
αμερικανίδων μαθηματικών. Ιδιαίτερα

τριών από αυτές, οι οποίες θα ξεχωρίσουν
στους τομείς των μαθηματικών υπολο-
γισμών, της μηχανικής και του (πρώιμου)
προγραμματισμού αντίστοιχα.

Στην αρχή του φιλμ παρακολουθούμε
τις πρωταγωνίστριές μας να δουλεύουν
ως ανθρώπινα κομπιούτερ, στη δυτική,
«μαύρη» πτέρυγα των εγκαταστάσεων
της ΝΑSA.

Ολες οι γνωστές διακρίσεις, που κρα-
τούσαν καλά ακόμη εκείνη την εποχή,
βρίσκονται εδώ: οι χωριστές τουαλέτες,
οι πίσω θέσεις στο λεωφορείο, ο επαγ-
γελματικός αποκλεισμός κ.ο.κ. Για την
ακρίβεια όλες εκείνες που ένας λευκός
άνδρας, σαν τον Θίοντορ Μέλφι, έχει
υπ’ όψιν του και αναμφισβήτητα κατα-
δικάζει. Πέρα από αυτό, βέβαια, λίγα

συμβαίνουν. Η ταινία του δεν αναλύει
σε βάθος το ψυχολογικό στίγμα του ρα-
τσισμού, καταφέρνει ωστόσο να πυρο-
δοτήσει –και με το παραπάνω– τα συ-
ναισθήματα του θεατή.

Το ωραίο, μάλιστα, είναι πως η συγ-
κίνηση δεν έρχεται συγκυριακά ή με
φθηνά κόλπα, αλλά αντιθέτως χτίζεται
αριστοτεχνικά και με κλιμακούμενη έν-
ταση. Η ιδιοφυής Κάθριν Τζόνσον (Τα-
ράτζι Π. Χένσον) διασχίζει 1,5 μίλι για
να πάει τουαλέτα, παρόλο που οι πρω-
τότυπες εξισώσεις της στέλνουν τον
Τζον Γκλεν στο Διάστημα. Από την άλλη,
η φίλη της Ντόροθι Βον (η υποψήφια
για Οσκαρ Οκτάβια Σπένσερ) στέκεται
αγέρωχα μπροστά στη λευκή προϊστα-
μένη της, αρνούμενη να προαχθεί και

να αφήσει πίσω τις μαύρες συναδέλφους
της. Ο συμβολικός περίπατος των τε-
λευταίων προς τα κεντρικά επιτελεία
της NASA θα μπορούσε να είναι βγαλ-
μένος από διαδήλωση κατά του Τραμπ.
Οταν πια η κάψουλα του Αμερικανού
κοσμοναύτη θα φθάσει στο μεταίχμιο
Γης και ουρανού είναι λίγα τα μάτια
που θα μείνουν στεγνά...

Το πραγματικά δυνατό σημείο της
ταινίας είναι ο ρυθμός και το καστ· ή
μάλλον αυτά τα δύο αλληλένδετα, αφού
οι γεμάτες ζωντάνια ερμηνείες των πρω-
ταγωνιστριών γεμίζουν όλα τα κάδρα
και εκτοξεύουν τον πύραυλό της –κατά
τα άλλα ανώδυνης– αφήγησης στη σφαί-
ρα μιας οσκαρικού βεληνεκούς ιστο-
ρίας.

Αφανείς ηρωίδες* * *
IΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ
Σκηνοθεσία: Θίοντορ Μέλφι
Ερμηνείες: Ταράτζι Π. Χένσον, Οκτάβια
Σπένσερ, Τζανέλ Μόνα, Κέβιν Κόστνερ

Οι Αφροαμερικανίδες μαθηματικοί παρελαύνουν προς την αναγνώριση (και την οσκαρική δόξα;) στις «Αφανείς ηρωίδες».

Η «μαύρη» αμερικανική ταυτότητα
Η συμαντική συμβολή τριών Αφροαμερικανίδων στην κατάκτηση του Διαστήματος
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ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
09.45 Παιδική ζώνη

α. Shaun The Sheep
β. Garfield
γ. Tom And Jerry Kids
δ. Mia And Me

11.50 H μαμά λείπει ταξίδι  
για δουλειές - (E)
Ελληνική σειρά.

12.50 Ραντεβού! - (E)
Με τον Μάρκο Σεφερλή.

13.50 FAKATEτους 2 - (E)
Σατιρική εκπομπή, με
τους Ηράκλη Γιωργαλλή, 
Άννα Μονογιού, κ.ά.

14.40 Κουαρτέτο
(Quartet). Κωμωδία, 
με τους Μάγκι Σμιθ, 
Τομ Κόρτνεϊ, κ.ά.            

16.20 Αντικλείδι 
Εκπομπή με την Χριστίνα
Ιακώβου.

17.00 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι με τον
Πέτρο Πολυχρονίδη και
την Τζούλια Νόβα. 

19.10 Shopping Star - (E)
Παιχνίδι μόδας, 
με τη Βίκυ Καγιά.

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Red: Πράκτορες

παροπλισμένοι αλλά 
πάντα επικίνδυνοι
Ταινία δράσης, με τους
Μπρους Γουίλις, 
Μέρι-Λουίζ Πάρκερ,κ.ά.

23.10 Το κεφάλαιο
Πολιτικό θρίλερ.  

01.00 Την τύχη μου μέσα (E)
Κωμική σειρά.

02.00 Σημεία και τέρατα (E) 
Κωμική σειρά.

02.40 Μουσικό κουτί (E) 
04.40 Ξυπνήσατε; (E) 

MEGAONE  ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.30 Παιδική ζώνη
08.00 Love and style - (Βest of)

Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Γιώτα Κουφαλίδου.

09.30 Masterclass
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Βαγγέλη Δράσκα.

10.20 Happy traveller 
Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής,
με τον Ευτύχη Μπλέτσα. 

11.20 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

13.30 Τhe Social Media Show
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.20 90210, ΙV
Δραματική νεανική σει-
ρά. Επ. 8ο.

15.10 Μαγείρισσα
άμεσης βοήθειας
Ριάλιτι μαγειρικής, με τη 
Μυρσίνη Λαμπράκη.       

16.00 Προορισμός Ευτυχία
Ταξιδιωτική εκπομπή
με την Ευτυχία Ανδρέου. 

17.40 Τhe Voice of Greece -
Live 3 - (E)
Μουσικό talent show.

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Τhe Voice of Greece -

Live 3 - (Συνέχεια)
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Survivor

Ψυχαγωγικό τηλεπαιχνί-
δι επιβίωσης. Επ. 9ο. 

00.00 Τίτλοι ειδήσεων
00.05 Θύρα Σίγμα
01.30 Ι Survived

Ξένη σειρά ντοκιμαντέρ. 
02.10 90210, ΙV - (Ε)
03.00 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

Kυπριακή σειρά.
04.20 Love and Style - (Ε)

Lifestyle εκπομπή.

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

07.50 2000 ναύτες και ένα κο-
ρίτσι

09.10 Η μουσίτσα
10.40 Το πιθάρι
12.10 Η μοδιστρούλα
13.40 Τα αδέλφια ορκίστηκαν 

εκδίκηση
15.15 Το πρόσωπο της ημέρας
17.00 Οι δοσατζήδες
18.35 Η καφετζού
20.15 Ο φίλος μου, ο Λευτερά-

κης
22.00 Η ψεύτρα
23.40 Γάμος αλά ελληνικά

07.05 Τηλεαγορά
07.30 Ο Ντένις ο τρομερός 

Ξένη ταινία.
09.00 Επιτέλους Σ/Κ

Με τη Ναταλία Γερμανού
12.30 Τηλεαγορά
13.30 Καρναβαλίστικη 

παρέλαση
18.00 Αrpa Cola News - (E)
19.10 Τhe out of towners

Κωμωδία.             
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Dead man down

Αστυνομική ταινία.         
03.10 The people next door

Δραματική τηλεταινία.
04.50 Identity Theft - Δράμα.
06.30 Αrpa Cola News - (E)

21.30 Ο ροζ πάνθηρας 2 21.30 Σάββατο κι απόβραδο 21.20 Red 21.00 Rising Star - Duets 21.15 Survivor

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Πάμε πακέτο 21.00 Rocky IV

22.00 Η ψεύτρα

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

06.55 Παιδική ζώνη
12.00 Τηλεαγορά
13.05 ΚΟΥΙΖ FUN
15.00 Τηλεαγορά
17.10 ΑNNITAgr

Με την Αννίτα Πάνια.
19.45 EIΔHΣEIΣ
20.00 Ξένη σειρά
21.00 What doesn’t kill you

Δραματική ταινία.
22.45 Looking for Kitty 

Κωμωδία.       
00.10 Ξένη σειρά
01.00 Άστρα είναι
03.15 Video Clips

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

ΤΑ ΜΥΣΤΙΚΑ ΤΩΝ ΑΡΙΘΜΩΝ: 13.2.2017 - 19.2.2017

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Η εκπομπή «Survivor» και τα πολύ
υψηλά νούμερα τηλεθέασης που κά-
νει, τόσο στην Κύπρο όσο και στην
Ελλάδα, μου γυρίζουν πίσω καμιά ει-
κοσαριά χρόνια περίπου, όταν άρχι-
σαν να προβάλλονται στην Ελλάδα
τα πρώτα ριάλιτι. Χιλιάδες τηλεορά-
σεις συντονισμένες στις περιπέτειες
εκουσίως έγκλειστων σε σπίτια και
σε μπαρ, σε αγροκτήματα και σε σπη-
λιές, αλλά και εκείνα τα ριάλιτι που
είχαν σκοπό να αναδείξουν την επό-
μενη λαϊκή φωνή. Τσακωμοί, ειρω-
νείες, σεξ και συνωμοσίες έδιναν και

έπαιρναν, και ο κόσμος τα έβλεπε
μανιωδώς, και πολλές φορές η τηλε-
όραση έμενε ανοικτή και σε περι-
στάσεις όπως βράδυ Ανάστασης, Χρι-
στούγεννα, πρωτοχρονιά, και όχι
μόνο παρέμενε σε λειτουργία, αλλά
χιλιάδες μάτια τσούγκριζαν και εύ-
χονταν ο ένας στον άλλο σχεδόν μη-
χανικά, διότι έπρεπε να είναι καρ-
φωμένα στους δέκτες. 

Κάποια στιγμή αυτό το είδος εκ-
πομπών περιορίστηκε, και κάποτε
περιθωριοποιήθηκε μάλιστα, οπότε
οι εκπομπές ταλέντων άρχισαν να
παίρνουν κεφάλι και να γίνονται λι-
γότερο ριάλιτι και περισσότερο…
διαγωνισμός για την καλύτερη φωνή

ή για τον καλύτερο χορό. Προσωπικά,
ποτέ δεν ήμουν φίλος αυτών των εκ-
πομπών, ανέκαθεν τις θεωρούσα
ανούσιες και ένιωθα άβολα να κά-
θομαι και να παρακολουθώ μέσα από
μία κλειδαρότρυπα τον χαρακτήρα
του άλλου, γνωρίζοντας ότι κατά 80
τοις εκατόν προσποιείται είτε τον
καλό είτε τον κακό. Φυσικά, με ενο-
χλούσε και εκείνο το 20 που ήταν ο
αληθινός χαρακτήρας και όταν έβγαι-
νε έλεγες: και τώρα που είδα την
κρίση πανικού του άλλου, το ξέσπα-
σμα της οργής του, το ξεκατίνιασμα
και το ευτελισμό των ανθρώπων τι
κατάλαβα; Ε, αυτό εξακολουθεί να
με ενοχλεί και σήμερα. Φυσικά, ο
κάθε τηλεθεατής έχει δικαίωμα να
παρακολουθεί ό,τι του αρέσει και το
κάθε κανάλι να προβάλλει οτιδήποτε
του εξασφαλίζει διαφημιστικά έσοδα.
Νομίζω, όμως, ότι αυτές οι εκπομπές
μοιάζουν κάπως σαν ζωολογικός κή-
πος με τη διαφορά ότι σε αυτά δεν
έχουμε αιχμαλωσία, αλλά οικιοθελή

εγκλεισμό και εκούσια ταλαιπωρία
και έκθεση στο κοινό. Προσωπικά
αντιπαθώ τους ζωολογικούς κήπους,
διότι το αιχμάλωτο ζώο δεν είναι κα-
νονική λεοπάρδαλη, δεν είναι φυ-
σιολογική μαϊμού, δεν είναι ο ελέ-
φαντας της σαβάνας, είναι ένα ζώο
που έχει καταπιεστεί, οπότε αυτό
που βλέπεις είναι κάτι που μοιάζει
με το ζώο. Έτσι και στο ριάλιτι, ο
παίκτης είναι κάτι που προσομοιάζει
στον άνθρωπο που συμμετέχει, δεν
είναι ούτε τόσο κακός ούτε τόσο κα-
λός.

Το γιατί να συμμετάσχει κάποιος
σε ένα τέτοιο παιχνίδι είναι ένα φαι-
νόμενο κοινωνιολογικό, το οποίο δεν
είμαι ειδικός να σχολιάσω, αλλά θε-
ωρώ ότι ένα ψώνιο πρέπει να το έχεις,
έναν κρυφό έρωτα με τη γρήγορη
αναγνωρισιμότητα επίσης, αλλά περί
ορέξεως… μπανανόπιτα. Αυτό που
μου κάνει μεγαλύτερη εντύπωση
όμως είναι γιατί τόσος πολύς κόσμος
τα παρακολουθεί φανατικά, δεν μπο-

ρώ να καταλάβω πώς μπορεί κάποιος
να διασκεδάσει και να περάσει την
ώρα του βλέποντας διάσημους και
άσημους να λογοφέρνουν, να οργί-
ζονται και να ταλαιπωρούνται. Δεν
είναι βέβαια υποχρεωτικό να κατα-
λάβω, και ούτε μου πέφτει λόγος για
το πώς θέλει ο καθένας να χαλαρώσει,
αλλά μπαίνω σε σκέψεις όταν χιλιάδες
άνθρωποι παρακολουθούν με τόση
προσήλωση μία εκπομπή ριάλιτι, και
ιδιαίτερα όταν είναι νέοι. Τώρα θα
μου πει κάποιος, κι εσένα ρε άνθρωπε
τι σε νοιάζει, στον καναπέ σου κά-
θεται; 

Όπως και να ’χουν τα πράγματα
το «Survivor» έδωσε στο Sigma την
τρίτη θέση στον πίνακα τηλεθέασης,
με περίπου 85.000 τηλεθεατές. Απέχει
πάντως πολύ από την εκπομπή βα-
σίλισσα του πίνακα «Δίδυμα φεγγά-
ρια» τα οποία έχουν αποδειχθεί χρυσά
και μαλαματένια για τον ΑΝΤ1, μιας
και συγκεντρώνουν περίπου 100.000
τηλεθεατές ανά εκπομπή. 

Ε Ι Δ Α Ν

Ο τροχός
της τύχης

MegaOne, 15/02
30,2%

88.460

Μπρούσκο

ΑΝΤ1, 13/02
24,5%

92.250

Survivor III

Sigma, 13/02
31,1%

94.830

Δίδυμα φεγγάρια

ΑΝΤ1, 15/02
28,9%

112.900

Athletic Bilbao
Vs ΑΠΟΕΛ

ΡIK1, 16/02
37,0%

124.930

ΑΝΤΙΘΕΤΟ ΠΛΑΝΟ

5

4

3

2

1 Τα ριάλιτι επιστρέφουν
δυναμικά στους δέκτες μας
Χιλιάδες τηλεθεατές παρακολουθούν τις περιπέτειες γνωστών και αγνώστων σ’ ένα νησί

«The Iron Lady» 

Το «The Iron Lady» είναι μία
βιογραφική ταινία για τη
Μάργκαρετ Θάτσερ, την πρώτη
και μοναδική έως σήμερα γυ-
ναίκα πρωθυπουργό της Μεγά-
λης Βρετανίας (1979-1990), η
οποία κέρδισε τρεις συνεχόμε-
νες εκλογικές αναμετρήσεις
και συγκρούστηκε με όσους
θεωρούσε ότι δεν εξυπηρε-
τούσαν το πολιτικό της πρό-
γραμμα. Εν τέλει η Θάτσερ
άφησε ανεξίτηλο το στίγμα της
στη μεταβατική δεκαετία του
1980. Η Meryl Streep έδωσε
τον καλύτερό της εαυτό, μία
κορυφαία ερμηνεία που όμως
δεν της έδωσε το τρίτο Όσκαρ,
σε αυτή την αμιγώς βρετανική
παραγωγή σχετικά με τη ζωή
μιας εμβληματικής και αμφιλε-
γόμενης προσωπικότητας.
Σκηνοθεσία: Phyllida Lloyd.
Πρωταγωνιστούν: Meryl Stre-
ep, Jim Broadbent, Richard E.
Grant, Anthony Head, Roger
Allam. NovaCinema 2HD, Πέμ-
πτη 2 Μαρτίου, ώρα 9:00 μ.μ.

08.15 Hits
10.00 The Forger
11.45 7 Chinese Brothers
13.15 Suddenly
15.00 Houba! On The Trail 

Of The Marsupilami
17.00 The Words
19.00 The Roomates Party aka

Le Grand Partage
21.00 Rocky IV
22.45 Nightcrawler
00.45 Kiss Me
02.15 Naked Lunch
04.15 Parker
06.15 The Roomates Party aka

Le Grand Partage

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
Σειρά εποχής.        

11.00 Όσα δεν ξέρεις - (E)
Κοινωνική, δραματική 
σειρά.

12.30 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

13.00 Με οδηγό την Ελπίδα-(E)
Εκπομπή με την
Ελπίδα Ιακωβίδου.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 Καρναβαλίστικη 

παρέλαση
Απευθείας μετάδοση.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Το χάνιν

Κυπριώτικο σκετς,
με τους Κώστα Δημητρί-
ου, Γιάννη Κόκκινο, κ.ά.       

19.20 Χωρίς αποσκευές
(Δ΄ κύκλος). Ψυχαγωγι-
κή εκπομπή, με τον Σάβ-
βα Πούμπουρα. 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.30 Ο ροζ πάνθηρας 2

(The pink panther 2). 
Kωμική περιπέτεια, 
με τους Στιβ Mάρτιν, 
Zιαν Pενό, κ.ά.               

23.00 EIΔHΣEIΣ 
23.15 Στην άκρη 

του παράδεισου - (E)
Σειρά εποχής.

00.15 Χωρίς αποσκευές - (Ε)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

00.45 Αμύνεσθαι 
περί πάτρης - (E)

01.15 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
02.45 Καρναβαλίστικη

παρέλαση - (Ε) 
06.30 Το χάνιν - (E)

06.00 Wake Up... Hits
08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer 
12.00 Mixer
15.00 Zone M
16.30 30 Best Videos
18.30 MAD X Rays
19.00 Λάικ στα ελληνικά 
20.00 Στη Διαπασών
22.00 Zone M
00.00 TV War
01.30 Insomnia Mixer

OTHERS: DreamBox, Nova Gr, Nova Cy, Ξένα κανά-
λια των CytaVision, Primetel, Cablenet.
OTHER CY: Extra, Capital, MADcy, Music Tv.
CY PAY: Cytavision, Primetel, NRG.

ΠΗΓΗ: NIELSEN AUDIENCE MEASUREMENT 

1
2
3
4
5
6
7
8
9
10

OTHERS 19,5% 

ΑΝΤ1 17,4%

ΣΙΓΜΑ 16,8% 

MEGAONE 12,9% 

ΡΙΚ1 12,1% 

ALPHA KYΠΡOY 9,6% 

OTHER CY 6,9%

ΡΙΚ2 1,9% 

PLUS 1,7%

ΕΡΤ WORLD 1,2% 

Kυριακή 26 Φεβρουαρίου 2017

“Το «Survivor» έδωσε στο
Sigma την τρίτη θέση
στον πίνακα τηλεθέασης,
με 85.000 τηλεθεατές.
Απέχει πάντως πολύ από
την εκπομπή βασίλισσα
του πίνακα «Δίδυμα φεγ-
γάρια» του ANT1.

Αυτό είναι survival, αλλά τα νούμερα εκεί αφορούν κάτι ταμπελάκια…

06.45 Η κουζίνα της μαμάς
Εκπομπή μαγειρικής.

07.45 60΄ Ελλάδα - (Ε)
Οδοιπορικό 
με τον Νίκο Μάνεση.

09.00 Οικογενειακές ιστορίες
Real life πρόγραμμα.

09.45 Σπίτι μου σπιτάκι μου
Ψυχαγωγική εκπομπή 
με την Κωνσταντίνα 
Σπυροπούλου. 

13.00 Στην υγειά μας ρε παιδιά
16.15 360ο 

Εκπομπή, με τη 
Σοφία Παπαϊωάννου.

17.00   Έλα στη θέση μου - (Ε)
Kωμική σειρά
με τους Γιάννη Τσιμιτσέ-
λη,
Μαρίνο Κόνσολο, κ.ά.

18.15 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.40 Σαν οικογένεια

Δραματική σειρά, 
με τους Μαρίνα Μανδρή,
Ερμογένη Σκιτίνη, κ.ά.

19.30 Τα μαύρα μάθκια
Κυπριακή σειρά εποχής
με τους Σίμο Τσιάκκα,
Στέλιο Καυκαρίδη, κ.ά.

20.15 ΑLPHA NEWΣ
21.15 Πάμε πακέτο

Κοινωνική εκπομπή με
τη Βίκυ Χατζηβασιλείου.

22.45 Λούης Night Show - (E)
Σατιρική εκπομπή.     

00.30 World party - (E)
Ταξιδιωτική εκπομπή. 

01.30 Οικογενειακές ιστορίες
Real life πρόγραμμα.

02.15 10η εντολή
Αστυνομική σειρά.

03.45 Ανειδίκευτος εργάτης (Ε)
04.30 Στη γειτονιά μας - (Ε)
05.15 Άλλαξέ το - (Ε)

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Οι ντετέκτιβ - (E)

Ελληνική σειρά.
07.30 To έβδομο κλειδί- (E)

Κυπριακή σειρά.
08.20 Δείξε μου το φίλο σου (E)

Κυπριακή σειρά.
09.30 Το πιο γλυκό μου ψέμα

Ελληνική σειρά. 
10.10 Oι συμμαθητές - (E)

Ελληνική σειρά.
11.10 Τα πέντε κλειδιά - (E)

Κοινωνική σειρά.
13.30 Πάθος για εξουσία

(Passion Y Poder).
Αισθηματική κοινωνική
τηλενουβέλα.

15.00 Lucky Room - (E)
Tηλεπαιχνίδι
με το Γιώργο Λιάγκα.     

16.45 Follow
Eκπομπή με την Αφροδί-
τη Γεωργίου. 

17.20 Mamma Mia - (E)
Kυπριακή σειρά.

17.55 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.05 Συνέχεια της σειράς
18.45 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ

Κωμική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη,
Μαριάννα Τουμασάτου.  

20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Rising Star - Duets

Ζωντανή εκπομπή
με τον Γιώργο Λιάγκα
και την Καλομοίρα.         

00.40 Τίτλοι ειδήσεων
00.50 Grey’s Anatomy, IX

Ιατρική σειρά.
«Walking on a dream»

01.40 O γητευτής - (E)
Ελληνική σειρά.

02.30 Oικογένεια Καράμπελα
03.20 Επ. προγραμμάτων

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο κήπος της Εδέμ
β. Η μικρή Λουλού
γ. Mάγια η μέλισσα
δ. Νέλι το ελεφαντάκι
ε. Χίθκλιφ ο γάτος
στ. Τα σούπερ ζωάκια
ζ. Ντένις ο τρομερός 
η. Η μικρή εξερευνήτρια
θ. Ο τρελός κόσμος 
του Τεξ Έιβερι
ι. Στη χώρα του Γιατί
κ. Στρουμφάκια

13.15 Παιδική ζώνη - (Ε)
16.00 Το σαφάρι της Σκάουτ

(Scout’s Safari, ΙI)
Οικογενειακή σειρά.
Επεισόδιο 3ο/13.

16.30 Οικογένεια Στίβενς
(Even Stevens, I)
Οικογενειακή σειρά.

17.00 Euromaxx
17.30 Στη γλώσσα του ρυθμού

(Rhythms that speak)
Σειρά ντοκιμαντέρ.
Επ. 1 «Ρούμπα».

18.00 Πόλεις με χρώμα πολιτι-
σμού - (Sites of the
World’s Cultures). 
Σειρά ντοκιμαντέρ. 
Επ.19ο. «Περσέπολης».

19.00 Το λευκό λιοντάρι, 
ο βασιλιάς των ζώων 
(White Lions, king 
of kings). Nτοκιμαντέρ.

20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.30 Σάββατο κι απόβραδο (Ε)
23.00 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
23.10 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
23.20 Λεμεσός: Με το βλέμμα 

στραμμένο στη θάλασσα
Ντοκιμαντέρ. 

00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ
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ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι 2 σκάλες στους Αγίους Τριμιθιάς,
οικιστικό, σε περιοχή με πολυτελείς επαύλεις.
Τιμή €145,000. Τηλ.: 99689357.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι στην Αγία Βάρβαρα, στην Πάφο,
με θέα στη θάλασσα, 3 χιλ. από το κέντρο της
πόλης της Πάφου, 4.683τ.μ., 1.000μ. από τον
κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου. Εφάπτεται σε δη-
μόσιο δρόμο με ρεύμα, νερό. Συντελεστής δόμησης
10%. Τιμή €200.000. Για περισσότερες πληρο-
φορίες τηλ. 99400224 ή 26732420.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ ή ενοικιάζεται σπίτι από ιδιώτη στο
κέντρο του χωριού Κακοπετριάς. Για περισσότερες
πληροφορίες στο τηλέφωνο 99964213.

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ επειγόντως προς άμεση ενοικίαση
(ή και αγορά), οικίες με πισίνα και διαμερίσματα
1, 2, 3, 4 υπνοδωματίων σε κεντρικές περιοχές
της Λευκωσίας και προάστια. Επίσης επαύλεις
για πρεσβείες, υπεράκτιες εταιρείες και ιδιώτες
πελάτες τους γραφείου μας. Κώστας Μαρκίδης,
Εγγ. Κτηματομεσίτης, Α.Ε 487, Α.Α Ε/16, τηλ.
22378898, 99464764 www.markidesestates.com

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ: 1. Πολυτελής οικία πάνω/κάτω στον
Άγιο Δομέτιο, σε μεγάλο οικόπεδο 590τ.μ., εσωτερικοί
χώροι 310τ.μ., 3 υπν., ensuite, open plan, με σοφίτα,
a/c, c/h και κήπο. 2. Πολυτελής οικία στη Μακεδο-
νίτισσα 6 χρονών, κτισμένη σε δύο οικόπεδα συνολικά
1.210τ.μ. γης, εσωτερικοί χώροι 600τ.μ., με μεγάλο
υπόγειο, 5 υπν., γραφείο, 3 κουζίνες, σάουνα, πισίνα,
σοφίτα, a/c, c/h και κήπο. 3. Ρετιρέ/οροφοδιαμέρισμα,
πλησίον της οδού Ελαιώνος στον Στρόβολο, 110τ.μ.
εσωτερικός χώρος, 100τ.μ. βεράντα με έπιπλα και-
νούργια, 3 υπν., 2 wc, 5 χρονών. Αποτείνεστε: ABC
CYPRUS HOMES, Αρ. Άδειας Α/Α: 171Ε, Α/Μ 695,
τηλ. 99653131, 99332732.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ στούντιο του 2009, πλήρως εξοπλισμένο,
σε ήσυχη περιοχή στο κέντρο της Λεμεσού. Σε
ακτίνα 1,5 χιλ. βρίσκονται η Μαρίνα Λεμεσού, πα-

ραλία λουομένων και το ΤΕΠΑΚ. Με δικό του στε-
γασμένο χώρο στάθμευσης και αποθηκευτικό
χώρο στο ισόγειο. Τιμή €78.000, συζητήσιμη. Για
περισσότερες πληροφορίες στο 99478159.

ΔΙΑΦΟΡΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ πλήρως εξοπλισμένο γυράδικο - σου-
βλιτζίδικο στη Λεμεσό, σε τιμή ευκαιρίας, με πολ-
λαπλή πελατεία, λόγω συνταξιοδότησης του ιδιο-
κτήτη. Για σύντομη πώληση γίνεται δεκτή και αν-
ταλλαγή με ακίνητη περιουσία. Τηλ. 99060514.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ πλήρως εξοπλισμένο εστιατόριο σε
κεντρική περιοχή της Λευκωσίας με όλες τις προ-
βλεπόμενες άδειες. Για περισσότερες πληροφορίες
στο τηλ. 96363377.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ μικρό λεωφορείο TOYOTA HIACE, δώ-
δεκα θέσεων, κατασκευής 2002, με 597.329 χι-
λιόμετρα, σε πολύ καλή κατάσταση. Οι ενδιαφε-
ρόμενοι παρακαλούνται όπως υποβάλουν την
προσφορά τους σε ενσφράγιστο φάκελο, στα

γραφεία του Αντικαρκινικού Συνδέσμου Κύπρου,
οδός Παρασκευά Ιωάννου 2, Δασούπολη, Στρό-
βολος, τηλ. 22446222, μέχρι την Πέμπτη,
27/10/2016, και όχι αργότερα από τις 12μ.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ στη Λευκωσία: Στην Ακρόπολη
γωνιακό οροφοδιαμέρισμα σε τριώροφη οικοδομή
με 3 σαλόνια, τραπεζαρία, 3 υπν., με λευκό μάρμαρο
και παρκέ στα υπνοδωμάτια. Κεντρική αυτόνομη
θέρμανση και a/c σε όλα τα δωμάτια και 2 στεγα-
σμένοι χώροι στάθμευσης. Ενοίκιο €700 τον μήνα.
Επίσης ενοικιάζεται γωνιακό φωτεινό γραφείο
57τ.μ., απέναντι από το ξενοδοχείο "Κλεοπάτρα"

στην οδό Φλωρίνης 7, Α΄ όροφος, μικρή κουζίνα,
WC και Shower. Ενοίκιο €300 το μήνα. Για περισ-
σότερες πληροφορίες στα τηλ. 99600506 ή
99680506.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. στην Ακρόπολη,
οδός Ευέλθοντος 6, περιοχή Αγίας Παρασκευής.
Βρίσκεται στον 1ον όροφο, πλήρως επιπλωμένο.
Ενοίκιο €320 τον μήνα (συμπεριλαμβάνονται και
τα κοινόχρηστα). Για πληροφορίες στο 99510660.

ΘΕΣΕΙΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

ZΗΤΟΥΝΤΑΙ σερβιτόροι/σερβιτόρες για εστιατόριο
στη Λευκωσία. Οι ενδιαφερόμενοι/νες παρακα-
λούνται να αποτείνονται στο τηλ. 22512000.

Tης ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Δεν χρειάζεται να μιλήσει κανείς για
το διάσημο μουσείο του Φρανκ Γκέρι
στο Μπιλμπάο, που έδωσε το όνομά
του στον όρο «Το φαινόμενο Γκούγ-
κενχαϊμ». Ολοι γνωρίζουν πως ένα νέο
πολιτιστικό ίδρυμα μπορεί να φέρει
τεράστιο τουριστικό ρεύμα σε μια πόλη
έστω και στη σημερινή εποχή που οι
ταξιδιώτες καθορίζουν τους προορι-
σμούς τους, λαμβάνοντας υπ’ όψιν
πολλούς παράγοντες.

Ακόμη και έτσι, η σύγχρονη τέχνη
αποτελεί πάντα ένα δέλεαρ και, ως εκ
τούτου, ένα καινούργιο μουσείο αφιε-
ρωμένο σε contemporary δημιουργίες
μπορεί να βάλει μια περιοχή στον του-
ριστικό χάρτη. Το 2017 ανοίγει επιτέ-
λους το περίφημο Εθνικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης στην Αθήνα, γεγονός
που έχει κάνει την ελληνική πρωτεύου-
σα να φιγουράρει σε πολλά δημοσιεύ-
ματα του ξένου Τύπου ως προορισμός
με εικαστικό πρόσημο. Ποιους έχει να
ανταγωνιστεί το Φιξ μέσα στη νέα χρο-
νιά; Οι προτάσεις είναι πολλές και εν-
διαφέρουσες: Το Αμπου Ντάμπι υπο-
δέχεται το παράρτημα του Λούβρου
διά χειρός Ζαν Νουβέλ, σε ένα εντυ-
πωσιακό παραθαλάσσιο αρχιτεκτόνημα
που θα θυμίζει αραβική Μεντίνα.

Η Φιλαδέλφεια των ΗΠΑ θα παρου-

σιάσει με υπερηφάνεια ένα μουσείο
για την Ιστορία του Αμερικανικού Εμ-
φυλίου την ώρα που πολώνεται όλο
και περισσότερο το πολιτικό κλίμα
μετά την εκλογή του Τραμπ. Θα έχει
χιλιάδες αντικείμενα και ντοκουμέντα
από την εποχή εκείνη.

Αν οι Γάλλοι συνεργάζονται με τους
Αραβες, οι Βρετανοί «εξάγουν» πολι-
τιστική τεχνογνωσία στην Κίνα. Το
περίφημο Victoria & Albert βρίσκεται
πίσω από τη δημιουργία Design Society
στη Σενζέν. Πρόκειται για ένα σύμ-

πλεγμα που θα περιλαμβάνει θέατρο,
καταστήματα, ρουφ γκάρντεν, αλλά
και ειδικούς χώρους για τις εφαρμο-
σμένες τέχνες. Θα υπάρχει και εκθε-
σιακός χώρος με έμφαση στο ντιζάιν
του 20ού και του 21ου αιώνα με δύο
περιοδικές εκθέσεις μέσα στο προσεχές
χρονικό διάστημα.

Η Ινδονησία θα αποκτήσει και αυτή
το δικό της Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης.
Ονομάζεται MACAN και ανεγέρθηκε
χάρις στην προσπάθεια ενός ευεργέτη,
του Haryanto Adikoesoemo, που είχε

το όραμα της ίδρυσής του εδώ και πολ-
λά χρόνια και θα δώσει έργα από τη
συλλογή του.

Το Κέιπ Τάουν στη Νότιο Αφρική
θα έχει και αυτό την τιμητική του μέσα
στο 2017, καθώς εκεί θα ανοίξει τις
πόρτες του το Zeitz Museum of Con-
temporary Art Africa. Είναι το μεγα-
λύτερο μουσείο που εγκαινιάζεται
στην ήπειρο εδώ και πολλές δεκαετίες.
Στοίχισε περίπου 38 εκατομμύρια δο-
λάρια και θα στεγάσει την περίφημη
συλλογή του ευεργέτη ιδιοκτήτη της

εταιρείας Puma, Γερμανού Jochen
Zeitz. Τα έργα αποτελούν καλλιτεχνική
παραγωγή από το έτος 2000 και μετά.

Ενα από τα πιο εντυπωσιακά μου-
σεία, πάντως, έχει ήδη ανοίξει αρχές
Ιανουαρίου στη Γηραιά Ηπειρο. Η γερ-
μανική πόλη Πότσνταμ καμαρώνει
πλέον το Μουσείο Μπαρμπερίνι, που
παίρνει το όνομά του από ένα παλάτι
που βρίσκεται στο ιστορικό κέντρο.
Θα έχει εκθέσεις με τέχνη του 19ου
και 20ού αιώνα, καθώς και σύγχρονες
δημιουργίες.

Το Αμπου Ντάμπι καμαρώνει για το καινούργιο Λούβρο, που σχεδιάστηκε από τον Ζαν Νουβέλ. Η ολοκλήρωσή του έχει ανακοινωθεί πολλές φορές στο παρελθόν, αλλά το 2017 είναι η τυχερή χρονιά.

Ο γύρος του κόσμου με έξι νέα μουσεία
Πολιτιστικοί προορισμοί σε Αμπου Ντάμπι , Φιλαδέλφεια , Σενζέν, Ινδονησία , Κέιπ Τάουν και Πότσνταμ

Η Ινδονησία αποκτά το δικό της Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης χάρις σε έναν μεγάλο ευεργέτη.

Tο Zeitz στο Κέιπ Τάουν.Το Design Society στην Σενζέν, με την υπογραφή των Βρετανών του Victoria & Albert. Tο Μουσείο Μπαρμπερίνι στο Πότσνταμ της Γερμανίας.

H μακέτα του Μουσείου για τον Εμφύλιο Πόλεμο.

22 503333 

Ο όμιλος SPPMEDIA ζητά να προσ-
λάβει άτομο για το Λογιστήριο.

Απαραίτητα προσόντα:
• Κάτοχος πτυχίου λογιστικής ή πα-
ραπλήσιο στον τομέα πτυχίου.
• Άριστη γνώση Microsoft Excel,
Word.
• Καλή γνώση Αγγλικής γλώσσας
τόσο στον γραπτό όσο και στον
προφορικό λόγο.
• Γνώση του λογιστικού προγράμ-
ματος Sage θα θεωρηθεί ως πλε-
ονέκτημα.

Καθήκοντα του υποψηφίου:
• Καταχώρηση τιμολογίων αγοράς
και πωλήσεων στο σύστημα.
• Έκδοση τιμολογίων πώλησης.
• Συμφωνία λογαριασμών χρεωστών
/ πιστωτών.
• Συμφωνία τραπεζών.
• Καταχώρηση τρεχόντων εξόδων
και πληρωμών στο σύστημα.
Παρακαλώ αν ενδιαφέρεστε όπως
αποστείλετε το βιογραφικό σας
στο email: polykarpoua@sppme-
dia.com ή στο φαξ: 22664874.
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Αριστοτέλης

Επισκεφθείτε το www.kathimerini.com.cy και γνωρίστε τους υποψηφίους 

2 Mαρτίου 2017
Royal Hall

Διαχρονικός χορηγός

Ελεγκτές της διαδικασίας Προβάλλει το
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